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„D’Wahlrecht gouf ëmmer méi als Léisung
�r ganz vill Problemer gesinn“
Interview mam Frank Ho�mann, Direkter vum Théâtre national du Luxembourg (TNL)
Fir d’Porte ouverte vun den Institutiounen den 28. September proposéiert d’Chamber déi Kéier eppes ganz Besonnesches: Ënnert dem Titel
„Theater an der Chamber! D’Debatten um Wee zum allgemenge Wahlrecht” inzeenéiert den TNL am Plenièressall vun der Chamber historesch 
Texter zur Aféierung vum allgemenge Wahlrecht. Hei e puer Froen un de Frank Ho�mann zu dësem speziellen Event.

Ass d’Geschicht vum Wahlrecht e schwieregt Thema 

r op enger Bühn? 
Ech hunn déi Geschicht net wierklech kannt, an a 
mengem Bekanntekrees ass et genee d’selwecht. Duer�r 
ass dat hei eng gutt Opportunitéit, �r mol iwwer déi 
eege Geschicht nozedenken, well dat ass jo eigentlech 
d’Basis vun eiser Demokratie. Wéi et zur Aféierung vum 
allgemenge Wahlrecht koum, dat ass ganz spannend 
an oft iwwerraschend, zum Beispill, wie �r a wie géint 
d’allgemengt Wahlrecht war.
Wéi dréckt sech déi gesellschaftlech Trennung tëscht 
Biergertum an Aarbechterschaft an der Fro vum 
Wahlrecht aus?
Um Enn vum 19. Jorhonnert gouf den Zensus ëmmer 
méi a Fro gestallt, dat heescht, datt een huet missen 
e gewëssenen Taux u Steiere bezuelen, �r dierfen ze 
wielen. Munch Politiker hu fonnt, de Besëtz däerft net 
méi de Kritär sinn, well et géife Leit ginn, déi vill Besëtz 
hätten, awer net vill am Kapp. Et misst een d’Leit 
duerch d’Erzéiung zum Wahlrecht bréngen. Anerer hu 
gesot: D’Zeitunge gi jo an all Stot eran, all Mënsch um 
klengsten Duerf weess dach haut, wat lass ass. Wéi den 
Zensus vun 30 op 15 Frang erofgesat sollt ginn, huet 
dat amplaz vu knapps 7.000 bal 14.000 Wieler bedeit 
- ëmmer nach eng ganz kleng Zuel par rapport zur 
Bevëlkerung, mä trotzdeem eng enorm Steigerung. Wéi 
wäerten déi nei Leit ofstëmmen? Et wor eng gewësse 
Panik do. A bei all Panik, déi de Mënsch huet, geet et 
ëmmer och ëm hie selwer; e fäert ëmmer, datt dat, wat 
en huet, verluer geet. Richteg zentral gëtt d’Fuerderung 
awer eréischt am Éischte Weltkrich, do mécht d’Vollek 
sech entscheedend bemierkbar. De grousse Streik vun 
1917 a seng Nidderschloung, dat ass e ganz wichtege 

Moment an der Entwécklung vum Wahlrecht, och wa 
keen direkten Zesummenhang besteet. D’Wahlrecht gëtt 
ëmmer méi als Léisung �r ganz vill Problemer gesinn, an 
iergendwann och als inevitabel, souguer �r déi Politiker, 
déi dergéint waren. Si hunn iergendwéi gespuert: Mir 
kommen net méi derlaanscht.
1919 gëtt jo och d’Fraewahlrecht agefouert. Wéi gëtt 
doriwwer geschwat?
Dat ass interessant, well et si Männer, déi iwwert d’Frae 
schwätzen. Do ginn et dann heiansdo sou Momenter, wou 
een am Chamberblietche liest: „Hilarité à gauche, hilarité 
à droite“. Do gouf also och gelaacht, e bësse Witzercher 
gemaach, wéi jo haut och nach ëmmer. D’Thematik vun 
dem Fraewahlrecht hëlt all déi Deputéiert souzesoen 
doheem of; si hu jo mat Fraen ze dinn!

A si schwätzen zwar ëmmer sou objektiv driwwer, mä 
drënner ass e ganz anere Motor, dee perséinlechen. Déi 
eng, déi fäerten, �r de Fraen d’Wahlrecht ze ginn, well 
se kéinte jo da vläicht anescht stëmme wéi erwaart. Ee 
Politiker fänkt souguer un, a sengem Discours wéi en 
Dokter d’Gehir vun enger Fra ze sezéieren. An déi aner 
soen: Nee, au contraire, mir mussen hinnen d’Wahlrecht 
ginn. Firwat solle mer fäerten, si stëmme sou of, wéi 
se wëllen. 
Wéi huet sech d’Sprooch an der Chamber geännert, wéi 
duerch d’Erofsetze vum Zensus nei Leit an d’Chamber 
koumen?
D’Sprooch hat deemools eng aner Valeur wéi haut, 
d’Rhetorik, d’Formulatioun war méi wichteg. Dee 
sproochlechen Niveau fënnt een haut vläicht net bei 
all Ried erëm. Am Ufank wor d’Chamber e Cercle 
vu méi studéierte Leit, déi sech och am Franséische 
gutt konnten ausdrécken an ënnerhalen. Dunn ass 

op eemol d’ „Proletariat” (dat Wuert kënnt jo ëmmer 
erëm) mat Vehemenz an den Discours vun der Chamber 
eragebrach. An déi nei Aarbechter-Deputéiert hunn och 
déi däitsch Sprooch benotzt, déi méi d’Vollekssprooch �r 
d’Lëtzebuerger war. Nieft de Sozialisten hunn awer och 
Leit wéi den Abbé Schiltz Däitsch geschwat. 
Déi Inzeenéierung ass eng Aart Collage vun historeschen 
Texter.
Normalerweis gi mir vu �ktionalen Texter aus, awer hei 
wëlle mer e Spektakel, deen zwar Spaass maachen an 
Interêt �r de Sujet vermëttele soll, mä deen déi historesch 
Texter suivéiert. Tëscht den Extraiten aus de Compte- 
rendue maachen Zeitungskommentaren dat Ganzt méi 
„kulinaresch” an d’Musek bréngt Legèretéit eran. Et huet 
awer missen e Choix vun Dokumenter gemaach ginn, 
dat ass natierlech e Filter. 
Awéiwäit versicht Der, Iech an déi historesch Personnagë 
vun der Zäit eranzeversetzen?
Dat Historescht war eis scho wichteg, zum Beispill wat 
d’Kleedung ugeet. Mir versichen awer net, d’Figuren 
historesch duerzestellen, mä eng konzeptionell Léisung 
ze fannen. Et si jo och nëmme sechs Schauspiller, déi 
spillen awer méi wéi 20 Deputéiert. Duer�r musse mer 
och ³exibel domat ëmgoen. Et sinn dräi Männer an dräi 
Fraen, ech fannen dat grad och wichteg, well deemools 
haaptsächlech Männer driwwer geschwat hunn. Dobäi 
gëtt et och e Geschlechtertausch, d’Männer spillen och 
alt emol an enger Zeen eng Fra.
Wat sinn d’Erausfuerderunge bei der Inzeenéierung?
Eng grouss Fro ass: Wéi gi mer mam Lieu vun der 
Chamber ëm? Béis Zonge soen: „Et gëtt all Dag do 
Theater gespillt.“ Mä lo spille mer wierklech Theater 
do. Ech inzeenéiere gär op Lieuen, déi ausserhalb vum 
Theater sinn. Ech hunn a Muséeën, an der Chambre 
de Commerce, a Kierchen inzeenéiert. Duerfir ass 
d’Chamber eng ³ott Erausfuerderung an et �llt ee sech 
och e bësse geéiert, kënnen dann do o´ziell Theater ze 
maachen (laacht).

#wielewatmirsinn
100 Jahre allgemeines Wahlrecht in Luxemburg.
Begleitband zur Ausstellung
100 ans de su�rage universel au Luxembourg.
Recueil d’accompagnement de l’exposition
herausgegeben von · édité par
Claude Frieseisen · Régis Moes · Michel Polfer · Renée Wagener

Mit Beiträgen von · avec des contributions de :  Éloïse Adde, Christa Birkel, Michel Dormal, 
Ben Fayot, Fernand Fehlen, Gilles Genot, Germaine Goetzinger, Georges Hellinghausen, 
Christiane Huberty, Raphael Kies, Régis Moes, Michel Pauly, Philippe Poirier, Marc Schoentgen, 
Tobias Vetterle, Renée Wagener.
ISBN : 978-2-87985-629-2 | Lieux de vente : MNHA et librairies.

Ce recueil accompagne l’exposition sur les 
100 ans du su�rage universel en suivant le 
parcours chronologique du droit de vote 
au Luxembourg. Richement illustrées, 
une bonne douzaine de contributions en 
français ou en allemand approfondissent 
les grands thèmes en relation avec le su�rage 
universel : les origines du système électoral, 
le développement de la vie politique au 19e 

siècle, les appels à la démocratisation du 
système censitaire, le comment et pourquoi 
de l’introduction du suffrage universel. 
Pour l’époque d’après 1919, elles mettent 
l’accent sur la critique du parlementarisme 
dans l’entre-deux-guerres, l’abolition de la 
démocratie sous l’occupation national-
socialiste, les di�érents modes d’extension 
du su�rage et de la participation politique 
après la 2e Guerre mondiale, pour clôturer 
avec une revue critique du système électoral 
actuel.

… la volonté de la Chambre qui est la volonté du pays
Un �orilège de débats parlementaires
luxembourgeois (1848-2004)
Sous la direction de Claude Frieseisen,
Marie-Paule Jungblut et Michel Pauly

Nous vous demandons à l’unanimité, nous, la Chambre, que vous soyez 
également conforme à la volonté de la Chambre qui est la volonté du pays. 
C’est par ces paroles que le député Eugène Schaus s’adressa le 22 novembre 
1966 au ministre de l’Armée Marcel Fischbach lors du débat sur l’abolition du 
service militaire obligatoire.

Dans le cadre du 100e anniversaire de l’introduction du su�rage universel la 
Chambre publie quelques-uns des « grands » débats menés dans l’enceinte 
parlementaire depuis 1848. Pour relever ce dé�, elle a cherché la collaboration 
avec l’Institut d’histoire de l’Université du Luxembourg a�n de proposer un 
regard externe, distancé, sur ses activités. Les grands débats peuvent être des 
discours d’une qualité rhétorique remarquable, mais aussi des discussions qui 
établissent des normes morales, marquent des étapes dans le développement 
de la démocratie ou ont des impacts importants sur notre pays à long terme. 

L’éventail des contributions est large : l’introduction du su�rage universel, la 
langue luxembourgeoise, l’euthanasie, les traités internationaux, le statut de 
la femme, la législation sur la naturalisation, l’aménagement du territoire ou 
le projet d’une centrale nucléaire à Remerschen ne sont qu’un échantillon des 
sujets traités par un groupe de spécialistes composé de Vincent Artuso, Robert 
Biever, Laure Caregari, Michel Dormal, Viviane Ecker, Fernand Fehlen, Georges 
Hellinghausen, Luc Heuschling, Marie-Paule Jungblut, Eva Maria Klos, Sonja 
Kmec, Claude Kremer, Aurélia Lafontaine, Isabelle Lebbe, Jean-Marie Majerus, 
Xavier Mangeard, Michel Pauly, Sacha Pulli, Paul Rauchs, Albert Rodesch, Denis 
Scuto, Yvan Staus et Renée Wagener.
ISBN : 978-2-87978-215-7 | Lieux de vente : MNHA et librairies.

De Frank Ho�mann, Direkter vum TNL
Fotoen: Eric Chenal

Bei de Prouwe �r d’Inzeenéierung

THEATER AN DER CHAMBER!
D’Debatten um Wee zum allgemenge 

Wahlrecht

E Collage vu lëtzebuergeschen, däitschen a 
franséischen Texter
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Dieser Sammelband begleitet die Ausstellung, 
die im Nationalmuseum zu sehen ist, und 
folgt dabei dem Werdegang des Wahlrechts 
in Luxemburg. Reich bebildert vertiefen 
ein gutes Dutzend Beiträge in deutscher 
oder französischer Sprache die großen 
Themen im Zusammenhang mit dem 
allgemeinen Wahlrecht: die Ursprünge des 
Wahlsystems, die Entwicklung des politischen 
Lebens im 19. Jahrhundert, die Appelle zur 
Demokratisierung des Zensuswahlrechts 
sowie die Beweggründe und Bedingungen der 
Einführung des allgemeinen Wahlrechts. Für 
die Zeit nach 1919 setzen sie den Schwerpunkt 
auf die Kritik des Parlamentarismus in der 
Zwischenkriegszeit, die Abscha�ung der 
Demokratie unter der nationalsozialistischen 
Besatzung im Zweiten Weltkrieg und die 
Entwicklung der politischen Partizipation in 
der Nachkriegszeit, um mit einer kritischen 
Darstellung des heutigen Wahlsystems zu 
schließen.

w w w.wielewatmirsinn.lu
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100 ANS DE SUFFRAGE 
UNIVERSEL AU
LUXEMBOURG
(1919-2019)

Aujourd’hui, voter et poser sa candidature pour 
défendre ses convictions relève d’un droit acquis qui 
peut sembler banal. Toutes les Luxembourgeoises et tous 
les Luxembourgeois de 18 ans ou plus peuvent émettre 
leur vote lors des élections législatives, communales et 
européennes. Les personnes de nationalité étrangère 
peuvent, sous certaines conditions, participer aux 
élections communales et européennes. 

Cela n’a pourtant pas toujours été ainsi. En e�et, 
pendant longtemps le droit de vote était limité aux 
hommes les plus fortunés, le système censitaire faisant 
dépendre le droit de vote du montant d’impôts payés. 
Les femmes étaient exclues d’oce. 

Ce n’est qu’en 1919 que le su�rage universel fut introduit 
au Luxembourg. Depuis lors, sans condition de fortune, 
toutes les Luxembourgeoises et tous les Luxembourgeois 
adultes peuvent voter et poser leur candidature lors 
d’élections. 

Dans le cadre du centenaire de cette avancée 
démocratique décisive, la Chambre des Députés et 
le Musée national d’histoire et d’art organisent une 
grande exposition sous le titre #wielewatmirsinn – 100 
ans de su�rage universel au Luxembourg. 

Venez découvrir sur plus de 650 m2 l’histoire du droit 
de vote au Luxembourg de la Révolution française à 
nos jours.

Où ? 
Musée national d’histoire et d’art (MNHA) au 
Marché-aux-Poissons à Luxembourg-Ville.
Quand ? 
Du 27 septembre 2019 au 6 septembre 2020. 
Heures d’ouverture :
Mardi-dimanche 10-18 h, jeudi 10-20 h, lundi 
fermé.
L’entrée est gratuite.
Vernissage le 26 septembre à 18 heures.

Wou?
Am Nationalmusée (MNHA) um Fëschmaart an 
der Stad.
Wéini?
Vum 27. September 2019 bis de 6. September 
2020.
Ouvertureszäiten:
Dënschdes bis sonndes 10-18 h, donneschdes 
10-20 h, méindes ass zou.
Den Entrée ass fräi.
Vernissage de 26. September um 18 Auer.

Wo?
Im Nationalmuseum für Geschichte und 
Kunst (MNHA) am Fischmarkt in der Stadt 
Luxemburg.
Wann?
Vom 27. September 2019 bis zum 6. September 
2020.
Ö�nungszeiten:
Dienstag bis Sonntag 10-18 h, Donnerstag
10-20 h, Montag geschlossen.
Eintritt frei.
Erö�nung am 26. September um 18 Uhr.

100 JOER ALLGEMENGT 
WAHLRECHT ZU 
LËTZEBUERG
(1919-2019)

Wielen oder selwer bei Wahlen untrieden, dat erschéngt 
haut wéi en onëmstriddent, bal scho banaalt Recht. Vun 
18 Joer un dierfen all Lëtzebuergerinnen a Lëtzebuerger hir 
Stëmm bei de legislativen, kommunalen an Europawahlen 
ofginn. Wien net déi Lëtzebuerger Nationalitéit huet, dierf 
ënner bestëmmte Konditiounen un de Gemengen- an 
Europawahlen deelhuelen. 

Mä dat wor net ëmmer esou. Wärend laanger Zäit wor 
d’Wahlrecht op déi räichste Männer beschränkt, den 
Zensussystem huet d’Wahlrecht ofhängeg gemaach 
vun der Héicht vun de bezuelte Steieren. D’Frae woren 
d’oce ausgeschloss.

Eréischt 1919 gouf d’allgemengt Wahlrecht zu Lëtzebuerg 
agefouert. Zënterhier gëtt et keng Verméigenskonditioun 
méi an all erwuesse Lëtzebuergerinnen a Lëtzebuerger 
dierfe wielen an hir Kandidatur bei Wahle stellen.

Am Kader vum 100. Joresdag vun dësem entscheedenden 
demokratesche Fortschrëtt organiséieren d’Chamber an 
den Nationalmusée ©r Geschicht a Konscht eng grouss 
Ausstellung ënnert dem Titel #wielewatmirsinn – 100 Joer 
allgemengt Wahlrecht zu Lëtzebuerg.

Kommt an entdeckt op méi wéi 650 m2 d’Geschicht vum 
Wahlrecht zu Lëtzebuerg vun der Franséischer Revolutioun 
bis haut.

100 JAHRE ALLGEMEINES 
WAHLRECHT IN 
LUXEMBURG
(1919-2019)

Wählen oder selbst zur Wahl antreten, um sich für seine 
Überzeugungen einzusetzen, erscheint heutzutage als 
ein unumstößliches, fast schon banales Recht. Ab 18 
Jahren dürfen alle Luxemburgerinnen und Luxemburger 
ihre Stimme bei den Nationalwahlen sowie den 
Gemeinde- und Europawahlen abgeben. Wer nicht 
die luxemburgische Nationalität besitzt, darf unter 
bestimmten Voraussetzungen an den Kommunal- und 
Europawahlen teilnehmen.

Doch das war nicht immer so. Lange Zeit war der Gang zur 
Urne ein Vorrecht reicher Männer, das Zensuswahlrecht 
machte das Wahlrecht abhängig von der Höhe der 
gezahlten Steuern. Frauen waren von vornherein 
ausgeschlossen. 

Erst 1919 wurde das allgemeine Wahlrecht in Luxemburg 
eingeführt. Seither ist das Wahlrecht nicht mehr an 
ein Mindestvermögen geknüpft und alle erwachsenen 
Luxemburgerinnen und Luxemburger dürfen wählen und 
ihre Kandidatur bei Wahlen stellen. 

Im Rahmen des 100. Jahrestages dieses entscheidenden 
demokratischen Fortschritts organisieren die 
Abgeordnetenkammer und das Nationalmuseum für 
Geschichte und Kunst eine große Ausstellung mit dem 
Titel #wielewatmirsinn – 100 Jahre allgemeines Wahlrecht 
in Luxemburg. 

Entdecken Sie auf mehr als 650 m2 Ausstellungs¯äche 
die Geschichte des Wahlrechts in Luxemburg, von der 
Französischen Revolution bis zur Gegenwart.

1797 
In der Folge der Französischen Revolution und unter 
französischer Herrschaft ©nden im Raum des heutigen 
Luxemburgs erstmals moderne Wahlen statt. Das 
Wahlrecht ist nicht sehr demokratisch: Es besteht ein 
indirektes Männerwahlrecht auf mehreren Ebenen. 
Zudem gilt ein Zensus: Nur jene, die eine bestimmte 
Steuerhöhe erreichen, dürfen wählen. 
Dans la suite de la Révolution française et sous le régime 
français, les premières élections modernes ont lieu sur 
le territoire qui correspond au Luxembourg actuel. Les 
élections ne sont pas très démocratiques : elles ont 
lieu selon un droit de vote indirect masculin à plusieurs 
niveaux. En plus, le système est censitaire : seuls les 
hommes qui atteignent un certain montant d’impôts 
peuvent voter.

1848
In ganz Europa setzt die Revolution Demokratisierungen 
durch. Auch in Luxemburg wird das direkte Wahlrecht 
eingeführt und der Zensus wird herabgesetzt.
Dans toute l’Europe, la Révolution impose des démo-
cratisations. Au Luxembourg également, le su�rage 
devient direct et le cens est réduit.

1868
Die autoritäre Verfassung, die Wilhelm III. 1856 durchgesetzt 
hatte, wird reformiert und der Zensus gesenkt. Aber das 
Zensussystem wird in die neue Verfassung eingeschrieben.

La Constitution autoritaire imposée par Guillaume III en 
1856 est réformée et le cens est réduit. Mais  le principe 
censitaire est inscrit dans la nouvelle Constitution. 

1892
Der Zensus wird auf 15 Franken herabgesetzt.
Le cens est réduit à 15 francs.

1902
Der Zensus wird auf das in der Verfassung vorgesehene 
Minimum von 10 Franken reduziert.
Le cens est limité au minimum de 10 francs prévu dans 
la Constitution.

1913
Neue Steuern werden für den Zensus angerechnet, 
sodass die Zahl der Wähler noch weiter steigt.
De nouveaux impôts sont pris en compte pour le cens, 
de sorte que le nombre des électeurs monte encore 
davantage.

1918
Die Einführung 
des allgemeinen 
Männerwahlrechts ist bereits 
allseits akzeptiert, das 
Frauenwahlrecht soll dagegen 
erst später folgen. Doch 
aufgrund der Forderungen 
nach der Republik am Ende 
des 1. Weltkriegs schlägt 
Staatsminister Reuter ein 
Referendum vor, an dem nun 
auch die Frauen teilnehmen 
sollen.
L’introduction du
su�rage universel masculin
est déjà accepté de toute part,
mais le su�rage des femmes est seulement prévu pour 
plus tard. Mais à la �n de la guerre, réagissant à la 
revendication d’introduire la république, le ministre d’État 
Émile Reuter propose un référendum auquel les femmes 
participeraient également.
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Veranstaltungskalender
Agenda des événements

Tag der o�enen Tür · Journée portes ouvertes

Samedi, le 28 septembre 2019 de 10h à 18h
L’entrée à l’exposition et aux visites guidées est 
gratuite. Sans inscription.

Wandertheater - KRICH, HONGER AN 
DEMOKRATIE
Verlauf: Place Guillaume II (Rathaus)
Marché-aux-Herbes(Abgeordnetenkammer)
Rue du Rost (Großherzogliches Palais)
Marché-aux-Poissons (MNHA).
    10 h / 12 h / 14h30 (LU).

Théâtre ambulant - KRICH, HONGER AN 
DEMOKRATIE
Parcours : Place Guillaume II (Hôtel de Ville) – 
Marché-aux-Herbes (Chambre des Députés) – 
Rue du Rost (Palais Grand-ducal) – Marché-aux-
Poissons (MNHA).
    10 h / 12 h / 14h30 (LU).

In der Abgeordnetenkammer
THEATER AN DER CHAMBER!
D’Debatten um Wee zum allgemenge Wahlrecht.
E Collage vu lëtzebuergeschen, däitschen a 
franséischen Texter.
Theaterau�ührungen im Plenarsaal
Inszenierung: Frank Ho�mann (TNL)
Seiteneingang Rue de l’Eau
    11 h / 14 h / 16 h (LU/DE/FR)

À la Chambre des Députés :
THEATER AN DER CHAMBER!
D’Debatten um Wee zum allgemenge Wahlrecht.
E Collage vu lëtzebuergeschen, däitschen a
franséischen Texter.
Représentations théâtrales en salle plénière
Mise en scène : Frank Ho�mann (TNL)
Entrée latérale rue de l’Eau
    11 h / 14 h / 16 h (LU/DE/FR)

Im MNHA – Geführte Besichtigungen
Während des gesamten Tages werden Führungen 
durch die Ausstellung im MNHA angeboten.
    11 h (LU) / 14 h (FR) / 16 h (DE)

Au MNHA – Visites guidées
Tout au long de la journée, des visites guidées 
sont o�ertes à travers l’exposition au MNHA.
    11 h (LU) / 14 h (FR) / 16 h (DE)

Führungen · Visites guidées 

Führungen durch die Ausstellung ·
Visites guidées de l’exposition: 
www.wielewatmirsinn.lu

Kombinierte Touren
-
Ausstellung im MNHA und Abgeordnetenkammer
Nur auf Anfrage
(info@wielewatmirsinn.lu)
Angebot ausschließlich für Gruppen
(mind. 10 Personen)

Visites combinées
-
Exposition au MNHA et 
Chambre des Députés
Uniquement sur demande
(info@wielewatmirsinn.lu)
O�re réservée aux groupes 
(min. 10 personnes)

Anmeldung erforderlich · 
Inscription obligatoire. 
info@wielewatmirsinn.lu 
+352 47 93 30 214

Conférences au MNHA

PARTICIPATION ET REPRÉSENTATION AVANT LA 
DÉMOCRATIE EN EUROPE ET AU LUXEMBOURG 
(1200-1800)
Éloïse Adde, Michel Margue, Gilles Genot
Jeudi, le 17 octobre 2019 à 18 h (FR)

WIE WOR DÉI ÉISCHT LËTZEBUERGER 
DEPUTÉIERT?
Renée Wagener
Donneschdeg, 14. November 2019 um 18 Auer (LU)

Die Geschichte des Wahlrechts in 12 Schritten
L’histoire du droit de vote en 12 étapes 

Wahlen 1905 · Élections en 1905. 
© Photothèque VdL, Collection Marcel Schroeder.

1919
Das allgemeine Wahlrecht für Frauen und Männer setzt 
sich am 8. Mai im Parlament durch. Das Referendum am 
28. September und die ersten Wahlen am 26. Oktober 
werden nach dem neuen Wahlgesetz abgehalten.
Le 8 mai, le su�rage universel pour femmes et hommes 
s’impose au parlement. Le référendum du 28 septembre  
et les premières élections du 26 octobre se déroulent 
selon la nouvelle loi électorale.

1971
Das Wahlalter wird auf 18 Jahre herabgesetzt.
L’âge électoral minimum est réduit à 18 ans.

1993
Durch den Maastrichter Vertrag wird das Wahlrecht für 
die Europawahlen auf alle EU-Bürgerinnen und -Bürger 
ausgeweitet.
Suite au traité de Maastricht, le droit de vote pour les 
élections européennes est élargi à tous les citoyens et 
citoyennes de l’Union européenne.

Ab 1994 · Depuis 1994
Das kommunale Wahlrecht wird in mehreren Schritten 
für alle Bürgerinnen und Bürger geö�net.
Dans plusieurs étapes, le droit de vote communal est 
ouvert à tous les citoyens et citoyennes.

2015
Bei einem Referendum zu den Fragen von Herabsetzung 
des Wahlalters, Einwohnerwahlrecht bei Nationalwahlen 
und Einschränkung der Ministermandate werden alle 
Vorschläge mit großer Mehrheit abgelehnt.
Lors d’un référendum sur les questions de l’abaissement 
de l’âge électoral minimum, du droit de vote résidentiel 
aux élections législatives et de la limitation dans le temps 
du mandat des ministres, toutes les propositions sont 
refusées à grande majorité.

MEISY MONGENAST-
SERVAIS - „Eine der 
besten Luxemburger 
Frauen, die je gelebt,        
unsere unvergeßliche 
Vorkämpferin für alles 
Gute und Edle“
Germaine Goetzinger a
Christiane Rausch
Donneschdeg,
5. Dezember 2019
um 18 Auer (LU)

Forum Z
-
DER MARSCH DER FRAUEN VON
1919 BIS 2019
Org: C2DH der Universität Luxemburg
Führung · Referate von Fachleuten · Interaktive 
Workshops
Donnerstag, 10. Oktober 2019 von 17 bis 20 h
Kostenlose Teilnahme

LA MARCHE DES FEMMES DE 1919 À 2019
Org. : C2DH de l’Université du Luxembourg 
Visite guidée · Interventions de spécialistes · 
Workshops interactifs
Jeudi, le 10 octobre 2019 de 17 h à 20 h
Participation gratuite

www.c2dh.uni.lu/forum-z

Visites-débats au MNHA

ROULETTE DES PARTIS - LA SYMBOLIQUE 
DES COULEURS POLITIQUES
Jeudi, le 28 novembre 2019 de 18 h à 20 h (LU)
Dimanche, le 8 décembre 2019 de 15 h à 17 h (FR)
Participation gratuite

VENI, VIDI, ELIGI - LES CONSEILS DE 
CICÉRON POUR UNE CAMPAGNE 
ÉLECTORALE RÉUSSIE
Jeudi, le 24 octobre 2019 de 18 h à 20 h (LU)
Dimanche, le 24 novembre 2019 de 15 h à 17 h (FR)

Participation gratuite. Inscription obligatoire.
info@wielewatmirsinn.lu +352 47 93 30 214

Ende 1918 kündigt die 
Regierung ein Referendum 
zur Frage der Monarchie an· 
Fin 1918, le gouvernement 
annonce un référendum sur 
la question de la monarchie.
ANLux, AE-00681.

Marguerite Mongenast-
Servais, Vorkämpferin für das 
Frauenwahlrecht · Marguerite 
Mongenast-Servais, militante 
pour le su�rage des femmes. 
© Photothèque VdL, Collection 
Marcel Schroeder.

Aufruf zu einer
1.-Mai-Kundgebung· Appel à une 
manifestation de 1er mai, 1908. 
ANLux, J-076-081.

1992: Die Minister Jacques F. Poos und Jean-Claude 
Juncker unterschreiben den Maastrichter Vertrag · 
1992 : les ministres Jacques F. Poos et Jean-Claude 
Juncker signent le traité de Maastricht.
© EC Christian Lambiotte 1992.

Wahlurne, vor 1900 · Urne 
électorale, avant 1900.
Musée Thillenvogtei / Foto 
MNHA Tom Lucas.
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Konferenz der Parlamentspräsidenten der deutschsprachigen Länder

Bekämpfung des Antisemitismus
Am 23. und 24. Juli 2019 nahmen der Präsi-

dent der luxemburgischen Abgeordnetenkam-
mer Fernand Etgen und Generalsekretär Claude 
Frieseisen an der Konferenz der Parlaments-
präsidentinnen und -präsidenten der deutsch-
sprachigen Länder in Bregenz teil.

Diese Konferenz, welche letztes Jahr in 
Luxem burg stattfand, tagte dieses Jahr am 
 Bodensee auf Einladung von Wolfgang 
 Sobotka, Präsident des österreichischen Natio-
nalrats. Die Präsidenten Wolfgang Schäuble 
(Deutschland), Albert Frick (Liechtenstein), 
 Marina Carobbio Guscetti (Schweiz), Karl-Heinz 
Lambertz (Deutschsprachige Gemeinschaft 
 Belgiens) und Fernand Etgen (Luxemburg) be-
fassten sich dieses Jahr auf Anregung von Gast-
geber Wolfgang Sobotka mit dem Thema 
 „Aktuelle  Formen des Antisemitismus und 
Maßnahmen zu seiner Bekämpfung“.

Eine Expertengruppe, bestehend aus 
Prof. Dr. Dr. h. c. Monika Schwarz-Friesel, Ko-
gnitionswissenschaftlerin und Antisemitismus-
forscherin der Technischen Universität Berlin, 
Dr. Felix Klein, Beauftragter der Bundesregie-
rung für jüdisches Leben in Deutschland und 
den Kampf gegen Antisemitismus, sowie 
 Thomas Stern, Koordinator der Antisemitismus-
studie des österreichischen Parlaments, unter-
stützte die Teilnehmer mit Impulsvorträgen.

Die Teilnehmer stellten fest, dass die Zu-
nahme antisemitischer Tendenzen und Vorfälle 
europaweit eine Herausforderung für die Ge-

sellschaft und die Politik darstellt. Der Präsident 
der luxemburgischen Abgeordnetenkammer 
Fernand Etgen erinnerte in diesem Zusammen-
hang an die rezenten Diskussionen im luxem-
burgischen Parlament, das mit 58 Ja-Stimmen 
bei zwei Enthaltungen eine Motion angenom-
men hatte, mit der die Regierung aufgefordert 
wurde, sich die Antisemitismusdefinition der 
International Holocaust Remembrance Alliance 
(IHRA) zu eigen zu machen und verstärkt ge-
gen jedwede Form von Intoleranz und Diskri-
mination, im Speziellen gegen Antisemitismus 
vorzugehen und Bildungs- und Sensibilisie-
rungsmaßnahmen diesbezüglich zu unterstüt-
zen.

Die Analyse der verschiedenen Formen des 
heutigen Antisemitismus hat gezeigt, dass Anti-
semiten zwischenzeitlich auch die wesentlichen 
sozialen Medien für ihre Zwecke missbrauchen. 
Die Präsidenten haben sich  im Verlauf des 
zweitägigen Treffens auch intensiv über die 
möglichen Vorbeugungsmaßnahmen ausge-
tauscht. 

Hier wird unter anderem auf die Pflege der 
Erinnerung, auf pädagogische Projekte sowie 
auf Fortbildungsmöglichkeiten für Lehrer und 
Erzieher gesetzt. Die Präsidenten waren sich ei-
nig darüber, dass die Parlamente dieses Thema 
weiterhin mit einem sehr wachsamen Auge 
verfolgen müssen und dass sie mit in der Pflicht 
stehen, entsprechende Gegenmaßnahmen zu 
veranlassen.

Die Parlamentspräsidenten der deutschsprachigen Länder: 1. Reihe (von links nach rechts): 
 Wolfgang Sobotka (Österreich), Wolfgang Schäuble (Deutschland), Marina Carobbio Guscetti 
(Schweiz); 2. Reihe (von links nach rechts): Fernand Etgen (Luxemburg), Karl-Heinz Lambertz 
(Deutschsprachige Gemeinschaft Belgiens), Albert Frick (Liechtenstein) 
 © Parlamentsdirektion Foto Serra

Étude de l’OCDE axée sur le logement
Augmenter l’offre de logement – notam-

ment de logements sociaux locatifs – et mieux 
préparer le marché du travail luxembourgeois à 
l’ère digitale, voici les deux grands défis relevés 
dans l’étude économique sur le Luxembourg 
de l’Organisation de coopération et de déve-
loppement économiques (OCDE) présentée 
par son Secrétaire général, M. José Ángel 
 Gurría, aux membres de plusieurs commissions 
parlementaires (Économie, Logement, Environ-
nement, Mobilité).

« Le marché du logement luxembourgeois 
doit devenir plus équitable », a souligné José 
Ángel Gurría. Un constat partagé par les dépu-
tés qui ont assuré que c’est une thématique qui 
est régulièrement discutée au sein du Parle-

ment. Une des recommandations de l’OCDE 
pour parvenir à un marché du logement plus 
inclusif consiste à instaurer une taxe sur la non-
utilisation de terrains et de sanctionner les pro-
moteurs immobiliers qui n’utilisent pas leurs 
permis de construire. Une solution proposée 
par l’étude de l’OCDE est de relever les impôts 
fonciers sur les terrains constructibles. Selon 
José Ángel Gurría, le Luxembourg doit instaurer 
une politique de sanction parallèlement à une 
politique d’incitation concernant le marché im-
mobilier.

« Investir dans les compétences »

Le deuxième grand défi auquel le pays doit 
faire face est la pénurie de compétences en 

matière de technologies de l’information et 
de la communication (TIC). Selon l’étude 
de l’OCDE, les entreprises luxembourgeoises 
ont des difficultés à recruter des informati -
ciens ayant des « compétences digitales spéci-
fiques ».

Le Secrétaire général a remarqué que ce 
 phé nomène s’explique par un manque de com-
munication entre les entreprises, les syndicats 
et le Gouvernement. Dans cette même logiq ue, 
l’étude de l’OCDE constate que les dépenses 
en matière de recherche et de développement 
restent faibles. 

L’économie luxembourgeoise est principale-
ment basée sur les services, mais le pays doit 

investir plus dans les « compéten ces », a ob-
servé le Secrétaire général de l’OCDE.

Taxes environnementales

Les députés se sont également renseignés 
sur les taxes environnementales. D’après 
 l’étu  de  de l’OCDE, celles-ci sont faibles au 
Luxembourg et en dessous de la moyenne des 
pays membres de l’OCDE.

Le Secrétaire général a proposé aux députés 
de relever les taxes et les droits d’accises sur les 
carburants, notamment le gazole, le but étant 
d’avoir des mesures fiscales environnementales 
plus efficaces afin d’atteindre les objectifs de 
l’accord de Paris sur le climat.

Échange de vues de M. José Ángel Gurría, Secrétaire général de l’OCDE, avec les membres de plusieurs commissions parlementaires
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NOUVELLES LOIS

Le présent projet de loi a pour objet d’adapter 
l’organisation de l’institution « Maison d’en-
fants de l’État ». La création de cette institution 
remonte au milieu du 19e siècle à un moment 
où l’État, peu de temps après avoir obtenu son 
indépendance, avait le souci de créer des insti-
tutions sociales, afin de lutter contre une cer-
taine indigence qui continuait à prévaloir dans 
le pays. L’institution faisait d’abord partie de 
l’Hospice central d’Ettelbruck (aujourd’hui le 
Centre hospitalier neuropsychiatrique), qui, 
lors de sa création, a été à la fois dépôt de 
mendicité, hôpital général et asile d’aliénés. 
Dès l’année 1870, il est apparu au législateur 
qu’il fallait instaurer une autre forme de prise 
en charge des enfants accueillis par ladite insti-
tution. Partant, les enfants étaient transférés au 
plateau du Rham, où ils cohabitaient pendant 
un siècle avec les personnes âgées valides. Ils 
sont repartis, en 1980, alors que le Centre du 
Rham fut converti en centre intégré pour per-
sonnes âgées.

La loi du 18 avril 2004 a conféré un cadre légal 
propre à l’institution « Maisons d’enfants de 
l’État ». Cette loi était marquée avant tout par 
trois éléments : il s’agissait de s’adapter aux ré-
alités d’une société en pleine mutation et de 
donner un cadre légal à l’institution « Maisons 
d’enfants de l’État » après séparation avec l’an-
cien Centre du Rham. Finalement, il fallait veil-
ler à ce que « l’État dispose lui-même d’un ins-
trument capable de répondre à tout moment 
aux nécessités actuelles et à venir et de pouvoir 
réagir efficacement et aussi rapidement que 
possible tant à des besoins “normaux” qu’à des 
situations exceptionnelles et imprévues. Tout 
en respectant le principe de la subsidiarité, il 
est d’une première importance que l’État ait à 
sa propre disposition un instrument lui permet-
tant d’intervenir de façon directe dans un do-
maine dont le devoir de l’organiser lui incombe 
directement » (exposé des motifs du projet de 
loi portant organisation des Maisons d’enfants 
de l’État). Ce troisième élément reste au-
jourd’hui encore une des raisons principales de 
légiférer en la matière.

Le projet de loi sous rubrique vise à permettre à 
l’institution « Maisons d’enfants de l’État » de 
promouvoir une politique transversale et de 
développer un modèle conceptuel qui associe 
davantage l’éducatif, le social, le scolaire, le 
psychologique, le thérapeutique et le médical, 
en apportant un regard holistique sur les per-
sonnes concernées.

Afin de mettre en avant les nouvelles attribu-
tions dévolues à cette institution, il est égale-
ment proposé de changer la dénomination de 
ladite institution qui est rebaptisée « Institut 
étatique d’aide à l’enfance et à la jeunesse ».

Le projet de loi se caractérise par les cinq élé-
ments suivants :

- donner à l’État la possibilité d’organiser des 
structures d’aide complémentaires à celles du 
secteur privé ;

- promouvoir une approche transversale et dé-
velopper un modèle conceptuel qui associe 
l’éducatif, le social, le scolaire, le psycholo-
gique, le thérapeutique et le médical en vue de 
contribuer à développer une stratégie globale 
de santé mentale des enfants et des jeunes ;

- développer des structures de travail dans une 
perspective interdisciplinaire et transversale 
entre les professionnels au niveau institution-
nel, entre les différents départements et ser-
vices du ministère de tutelle ainsi qu’entre les 
ministères concernés. Une telle approche est 
notamment nécessaire pour arriver à mettre en 
route une prise en charge centrée sur l’enfant, 
globale et personnalisée ;

- prendre en considération le développement 
des Maisons d’enfants de l’État depuis 2004 et 
conférer une base légale aux structures exis-
tantes et aux réorganisations opérées ces der-
nières années, tout en préparant le cadre né-
cessaire pour le développement futur de l’Insti-
tut étatique d’aide à l’enfance et à la jeunesse ;

- doter l’institut des ressources professionnelles 
nécessaires pour répondre aux enjeux actuels 
et futurs.

Le présent projet de loi a pour objectif de 
mettre en place une expérience entrepreneu-
riale pendant les études secondaires au lycée-
pilote, et ceci conformément au plan d’action 
« Entrepreneurship 2020 » de la Commission 
européenne.

Le lycée-pilote, c’est-à-dire le Lycée Ermesinde 
à Mersch, a conclu avec le Ministère de l’Édu-
cation nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse 
ainsi qu’avec le Ministère de l’Économie la 
convention « Promotion de l’entrepreneuriat à 
l’enseignement secondaire ». Fort de son expé-
rience de douze ans en matière d’activités 
complémentaires, le lycée-pilote s’engage à re-

fonder celles-ci en créant des entités plus 
proches encore de la réalité économique. Les 
entreprises, qui existent déjà au lycée-pilote 
depuis plusieurs années, sont devenues un fac-
teur essentiel de motivation et d’orientation. En 
effet, elles demandent aux élèves un enga-
gement authentique et continuel face aux op-
portunités et aux difficultés de la production et 
du commerce, et les placent dans la nécessité 
de s’intégrer dans un processus de production 
existant, afin que les élèves apprennent à y dé-
velopper leurs propres talents.

Le présent projet de loi vise à ancrer les entre-
prises davantage dans le curriculum du lycée-

Institut étatique pour jeunes
7189 - Projet de loi concernant l’Institut étatique d’aide à l’enfance et à la jeunesse

Dépôt par M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et 
de la Jeunesse, le 08.05.2018
Rapporteur : M. Gilles Baum

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse
(Président : M. Lex Delles) :
21.03.2018 Présentation du projet de loi

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse, 
de l’Enseignement supérieur et de la Recherche
(Président : M. Gilles Baum) :
16.01.2019 Désignation d’un rapporteur
27.02.2019 Examen de l’avis du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’une série d’amendements
20.03.2019 Visite du Lycée Ermesinde à Mersch suivie d’une entrevue 
 avec les responsables du lycée
03.04.2019 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
08.05.2019 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 19.06.2019
Loi du 12 juillet 2019
Mémorial A : 2019, n° 511, page 1

Dépôt par M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et 
de la Jeunesse, le 29.09.2017
Rapporteur : M. Gilles Baum

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse
(Président : M. Lex Delles) :
08.11.2017 Présentation du projet de loi
 Désignation d’un rapporteur
27.06.2018 Examen de l’avis du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’une série d’amendements

Travaux de la Commission de l’Éducation nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse,
de l’Enseignement supérieur et de la Recherche
(Président : M. Gilles Baum) :
03.04.2019 Examen de l’avis complémentaire du Conseil d’État
05.06.2019 Examen du deuxième avis complémentaire du Conseil d’État
18.06.2019 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 25.06.2019
Loi du 1er août 2019
Mémorial A : 2019, n° 541, page 1

Promotion de l’entrepreneuriat à l’enseignement secondaire
7304 - Projet de loi portant modification de la loi modifiée du 25 juillet 2005 portant 
création d’un lycée-pilote

pilote, avec l’objectif de leur donner plus d’im-
pact et de valeur, y compris et surtout dans les 
classes supérieures, sous forme d’« unités d’en-
treprise » qui s’ajoutent aux « unités d’ensei-
gnement ».

Au-delà du volet « entreprise », le présent pro-
jet de loi opère des modifications qui s’im-
posent face aux conclusions tirées de la pra-
tique scolaire du lycée-pilote pendant ces der-
nières années.

Le projet de loi 7417 a pour objectif de procé-
der à une adaptation de 0,9 pour cent des 
montants

- du revenu d’inclusion sociale (ci-après « RE-
VIS »), et 

- du revenu pour personnes gravement handi-
capées (ci-après « RPGH »).

À cet effet, il vise à modifier

- les articles 5, paragraphe 1er, et 49, para-
graphe 3, de la loi modifiée du 28 juillet 2018 
relative au revenu d’inclusion sociale, ainsi que

- l’article 25, alinéa 1er, de la loi modifiée du 12 
septembre 2003 relative aux personnes handi-
capées.

Ces augmentations du REVIS et du RPGH sont 
prévues, de manière rétroactive, au 1er janvier 
2019 et viennent s’ajouter à l’augmentation de

1,1 pour cent réalisée par la loi du 21 dé-
cembre 2018 portant modification de :
1. la loi du 28 juillet 2018 relative au revenu 
d’inclusion sociale ;
2. la loi modifiée du 12 septembre 2003 rela-
tive aux personnes handicapées ; et
3. la loi modifiée du 18 septembre 2009 orga-
nisant l’aide sociale.
Ces adaptations vont de pair avec l’augmenta-
tion du salaire social minimum (SSM) de 100 
euros, telle qu’elle a été retenue dans l’accord 
de coalition 2018-2023. Selon des estimations 
fournies par l’IGSS (Inspection générale de la 
sécurité sociale), l’application d’un éventuel re-
lèvement du salaire social minimum à hauteur 
de 0,9 pour cent au 1er janvier 2019 au REVIS 
et au RPGH entraîne une hausse du coût de ces 
prestations de 2,3 millions d’euros pour l’exer-
cice 2019.

Adaptation du REVIS et du RPGH
7417 - Projet de loi portant modification de : 
1° la loi modifiée du 12 septembre 2003 relative aux personnes handicapées ;
2° la loi modifiée du 28 juillet 2018 relative au revenu d’inclusion sociale

Dépôt par Mme Corinne Cahen, Ministre de la Famille et de l’Intégration,
le 01.03.2019
Rapporteur : M. Max Hahn

Travaux de la Commission de la Famille et de l’Intégration
(Président : M. Max Hahn) :
05.06.2019 Désignation d’un rapporteur
 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État
 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique : 25.06.2019
Loi du 12 juillet 2019
Mémorial A : 2019, n° 505, page 1

DÉPÔT

Le dépôt est l’acte par lequel la Chambre des Députés est officiellement 
saisie d’un projet de loi ou d’une proposition de loi.

DÉPÔTDÉPÔTDÉPÔTDÉPÔT

Le saviez-vous ?



 www.chd.lu 345

Sommaire
1. Ouverture de la séance publique

- M. Fernand Etgen, Président

2. Ordre du jour
- M. Fernand Etgen, Président

3. Question élargie n° 12 de M. Marco Schank au sujet de la mobilité et du transport des 
personnes handicapées
- M. Marco Schank - M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux publics

4. Dépôt d’une motion par M. Marco Schank
- M. Marco Schank

5. 7366 - Projet de loi relatif à certaines modalités d’application et à la sanction du règle-
ment (UE) 2018/302 du Parlement européen et du Conseil du 28 février 2018 visant à 
contrer le blocage géographique injustifié et d’autres formes de discrimination fondée sur 
la nationalité, le lieu de résidence ou le lieu d’établissement des clients dans le marché in-
térieur, et modifiant les règlements (CE) n° 2006/2004 et (UE) 2017/2394 et la directive 
2009/22/CE
- Rapport de la Commission de l’Économie, de la Protection des consommateurs et de l’Espace : M. 

Claude Haagen

- Discussion générale : M. Léon Gloden (interventions de M. Alex Bodry et M. le Ministre Étienne 
 Schneider) (dépôt de la motion 1) - M. Charles Margue (interventions de M. Alex Bodry et Mme Josée 
Lorsché) - M. Guy Arendt (interventions de M. André Bauler et M. Mars Di Bartolomeo) - M. Charles 
Margue (intervention de M. Michel Wolter) - M. Roy Reding (intervention de M. Mars Di Bartolomeo) - 
M. Sven Clement

- Prise de position du Gouvernement : M. Étienne Schneider, Ministre de l’Économie

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

- Motion 1 : M. le Ministre Étienne Schneider - M. Léon Gloden

- Vote sur la motion 1 (rejetée)

6. 7268 - Projet de loi portant modification
 1° du Code du travail ;
 2° de la loi modifiée du 31 juillet 2006 portant introduction d’un Code du travail ;

 3° de la loi modifiée du 19 décembre 2008 portant réforme de la formation profession-
nelle (suite)
- Amendements et motion 1 : M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la 

Jeunesse - Mme Martine Hansen

- Votes sur les amendements 1 et 2 (rejetés)

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

- Vote sur la motion 1 (rejetée)

7. Dépôt d’une motion par M. Gast Gibéryen
- M. Gast Gibéryen

8. 7353 - Projet de loi sur la protection des savoir-faire et des informations commerciales 
non divulgués (secrets d’affaires) contre l’obtention, l’utilisation et la divulgation illicites
- Rapport de la Commission de l’Économie, de la Protection des consommateurs et de l’Espace :    

M. Franz Fayot

- Discussion générale : M. Laurent Mosar - M. Guy Arendt - M. Charles Margue - M. Roy Reding 
(inter  vention de M. Mars Di Bartolomeo) - M. Marc Baum - M. Sven Clement

- Prise de position du Gouvernement : M. Étienne Schneider, Ministre de l’Économie

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

9. 7304 - Projet de loi portant modification de la loi modifiée du 25 juillet 2005 portant 
création d’un lycée pilote
- Rapport de la Commission de l’Éducation nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse, de l’Enseignement 

supérieur et de la Recherche : M. Gilles Baum

- Discussion générale : Mme Françoise Hetto-Gaasch (dépôt de la motion 1) - M. Franz Fayot - Mme 
 Josée Lorsché - M. Fernand Kartheiser - M. David Wagner - M. Sven Clement

- Prise de position du Gouvernement : M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de  l’Enfance 
et de la Jeunesse

- Vote sur l’ensemble du projet de loi et dispense du second vote constitutionnel

- Motion 1 : M. le Ministre Claude Meisch

- Vote sur la motion 1 (adoptée)

Au banc du Gouvernement se trouven : M. Étienne Schneider, Vice-Premier Ministre      ; M.   Fran çois 
Bausch et M. Claude Meisch, Ministres.

Présidence :  M. Fernand Etgen, Président
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(La séance publique est ouverte à 14.01 
heures.)

1. Ouverture de la séance publique
 M. Fernand Etgen, Président.- Ech maa-

chen d’Sitzung op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze 
maachen?

 M. Étienne Schneider, Vice-Premier 
 Ministre.- Dat ass net de Fall, Här President.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.

2. Ordre du jour
D’Ofstëmmungen zum Projet de loi 7268 
iwwert d’Formation professionnelle sollten de 
Mëtten um Enn vun der Sitzung stattfannen. 
Opgrond vun organisatoreschen an zäitleche 
Grënn - d’Madamm Hansen wier gären derbäi 
- géif ech Iech proposéieren, dës Votten nom 
zweete Punkt vun eisem Ordre du jour ze maa-
chen. Dat heescht nom Projet de loi Num-
mer 7366 iwwert de Geoblocking.
Ass d’Chamber mat dëser Propos averstanen?
(Assentiment)
Dann ass dat esou decidéiert.

3. Question élargie n° 12 de M. 
Marco Schank au sujet de la mobilité 
et du transport des personnes handi-
capées
Mir kommen elo zur erweiderter Fro Num-
mer 12 vum Här Marco Schank iwwert d’Mobi-
litéit an den Transport vun handicapéierte Per-
sounen. Den Auteur vun der Fro huet fënnef 
Minutten Zäit, fir seng Haaptfro an no der 
Äntw ert vum Minister seng Zousazfro virze-
droen. Der Regierung stinn zéng Minutten zou. 
Här Schank, Dir hutt d’Wuert.

 M. Marco Schank (CSV).- Här President, 
wann een als Deputéierte mam ëffentlechen 
Transport ënnerwee ass, gëtt een ëmmer emol 
erëm vu Leit mat engem Handicap interpel-
léiert, déi dann op d’Problemer hiweisen, déi se 
a Saache Mobilitéit hunn.
Ech erënneren drun, datt Lëtzebuerg d’UN-
Konventioun fir d’Rechter vun de Persoune mat 
Handicap 2011 ratifizéiert huet. 2012 huet déi 
deemoleg Regierung een nationalen Aktiouns-
plang ugeholl fir d’Ëmsetzung vun der Konven-

tioun, e Fënnefjoresplang, wou eben och de 
Beräich Mobilitéit an ëffentlechen Transport 
Bestanddeel dovu war. De Bilan vun dësem 
éischte Fënnefjoresplang ass de 4. Dezember 
2017 presentéiert ginn am Kader vun enger 
Diskussiounsronn mat Vertriederinnen a Vertrie-
der vu Ministèren an der Zivillgesellschaft.
Am schrëftleche Bilan vum Beräich Transport a 
Mobilitéit gëtt een elo net immens vill gewuer. 
Just esou vill, datt d’Mise en conformité vun de 
Garen an Zich amgaange wier, déi regional 
Bussen no an no duerch Gefierer vum Typ „low 
entry“ géifen ersat ginn. Rieds geet och nach 
vu spezielle Fortbildunge fir Chaufferen - 
Buschaufferen an Zuchführer - respektiv vum 
Centre de compétences national fir den Accès 
vun de Gebaier.
An deem Kontext erënneren ech och un ee 
Projet de loi, dee sprochräif ass, dee komplett 
aviséiert ass, dee bis elo nach net an der Famill-
jekommissioun war. Dëse Projet a puncto Ac-
cessibilitéit vu Plazen, Gebaier ass am Juni 
d’lescht Joer vun der Regierung presentéiert 
ginn.
Här President, ech wollt awer virun allem op 
dee virgenannte Bilan zréckkommen. Ech wollt 
vun der Regierung wëssen, wat Wesentleches 
passéiert ass an der Tëschenzäit respektiv wat 
amgaangen ass ze geschéien, wat nach ge-
plangt ass.
Wann een elo mat de Responsabele vun Info-
Handicap schwätzt, kritt ee gesot, datt um Ni-
veau vun der Stad Lëtzebuerg zimlech vill pas-
séiert, wéi beispillsweis, ech soe just eng Saach, 
de Projet iBeacon, deen zënter dem September 
2017 op den Arrêten an der Stad operationell 
ass. E System, dee besonnesch eng Hëllef ass fir 
Leit mat enger Sehbehënnerung.
Info-Handicap seet awer och, datt et e gutt 
Stéck méi schwéier gëtt, wann een aus der 
Stad erausgeet. Wann een a Richtung 
ländleche Raum kuckt zum Beispill, wieren déi 
allermeescht RGTR-Busse keng Niederflurbusse 
respektiv géifen et och keng Taxie gi fir behën-
nert Leit, déi mat enger Ramp equipéiert wie-
ren.
Et gëtt awer, dat wësst Der alleguerten, den 
Adapto, e spezielle Service fir Leit mat engem 
Handicap, déi sech weder mam ëffentlechen 
Transport nach individuell mam Auto depla-
céiere kënnen. An iergendwann misst den 
ëffentlechen Transport fir jiddwereen am ganze 
Land accessibel sinn, fir datt een den Adapto 
net méi géif brauchen, fir datt en iwwerflësseg 
géif ginn. Da wären nach just schwéierbehën-

nert Leit, déi den Adapto missten huelen. Mä 
esou wäit si mer wuel nach esoubal net. Stéch-
wuert bordsäiteg Rampen an allen Zich, déi 
vum Personal bedéngt ginn, oder Hubliften op 
de Garë fir Leit mat Rollstull respektiv d’Proble-
matik vun deenen ënnerschiddlechen Héichte 
vun de Quaien.
Här President, wann elo den ëffentlechen 
Transport zu Lëtzebuerg gratis gëtt ab Mäerz 
2020, schwätzen d’Leit vun Info-Handicap vun 
Diskriminéierung, well den Adapto, ausser fir 
op d’Aarbecht, net gratis gëtt. Si argumentéie-
ren, datt d’Leit ouni Handicap owes beispills-
weis gratis kënnen an de Kino oder an de Res-
taurant fueren, mä de Mënsch mat Handicap 
awer net. Wann een owes an de Kino respektiv 
Restaurant wëllt, een, deen en Handicap huet, 
dee mam Adapto fiert, geet dat och just bis 
zéng Auer respektiv et sinn eng 15 Utilisatioune 
pro Mount méiglech.
Info-Handicap ass och der Meenung, datt eng 
Zentraliséierung eventuell vum Adapto sënn-
voll wier, well et och emol virkomme soll, datt 
zwee Busse mateneen op eng Demande kom-
men, an insgesamt kéint ee probéieren, och 
iwwert dee Wee de Service méi bëlleg ze maa-
chen.
Am Koalitiounsofkommes geet rieds, fir d’Kri-
täre fir den Zougang zum Adapto ze evaluéie-
ren, fir dës Offer wierklech och just deene Leit 
zoukommen ze loossen, déi net vum normalen 
ëffentlechen Transport kënne profitéieren oder 
mam eegenen Auto fuere kënnen. Déi De-
marche ass fir eis okay.
Mä meng Froen un den Här Minister:
1. Huet dës Evaluatioun schonn ugefaangen?
2. Betreffend dee Saz, deen hannendrusteet: 
« La substitution d’un transport organisé par 
une aide financière pour les bénéficiaires est à 
analyser », huet déi Analys och schonn uge-
faangen? Dat géif ech gäre wëssen.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Schank. D’Regierung huet d’Wuert. 
Den Här Mobilitéitsminister François Bausch.

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Merci dem Här 
Schank fir déi Froen. Ech mengen, en huet 
schonn den allgemenge Kontext beschriwwen. 
Duerfir brauch ech dat net nach eng Kéier ze 
maachen.
Mä wat awer kloer ass, en huet dat jo och hei 
ënnerstrach, dat ass, datt d’Regierung wierk-

lech en ambitiéise Projet huet, fir ze kucken, 
dee ganzen ëffentlechen Transport behënnerte-
gerecht ze gestalten. Dat betrëfft d’Accessibili-
téit op d’Quaien, d’Garen, mä och d’Vehi-
cullen. An ech mengen, bei der CFL zum Bei-
spill wësst Der jo, datt d’CFL eng grouss Com-
mande erausginn huet vu 400 Milliounen, fir 
neit Material ze bestellen. A selbstverständlech 
soll dat lauter Material sinn, dat och eben 
deene Kritären zum Beispill gerecht gëtt. Also 
et gëtt immens vill gemaach, fir datt mer 
behënnertegerecht am ëffentlechen Transport 
kënne fonctionnéieren.
D’Zilsetzung ass ganz kloer déi, wat Dir och 
beschriwwen hutt, datt mer eng Kéier eigent-
lech komplett kéinten op aner accessoire 
 Déngschter verzichten, well et misst méiglech 
sinn, zumindest fir e ganz groussen Deel vun 
deene Leit, sech dann zurechtzefannen am 
normalen ëffentlechen Transport.
Mä Dir hutt recht, mir sinn nach net do 
ukomm. Dat dauert nach e bëssen. Mir mussen 
déi Saachen all bauen a maachen. An duerfir 
gëtt et déi Servicer CAPABS an Adapto. Virun 
allem de CAPABS, dat ass jo méi spezifesch, dat 
ass en Transport complémentaire, deen a ver-
schiddenen Zentren organiséiert gëtt. Dat wéilt 
ech elo emol hei erausloossen. Ech mengen 
net, datt mer dee jeemools eng Kéier wäerte 
kënnen ersetzen. Ganz sécher net. Mä beim 
Adapto, ob mer en eng Kéier kënne ganz of-
schafen oder a groussen Deeler, wann dat 
anert alles bis fonctionnéiert, dat muss ee ge-
sinn. Den Adapto brauche mer awer entre-
temps ganz staark.
Ech kann Iech och soen, nach eng Kéier als 
Rappell, ech mengen, ech hat Iech dat jo och 
an enger Question parlementaire beäntwert 
nach net esou laang hier, wat de Käschtepunkt 
ass vun deem Ganzen. Also mir hunn e Käsch-
tepunkt haut vu ronn 49 Milliounen Euro fir déi 
zwee Transporter. Den Adapto mécht dovun 
10,4 Milliounen aus. Dat si schonn impression-
nant Chifferen, also Suen, déi mer do ausginn, 
Zommen, déi mer do ausginn. A wann Der 
emol vergläicht, wat et am Ausland an Europa 
gëtt an deem Zesummenhang, da sti mir zwar 
do extrem gutt do. Et ass kee Land, wat esou 
wäit geet an der Offer, wéi mir dat haut hunn.
Dat wëllt awer net heeschen, datt een et net 
nach ka besser maachen. Do ginn ech Iech 
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recht. Et ass esou, datt mer mam Adapto eng 
Rei Problemer haten. Mir hunn awer festges-
tallt, datt den Adapto - an der leschter Legi s-
laturperiod war dat - genotzt ginn ass vu Leit, 
déi ganz normal kéinten den ëffentlechen 
Transport huelen. Dat heescht, déi Offer do ass 
awer vill genotzt ginn zu Onrecht, wou se 
eigentlech net berechtegt gewiescht wär, well 
een nach aner Méiglechkeeten huet.
Mir hunn och festgestallt, datt d’Leit nach de 
Führerschäin hunn an nach eigentlech Auto 
fueren an awer och dann den Adapto notzen. 
Bon, ech mengen, et ass dat eent oder dat 
anert. Well mer mussen hei wëssen, mir 
schwätzen hei jo net vun engem klassesche 
Busreseau, mä et ass een Door-to-door-Service. 
Am Fong ass et wéi een Taxiservice, wou ech 
doheem ofgeholl ginn an iergendwou hige-
fouert ginn, genau op déi Plaz, wou ech gären 
hätt. An duerfir ass et och net ze vergläiche 
mam Rescht vum ëffentlechen Transport. An 
duerfir fannen ech déi Argumentatioun och net 
korrekt, fir ze soen: Den ëffentlechen Transport 
gëtt elo gratis an da misst ee jo quasiment dat 
hei och alles fir näischt maachen. Ech mengen, 
dat kann een net matenee vergläichen.
Dat Eenzegt, wat mer jo gemaach hunn, dat 
ass den Transport, deen organiséiert gëtt an 
deem heiten Zesummenhang fir Leit, déi en 
Handicap hunn, déi Salarié sinn, fir op hir Aar-
bechtsplaz ze kommen, do war et jo an der 
leschter Legislaturperiod esou, datt déi hu mis-
sen en normaalt Abonnement kafen, ee Mo-
nats- oder Joresabonnement huelen. An dat fält 
ewech. Déi ginn och natierlech op hir Aar-
bechtsplaz gratis transportéiert, well mer do an 
engem anere Cas de figure sinn. Dat si jo Leit, 
déi dann den normalen ëffentlechen Transport, 
fir schaffen ze goen, net kënnen huelen. An 
duerfir konnte mer dat doranner integréieren.
Fir elo do Reformen ze maachen, dat ass natier-
lech eng komplizéiert Saach, well mir hu ver-
schidde Situatiounen. Dir wësst och, datt den 
Adapto genotzt gëtt zum Beispill vu Leit, déi 
nëmme kuerzfristeg en Handicap hunn, well se 
- ech weess net - en Accident haten, wou se 
mussen an de Rehazenter goen, also wou et 
medezinnesch verschriwwen ass. An do gëtt et 
jo och Contingenten, déi da verschriwwe ginn. 
Dat ass emol schonn eng Kategorie.
Da gëtt et Leit, déi hu méi en, loosse mer soen, 
definitiven Handicap. An do ass dann eben ëm-
mer ze jugéieren, dat ass ëmmer déi ganz Dis-
kussioun: Ass dat elo ... Geet dat duer oder 
geet dat net duer, den Zertifikat vum Dokter an 
esou weider? Dat heescht, mir brauchen zum 
Beispill, wa mer déi Reform hei wëlle maachen, 
scho ganz kloer och de Minister vun der Sécu-
rité sociale virun allem, vläicht och souguer de 
Minister vun der Santé.
Mä ech géif awer éischter soen, de Minister 
vun der Sécurité sociale, well mer jo musse ku-
cken, ob mer net zum Beispill op de Wee ginn, 
datt mer verschidde Leeschtungen, déi haut 
ugebuede gi bei Leit, déi e momentanen Han-
dicap hunn duerch en Accident ... Well déi 
Leeschtungen, déi ugebuede ginn iwwert d’Sé-
curité sociale, einfach net duerginn. Ech 
mengen, där Fäll gëtt et. Dat weess ech och. 
Mä da musse mer kucken, wéi mer dat iwwert 
d’Sécurité sociale da vläicht aneschters regelen.
D’Familljeministesch ass natierlech och gefuer-
dert hei. Duerfir hunn ech och Gespréicher mat 
der Familljeministesch. An ech kann Iech och 
soen, do sinn elo Viraarbechten am Lafen am 
Kader vun der Evaluatioun. A mir hunn net méi 
spéit wéi an deenen nächste Wochen - ech 
mengen, et ass d’nächst Woch, Enn nächster 
Woch - eng gemeinsam Reunioun, déi dräi Mi-
nisteren zesummen, fir ze kucken, déi Evalua-
tiounen, déi de part et d’autre gemaach gi 
sinn, zesummenzebréngen an da gemeinsam 
ze iwwerleeën, wat fir eng Reformelementer 
mer kënnen hei erabréngen.
Also et ass kloer: Et gëtt Problemer. An Dir hutt 
och recht, et gëtt sécherlech Fäll, déi vläicht 
haut, loosse mer soen, Grenzfäll sinn, wou 
vläicht heiansdo och net ëmmer richteg tran-
chéiert gëtt, well dann eng Evaluatioun ge-
maach gëtt vu mengem Ministère, déi vläicht 
net deem entsprécht, wat de reelle ge-
sondheetlechen Zoustand vun de Leit ass. Mä 
wéi gesot, meng Leit kënnen dat och net fest-
stellen. Duerfir brauche mer eben och déi aner 
Ministèren, déi ech virdrun opgelëscht hunn. 
An do musse mer duerfir gemeinsam kucken, 
no anere Léisungen ze sichen.
Eng Pist ka sinn, datt mer op e ganz anere Wee 
ginn, wéi mer déi Leeschtungen do ubidden. 
Andeem mer vläicht finanziell eppes ubidde fir 
déi Leit, datt si kënnen da selwer decidéieren, 
wat fir en Transportmëttel se huelen. Mä dat 

ass awer nëmmen eng Pist. Ech mengen, et 
sollt een déi alleguerten zesumme kucken. An 
da ginn ech och dervun aus, datt mer hei Léi-
sunge wäerte fannen.
Op alle Fall ass et e Sujet, deen der Regierung 
ganz um Häerz läit. An ech mengen, mir wäer-
ten och versichen, esou schnell wéi méiglech 
hei no Léisungen ze sichen. Dir wësst jo och, 
datt mer parallell am Moment och eng Reform 
amgaange sinn ze maache vum RGTR. Do solle 
selbstverständlech emol all déi Kritären afléis-
sen, déi Der och virdru gesot hutt, wa mer 
deen neie Reseau sur place hunn, also en place 
wëlle setzen.
Mä mir schwätze jo och am Kader vum RGTR 
iwwer e Bus à la demande am ländleche Raum 
zum Beispill. An ech mengen, hei muss een 
och kucken, ob een do net och Synergië vläicht 
fënnt fir verschidden, méi spezifesch Situatiou-
nen am ländleche Raum, déi natierlech ganz 
anescht si wéi am städtesche Raum, wou ech 
Iech honnertprozenteg recht ginn.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, dem 
Mobilitéitsminister. Den Här Marco Schank 
freet nach eng Kéier d’Wuert.

 M. Marco Schank (CSV).- Jo, ech wollt 
kuerz nofroen, ob ech dat richteg verstanen 
hunn. Den Här Minister ass zum Schluss op dee 
Saz agaangen am Koalitiounsofkommes, et géif 
gekuckt ginn, datt den Transport, den Adapto 
kéint duerch eng Aide financière ersat gi fir 
deen, dee kéint dervu profitéieren. Ass dat da 
scho sprochräif oder gëtt dorunner analyséiert? 
Dat géif mech nawell interesséieren, an ech 
mengen, d’Leit dobaussen och.

 M. François Bausch, Ministre de la Mobi-
lité et des Travaux publics.- Also sprochräif ass et 
nach net. Mä mir analyséieren dat awer de Mo-
ment, ob mer do eng Pist fannen, zum Beispill, 
wéi gesot, mat der Sécurité sociale an esou 
weider. Do gëtt et jo méi Méiglechkeeten, wéi 
ee sech dat kéint virstellen. Mä et ass nach net 
sprochräif. Et ass awer eng Pist, un där mer 
schaffen.

4. Dépôt d’une motion par M. Marco 
Schank

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci. Den 
Här Marco Schank huet nach d’Wuert gefrot fir 
den Depot vun enger Motioun.

 M. Marco Schank (CSV).- Jo, Här Pre-
sident, ech wollt kuerz eng Motioun deposéie-
ren. Ech mengen, ech maachen dat dann 
douewen.
Jo, Här President, well mer dat kloer wollten 
trennen, engersäits d’Question élargie, anerer-
säits den Depot vun der Motioun. Meng Mo-
tioun geet awer iwwert de Sujet vum Adapto. 
Mir wollten als Fraktioun eng Motioun depo-
séieren, wou mer soen, datt mer wëllen, datt 
dee Moment, wou den ëffentlechen Transport 
fir d’Leit ouni Handicap gratis gëtt, en dann 
och fir déi Leit mat Handicap soll gratis ginn.
Ech hunn och virdru gesot: Mir sinn d’accord, 
fir iwwert d’Kritären ze diskutéieren. Mir sinn 
der Meenung, datt d’Gläichberechtegung an 
d’Gläichbehandlung vun alle Residenten zu 
Lëtzebuerg hei eng Roll soll spillen. An duerfir 
géif ech Iech déi Motioun hei eriwwerginn, Här 
President.
Merci.
Motion 1
La Chambre des Députés,
- rappelant que le Gouvernement du Luxembourg 
a signé en juillet 2007 la Convention de l’ONU re-
lative aux droits des personnes handicapées, faite 
à New York le 13 décembre 2006, et le Protocole y 
relatif fait à New York à la même date ;
- sachant que la Convention sur les droits des per-
sonnes handicapées a comme mission d’adapter 
les droits fondamentaux existants aux besoins des 
personnes handicapées, de promouvoir et de proté-
ger les droits et la dignité de ces personnes ;
- notant que cette Convention a été transposée 
dans la loi du 28 juillet 2011 ;
- constatant qu’en matière du transport, les per-
sonnes handicapées font toujours face à de nom-
breuses discriminations pour la gestion de leur 
quotidien ;
- sachant que le service de transport payant 
« Adapto » offre un maximum de 15 courses par 
mois pendant des horaires limités (7.00-22.00 en 
semaine) ;
- constatant que le transport public sera gratuit sur 
le territoire du Luxembourg à partir de mars 2020 ;
- sachant que le transport public n’est pas à 
100 % accessible pour toutes les personnes avec 
un handicap ;
- notant aussi que l’ASBL Info-Handicap propose 
la mise en place d’un système qui centralise et 

gère l’Adapto ce qui aura en plus l’avantage de 
réduire fortement les coûts ;
- souhaitant garantir une réelle égalité de trai-
tement à tous les résidents du Luxembourg ;
invite le Gouvernement
- à rendre le service de transport Adapto gratuit à 
partir de mars 2020 pour des personnes ayant un 
handicap.
(s.) Marco Schank.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Très bien !

5. 7366 - Projet de loi relatif à cer-
taines modalités d’application et à 
la sanction du règlement (UE) 
2018/302 du Parlement européen et 
du Conseil du 28 février 2018 visant 
à contrer le blocage géographique 
injustifié et d’autres formes de dis-
crimination fondée sur la nationa-
lité, le lieu de résidence ou le lieu 
d’établissement des clients dans le 
marché intérieur, et modifiant les 
règlements (CE) n° 2006/2004 et 
(UE) 2017/2394 et la directive 
2009/22/CE

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools. Mir kéime gläich zum nächste Punkt. 
An dat ass de Projet de loi 7366, d’Ëmsetze vun 
enger Direktiv iwwert de Geoblocking. D’Rie-
dezäit ass nom Basismodell festgeluecht. Et hu 
sech schonn ageschriwwen: den Här Gloden, 
den Här Margue, den Här Reding an den Här 
 Clement. D’Wuert huet elo de Rapporteur vun 
dësem Projet de loi, den honorabelen Här 
Claude Haagen. Här Haagen, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de l’Économie, de 
la Protection des consommateurs et de 
 l’Espace

 M. Claude Haagen (LSAP), rapporteur.- 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hä-
ren, mam Projet de loi 7366 gëtt d’euro-
päescht Reglement 2018/302 vum 28. Februar 
2018 géint de Blocage géographique an natio-
naalt Recht transposéiert.
Dir Dammen an Dir Hären, ech huelen et och 
direkt virewech: Dëse Projet de loi léist net eis 
Problemer vum Geoblockage, an d’Wirtschafts-
kommissioun ass och net zefridde mat dësem 
Projet de loi, deen, wéi gesot, op deem euro-
päesche Reglement baséiert. Dëst ass aus enger 
Analys vum Projet selwer ervirgaangen, déi na-
tierlech och gemaach ginn ass an der zoustän-
neger Kommissioun.
Mat dësem Projet de loi, wou d’Transpositioun 
vum Reglement gemaach gëtt, ginn zwar ver-
schidde Problemer geléist, awer d’Wuerzel vum 
Iwwel selwer gëtt net ugepaakt.
De Projet de loi huet schonn eng länger Virge-
schicht. An der Wirtschaftskommissioun war 
schonn 2016 doriwwer - deemools huet et 
sech ëm eng Proposition de règlement gehan-
delt - een Avis politique redigéiert ginn an och 
un d’EU-Kommissioun weidergi ginn.
Dëst war, wéi gesot, am Stadium nach vun der 
Proposition de règlement. Déi Doleancë vun 
der Wirtschaftskommissioun an deem Avis poli-
tique sinn, wéi gesot, och dunn zesummen 
dohinnergedroe ginn. Et ass och eng Äntwert 
drop komm, op déi ech herno wëll agoen.
Hei geet et drëms, fir de Geoblockage ze ver-
hënnere souwéi all aner Diskriminatiounen 
iwwert d’Nationalitéit, de Lieu de résidence, de 
Sëtz vum Etablissement vun deene verschid-
dene Clienten am europäesche Marché inté-
rieur.
Mä schlussendlech, wat bedeit Geoblockage? 
Geoblockage ass, wann een den Accès fir Leit 
opgrond vun hirer geografescher Provenance 
blockéiert. Am Internet gëtt dëst normalerweis 
dann, wann een net un deen Artikel kënnt, 
iwwert de Geoblockage, iwwer ee Rerouting 
op eng aner lokal Websäit gemaach. De Geo-
blockage baséiert op der Lokalisatioun vun IP-
Adressen a gëtt oft duerch ënnerschiddlech 
Marketing souwéi Tariff- a Präisënnerscheeder 
vun de Länner ugewannt, well dat natierlech 
zu dem Virdeel vun deenen Entreprisen ass.
D’Thema ass besonnesch wichteg, denken ech, 
fir ee klengt Land wéi Lëtzebuerg, mat där Su-
perficie, awer och fir aner kleng Länner, well 
dat bedeit natierlech duerch seng iwwerschau-
bar Gréisst, datt och vill aus dem Ausland 
consomméiert gëtt. Ronn 68 % vun de Konsu-
menten, Residenten zu Lëtzebuerg kafen iwwer 
Onlineplattformen am Ausland an. Et muss een 
awer och trotzdeem soen, datt manner wéi 
30 % vun deenen Internetakeef schlussendlech 
kënne finaliséiert ginn, well vill Entreprisë ganz 
einfach refuséieren, op Lëtzebuerg ze liwweren.
Här President, de But vum Reglement ass et, 
den Artikel 20 vun der Direktiv 2006/123/CE, 
dat ass d’Direktiv „Services“, ze clarifiéieren. 

Den Artikel 20 obligéiert d’Memberstaten, 
d’Diskriminatioun vum Destinataire vun engem 
Service opgrond vu senger Nationalitéit oder 
vu sengem Wunnsëtz net zouzeloossen.
De Considerant (veuillez lire : De Conside-
rant (95)) vun der Direktiv „Services“ huet 
awer eng Lëscht vun Ausnamen opgestallt, bei 
deenen Ënnerscheeder an deene verschiddene 
Verkafskonditiounen erlaabt sinn. Zum Beispill 
ënnerschiddlech Tariffer. Zu deenen Ausname 
gehéieren zum Beispill zousätzlech Käschte 
 wéinst der Distanz oder den techneschen Ee-
genschafte vun der Prestatioun, Fluctuatiounen 
an der Demande wéinst der Saison, ënner-
schiddlech Vakanzeperioden tëschent de Mem-
berstaten oder zousätzlech Risike fir de Presta-
taire wéinst Reglementatiounen, déi vum 
Memberstat vum Siège social vum Prestataire 
ofwäichen.
Dës sougenannte Lëscht huet der EU-Kommis-
sioun no awer zu enger Insécurité juridique ge-
fouert. An domat wollt een och, mat deem 
heite Reglement, déi Rechtssécherheet garan-
téieren.
De Reglement an domadder dëse Projet de loi, 
wou d’Reglement jo transposéiert gëtt, gesäit 
dräi Situatioune vir, wou d’Clienten d’Transak-
tiounen ënnert deenen nämlechte Konditioune 
musse kënne maache wéi lokal Clienten:
1. Déi verkaaften Artikele ginn an e Member-
stat geliwwert, dee vun der Entreprise propo-
séiert ginn ass, oder vun enger Plaz ofgeholl, 
op déi sech d’Entreprise an de Client zesumme 
gëeenegt hunn an déi vun der Entreprise pro-
poséiert gëtt.
De Client muss dierfen zum nämlechte Präis an 
zu den nämlechte Konditiounen den Artikel 
kréien, wéi de Client, deen am Land wunnt, se 
selwer huet, wou den Artikel geliwwert oder 
ofgeholl gëtt.
2. Déiselwecht Konditioune fir de lokale Client 
si fir de Service, deen ënner elektronescher 
Form prestéiert gëtt a wou keng physesch Li-
vraisoun néideg ass; klassescht Beispill: Sto-
ckage vun Donnéeën.
3. Ee Service, dee vum Client empfaange gëtt 
um Territoire vum Memberstat, wou de Presta-
taire seng Aktivitéite bedreift, zum Beispill bei 
den Hoteller.
Des Weidere concernéiert dëst Reglement net 
nëmmen d’Relatioun Konsument/Entreprise, 
mä och d’Relatioun tëschent zwou Entreprisen, 
wann déi eng een Artikel oder ee Service bei 
där anerer keeft.
D’Reglement versicht och, Ongläichbe-
handlungen an d’Viséier ze huelen, déi op der 
Lokalisatioun vum Client duerch Methode be-
rouen, déi bis elo nach net kloer kadréiert wa-
ren. Zum Beispill duerch IP-Adressen, ech hunn 
et scho gesot, Adresse bei enger Livraisoun vun 
Artikelen, de Choix vun der Sprooch op engem 
Internetsite oder d’Land, an deem d’Instru-
ment de paiement ugemellt ass.
Dir Dammen an Dir Hären, d’Reglement verbitt 
d’Diskriminatioun beim Accès op Internetpor-
taler a bei de Konditioune vum Paiement beim 
Kafe vun Artikelen oder Servicer an engem 
anere Memberstat. Beim Accès op Internetpor-
taler dierf d’Entreprise de Client net auto-
matesch, ouni säin Accord, op eng aner Ver-
sioun vum Internetportal redirigéieren. Et geet 
allerdéngs duer, wann de Client eemol säin Ac-
cord gëtt fir de spezifeschen Internetportal.
Professioneller mussen, wa se bis eemol de 
Choix vun den akzeptéierte Bezuelungs-
methode getraff hunn, déi Konditioune fir all 
Client gëlle loossen, onofhängeg dovun, wou 
dem Client säi Kont oder wou säi Bezuelungs-
instrument lokaliséiert ass.
Verschidde Beispiller, fir et méi kloer ze maa-
chen, wëll ech nennen, déi iwwert dëst Re-
glement ganz einfach ofgeséchert sinn. Huelt 
un, Dir wëllt Schier kafen op engem däitschen 
Internetsite, dann ass dat geregelt hei iwwert 
d’Reglement; déi concernéiert Entreprise, wou 
Der akaaft, muss déi verkafen. Mä et ass net 
esou, datt se Iech se ka liwweren, wou se wëllt 
(veuillez lire : Mä et ass net esou, datt se Iech 
se muss liwweren, wuer Der wëllt). Dat 
heescht, Dir musst se noutfalls siche goen 
dohinner oder op de Point Post vun deem 
Land, wou se dann och op der Grenz ass (veuil-
lez lire : déi aner Säit vun der Grenz).
Wann Der zum Beispill op eng Base de don-
nées mat Service Cloud gitt, huele mer un Est-
land, dann ass dat och couvréiert. Dir kritt dat 
och ze kafen an zu deeneselwechte Kondi-
tioune wéi de Client an Estland selwer. Et ass 
am Fong dat Eenzegt, wat bei de Service-élec-
troniquen, déi couvréiert sinn, net protegéiert 
ass vum Copyright.
Da klassescht Beispill, mengen ech, wat mer al-
leguerte schonn haten: Dir maacht d’Locatioun 
vun engem Auto oder vun enger Hotelskum-
mer, an der Vakanz a Spuenien, dann däerf 
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deen net méi deier si wéi fir de Consommateur, 
deen déi zum Beispill a Slowenien bestellt. Ech 
muss Iech awer soen, wann d’Internetportaler 
aneschters dirigéiert sinn, hutt Der natierlech 
och aner Präisser op deene verschiddene Site-
Webben.
Här President, dëst sinn d’Haaptcharakteristike 
vun dësem EU-Reglement an domadder dësem 
Projet de loi. Mä, wéi gesot, léist dat net d’Pro-
blemer, notamment wat den Accès ugeet a 
verschiddene Beräicher a Servicer fir Lëtze-
buerg.
D’Servicer, deenen hiert Haaptgeschäft doran-
ner besteet, en Accès op Inhalter ze ginn, déi 
ënnert den Droit d’auteur falen, elektronesch 
Bicher beispillsweis, Streaming vu Musek, On-
linespiller, si vum Reglement ausgeschloss. Och 
audiovisuell Servicer, Retransmissioune mat 
enger Licence territoriale exclusive, si vun dë-
sem Reglement net betraff. Domadder gëtt 
d’Wierkung vum Reglement staark age-
schränkt. Finalement sinn och d’Finanz-
déngschtleeschtunge fir hir Privatclienten en 
tant que tel ausgeschloss.
Dat ass och am Avis politique vun 2016 vun 
der Ekonomieskommissioun un d’Europäesch 
Kommissioun monéiert ginn an och déi ver-
schidde lëtzebuergesch Regierungen hu sech 
dëser Problematik ugeholl. Hei ginn d’Rechter 
vun de Consommateuren, dat heescht vun eis, 
wa mer akafe ginn, an dësem Fall Lëtzebuerger 
Residenten, potenzielle Clienten, net respek-
téiert.
E puer Beispiller: Ee Champ d’application hutt 
Der hei, deen net garantéiert ass bei dësem Re-
glement, wann Der zum Beispill als Résident 
luxembourgeois eng Emissioun op der 
däitscher Tëlee kuckt iwwer Internet. Dann ass 
dat net iwwert dëst Reglement garantéiert. Da 
wëllt Der zum Beispill Musek lauschteren en 
ligne aus Däitschland, dat ass och net garan-
téiert.
D’Chrëschtkaddoen, déi Der op engem 
däitsche Site kaaft an déi Der op Lëtzebuerg 
wëllt liwwere loossen, an dësem Fall och net. 
Dann, wann Der iwwer verschidden Internet-
portaler wëllt Saache bestellen, verschiddener 
sinn do och net garantéiert. Well dat féiert 
nach ëmmer zu Diskriminatiounen tëschent 
Präisser. An dat anert ass zum Beispill och, 
wann Der an Holland - als Beispill Holland, ech 
kéint och aner Länner huelen - een neie Logi-
ciel bestellt, dann ass deen och net hei cou-
vréiert, well dat ass am Kader vun den Droit-
d’auteuren.
Genau iwwert déi dote Problemer an anerer 
huet den Avis politique vun der Ekonomies-
kommissioun aus dem Joer 2016 gehandelt. 
D’Ekonomieskommissioun huet hir Enttäu-
schung iwwert d’Proposition de règlement, an 
deem Fall 2016, vum Europaparlament a vum 
Conseil ausgedréckt.
De Lëtzebuerger Commerce hätt net 
d’Méiglechkeeten, fir an den europäesche Mar-
ché intérieur anzegräifen, well e sech zum Bei-
spill misst iwwert d’Distributiounszentralen - an 
dat ass och hei an der Plenière schonn e puer-
mol ugeklongen - vun der Belsch oder anere 
Länner uschléissen. Dëst bedeit een Nodeel am 
Sënn vun der Kompetitivitéit. Et bedeit en Ën-
nerscheed am Präis an an der Offer vum Pro-
dukt.
An der Äntwert vun der Kommissioun vum 30. 
November 2016 op den Avis politique huet 
d’Europäesch Kommissioun am Resumé geänt-
wert, datt de Conseil européen gefrot huet, fir 
eben all dës Mëssstänn ze eliminéieren an der 
Kommissioun an datt d’Kommissioun op dëse 
Wee géif goen.
Elo ass et esou, bis spéitstens Mäerz 2020 muss 
d’Europäesch Kommissioun ee Rapport vir-
leeën, wou d’Auswierkunge vum Reglement op 
de Marché intérieur européen analyséiert sinn.
Zum Schluss wëll ech nach e puer technesch 
Detailer lassginn. D’Reglement iwwerléisst et 
de jeeweilege Memberstaten, déi Autoritéit ze 
designéieren, déi fir si wichteg sinn (veuillez 
lire : déi fir si déi richteg ass), fir de Respekt vun 
den Obligatiounen ze garantéieren. Zu Lëtze-
buerg gëllt et, de Code de la consommation 
unzewenden. Den Artikel 2 vum Projet de loi 
designéiert de Magistrat présidant la chambre 
du tribunal d’arrondissement siégeant en ma-
tière commerciale als Juge de fond. Als Instru-
ment ass an enger éischter Etapp d’Action en 
cessation virgesinn. Au cas wou dëst net sollt 
respektéiert ginn, kann de Juge eng Strof 
tëschent 251 an 120.000 Euro verhänken.
D’Reglement obligéiert och d’Memberstaten, 
een Organ ze designéieren, dat dem Konsu-
ment hëlleft am Fall vun engem Litige géint de 
Professionellen. Fir Lëtzebuerg kënnt déi Roll 
dem Centre européen des consommateurs 
Luxembourg zou. Et ass ee Groupement d’inté-
rêt économique, deen 1991 gegrënnt ginn ass.
Déi aner technesch Detailer zum Projet de loi a 
vun deene verschiddenen Avisen, notamment 

Union luxembourgeoise des consommateurs, 
Chambre de Commerce, Conseil de la concur-
rence, fannt Der a mengem schrëftleche Rap-
port.
De Statsrot hat keng Observatiounen, wat de 
Fong vun dësem Projet de loi ugeet. Zum 
Schluss ginn ech natierlech heimadder den Ac-
cord vun der LSAP-Fraktioun a maachen awer 
och een Appell un d’Regierung, fir sech weider 
bei der Kommissioun anzesetzen, fir endlech 
déi Ongerechtegkeeten, déi sech op den Accès 
vun deene verschiddene Servicer bezéien, aus 
der Welt ze schafen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Haagen. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Léon Gloden agedroen. Här 
Gloden, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 M. Léon Gloden (CSV).- Merci, Här Pre-
sident, fir d’Wuert. Merci dem Här Rapporteur 
fir säi mëndlechen a schrëftleche Rapport.
Gëschter konnt een am „Quotidien“ liesen: 
« Le Luxembourg, pays le plus géobloqué. » De 
Projet de loi, deen de Rapporteur hei expli-
zéiert huet, ass e gutt Beispill fir op där enger 
Säit d’Avantagë vun Europa an op där anerer 
Säit e Beispill, dass Europa nach net wäit ge-
nuch ass an dass een Europa nach ka ver-
besseren, am Déngscht vun den Entreprisen a 
vun de Konsumenten.
Dat Reglement, wou mer verschidden Disposi-
tiounen an eis Gesetzgebung ëmsetzen, verbitt 
eng Diskriminatioun opgrond vun der Nationa-
litéit, vun der Residenz, vun der IP-Adress, vun 
der Sprooch oder opgrond vum Memberstat, 
an deem meng Kredittkaart emettéiert ginn 
ass, mat där ech e Service oder e Produit iwwer 
Internet wëll kafen. Dat ass also schonn e 
grousse Schrëtt fir d’Consommateuren an d’En-
treprisen.
Dee Schrëtt ass awer net grouss genuch. Fir-
wat?
Fir d’Éischt sinn eng Rei Produiten a Servicer 
aus dem Reglement explizitt ausgeschloss, wéi 
de Streaming, wéi d’elektronesch Bicher, wéi 
d’Jeux en ligne an aner Services audiovisuels.
Manner wéi 30 % kann de Lëtzebuerger Re-
sident iwwer Internet kafen. Konkret heescht 
dat: Wann de Léon Gloden net iwwer LetzShop 
e Buch fënnt a misst dann an d’Ausland e Buch 
kafe goen, geet en op den Internet kucken, fir 
dat Buch bei enger däitscher Librairie zum Bei-
spill zu Tréier ze kafen. Déi däitsch Librairie ass 
obligéiert, mer et ze verkafen - se ka mech also 
net blockéieren, well ech zu Lëtzebuerg wun-
nen -, mä ass awer net forcéiert, mer dat Buch 
op Gréiwemaacher ze liwweren.
Dat heescht, ech muss awer entweder op Tréier 
fueren - Virdeel vun Europa ass, ech brauch 
keng Carte d’identité méi ze weisen a ka mam 
Euro bezuelen - oder ech hunn an enger vun 
de sëllechen Uertschafte laanscht d’Musel op 
der däitscher Säit eng Bréifboîte oder ech hunn 
e Kolleeg oder eng Kolleegin, déi do wunnt, an 
ech fueren déi besichen, fir dass ech da ka 
meng Akeef do ofhuelen.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Dir sidd jo ganz 
schnell!
(Hilarité)
(Interruption par M. Mars Di Bartolomeo)

 M. Léon Gloden (CSV).- Also ech mengen, 
ech sinn heibannen deen, deen am mannsten 
iwwer Internet keeft, well ech hunn eng Kéier 
eppes iwwer Internet kaaft.

 Une voix.- Dir bleift dem lokale Commerce 
trei.

 M. Léon Gloden (CSV).- Ech kucken no de 
Commerçanten zu Gréiwemaacher an an der 
Stad. Gelldiert, Madamm Burton?
D’lescht Woch war eng Konferenz, organiséiert 
vun der Association luxembourgeoise pour 
l’étude du droit de la concurrence, wou ech 
d’ailleurs iwwert d’Digitalisatioun an de Geo-
blocking geschwat hunn. A genau déi do Pro-
blematik ass do och nach eng Kéier opgeworf 
ginn.
D’ailleurs, d’Post bitt de Lëtzebuerger Konsu-
menten an Entreprisen och eng Facilitéit un, 
well d’Post huet am däitsche Raum Adressen, 
wou dann d’Leit dat kënnen hi liwwere loos-
sen, an d’Post geet déi Päck da sichen a liwwert 
se heihinner, wat natierlech awer e Surcoût 
huet.
Am Kader vun där Konferenz ass och déi En-
quête, dee Rapport vum Conseil de la concur-
rence ugeschwat gi vum Januar dëses Joers, 
wou de Geoblocking par rapport zu den Entre-
prisen analyséiert ginn ass. An ech sinn do e 
bëssen erstaunt awer, dass de Conseil de la 
concurrence do zur Konklusioun komm ass, 
dass de Geoblocking par rapport zu den Entre-
prisen am Kader vum Droit de la concurrence 

kee Problem wier, well si kéinte sech jo, wa se 
geoblockéiert ginn, fir dat dann op Lëtzebuer-
gesch esou ze nennen, wa se wëllen zum Bei-
spill e Produit bei engem däitsche Produzent 
kafen, iwwer aner Kanäl approvisionéieren.
Dobäi wësse mer alleguer a mir kréien et ëm-
mer erëm gesot an et steet an allen Avise vun 
de Chambres professionnelles, dass dat e reelle 
Problem ass, dass zum Beispill ganz oft am Au-
toshandel oder och an aneren Domänen ech 
de Produit, en däitsche Produit zum Beispill, 
muss iwwer en Intermédiaire belge kafen, am-
plaz dass ech e kann direkt beim däitsche Pro-
duzent kafen.
D’ailleurs huet de Kolleeg Laurent Mosar och 
schonn an enger Motioun 2016 op déi Proble-
matik higewisen. An ech fuerdere wierklech de 
Wirtschaftsminister op, an ech wäert och an 
deem Sënn eng Motioun hei deposéieren, well 
en hat dat och viru Jore scho gesot, e géif sech 
wierklech massiv derfir asetzen zu Bréissel.

 M. Étienne Schneider, Ministre de l’Éco-
nomie.- Wéi et och ass!

 M. Léon Gloden (CSV).- An d’ailleurs och 
d’Madamm Cahen. Well wann d’Groussre-
gioun eng Kéier ka konkret gelieft ginn, dann 
ass et an deem do Thema. Et geet net duer, 
Sonndesrieden iwwert d’Groussregioun ze ha-
len an awer soss net vill op d’Tapéit ze brén-
gen.
An duerfir deposéieren ech eng Motioun, wou 
ech d’Regierung opfuerderen, sech weiderhin a 
vläicht och méi kräfteg nach anzesetzen, fir 
 géint de Geoblocking virzegoen. Well mir als 
Lëtzebuerger Land, well mer eben am Zentrum 
vun Europa sinn a méi kleng si wéi déi aner 
Länner, si wierklech praktesch déi Eenzeg, déi 
dovunner massiv souffréieren. A wa mer wëllen 
déi grouss Konzerner op Lëtzebuerg kréien, am 
Internet an der Digitalisatioun Leader sinn, 
musse mer et och fäerdegbréngen, dee Geo-
blocking kënne ganz ofzeregelen.
Ech soe Merci.
Motion 1
La Chambre des Députés,
- considérant que le phénomène du « géoblo-
cking » persiste, malgré le règlement (UE) 2018 
/302  du Parlement européen et du Conseil du 28 
février 2018 visant à contrer le blocage géogra-
phique injustifié et d’autres formes de discrimina-
tion fondée sur la nationalité, le lieu de résidence 
ou le lieu d’établissement des clients dans le mar-
ché intérieur ;
- en effet, malgré le règlement précité et le projet 
de loi relatif à certaines modalités d’application 
du règlement précité, le « géoblocking » est tou-
jours pratiqué et défavorise les consommateurs et 
entreprises au Luxembourg ;
- en effet, notant que de nombreux consomma-
teurs au Luxembourg font toujours face à des pro-
blèmes de libre approvisionnement auprès du 
fournisseur de leur choix au sein du marché inté-
rieur de l’Union européenne, en particulier en 
voulant acheter des produits via des plateformes 
électroniques ;
- notant aussi que de nombreuses entreprises ins-
tallées au Luxembourg connaissent des problèmes 
de libre approvisionnement, étant donné qu’elles 
doivent souvent passer par un intermédiaire 
étranger pour acheter des produits auprès d’un 
producteur situé dans un autre État membre que 
l’entreprise luxembourgeoise ou l’intermédiaire ;
- constatant que la situation actuelle entraîne en-
core toujours une double pénalisation, en matière 
de prix (impossibilité de s’approvisionner aux 
meilleurs prix) et en matière d’offre (disponibilité 
limitée de produits) ;
- considérant que les initiatives au niveau du Be-
nelux et de la Grande Région pour s’attaquer aux 
problèmes d’approvisionnement des consomma-
teurs et distributeurs luxembourgeois restent au 
stade embryonnaire ;
- considérant ainsi que le Gouvernement devra 
entreprendre des efforts auprès des autorités eu-
ropéennes pour lutter efficacement contre le 
« géoblocking » ;
invite le Gouvernement
- à mieux supporter les consommateurs et entre-
prises luxembourgeois face aux problèmes du 
géoblocking ;
- malgré le rapport du Conseil de la concurrence 
du 18 janvier 2019, à continuer des discussions 
avec le Conseil de la concurrence et aussi l’Union 
luxembourgeoise des consommateurs, le Minis-
tère de la Protection des consommateurs et le 
Centre européen des consommateurs (CEC 
Luxembourg) pour consolider la stratégie natio-
nale pour remédier à la problématique du géo-
blocking ;
- à mettre en place une campagne de sensibilisa-
tion en partenariat avec le Centre européen des 
consommateurs GIE Luxembourg ;
- à vérifier et à transmettre les réclamations des 
consommateurs et entreprises luxembourgeois à 

la Commission européenne aux fins de recours 
contre les entreprises dénoncées.
(s.) Léon Gloden, Diane Adehm, Martine Hansen, 
Gilles Roth, Claude Wiseler.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 

Gloden. Nächsten ageschriwwene Riedner ass 
den Här Charles Margue. Här Margue, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Här President, Dir 
diskriminéiert Är eege Partei!

 M. Charles Margue (déi gréng).- Ech sinn 
net ëmmer drop gefaasst, direkt no der CSV ze 
schwätzen.

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Et ass 
um Här Arendt.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Den Här Arendt 
wollt eigentlech schwätzen.

 M. Fernand Etgen, Président.- E war net 
ageschriwwen. Duerno dann.

 M. Charles Margue (déi gréng).- Här 
Arendt, ass dat an der Rei fir Iech?
(Exclamations)

 M. Fernand Etgen, Président.- Der Reiefol-
leg no wier et dann awer um Här Guy Arendt. 
Här Arendt, Dir hutt d’Wuert. Da musst Dir 
Iech nach e bësse gedëllegen, Här Margue.
(Brouhaha et hilarité)

 M. André Bauler (DP).- Uerdnung muss 
sinn!

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Dir 
musst oppassen, Här President, et ass den 31. 
Mann.
(Hilarité)

 M. Guy Arendt (DP).- An da kënnt deen 
30. virdrun.
(Brouhaha)

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Arendt, 
loosst Iech elo net oflenken.

 M. Guy Arendt (DP).- Här President, léif 
Kolleeginnen a Kolleegen, haut setze mer ver-
schidden Dispositiounen ëm, fir konform ze 
sinn zu engem europäesche Reglement, dat de 
Geoblocking souwéi aner Diskriminatiounen 
opgrond vun der Nationalitéit oder dem 
Wunnuert vum Konsument wäert aschränken.
Et misst een elo denken: „Endlech! Gutt ge-
schafft! Et gëtt och Zäit!“ Mä leider hält sech 
mäin Enthusiasmus a Grenzen.
Här President, ech ginn elo net nach eemol op 
déi konkret Ännerungen an, déi dëst Re-
glement wäert mat sech bréngen, de 
Rapporteur huet dat schonn a sengem 
mëndlechen a schrëftleche Rapport fir eis ge-
maach. An ech soen him duerfir extra Merci.
Mä wann ech dat Reglement misst an engem 
Saz resuméieren, da géif ech soen: De Champ 
d’application ass limitéiert. Dëst Reglement ass 
e Bréisseler Kompromëss, deen net wäit ge-
nuch geet. Kann een et en Etappenerfolleg 
nennen? Ech weess dat net. Jiddefalls si mir als 
DP enttäuscht iwwert dëst Reglement. Jo, et 
geet eiser Meenung no net wäit genuch an et 
plooschtert éischter, wéi dass et konsequent 
géint de Problem vum Geoblocking virgeet.
An ech mengen, Här Gloden, do sinn ech net 
mat Iech d’accord: De Geoblocking ass net 
nëmmen de Problem vun der Groussregioun, 
mä awer och vun Europa am Ganzen.

 M. André Bauler (DP).- Très bien !
(Interruption)

 M. Guy Arendt (DP).- Jo. Mä déi kleng At-
tack op d’Familljeministesch war net grad ap-
propriéiert.
(Brouhaha)

 M. André Bauler (DP).- Très bien !
 M. Guy Arendt (DP).- Wéi gesot, dat ass 

déi schlecht Nouvelle bei der Saach.
Déi gutt Noriicht ass awer, dass weider dru ge-
schafft gëtt, fir dass mir an der Unioun déi vir-
tuell Grenzen ofbauen an en digitale Banne-
maart kréien, deen och funktionéiert a vun 
deem den EU-Bierger eppes huet.
Et ass och virgesinn, dass d’Kommissioun 
schonn d’nächst Joer am Mäerz e Rapport vir-
stellt, deen dann hoffentlech d’Lacunne vun 
dësem Reglement wäert opweisen.
Fir d’DP war d’Ofschafe vum Geoblocking e 
wichtege Punkt wärend der Wahlcampagne bei 
de rezenten Europawahlen. Als Liberal wëlle 
mir e funktionéierenden digitale Bannemaart. 
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Als Konsument kënne mir haut scho ganz ein-
fach iwwert d’Grenze fueren an eis an der 
Groussregioun oder soss an der EU deen Artikel 
kafen, deen eis gefält. Fir vill Leit ass et duerfir 
onverständlech, dass dëst beim Onlinehandel 
net selbstverständlech ass. Verschidde Wuere gi 
fir verschidde Länner net ugebueden. Oder de 
Verkeefer refuséiert, op Lëtzebuerg ze liwwe-
ren.
Ech kéint Iech natierlech elo soen: „Da gitt op 
den Onlineshop ‚LetzShop’ akafen, amplaz bei 
engem auslänneschen Onlinehändler! Da sidd 
Der sécher, dass Der beliwwert gitt an Dir ën-
nerstëtzt niewebäi och nach de Lëtzebuerger 
Handel.“ Et ass awer esou, dass ee verschidde 
Produiten einfach net zu Lëtzebuerg fënnt, dës 
awer vun engem Verkeefer aus der EU online 
ugebuede ginn. D’Reglement gesäit vir, dass all 
d’Verkeefer an der EU mussen e Produit ubid-
den an där Form, wéi wann de Client aus hi-
rem Land kéim.
Am Klortext heescht dat, dass esou zum Beispill 
en däitschen Onlineverkeefer nach ëmmer net 
muss op Lëtzebuerg liwweren, de Lëtzebuerger 
Client awer muss an Däitschland beliwwert 
ginn oder hie kann et bei de Verkeefer an de 
Buttek siche goen. Dir verstitt, dass mir heibäi 
nach wäit vun engem funktionéierende Banne-
maart ewech sinn. D’DP mengt, et ass méi 
dran.
Här President, et ass schwéier, d’Bierger vun de 
Virdeeler vun der Unioun a vun hirem Banne-
maart ze iwwerzeegen, wa si all gudden Dag 
folgende Saz op hirem Bildschierm stoen hunn: 
„Aus lizenzrechtlichen Gründen dürfen wir die-
sen Inhalt in Ihrem Land leider nicht anzeigen.“
Bei den Onlinecontenuen a Streaming-
déngschter ass et positiv, dass eng Direktiv an 
zwee weider Reglementer, déi an der Ausaar-
bechtung sinn, d’Zil hunn, dass méi Leit un di-
gitale Contenu kommen, deen an engem ane-
ren EU-Land produzéiert gëtt. De Problem 
beim Geoblocking a bei grenziwwerschreiden-
den Iwwerdrounge si jo bekanntlech d’Droit-
d’auteuren.
D’DP wëllt natierlech, dass d’Rechter vun den 
Ayants droit honoréiert ginn. Mä mir mengen 
awer och, dass d’Droit-d’auteur-Reglementa-
tioun, wéi se momentan an der Unioun be-
steet, net dozou bäidréit, dass de Konsument 
eppes vum digitale Bannemaart huet.
Déi Reglementer an d’Direktiv, déi nach an der 
Pipeline sinn, gi menger Meenung no och nach 
net wäit genuch. Et freet mech duerfir, dass 
souwuel eise Premier Xavier Bettel an och de 
Wirtschaftsminister Étienne Schneider där-
selwechter Meenung sinn a sech op euro-
päeschem Niveau asetzen, fir eng méi ambitiéis 
Politik an deem Beräich ze verlaangen.
Mir verlaangen als DP vun der zukünfteger 
Kommissioun, am Beräich vum Geoblocking 
endlech Neel mat Käpp ze maachen, konkret 
Léisungen ze fannen, déi dem Konsument 
eppes bréngen, amplaz déi aktuell Politik vun 
de ganz klenge Schrëtt.
D’Richtung stëmmt. Mä ech hunn d’Gefill, et 
feelt nach u Courage, fir dee ganz grousse 
Worf hinzekréien.
An ebe well d’Richtung stëmmt, ginn ech haut 
och den Accord vun der Demokratescher Partei 
an hoffen, dass mir an Zukunft Direktiven oder 
Reglementer hei an dësem Haus kënnen ëmset-
zen, déi nach méi wäit gi wéi dat, wat mer 
haut transposéieren.
Dëst gesot, soen ech Iech Merci fir d’No-
lauschteren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Arendt. An dann ass et elo um ho-
norabelen Här Charles Margue. Här Margue, 
Dir hutt elo d’Wuert.

 M. Charles Margue (déi gréng).- Voilà. An 
der richteger Reiefolleg.
Et ass vill vu menge Virriedner gesot ginn a vill 
Frust ausgedréckt ginn, dee mer erlieft hunn, 
wéi mer an der Kommissioun den Text des Ëf-
tere beschwat hunn. Ech kommen net op all 
déi Elementer zréck.
Ech soen dem Rapporteur Merci fir déi gutt 
Ausféierungen, déi e gemaach huet. E kom-
plexen Dossier. Mä am Alldag sinn et einfach 
Problemer fir eis. Mir stoussen eis dauernd 
drun, déi Leit, déi zimlech online ënnerwee 
sinn. Et ass och, wéi et fir de Moment gehand-
habt gëtt, net gutt fir Europa. D’Leit hunn eng 
aner Virstellung vun Europa.
An déi Zäit, wéi ech d’Erhiewunge fir de Statec 
gemaach hunn am ganze Beräich ICT an E-
Commerce, war dat eng vun de Froen, déi op-
komm ass, wivill Leit sech dorunner géife stous-

sen. An et si jo hei Zuele genannt ginn, déi aus 
deene Quelle kommen. De Problem huet dann 
derzou geféiert, dass munch Leit sech iwwert 
déi Saachen, déi och an Zukunft geogeblockt 
bleiwen, ewechsetzen. Mir sinn an enger sur-
realistescher Situatioun.
Eis Jugend weess ganz kloer, wéi se drukënnt, 
de Geoblocking ze ëmgoen. Wann ech bei mäi 
Fissi op d’Uni kommen, da leeft do samschdes 
Futtball aus ganz Europa, dee geogeblockt ass, 
well si ëmmer drukommen. Dat ass och net déi 
gesond Situatioun. An ...

 M. Michel Wolter (CSV).- Kënnt Der hien 
och eng Kéier bei mech schécken?

 M. Charles Margue (déi gréng).- Fir dat ze 
maachen? Ech ginn och ëmmer jalous. Voilà.
(Interruption)

 Une voix.- Ass dat legal?
 M. Charles Margue (déi gréng).- Hie weist 

mer et och ëmmer. Mä voilà. Nächste 
Samschdeg hunn ech et erëm vergiess oder 
ech sinn op enger anerer Plaz, da muss ee sech 
erëm anescht ëmsinn.
Wéi gesot, fir eis Gréng, mir wäerten trotz 
deem Frust dee Projet hei stëmmen. De Projet 
ass begréissenswäert. A wéi eis Kolleegin d’Tilly 
Metz och d’lescht nach gesot huet: Am 
Europaparlament wäerten déi gréng sech drëm 
beméien, dass deen Dossier hei weidergefouert 
gëtt, hoffentlech net eréischt an zwee Joer, an 
dass mer éischter kënnen hei driwwer 
schwätzen, dass mer an deenen - wéi soll ech 
soen? -, dass mer manner geblockt ginn an 
dass mer manner afallsräich musse sinn, fir de 
Geoblocking ze ëmgoen.
Ech soen Iech Merci an ech ginn den Accord 
vun der grénger Fraktioun fir deen Dossier hei.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci 
villmools Här Margue. Als nächsten 
ageschriwwene Riedner hunn ech hei den 
honorabelen Här Roy Reding stoen. Deen ass 
awer net hei. An da wier et gläich um 
honorabelen Här Sven Clement. Här Clement, 
Dir hutt d’Wuert.
(Brouhaha)

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- En ass 
ugeblockt.
(Hilarité)
(M. Roy Reding et M. Gilles Roth entrent 
dans la salle.)

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Re-
ding, Dir sidd hei gefrot.

 Une voix.- Den Här Roth huet en zréckge-
halen!
(Interruptions)

 M. Roy Reding (ADR).- Dat ass wonner-
bar, Här President. Villmools Merci.
Mir schléissen eis deene Remarken un, déi ge-
maach gi sinn iwwert de Geoblocking, dee Lët-
zebuerg extrem, extrem Schued mécht. An et 
ass effektiv an déi Richtung, wou ee muss œu-
vréieren. Mä dat heiten ass en éischte Schrëtt 
an déi Richtung. An duerfir fënnt deen Text 
och eis Ënnerstëtzung.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Reding. An de leschten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här Sven 
Clement. Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Här Pre-
sident, Kolleeginnen a Kolleegen, Geoblocking 
ass eppes, wat mer alleguerte kennen, wa mer 
op gréisser Plattforme ginn a mir gesinn e Smi-
ley mam Mond no ënnen, deen eis seet: „Dëse 
Video ass an Ärem Land net disponibel.“ Geo-
blocking ass dat, wat heescht, datt mer an den 
Appstorë vu quasi all Handyshiersteller ver-
schidden Appen zu Lëtzebuerg net erofluede 
kënnen. Geoblocking ass awer och, an dat gouf 
virdru schonn erwäänt, wann ech jee no Län-
nerastellung am Ausland net akafe kann.
Grondsätzlech ass Geoblocking eppes, wat an 
engem gemeinsamen Europa keng Plaz huet.
Datt dëse Projet u sech just d’Strofe regelt, déi 
kënne genotzt ginn, wann dann elo ee sech 
net un déi ganz wéineg Regelen, déi et am 
Moment um Marché ginn, hält, geet fir eis net 
wäit genuch. An dat ass och an der Kommis-
sioun, mengen ech, op quasi Eestëmmegkeet 
getraff, datt et méi wäit misst goen. A mir 
musse méi wäit goen, well grad Lëtzebuerg ass 
mat sengem klenge Marché intérieur drop 
ugewisen, datt eis Konsumente kënnen am eu-
ropäeschen Ausland fräi an ouni Diskrimi-
natioun akafen.
Et kann net sinn, datt ech fir deen nämlechte 
Produit en ënnerschiddleche Präis bezuelen, 
wann ech en dës Säit oder déi aner Säit vun 
der Musel bestellen. Et kann net sinn, datt et 
an engem gemeinsamen Europa nach ëmmer 
digital Produite gëtt, ech schwätzen emol nach 
net vun de physesche Produiten, mä digital 

Produiten, déi net kënnen iwwer eng Grenz 
transportéiert ginn. Den Internet kennt keng 
Grenzen. Mä eng Rëtsch Fournisseure vun digi-
tale Léisungen denken nach ëmmer am État 
nation, als géif den Internet op eemol matzen 
an der Musel ophalen an en aneren Internet 
ugoen.
Et ass esou lächerlech, datt et u sech keng 
Wierder derfir gëtt, datt dat Ganzt 2019 nach 
ëmmer Bestand huet, datt mer zwar vun 
engem eenheetleche Marché schwätzen, vu 
Marché unique schwätzen, och vum „digital 
single market“, wat e grousst Thema vun der 
leschter Kommissioun war, an trotzdeem nach 
ëmmer de kräischende Smiley gesinn, deen eis 
seet: „Dëse Video kanns du zu Lëtzebuerg net 
kucken.“
Wie schonn eng Kéier gereest ass an ënnerwee 
probéiert huet, souguer Videoen ze kucken, déi 
een zu Lëtzebuerg ugefaangen huet, kritt no e 
puer Sekonnen, wann en am Ausland ass, ge-
sot: „Hei gëtt et en net.“
Et geet also net nëmmen an déi eng Richtung, 
datt mir Saachen net kënne kucken, déi een 
am Ausland ka kucken, et geet och genau 
ëmgedréit. Dat heescht, dee Geoblocking ass e 
Problem, deen net just no bannen, mä och 
eraus gëllt. Mir brauchen also hei net nëmme 
schéi Wierder, mir brauchen net nëmmen 
Outil en, fir déi lasch Regelen, déi mer elo hunn, 
ze bestrofen, mä mir bräichte vill méi staark 
 Regelen. Mir bräichten e richtege Marché 
unique fir digital, mä och fir physesch Gidder.
Deementspriechend bedauere mer, datt dës... 
Jo, Här Bodry, mir bedaueren, datt ...

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Mä Dir 
laacht!

 M. Sven Clement (Piraten).- ... dëse Projet 
net wäit genuch geet.
(Hilarité)
Ech kann och kräischen, Här Di Bartolomeo, 
wann Der dat mengt.

 Une voix.- Ech hu léiwer, Dir laacht!
 M. Sven Clement (Piraten).- De Problem 

ass, ech muss bei deem heite Projet u sech 
driwwer laachen, datt mer iwwerhaapt nach 
ëmmer iwwer esou eppes diskutéieren. Mir 
sinn 2019. Mir sinn esou wäit komm an der EU 
an der Integratioun. Fir Banke ginn et keng 
Grenzen, mä fir Videoe ginn et nach ëmmer 
Grenzen. Dat ass e Problem, dat musse mer 
ugoen.
Deen heite Projet, déi heiten Transpositioun ass 
e klengen, butzege Schrëtt. Et kéint ee 
litteralement Quantesprong soen, well eng 
Quant mécht e minimale Sprong vun net emol 
engem Millimeter.

 Une voix.- Ah!
 M. Sven Clement (Piraten).- A genau dat 

ass dat heiten. Et ass e minimale Progrès. Mir 
brauche vill méi. Nichtsdestotrotz sollt een 
dem Progrès net am Wee stoen. An duerfir 
wäerte mer dëse Projet matdroen.
Ech soe Merci.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Ganz gutt.
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Clement. D’Regierung huet 
d’Wuert. De Wirtschaftsminister, den Här 
Étienne Schneider.
Prise de position du Gouvernement

 M. Étienne Schneider, Ministre de l’Éco-
nomie.- Jo. Merci, Här President. Also, ech si 
mat eigentlech bal allem d’accord, wat hei ge-
sot ginn ass. Dir kennt mech an Dir wësst, dass 
ech mat Sécherheet net ka mat där doter 
Direktiv zefridde sinn. Et ass esou, dass ech 
zënter Joren am Conseil Compétitivité zu Bréis-
sel derfir plädéiert hunn, am Numm vu Lëtze-
buerg, an iwwregens och déi aner Kolleege Mi-
nisteren, déi an hire Conseilen derfir plädéiert 
hunn, dass mer vill méi wäit solle goen, dass 
dee Geoblocking reell soll ofgeschaaft ginn.
Mir hunn eis ëmmer derfir agesat, dass et eng 
Harmoniséierung soll ginn, wat d’Konditiounen 
ugeet um europäesche Marché, dass et och 
eng Reconnaissance mutuelle soll ginn. Mir 
hunn ëmmer erëm drop higewisen, dass et 
Nonsense ass, dass een de Bierger zwar 
d’Méiglechkeet gëtt, a Spuenien eppes ze 
bestellen, an dass deen a Spuenien der et zwar 
muss verkafen, mä e muss der et net heem 
liwweren. Alles dat mécht net ganz vill Sënn.
Och ee Problem, deen eise Betriber, a virun 
allem deene klenge Betriber, am Wee steet, ass 
net geléist, näämlech dee vun der Applikatioun 
vum Recht, wann et zu engem Konflikt kënnt. 
Bei grousse Betriber ass dat méi einfach. Also, 
et ass jo esou, dass, wann et e Konflikt gëtt, 
gëllt d’Gesetzgebung vum Land vum Konsu-
ment. Déi grouss Betriber hunn natierlech 
d’Méiglechkeet, d’Konsumenteschutzgesetzge-
bung vun 28 Länner ze kennen an ze wëssen, 

wat do eventuell op se duerkënnt. Mä kleng 
Betriber hunn déi natierlech net an hunn do-
duerch och keen Interêt, u Konsumenten aus 
anere Länner ze verkafen, wou se deenen hir 
Gesetzgebung am Beräich vum Konsumente-
schutz net kennen. Et ass also alles entweder 
immens komplizéiert oder et geet eben net 
wäit genuch.
Mä wéi de leschte Riedner gesot huet, ass et ee 
ganz, ganz klenge Fortschrëtt, mä ëmmerhin 
ass et e Fortschrëtt. Mir haten net vill méi 
Méiglechkeeten, wéi no ville Jore vun Diskus-
siounen ze soen, dass mer domat net zefridde 
sinn. Mir sinn awer iwwerstëmmt ginn. Elo hu 
mer déi Direktiv, oder mir setze se elo hei ëm, 
wann Der se da stëmmt, esou wéi et virgesinn 
ass vun der Kommissioun, an no all de Ver-
handlungen, déi waren.
Mir hoffen insgeheim drop, dass vläicht déi nei 
Kommissioun méi Courage huet, dass se en 
neien Elan hëlt, fir hei nozebesseren a fir wierk-
lech e Marché unique anzeféieren, wou d’Bier-
ger ouni Grenze kënnen a ganz Europa akafen, 
ouni dass et do nach 26 Obstakele gëtt, fir dat 
ze maachen.
Dofir, nach eng Kéier, ech si mat all deene Kri-
ticken, déi hei komm sinn, averstanen. Mä Dir 
kënnt mer gleewen, dass Lëtzebuerg eng ganz 
kloer Positioun hat all déi Joren, déi mir ëmmer 
erëm verteidegt hunn. Mä mir hunn eis awer 
am Muechtkampf mat deenen anere 27 Länner 
leider an der Minoritéit fonnt a mussen dat do-
ten eben elo akzeptéieren, esou wéi et ass.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem 
Här Wirtschaftsminister.
Mir kéimen dann zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7366. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 73665.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7366 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Dann de Vote par procuration. 
De Vott ass ofgeschloss.
Dëse Projet ass mat 59 Jo-Stëmmen an 1 Nee-
Stëmm ugeholl.
Résultat définitif après redressement : le projet de 
loi 7366 est adopté à l’unanimité des 60 votants.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par Mme Nancy Arendt 
épouse Kemp), Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Dan 
 Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, MM. 
Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges 
 Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy (par Mme Josée 
Lorsché), Mmes Djuna Bernard, Stéphanie 
 E mpain, MM. Marc Hansen, Henri Kox, Mme 
Josée Lorsché, MM. Charles Margue et Roberto 
Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Motion 1
Da kéime mer zur Ofstëmmung iwwert d’Mo-
tioun 1. Ass een, deen eppes wëllt zur Motioun 
soen? Den Här Wirtschaftsminister.

 M. Étienne Schneider, Ministre de l’Éco-
nomie.- Jo, Merci, Här President. Nach eng 
Kéier kuerz zur Motioun. Also, och wann ech 
d’accord si mat all deene Kriticken, déi hei ge-
maach gi sinn un där Direktiv, kann ech awer 
net domadder d’accord sinn, dass hei an enger 
Motioun d’Impressioun gi gëtt, wéi wann d’Re-
gierung net genuch Efforte gemaach hätt, fir 
dass aus där Direktiv eng besser Direktiv gëtt.
Ech mengen, dat kënnt Der alles noliesen, 
iwwer Joren: Bei all Prise de position, déi Lëtze-
buerg geholl huet an deene verschiddene 
Conseilen an haaptsächlech am Conseil Com-
pétitivité hu mer ëmmer erëm drop gepocht, 
dass dat do net wäit genuch geet. Dofir kann 
een net an eng Motioun schreiwen, d’Regie-
rung misst do méi Efforte maachen. An et kann 
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een natierlech dann och an deem Kontext net 
d’Regierung invitéieren, fir d’Konsumenten an 
d’Entreprisë besser ze ënnerstëtzen.
Ech mengen, mir hunn hei alles gemaach, wat 
eis un demokratesche Mëttelen zur Verfügung 
stoung. Méi ass net dran! Pour le reste ass et en 
demokratesche Vott, deem mer ënnerleeë sinn. 
Dofir gesinn ech elo net, aus wéi engem Grond 
mer sollen eis Strategie konsolidéieren. Eis Stra-
tegie ass ganz kloer, bei där nächster Kommis-
sioun och erëm derfir ze œuvréieren, dass, 
wann ee Rapport heiriwwer gemaach gëtt, 
d’Konklusiounen esou ausfalen, dass dat méi 
wäit muss goen, dass mer do méi en anstän-
negt Gesetz respektiv Direktiv hikréien.
An déi Campagne de sensibilisation, déi hei ge-
frot gëtt, ech weess net, zu wat déi wierklech 
féiere soll. Ech mengen, d’Direktiv ass ge-
stëmmt, d’Gesetz gëtt haut gestëmmt. Pour le 
reste huele mir selbstverständlech als Re-
gierung d’Engagement, fir an deem Thema 
Geoblocking bei der neier Kommissioun, an 
deem neie Conseil de compétitivité alt erëm 
eng Kéier de Sujet opzebréngen an ze probéie-
ren, Leit ze fannen, Alliéierter ze fannen, déi 
mat eis derfir schaffen, dass dee Geoblocking 
opgehuewe gëtt.
Dofir gesinn ech net an, firwat déi Motioun hei 
soll gutt sinn, an ech wollt Iech dat awer just 
matdeelen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Wirtschaftsminister. Den Här Gloden wëllt 
näischt méi soen, dach, hie wëllt nach eppes 
soen.

 M. Léon Gloden (CSV).- Ech wëll just 
soen, well dat gëtt ëmmer dobausse falsch ge-
sot: Mir schwätzen hei vun engem Reglement. 
Et ass keng Direktiv, Här Minister. E klengen Ën-
nerscheed.
Ech stelle fest, déi gréng si frustréiert iwwert de 
Sujet, jiddwereen ass d’accord mam Constat, 
duerfir gesinn ech net an, firwat een hei net déi 
Motioun ka stëmmen. Den Drock op der Re-
gierung muss héich bleiwen, fir déi Diskrimina-
tiounen hei ofzeschafen. Duerfir, ech halen 
d’Motioun bäi, Här President.

 Une voix.- Très bien !
Vote sur la motion 1

 M. Fernand Etgen, Président.- Ech 
mengen, mir kënnen dann zum Vott ...
(Brouhaha)
... vun der Motioun kommen. Ech ginn dervun 
aus, datt de Vote électronique gefrot ass. 
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Dann de Vote par procuration.
De Vott ass heimat ofgeschloss. An d’Motioun 
ass mat 27 Jo-Stëmmen an 31 Nee-Stëmmen, 
bei 2 Abstentiounen, net ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par Mme Martine 
 Hansen), Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Mars Di Bartolomeo), 
Dan Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, 
MM. Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, 
Georges Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et 
Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy (par Mme Josée 
Lorsché), Mmes Djuna Bernard, Stéphanie 
 Empain, MM. Marc Hansen, Henri Kox, Mme 
 Josée Lorsché, MM. Charles Margue et Roberto 
Traversini.
Se sont abstenus : MM. Marc Baum et David 
Wagner.

6. 7268 - Projet de loi portant 
modification

1° du Code du travail ;

2° de la loi modifiée du 31 juillet 
2006 portant introduction d’un 
Code du travail ;

3° de la loi modifiée du 19 décembre 
2008 portant réforme de la forma-
tion professionnelle (suite)
Mir kommen elo zu deene verschiddenen Of-
stëmmungen zum Projet de loi 7268 iwwert 

d’Formation professionnelle. Et sinn dat de Vott 
iwwert d’Amendementer, de Vott iwwert de 
Projet de loi an de Vott iwwert d’Motioun.
Amendements et motion 1
Mir schwätze fir d’Éischt dann iwwert d’Amen-
dementer. Wëllt de Minister dozou nach eppes 
soen?

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Jo, Här 
President, de Fait, datt mer haut ofstëmmen, 
huet eis nach eng Kéier d’Geleeënheet ginn, 
déi Amendementer am Detail ze kucken. Et 
ware jo dräi Amendementer, och wa se dann 
nëmmen a Form vun zwee Amendementer era-
bruecht gi si vun der CSV, mä dräi Punkten hu 
se betraff.
Dat eent war eng Terminologie, déi gewiesselt 
huet, wou emol eng Kéier op der Plaz, wou 
„convention“ soll stoen, d’Wuert „contrat“ soll 
stoen. Dat ass eigentlech als Synonym ze ge-
sinn. Allerdéngs, am Sënn vun der Formation 
professionnelle ass hei an der Terminologie 
scho kloer, ob et e Contrat d’apprentissage ass 
oder eng Convention de stage, soudatt ech 
géif mengen, datt een effektiv dat misst eng 
Kéier kloerstellen.
Deen anere Punkt war, fir en Artikel ze wiesse-
len, wou nach op 25 Congésdeeg verwise ginn 
ass am Fall vun engem Stagiaire. Dat heescht, 
dat ass e jonke Mënsch, dee seng Formatioun 
an der Formation professionnelle à plein temps 
eigentlech an der Schoul mécht, awer zu 
gewëssene Momenter, dat kënne Schoulwoche 
sinn, dat kënnen och Vakanzewoche sinn, an 
engem Stage ass.
Am Gesetz vu virdrun hate mer schonn déi No-
tioun do vu Congé an och de Verweis op déi 
25 Deeg, se huet do awer gradesou wéineg 
Sënn gemaach, wéi se eigentlech haut Sënn 
mécht, well dat doten net déi sinn, déi am 
duale System sinn, well do leeft et schonn 
automatesch iwwer e Contrat d’apprentissage, 
deen awer gläichgestallt ass, wat de Congé 
ubelaangt, mam Contrat de travail, also elo 26 
Deeg huet.
Hei sinn et der, déi nach Vollzäit an der Schoul 
sinn. Elo kann et sinn, datt emol zum Beispill 
an enger Ouschtervakanz e Stage ass. Mä fir de 
Rescht ass et awer esou, datt an der grousser 
Vakanz oder an anere Vakanze Schoulvakanz 
ass, soudatt, ob mer elo hei 25 Deeg oder 26 
Deeg schreiwen, dat irrelevant ass. Am Prinzip 
bräicht et guer net am Text ze stoen.
Dann dee Punkt, deen effektiv méi seriö ze 
huelen ass, dat ass dee vun der VAE. Deen huet 
awer näischt mat dësem Gesetzesprojet ze 
dinn, dee mer haut hei ofstëmmen. An zwar 
ass déi Situatioun esou: Duerch eng Ännerung 
vun der Terminologie a vun der Definitioun ass 
d’Formation professionnelle en eegestännegen 
Ordre d’enseignement, oder ass et en Deel 
vum Enseignement secondaire, wéi et virdru 
war technique, an elo général?
Et ass näämlech 2017, wou déi Erreur sech do 
ageschlach huet. Do ass et esou gewiescht, 
datt effektiv elo momentan, laut Gesetzestext, 
eng VAE net méiglech wär, wann een den Di-
plom vun der Formation professionnelle géif 
ustriewen, wat kee Sënn mécht, do muss ech 
der Madamm Hansen absolutt recht ginn. An 
ech denken, datt mer dat och esou schnell wéi 
méiglech sollte korrigéieren.
Elo ass et awer esou, datt, wa mer elo déi 
Amendementer hei stëmmen, da musse mer 
wëssen, datt dee ganze Gesetzestext nach eng 
Kéier zréck bei de Conseil d’État geet, de 
Conseil d’État en Avis complémentaire mécht, 
mir eng Chamberskommissioun mussen orga-
niséieren, deen Avis nach eng Kéier aviséieren, 
nach eng Kéier kucken, eisen definitiven Text 
ze änneren, e Rapport, en neie Rapport unhue-
len an dann an de Plenum kommen.
Mir wëssen awer och, datt am Beräich vun der 
Formation professionnelle d’Schoul jo net 
eréischt de 15. September ugeet, mä schonn 
de 15. Juli, well do déi éischt Kontrakter ge-
maach gi vun den Apprentië fir dat nächst Joer. 
A well mer awer drop drécken, an och op 
 Wonsch vun de Chambres professionnelles gä-
ren hätten, datt deen Text hei a Kraaft trëtt fir 
dat nächst Schouljoer, géif ech derbäi bleiwen, 
wéi ech och scho gëschter gesot hunn, datt 
mer déi Amendementer do ofleenen.
Ech proposéieren awer, datt d’Regierung esou 
schnell wéi méiglech e Gesetzesprojet op de 
Wee bréngt, fir op d’mannst déi Fro vun der 
VAE ze korrigéieren, well dat effektiv eng Erreur 
ass, déi sech zanter zwee Joer an eisem Gesetz 
ageschlach huet, an déi mer esou schnell wéi 
méiglech sollten eraushuelen.
Vläicht, Här President, well ech elo am Elan 
sinn, nach e Wuert zur Motioun.
Dat hu mer gëschter jo och schonn undisku-
téiert a mer waren do bis an den Detail 
gaangen, ob dann elo eng Box fir deen, dee 

säin Apprentissage am Bësch mécht, mat ën-
nert d’Gratuitéit fält oder net. Ech hu mech 
nach eng Kéier renseignéiert, datt gewësse Ma-
terialien, net Bicher, net Kopien, mä aner Mate-
rialien, och am klassesche Lycée oder am gene-
relle Lycée, net ënnert d’Gratuitéit falen.
Ech géif einfach proposéieren, well mer eis do 
eens sinn an der Saach, datt den Apprenti an 
der Formation professionnelle soll gläichgestallt 
gi mam Schüler am Général oder am Classique, 
datt mer dat doten eng Kéier am Detail an der 
Kommissioun solle kucken, éier mer hei 
driwwer ofstëmmen. An duerno kann d’CSV 
nach ëmmer déi Motioun erëmbréngen, wa 
mer eis do an där Saach net géifen eens ginn. 
Mä do sinn eng ganz Rei vun Detailer, déi een 
awer vläicht sollt consideréieren.
Merci, Här President.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci dem 
Educatiounsminister. D’Madamm Hansen huet 
d’Wuert gefrot.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Ech fänken da mat der Motioun un, 
a mir halen déi Motioun fest, fir se awer hei 
ofstëmmen ze loossen, well wa mer eis jo eens 
sinn, dann, denken ech, kënne mer se och 
stëmmen.
Dann zu deenen anere Punkten. Zum Amende-
ment 1. Ben, op déi Feeler vu Convention a 
Contrat war ech gëschter jo och guer net 
agaangen, well ech denken, dat sinn definitiv 
Oublien. Mä 26 oder 25, dat ass awer a 
mengen Aen net richteg, well d’Gesetz léisst et 
zou, et steet am Gesetz, d’Stagë kéinte ganz 
oder deelweis an de Vakanze sinn. Dat léisst 
also zou, datt do ganz vill Stagë kéinte sinn. An 
dofir denken ech, datt awer hei muss ee Mini-
mum u Congésdeeg och fir de Stagiaire festge-
hale ginn. Also, déi 26 Deeg, dat schéngt mer 
net irrelevant ze sinn.
An allgemeng fannen ech d’Prozedur u sech 
komesch. Ech fannen et net an der Rei, datt 
mer hei als Chamber elo ee Gesetz stëmmen, 
wou mer pertinent wëssen, datt Feeler dra sinn 
an datt nach mussen Upassunge gemaach 
ginn. Dat fannen ech net deen normale Wee. 
Do hätt déi Aarbecht misse virdrun anstänneg 
gemaach ginn - dat hat ech jo och gëschter 
gesot -,  da wäre keng Feeler dran.
Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Ma-

damm Hansen.
Vote sur l’amendement 1
Ech mengen, mir kéimen dann zum Vott vum 
Amendement 1. D’Ofstëmme fänkt un. Fir 
d’Éischt déi perséinlech Stëmmen. Dann de 
Vote par procuration.
De Vott ass ofgeschloss. Den Amendement 1 
ass bei 29 Jo-Stëmme géint 31 Nee-Stëmmen 
ofgeleent.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par Mme Octavie Modert), 
Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Dan 
 Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, MM. 
Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges 
 Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy (par Mme 
 Stéphanie Empain), Mmes Djuna Bernard, 
S téphanie Empain, MM. Marc Hansen, Henri Kox, 
Mme Josée Lorsché, MM. Charles Margue et 
 Roberto Traversini.
Den Artikel L. 111-10 bleift ënnert där Form 
bäibehalen, wéi d’Kommissioun e virgeschloen 
huet.
Vote sur l’amendement 2
Mir kéimen dann direkt zur Ofstëmmung vum 
Amendement Nummer 2. De Vott fänkt un. Fir 
d’Éischt déi perséinlech Stëmmen. Dann de 
Vote par procuration.
De Vott ass ofgeschloss. Den Amendement 
Nummer 2 ass bei 29 Jo-Stëmme géint 31 Nee-
Stëmmen ofgeleent.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 

Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par M. Laurent Mosar), 
Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Mars Di Bartolomeo), 
Dan Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, 
MM. Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, 
Georges Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et 
Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy (par Mme Josée 
Lorsché), Mmes Djuna Bernard, Stéphanie 
 Empain, MM. Marc Hansen, Henri Kox, Mme 
 Josée Lorsché, MM. Charles Margue et Roberto 
Traversini.
Den Artikel 45 bleift dann och ënnert där Form 
bäibehalen, wéi d’Kommissioun e virgeschloen 
huet.
Mir kéimen dann zur Ofstëmmung vum Ge-
setz, dem Projet de loi 7268. Den Text steet am 
Document parlementaire 726811.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7268 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass ofgeschloss.
De Projet de loi 7268 ass mat 33 Jo-Stëmmen a 
27 Nee-Stëmmen ugeholl, pardon, 27 Absten-
tiounen.
(Brouhaha)
Ont voté oui : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Dan 
 Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, MM. 
Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges 
 Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy (par Mme Josée 
Lorsché), Mmes Djuna Bernard, Stéphanie 
 Empain, MM. Marc Hansen, Henri Kox, Mme 
 Josée Lorsché, MM. Charles Margue et Roberto 
Traversini ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen.
Se sont abstenus : Mmes Diane Adehm, Nancy 
Arendt épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix 
 Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie 
Halsdorf, Mmes Martine Hansen, Françoise 
 Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges 
Mischo, Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding, MM. Gilles Roth, Marco 
Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes (par M. 
 Laurent Mosar), Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Vote sur la motion 1
Mir kéimen dann elo zur Ofstëmmung iwwert 
d’Motioun Nummer 1 vun der Madamm 
 Martine Hansen.
De Vott fänkt un. Duerno de Vote par pro-
curation.
D’Motioun ass bei 29 Jo-Stëmmen an 31 Nee-
Stëmmen ofgeleent. Merci.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc 
Spautz, Serge Wilmes (par Mme Octavie Modert), 
Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
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Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel, MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, 
MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, 
Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Dan 
 Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, MM. 
Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges 
 Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy (par Mme Josée 
Lorsché), Mmes Djuna Bernard, Stéphanie 
 Empain, MM. Marc Hansen, Henri Kox, Mme 
 Josée Lorsché, MM. Charles Margue et Roberto 
Traversini.

7. Dépôt d’une motion par M. Gast 
Gibéryen
Da géif ech dem Här Gibéryen d’Wuert gi fir 
den Depot vun enger Motioun.

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident. Ech wëll eng Motioun deponéieren. 
D’Regierung huet en Avant-projet de loi ausge-
schafft, fir eng Naturreserv vum Gréngewald ze 
maachen, an déi ass elo un déi verschidde Ge-
menge verschéckt ginn, déi en Affichage ge-
maach hunn, fir datt d’Leit sech dozou kënnen 
äusseren. An elo ass eng ganz Rei vu Leit, déi 
opbruecht sinn, well an dësem Projet och dra-
steet, oder d’Méiglechkeet geschafe gëtt, fir 
datt de Stafelter als Strooss fir d’Autoe soll zou-
gemaach ginn.
Fir datt elo net onnéideg Biergerinitiativen ent-
stinn an an deene verschiddene Gemengeréit 
grouss Diskussiounen iwwert déi dote Proble-
matik entstinn, hunn ech geduecht, eng Mo-
tioun hei ze maachen, wou d’Chamber géif 
d’Regierung opfuerderen, hiren Avant-projet 
de loi, ier se e Projet de loi deponéiert, dohin-
ner ze amendéieren, datt de Stafelter géif fir 
den Autosverkéier opbleiwen. An domadder 
wieren dann all déi Sträitdiskussiounen, déi elo 
do am Osten entstinn, um Enn. Et ass also eng 
Motioun, déi als Zil huet, fir datt de Stafelter fir 
de Verkéier bestoe bleift.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Très 
bien !
Motion
D’Chamber vun den Deputéierten,
an der Suerg ëm Liewensqualitéit an Ëmwelt,
- ënnerstëtzt d’Projeten, fir de Gréngewald als 
 zesummenhänkende Bësch ze schützen;
- hëlt zur Kenntnes, datt am Avant-projet zur Na-
turreserv Gréngewald eng Rëtsch Dispositioune 
sech op den „Chemin repris CR119“ tëscht dem 
Stafelter an der Nationalstrooss 11 bezéien;
- schléisst aus dësen Dispositiounen, datt dës 
Deelstreck vum CR119 net méi soll als Stroosse-
verbindung ënnerhalen a méiglecherweis fir de 
Verkéier gespaart ginn;
- kennt anerersäits d’Wichtegkeet vun där Verbin-
dung besonnesch fir d’Leit aus der Fiels an aus 
der Lënster Géigend an d’Wichtegkeet vun där 
Streck fir e gudde Verkéiersfloss besonnesch a 
Spëtzestonnen un;
- stellt fest, datt déi Streck och bei Noutasätz a 
bei néidegen Deviatioune vun der N11 verkéier s-
technesch onbestreitbar wichteg ass;
- stellt fest, datt fir den Tram-Projet schonn een 
Deel vum Gréngewald huet misse geaffert ginn 
an datt am Avant-projet weider Ausname virgesi 
si fir den Tram respektiv d’Grande Voirie;
- ass iwwerzeegt, datt d’Späre vun dëser Streck 
gravéierend an ëmweltschiedlech Konsequenzen 
op de Verkéier huet, well d’Stauen dann op anere 
Stroossen nach méi grouss ginn;
fuerdert d’Regierung op,
besonnesch am lnteressi vun de Leit aus dem 
Oste vum Land,
- den Avant-projet zur Naturreserv Gréngewald 
elo schonn esou ze änneren, datt den CR119 als 
Stroosseverbindung tëscht dem Stafelter an der 
lechternacher Streck (N11) erhale bleift;
- all Dispositiounen, och beim Plange vu Stroosse-
bau- an lnfrastrukturaarbechten, ze huelen, fir 
datt d’Deelstéck vum CR119 tëscht dem Stafelter 
an der N11 och an Zukunft als sécher Verkéiers-
verbindung notzbar bleift.
(s.) Gast Gibéryen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Gibéryen.
Mir kéimen dann zu eisem nächste Punkt ...

 M. Gast Gibéryen (ADR).- Här President, 
entschëllegt, ech wier frou, wa mer dat nach 
kéinten dës Woch ofstëmmen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Mir wäer-
ten eist Bescht maachen.

8. 7353 - Projet de loi sur la protec-
tion des savoir-faire et des informa-
tions commerciales non divulgués 
(secrets d’affaires) contre l’obten-
tion, l’utilisation et la divulgation 
 illicites
Mir kéimen dann zu eisem nächste Punkt, dem 
Projet de loi 7353 iwwert de Schutz vum 
Know-how a vun de Geschäftsgeheimnisser. 
D’Riedezäit ass nom Basismodell festgeluecht. 
Et hu sech schonn ageschriwwen: den Här 
 Mosar, den Här Arendt, den Här Charles 
Margue, den Här Reding, den Här Baum an 
den Här Sven Clement. D’Wuert huet elo de 
Rapporteur vum Projet de loi, den honorabelen 
Här Franz Fayot. Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de l’Économie, de 
la Protection des consommateurs et de 
 l’Espace

 M. Franz Fayot (LSAP), rapporteur.- Merci, 
Här President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
haut schéngt et mer e bëssen den Dag vun de 
Geheimnisser ze sinn an der Chamber. De 
Moien hu mer des Längeren iwwer reell oder 
supposéiert geheim Casieren oder Fichiere 
 geschwat, ...

 Une voix.- Très bien !
 M. Franz Fayot (LSAP), rapporteur.- ... an 

de Mëtte schwätze mer dann och iwwer Ge-
schäftsgeheimnisser, déi awer, contrairement zu 
deenen éischten, näischt Illegales u sech hunn.

 M. Roy Reding (ADR).- Très bien !
 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Franz Fayot (LSAP), rapporteur.- Wat 

ass e Geschäftsgeheimnis, e Secret d’affaires? Et 
ass zum Beispill ee Rezept, wéi zum Beispill dat 
héich geheimt Rezept vu Coca Cola, oder, méi 
no bei eis, dat vum Léa Linster senge faméise 
Madeleinen. Dat si Rezepter, déi kengem 
 Brevet ënnerleien. Dat kënnen och Procédés de 
production sinn, déi geheim sinn. An et gëtt 
do verschidde Grënn, firwat déi Procedéen an 
déi Rezepter kengem Brevet oder kengem Des-
sin ënnerleien, zum Beispill, well den Detenteur 
se net wëllt duerch e Patent schützen, wat jo 
bekanntlecherweis no 20 Joer an d’Ëffent-
lechkeet fält.
Mir haten heizou spannend Diskussiounen an 
der Kommissioun iwwert de Champ d’applica-
tion vun dësem Gesetz, souwuel territorial - et 
ass kloer, dass dësen Text wäert all d’Secret-
d’affairë schützen, déi zu Lëtzebuerg gebraucht 
a benotzt ginn -, mä awer och iwwert de 
Champ d’application matérielle, wéi gesot, 
zum Beispill iwwer Rezepter, mä awer och 
iwwert déi spannend Fro, ob zum Beispill eng 
Clé d’encryption an enger Applikatioun kann e 
Secret d’affaires sinn oder aner äänlech Proze-
deren.
Mat dësem Projet de loi transposéiere mer 
d’europäesch Direktiv 2016/943 vum 8. Juni 
2016 an eist nationaalt Recht. Déi Direktiv ass 
geholl ginn opgrond vum Echec vu viregten Ef-
forte vun der Kommissioun, fir eppes géint 
d’Industrieespionnage ze maachen. Do ass ni 
eng harmoniséiert Approche fonnt gi bis ebe 
justement zu dëser Direktiv.
Et ass och héich Zäit, dass mer dës Direktiv ëm-
setzen, well mir si schonn zolidd a Verzuch, a 
wa mer elo dësen Text net unhuelen, kréie mer 
méiglecherweis eng Prozedur vun der Kommis-
sioun op d’Box.
E puer Wierder zu den Travaux parlementaires. 
Mir hunn am Mäerz op dësem Text geschafft. 
Mir hunn d’Avise vum Statsrot analyséiert, dee 
sech haaptsächlech un d’Avise vun den Tribu-
naler ugeleent huet. Et handelt sech hei ëm e 
ganz prozedurale Projet, wou mer am Fong 
eng Prozedur aféieren, souwuel um Referé wéi 
um Fong, fir ebe géint Verstéiss géint Ge-
schäftsgeheimnisser virzegoen.
Et sinn dunn, no eiser Lettre d’amendement, 
och nach Avisen erakomm, vum Barreau de 24. 
Abrëll, vum Statsrot en Avis complémentaire, 
wou awer net méi vill drastoung, de 7. Mee, an 
nach en Avis complémentaire vun der 
Chambre de Commerce.
Lëtzebuerg huet sech an dëser Matière fir en 
autonome Gesetzestext decidéiert, well et bis 
elo keng speziell Legislatioun en faveur vun der 
Protektioun vun de Geschäftsgeheimnisser ginn 
ass. Déi Geheimnisser si bis elo duerch véier 
verschidde Piliere vun eisem Recht protegéiert 
ginn.
Et war engersäits d’Strofrecht, do war en Arti-
kel 309 am Code pénal, deen de Secret d’af-
faires geschützt huet. Mä awer och d’Zivill-
recht, et konnt een op de Grondlage vun der 
Responsabilité civile kloen, wann een e Secret 
d’affaires hat, dee violéiert gouf. Awer och 

d’Konkurrenzrecht, hei ware mer an der Ma-
tière vun der Concurrence déloyale, wou also 
och konnte verschidde Mesurë geholl ginn op-
grond vun där Matière. A schlussendlech wa-
ren heiansdo d’Prinzipie vum Vertragsrecht ap-
plikabel, wann d’Violatioun vum Secret d’af-
faires am Kader vun engem Vertragsverhältnis 
virgefall ass en vertu vun der Verflichtung, 
Kontrakter de bonne foi ze exekutéieren.
Den Haaptobjet vun dësem Text, vun dëser 
Direktiv, ass et, Regelen ze definéieren, fir de 
Secret d’affaires virun illegalem Erwerb, 
 Benotzung oder Divulgatioun ze schützen. De 
Considerant 10 vun der Direktiv beschreift 
kloer dat iwwergeuerdnet Zil vun der Direktiv, 
näämlech op EU-Niveau Regelen anzeféieren, 
déi eng gewëssen Harmoniséierung vun der 
nationaler Legislatioun erlaben, fir esou eng 
Kohärenz an der EU ze kréien, wat d’zivillrecht-
lech Mesuren ubelaangt.
Hei sinn zwou Betruechtungen, déi matspillen. 
Éischtens ass et d’Consideratioun, dass nëmme 
mat enger harmoniséierter Rechtslag de Secret 
d’affaires och beschtméiglech geschützt ka 
ginn. An zweetens de Constat, dass e fragmen-
téierte Marché unique muss verhënnert ginn, 
well grenziwwerschreidend wirtschaftlech Akti-
vitéiten nëmmen dann hiert Potenzial entwé-
ckelen, wann de Marché unique och fonction-
néiert.
De Secret d’affaires huet eng zentral Roll an 
enger diversifizéierter Wirtschaftswelt, wou den 
technologeschen an handwierkleche Savoir-
faire ëmmer méi wichteg gëtt, fir sech als Pro-
ducteur ze demarkéieren. Eng effikass Protek-
tioun vun deem Secret d’affaires ass wichteg 
virun allem fir kleng a mëttelstännesch Entre-
prisen, déi jo d’Réckgrat vun eise Wirtschafte 
bilden, well et hinne bei gréisseren Investisse-
menter a Recherche an Innovatioun eng 
gewësse Planungssécherheet erméiglecht.
Den Droit de la propriété intellectuelle eleng 
geet hei näämlech net duer. Nach eng Kéier: 
Also kann et haaptsächlech fir kleng a mëttel 
Entreprisen ëmständlech sinn, e Brevet enregi-
stréieren ze loossen. Dat si schwéier a kostspie-
leg Prozeduren. An et kann awer och fir e Crea-
teur wichteg sinn, fir justement eng gewësse 
Confidentialitéit hei ze halen iwwer seng Inno-
vatioun an dofir näischt enregistréieren ze loos-
sen, well et ass gewosst, dass, wann een e Bre-
vet oder en Dessin enregistréiert, dann 
d’Method an de Savoir-faire sech an der Ëffent-
lechkeet befënnt.
Op där anerer Säit ass et esou, dass net all Sa-
voir-faire och d’Kritären, fir als Propriété intel-
lectuelle unerkannt ze ginn, erfëllt.
Wat sinn elo d’Kritären, fir als Secret d’affaires 
kënne geschützt ze ginn, ënnert dësem Text? 
Dat sinn der dräi. Éischtens muss e geheim 
sinn, geheim haaptsächlech par rapport zu 
deenen anere Konkurrenten am Secteur. Zwee-
tens muss en eng kommerziell Valeur hunn, déi 
sech justement dorauser ergëtt, dass e geheim 
ass. An drëttens muss de rechtméissege Besët-
zer vum Secret entspriechend Mesurë geholl 
hunn, fir dass dee Secret och geheim bleift, dat 
heescht, fir säi Secret ze schützen.
De Projet de loi gesäit zwee Fäll vir, zwou Hy-
potheesen, wou eng Persoun sech onrecht-
méisseg Zougang zu engem Secret d’affaires 
beschafe kann. Éischtens ass dat en net autori-
séierten Accès op all Dokument, Objet, Mate-
rial oder Fichier respektiv eng net autoriséiert 
Kopie vun de genannten Elementer. An deen 
zweete Cas de figure sinn all aner Verhalen, déi 
de Geflogenheete vun Éierlechkeet am kom-
merzielle Beräich widderspriechen, also eng 
Aart Concurrence déloyale.
De Gebrauch oder d’Divulgatioun vun engem 
Secret d’affaires ass illicite, illegal ënner fol-
gende Konditiounen: Éischtens, wa sech eng 
aner Persoun wéi de rechtméissege Besëtzer de 
Secret d’affaires onrechtméisseg beschaaft 
huet. Zweetens, wann eng Persoun e Confi-
dentialitéitskontrakt oder eng aner Obliga-
tioun, fir dee Secret net präiszeginn, gebrach 
huet. An drëttens, all aner Aktioun, mat där ee 
mat enger kontraktueller Obligatioun oder all 
anerer Obligatioun zur Limitéierung vum Ge-
brauch vum Secret gebrach huet.
Den Accès zu engem Secret, engem Secret säi 
Gebrauch oder seng Divulgatioun sinn och 
dann illicite, wann eng Persoun dee Moment 
wousst oder an der jeeweileger Situatioun hätt 
wësse missen, dass de Secret d’affaires direkt 
oder indirekt iwwer onrechtméisseg Weeër be-
schaaft, genotzt oder divulgéiert ginn ass.
Da gesäit de Projet de loi verschidde proviso-
resch Mesuren am Referé, mä awer och 
d’Méiglechkeet, eng Decisioun um Fong ze 
kréien, vir. Déi provisoresch Mesuren, dat ass e 
klassesche Referé, dat heescht, do kann de 
rechtméissege Besëtzer vum Secret d’affaires 
de President vum Tribunal d’arrondissement 
saiséieren, deen dann am Referé siegéiert, fir 
eng Ordonnance ze froen. An deem Fall kann 

dat illegaalt Benotzen, den Usage vum Secret 
d’affaires, provisoresch ënnerbonne ginn. Awer 
och d’Produktioun, d’Offréieren, de Verkaf, 
d’Stockéieren, den Import oder Export vun Ob-
jeten, déi aus där Produktioun, déi op dee Se-
cret baséiert, erauskommen, kënne verbuede 
ginn. Déi betraffen Objete kënnen dann natier-
lech och saiséiert ginn, fir eng weider Zirkula-
tioun ze verhënneren.
Wa sech dann de Verdacht bestätegt, dass hei 
effektiv eng Violatioun vum Secret virläit, da 
kann och eng Decisioun um Fong kommen, 
wou dann déi genannte provisoresch Mesuren 
och dann definitiv ugewannt ginn. Derbäi 
kënnt, dass da verschidde korrektiv Mesuren 
applizéiert kënne ginn, wéi: d’Zréckruffe vun 
den Objeten, d’Objeten oder d’Produktioun 
vum Marché huelen, d’Infraktioun um Objet 
behiewen oder eben och d’Zerstéiere vun dee-
neselwechten. Den Tribunal kann och, op 
Nofro vum rechtméissege Besëtzer vum Secret, 
déi Objeten zréckfroen oder kucken, dass se un 
eng karitativ Organisatioun als Don zoukomme 
gelooss ginn.
D’Victime vun der Violatioun vum Secret d’af-
faires huet och d’Recht op eng ugemoossen 
Entschiedegung. Den Tribunal dréit beim Fest-
leeë vum Montant vun der Entschiedegung de 
wirtschaftleche Konsequenzen, déi sech aus der 
Violatioun vum Secret d’affaires erginn hunn, 
Rechnung. De Manque à gagner fir d’Victime, 
déi onrechtméisseg Profitter, déi den Auteur 
vun der Violatioun sech selwer verschaaft huet, 
mä och de Préjudice morale, deen hei kann 
entstane sinn, alles dat sinn zimlech klassesch 
Prinzipie vun der Responsabilité civile.
E ganz wichtege Punkt zum Schluss vun dëser 
Interventioun. Den Artikel 1 vum Projet de loi, 
deen de Champ d’application definéiert, gesäit 
eng Rei Ausname vir zum Schutz vum Secret 
d’affaires. Esou ass zum Beispill, a ganz wich-
teg, eng Ausnam fir d’Journaliste virgesinn. 
Den Exercice vum Droit à la liberté d’expres-
sion et d’information, deen an der Europäe-
scher Mënscherechtscharta ageschriwwen ass, 
ass hei ausgeholl, wat wichteg ass, fir dass 
d’Journalisten, haaptsächlech investigativ Jour-
nalisten, weider kënne schaffen a sech eben 
och fräi hei renseignéieren an och iwwert déi 
Theme schaffen.
En anere wichtege Punkt, eng aner wichteg Ex-
ceptioun am Text betrëfft déi e bësse sensibel 
Matière vun de Whistleblower. Dir wësst, dass 
de 16. Abrëll dëst Joer dat Europäescht Parla-
ment en Text ugeholl huet, eng Direktiv fir de 
Schutz vun de Whistleblower, wou de Whistle-
blower d’Méiglechkeet ginn ass, fir verschid-
den intern Informatiounen, an dozou gehéie-
ren ënner Ëmstänn och d’Secrets d’affaires, bei 
ëffentlechen Instanzen ze denoncéieren, mä 
awer och kënnen direkt un d’Ëffentlechkeet ze 
goen, wann déi concernéiert Persoun dann in-
tern keng zefriddestellend Äntwert kritt bei där 
Instanz, déi dann ageriicht gëtt an deem 
jeeweilege Land, oder den ëffentlechen Inte-
ressi oder hie selwer direkt menacéiert ass.
Dësen Text, dëst Gesetz, dréit also dëser neier 
Direktiv Rechnung, déi och elo deemnächst 
eng Kéier bei eis an d’Parlament kënnt, a gesäit 
also do eng wichteg Exceptioun vir am Interêt 
vun de Whistleblower.
Et sinn nach e puer aner Exceptiounen, déi an 
deem Artikel 1 virgesi sinn, haaptsächlech wat 
d’Liberté d’établissement an d’fräi Zirkulatioun 
vun de Salariéen ugeet, mä awer och d’Néi-
degkeet, fir kënnen Informatiounen tëschent 
Autoritéite weiderzeginn am Interêt public.
Här President, dat hei ass e fundamental wich-
tegen Text. Hei ass en Equiliber fonnt ginn 
tëschent dem Schutz vun de legitimmen Inte-
rête vun den Eenzelnen engersäits an deene 
vun der Allgemengheet anerersäits. An dësen 
Equiliber ass also, wéi gesot, an dësem Projet 
de loi hei respektéiert.
Dat gesot, sinn ech um Enn vu menger Inter-
ventioun ukomm. Ech soen all de Kolleegen 
aus der Ekonomieskommissioun an natierlech 
och de Beamte vun dem Ministère de l’Écono-
mie Merci fir déi gutt Zesummenaarbecht an 
ech ginn och den Accord vun der LSAP-Frak-
tioun zu dësem Projet de loi.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Fayot. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Laurent Mosar agedroen.
Discussion générale

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo. Ech géif och 
direkt mat engem Merci ufänken un eisen 
exzellente Rapporteur, deen an enger tech-
nesch schwiereger Matière en exzellente 
schrëftlechen an och mëndleche Rapport hei 
ofgeliwwert huet an deen och op d’Wich-
tegkeet vun deem Projet higewisen huet, wat 
effektiv ganz vill kleng a mëttelstännesch Betri-
ber betrëfft, déi och extrem vill um Niveau vun 
der Recherche vun neie Brevete maachen. An 
ech fannen, genausou wéi de Rapporteur dat 
och beschriwwen huet, datt dësen Text do e 
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ganz gudden Equiliber fënnt. Mir wäerten 
duerfir dësem Text natierlech eis Zoustëm-
mung ginn.
Ech wollt awer nach just kuerz op ee Punkt 
agoen, well de Rapporteur deen och uge-
schwat huet. U sech ass jo d’Géigegewiicht vun 
dësem Gesetz e bëssen de Whistleblowing; ech 
mengen, de Rapporteur huet dat och uge-
schwat. Do, wou ech allerdéngs e bëssen 
enttäuscht sinn, an dat huet elo net onbedéngt 
mat deem Minister ze dinn, deen dosëtzt, mä 
mat sengem Kolleeg Justizminister: Do hate 
mer eigentlech scho säit enger Rei vu Méint a 
Joren e Gesetz ugekënnegt kritt, dat effektiv hei 
zu Lëtzebuerg dee ganze Volet Whistleblowing 
géif wesentlech verstäerken, och méi staark en-
cadréieren. Mir waarden dorop nach ëmmer 
mat ganz vill Ongedold. Mir wëssen, datt den 
Här Justizminister vläicht elo aner Suergen 
huet. Nach wäre mer awer frou, wa mer 
iergendwann eng Kéier an den nächste Méint 
och do mat engem Text géife saiséiert ginn.
Ech géif dann och wëllen ophalen. Den Här 
Rapporteur huet vu Geheimnisser geschwat. 
Ech géif soen, en huet mat Recht gesot, datt 
mer de Moien iwwer gewësse Geheimnisser 
geschwat hunn. De Mëtten hu mer iwwer aner 
Geheimnisser geschwat. Den Ënnerscheed ass 
just, Här President, datt mer elo fir dës Geheim-
nisser e Gesetzestext hunn a mer net méi am 
Flou sinn, wéi bei deenen aneren Texter.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Mosar. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Guy Arendt. 
Här Arendt, Dir hutt d’Wuert.

 M. Guy Arendt (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech wëll 
virop dem Franz Fayot villmools Merci soe fir 
säin detailléierte mëndlechen a schrëftleche 
Rapport. Duerfir brauch ech och net méi wei-
der an déi Detailer anzegoen, dee war esou 
präzis an detailléiert wéi nëmmen néideg.
Här President, bei dësem Projet de loi geet et 
virun allem drëms, kloer Regelen ze schafen, fir 
dass d’Entreprisen, déi ee Betribsgeheimnis 
geklaut kréien, sech effikass dergéint wiere kën-
nen a gerecht derfir entschiedegt ginn. Effektiv 
sinn d’Betribsgeheimnisser an de verschiddene 
Memberstaten ënnerschiddlech geschützt.
Fir e kohärente Schutz fir Betribsgeheimnisser 
innerhalb der EU kënnen ze garantéieren an 
esou eise Bannemaart méi staark an attraktiv ze 
maachen, gëllt et, duerch d’Transpositioun vun 
dëser Direktiv eng Harmonisatioun, oder soe 
mer emol esou e Rapprochement vun de ver-
schiddene Rechter, déi d’Entreprisen hunn, 
wann hinnen e Betribsgeheimnis geklaut gouf 
an hinnen domadder wirtschaftleche Schued 
ugeriicht gouf, ze erreechen.
Effektiv ass de Begrëff, an de Rapporteur huet 
schonn drop higewisen, Secret d’affaires, also 
d’Betribsgeheimnisser, de Moment just iwwer 
eis Jurisprudenzen definéiert ginn. An hien huet 
och gesot, dass sech deelweis op de Code pé-
nal, deelweis op de Code civil oder op d’Gesetz 
iwwert d’Concurrence déloyale beruff ginn ass, 
fir eben dee Begrëff an de Grëff ze kréien.
Mä mat dësem Gesetz wäerte mir elo eng ge-
nau Definitioun kréie vun deem, wat eigentlech 
e Betribsgeheimnis ass. Mir kënnen als DP dëse 
Projet de loi nëmmen ënnerstëtzen, well et den 
europäesche Betriber, an och deenen Entrepri-
sen, déi sech um europäesche Kontinent wëllen 
etabléieren, méi Sécherheet bitt. Aus dëse 
Grënn ginn ech heimadder den Accord vun der 
Demokratescher Partei zu dësem Projet an ech 
soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Arendt. An da wär et um hono-
rabelen Här Charles Margue. Här Margue, Dir 
hutt d’Wuert.

 M. Charles Margue (déi gréng).- Mir léi-
sen eis de Mëtteg of. An de Moien hat näischt 
mat Geheimnistuerei ze dinn, an hei schwätze 
mer vu Betribsgeheimnisser, wëll ech präziséie-
ren. Ausserdeem hu mer de Moien iwwer Saa-
che geschwat, déi mer zu 57 Leit hei am Haus 
ofgestëmmt hunn, an enger Zäit, wou ech 
nach net derbäi war.
D’Betribsgeheimnisser sinn, nieft intellektuelle 
Proprietéitsverhältnisser, Rechter a Patenter, 
mat déi wichtegst a confidentiellst Informa-
tioune fir eng Entreprise. An ech gebrauchen 
am Fong léiwer elo dat Wuert, wat och de Guy 
Arendt gebraucht huet a wat d’Leit am Fong 
evidenterweis verstinn, Betribsgeheimnis, well 
dat encouragéiert d’Entreprisen, fir weider ze 
investéieren, a virun allem, fir innovativ ze sinn 
a Recherche ze maachen.
Et ass dowéinst gutt, dass d’Entreprisë virun In-
dustriespionage geschützt ginn, an dass mer 
dovunner, an dat ass jo en Zil vun der Direktiv, 
eng harmoniséiert gesetzlech Grondlag hunn 
op europäeschem Niveau.

Déi Saach ass also ze begréissen. An ech ginn 
an deem Sënn och d’Zoustëmmung vun deene 
Grénge fir dëse Projet de loi, ouni ze vergies-
sen, Merci ze soen dem Här Rapporteur fir seng 
gutt an technesch komplex Erklärungen.
Trotzdeem wëll ech e puer Bedenken zum Aus-
drock bréngen. D’Betribsgeheimnisser dierfen 
op kee Fall zum Virwand ginn, fir wichteg 
Informatiounen, déi d’Allgemengheet betref-
fen, net public ze maachen. Ech maachen do-
bäi ganz kloer Referenz op de Fall, wéi mer et 
bei Monsanto haten, vun Informatiounen 
iwwert de Gesondheetsimpakt vu Produite wéi 
de Glyphosat, déi ënnert dem Virwand vun 
engem Betribsgeheimnis ënner Verschloss ge-
hale gi sinn. Dat ass de schlechten an de fal-
schen Usus vun engem Pseudobetribsgeheim-
nis, wann et drëm geet, dass den Intérêt géné-
ral, also d’Gesondheet vun de Leit, a Gefor ass.
Mir mussen also oppassen op déi large Defini-
tioune vu Betribsgeheimnisser. An ech sinn 
zouversiichtlech, dass déi weider Jurisprudenz 
déi Saach kläre wëllt.
De Schutz vun de Betribsgeheimnisser däerf 
also net op d’Käschte vun de Grondrechter a 
vun der Presse- an der Informatiounsfräiheet 
goen. Et ass scho gesot ginn: Fir d’Presse- an 
Informatiounsfräiheet ze garantéieren, dierfe 
Journalisten net duerch de Schutz vu Privatinte-
ressen un hirer investigativer Aarbecht gehën-
nert ginn. Ech weess, et ass e Spagat, mä mir 
sinn eis et als Rechtsstat an als Demokratie 
schëlleg, dee schmuele Grat ze goen.
Och wat d’Whistleblower ugeet, dierfe se net 
duerch de Schutz vum Secret d’affaires 
zousätzlech ënner Drock geroden. Ech weess, 
et steet op eisem Programm, a mir wäerten 
och nach e Gesetzesprojet iwwert de Whistle-
blower an nächster Zäit an dëst Haus erabrén-
gen a virdrun natierlech an d’Kommissiounen. 
Mir begréissen also ausdrécklech, dass d’Direk-
tiv d’Ausnam fir d’Presse- an d’Informatiouns-
fräiheet a fir d’Whistleblower virgesäit.
En anere Punkt, deen nach net weider uge-
schwat ginn ass: Mir mussen och oppassen, 
wéi mer mat de Betribsgeheimnisser ëmginn, 
ouni dass mer d’Mobilitéit vun de Mataarbech-
ter a Gefor bréngen. Mir wëssen, dass mer vill 
Leit brauchen, dass mer eng Penurie u qualifi-
zéierten an och anere Mataarbechter hunn, 
weltwäit. Mir mussen oppassen, dass mer do 
kloer Linnen hunn, fir dass och Leit kënne vun 
engem Betrib bei en anere goen, well soss kréie 
mer och Problemer, wat d’Konkurrenz ugeet.
Opgrond vun dësen Iwwerleeungen ass et 
gutt, dass dëse Projet de loi d’Direktiv zum 
groussen Deel à la lettre iwwerhëlt an, wat de 
Schutz vun de Secrets d’affaires ugeet, net 
nach méi wäit geet.
Ech soen Iech Merci, an, wéi gesot, déi gréng 
ginn hiren Accord dozou.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Margue. Da wär et um honorabelen 
Här Roy Reding.

 M. Roy Reding (ADR).- Jo, Merci, Här Pre-
sident.
(Brouhaha)

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Déi 
nächste Kéier musst Der nach e bëssen ...

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Re-
ding, et ass un Iech.

 M. Roy Reding (ADR).- Jo, mä den Här Di 
Bartolomeo ass nach amgaangen. Ech wëll 
deen elo net ënnerbriechen als fréiere Pre-
sident.

 M. Fernand Etgen, Président.- Här Di Bar-
tolomeo, den Här Reding huet d’Wuert.

 M. Roy Reding (ADR).- Jo, also et soll elo 
wierklech keng eidel Floskel sinn, wann ech 
soen, datt de Kolleeg Fayot eis hei de Projet de 
loi net hätt kënne besser a méi verständlech a 
méi präzis erklären. Villmools Merci! An et gëtt 
oft gesot: „Et ass schonn alles gesot ginn.“ Mä 
net vu jiddwerengem, an ech wëll net an dee 
Feeler verfalen an nach eng Kéier paraphraséie-
ren. Ech mengen, legal Geheimnisser, Betribs-
geheimnisser, d’Fruucht vun der Aarbecht an 
den Investissementer vun Entreprisen ze schüt-
zen ass immens wichteg an immens luewens-
wäert, an duerfir wäert dësen Text och d’Zou-
stëmmung vun der ADR fannen.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Reding. An da wär et um hono-
rabelen Här Marc Baum. Här Baum, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Datt eng Entreprise net wëllt, datt 
d’Mataarbechter hir Erfollegsrezepter un 
d’Konkurrenz verkafen, ass jo legitimm. Mä et 
gëtt awer ouni Zweifel och Informatiounen in-
nerhalb vun den Entreprisen, wou d’Geheim-
haltung géint den ëffentlechen Interêt ver-

stéisst, an dat sinn net nëmmen Informa-
tiounen, déi franchement illegal sinn oder géint 
europäesch Prinzipie verstoussen, wéi zum Bei-
spill bei LuxLeaks.
Wat ass zum Beispill, wann eng Firma Ëmwelt-
technologien entwéckelt huet, déi awer zréck-
hält, well déi knaschteg Technologië méi 
Gewënn ofwerfen? Wat ass, wann eng Firma e 
Medikament entwéckelt, dat vill méi effikass 
ass, dat awer net kommerzialiséiere wëllt, well 
et manner Profitt géif bréngen? E Mataarbech-
ter, deen dëst géif denoncéieren, géif héchs t-
wahrscheinlech opgrond vun dëser Legislatur 
veruerteelt an domadder och monddout ge-
maach ginn.
Déi politesch Fro, mat där mer et haut hei ze 
dinn hunn, spillt sech an engem 
Spannungsver hältnis of tëschent dem Recht 
vun den Entreprisen op Geheimhaltung an 
dem Recht vun der Ëffentlechkeet op Transpa-
renz. An do tranchéiert dës Direktiv eendäiteg 
en faveur vun den Entreprisen.
Well och wann op Drock vum Europaparlament 
a géint de Wëlle vun eenzelne Memberstate 
gewëssen Ausnameregelunge virgesi sinn, wéi 
zum Beispill fir Journalisten oder Whistleblower 
oder awer och Personaldelegéierter, et bleift 
derbäi, datt hei quasi eng nei Form vu Patent-
recht geschaaft gëtt op alles, wat eng Entre-
prise selwer als geheim a kommerziell wäertvoll 
astuuft.
En fin de compte ass et awer eng Zort Maul-
kuerf géint d’Mataarbechter, net nëmmen op-
grond vun den tatsächleche Bestëmmungen, 
déi, wéi gesot, an eisen Aen ze vill restriktiv 
sinn, mä och opgrond vun der ofschreckender 
Wierkung, déi vun dësem Gesetzestext aus-
geet.
Déi nei europäesch Direktiv iwwert d’Whistle-
blower, déi am Abrëll ugeholl gouf, ass natier-
lech ze begréissen a schwächt dës Direktiv 
iwwert de Secret d’affaires a gewësse Fäll och 
of. Mä och déi huet ganz grouss Faillen an do-
riwwer eraus ass se och nach laang net ëmge-
sat.
An deem Kontext wiere mer frou, a verschidde-
ner vu menge Virriedner hunn dat jo och 
schonn ugedeit, wa mer als Chamber relativ 
deemnächst géife befaasst gi mat engem Text 
aus dem Justizministère iwwert d’Whistle-
blower, well bis elo ass ëmmer gesot ginn, datt 
gewaart géif ginn, bis déi europäesch Direktiv 
esou wäit wier. Bon, déi ass elo effektiv zënter e 
puer Méint eraus, an ech mengen, datt et der 
Chamber ganz gutt zu Gesiicht géif stoen, do 
relativ schnell kënne Stellung ze huelen an net 
erëm an der Ëmsetzung vun der Direktiv zwee 
bis dräi Joer hannendran ze hänken.
Här President, mir als Lénk wëllen, datt d’Trans-
parenz d’Regel an d’Geheimniskrämerei d’Aus-
nam ass. Mat dësem Text gëtt awer genee de 
Contraire a Stee gemeesselt. De Secret gëtt zur 
Regel an a gewëssene virdefinéierten Ausname-
fäll däerf et Transparenz ginn. Duerfir ass fir eis 
kloer, datt mer deen heiten Text net stëmme 
wäerten.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Baum. Leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Sven Cle-
ment. Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, de Secret 
d’affaires, wéi en hei am Text definéiert ass, 
geet immens wäit. Et ass quasi alles, wat eng 
Entreprise, en Entrepreneur sech erdenkt a 
mengt, schützen ze wëllen. Op där enger Säit 
hu mer schonn zwou Dispositiounen, déi ge-
nau dat solle protegéieren an déi ëmmer pro-
béiert hunn, eng Balance tëschent Ëffent-
lechkeet an Notze fir d’Allgemengheet ze 
schafen an awer e legitimme Geschäftsinteressi 
vun enger Entreprise ze schützen. Dat ass 
eemol d’Copyright, also d’Droit-d’auteuren, 
déi generell d’Kreatioune protegéieren. Dorën-
ner falen, ënner anerem, d’Logiciellen. An op 
där anerer Säit hu mer d’Patentrecht. Béid 
Rechter hunn en Oflafdatum, en Oflafdatum, 
dee seet: „Wann d’Entreprise bis x Joer dovun-
ner profitéiert huet, da fält d’Inventioun der 
Allgemengheet zegutt.“
Dat ass e Prinzip, deen deemools scho mam 
„Statute of Anne“ agefouert gouf. D’Copy-
right, genau ewéi d’Patentrecht, hunn zu all 
Zäitpunkt ëmmer zäitlech Limitte fir eng Inven-
tioun an de Schutz vun dëser virgesinn.
Datt mer dat elo hei beim Secret d’affaires onli-
mitéiert maachen, ass a mengen Aen e krasst 
Ongläichgewiicht tëschent den Interêten op 
där enger Säit vun enger Entreprise an den In-
terête vun der Allgemengheet op där anerer 
Säit, fir vun Neiegkeeten, Inventioune kënnen 
ze profitéieren.
De Kolleeg Baum huet et gesot: Mir gesinn hei 
d’Schafung vun engem neien, zweete Wee 
vum Patentrecht. E Wee, wou een net méi 

muss ëffentlech soen, datt een eppes erfonnt 
huet, fir et kënnen ze schützen, mä wou een et 
ka verstoppen. Et kann een also soen: „Ech 
hunn eppes, wat vläicht besser wär fir d’Ëm-
welt, oder ech hunn eppes, wat besser wär fir 
d’Allgemengheet, mä ech verrode kengem 
eppes dovunner, well ech am Moment nach 
genuch Geld maache mat den Alternativen.“
A genau do läit den Hues am Peffer! Genau do 
huet näämlech d’Patentrecht zu all Zäitpunkt 
ëmmer gesot: „Fir datt d’Allgemengheet ka 
profitéieren, muss een, fir ënnert dem Patent-
recht geschützt ze sinn, dat verëffentlechen.“ 
Et muss ee beschreiwen, wéi d’Inventioun 
fonctionnéiert. Et muss een de Leit dobaussen 
d’Chance ginn, nom Oflaf vun der Protektioun 
genau dës kënnen ëmzesetzen.
Doriwwer schwätze mer hei net méi. Mir soen 
hei: „Et ass onlimitéiert. Et gëtt keng Ëffent-
lechkeet. Et gëtt zougespaart. Et ass eppes, wat 
een an den Tresor leet an net méi auspeekt.“
Ech froe mech, an dat ass natierlech éischter un 
d’Auteure vun der Direktiv wéi elo un d’Trans-
positioun geknäppt, firwat hei de Choix ge-
maach gouf, fir ebe grad déi Onendlechkeet, 
déi Illimitatioun anzeféieren, wou op anere Fäll 
ëmmer déi Balance gesicht gouf. Ass et den 
Drock vu Lobbyiste gewiescht, déi léiwer wël-
len, datt d’Coca-Cola-Rezept weiderhin am Tre-
sor läit, oder ass et einfach duerch Onwëssen-
heet geschitt, wéi historesch déi zwee Droits à 
la propriété intellectuelle evoluéiert hunn? 
Vläicht ass et och eng Mëschung vu béidem.
Fakt ass: Mir hunn haut iwwer e Gesetz ofze-
stëmmen, wat onlimitéiert d’Protektioun vum 
Secret d’affaires virgesäit, wou et duergeet, 
datt ech soen: „Et ass e Secret d’affaires“, fir 
datt et protegéiert ass. All déi Effekter, déi dat 
kann op d’Pressefräiheet, op d’Whistleblower 
hunn, sinn ewell thematiséiert ginn. An ech 
hunn akute Bauchwéi mat deem Projet hei. Et 
ass eng Direktiv, deementspriechend musse 
mer se souwisou transposéieren. Mä d’Piraten 
wäerte sech bei dësem Projet enthalen, well 
mir hu ganz, ganz grousse Bauchwéi, wann et 
drëm geet, wat hei mat de Rechter vu Presse-
fräiheet fir Whistleblower geschitt, mä eben 
och vun der Balance vun den eenzelnen Inte-
rête vun enger Entreprise an der Allgemeng-
heet op där anerer Säit.
Ech soe Merci.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Ganz gutt!
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Clement. D’Regierung huet 
d’Wuert. Den Här Wirtschaftsminister Étienne 
Schneider.
Prise de position du Gouvernement

 M. Étienne Schneider, Ministre de l’Éco-
nomie.- Merci, Här President. Ech wëll direkt 
dem Här Clement äntwerten, dee jo schreck-
leche Bauchwéi huet, wéi e sot. Ech mengen, e 
brauch deen net ze hunn, well d’Whistle-
blower-Gesetz kënnt eréischt. A mir regelen déi 
dote Problematik, wat d’Whistleblower ugeet 
an och, wat d’Fräiheete vun der Press ugeet, fir 
un Donnéeën ze komme respektiv se ze benot-
zen, an deem Gesetz an net an deem heiten. 
Dat ass och an deem Projet, deen ech virdrun 
hei verteidegt hunn, schonn ugeschwat ginn. 
Dofir, mengen ech, braucht Der kee Bauchwéi 
ze hunn, respektiv spuert Iech en, bis dat Ge-
setz do ass, an do kënnt Der da soen, ob Der 
dat da gutt fannt oder net.
Pour le reste, mengen ech, ass alles hei gesot 
ginn. De Rapporteur huet en exzellenten de-
tailléierte Bericht gemaach.
Et ass wichteg, dass mer mat där heiter Ëm-
setzung vun der Direktiv eis EU-Gesetzgebung 
emol eenegermoossen harmoniséiert kréien, 
wéi dat doten ze handhaben ass.
Et ass och esou, dass net vill Sputt an där heiter 
Direktiv war, fir ofzeweeche vun deem, wat an 
der Direktiv ass. Mä do, wou et méiglech war, 
hu mer dat gemaach, an zwar ëmmer am Inte-
rêt vum Salarié respektiv vum Whistleblower, fir 
dann dem Här Clement säin Term ze nennen. 
Ech ginn Iech e Beispill: An der Direktiv gëtt 
gesot, dass een als Salarié vun enger Entreprise, 
deen eppes verroden huet, wat en net soll, also 
ka belaangt ginn tëschent zwee a sechs Joer no 
der Dot. Do konnten d’Länner sech all deci-
déieren, wéi een Delai se da virgesinn. Mir 
hunn de minimaalsten Delai virgesinn, 
näämlech zwee Joer. Eis Noperen, d’Belsch, hu 
fënnef Joer do virgesinn. Dir gesitt also, dass 
mir dee klenge Sputt, dee mer haten, fir eben 
an deem Sënn de Salariéen entgéintzekom-
men, voll ausgenotzt hunn.
Pour le reste mengen ech awer, dass dee Secret 
d’affaires e wichtege Schutz ass fir eis Entrepri-
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sen. Mir mussen awer net blauäugeg sinn a 
mengen, dass een alles, wat an enger Entre-
prise esou vu Wëssen ass, elo einfach aus 
Grënn vun Transparenz op der Place publique 
ka verdeelen an diskutéieren. Esou funktionéiert 
keng Ekonomie, an ech mengen, esou éierlech 
musse mer och mat eis selwer sinn.
Ech soen Iech op alle Fall Merci fir Ӓr Bäiträg.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Wirtschaftsminister. D’Diskussioun ass elo ofge-
schloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7353. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 735311.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7353 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass ofgeschloss.
De Projet de loi 7353 ass mat 56 Jo-Stëmmen, 
bei 2 Nee-Stëmmen an 2 Abstentiounen uge-
holl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen (par M. Laurent Mosar), 
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Georges Mischo, Mme Octavie Modert, M. 
Laurent Mosar, Mme Viviane Reding, MM. Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding.
Ont voté non : MM. Marc Baum et David 
 Wagner.
Se sont abstenus : MM. Sven Clement et Marc 
Goergen.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.

9. 7304 - Projet de loi portant 
modification de la loi modifiée du 25 
juillet 2005 portant création d’un 
 lycée pilote
Mir kéimen elo zum leschte Punkt vum Ordre 
du jour, dem Projet de loi 7304, enger Ofänne-
rung vum Gesetz iwwert de Pilotlycée. D’Rie-
dezäit ass nom Basismodell festgeluecht ginn. 
Et si schonn ageschriwwen: d’Madamm Hetto-
Gaasch, d’Madamm Lorsché, den Här 
Kartheiser, den Här Wagner an den Här Cle-
ment. D’Wuert huet elo de Rapporteur vun dë-
sem Projet de loi, den honorabelen Här Gilles 
Baum. Här Baum, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse, de 
l’Enseignement supérieur et de la Recherche

 M. Gilles Baum (DP), rapporteur.- Vill-
mools Merci, Här President. « Effort, passion, 
amitié »: Dat ass de Motto vum Lycée pilote, 
deen 2005 an d’Liewe geruff ginn ass an dee 
säit 2012 zu Miersch seng Dieren opgemaach 
huet a fonctionnéiert ënnert dem Numm Erme-
sinde.
Dëse Lycée bitt vu Septième bis Cinquième all 
Klassen un am Classique, am Général an och 
am Preparatoire, da vun der Quatrième un de 
Classique a vun der Troisième un d’Sektiounen 
A, B, C, D a G.
Wat ass d’Spezifissitéit vun dësem Lycée? Wat 
ass an dësem Lycée anescht wéi an anere Ly-
céeën?
D’Membere vun der Educatiounskommissioun 
haten d’Chance, fir am Februar op d’Plaz 
selwer kucken ze goen, sech ze informéieren. 
Mir haten do Interaktiounen, net nëmme mat 
der Direktioun, wat ganz interessant war, mä 
och mat de Schüler a mat deene Leit, déi mat 
de Schüler do schaffen. A mir konnten eis e 

Bild maachen iwwert dat, wat genannt gëtt 
d’Entreprisen, mir konnten eis e Bild maachen 
iwwert d’Entrepreneuriat.
An net fir näischt gëtt et, nom Ofschloss an där 
Schoul, net nëmmen e Premièresdiplom, mä 
och e Certificat d’initiation à la recherche res-
pektiv e Certificat d’initiation à l’entreprise. A 
schonn no der Cinquième kritt all Schüler e 
Certificat de sensibilisation à l’entrepreneuriat.
D’Zil vun dësem Projet de loi ass einfach, d’Ex-
périence entrepreneuriale an d’Schoulgesetz, 
oder an d’Gesetz vun dëser Schoul festzeschrei-
wen, geméiss dem Plan « Entrepreneur-
ship 2020 » vun der Europäescher Kommis-
sioun.
De Lycée Ermesinde vu Miersch huet mam Mi-
nistère de l’Éducation nationale, de l’Enfance et 
de la Jeunesse an och mam Ministère de l’Éco-
nomie eng Konventioun ofgeschloss, déi 
heescht „Promotion de l’entreprise à l’ensei-
gnement secondaire“.
Opbauend op der Erfahrung vun de leschte Jo-
ren huet de Lycée wëlles, sech nach méi no un 
déi ekonomesch Realitéit ze engagéieren. D’En-
treprisen, déi scho säit Joren an dësem Lycée 
fonctionnéieren, si wichteg fir d’Motivatioun, 
d’Orientatioun an och den Engagement vun de 
jonke Leit.
Duerch dëst Gesetz gi si, d’Entreprisen, fest 
verankert am Curriculum vun der Schoul an 
esou fonctionnéieren d’Unités d’entreprise ze-
summe mat den Unités d’enseignement.
(Brouhaha)
Et ass e bëssen Tumult de Mëtten. Dat ass awer 
net schlëmm.
D’Gestioun vun de Ressourcen, deenen natier-
lechen, mënschlechen, finanziellen an zäit-
lechen, ass e groussen Defi an eiser globali-
séierter Welt. An dat ass en Defi, op deen 
d’Educatioun sech muss astellen. Fir dass 
d’Schüler sech däers bewosst sinn an och esou 
kënne schaffen, mussen natierlech optimal 
Léierkonditiounen an top Personal op der Plaz 
sinn. An dat ass och de Fall. D’Approche muss 
positiv a motivant sinn, fir de Schüler Loscht ze 
ginn, um Développement économique deelze-
huelen an d’Liewen ze verbesseren.
Dobäi gëllt et, zesummenzeschaffen. D’Entre-
prisë sinn also complementaire zu de Coursen 
an de perséinlechen Aarbechten, déi individuell 
gemaach ginn. De Schüler engagéiert sech 
also, fir d’Chancen, awer och d’Schwieregkeete 
vum Produktiounsprozess an dem Commerce 
kennenzeléieren. De Schüler investéiert sech an 
d’Produktioun an entwéckelt esou seng Talenter.
Wat fir Entreprisë ginn am Lycée Ermesinde zu 
Miersch ugebueden?
Et ass emol Arts et Métiers. Do kann ech mech 
erënneren, dass mer op der Visitt gesinn haten, 
dass an engem Atelier Kleeder gemaach gi 
sinn. Et ass de BAM, de Bike Atelier Miersch, 
wou d’Vëloe gefléckt ginn. Et ass de C.A.D.E., 
d’Centrale d’Administration et de Développe-
ment des Entreprises. Et ass Chelsea Studios, 
dat ass alles, wat Multimedia ass, Film a Foto. 
Coiffure gëtt et, Food and Beverage, dat ass 
dat, wat mat der Kichen ze dinn huet an natier-
lech och mam Service, Nature et Terroir, et 
gëtt Sätzwierk, dat huet mat de Kulturen a mat 
der Sprooch ze dinn, et gëtt Sciences, Spec-
tacles a Sport.
Dës Entreprisë produzéiere Gidder oder si 
bid de Servicer un. D’Entreprisë gi geréiert vun 
experimentéiertem Personal, vun experimen-
téierte Schüler. An déi sollen esou authentesch 
wéi nëmme méiglech fonctionnéieren.
An dësem Entrepreneuriat gëtt et fir d’Schüler 
verschidde Stufen, déi mam Degré vun der Ver-
antwortung ze dinn hunn, déi si an der Entre-
prise iwwerhuelen.
D’Kompetenzen, déi se do léieren, dat nennt 
een „soft skills“, an déi si laut deem, wat mer 
héieren hunn, an där Schoul gradesou wichteg 
wéi déi Kompetenzen, déi se am Unterrecht 
léieren.
Zum Inhalt vum Projet de loi.
Do geet et emol ëm d’Unités d’enseignement 
an ëm d’Unités d’entreprise, déi op 32 Stonnen 
an der Woch festgeluecht sinn, 34 Stonne bei 
Schüler, déi Latäin oder Chineesesch maachen. 
An doranner leien aacht bis zéng Unités d’en-
treprise, awer och Séquences d’études, Sé-
quences récréatives, parascolaires an den Enca-
drement.
Natierlech leet dëst Gesetz och de Programm 
fest: d’Preparatioun, déi muss gemaach ginn 
an Hinaarbecht, fir den Diplom ze kréien, 
d’Unité-d’entreprisen an och de Memoire. Et 
gëtt e Mémoire collectif, dee geschriwwe gëtt 
op Troisième, an et gëtt e Mémoire individuel 
op Deuxième.
Dann, e wichtegt Element an dëser Schoul ass 
de Portfolio. Am Portfolio ass de Journal de 

bord vum Schüler dran, dee säi Parcours retra-
céiert, säi Projet personnel an och, wat wichteg 
ass, d’Autoevaluatioun: Wéi gesäit de Schüler 
sech an där Schoul an an där Entreprise, wou e 
matschafft?
Et gëtt natierlech och en Dossier, dee vun der 
Équipe pédagogique opgestallt ass a säi Par-
cours d’apprentissage erëmspigelt, an och na-
tierlech eng Zensur.
Den Artikel 8, dee leet d’Organisatioun vun 
den Unités d’entreprise am Lycée fest, wéi scho 
gesot, ënnert der Gerance vun experimentéier-
tem Personal an och experimentéierte Schüler 
natierlech. An hei fonctionnéiert et nom Prinzip 
„learning by doing“.
D’Tâchë vum Personal an dësen Entreprisë 
sinn, niewent der Betreiung, d’Entwécklung 
vun de Gidder a vun de Servicer, awer och de 
Verkaf respektiv d’Distributioun vun dëse Gid-
der a Servicer. Nohaltegkeet, Ëmweltschutz an 
natierlech och d’Rücksicht op d’Gesondheet 
spillen eng grouss Roll an dësen Tâchen, genau 
ewéi de Gebrauch vun neien Technologien. 
Natierlech fält an déi Tâche vun där Entreprise 
a vun dem Personal och d’Ënnerstëtzung vun 
de Schüler dran an den Austausch mat aneren 
Entreprisen.
Den Artikel 9, dee leet déi intern Organisatioun 
an der Schoul fest. Do gëtt et déi méi theore-
tesch Approche, wat d’„Maisonen“ sinn, wat 
sech méi op den educative Beräich bezitt, awer 
och déi praktesch Approche, dat heescht 
d’„Entreprise“, déi ekonomesch Approche.
Den Tuteur an d’Équipe-pedagogiquen, déi 
këmmere sech natierlech ëm d’Kanner. An 
d’Tâche vum Tuteur ass d’Gestioun vun esou 
enger „Maison“, d’Organisatioun vun de Sé-
quences d’études a rekreative Sequenzen, 
d’Concertatioun am Kader vun den Équipes 
pédagogiques an natierlech och déi sozioedu-
cativ Betreiung vu Kanner, déi et an der Schoul 
méi schwéier hunn.
Wat d’Evaluatioun ugeet, dat heescht, esou wéi 
d’Kanner virukommen, do gëtt fir all Fach eng 
Nott ausgedeelt vun 1 bis 6. An do gëtt natier-
lech och eng Joresmoyenne gerechent. Wann 
een a méi wéi engem Drëttel vun de Fächer 
eng ongenügend Nott huet, dann huet een 
d’Joer net gepackt.
An anere Fäll gëtt et en Noexamen: wann een 
eng Fënnef oder eng Sechs huet, wann een 
eng Ongenügend an engem Haaptfach huet. 
Wann een eng Véier huet an engem Fach, wat 
elo kee primordiaalt Fach, wat net e Fach fon-
damental ass, da gëtt et en Noexamen, dee 
kann ausgesprach ginn opgrond vun den Eva-
luatiounen, vun deem, wat och am Portfolio 
steet (veuillez lire : Wann een eng Véier huet an 
engem Fach, wat elo kee primordiaalt Fach ass, 
wat eng Discipline non fondamentale ass, da 
kann een Noexamen ausgesprach ginn op-
grond vun den Evaluatioune vun deem, wat 
och am Portfolio steet).
Den Artikel 15 leet de Statut fest vun deene 
Leit, déi an der Entreprise schaffen, déi d’Entre-
prise leeden. Déi ware bis elo Chargés d’éduca-
tion. Déi ginn awer elo Employés de l’État am 
Sous-groupe administratif. Dräi Konditioune 
sinn am Gesetz festgeluecht: Si musse mindes-
tens fënnef Joer an där Spezialitéit geschafft 
hunn, wou se och an der Entreprise schaffen, si 
musse mindestens den Niveau B2 an enger vun 
de Landessproochen hunn a si mussen en DAP 
hunn oder en equivalenten Diplom. An natier-
lech ginn an dësem Artikel och d’Tâchë festge-
luecht an d’Vakanzen.
Am Artikel 17 steet och drageschriwwen, dass 
d’Entreprisë kënne Suen ausginn, mä si kënnen 
och Suen erakréien.
Voilà! Ech mengen, déi Leit, déi mat op der Vi-
sitt ware vun der Educatiounskommissioun, déi 
konnte sech e Bild maachen. Ech hunn dat 
ganz, ganz flott fonnt. A mir gefält un dësem 
Gesetz ganz gutt, dass déi Erfahrung vun 
deene Joren - déi Schoul schafft jo awer elo 
mëttlerweil iwwer zwielef Joer -, dass déi Er-
fahrungen, déi gemaach gi sinn, hei an dat Ge-
setz erafléissen. Ech fannen dat valorisant. An 
duerfir ginn ech hei den Accord vun der Demo-
kratescher Partei.
An ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci 
villmools, Här Baum. Als éischte Riedner ass déi 
honorabel Madamm Françoise Hetto-Gaasch 
agedroen. Madamm Hetto-Gaasch, Dir hutt 
d’Wuert.
Discussion générale

 Mme Françoise Hetto-Gaasch (CSV).- 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir 
Hären, fir d’Alleréischt soen ech dem Rappor-
teur Gilles Baum villmools Merci fir säin ex-
plizitte Rapport.
Laut de leschten Zuele vum Statec an och dem 
Rapport vum Global Entrepreneurship Monitor 
vun 2017/2018 läit den Undeel un neien Entre-

preneuren hei zu Lëtzebuerg bei 9,3 %. Do-
madder leie mer ganz genee 1 % méi héich 
wéi den Duerchschnëtt hei an Europa.
D’Motivatioun, fir Entrepreneur ze ginn, läit un 
éischter Stell am Wonsch no Onofhängegkeet. 
An et sinn och éischter d’Männer, déi sech 
trauen, wéi d’Fraen.
Et muss een awer och wëssen, dass d’Angscht 
virum Echec 53 % vun de Leit ofschreckt, fir 
iwwerhaapt deen dote Wee unzetrieden. Et 
gëtt jo och hei zu Lëtzebuerg eng ganz Partie 
vu flotten Initiativen, déi den Entrepreneurs-
geescht fërderen. An et ass gewosst: Wat ee 
méi fréi domadder ufänkt, wat et besser ass.
D’Schoule bidden also duerfir ganz kloer den 
optimalen Terrain, fir jonk Leit mam Entrepre-
neuriat ze konfrontéieren. An an deem Sënn 
ass och dëse Gesetzestext ze gesinn.
D’Modifikatiounen, déi sech heiduerch fir d’Ge-
setz vun 2005, mat deem de Lycée jo geschaaft 
ginn ass, erginn, baséieren op den Erfahrungs-
wäerter vum Lycée Ermesinde. An ech erënnere 
wierklech op dëser Plaz un déi mitigéiert Vuë 
vu ville Leit, wéi dësen neie Lycée opgaangen 
ass.
D’Philosophie vun der Schoul berout jo op 
dem Schüler senger Motivatioun a sengem 
Engagement. Alles nom Motto, esou wéi den 
Här Baum och gesot huet: « effort, passion, 
amitié »
Hei wier et natierlech flott, wann ee géif e glo-
baalt Konzept entwéckelen, wou wierklech sys-
tematesch dësen enke Kontakt mat dem Entre-
preneuriat an alle Schoule géif stattfannen. Do-
madder géif den Entrepreneursgeescht an alle 
Lycéeën integréiert ginn.
Wéi den Här Rapporteur dat och schonn aus-
féierlech erkläert huet, gi sougenannten Unités 
d’entreprise kreéiert, déi als konventionéierte 
Stage organiséiert sinn an am Fong geholl 
complementaire zu den normale Coursë statt-
fannen. D’Zil ass et jo, fir déi Jonk an e praxiso-
rientéierten a realitéitsnoe Produktiounsprozess 
ze integréieren. Hei kënne si hir eegen Talenter 
entdecken an dann och entwéckelen.
Vill Schüler wënsche sech dat. Si wënsche sech 
eng méi praxisorientéiert Schoul. An d’CSV-
Fraktioun ënnerstëtzt duerfir och dëse Projet, 
well heimadder déi Jonk léieren, wéi ee verant-
wortungsvoll an och léisungsorientéiert schafft. 
Hei entwéckele si e Sënn fir dat Praktescht, fir 
dat Ekonomescht, dat Ekologescht an dat Rela-
tionellt, deemno alles complementaire Kompe-
tenzen zu deem, wat si an den normale Schoul-
coursë léieren.
Mir konnten eis, wéi gesot ginn ass, den 20. 
Mäerz am Kader vun enger Visitt vum Lycée en 
eegent Bild um Terrain maachen. An och, wa 
mir dëse Projet de loi mat ënnerstëtzen, esou 
stelle sech dach awer fir eis e puer Froen.
Den Entrepreneursgeescht ass a soll jo Source 
vun Innovatioun sinn. Wann et awer vu virera 
fix ass, wéi eng Entreprisen et ginn, gëtt dann 
effektiv nach ëmmer den Esprit d’entreprise ge-
fërdert, bleift do genuch Zäit, genuch Sputt fir 
Innovatioun an och fir nei Iddien?
Am Text steet dann, dass d’Personal, dat an 
den Entreprisë schafft, derfir suerge muss, dass 
d’Produktioun an d’Distributioun Fortbestand 
hunn. Dohier meng Fro: Wéi laang muss déi 
Perennitéit do garantéiert sinn? Besteet do net 
d’Gefor, dass mer eis ze vill anengen, selwer ze 
vill Drock maachen an eis et verspären, fir nei 
Entreprisen ze grënnen? Gëtt domadder 
iwwerhaapt den Entrepreneursgeescht gefër-
dert oder ass dat vläicht net d’Zil? An eisen Aen 
ass et awer e wichtegt Zil.
An de leschte Jore koumen an enger ganzer Rei 
vu Lycéeë franséisch-, däitsch- oder och eng-
leschsproocheg Sektiounen derbäi. Duerfir och 
eis Fro am Kader vun dësem Projet: Wéi ginn 
déi dräi Haaptsproochen an d’Unité-d’entre-
prisë mat agebaut? Wéi eng Sprooch gëtt 
iwwerhaapt geschwat an der Entreprise? Wéi 
ee Stellewäert huet de Sproochenapprentissage 
am Lycée Ermesinde?
Mir hunn eis och d’Fro gestallt, ob den Niveau 
B2 a just enger vun de Landessprooche fir de 
Formateur duergeet, fir de Schüler kënnen 
iwwert déi eenzel Aarbechtsofleef präzis Er-
klärungen ofzeginn. A mir sinn iwwregens frou, 
dass op eis Interventioun hin den Niveau DAP 
fir den Ausbilder an d’Gesetz stoe koum. Et 
wier definitiv e falscht Zeeche gewiescht, wa 
mer vermëttelt hätten, dass jiddweree kann e 
Betrib féieren, ouni eng minimal Basisausbil-
dung ze hunn.
Well et net explizitt am Gesetz drasteet an awer 
fir eis och, an d’Elteren dobausse ganz be-
stëmmt och, wichteg ass, wollte mir nofroen, 
ob d’Zensur, déi jo wierklech net identesch ass 
mat där aus deenen anere Lycéeën, den Elteren 
erkläert gëtt. Do kann de Minister eis vläicht 
herno eng Erklärung derzou ginn.
Ech kommen zum Schluss vu menger Inter-
ventioun. Schoul a Léiere solle Freed maachen 
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an op d’spéidert Liewe preparéieren. D’CSV 
ënnerstëtzt duerfir och dëse Projet de loi. A mir 
géifen eis wënschen, wann och weider Schou-
len a Lycéeë sech op de Wee géife maachen, fir 
den Entrepreneursgeescht an de klassesche 
Schoulunterrecht ze integréieren.
Ech géif et awer och interessant fannen, no 
enger Zäit eng Evaluatioun ze maachen, fir ze 
kucken, wéi dësen éischte Kontakt mat den En-
treprisë sech op de Schüler hir spéider schou-
lesch an och berufflech Carrière auswierkt. An 
an deem Kontext iwwerreechen ech och hei 
eng Motioun.
Wannechgelift, Här President!
Motion 1
La Chambre des Députés,
- consciente que l’école a pour mission de prépa-
rer les élèves à une société marquée par des 
changements constants et rapides ainsi qu’à un 
marché du travail de plus en plus concurrentiel et 
interrégional ;
- sachant que le lycée pilote s’appuie sur une ex-
périence de 12 ans en matière de projets pédago-
giques fondés sur des « entreprises » qui réu-
nissent élèves et adultes autour de travaux de 
production, de développement et de commerciali-
sation ;
- constatant que le présent projet de loi a pour 
objectif de mettre en place une expérience entre-
preneuriale pendant les études secondaires au ly-
cée pilote et à refonder celles-ci en créant des en-
tités plus proches encore de la réalité écono-
mique ;
- notant que ce concept s’inscrit dans le plan 
d’action « Entrepreneurship 2020 » de la Com-
mission européenne ;
invite le Gouvernement,
- à présenter à la Chambre des Députés au plus 
tard trois ans après la mise en vigueur de la loi y 
relative une évaluation du fonctionnement des 
unités d’entreprise ;
- d’examiner dans le cadre de cette évaluation 
l’éventuelle corrélation entre l’expérience entre-
preneuriale des élèves et leur orientation scolaire 
future.
(s.) Françoise Hetto-Gaasch, Paul Galles, Martine 
Hansen, Marc Spautz, Claude Wiseler.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.
 Mme Françoise Hetto-Gaasch (CSV).-

An domadder ginn ech dann och den Accord 
vu menger Fraktioun zu dësem Gesetzestext a 
soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Ma-

damm Hetto-Gaasch. Als nächsten ageschriw-
wene Riedner hu mer den honorabelen Här 
Franz Fayot. Här Fayot, Dir hutt d’Wuert.

 M. Franz Fayot (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. D’LSAP-Fraktioun begréisst dëse Projet 
de loi, dee jo, wéi vum Rapporteur a sengem 
gudde Rapport - an e Merci derfir -, wou e 
ganz gutt an detailléiert beschriwwen huet, 
wéi déi Entreprisen, op déi jo den Enseigne-
ment ..., déi ee vun de Piliere si vum Enseigne-

ment am Ermesinde-Lycée, wéi déi fonction-
néieren. Entreprisë verschiddenster Aart, wou 
effektiv den Entrepreneuriat gefërdert gëtt an 
esou och deene Jonken d’Méiglechkeet gi gëtt, 
fir am Fong erauszefannen, wat se Loscht hunn 
ze maachen, ier se sech entscheede fir eng For-
mation professionnelle oder fir weiderzegoe fir 
en Unisdiplom.
Dat ass effektiv remarkabel. Mir waren effektiv 
jo de Lycée Ermesinde besichen. Et ass e super 
Projet. An et ass ëmsou méi e bemierkens-
wäerte Projet, och wéinst deenen Haiser a 
 wéinst där Method, wéi do enseignéiert gëtt, 
wéinst dem Abanne vun deene Jonken an den 
Enseignement, wou u sech hir Stäerkten ..., 
wou si gefuerdert ginn an deene Matièren, 
wou se staark sinn. Dat heescht, wou eng 
Exzellenz gefuerdert gëtt, plutôt wéi eng Medio-
kritéit, wéi dat esou oft a leider a munche vun 
onse Schoulen de Fall ass, wou mer am Fong oft 
a Richtung vun engem Mëttelmooss ginn, 
 plutôt wéi an d’Richtung vun enger Exzellenz.
An ech mengen, de Lycée Ermesinde ass do e 
ganz interessante Projet, dee weist, wat do 
d’Potenzialitéite sinn. Dofir huet dëse Projet 
natierlech ons Ënnerstëtzung. An ech ginn och 
den Accord vun der LSAP-Fraktioun heizou.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Fayot. An da wier et un der honora-
beler Madamm Josée Lorsché. Madamm 
 Lorsché, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, am 
Géigesaz zu anere Parteie stoungen déi gréng 
am Fong vun Ufank un hannert der Kreatioun 
vum Lycée Ermesinde. Woubäi ech un de Kol-
leeg Robert Garcia wéilt erënneren, dee schonn 
am Joer 2000 eng Motioun hei deposéiert 
huet, wou e ganz genee déi do Form vu Lycée 
gefuerdert huet, e kooperativen a participative 
Lycée, dee mam Grupp Lycopa sollt ausge-
schafft ginn.
Ëmsou méi frou si mir, datt dëst Konzept, wat 
ganz innovativ ass, an eiser Lycéeslandschaft 
Fouss gefaasst huet an haut nach kaum a Fro 
gestallt gëtt. A mir ënnerstëtzen natierlech och 
déi verschidde Modifikatiounen, déi de 
Rapporteur Gilles Baum perfekt a sengem Rap-
port erkläert huet. Duerfir him e grousse Merci. 
E grousse Merci awer och fir d’Visitt, déi en 
ugestouss huet. Déi war wierklech ganz 
opschlossräich. An do konnt ee sech e Bild vun 
deene ganz interessanten Aktivitéite maachen.
Nieft den Ännerungen, déi hien erkläert huet, 
déi sech op d’Evaluatioun vun de Schüler an de 
Statut vun de Leit, déi am Lycée schaffen, be-
zéien, geet et jo haaptsächlech ëm d’Unités 
d’entreprise, déi an dësem Gesetzesprojet méi 
staark un déi ekonomesch Realitéit solle ge-
bonne ginn. Dëst op Basis vun enger Konven-
tioun, déi de Lycée mam Educatiounsminister a 
mam Wirtschaftsminister ofgeschloss huet.
Do muss ech soen: Op den éischte Bléck, an 
dat war net nëmmen eisen Androck, huet dës 
Neierung fir Opreegung gesuergt. De Wuert-
laut huet näämlech zu der Vermuddung ge-
fouert, datt d’Schüler vum Lycée mat dësem 
Projet de loi an den Zwangskostüm vun Entre-
preneure géife gestach ginn, mam eenzegen 

Zil, d’Wirtschaft am spéidere Beruffsliewen um 
Dréien ze halen, a mam dramatesche Resultat, 
datt d’Allgemengbildung géif op der Streck 
bleiwen.
Mir sinn awer frou, datt dës Suerg net berech-
tegt ass. Ganz am Contraire! Wärend der Visitt 
vum Lycée hu mir eis iwwerzeege gelooss, datt 
sech un der Grondausriichtung an un der Ap-
proche vun den Entreprisen näischt wäert än-
neren. Si gi souguer opgewäert.
Ech erkläre mech: Bis elo goufen déi verschid-
den Aktivitéiten, déi am Kader vum Entrepre-
neuriat stattfannen, just als complementaire 
Aktivitéiten zu den Disciplines fondamentales 
ugesinn. Am Laf vun der Zäit - dat hunn ech 
mer och vun Eltere bestätege gelooss - huet 
sech erausgestallt, datt dës Aktivitéiten eng 
entscheedend Roll an der berufflecher Orien-
téierung spille bei de Kanner, bei deene  Jonken.
An der Praxis ass et jo esou, datt d’Schüler sech 
opgrond vum eegene Choix an deene ver-
schiddenen Unitéite regruppéieren, well se 
eppes gemeinsam hunn: d’Interesse an d’Pas-
sioun fir eng bestëmmte Matière. An op déi 
Manéier schaffen déi Jonk dann altersgemëscht 
an interaktiv zesummen an zesumme brénge se 
eppes zustanen, wat wäit iwwer e kuerzliewege 
Projet erausgeet.
An deem Sënn bedeit den Term „Production“, 
dee jo am Gesetzestext virkënnt, net d’Pro-
duktioun vu Wueren, déi e Benefiss solle gene-
réieren, mä éischter d’Produktioun vu konkre-
ten Iddien an Initiativen, mam gemeinsamen 
Zil, nohalteg a ressourcëschounend Servicer a 
Wueren zustanen ze bréngen, déi der eegener 
Schoulpopulatioun an awer och dem direkten 
Ëmfeld vun der Schoul zeguttkommen, am 
Sënn vun der Économie circulaire - mir fannen 
dat äusserst begréissenswäert -, an déi ganz 
einfach eng wëssenschaftlech, handwierklech 
oder kulturell Beräicherung fir d’Schüler an 
d’Schülerinne bedeiten.
Dëst duerch eng transversal Approche, déi de 
Schüler méi Autonomie, méi Eegeverantwor-
tung, méi Teamgeescht, méi Initiativgeescht a 
méi eng grouss Eegendynamik zoutraut an hin-
nen déi am reelle Schoulalldag och effektiv 
zougesteet.
Wichteg ass och ze betounen, datt d’Léieren an 
den Entreprisen um positive Choix vun de 
Schüler berout an net, wéi esou oft, um Choix 
par exclusion. Dat heescht, déi individuell 
Stäerkten, déi individuell Interessen, Passiou-
nen an Ambitioune bestëmmen de Parcours 
vun de Schüler an net hir Schwächten. Dëst no 
der Devise, datt all Kand op seng eege Manéier 
begaabt ass. D’Begabung an d’Interesse vum 
Schüler musse just d’Chance kréien, sech wei-
derzëentwéckelen a sech fir säi sougenannten 
„Projet de vie personnel“ mat Inhalter ze fëllen.
Här President, erlaabt mer zum Schluss nach 
just eng Remark, déi eis als Gréng um Häerz 
läit. An eisen Ae wär et derwäert - och d’Ma-
damm Hetto huet et betount -, äänlech päda-
gogesch Konzepter nach méi geziilt an anere 
Schoulen ze entwéckelen, inklusiv der Grond-
schoul, fir datt méiglechst vill Kanner a Jonker 
dovu kéinte profitéieren, an net just eng Mino-
ritéit, déi dach éischter aus bessergestallte 
Schichten entstaamt.
Spéitstens zanter der bekannter Reformpäda-
gogin Maria Montessori hirer Definitioun vum 
„Kand als Baumeeschter vu sech selwer“ huet 
eng wichteg Erkenntnis sech duerchgesat. Et 
ass déi, datt et net vill bréngt, de Kanner hir 
Gehirer duerch Frontalunterrecht ze beriselen, 
mä villméi muss et drëms goen, en Ëmfeld ze 
schafe wéi hei, an deem d’Kanner sech selwer, 
mä och aneren eppes bäibrénge kënnen. An 
zwar duerch eng interaktiv, transversal a léi-
sungsorientéiert Approche, eng Approche, déi 
op de Kanner hire Stäerkten opbaut, wéi ech et 
scho gesot hunn, a se do ofhëlt, wou se stinn.
An duerfir ënnerstëtze mir als Gréng all Schrëtt, 
deen Dir, Här Minister, an déi Richtung wëllt 
ënnerhuelen, nom Motto: « effort, passion et 
amitié ».
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Lorsché. An da wier et um 
honorabelen Här Fernand Kartheiser. Här 
Kartheiser, Dir hutt d’Wuert.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. A Merci och un 
den Här Baum fir e ganz komplette Rapport.
Mir hate wierklech eng flott Visitt am Lycée 
Ermesinde. An ech mengen, déi Leit, déi do 
mat waren, waren all begeeschtert, aus deene 
verschiddenste Grënn. Mir hunn einfach déi 
Freed gehat, begeeschtert, sympathesch an en-
gagéiert Schüler do kennenzeléieren. An et 
huet mech och gefreet, datt souguer a Projete 
wéi an der Astronomie zum Beispill jonk Leit 
sech engagéieren. Et war eng flott Visitt. An 
dofir Merci och un de Lycée Ermesinde.

Awer déi Schoul musse mer och kritesch ku-
cken. Et ass déi Suerg ëm déi Schüler, déi mer 
do kennegeléiert hunn, déi e bëssen eis Re-
flexioun ëm déi Schoul soll inspiréieren an eis 
orientéieren an deem, wat mer mengen, wat 
gutt ass fir déi Schoul.
Et ass eng Schoul, déi vun Ufank un hire Wee 
gesicht huet. Am Ufank sollten d’Schüler hir 
Schoulbicher selwer schreiwen. E bëssen esou 
an där total vereelzter 68er Ideologie, déi eis 
gréng Kolleegin och elo hei rappeléiert huet, 
eng Schoulpädagogik, déi net vun dëser Welt 
ass, déi de Kanner méi schuet wéi notzt. An et 
ass jo dat, wat déi gréng eigentlech erreeche 
mat hirer Politik.
Elo soll den Entrepreneuriat an de Schoulen 
ageféiert ginn, an d’Europäesch Kommissioun 
mengt, datt dat dat Richtegt wär fir d’Schou-
len. D’Europäesch Kommissioun huet iwwer-
haapt keng Kompetenz an der Educatioun. Si 
soll sech do eraushalen! An et ass net mat 
enger neoliberaler Ideologie à la Europäesch 
Kommissioun, wou mir sollte kucken, wéi mer 
eis Schoulen organiséieren. Et geet déi, wéi ge-
sot, guer näischt un.
Mir mengen als ADR, datt et eng héichwäerteg 
Bildung soll sinn. Mir hate gëschter iwwert 
d’Wichtegkeet vun der Formation profession-
nelle geschwat, iwwert d’Handwierk. Mir den-
ken, datt och an allen anere Beräicher 
d’Leeschtung, den Niveau soll esou sinn, datt 
Lëtzebuerg international ka mathalen: an der 
Wëssenschaft, och an der Konscht, och an der 
Ekonomie. Awer a spezialiséierte Schoulen, déi 
d’Leit op dee Wee bréngen a se op engem 
international valabelen Niveau qualifizéieren.
Ech huelen zur Kenntnis, datt den Här Fayot 
vun der LSAP hei gesot huet, a ville Lëtzebuer-
ger Schoule wär den Niveau medioker. D’LSAP 
ass säit Jore fir d’Schoulpolitik hei am Land 
mat verantwortlech. An ech freeë mech, datt 
den Här Fayot an engem Abléck vun éierlecher 
Asiicht eis hei gesot huet, wat d’Wourecht ass, 
näämlech datt d’Resultat vun hirer Politik zu 
enger Mediokritéit am Schoulwiesen op ville 
Plaze gefouert huet.
Dat ass jo awer net dat, wat mir gär hätten!
(Interruption)
Mir wëllen, datt op jidde Fall d’Kanner net 
ofgelenkt ginn, mä mir hätte gär e Schoulsys-
tem, deen d’Kanner op engem méiglechst héi-
jen Niveau qualifizéiert.
De Lëtzebuerger Schoulsystem soll speziali-
séiert sinn. E soll leeschtungsorientéiert sinn. E 
soll integrativ sinn, och eppes, wat dës Re-
gierung net mécht, well dës Regierung jo 
dauernd eis Schoulen no Sproochen an no Na-
tionalitéiten ëmmer méi optrennt; mir haten 
dat och gëschter nach eng Kéier gesot. An 
d’Kommerzialiséierung vun de Schoulen elo als 
Entreprisen ass just en neien Usaz an déi-
selwecht Richtung.
Mat därselwechter Begeeschterung, mat esou 
engem „Metaverbiage“ vu Consideratiounen, 
mat enger Sprooch, déi eigentlech mat de Rea-
litéiten näischt ze dinn huet, mat deem-
selwechte Sproochgebrauch ass hei Reform fir 
Reform gelueft ginn, och vun deene Gréngen, 
och vun aneren! Egal bal, wat an de Schoule 
proposéiert gëtt, ëmmer mat deeneselwechte 
Floskele gëtt dat gelueft als dat Richtegt. Mä 
d’Wierklechkeet ass, datt d’Schoule sech ëm-
mer méi vun deene wierklechen Noutwendeg-
keeten ewechbewegen.
Mir sinn also ganz skeptesch. Et ass net dee 
richtege Wee fir d’Lëtzebuerger Schoul. Natier-
lech soll de Kontakt zur Ekonomie gefleegt 
ginn, awer, wéi gesot, net nëmmen zur Ekono-
mie. An déi Atelieren, déi sinn heiansdo méi 
parascolaire u sech, méi hobbyméisseg, déi 
kënnen och an der Schoul hir Plaz fannen, mä 
wéi gesot am Parascolairen, wéi datt se sollte 
wierklech d’Gerüst sinn, d’Skelett vun der 
Schoulausbildung.
Mir wären tendenziell der Meenung gewiescht, 
mir sollten eis bei dësem Projet enthalen, well 
vläicht verschidden Aspekter och d’Leit kënne 
begeeschteren. Mir hunn dat och zum Deel 
kënne gesinn.
Mä do, wou d’ADR op kee Fall matmécht - ni-
mools matmécht! -, dat ass an deem Paragraf, 
wou mer soen: „dräi Landessproochen, an et 
geet duer, an enger Landessprooch e bësse 
Kenntnisser ze hunn, op engem Niveau B2“. 
Nimools wäert d’ADR e Gesetz stëmmen, an 
deem d’Lëtzebuerger Sprooch op déi zweet 
Plaz gesat gëtt!
Fir eis gëtt et eng Nationalsprooch an dräi ad-
ministrativ Sproochen, well mir halen eis un 
d’Sproochegesetz vun 1984. Et gëtt net dräi 
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Landessproochen. Dat ass eng Fiktioun! Et ass 
och esou, datt mir verlaangen, datt, wien zu 
Lëtzebuerg wëllt Beamten oder Employé sinn 
an der Fonction publique, Lëtzebuergesch 
muss schwätzen. Dat ass an dësem Gesetz net 
garantéiert. Dofir stëmme mir mat Neen!
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. An da wier et um hono-
rabelen Här David Wagner. Här Wagner, Dir 
hutt d’Wuert.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Jo, et ass schonn e puermol gesot 
ginn, mir sinn als Kommissioun dee Projet be-
siche gaangen, deen tatsächlech, mengen ech, 
jiddweree begeeschtert huet. Well et war 
schwéier, net begeeschtert ze sinn, fir ze ge-
sinn, wéi déi Schüler och wierklech mat Enthu-
siasmus sech an deene verschiddenen Entrepri-
sen oder Atelieren, wéi een dat och ëmmer 
wëllt nennen, do beschäftegt hu mat Saachen, 
also mat Biologie, Mechanik, Vëloe reparéieren, 
Gastronomie, Astronomie, Schräinerei an esou 
weider. Ech wier frou gewiescht, wann et dat 
zu menger Zäit gi wier. Also ech hätt mech 
wahrscheinlech och gefreet, an esou engem 
Lycée kënnen ze sinn.
Mir sinn och dee Lycée visitéiere gaangen an 
dee Projet u sech visitéiere gaangen, well mer 
awer an der Kommissioun am Ufank bei der 
Presentatioun eng Partie kritesch Iwwerleeun-
gen haten. An ech war och positiv iwwerrascht, 
datt u sech och vill Kolleegen a Kolleeginnen 
aus deene verschiddenste Fraktioune sech awer 
trotzdeem d’Fro gestallt hunn, awéifern déi 
ganz Entrepreneuriatsgeschichten awer kompa-
tibel wiere mat der Schoul. Ech war frou, datt 
déi Fro iwwerhaapt och vun anere Leit koum 
wéi nëmme vun engem Vertrieder vun déi 
Lénk. An dat war jo och d’Reaktioun, datt mer 
dat kucke gaange sinn.
Bon, mir haten duerno och eng Diskussioun, 
och mat de Verantwortleche vum Lycée, mat 
dem Här Medinger, dem Här Özen, déi scho 
vun Ufank un derbäi sinn, wéi et nach net 
„Ermesinde“ geheescht huet, mä „Neie Lycée“, 
an déi wierklech ganz engagéiert sinn. A wie se 
kennt a wien och weess, wat u sech de Gedan-
ken hannert där Schoul war, dee weess, datt et 
keen neoliberale Gedanken ass op jidde Fall. 
Also ech hunn dat och ëmmer esou verstanen.
Trotz alldeem muss ee sech ëmmer d’Fro 
stellen, wat hanner gewëssene Programmer 
wéi justement deem Aktiounsprogramm « En-
trepreneurship 2020 » vun der EU steet, awéi-
fern sech esou Saache mariéiere mat - „bestue-
den“, pardon!, net „pardon“, „entschëllegt“, 
et gëtt schwéier -, wéi sech esou Saachen „ma-
riéieren“ - allez ! - mat och Alternative respektiv 
emanzipatorescher Pädagogik.
De Problem ass deen: Si wollte jo ewech-
komme vum klassesche Frontalunterrecht. Et 
kann ee soen, datt de klassesche Frontalunter-
recht och seng Virdeeler konnt hunn. Mä esou 
gutt huet en och net funktionéiert. Well de Pro-
blem ass jo och deen: Ech kenne jo ganz wéi-
neg Leit, déi an deem klasseschen Unterrecht 
waren an déi aus der Aarbechterklass koumen. 
Et sinn der ganz wéineg, déi herno aus där Si-
tuatioun erauskomm sinn, et sief, si hunn an 
enger Zäit gelieft wéi den „Trente Glorieuses“, 
déi hinnen et erméiglecht huet, fir e bëssen 
erauszekommen an de Mëttelschichten.
Well am Prinzip huet dat jo weiderhin déi 
Saach reproduzéiert. De klassesche Frontalun-
terrecht reproduzéiert u sech weiderhi grosso 
modo - bon, et ginn ëmmer Ausnamen - 
d’Klasseverhältnisser. An dat kann awer och de 
Fall sinn, och mat alternative Pädagogiken, déi 
och hir Virdeeler hunn, mä déi een och muss 
kritesch kucken - well et ginn der vill en plus a 
si sinn nach méi al wéi ‘68, et ginn der vill - an 
déi och duerno, wa se applizéiert ginn inner-
halb vun neoliberale Verhältnisser, heiansdo 
awer och kënnen net déi erwënschte Resultater 
kréien an déi awer och duerno erëm déi-
selwecht Verhältnisser weiderhi reproduzéieren. 
Bon!
Mir wäerten dee Projet do elo matstëmmen, 
well dee Projet schonn existéiert a mir wëllen 
deem och net am Wee stoen, och wann een 
esou Projete muss kritesch ukucken. Et wier 
falsch, deen Enthusiasmus elo ze briechen.
Mä et muss een awer trotzdeem Iwwerleeunge 
maachen, sech iwwerleeën - ech ka mech erën-
neren un déi Campagne „Trau dech“ vum Mi-
nister Krecké, wou ee gesinn huet, esou eng 
Primanerin mat 18 Joer: „Jo, elo hunn ech 
meng Première gemaach an ech maache meng 
Entreprise.“ Jo! Also dat kann nëmmen e Minis-
ter soen, dee säi ganzt Liewe laang Fonction-

naire war an deen duerno neoliberal gëtt, fir ze 
mengen, datt dat esou einfach wier! Meesch-
tens ass et jo esou: Et muss een e Betrib ierwen 
oder et muss ee scho gutt Startkapital hunn, an 
da kann een och capabel Leit astellen. Et ass 
seelen, et ass ganz seelen, datt een dat vum 
selwe mécht!
Meng Bom hat eng Epicerie, nodeems se Aar-
bechterin war bei Villeroy & Boch. An den 90er 
Joren ass et biergof gaangen. Firwat? De Cac-
tus war schonn zu Bäreldeng, mä dunn huet 
nach de Match opgemaach. Et war zu 
Weimesch kierch, déi Epicerie. An dunn huet se 
missen iergendeng Kéier zoumaachen. Et huet 
näischt mat Aarbecht ze dinn. Ech mengen, et 
kann een esou vill sech engagéieren, esou vill 
schaffen, wéi ee wëllt, et däerf een ni vergies-
sen, datt aner Saache matspillen!
De Problem ass jo och deen, datt awer trotz-
deem déi jonk Leit, déi an de Lycée Ermesinde 
ginn, meeschtens och aus - an tant mieux pour 
eux ! - elo net onbedéngt räiche Verhältnisser 
kommen, awer aus e bësse méi privilegéierte 
Verhältnisser kommen. An déi och vläicht 
duerno nieft deene Capacitéiten, déi se kënne 
kréien an enger Entreprise an esou weider, och 
iwwer e gewëssene Capital culturel verfügen, 
sief et vun doheem, an deen och nach duerno 
duerch dee gudden Enseignement am Lycée 
Ermesinde weider amplifiéiert gëtt! Natierlech 
kënnen déi Leit wahrscheinlech och besser 
eens ginn, dat däerf een net vergiessen.
Dofir plädéiere mir weiderhi fir den Tronc com-
mun. An et wier schéin, wann och, wat weess 
ech, am Lycée technique du Centre, wann déi 
Jonk do kéinte Literatur maachen, Philosophie, 
Geschicht maachen a Schräinerei an och Konta 
an esou weider a léieren, wéi dat gemaach 
gëtt. Well - mir hu gëschter iwwert déi Forma-
tion professionnelle diskutéiert, ...
(Interruption par la présidence)
... déi ass - ech si fäerdeg, Här President - u 
sech dofir do, fir datt d’Leit aus den Aarbech-
terschichte sech afügen an den Aarbechtspro-
zess. An dernieft hu mer esou flott Projeten, déi 
Kanner aus e bësse méi privilegéierte Schich-
ten, déi Leit destinéieren, fir duerno e Betrib ze 
dirigéieren. Et wier gutt, wa jiddwereen déi 
Chance kéint hunn!
Mä trotzdeem, ech wëll dat net schlechtmaa-
chen, dee Projet ass ganz flott am Ermesinde. 
An ech wënschen hinne bon Courage a weider 
esou. An ech weess, datt si reflektéiert déi 
Saach och gesinn. Also ech mengen, dat wäert 
och nach weiderhin interessant bleiwen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Wagner. Leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Sven 
 Clement. Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, et soll 
een innovéieren an do soll een och an der Bil-
dung net stoppen. An ech mengen, hei ass e 
Projet, deen elo säit zwielef Joer leeft, wou eng 
Erfahrung gesammelt gouf. An deen heite Pro-
jet dréit deem Rechnung, fir eben dat an dee 
richtege legale Kader ze géissen.
Deementspriechend kann ech hei den Accord 
vun de Piraten markéieren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Clement. D’Regierung huet d’Wuert, den Edu-
catiounsminister, den Här Claude Meisch.
Prise de position du Gouvernement

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, ech 
wëll mech deene Felicitatiounen un de 
Rapporteur, de Gilles Baum, uschléissen. Och 
Merci fir déi Zoustëmmung hei, déi awer relativ 
grouss ass, zum Projet de loi, wou de Lycée 
Ermesinde nach eng Kéier säi Kader geschäerft 
kritt, nei Méiglechkeete kritt, virun allem awer 
och opgrond vun den Erfahrungen aus de 
leschten zwielef Joer déi eng oder déi aner Dis-
positioun aus der gesetzlecher Basis amendéiert 
gëtt.
Dir wësst, datt mer eng Politik maachen nom 
Motto: „Ënnerschiddlech Schoule fir ënner-
schiddlech Schüler“. An an déi Schoulland-
schaft, an déi Bildungslandschaft do passt ab-
solutt och e Lycée wéi de Lycée Ermesinde, 
deen eng Stoussrichtung ganz besonnesch the-
matiséiert, näämlech déi vum Entrepreneur-
ship, dee souguer - jo, et ass de Mëtten 
ugeklongen - Entreprisen an der Schoul huet, 
déi féiert an de Schüler d’Méiglechkeet gëtt, 
do Responsabilitéit dran ze huelen, hir Er-
fahrungen ze maachen.

Domadder fërdere mer d’Projetsdenken, mir 
fërderen d’transversaalt Denken, mir fërderen 
d’Teamaarbecht, mir fërdere sozial Kompe-
tenzen. An natierlech gëtt sech weiderhin dat 
vu Fachwëssen och an deem regulären Unter-
recht - anerer nennen et Frontalunterrecht, 

souwäit en dann nach esou an där doter Form 
muss stattfannen - dann ugëeegent, fir ebe 
grad an den Entreprisen, an deene Projeten 
och kënnen eppes zustanen ze bréngen.

Fir d’Eegestännegkeet vun deene Jonke ganz 
besonnesch kënnen ze favoriséieren, fir hinnen 
awer och d’Chance ze ginn, hir Talenter ze ent-
decken an hir Talenter ze entwéckelen, dat, 
denken ech, ass mat de Kär, de pädagogesche 
Kär eigentlech vum Lycée Ermesinde: Dem 
jonke Mënsch d’Méiglechkeet ginn, ze mier-
ken, ze spieren, a wat e staark ass, a weider do-
ranner ze entwéckelen. An dat ass schonn eng 
aner Approche, wéi mer se op anere Plazen oft 
maachen, wou mer eis ganz besonnesch mat 
de Schwächte vun engem jonke Mënsch 
beschäftegen.

Den Direkter vum Lycée Ermesinde huet et eng 
Kéier ganz flott op de Punkt bruecht. En huet 
gesot: Wann een e jonke Mënsch huet, deen 
net besonnesch talentéiert ass am Fussball, 
nun, mat deem kann een all Dag trainéieren, 
da gëtt et nach ni e grousse Fussballist. Mä 
wann een awer säin Talent entdeckt ... Den Här 
Traversini kuckt op mech. Ech schwätzen aus 
eegener Erfahrung, mengt en, jo.

(Hilarité)

Wann een awer en anert Talent entdeckt a sech 
selwer an et kann een doranner investéieren a 
sech doranner entwéckelen, dann ass et net 
nëmmen, datt een dat zu enger richteger 
Stäerkt ka féieren, mä datt een eigentlech och 
e gléckleche Mënsch kann domadder ginn a säi 
Liewenswee domadder maachen. An dat ass 
mat déi pädagogesch Grondlag vum Lycée 
Ermesinde. Op jidde Fall esou, wéi ech se ge-
sinn.

Nu gëtt et awer, an och dat ass de Mëtten an 
der Diskussioun hei ugeklongen, eng Rei vu 
Punkten, op déi mer mussen oppasse bei all 
där Begeeschterung do. Wa mer soen Entrepri-
sen an der Schoul, da gëtt do mat Geld ge-
schafft. Dann heescht dat och vläicht Konkur-
renz zu anere Geschäfter ronderëm. Dann 
heescht dat awer och, datt mer Responsabilitéit 
droen an deenen Entreprisen.

Dann heescht dat och, datt mer dat iergend-
wéi musse limitéieren, reguléieren, fir datt et 
nach ëmmer am Kontext vun der Schoul ka 
stattfannen, fir datt mer eis net op eemol aus-
serhalb vun der Schoul op dee grousse Marché 
beginn, an dann natierlech all déi Regele vun 
deem Marché, dee mer nun eemol kennen, 
och musse matrespektéieren.

Duerfir ass et eben och esou, datt mer vläicht 
net déi Flexibilitéit hunn, déi ee sech heiansdo 
géif wënschen, fir och dann nach eng nei En-
treprise ze maachen. Duerfir wëlle mer scho 
kucken, datt dat a geuerdnete Bunnen, an 
engem äänleche Volume, eigentlech an ään-
leche Schinnen och iwwer Jore weidergeet.

Ech wëll nach eng Iwwerleeung wierklech oder 
eng Präzisioun uféieren, näämlech dat ass, wa 
mer vun Entrepreneurship schwätzen - an et 
ass net nëmmen de Lycée Ermesinde, dee sech 
Entrepreneurship op de Fändel schreift, et gëtt 
eng ganz Rei vun anere Lycéeën, déi a ville Pro-
jete matmaachen, vill Projeten an der Lescht 
och entwéckelt hunn, déi an déi dote Richtung 
ginn -, da bedeit Entrepreneurship net nëm-
men, fir Jonker dozou ze encouragéieren, sech 
selbststänneg ze maachen, hir Entreprise ze 
grënnen. Da bedeit Entrepreneurship eben, en 
Esprit ze vermëttelen, sech ze engagéieren, e 
Problem ze gesinn an de Problem wëllen ze léi-
sen.

Dat ass eppes, dat brauch ech, déi Kompetenz 
brauch ech, wann ech eng Entreprise wëll 
grënnen. Mä si kënnt mer eigentlech iwwerall 
herno am Liewen, am Beruffsliewen, am soziale 
Liewen, am private Liewen zu pass. Ech brauch 
dat, wann ech mech gewerkschaftlech enga-
géieren. Ech brauch dat, wann ech mech an 
enger Biergerinitiativ engagéieren. Ech brauch 
dat, wann ech bei een anere Patron schaffe 
ginn. Mir brauchen dat alleguerten heibannen, 
wéi mer hei sinn, soss wäre mer net hei, wa 
mer net deen doten Undriff hätten.

Duerfir solle mer de Begrëff Entrepreneurship 
net nëmme limitéieren op d’Création d’entre-
prise duerno. Dat kann eng ganz favorabel 
Suite sinn dovunner. Mä et gëtt ganz vill aner 
Méiglechkeeten, wat ee mat deem Bagage, 
deen een do geliwwert kritt, ka maachen am 
Liewen.

Vläicht nach eng Präzisioun. Et ass gefrot ginn: 
Wéi ass de Sproochenapprentissage am Lycée 
Ermesinde? Dee fënnt jo net an deenen Entre-
prisë statt. Do gëtt eng Ëmgangssprooch 
gewielt, déi dann der Aktivitéit ugepasst ass. 
Déi ass eigentlech net fest geregelt. Mä de 
Sproochenunterrecht fënnt an de Coursunitéite 
statt, d’selwecht wéi an anere Schoulen och. 
An et kritt ee jo och duerno deeselwechten Di-
plom.

Et kann een am Lycée Ermesinde seng Première 
maachen an deene jeeweilege Sektiounen. An 
dat ass deeselwechten Diplom, well och dee-
selwechten Examen derhannert steet wéi eng 
Première an iergendengem anere Lycée am 
Land. An duerfir ass de Sproochenunterrecht, 
wéi och déi aner Fächer, absolutt comparabel 
an identesch mat deem, wat och op anere 
Plaze gemaach gëtt.
Hei ass et eben esou, datt sech Zäit reservéiert 
gëtt fir déi Aktivitéit an den Entreprisen, fir déi 
eenzel Projeten a gekuckt gëtt, datt dat Trans-
versaalt aus den eenzelne Fächer, aus den een-
zelne Coursen dann op där dote Plaz mateneen 
a Verbindung bruecht gëtt.
Ech wëll nach eng Kéier Merci soe fir déi Zou-
stëmmung. Och fir déi Begeeschterung, déi 
Der par rapport zur Schoul ausgedréckt hutt 
bei där Visitt, déi Der gemaach hutt als Kom-
missioun. Ech denken, mer sollten nach e puer 
Schoule kucke goen, well ech sinn dovun 
 iwwerzeegt, Dir wäert och do gradesou 
 begeeschtert sinn.
Villmools Merci!

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Meisch. D’Diskussioun ass elo ofge-
schloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7304. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 73048.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7304 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par pro-
curation. De Vott ass heimat ofgeschloss.
De Projet de loi 7304 ass mat 56 Jo-Stëmme 
bei 4 Nee-Stëmmen ugeholl.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher, Félix Eischen, 
Paul Galles, Léon Gloden, Jean-Marie Halsdorf, 
Mmes Martine Hansen (par M. Laurent Mosar), 
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Aly Kaes, Marc 
Lies, Georges Mischo, Mme Octavie Modert, M. 
Laurent Mosar, Mme Viviane Reding, MM. Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes 
(par M. Paul Galles), Claude Wiseler (par Mme 
Octavie Modert) et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel, MM. Eugène Berger, Frank 
Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. André Bauler) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Ont voté non : MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, 
Fernand Kartheiser et Roy Reding.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Et ass also esou decidéiert.
Motion 1
Da kéime mer nach zur Diskussioun respektiv 
Ofstëmmung vun der Motioun. Wëllt dozou 
nach een eppes soen? Den Educatiounsminis-
ter.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Also 
wann Der d’Regierung frot ëm hir Meenung 
dozou: Ech ka mat där Motioun do liewen, datt 
mer no dräi Joer eng Kéier en Tëschebilan maa-
chen, wéi de Lycée Ermesinde a wéi awer och 
ganz besonnesch d’Entreprisë sech do entwé-
ckelt hunn an zu wat dat gefouert huet. Dat 
schéngt mer e verstännegen Opwand ze sinn, 
fir awer eng Indicatioun ze kréien, zu wat et 
gefouert huet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Kënne mer 
par vote à main levée ofstëmmen?
(Assentiment)
Vote sur la motion 1
Wien ass mat dëser Motioun averstanen?
Wien ass dergéint?
Domadder ass dës Motioun eestëmmeg uge-
holl.
Domat si mer um Enn vun eiser Sitzung 
ukomm. D’Chamber kënnt muer de Mëtten 
um zwou Auer nees zesummen.
D’Sitzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 16.30 
heures.)
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(La séance publique est ouverte à 14.01 
heures.)

1. Ouverture de la séance publique
 M. Fernand Etgen, Président.- Ech maa-

chen d’Sitzung op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze 
maachen?

 Mme Carole Dieschbourg, Ministre de 
l’Environnement, du Climat et du Développement 
durable.- D’Regierung huet keng Kommunika-
tioun ze maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools.

2. Mots de bienvenue
Dir Dammen an Dir Hären, éier mer mat eisem 
Ordre du jour ufänken, wëll ech gär kuerz vun 
der Geleeënheet profitéieren, fir eis Invitéen, 
déi haut op der Zuschauertribün Plaz geholl 
hunn, ganz häerzlech ze begréissen.
(Brouhaha) 
Et sinn dat eng Rei Fuerscher vun der Uni Lët-
zebuerg, vum LISER, vum LIST a vum LIH, déi 
bei engem Projet matmaachen, deen de Fonds 
national de la recherche elo scho fir d’Zweet 
mat der Chamber mécht am Kader vum souge-
nannte Projet „Pairing scheme“, wou d’Depu-
téiert d’Geleeënheet hunn, fir mat dëse Fuer-
scher iwwer hir Aarbecht ze schwätzen. An 
d’Fuerscher, déi matmaachen, léieren hirersäits 
um Terrain déi parlamentaresch Aarbecht hei 
méi no kennen.
Häerzlech wëllkomm!
(Hilarité)

 Une voix.- Si sinn nach net do, Här Pre-
sident.

 M. Fernand Etgen, Président.- Aah!
 Une voix.- Et war awer gutt gesot.

(Brouhaha et hilarité)
 M. Fernand Etgen, Président.- Et kënnt an 

de Procès-verbal.
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sech soll ausdrécken, datt de Stafelter net soll 
zougemaach ginn, a wann d’Regierung déi 
Texter op den Instanzewee gëtt, datt si se da 
soll dohinner ëmänneren, datt et och kloer ass, 
datt de Stafelter an Zukunft fir den Autosver-
kéier opbleift. Dat ass am Fong den Hanner-
grond an de Sënn vun dëser Motioun.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Gibéryen. Wie wëllt eppes zu där 
Motioun soen? Dann huet d’Madamm Minis-
tesch d’Wuert. Déi ass schonn hallef ënnerwee. 
Madamm Dieschbourg, Dir hutt d’Wuert.
Prise de position du Gouvernement

 Mme Carole Dieschbourg, Ministre de 
l’Environnement, du Climat et du Développement 
durable.- Villmools Merci a schéine gudde Mët-
teg, Dir Dammen an Hären Deputéierten. Gäre 
soen ech zwee Wierder zu deem ganz, ganz 
wichtege Projet vun där Réserve naturelle, déi 
mer amgaange sinn auszeweisen. Et ass eng 
vun deenen ... et ass déi gréisst. Et ass den 
eenzegen zesummenhängende Bëschmassiv, 
dee mer a Lëtzebuerg hunn: Et ass eise Grén-
gewald. An ech mengen, dass et batternéideg 
ass, dass mer ebe grad dee grousse Bëschmas-
siv, deen en immense Liewensraum ass, mä 
dee virun allem awer och fir eis Mënschen e 
groussen Erhuelungsraum ass, uerdentlech 
schützen, dass do net ëmmer nach weider 
geknabbert gëtt.
Ech wëll dann dem Här Gibéryen soen: De 
Fakt, dass hei déi Reserve ausgewise gëtt, 
beschléisst net, ob eng Strooss op oder zou 
ass. Et steet wuel dran, dass grad un där 
Strooss do, no de Reamenagementer, déi mer 
am Moment amgaange sinn ze maachen, fir 
d’Verbindung ze maachen, net méi ka ge-
schafft ginn. Méi steet hei, wéi gesot, net dran.
Mir sinn elo grad do amgaangen. Ech hunn de 
15. Mee d’Gemenge saiséiert. Dee Projet hei 
ass am Hierscht duerch de Regierungsrot 
gaangen. D’Gemenge si saiséiert ginn. D’Ge-
mengen hunn duerno e Mount Zäit, fir an 
d’Procédure publique ze goen. Dofir sinn ech 
och frou, dass dat elo ass, well ech jo hoffen, 
dass déi meescht Gemengen eben elo grad an 
der Procédure publique sinn. Do kënnen d’Leit 
hiren Avis zur Zone de protection Gréngewald 
eraschécken. An duerno hunn d’Gemengen 
och d’Chance, fir hiren Avis ze schreiwen.
Dat heescht, mir sinn elo matten an enger Pro-
zedur an et ass elo wierklech net den Zäit-
punkt, fir iergendeppes do festzehalen. Dofir 
mengen ech, déi Motioun hei, an ech ginn elo 
och net op d’Detailer an, zemools well e puer 
Saachen drastinn, déi net ganz richteg sinn - 
dat kënne mir zwee ganz gäre beschwätzen, 
ech wëll och net op déi falsch Saachen 
agoen -, ech menge just, dass et à ce stade 
wierklech net den Zäitpunkt ass, dat heiten ze 
stëmmen. An ech géif dofir soen: Déi heite 
Motioun brauche mer à ce stade wierklech net.
(Brouhaha)

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Ministesch. Den Här 
 Gibéryen.

 M. Gast Gibéryen (ADR), auteur.- Merci, 
Här President. Ech mengen, déi Suergen, déi 
d’Leit zum Ausdrock bréngen, déi huet d’Ma-
damm Ministesch elo grad hei confirméiert. 
Wann am Text drasteet, datt un där Strooss net 
méi däerf geschafft ginn, da gëtt déi Strooss 
noutgedrongen no enger gewëssener Zäit zou-
gemaach. An et ass genau duerfir, firwat d’Leit 
soen: Wann dee Gesetzestext hei an där Form 
gestëmmt gëtt, dann ass déi Strooss condam-
néiert, fir zougemaach ze ginn.
A vu datt elo scho Gemengeleit do Bréiwer un 
d’Gemenge schreiwen, datt Petitiounen 
amgaange sinn ze entstoen, datt Biergerinitia-
tiven amgaange sinn ze entstoen, kéinte mir 
als Politik hei en Akzent setzen, andeem mer 
soen, datt mir als Chamber gär hätten, datt déi 
Strooss opbleift an datt d’Chamber d’Regie-
rung invitéiert, datt se hir Texter dann och 
deementspriechend formuléiert, datt d’Leit 
d’Garantie hunn, datt déi Strooss opbleift. 
Deen Text, esou wéi en elo virläit, ass 
d’Condamnatioun vun där Strooss.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Très 
bien !

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Gibéryen.
Eis Fuerscher sinn elo op der Zuschauertribün 
ukomm.
(Hilarité)

A well se dann elo de facto do sinn, wëll ech 
am Fong geholl meng Begréissungswierder net 
nach eng Kéier ganz widderhuelen, mä ech 
wëll si ganz einfach häerzlech wëllkomm hee-
schen.
An dann hat d’Madamm Hansen d’Wuert ge-
frot.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Also, ech mengen, datt de Grén-
gewald wichteg ass. Dat steet hei net zur Dis-
kussioun. A mir wëssen och, datt d’Iddi u sech 
vun der fréierer Regierung kënnt, fir beim Bau 
vum Tram ze kompenséieren, fir dann déi 
Strooss do zouzemaachen. Dat war 
2011/2012. Duerno sinn awer elo eng Partie 
Saache geschitt.
Éischtens ass een neit Naturschutzgesetz ge-
stëmmt gi mat aneren a méi flexibele Kompen-
satiounsméiglechkeeten.
Zweetens ass awer eis Populatioun nach ëm-
mer gewuess an de Verkéier huet zousätzlech 
zougeholl. Stéchwuert eben dee Wuesstum, 
dee mer hunn.
An drëttens, wéi déi Decisioun geholl gi war, 
war ugeholl ginn, datt, wann d’Autobunn A7 
bis op wär, déi Strooss dann net méi géif ge-
braucht ginn. Dat ass awer leider Gottes net de 
Fall. Well op der A7 steet ee moies, dann däerf 
een eng Kéier mat 70 fueren, dann däerf een 
eng Kéier mat 90 fueren, dann ass eng Kéier 
eng Spuer op, da sinn eng Kéier zwou Spueren 
op, a meeschtens steet een eben do. An duerfir 
gëtt dës Strooss nach gebraucht.
An dann huet awer och d’Regierung dëst Joer 
nach eng komplett nei Bréck do opgeriicht. An 
duerfir, aus all deene Grënn, wäerte mir dës 
Motioun ënnerstëtzen, well mer och derfir 
sinn, datt eben nach kann un där Strooss ge-
schafft ginn, fir datt se net muss deemnächst 
eng Kéier zougemaach ginn.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- D’Ma-

damm Lorsché, wannechgelift.
 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Merci, 

Här President. Mir schléissen eis de Wierder 
vun der Madamm Minister un. Si huet erkläert, 
datt et net de richtegen Zäitpunkt ass, fir do-
riwwer ze debattéieren hei, well déi Prozedur 
amgaangen ass, d’Procédure publique. An na-
tierlech sti mir voll derhannert, datt d’Réserve 
naturelle Gréngewald ausgewise gëtt, well eist 
Lëtzebuerger Land grouss Erhuelungszonen an 
Naturschutzgebidder brauch, fir d’Liewensqua-
litéit an eisem Land oprechtzëerhalen.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Lorsché. Den Här Bodry 
wannechgelift.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, Här President. 
Dir Dammen an Dir Hären, ech si jo scho laang 
derbäi. Ech ka mech net erënneren, dass jee 
hei d’Chamber an enger Klassementsprozedur 
vun engem Naturschutzgebitt intervenéiert 
huet. Ech kucken hei déi fréier Ëmweltministe-
ren, ech ka mech net un esou ee Phenomeen 
erënneren.
D’Aklasséierung vun Naturschutzgebidder ge-
schitt duerch e Règlement grand-ducal no 
enger Prozedur, wéi se am Gesetz, am Natur-
schutzgesetz, virgesinn ass. An do gehéiert na-
tierlech eng Enquête publique derzou. Do 
gehéiert derzou, dass een d’Argumenter héiert. 
An do kann et natierlech, opgrond vun där En-
quête publique, wann d’Bierger hiert Uleies vir-
droen, och zu Ofännerunge vum urspréng-
lechen Text kommen, wann dat berechtegt 
ass.
Hei si mer an deem extraordinäre Phenomeen, 
dass hei d’Legislativ intervenéiert an enger Pro-
zedur, déi eigentlech ënnert der Exekutiv leeft. 
Dat ass wierklech zënter 30 Joer nach ni pas-
séiert, an ech mengen, mir sollten net op deen 
dote Wee ofrutschen.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 

Berger, wannechgelift.
 M. Eugène Berger (DP).- Jo, Merci, Här 

President. Als fréieren emol klenge Responsa-
belen am Ëmweltministère war ech och mat 
esou Dossiere konfrontéiert. An ech kann 

3. Ordre du jour
D’Conférence des Présidents proposéiert, datt 
mir d’Motioun vum Här Gast Gibéryen iwwert 
d’Ofännerung vum Avant-projet zur 
Naturreserv Gréngewald, déi hien an der 
Sitzung vu gëschter deponéiert huet, elo als 
éischte Punkt op den Ordre du jour huelen.
Ass d’Chamber mat dëser Ëmännerung vum 
Ordre du jour averstanen?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

4. Motion de M. Gast Gibéryen au su-
jet de la modification de l’avant-pro-
jet de la réserve naturelle Grén-
gewald, de façon à préserver la liai-
son routière CR119 entre le Stafelter 
et la N11
(Motion déposée en séance publique n° 27 
du 19 juin 2019 - à consulter en page 350 
de ce compte rendu)
Mir kommen dann, wéi gesot, zur Motioun 
vum Här Gast Gibéryen iwwert d’Ofännerung 
vum Avant-projet zum Naturreservat Grén-
gewald. Här Gibéryen, Dir hutt d’Wuert als Au-
teur vun der Motioun.
Exposé

 M. Gast Gibéryen (ADR), auteur.- Merci, 
Här President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, 
ech hat gëschter scho beim Depot vun der Mo-
tioun d’Geleeënheet, fir a groussen Zich déi 
Motioun hei virzestellen, soudatt ech dat haut 
net méi brauch an allen Detailer ze maachen.
Ëm wat geet et hei prinzipiell? D’Regierung 
huet de Gemengen en Text zoukomme gelooss 
vun engem Avant-projet iwwert d’Naturreserv 
vum Gréngewald. An déi eenzel Leit hunn 
d’Méiglechkeet, fir déi Dossieren anzegesinn.
D’Suerg vu ville Leit ass, obschonn dat net ex-
plizitt an deem Text drasteet, datt déi Texter 
awer esou géifen interpretéiert ginn, datt een 
dorauser kéint schléissen, datt de Stafelter fir de 
Verkéier géif zougemaach ginn. An de Sënn 
vun dëser Motioun ass eben, datt d’Chamber 
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eigentlech nëmmen dat ënnersträiche vun der 
Prozedur hier, wat elo mäi Virriedner gesot 
huet, datt dat hei awer schonn e bësse speziell 
ass, well déi Enquête-publiquë lafen an esou 
weider.
An do kënnt eppes derbäi eraus, wat herno 
dann eben de Resumé gëtt vun deem, wat 
d’Leit gäre wëlle respektiv wat d’Gemengen do 
gesinn an esou weider. Dat heescht, datt mer 
hei net kënnen als Legislativ eppes virgräifen, 
wou eng Enquête publique nach net fäerdeg 
ass. Ech weess net, wat do bei där Enquête pu-
blique erauskënnt, mä einfach eleng vun der 
Prozedur hier gesinn ech hei och déi Pro-
blemer, déi scho genannt gi sinn. An duerfir 
kënne mir déi Motioun do net matdroen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Berger. Den Här Gibéryen nach eng 
Kéier.

 M. Gast Gibéryen (ADR), auteur.- Jo, Här 
President, ech wëll elo just soen, datt et mech 
verwonnert, wann elo hei versicht gëtt, sech 
hanner Prozeduren ze verstoppen, ouni duerfir 
brauchen dann iwwert de Fong …

 M. Alex Bodry (LSAP).- Déi si wichteg an 
engem Rechtsstat.

 M. Gast Gibéryen (ADR), auteur.- D’Proze-
duren, wëll ech soen, an engem Rechtsstat, Här 
Bodry …

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- 
Gëschter hu mer nach vill iwwer Prozedure ge-
schwat.

 M. Gast Gibéryen (ADR), auteur.- Här Bo-
dry, an engem Rechtsstat ass déi éischt Pro-
zedur, datt d’Parlament de Volleksvertrieder 
ass. A wann d’Parlament gären iwwer eppes 
schwätzt, da schwätzt et iwwer eppes. A wann 
e Parlament enger Regierung wëllt eppes mat 
op de Wee ginn, da gëtt et dat mat op de Wee. 
Dat ass en elementare Prinzip vun engem 
Rechtsstat a vun engem Parlament.
An iwwregens gëtt mer gesot, datt schonns 
esou Debatte waren. Ech mengen, Dir waart 
deemools Ëmweltminister, wéi Haebicht war.
(Interruption par M. Alex Bodry)

 Une voix.- Da lauschtert emol no, Här Bo-
dry!

 M. Gast Gibéryen (ADR), auteur.- Wéi 
Haebicht war, Här Bodry, mengen ech, waart 
Dir souguer Ëmweltminister zu där Zäit. An do 
ass och hei an der Chamber eng Debatt ge-
fouert ginn, wou souguer deemools fir d’Éischt 
d’Sendung iwwert d’Televisioun iwwerdroe 
ginn ass, wou en long et en large iwwer eng 
Prozedur, déi op dem renge Regierungsniveau 
war, hei an der Chamber debattéiert ginn ass.
Also, engem Parlament steet et ëmmer fräi, 
iwwer eppes ze diskutéieren, wann et wëllt! Mir 
si Volleksvertrieder a wa mir gesinn, datt e Pro-
blem ass, deen d’Leit interesséiert, dann ass et 
eist Recht an eis Flicht als Deputéierten, fir déi 
Themen hei opzewerfen!

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Très 
bien !

 M. Gast Gibéryen (ADR), auteur.- Wa mer 
déi heite Motioun net unhuelen, de géif vill Ka-
méidi an deene Gemengen an an deene 
Géigenden an deenen nächste Wochen a 
 Méint lass. Dee kéinte mer eis erspueren, wann 
haut géif kloer Positioun hei bezu ginn.
Ech stellen also fest, datt déi Parteien, déi dës 
Motioun net wëlle stëmmen, derfir sinn, datt 
de Stafelter fir d’Autoe soll zougemaach ginn.

 M. Eugène Berger (DP).- Neen, dat ass 
net esou.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Gibéryen. Et ass keng weider 
Wuertmeldung méi do.

 M. Eugène Berger (DP).- Här Gibéryen, 
dat ass déi falsch Konklusioun.

 M. Fernand Etgen, Président.- Da kënne 
mer zur Ofstëmmung vun dëser Motioun kom-
men. Ech spieren, datt de Vote électronique 
gefrot ass.
Vote sur la motion
De Vott fänkt un. Fir d’Éischt de Vote person-
nel. Dann de Vote par procuration. De Vott ass 
ofgeschloss.
D’Motioun ass bei 22 Jo-Stëmme géint 35 
Neen-Stëmmen an 2 Abstentioune verworf.
Résultat définitif après redressement : la motion 
est rejetée par 23 voix pour, 35 voix contre et 2 
abstentions.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp, MM. Emile Eicher (par Mme Nancy 

Arendt), Félix Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, 
Jean-Marie Halsdorf (par M. Laurent Mosar), 
Mmes Martine Hansen, Françoise Hetto-Gaasch, 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding, MM. Gilles Roth, Marc Spautz, Serge 
Wilmes (par Mme Martine Hansen) et Michel 
Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen, Fernand 
Kartheiser et Roy Reding (par M. Jeff Engelen).
Ont voté non : MM. Guy Arendt (par M. Gusty 
Graas), André Bauler, Gilles Baum, Mme Simone 
Beissel (par M. André Bauler), MM. Eugène 
Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle Elvinger 
(par M. Eugène Berger), MM. Fernand Etgen, 
Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole Hartmann 
et Lydie Polfer (par M. Max Hahn) ;
MM. Marc Angel, Dan Biancalana, Alex Bodry, 
Mme Tess Burton, MM. Yves Cruchten, Mars Di 
Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch (par M. Mars Di 
Bartolomeo) ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Sven Clement (par M. Marc Goergen) et 
Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Se sont abstenus : MM. Claude Wiseler et Marco 
Schank.

5. Heure d’actualité du groupe poli-
tique LSAP au sujet de la conserva-
tion et de la protection du patri-
moine industriel
D’Chamber féiert de Mëtteg eng Aktualitéits-
stonn iwwert d’Erhalen an den Denkmalschutz 
vun industriellen Iewen, déi d’LSAP-Fraktioun 
ugefrot huet. D’Riedezäit ass am Artikel 87 (2) 
vum Chambersreglement festgehalen. Et hu 
sech schonn ageschriwwen: den Här Spautz, 
den Här Bauler, den Här Traversini, den Här 
 Gibéryen an den Här Goergen. D’Wuert huet 
elo den honorabelen Här Franz Fayot als Ver-
trieder vun der LSAP-Fraktioun. Här Fayot, Dir 
hutt d’Wuert.
Exposé

 M. Franz Fayot (LSAP).- Här President, léif 
Kolleeginnen, léif Kolleegen, léif Membere vun 
der Regierung, wann ech regelméisseg laanscht  
d’Polvermillen lafen oder spadséieren, gesinn 
ech rietserhand do eng al Fabrik stoen op 
engem fréieren industrielle Site, dee viru Kuer-
zem sanéiert ginn ass, wou awer elo scho säit 
enger längerer Zäit näischt geschitt ass. An da 
soen ech mer all Kéiers, dass ech frou sinn, dass 
et nach do steet, dat schéint aalt industriellt 
Gebai, dat och vun der industrieller Ver-
gaangenheet vun der Stat Lëtzebuerg zielt, wéi 
och munch aner Sitten an de Stater 
Faubourg en, wéi d’Händschefabrik am Gronn, 
wéi d’Brauereien a Clausen an am Neiduerf, 
wéi nach e puer al Temoine vun der Eecher 
Schmelz an der Millebaach an zu Dummel-
deng, wéi Heintz van Landewyck bei mir am 
Quartier zu Hollerech a wéi esou vill aner in-
dustriell Sitten, déi verschwonne sinn, zum Bei-
spill d’Luxlait zu Märel, wou elo e Residenzpro-
jet entstanen ass.
Ech soe mer dann awer och all Kéiers, dass et 
mech net ganz vill wonnere géif, wann dës Fa-
brik déi nächste Kéier, wann ech do laanscht 
lafen, net méi do wier, well de Promoteur sech 
et anescht iwwerluecht hätt.
D’Aktualitéit vun dësem Thema hänkt enger-
säits mat der Diskussioun ronderëm d’Ge-
bléishalen zesummen am Kontext vum Kultur-
joer Esch 2022, an ech mengen, méi aktuell 
kéint et net sinn, well net méi spéit wéi de 
Moien an der Kulturkommissioun hate mer en 
Echange iwwert d’Kulturjoer 2022. Do krute 
mer de Programm presentéiert, wéi et soll viru-
goen a mer kruten och confirméiert, dass d’Ge-
bléishal elo definitiv net zu de Sitte wäert 
gehéieren, wou d’Kulturjoer zu Esch sech wäert 
ofspillen.
Mä dës Heure d’actualité huet och mat aneren 
Developpementer ze dinn, déi zurzäit ge-
schéien, dat sinn: de Projet Esch-Schëffleng, 
den „Quartier Alzette“, de Projet „Rout Lëns“ 
op den Terres Rouges zu Esch an de Projet 
„NeiSchmelz“ zu Diddeleng. Mä och den 
Agrocenter zu Miersch ass fir de Moment an 
der Aktualitéit.
D’Fro, déi sech stellt, ass déi vum Stellewäert, 
deem mer dëse Lieux de mémoire vun der Aar-
becht heizuland wëlle ginn. Wéi sti mer zum 
Schutz an zur Valoriséierung vun deene Plazen, 
wou d’Mënsche geschafft hunn an d’Grond-
lage vum Räichtum vun dësem Land am 19. an 
am 20. Jorhonnert geschaaft hunn? A wie soll 
decidéieren, an no welche Kritären, wat mat 

dëse Plaze geschitt? Déi ëffentlech Hand? 
D’Gemengen oder de Stat? Oder awer privat 
Promoteuren?
Dëst ass bis elo wäitgeeëndst eng rhetoresch 
Fro, well de Stellewäert vum industrielle Patri-
moine an der Vergaangenheet leider net ganz 
héich war. Gewëss, et gëtt eng Rei vu ganz ge-
gléckte Beispiller vun Erhalen a Reaffektatiou-
nen a rezenter Vergaangenheet, wéi de Belval 
an de 1535° zu Déifferdeng. Mä soss gouf bal 
ëmmer ofgerappt ouni Rücksicht op déi 
besteeënd Industriesitten.
Ass dës Mentalitéit vläicht amgaange sech ze 
änneren? D’Äntwert ass och hei keng einfach 
an et gëtt ënnerschiddlech Entwécklungen, op 
déi ech elo wëll kuerz agoen.
Mä fir d’Éischt zréck zur Gebléishal, déi, 
mengen ech, en zentraalt Element ass an dëser 
Diskussioun. De leschte Stand an dësem Dos-
sier, wou et jo vill Hin an Hier gouf, ass deen, 
dass d’Gebléishalen net wäerte genotzt gi fir 
Esch 2022. Dat hunn ech elo just scho gesot.
De Grond, firwat d’Gebléishal net ka genotzt 
ginn, ass dem Direkter vum Fonds Belval no, an 
dat huet d’Madamm Ministesch och de Moien 
an der Kulturkommissioun confirméiert, dass 
de Sécherheetsrisiko ze grouss wier. Mir be-
daueren dat, gradesou wéi mer bedaueren, 
dass net och aner interessant Industriesitte wéi 
eben den „Quartier Alzette“ oder d’„Rout 
Lëns“ aus Sécherheetsgrënn konnten an d’Pla-
nung vum Kulturjoer abezu ginn. Mir mengen, 
dass et eng gutt Okkasioun gewiescht wär, fir 
Esch 2022 och ze benotzen, fir eisen extraor-
dinären industrielle Patrimoine ze weisen an 
anzesetzen.
Mir hoffen awer, dass déi alternativ Solutioun, 
déi eng Renovéierung vun der Möllerei um 
Belval virgesäit, fir do deen Digital-Space-Site 
ënnerzebréngen an eng Notzung vun aneren 
existente Sitten um Belval och zefriddestellend 
wäerte sinn.
D’Gebléishal, och wa se net fir Esch 2022 zum 
Asaz kënnt, soll awer erhale ginn an - dat ass 
eng gutt Nouvelle -, wéi den Direkter vum 
Fonds Belval seet, „ouni hir Architektur an hire 
Charakter ze zerstéieren“. Dës Ausso begréisse 
mir ausdrécklech. Mä wat heescht dat genau? 
Heescht dat, dass d’Essenz, den historesche 
Charakter erhale gëtt vun dëser Kathedral vun 
der Aarbecht, mat Projeten, déi der Allgemeng-
heet, dem grand Public zougänglech sinn? 
Heescht dat, dass do Restauranten, Ateliere fir 
Kënschtler, Wunnenge fir Jonker a fir Famillje 
geschaaft ginn?
Mir géifen et gutt a wichteg fannen, wann alles 
drugesat géif ginn, fir d’Geleeënheet ze not-
zen, fir domat de Quartier Belval ze beliewen. 
Well och wann een de Belval als Konversioun s-
projet positiv bewäerte kann, esou muss een 
awer och soen, dass dat normaalt, dat urbaant 
Liewen an all sengen Dimensiounen um Belval, 
op d’mannst ausserhalb vun de Bürosstonnen, 
fir de Moment net wierklech stattfënnt. Ech 
mengen, eis Visiteuren do uewen op der Tribün 
kënnen dat wahrscheinlech bestätegen.
Mat der intelligenter Notzung vun der Ge-
bléishal deet sech hei an eisen Aen eng eemo-
leg Chance op. Mir géifen et net gutt fannen, 
wann hei just Fassadismus géif gemaach ginn, 
fir virun enger industrieller Kuliss 
Luxuswunnenge fir just e puer Leit mat vill 
Suen ze schafen. Et gëtt jo e Projet vun engem 
private Promoteur, dee virun net allze laanger 
Zäit am „Tageblatt“ thematiséiert gouf, dee 
schéngt e bëssen an déi Richtung ze goen.
D’Fro ass: Wat geschitt elo weider an deem 
Dossier? Wat sinn d’Pläng, froen ech Iech, Ma-
damm Kulturministesch, fir dës Hal mat engem 
aus eiser Vue onschätzbare kulturhistoresche 
Wäert net nëmmen ze erhalen, mä virun allem 
och optimal am Sënn vun alle Bierger ze valori-
séieren?
Dat laangt Hin an Hier ronderëm d’Gebléishal 
ass symptomatesch fir den Ëmgang mat 
erhalenswäerte Gebailechkeeten op diversen 
anere Frichen hei am Land. Wat geschitt mat 
enger bestëmmter Friche? Wéi eng Gebaier, 
déi op enger Friche stinn, sinn erhalenswäert? 
Wien decidéiert dat an no wéi enge Kritären? 
Gëtt et eng kohärent Visioun fir déi eenzel Fri-
chen hei am Land, vun deenen déi meescht 
aus Grënn vun der nationaler Industriege-
schicht bis op e puer Ausnamen am Süde 
konzentréiert sinn.
Hei lafe Reflexiounen am Kader vum Kollektiv 
„Hallz We Need“, och do hu mer de Moien 
driwwer geschwat, déi bis 2022 sollen ofge-
schloss ginn. A mir begréissen dat a freeën eis 
op d’Konklusioune vun deem Kollektiv.
Och d’Unesco-Kandidatur fir de Projet „Man 
and the Biosphere“ an den „RedRock Trail“, déi 
jo allen zwee och mat Esch 2022 solle ver-
bonne ginn, sinn extrem spannend an hunn 
och Elementer a Richtung vun enger Opwäer-
tung vun eisem industrielle Patrimoine.

Wéi schonn ugedeit, fanne mir et kriddeleg, fir 
net ze soe bedenklech, wann e private Promo-
teur, ouni dass och nëmmen en Usaz vun 
engem Projet virläit, sech exklusiv engem Ter-
rain wéi der sougenannter „Rouder Lëns“ zu 
Esch unhëlt an, wéi et schéngt, quasi eegestän-
neg entscheede kann, wat mat deem Patri-
moine industriel geschitt, wat do erhale bleift a 
wat net. Beispillsweis sollten am initiale Projet 
déi remarkabel „Keeseminnen“ an aner wäert-
voll Gebailechkeeten ofgerappt ginn. Et 
schéngt , wéi wann d’Gemeng Esch an dësem 
konkrete Fall net de Lead huet an och net 
wierklech agebonnen ass, wat mer bedaueren. 
An déi Ëmfro, bezéiungsweis déi eenzel Work-
shoppen, déi hei vum Promoteur organiséiert 
goufen, wäerte wuel kaum an d’Gewiicht fale 
géintiwwer de finanziellen Interesse vun deem 
Promoteur.
Ee Promoteur sicht näämlech, an dat läit an der 
Natur vun der Saach, eng maximal Renditt a 
kuckt, fir seng Investissementer esou schnell an 
esou gutt wéi méiglech ze rentabiliséieren. 
Dëst Striewen no Profitt steet awer dem Schutz 
vun der Industriekultur diametral géintiwwer. 
Am Idealfall ginn hei Gebaier ganz oder 
deelweis erhalen aus reng ästhetesche Grënn, 
wa se dann an d’Konzept passen. De kulturhis-
toreschen Hannergrond vun deenen eenzelnen 
Elementer respektiv d’authentescht Zesummes-
pill wäerte kaum oder guer keng Roll spillen. 
An, wéi gesot, mir sinn der Meenung, dass 
d’ëffentlech Hand déi Saach hei net ganz dierf 
aus der Hand loossen a sech an esou Dossiere 
muss amëschen.
Ech wëll awer betounen, dass et hei net just ëm 
d’Gebléishal oder de Projet „Rout Lëns“ geet. 
Et sinn dëst just zwee ganz aktuell Beispiller fir 
d’Industriekultur, déi Gefor lafen, an hirer Een-
zegaartegkeet ze verschwannen oder ver-
schampeléiert ze ginn, an domat géif och e 
Stéck vun eiser Geschicht fir ëmmer ver-
schwannen.
D’Lëscht vun historesch bedeitenden an domat 
erhalenswäerte Sitten an Anlage kann awer 
ouni Problem erweidert ginn, woubäi ver-
schidde Standuerter scho ganz oder deelweis 
revaloriséiert goufen, bei aneren dëse Prozess 
nach usteet. Ech nennen hei als Titre 
d’exemple de Plateau du funiculaire zu Déif-
ferdeng, de Site vun Esch-Schëffleng, wéi ge-
sot, den „Quartier Alzette“, wou jo e ganz inte-
ressante Projet entsteet mat enger Approche, 
déi souwuel ekologesch ass, mä och déi 
existent Struktur a Gebailechkeete vum Quar-
tier respektéiert, de Quartier „NeiSchmelz“ zu 
Diddeleng, wou och ganz vill erhale gëtt a ges-
chützt gëtt um Inventaire supplémentaire, de 
Quartier „Wunne mat der Wooltz“ zu Wolz 
oder nach de Projet „Rives de l’Alzette“ zu 
Miersch um Site vum ehemolegen Agrocenter.
Dëse leschte Projet ass leider e weidert typescht 
Beispill fir d’Virgoen zu Lëtzebuerg, wou déi 
sougenannte Kärenhal fir d’Éischt op der Lëscht 
vun den erhalenswäerte Gebaier stoung, dunn 
erofkoum, a schlussendlech dat Gebai an d’Si-
loe plattgemaach goufen; erëm eng Kéier aus 
Käschtegrënn.
Dësen Dossier weist, dass mer oft keng ko-
härent Visioun hunn, wéi mer eis d’Zukunft 
vun deene Sitte virstellen. Dobäi gëtt et x Bei-
spiller am Ausland, wou gelonge Rekonversiou-
nen oft mat wéineg Moyene gemaach goufen. 
Ech nennen hei just als Beispill d’Tapetenwerk 
zu Leipzig, wou an engem äänleche Volume 
wéi der Gebléishal Atelieren, Working Spaces fir 
Kënschtler a Wunnenge solle geschaaft ginn, 
oder och gënschteg Wunnkomplexer zu New 
York an zu San Francisco.
Här President, ofschléissend géif ech gär soen, 
dass mir als LSAP der Meenung sinn, dass 
nëmme mat enger globaler Visioun a mat 
engem kohärente Konzept de Patrimoine in-
dustriel wierksam geschützt ka ginn. Eng staat-
lech oder parastaatlech Entwécklungsgesell-
schaft ass net zwangsleefeg d’Garantie fir eng 
optimal Revalorisatioun vun industriell bedei-
tende Sitten a Gebaier, mä verbonne mat kon-
krete staatleche Richtlinnen ass dëst sécher méi 
zilféierend, wéi esou Projeten, déi ouni Zweifel 
vun nationalem Interessi sinn, ouni Virgaben an 
ouni Kontroll reng profittorientéierte Promo-
teuren oder Gesellschaften unzevertrauen.
Ech entschëllege mech fir de liichte Retard a 
soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Fayot. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Marc Spautz agedroen. Här 
Spautz, Dir hutt d’Wuert.
Débat

 M. Marc Spautz (CSV).- Här President, Dir 
Dammen an Dir Hären, de 15. Oktober 2003 
huet hei an der Chamber eise leider verstuer-
wene Frënd, de Fred Sunnen, geschwat iwwert 
d’Geschicht vun der Industrie hei zu Lëtze-
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buerg. An en huet deemools un dee welt-
berüümte Komponist Maurice Ravel erënnert, 
deen de Boléro geschriwwen huet, an zitéiert 
huet, wéi en am Ruhrgebitt war, wou en d’Stol-
industrie gesinn huet: „Wie soll ich ihnen den 
Eindruck dieser Schlösser aus flüssigem Metall, 
dieser glühenden Kathedralen, der wunderba-
ren Sinfonien von Pfiffen, von furchtbaren 
Hammerschlägen schildern, der uns umhüllt?“ 
Dat waren deemools d’Wierder vum Ravel, déi 
de Fred Sunnen 2003 hei gesot huet.
2003 ass et drëm gaangen, wat mer géifen um 
Site Belval maachen, dass mer géife kucken, fir 
deen Industriesite Belval kënnen ze erhalen. An 
do ass decidéiert ginn, dass d’Héichiewe sollen 
erhale ginn. Et ass decidéiert ginn, dass nach 
aner Projete sollen um Belval gemaach ginn, an 
d’Regierung huet 2009 - dat waren de Baute-
minister Claude Wiseler an d’Kulturministesch 
Octavie Modert - Projeten eraginn, fir dat kën-
nen ze maachen. An deen éischte Projet, deen 
huet deemools drëm gedréit, dass mer sollten 
en CNCI, e Centre national de la culture indus-
trielle, an (veuillez lire : an d’Restauratioun) vun 
den Héichiewe maachen.
Dee Projet ass deponéiert ginn. An dunn ass et 
awer gläichzäiteg der Lëtzebuerger Ekonomie e 
bësse méi schlecht gaangen. D’Lëtzebuerger 
Ekonomie huet finanziell a wirtschaftlech 
Schwieregkeete kritt. An do ass deemools fest-
gehale ginn, de Projet ze deelen, soudass mer 
emol an enger éischter Phas just géifen 
d’Héich iewe maachen, an duerno géife mer 
weiderfuere mat den Invester an den CNCI, an 
eng Gebléishal an doriwwer eraus.
An ech wëll soen, dass hei, wéi d’Gesetz den 
29. Juni 2010 gestëmmt ginn ass, eng Motioun 
gestëmmt ginn ass, wou drasteet, dass mer elo 
den Héichuewe géife maachen an dass an 
enger zweeter Phas, wann et dem Land erëm 
géif besser goen, mer selbstverständlech och 
déi aner Deeler vum Kärprojet géife maachen.
Dir Dammen an Dir Hären, léif Frënn, déi Mo-
tioun war ënnerschriwwe vum François Bausch, 
Eugène Berger, Fernand Boden, André 
 Hoffmann, Lydia Mutsch.

 Plusieurs voix.- Ooh!
(Brouhaha)

 M. Marc Spautz (CSV).- Ech wëll domad-
der just soen: Do si jo Leit derbäi, wéi deen, 
deen haut zoustännege Minister ass, oder ze-
summe mat der Madamm Tanson, mä de Mi-
nister vun den ëffentleche Bauten, de Frak-
tiounschef vun der liberaler Partei, déi fréier 
Escher Buergermeeschtesch; an ech ka mer vir-
stellen, dee jëtzege Buergermeeschter ass och 
domat averstanen. An dofir waarden ech elo 
just drop, wéini dann elo de Projet kënnt, fir 
dass mer da weider a Belval an an d’Industrie-
kultur investéieren, well wann ech dem Här 
Bettel nolauschteren an dem Här Gramegna, 
da geet et dem Land esou gutt wéi nach ni. 
Also sinn d’Bedingunge vun der Motioun …

 Une voix.- Dir waart do och mat dran.
 M. Marc Spautz (CSV).- … vun deemools 

erfëllt, déi Motioun, déi och unanime heibanne 
gestëmmt ginn ass.
(Interruption par M. Alex Bodry et hilarité)
Dir Dammen an Dir Hären, ech wëll awer soen: 
Et geet hei net eleng ëm d’Stolindustrie an et 
geet hei net eleng ëm Belval. Mä eis geet et 
drëm, dass d’Gebléishal erhale bleift. Wann 
d’Gebléishal elo net an d’Konzept passt, oder 
der Regierung net an d’Konzept passt fir 2022, 
wëll ech mech elo net mat 2022 beschäftegen, 
well d’Madamm Minister an de President vun 
2022, mäi Kolleeg, de Georges Mischo, hunn 
an der Mëttegstonn zesumme mat deene Res-
ponsabelen an enger Pressekonferenz duerge-
stallt, wéi si sech 2022 virstellen.
Mä ausser Belval gëtt et och nach Déifferdeng. 
Et gëtt d’Groussgasmaschinn, ...

 Une voix.- Aah!
 M. Marc Spautz (CSV).- ... wou ee muss 

drun erënneren, dass d’Groussgasmaschinn 
1939, an dat verstitt Der, dass ech als fréiere 
Mecanicien doriwwer frou sinn, dee gréisste 
Motor war an dee stäerkste Motor war, dee jee-
mools gebaut ginn ass, mat 11.000 PS. Dat ass 
eppes, wat et duerno net méi ginn ass, well 
duerno näämlech d’Verfahren an d’Aart a Weis 
an d’Technik gewandelt hunn. Dofir ass et och 
wichteg, dass een iwwert d’Groussgasma-
schinn schwätzt.
Et ass wichteg, dass een iwwert dat schwätzt, 
wat zu Diddeleng war, wou schonn de Waas-
sertuerm an d’Rei gesat ginn ass. Et ass och 
wichteg, an als Schëfflenger, Der verstitt dat, 
ass et mir och wichteg, dass mer iwwert 
d’Waasserhaus an iwwert de Killtuerm, d’Waas-
serbull vu Schëffleng schwätzen, déi Bestand-
deel ass vun dem Projet, deen zu Schëffleng 
soll kommen.
An de Franz Fayot huet et scho gesot, d’„Rout 
Lëns“ vun Esch ARBED-Mines, wou et och 

wichteg ass, dass do Saache geschéien an dass 
do un déi Geschicht erënnert gëtt, wou de 
Räichtum vu Lëtzebuerg mat entstanen ass.
Mä wann ech elo vun der Siderurgie schwät-
zen, esou ass et awer och wichteg, dass mer 
déi aner Industrien, déi aner Industriekultur net 
vergiessen, déi et gëtt. Mir mussen och schwät-
zen iwwer ee vun deenen eelsten a ge-
schichtsträchtegsten Industriebetriber, dee 
Lëtze buerg hat.
Ech denken un eng Faïencerie, déi hei fir Lëtze-
buerg, fir d’Stad Lëtzebuerg eng ganz grouss 
Roll gespillt huet.
Ech denken un den Henri Tudor vu Rouspert, 
deen och eng ganz grouss Roll gespillt huet an 
der Elektrifizéierung, wou Iechternach déi 
éischt Gemeng war hei am Land, déi Elektresch 
aus der Steckdous kritt huet a wou se net nach 
mat de Lantere gaange sinn.
Ech denken u Wolz un eng Liederfabrik, déi 
och ganz grouss a geschichtsträchteg war an 
déi an der Zäit och iwwer 1.200 Leit beschäf-
tegt huet op hirem Héichpunkt. Och dat si 
Punkten, un déi ee muss denken.
Ech denken un d’Schifergrouwe vu Maarte-
leng, …

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Marc Spautz (CSV).- … well aneschters 

wéi d’Minièren am Süde sinn dat Kummeren 
zu Maarteleng a ronderëm, wou de Schifer ge-
holl ginn ass, wat och eng grouss Wichtegkeet 
hat deemools fir d’Lëtzebuerger Geschicht.
Ech denken un d’Brasserien: Mousel, Boffer-
ding an Diekirch.
An et kéint een nach weiderfueren iwwer all déi 
Punkten, déi och eng ganz grouss Roll gespillt 
hunn. Dofir ass et wichteg, dass mer eis elo net 
eleng iwwer Esch 2022, wat ganz wichteg ass, 
iwwer „Man and the Biosphere“, iwwer all déi 
Projeten ënnerhalen, mä dass mer och e Kon-
zept hunn an dass mer wëssen, wou et higeet 
mat der Industriekultur, net nëmmen am Sü-
den, wou et eng grouss Roll spillt, wou vill Pro-
jeten ënnerwee sinn, mä och doriwwer eraus.
An dofir hoffe mer just als CSV, dass d’Ma-
damm Minister - se huet de Moien an der 
Kommissioun gesot, och fir si wier et wichteg, 
d’Gebléishal ze erhalen, och wa se net bei 
Esch 2022 derbäi wier - eis dat och de Mëtten 
nach eng Kéier seet. Dat géif eis dann och 
roueg schlofe loossen.
Villmools Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Spautz. Als nächste Riedner ass den 
honorabelen Här André Bauler agedroen. Här 
Bauler, Dir hutt d’Wuert.

 M. André Bauler (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Industriell Gebaier sinn en Deel vun ei-
sem architektonesche Patrimoine. Si gëllt et ze 
erhalen. Fir eis als Demokratesch Partei soll een 
erhalen, wat erhalenswäert ass, schützen, wat 
schützenswäert ass. An duerfir brauche mer e 
modernt Denkmalschutzgesetz mat klore Rege-
len a Kritären, wou jo déi éischt Mouture ënner 
mengem Kolleeg Guy Arendt viru Kuerzem vir-
bereet gouf.
Industriell Gebaier gehéiere gradesou gutt zu 
eisem Patrimoine wéi Doléiner- a Bauerenhai-
ser, Kierchen a Kapellen, Buergen a Schlässer 
an nach vill aner Monumenter. Mir kënnen 
houfreg op dëse Patrimoine zu Lëtzebuerg 
sinn, well et war ee vun de Piliere vun eisem 
nationale Räichtum a fréieren Zäiten. Denke 
mer nëmmen un d’Vestigë vun eiser Stolindus-
trie, déi elo just ugeschwat gi sinn an déi och 
menge Kolleegen aus dem Süde besonnesch 
um Häerz leien, dem Eugène Berger, dem Max 
Hahn an dem Gusty Graas.

 Une voix.- Très bien !
(Brouhaha)

 M. André Bauler (DP).- Nieft den Im-
meuble vun der Stolindustrie ...

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Dir hutt 
nach Kolleegen am Süden.
(Hilarité)

 M. André Bauler (DP).- Ech schwätzen 
elo vun deene vu menger Fraktioun.

 M. Mars Di Bartolomeo (LSAP).- Aah!
 M. André Bauler (DP).- Här Di 

 Bartolomeo, ech hunn net un Ärem Enga-
gement gezweifelt.
Nieft den Immeubele vun der Stolindustrie gëtt 
et awer och soss industriell Bauwierker, déi 
schützens- an erhalenswäert sinn: al Millen a 
Wierer, Garagen an Atelieren. E pertinent Bei-
spill ass den Atelier, an deem d’Fondation de 
l’architecture hei an der Stad ënnerdaach 
komm ass, oder den Autosmusée zu Dikrech.
De gréisste Chantier, deen deemnächst esou 
richteg am Beräich vum Patrimoine industriel 

wäert ulafen, ass ganz kloer Uewermaartel, also 
déi sougenannten „Leekoll“, déi fréier Schifer-
grouf, där hir Geschicht an d’18. Jorhonnert 
zréckgeet. Dat ass e risege Projet, zemol wann 
een un déi sëllechen ënnerierdesch Schächt, 
Gäng a Kavernen denkt. Hei lafen d’Planunge 
schonn zanter Joren. An dëse Site soll jo 
souwuel kulturell wéi touristesch genotzt ginn. 
D’Manifestatioun „Koll an Aktioun“ ass e perti-
nent Beispill, fir ze weisen, wat een do organi-
séiere kann.
Eng grouss Erausfuerderung fir de Patrimoine 
industriel ass awer kloer d’Tatsaach, dass et och 
fir dëse Patrimoine nach ëmmer keen Inven-
taire gëtt. Zwar si scho verschidden Aarbechten 
an de leschte Jore gemaach ginn, mä dat 
meescht ass nach ëmmer net an engem Inven-
taire erfaasst. Et kënnt zum Beispill dacks vir, 
dass ganz séier en Inventaire gebraucht gëtt, 
an da kann den zoustännege Service just änt-
weren: „Pardon, dat hu mir leider net“, wéi 
zum Beispill rezent vun de Millen a Quer-
bauwierker un der Wäisser an un der Schwaar-
zer Iernz. Dat ass sécherlech net ideal, fir d’Aar-
becht ze verdéiwen, déi mat dësem wichtegen 
Deel vun eiser Lëtzebuerger Geschicht ze dinn 
huet. Iwwregens brauche mer och méi Perso-
nal, fir den Inventaire ze realiséieren.
An de wëssenschaftlechen Inventairen, déi zën-
ter 2016 vum Service des sites et monuments 
publizéiert konnte ginn - et handelt sech ëm 
d’Gemenge Fiels a Fëschbech, den drëtte Band 
iwwert d’Gemeng Helperknapp ass quasi ofge-
schloss -, also an dëse wëssenschaftlechen In-
ventairë sinn nach eng ganz Rëtsch industriell 
Zeie fonnt ginn, déi vläicht manner grouss an 
imposant si wéi de Site vun Uewermaartel, mä 
duerfir net manner wichteg fir d’Geschicht 
vum Lëtzebuerger Land. Dozou zielen 
d’Iwwerreschter vun der Schmëdd a vun der 
Schmelz bei Fëschbech, déi fréier Schmelz zu 
Fëschbech oder d’Ateliersgebai an der Fiels, an 
deem fréier eng Schräinerei war.
Et si grad déi kleng Ateliersgebaier, Gierwereien 
a Millen, un déi mir net direkt denken, wann et 
ëm de Patrimoine industriel geet, well dee 
fänkt net an der Stad un an hält um Belval op. 
An ech war frou, besonnesch an der Inter-
ventioun vum Här Spautz ze mierken, dass säi 
Bléck och iwwert de Süden erausgeet.
Et si grad déi méi kleng Zeien am ländleche 
Raum wéi Atelieren, déi rar ginn, mä fir eis in-
dustriell Entwécklung esou wichteg sinn. Duer-
fir ass et net vu Muttwëll, dass mir an der 
nächster Zäit e kohärente wëssenschaftlechen 
Inventaire vum ganze Land kréien, mat deem 
de Patrimoine industriel grad ewéi deen anere 
Patrimoine hei am Land adequat kënne ge-
schützt a behandelt ginn.
Denkmalschutz ass en aktuellt Thema. Dobäi 
geet et hei wierklech net ëm den Erhalt vun ale 
Braken, mä ëm erhalenswäert Bausubstanz. Et 
geet grad drëms, Al an Nei op originell Ma-
néier mateneen ze verbannen, fir esou déi ar-
chitektonesch Ierfschaft an d’Zukunft eran ze 
retten an hir en Zweck ze ginn.
Mir brauche méi wéi jee e modernt Denkmal-
schutzgesetz, an deem Transparenz a Rechtssé-
cherheet groussgeschriwwe ginn. Mir brau-
chen also verständlech an einfach Prozeduren. 
Mir brauchen och e wëssenschaftlechen Inven-
taire. Wat um Inventaire steet, soll an Zukunft 
automatesch geschützt sinn. Ech denken, dass 
mer am Kader vum neien Denkmalschutzge-
setz, dat jo elo esou lues preparéiert dierft sinn 
an an d’Kommissioun wäert kommen, nach ge-
nuch Zäit kréien, fir méi an de Fong vun dësem 
Thema ze goen.
Iech Merci fir d’Nolauschteren, Merci fir Är Op-
mierksamkeet.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Bauler. Den nächsten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här Roberto 
Traversini. Här Traversini, Dir hutt d’Wuert.

 M. Roberto Traversini (déi gréng).- Gra-
zie mille. Grazie. Dir Dammen, Dir Hären, Här 
President, et geet haut ëm eise Patrimoine. Do-
fir Här Fayot, Merci, datt Der déi Heure d’ac-
tualité gefrot hutt.
(M. Roberto Traversini ajuste la hauteur du 
microphone.)
Ech sinn e bësse méi kleng. Déi aus dem Süde 
sinn normalerweis ëmmer méi kleng.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Méi déif 
am Süden.

 M. Roberto Traversini (déi gréng).- Méi 
déif am Süden. Net ze déif fir Iech, Här 
Kartheiser.
Wat versti mer dorënner? Ma dat si Spueren, 
déi iwwerall ze fanne sinn, wou de Mënsch a 
säin natierlecht Ëmfeld agegraff huet, fir eppes 
ze produzéieren. Et ass eis Aufgab, fir dëse fir 
eis national Geschicht esou wichtegen indus-
trielle Patrimoine ze erhalen a sënnvoll ze not-
zen.

Mir fannen apaart am Süde vum Land vill esou 
industriell Iwwerreschter. Mä et däerf een 
d’Diskussioun net nëmmen op de Minett re-
duzéieren.

 Une voix.- Très bien !
 M. Roberto Traversini (déi gréng).- Den 

industrielle Patrimoine besteet net just aus 
 Héichiewen, industriellen Halen oder soss Walz-
wierker, déi mer dorëmmer am Süde stoen 
hunn. Et geet vill méi wäit a begräift och déi 
méi rural a kleng Industrien: d’Schräinereien, 
d’Schmatten, d’Gierwereien an et sinn och 
schonn e puer anerer hei opgezielt ginn. Dat 
gëtt awer an der Diskussioun gär emol vergiess, 
grad well een déi kleng Temoine guer net 
kennt an oft guer net weess, datt déi do sinn. 
Mir mussen elo derfir suergen, datt d’Bewosstsi 
fir eise Patrimoine méi grouss gëtt.
Wat de Süden ugeet, esou mengen ech, kën-
nen ze behaapten, an dat mat mengen 22 Kol-
leegen dann aus dem Süden, datt d’Leit lues a 
lues erkannt hunn, wéi wichteg dat ass, wat 
mer do hunn. Et war awer net ëmmer esou. 
Här Spautz, et war net 2003, et war 1999, wéi 
mäi Virgänger, de Roga, op dëser Plaz eng In-
terpellatioun iwwert d’Industriebroochen am 
Minett gehalen huet. Hie wollt dobäi awer 
virun allem iwwert „d’zukünfteg wirtschaftlech, 
sozial an ekologesch Entwécklungen aus der 
Minettregioun“ schwätzen.
Leider waren ze vill psychologesch Barrièrë bei 
de Leit a virun allem awer bei de lokalpoli-
tesche Responsabelen. Et géif eng Aart 
Geläämtheet ginn, ee Gefaangesinn an der 
Nostalgie. Déi meescht kéinte sech ganz 
schwéier virstellen, datt de Minett eppes 
aneschters kéint si wéi dat, wat et virdru war. Et 
war net esou vill Bewosstsinn do, fir aus Alem 
eppes Neies ze maachen. Oft war den éischte 
Gedanken: „Ewech mat deem Schrott!“
Et ass net nëmmen „ewech mat deem 
Schrott“, et ass och ganz vill geduecht ginn an 
och gemaach ginn, fir d’Lächer erëm opzefël-
len. An dat net mat Buedem, mä mat héijem 
Dreck, just fir un de Ronnebierg ze denken, 
wann een dat sollt vergiess hunn. Mir ware 
vläicht am Stëbs. An do hu ganz vill Leit ge-
mengt: Op e bësse Stëbs kënnt et jo net un. De 
Ronnebierg steet nach ëmmer do.
E puer Beispiller awer elo, wou mer gemierkt 
hunn, datt et awer eng Chance ass, wat mer 
am Süden hunn.
De Site um Belval ass schonn ugeschwat ginn. 
Wat wier de Site um Belval ouni Héichiewen, 
d’Gasleitungen, d’Gebléishal? Ma eventuell e 
flotte Quartier, mä e wier net dat, wat en haut 
ass. Vun der Unisbibliothéik guer net ze 
schwätzen, wéi flott déi ginn ass.
Déi zwee Héichiewen, déi do stinn: Mir haten 
der 40 hei am Land, et stinn der nach 2 do. 
Deen aneren ass a China. Mir kënnen dee 
vläicht eng Kéier recuperéiere goen, wa si en 
net méi brauchen. An esou schnell geet et, 
wann ee sech net fir Saachen interesséiert. Op 
eemol ass et fort an et kënnt doudsécher net 
erëm!
Ëmsou méi wichteg ass et, fir déi industriell In-
frastruktur um Belval a senger Integritéit ze 
erhalen, wat nach do steet. D’Gebléishal soll 
erhale ginn a se soll sënnvoll genotzt ginn. Mer 
hunn de Moien och nach eng Kéier gesot kritt, 
datt se net wäert ofgerappt ginn. An dat wäert 
dann och hoffentlech esou bleiwen. Well ouni 
Gebléishal wier net ze verstoen, wéi d’Héich-
iewe jee fonctionnéiere konnten. Virdrun huet 
e Mecanicien geschwat, ech schwätzen dann 
hei als Maschinneschlässer, deen do geschafft 
huet. Dat wier net méiglech, déi zwou Saa-
chen, wann eng dovunner fort ass.
An ech mengen, datt d’Gesellschaft awer elo 
gemierkt huet ... Wann een awer d’Reaktiou-
nen déi lescht Zäit gesinn huet, wivill do awer 
driwwer geschwat ginn ass a wat soll gemaach 
ginn, da mengen ech, datt all Mënsch versta-
nen huet, datt mer mussen eise Patrimoine ha-
len.
En anert Beispill ass Esch-Schëffleng. Do, wou 
d’Schwéierindustrie doheem war, soll e Modell-
quartier entstoen, en autofräien, wou de Vëlo, 
d’Foussgänger solle Prioritéit kréien. D’in-
dusriell Gebailechkeete sollen awer dobäi wäit-
geeënd erhale bleiwen an och sënnvoll genotzt 
ginn. Et huet kee Wäert, eng Fassad ze halen, 
wann näischt hannendrun ass. Esou soll de Kill-
tuerm ënner anerem an der Metzerschmelz op 
der Schëfflenger Säit e kulturellen Treffpunkt 
am Quartier ginn.
De 1535°: Et soll ee sech jo net selwer luewen, 
mä wien hätt dat geduecht virun e puer Joer? 
Do schaffen elo 600 Leit. 600 Leit! A souguer, 
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mengen ech, de gréisste Skeptiker huet ge-
mierkt, datt dat do net nëmmen erhalen ass, 
mä datt e ganze Wirtschaftszweig do am-
gaangen ass opzebléien.
D’Gebléishal. D’Gaszentral, déi ass Gott sei 
Dank virun e puer Méint als Monument natio-
nal klasséiert ginn. Zënter Jore schaffe mer 
drun an et war net ëmmer einfach, well och Ar-
celorMittal, de Proprietär, war net ëmmer frou. 
A mir sinn och frou, datt do scho sënnvoll Id-
dien hannendrustinn, fir déi ze notzen.
Et ginn nach Beispiller mat ganz groussem Po-
tenzial, an dat a sämtleche Südgemengen. Ech 
muss se opzielen, well soss, als President vum 
PRO-SUD, kréien ech Schwieregkeeten. Déi-
selwecht hu mer zu Suessem, zu Käerjeng, zu 
Beetebuerg, Péiteng, Diddeleng, Keel, Rëme-
leng, Monnerech, wéi gesot, zu Esch an zu 
Schëffleng stoen.
Et sinn einfach Monumenter, déi mussen erhale 
bleiwen, heiansdo méi klenger, mä wichteg 
ass, datt ee se sënnvoll notzt.
Nach schnell zwee Punkten, Här President, da 
sinn ech fäerdeg, well esou oft schwätzen ech 
jo net hei. Da loosst mer eng Minutt méi laang!
(Hilarité)

 M. Fernand Etgen, Président.- Dat sinn 
d’Spillregelen awer net.
(Hilarité)

 M. Roberto Traversini (déi gréng).- Jo, 
ech cumuléieren.
2022, e wichtege Bestanddeel vun eisem Sü-
den. An do geet et haaptsächlech drëm, de Be-
stand vun eisem Patrimoine ze erhalen. Et ass 
natierlech wichteg, datt et och no 2022 wei-
dergeet.
De Minett Unesco Biosphere ass ugeschwat 
ginn. Wichteg: Déi eelef Südgemenge schaffen 
de Moment drun, fir an d’Unesco-Netzwierk 
eranzekommen. A wa mer doranner sinn, dat 
bréngt eis extrem, extrem vill Saachen. Do ass 
et, wou de Mënsch am Fong geholl an d’Natur 
agegraff huet a wou d’Natur et eriwwergeholl 
huet. An awer ass et méiglech, do erëm Saa-
chen ze maachen. Et ass jo net, wéi wann an 
enger Biosphär net méi kéint geschafft ginn. 
Dofir mengen ech, datt et wichteg wier bei där 
Kandidatur, datt mer do dee Label géife kréien.
Vun dem „Eise’Stol“ ass scho geschwat ginn. 
Dofir halen ech op, Här President. Dat gëtt e 
flotten Trail. An ech mengen, datt et wichteg 
ass fir d’Erhalung. Et ass e Patrimoine fir de Sü-
den. A wann et fir de Süden ass, dann ass et fir 
d’ganzt Land.
An dofir Merci fir d’Nolauschteren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Traversini. Den nächsten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här 
 Fernand Kartheiser. Här Kartheiser, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President.
(Brouhaha)

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Kritt 
hien elo manner Zäit, well hie schwätzt oft.
(Hilarité)

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Et ass 
mer un éischter Plaz eng Freed, dem Här Fayot 
Merci ze soen, datt en dee wichtege Sujet hei 
ugeschwat huet. An ech mengen, d’Sitten, déi 
sinn an der Tëschenzäit alleguer opgezielt gi 
vun deene verschiddenste Leit aus deene ver-
schiddenste Gemengen. An ech ka mer also 
deen Deel vun der Ried scho spueren.
Ech mengen, et ass awer ganz wichteg, véier 
konzeptuell Froen ze stellen. Déi éischt un 
d’Regierung. Mir brauchen den Inventaire. 
Wou sti mer dobäi? A mir brauchen eng zolidd 
legal Basis, fir de Patrimoine kënnen ze prote-
géieren. An och dat ass eng Fro un d’Regie-
rung: Wou sti mer an eisem legislative Kader? 
Wa mer konfrontéiert si mat der Fro, wéi pre-
servéiere mer eisen industrielle Patrimoine? Da 
musse mer, mengen ech, déi Saach systema-
tesch ugoen.
Déi éischt Fro ass: Wat solle mer iwwerhaapt 
protegéieren? Mir kënnen net alles protegéie-
ren, dat ass och e grousse personnellen a finan-
ziellen Opwand. Mir mussen also kucken: Wat 
huet wierklech en industriegeschichtleche 
Wäert? Wat ass regional wichteg? Wat ass ar-
chitektonesch oder technesch wichteg? A mir 
musse capabel sinn, eng Selektioun ze maache 
vun deem, wat wierklech erhalenswäert ass.
Dat Zweet ass: Wéi solle mer et erhalen? An 
ech mengen, Verschiddenes ka museal ganz 

gutt opgeschafft ginn. Et muss net alles eent zu 
eent stoe bleiwen. Mä et kann ee Verschidde-
nes einfach esou opbereeden, datt et zum Bei-
spill ka pädagogesch benotzt ginn, datt eng 
Erënnerung ka stattfannen, ouni datt eent zu 
eent muss do stoe bleiwen, wat virdrun do war.
Mir haten déi Diskussioun jo och scho bei den 
Héichiewen. Deen nationalen Zentrum fir In-
dustriekultur ass deemools net gemaach ginn, 
mä et war eigentlech e wichtegen Deel vun 
deem ganze Konzept, vläicht souguer dee 
wichtegsten. An ech mengen, et wär dann in-
teressant, och bei aneren Industrieanlagen ze 
kucken, datt mer déi museal Begleedung, 
vläicht och an Zesummenaarbecht mam natio-
nale Musée fir Geschicht a Konscht, op déi Ma-
néier upaken.
An déi drëtt Fro, déi mer eis musse stellen han-
ner „wat?“ a „wéi?“ ass: Mat wéi engem 
Zweck? Firwat eigentlech? Well mir kënnen net 
einfach Infrastrukturen dostoe loossen oder an 
all Infrastruktur eng Ausstellung maachen oder 
e Musée, mä mir musse wierklech eng Utilisa-
tioun heiansdo erfannen, déi wuel de Charak-
ter vum Site respektéiert awer och Liewen an 
déi Infrastrukturen erabréngt, se integréieren 
an eis Stied, an eis Gemengen oder zu engem 
bestëmmten Zweck.
D’Gebléishal ass zum Beispill direkt niewent der 
Universitéit Lëtzebuerg. Mir hunn do d’Entwéck-
lung vum Weltraumsecteur. Kann een net och 
do an deem Sënn eppes maachen? Mir haten 
de Moien zum Beispill iwwer e Planetarium 
 geschwat, deen een och kéint do integréieren.
Mir brauchen einfach Iddien, déi engem Kon-
zept, engem regionale Konzept an engem lo-
kale Konzept entspriechen, fir datt mer dat, 
wat mer hunn, net nëmmen erhalen, mä och 
mat Liewe fëllen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. Obwuel datt den Här 
Goergen schonn an der Warteschleife steet, ass 
et elo awer um honorabelen Här Marc Baum. 
Här Baum, Dir hutt d’Wuert.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Wéi ech hënt waakreg gi sinn a ge-
duecht hunn, ech sollt mer awer nach zwee, 
dräi Gedanke méi iwwert dës Debatt maachen, 
sinn ech net wéi den Här Fayot an den Jogging 
gesprongen an duerch d’Géigend gelaf, mä 
ech hu mech mat enger Zigarett op d’Terrass 
gesat.
(Hilarité)

 M. André Bauler (DP).- Dat ass sym-
pathesch.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- An op där Ter-
rass zu Esch huet een dann all déi Geräicher 
héieren, déi de Rhythmus vun där Stad aus-
maachen an déi vum Wierk vun ARBED/Belval 
kommen. Dat ass a gewëssener Hisiicht d’Mu-
sek vun där Stad an de Pace vun där Stad.
An ech soen dat, well et eben drëm geet, 
mengen ech, e Verständnis vun Industriekultur 
ze hunn, wat méi ass wéi e reng nostalgescht, 
wat net an éischter Linn just op en entfernte 
Passé orientéiert ass, deen näischt méi mat 
enger Realitéit vun haut ze dinn huet an dee 
just nach an engem gewëssene Sënn e museale 
Charakter huet. Mä ech mengen, mir missten 
zu engem Begrëff vun Industriekultur kommen, 
dee bis haut erawierkt a bis haut d’Liewe vun 
enger ganzer Rëtsch Mënsche bestëmmt.
An duerfir soen ech dem Här Fayot och Merci 
fir dës Aktualitéitsstonn, well e schwätzt eigent-
lech iwwert d’Stéifkand vun engem Stéifkand. 
De Patrimoine culturel insgesamt zu Lëtze-
buerg ass relativ stiefmütterlech behandelt 
ginn an der Lescht. An innerhalb vum Patri-
moine culturel ass de Patrimoine industriel dat 
Gebitt, wat iwwerhaapt bis elo kaum erfaasst 
ginn ass.
An duerfir mengen ech, datt et och wichteg 
ass, ëmmer erëm drop hinzeweisen, datt mer 
zënter x Joren drop waarden, datt mer en neit 
Gesetz iwwert de Patrimoine culturel kréie sol-
len. An zënter x Jore kréie mer ëmmer erëm er-
kläert, et géif zwar ganz äifreg dru geschafft 
ginn, mä gesinn hu mer bis elo dovunner, zu-
mindest als Chamber, nach relativ wéineg.
A mir mengen, datt esou e Gesetz iwwert de 
Patrimoine culturel vun extrem grousser Wich-
tegkeet wier, grad an engem Land, wat esou 
enorm séier wiisst wéi Lëtzebuerg a wou dee 
Wuesstum en enormen Drock ausüübt op 
d’Baulandreserven, op d’Infrastrukturen, déi 
mer dréngend brauchen.
A wann een dat net zesummen am Bewosstsi 
vun engem modernen, adequate Gesetz 
iwwert de Patrimoine culturel mécht, da ris-
kéiert een, ganz vill vu senger eegener Ge-
schicht ze verléieren, oder et riskéiert een, an 
och dorobber huet den Här Fayot opmierksam 
gemaach, sech zum Handlanger vu private Pro-
moteuren ze maachen, déi versichen, d’Bijouen 

oder d’Kiischten op deene verschiddene 
Kuchen u sech ze rappen an aus historesch 
wäertvollen a bis haut erawierkenden architek-
torale Gebaier hir eege Projeten ze maachen, 
déi reng profittorientéiert sinn a wou d’ëffent-
lech Hand, also d’Allgemengheet, iwwerhaapt 
keen Afloss méi drop huet. Och do hu mer an 
der Lescht ëmmer erëm ganz staark negativ 
Beispiller gesinn.
De spezifesche Schutz vum industrielle Patri-
moine ass an deene leschte Wochen awer ëm-
mer nees erëm op den Ordre du jour vun der 
politescher Aktualitéit an der Press komm, well, 
entgéint aneren ufänglechen Aussoen, déi Ge-
bléishal op Esch-Belval net zum Headquarter 
vun Esch 2022 konnt ginn.
An ech wëll elo net den Historique vun deem 
Gebai maachen, well wann een dat géif maa-
chen, da bräicht ee keng Heure d’actualité, mä 
eng Journée d’actualité. Mä ech mengen, datt 
een awer feststelle muss, datt de Skandal u 
sech ass, datt dat Gebai net klasséiert ass als 
Monument national. An dat selwer ass schonn 
Ausdrock vun engem feelende Geschichts-
bewosstsinn an engem feelende Bewosstsinn a 
verschiddene Kreesser, wat d’Industriekultur 
ugeet.
2007 schonn ass dat Gebai beim leschte Kul-
turjoer benotzt gi mat enger ganz wichteger a 
gudder Ausstellung. An duerno ass ëmmer 
erëm versprach ginn, datt dat Gebai éischtens 
soll erhale bleiwen an zweetens soll och be-
notzt ginn an engem industriekulturelle Sënn.
Vum CNCI ass geschwat ginn. Den Här Spautz 
huet dorobber opmierksam gemaach. An e 
puer Joer drop, 2011, ass dunn eng Etüd ge-
maach ginn, fir den Zoustand vum Gebai ze 
préiwen. An opgrond vun där Etüd da sinn och 
Budgetsartikelen an deene Joren drop festge-
hale ginn, fir zumindest Deeler vun deem Ge-
bai a Stand ze setzen. Déi Budgetsartikele sinn 
awer ni benotzt ginn an et ass jorelaang erëm 
näischt geschitt, bis dunn dat nächst Kulturjoer 
komm ass an dunn d’Gebai vun der Gebléishal 
am Kader vun Esch 2022 erëm zum Thema 
ginn ass.
An et war awer keen anere wéi déi viregt Re-
gierung, déi dat och ëmmer erëm zum Thema 
gemaach huet. Well op all Nofroen hin an der 
Chamberskommissioun huet den deemolege 
Statssekretär gesot: „Ma wat mat deem Gebai 
geschitt, dat hänkt dovunner of, ob mer de La-
bel Esch 2022 kréien oder net.“ Ben, de Label 
Esch 2022 hu mer kritt. Mam Gebai ass awer 
bis elo näischt weider geschitt, bis op dann 
d’Ausso, déi mer viru Kuerzem héieren hunn, 
datt et aus deelweis zäitleche Grënn net 
méiglech wär, fir dat fir Esch 2022 ze notzen.
An duerfir muss een och d’Opreegung bei 
ganz ville Leit verstoen, déi déi dote Kon-
nexioun gemaach hunn an déi sech elo ganz 
berechtegterweis, mengen ech, Froe stellen, ob 
net alt nees erëm eng Kéier d’Leit op all 
Éiwegkeet vertréischt ginn, bis d’Gebai even-
tuell wierklech an engem Zoustand ass, datt et 
definitiv verluer ass. Duerfir wier ech frou, 
wann d’Ministesch dat, wat se och schonn de 
Moien an der Kommissioun gesot huet, nach 
eng Kéier widderhuele géif, datt et d’Inten-
tioun ass vun der Regierung, fir dat Gebai ze 
halen a kulturell ze notzen.
Zum Schluss nach zwee Wierder. Mir brauchen 
onbedéngt en Inventar vun deenen industrie-
kulturell wäertvollen a schützenswäerte Ge-
baier. A virun allem brauche mer e Plang, wéi 
mer d’Industriekultur an Zukunft denken. Mir 
brauchen eventuell e Méijoresplang, wéi mer 
dat wëllen entwéckelen.
A mir brauche virun allem en zesummenhän-
gend Konzept, dat och vum Kulturministère, 
wou, mengen ech, de Kulturministère misst de 
Lead hunn, wéi eis industriekulturell Landschaft 
an Zukunft soll ausgesinn. Well bis elo louch 
ganz vill Verantwortung, wat d’Industriekultur 
ugaangen ass, op de Schëllere vun de Ge-
mengen, wou ganz vill Gemenge se och 
wouergeholl hunn an de Lead haten. An ech 
mengen, datt et endlech och um Kulturminis-
tère wier, fir do seng Verantwortung ze iwwer-
huelen.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Baum. De leschten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Marc Baum.
(Interruption)
Den Här Marc Goergen, pardon.
(Hilarité)
Här Goergen, Dir hutt d’Wuert.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Här Pre-
sident, d’Industriehalen a -sitten, wou eis 
Grousseltere fréier geschafft hunn, sollen de 
gläiche Stellewäert kréie wéi déi mëttelalterlech 
Buergen a barock Fassaden, déi mir hei am 
Land gutt konservéiert hunn.

Jo, Lëtzebuerg soll säin industriellt Ierwen erha-
len, mä virun allem soll dës Ierfschaft Léisunge 
fir eis haiteg Problemer bidden. Ugesiichts vun 
der Situatioun op eisem Wunnengsmaart muss 
d’Regierung hir Verantwortung huelen a ku-
cken, dass op dëse Plaze weidere Wunnraum 
entstoe kann. Mir géifen dat als éischt Prioritéit 
definéieren.
D’Industriehalen, déi net astuerzgefäerdet sinn, 
kënnen a modern Wunnbléck remodeléiert 
ginn. An deem Kontext kéint een och Fleege-
strukture fir eis eeler Matbierger integréieren. 
Hei gëtt et schliisslech och e grousse Bedarf.
Mir Piraten gesinn awer och eng wirtschaftlech 
Chance, eist Industrieierwe fir den Tourismus 
zu Lëtzebuerg ze notzen. Do, wou et méiglech 
ass, sollen touristesch Projeten op den alen In-
dustriesitten entstoen an Aarbechtsplaze fir 
d’Mënschen an der jeeweileger Regioun 
schafen. Virun allem mussen d’Projeten awer 
nohalteg sinn. Et sollte keng Onzommen a Mu-
séeën oder Sitten investéiert ginn, déi schlecht 
oder guer net besicht sinn. Am Contraire. 
D’Regierung soll kleng a clever denken an eis 
Sitte sënnvoll ëmsetzen.
D’Projete sollen och net vun uewen erof dik-
téiert ginn, mä mat de Leit um Terrain ausge-
schafft ginn. Virun allem sollen d’Bierger an de 
concernéierte Gemengen zesummegeruff ginn, 
fir iwwert d’Gestaltung vum Site matzeschwät-
zen. Zesumme solle kloer Kritären ausgeschafft 
ginn, fir ze decidéieren, wéi eng Sitten erhalens-
wäert sinn a wéi se revaloriséiert kënne ginn.
Zum Schluss wëll ech nach eng Kéier umier-
ken, dass et wichteg ass, d’Geschicht net nëm-
men an engem Musée ze weisen, mä d’Leit 
mat drun deelhuelen ze loossen. Ob Wunn-
raum, sozial Projeten oder Tourismus, d’Regie-
rung besëtzt an der Ëmgestaltung vum lëtze-
buergeschen Industrieierwe vill Méiglechkee-
ten, eppes Sënnvolles an Nohalteges ze 
schafen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Goergen. D’Regierung huet 
d’Wuert. Madamm Kulturministesch Sam 
 Tanson, wannechgelift.
Prise de position du Gouvernement

 Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture.- 
Jo, ech si jo frou ze héieren, dass mer alt erëm 
en zimlech breede Konsens op där Fro hunn. 
Ech mengen, vill vun Iech hunn ulaude ge-
looss, dass se selwer op esou Plazen nach ge-
schafft hunn. Bei mir, mäin ee Bopa huet bei 
der ARBED geschafft, mäin aneren op der 
Bunn. An ech mengen, dass vill vun Iech hei-
bannen an äänleche Situatioune sinn. An dat 
mat der Bunn ass och wichteg, well dorop 
kommen ech nach ze schwätzen. Dat huet mer 
näämlech elo e bësse gefeelt an dëser Diskus-
sioun vum Patrimoine industriel.

Wat ech domat wëll soen: Ech wëll net meng 
perséinlech Geschicht opschaffen, mä ech 
mengen, dass et net meng perséinlech Ge-
schicht ass, mä d’Geschicht vun onsem Land. 
D’Industriekultur gehéiert zu eiser Identitéit, ass 
staark ancréiert an deem, wat mer sinn. An 
duerfir ass et och esou wichteg, dass mer se 
erhalen an dass mer se weisen.

An ech si jo net esou oft mat Iech d’accord, Här 
Kartheiser, mä ech muss awer soen, ...

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Een histo-
resche Moment!

(Hilarité)

 Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture.- 
... an deene Froen, wéi Der se gestallt hutt, 
kann ech Iech op alle Fall rejoignéieren. D’Fro 
ass jo och déi op där enger Säit: Wat maache 
mer mat deem Patrimoine, dee mer hunn? A 
wéi vermëttele mer dat, wat war? Dat sinn a 
mengen Aen déi zwou Froen, déi sech an 
deem heite Kontext stellen.

Dee Patrimoine, dee mer hunn, do si schonn 
eng ganz Rëtsch Saachen an deene leschte 
 Joren entweder geschützt ginn oder erhale 
ginn oder iergendwéi nei verwäert ginn. Ech 
kann Iech d’ailleurs och berouegen, Här Fayot: 
Bei engem vun Ären nächsten Jogginge wäert 
d’Polvermillen nach ëmmer do sinn, well och 
do sinn eng ganz Rëtsch Gebaier protegéiert. 
Wann ech se elo erëmfannen, kann ech Iech se 
och tel quel alleguerte soen. Dat ass d’Direk-
tiounsgebai mam Auertuerm, et ass d’Kantinn, 
et ass d’Kesselhaus mam Kamäin, d’Fabrikshale 
mat Shedsdiech an d’Fabrikatiounsgebai. Déi 
sinn all um Inventaire supplémentaire zënter 
Mee 2012. Dat heescht, déi wäerten Iech och 
nach weider begleeden, wann Der do laanscht 
wäert lafen.

Eng Fro, déi sech jo elo ganz vill gestallt huet, 
ass déi: Wat geschitt? Wéi eng Sitte wäert 
Esch 2022 beleeën? Fir déi, déi net de Moien 
an der Kommissioun derbäi waren oder net 
mat op d’Pressekonferenz waren, wéi den 



www.chd.lu 359

SÉANCE 28

www.chd.lu 359

JEUDI 20 JUIN 2019 

Escher Buergermeeschter, wollt ech awer 
vläicht eng Kéier e bësse soen, wat mer elo do 
decidéiert hunn.
Ech maache vläicht nach eng Kéier e Schratt 
zréck. Ech kommen nach eng Kéier zréck op 
d’Gebléishal. Dat stoung effektiv am Bid Book. 
Dunn hat d’Regierung d’lescht Joer gefrot, 
dass emol soll gekuckt ginn, wat dat géif be-
deite fir déi Hal. An opgrond vun deenen Ana-
lysen, déi mir dëst Joer am Ufank vum Joer pre-
sentéiert goufen, hu mer du festgestallt, dass 
et einfach mat der Zäit net géif erausgoen, fir 
eng sécher an nohalteg Léisung op deem Site 
ze fannen. Méi ass et net. Dat huet näischt mat 
deem Gebai ze dinn.
Ech weess, wéi eng Geschicht dat Gebai huet. 
Ech weess och, dass et tëschent 2007 an haut 
eidel stoung an dat dem Gebai och net gehol-
lef huet. Mä e Fakt ass einfach deen, dass mer 
eis et net konnten erlaben, dass Esch am Ufank 
vum Joer 2022 ouni Solutioun géing dostoen. 
Dat konnt ech net op mech huelen an ech 
mengen, och déi aner Leit, déi an deem Dos-
sier involvéiert waren, net. Déi Garantie konnt 
kee mer ginn, dass mer wierklech eng sécher 
Léisung op där Plaz do géife fannen. 
Dunn hu mer awer ganz séier reagéiert a mir 
hunn op eng ganz wäertvoll Zesummenaar-
becht mam Fonds Belval kënnen zréckgräifen. 
A mir hunn elo eng Solutioun fonnt, wou net 
nëmmen ee Gebai d’Symbol vun Esch 2022 
wäert sinn, mä wou e ganze Quartier wäert 
d’Symbol vun der Kulturhaaptstad sinn.
An ech mengen, dass dee Schrëtt e ganz posi-
tive Schrëtt ass fir d’Kulturhaaptstad, mä och 
fir Belval en tant que tel. Et sinn elo eng Dose 
Lieuen, déi mer festgehalen hunn. Gëschter 
am Regierungsrot krute mer de Feu vert, fir e 
Projet de loi auszeschaffen, dass also de Fonds 
Belval e Projet de loi ausschafft, wou eng Dose 
Lieuen elo wäerte vun Esch 2022 belieft gi mat 
enger zentraler Plaz, der Möllerei, wou en Digi-
tal Space wäert geschafe ginn, wou wäert digi-
tal Konscht gewise ginn, wou déi zwou Saache 
kënne matenee vernetzt ginn: dat, wat fréier 
war, dat, vu wou mer hierkommen, an eis an 
d’Zukunft projezéiere mat där zäitgenësseschs-
ter Aart a Weis, fir Konscht ze maachen, déi 
mer haut kennen.
Do dernieft sinn eng ganz aner Rëtsch vu 
Lieuen. Dir kënnt den Detail vun allem herno 
noliesen. Wat awer wichteg ass: Et ass eng 
Plaz, déi zou wäert si fir den Autosverkéier, 
wou d’Foussgänger kënnen zirkuléieren um 
ganze Site vu Belval a wou och vill al Gebaier 
do wäerte genotzt ginn.
Déi Gebaier sinn all an engem ënnerschid-
dlechen Zoustand. Dat ass elo eng Herkules-
aarbecht, déi sech hei fir de Fonds Belval pre-
sentéiert, déi deen awer mat ganz vill Energie 
ophëlt. Ech mengen, dass mer hei wierklech 
eng nohalteg Léisung fir no 2022 wäerten 
hunn, well all déi Gebaier ginn elo esou virbe-
reet, opbereet, dass se duerno och nach kënne 

genotzt ginn, anescht oder fir äänlech Zwecker 
genotzt ginn. An ech fannen et eng ganz posi-
tiv Saach, dass mer hei Sue sënnvoll investéie-
ren an d’Kultur an och an d’Regioun Esch an 
Ëmgéigend.
Deen anere Punkt, deen haut vill diskutéiert 
ginn ass, dat ass dee vun deem faméisen natio-
nalen Zentrum fir Industriekultur. Dat ass 
eppes, wat mer am Regierungsprogramm scho 
virgesinn hunn. An och dat ass eppes, wou mer 
scho ganz aktiv dru geschafft hunn. Ech hat 
scho Reunioune mat de Leit, déi sech säit Jore 
Gedanken do ronderëm maachen. A mir wäer-
ten de 26. Juni eng Reunioun hunn, wou och 
d’Grënnung vun der ASBL wäert festgehale 
ginn, déi dat wäert beliewen.
Wéi stelle mer eis dat vir? A Westfalen gëtt et e 
Reseau vun Industriekultursitten, déi zu engem 
Musée zesummegebilt sinn. Dat sinn ënner-
schiddlech Plazen, dat ass wéi zu Lëtzebuerg. 
Do gëtt et déi ënnerschiddlechst Industrien, 
déi d’Regioun belieft hunn a wou haut de Leit 
gewise gëtt, wéi deemools geschafft ginn ass a 
wat deemools geschafft ginn ass, wou Ausstel-
lunge sinn, wou awer och pädagogesch Aar-
becht geleescht gëtt.
A mir hunn, contrairement zu deem, wat een 
haut vläicht hätt kënne mengen, scho ganz vill 
esou Sitten, net nëmmen am Süden. An ech si 
frou, dass Maarteleng genannt ginn ass, dass 
den Tudor-Musée genannt ginn ass. Mir hunn 
der natierlech ganz vill am Süde konzentréiert, 
mä mir hunn och ganz vill aner Industrië ge-
hat.
Mir hunn awer och vill Patrimoine ronderëm 
d’Eisebunn. Mir hunn de Fond-de-Gras, deen 
dat immens gutt weist. Mir hunn och vill 
 Maschinnen, déi mer klasséiert hunn, déi och 
zu eisem Patrimoine industriel gehéieren, Eise-
bunnsmaschinnen.
Dat heescht, meng Iddi ass déi, dass mer elo 
ufänken am Süden, wéinst Esch 2022, mat där 
Vernetzung vun deene besteeënden Haiser, 
dass mer hinnen d’Moyene ginn, sech ze-
summen opzestellen, sech ze vernetzen, sech 
no bausse besser ze vermaarten, och hir päda-
gogesch Aarbecht - well dat ass jo wierklech 
den zentrale Punkt vun onser Kulturpolitik - 
kënne gutt opzestellen. An duerfir wëlle mer 
eben déi ASBL an d’Liewe ruffen, wou ech ganz 
frou sinn, dass esou vill engagéiert Leit sech fir 
dat Thema asetzen, well ouni déi hätte mer déi 
Diskussiounen net. An ouni déi géif och déi 
ASBL net kënnen an d’Liewe geruff ginn.
A wéi gesot, dat wëlle mer nach virum Summer 
maachen. A menger Propos fir de Budget vum 
nächste Joer ass dann, do e Poste virzegesinn, 
dass mer déi ASBL wäerten ënnerstëtzen, fir déi 
Vernetzung hinzekréien, an enger éischter Phas 
fir de Süden, an duerno, menge Wënsch no, 
och doriwwer eraus.
Nach ee Wuert vläicht zum Denkmalschutzge-
setz, well effektiv, dat hutt Der och alleguerte 

richteg vermierkt: Et ass net just eng Fro vun 
der Industriekultur, et ass insgesamt eng Fro, 
wéi mer mat eisem Patrimoine ëmginn.
Mir hunn elo nach ganz intensiv déi lescht 
sechs Méint un deem Projet geschafft, wou et 
schonn eng Viraarbecht vu mengem Virgänger 
gouf. A mäi Wonsch ass nach ëmmer deen, a 
mir schaffen dorobber hin, dass ech en nach 
virum Summer wëll deposéieren. Ech hoffen, 
dass mer dat hikréien. Mä wann net, dann ass 
et direkt no der Summervakanz, well mir si 
wierklech op der allerleschter Ligne droite.
An d’Iddi vun deem Denkmalschutzgesetz ass, 
dass mer eben en Inventaire opstellen, wou 
Gemeng fir Gemeng gekuckt gëtt: Wat sinn déi 
erhalenswäert Gebaier, wat muss an all Ge-
meng erhale bleiwen? Firwat ass dat esou 
wichteg? Majo éischtens, fir dass mer Rechtssé-
cherheet kréie fir déi eenzel Bierger, mä och, 
dass mer eng Kultur kënnen op d’Bee stelle vun 
deem, wat Denkmalschutz bedeit, dass mer 
Kritären hunn, dass mer no deemselwechte 
Prinzip verfueren, Gemeng fir Gemeng.
Dat ass personalintensiv an dat wäert och Zäit 
huelen. Et ass net esou, dass, wann dat Gesetz 
bis gestëmmt ass, deen Inventaire wäert do 
sinn. Deen Inventaire muss eréischt op d’Bee 
gestallt ginn.
Voilà! Ech soen Iech jiddefalls Merci fir d’Dis-
kussiounen. Ech soen dem Franz Fayot vill-
mools Merci, dass en déi Debatt hei ugereegt 
huet. An ech hoffen, dass mer nach méi dacks 
kënnen iwwert dee Sujet hei schwätzen.

 Plusieurs voix.- Très bien!
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools der Kulturministesch Sam Tanson. Dëse 
Punkt ass domat ofgeschloss.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Här President?
 M. Fernand Etgen, Président.- Jo. Den Här 

Baum wannechgelift.
 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-

sident. Ech si mat ganz villem d’accord, wat 
d’Madamm Tanson gesot huet, an och iwwer 
ganz vill Nouvellen erfreet. Nawell hätt ech 
eng Nofro
Wat d’Gebléishal ugeet, hutt Der vun där Etüd 
vum Ufank vun dësem Joer geschwat, déi dat 
géif erginn. Do meng Réckfro: Ass dat déi Etüd, 
déi och schonn am Joer 2011 zugronn louch? 
A wa jo a wann neen, wier ech frou, wa mer 
dës Etüd eng Kéier kéinten an der Kulturkom-
missioun presentéiert kréien.
Merci.

 Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture.- 
Also, ech mengen, déi Diskussioun do, déi hate 
mer hei scho méi wéi eng Kéier. Éischtens gëtt 
et net eng Etüd. 2011, dat hutt Der ganz rich-
teg gesot, ass eng Bestandsopnam gemaach 
ginn. Säitdeem stoung dat Gebai nach eng 
Kéier aacht Joer laang eidel. An doropshin hat 
ebe mäi Virgänger gefrot, dass d’Gebai nach 
eng Kéier sollt gekuckt ginn. An de Fonds 
Belval huet dat gemaach, huet mat eenzelne 
Leit geschwat an huet d’Gebai nach eng Kéier 
am Detail gekuckt.
An dunn hate mir eng grouss Reunioun mam 
Fonds Belval, mat den Travaux publics, mat de 
Responsabele vun Esch 2022, wou mer eva-
luéiert hunn: Wat sinn d’Risiken? Wat kréie mer 
hin, ganz einfach?
An d’Resultat vun där Diskussioun - déi baséiert 
op hirer Bestandsopnam - ass, dass et eemol ze 
riskant ass, op de Wee ze goen, souguer fir e 
Provisorium, ze mengen, dass mer bis 2022 - 
well dat ass jo net den 1. Januar 2022, dat ass 
och e puer Méint virdrun, do brauch een eng 
Virlafzäit -, dass mer bis dohinner fäerdeg 
gewiescht wären.
Dat ass muer. Well do hätt een och, deemno 
wéi, missen e Gesetz maachen. Et muss een 
Ausschreiwunge maachen an esou weider an 
esou fort.
An ech hunn net déi Etüd an Optrag ginn. Dat 
ass de Fonds Belval. Dat heescht, ech kann och 
net decidéieren, ob mer déi Etüd elo virweisen 
oder net. Da musse mer dat klären. Ech ka gä-
ren nach eng Kéier mam zoustännege Minister 
doriwwer schwätzen.
Voilà! Ech weess net, ob ech Iech elo geäntwert 
hat. Et hunn elo e puer Leit mer gesot, ech soll 
awer elo wannechgelift nach eng Kéier dat 
soen, wat ech de Moie gesot hunn. Ech hunn 
dat net nëmmen de Moie gesot, ech hunn dat 
schonn x-mol gesot. Ech hunn dat och schonn 
hei op der Tribün gesot: Ech perséinlech sinn 
absolutt der Meenung, dass mer déi Hal 
mussen erhalen!
Ah jo, op déi Fro hat ech vergiess ze äntweren, 
Här Fayot: Mir sinn amgaangen ze kucken, wéi 
mer d’Hal kënne sënnvoll notzen. Well natier-
lech ass et wichteg, dass déi Hal net einfach als 
Hal bestoe bleift. Et ass eng riseg Hal. Si muss 
esou genotzt ginn, dass se sech an de Quartier 

afüügt an dass et Sënn ergëtt, wat een domad-
der mécht. Et ass eben dat, wou mir elo als 
Kulturministère amgaange sinn ze kucken. An 
déi Decisioun huelen ech natierlech net eleng 
herno, wat dann domat geschitt. Ech mengen, 
do si mer alleguerten heibanne gefrot.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Ministesch. Et ass keng wei-
der Wuertmeldung méi do. Dann ass dëse 
Punkt domadder ofgeschloss.

6. Question élargie n° 13 de M. 
 André Bauler au sujet des besoins en 
personnel des Archives nationales 
ainsi que de l’état d’avancement 
concernant la planification et cons-
truc tion d’un nouveau bâtiment
Mir kommen elo zur erweiderter Fro Num-
mer 13 vum honorabelen Här André Bauler 
iwwert d’Besoinen u Personal vum Nationalar-
chiv an de Stand vum Bau vum neie Gebai. 
Den Auteur vun der Fro huet 5 Minutten Zäit, 
fir seng Haaptfro an no der Äntwert vum Minis-
ter seng Zousazfro virzedroen. Der Regierung 
stinn 10 Minutten zou. Här Bauler, Dir hutt 
d’Wuert.

 M. André Bauler (DP).- Merci, Här Pre-
sident. Zejoert huet Lëtzebuerg säin éischt Ar-
chivgesetz kritt. Dat war e Paradigmewiessel an 
der Manéier, wéi mer hei am Land archivéiere 
sollen, jo mussen.
Virun dësem Gesetz hate mer weider keng Re-
gelen op deem Gebitt. Kuerz a gutt: Mir hate 
keng Archivkultur wéi an anere Länner. Virum 
Gesetz vun 2018 waren d’Nationalarchiven 
ëmmer vum gudde Wëlle vun den ëffentlechen 
Institutiounen ofhängeg. Dat huet sech du 
geännert. Et ass näämlech eng Verflichtung 
agefouert ginn, dass déi Dokumenter, déi als 
Archives publiques definéiert an déi als histo-
resch wäertvoll agestuuft sinn, mussen un 
d’Nationalarchiv goen, wann d’Dokumenter 
keen administrativen Notze méi hunn.
Déi onerlaabt Zerstéierung vun esou Archive 
steet ënner Strof. Et ass awer kloer, dass mer 
mat dëser Reform méi Personal, besonnesch 
méi spezialiséiert Personal fir eis Nationalar-
chive brauchen. Esou Leit feelen eis. Mir 
brauche se awer, well eng ganz Rei Dokumen-
ter net opgeschafft sinn.
Et ass och net gewosst, wat iwwerhaapt a ver-
schiddenen Dossieren oder Kartongskëschte 
gelagert ass. Ronn d’Halschent vun de Piècen 
oder zäitgeméisse Fonge sinn nach net esou in-
ventoriéiert ginn, dass een drop schaffe kann.
Den Drock op d’Personal vun de Statsarchiven 
ass deemno grouss, zemol well Historiker vun 
Unien oder aus dem Institut für Zeitgeschichte 
gären Accès zu bestëmmten Dokumenter hät-
ten, déi awer nach net accessibel sinn, well se 
eben nach net konnten opgemaach a ver-
schafft ginn.
D’Institut fir Zäitgeschicht huet den Ament 
iwwer 100 Leit an et sollen der nach eemol 
ronn 50 derbäikommen. Dat wiisst natierlech 
an do wiisst den Drock op d’Archiven, déi net 
mat der Viraarbecht nokommen. Dës Cher-
cheure schaffe virun allem op den zäitgenës-
seschen Dokumenter. Well dës Fongen zu 
engem groussen Deel net opgeschafft sinn, ass 
et schwéier, den Accès dozou ze geréieren.
D’Archive kréien zwar vu spezialiséierten Entre-
prisë gehollef, fir d’Tableaux de tri, déi duerch 
d’Gesetz virgesi sinn, auszeschaffen, mä dat 
geet net duer. Doriwwer eraus mussen d’Archi-
visten aus dem Nationalarchiv Formatiounen 
am INAP ginn, fir Beamten dat neit Gesetz ze 
erklären. Schliisslech mussen d’Beamten, déi fir 
d’Archiven an de Verwaltungen an an de Minis-
tèren zoustänneg sinn, uerdentlech forméiert a 
weidergebilt ginn, fir dass si konform zum Ge-
setz schaffe kënnen.
Hei gi Beamten an Hëllefsarchiviste weider for-
méiert, fir déi nei Prozeduren unzewenden, 
zum Beispill fir d’Tableaux de tri opzestellen. 
D’Tableaux de tri, fir et nach eng Kéier an Erën-
nerung ze ruffen, dat sinn Tabellen, an deene 
genee steet, wéi laang en Dokument muss 
konservéiert ginn a wat duerno domadder ge-
schitt.
Nieft méi Personal brauchen d’Archiven onbe-
déngt en zäitgeméisst Gebai. Déi aktuell Raim-
lechkeeten am fréiere Militärspidol vun der Fes-
tung platzen aus allen Néit. D’Dokumenter 
mussen op Plaze stockéiert ginn, wou se net 
sécher sinn. Alles an allem keng ideal Kondi-
tiounen, fir d’Memoire vun eisem Land 
uerdentlech ze verschaffen an ze versuergen.
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Dat gesot, wollt ech der Madamm Minister an 
dësem Kontext folgend Froe stellen:

Éischtens, wou sinn d’Planunge vum neien Na-
tionalarchiv drun?

Zweetens, wéi sinn d’Formatioune ronderëm 
dat neit Archivgesetz opgebaut? Wat fir Priori-
téite ginn do gesat?

Drëttens, wéi vill Leit schaffen am Moment am 
Nationalarchiv? Wéi vill Archiviste feelen dem 
Nationalarchiv?

Huet d’Madamm Minister ... Véiertens - kann 
een da soen -, huet d’Madamm Minister 
Informatiounen iwwert d’Zuel vun de Studen-
ten, déi den Ament am Archivage ... an der 
Konscht vum Archivage, kann ee bal soen, am 
Handwierk vum Archivage ausgebilt ginn?

A fënneftens, sicht d’Nationalarchiv kuerzfristeg 
och nach aner Beruffsprofiller, fir senger Aar-
becht gerecht ze ginn, fir senge Missioune kën-
nen nozekommen?

Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Bauler. D’Regierung huet d’Wuert. 
Nach eng Kéier d’Madamm Kulturministesch 
Sam Tanson.

 Mme Sam Tanson, Ministre de la Culture.- 
Jo, och do soen ech dem Här Bauler Merci fir 
d’Fro. Ech fannen et ganz wichteg, dass 
d’Thema vun den Archiven thematiséiert gëtt. 
Well heiansdo hu mir dat vläicht am Kapp wéi 
esou e Gebai, wou einfach Saache stockéiert 
ginn, Dokumenter stockéiert ginn, déi kee méi 
weider kucke geet oder déi just heiansdo ee 
kucke geet. Or, wa mer esou e Wäert op d’Ge-
schicht leeën an e Wäert och op d’Studie vun 
der Geschicht op eiser Uni, da wësse mer ëm 
den essenzielle Rôle vun eisen Archiven.

A wann d’Archiven net kënnen uerdentlech 
fonctionnéieren, dann hänkt d’Uni och direkt 
hannendrun an da kann d’Uni och deenen 
Aufgaben net gerecht ginn, deene mir gär hät-
ten, dass se gerecht gëtt. Duerfir ass dat Ganzt 
e wichtege Krees, dee mer onbedéngt musse 
stäerken a wou ech och duerfir wierklech frou 
sinn, dass mer dat haut kënnen thematiséieren.

Et fänkt schonn emol u beim Gebai. D’lescht 
Joer kruten d’Archive jo en neit Gesetz an elo 
brauche se en neit Gebai. Och dat ass e bëssen 
eng “never-ending story”, wou scho ganz 
laang driwwer diskutéiert gëtt.

Menge leschten Informatiounen no soll de Pro-
jet de loi am Hierscht deposéiert ginn. Dat 
heescht, do kéinte mer dann och ukommen, fir 
d’Ausschreiwung ze maachen a fir dann de 
Projet ze realiséieren.

De Formatiounseffort muss effektiv gemaach 
ginn, och wéinst deem neien Archivgesetz, 
wou elo ganz nei Erausfuerderungen un all déi 
zoustänneg Verwaltunge geriicht ginn, déi och 
sollen archivéieren. Do gi Kueren um INAP 
ugebueden op där enger Säit, déi och ganz 
gutt besicht sinn. An et gëtt d’Associatioun vun 
den Archivisten, déi och eng formidabel Aar-
becht leescht. Dat ass eng relativ jonk Associa-
tioun, d’BAD. Dat ass d’Associatioun vun Archi-
visten an Dokumentalisten an déi mécht 
souwuel extern wéi intern Formatiounen.

Dir hutt gefrot, wivill Leit den Ament an den 
Archive schaffen. Et si 36 Agenten, déi den 
Ament do sinn.

Dir hutt gefrot, wivill Archiviste se bräichten. Si 
brauchen der op alle Fall nach. Ech hu fir dëst 
Joer e Renforcement gefrot. Ech weess net, ob 
ech en accordéiert kréien. Dat läit net a 
menger Hand, mä ech sinn effektiv der Mee-
nung: Wa mer gären hätten, dass d’Archiven 
hiren Aufgabe gerecht ginn, da musse se am 
Beräich vun den Archiviste gestäerkt ginn.

Ech hunn elo keng genee Zuele vun de Leit, déi 
amgaange sinn, esou e Studium ze maachen, 
mä och dowéinst ass et wichteg, dass mer haut 
doriwwer schwätzen. Et ass e Beruff, deen nach 
allze oft verkannt ass, wou net gewosst ass, wéi 
vill Méiglechkeeten een domadder huet a wéi 
flott et ass, wann een esou eng Formatioun 
huet, wat een alles kann domadder maachen.

Mir hu verschidde Kulturinstituter, déi och Ar-
chivisten ausbilden op eng gewëssen Aart a 
Weis, wéi zum Beispill den CNL, deen doran 
eng ganz flott Aarbecht mécht mat Jonken, 
dee sech do ganz vill draknéit. Ech weess elo 
konkret vun zwee Leit, déi dat studéieren. Ech 
hoffe jo, dass et der méi sinn. An en attendant 
gräifen d’Archiven natierlech och op aner Pro-
filler zréck, par la force des choses.

Voilà! Merci villmools.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Ministesch. Den Här Bauler 
huet keng Zousazfro méi, soudatt och dëse 
Punkt ofgeschloss ass.

7. Validation des élections euro-
péennes du 26 mai 2019
No de Wahle fir d’Europaparlament vum 26. 
Mee 2019 ass et un der Chamber, fir dës Wah-
len ze validéieren. Den Artikel 282 vum Wahl-
gesetz hält fest, datt d’Chamber sech eleng 
iwwert d’Validitéit vun de Wahlvirgäng äussert 
an datt all Reklamatioun innerhalb vun zéng 
Deeg beim Secrétaire général vun der Cham-
ber muss eragereecht ginn.

Den Artikel 283 vum Wahlgesetz gesäit Fol-
gendes vir: « Le Parlement européen vérifie les 
pouvoirs des représentants et statue sur les 
contestations qui pourraient éventuellement 
être soulevées sur la base des dispositions de 
l’Acte portant élection des représentants au 
Parlement au suffrage universel direct. »

Dësen Artikel gesäit och vir, datt d’Chamber fir 
d’Contestatiounen iwwer national Bestëmmun-
gen zoustänneg ass an datt de Chamberspre-
sident dem President vum Europaparlament all 
d’Dokumenter zur Verfügung stellt, déi zur 
Iwwerpréiwung vun de Pouvoire vun de Lëtze-
buerger Representantë bäidroen.

Déi nei Artikelen 198 bis 200 vum Chambers-
reglement regelen d’Prozedur vun der Iwwer-
préiwung vun de Pouvoire vum Europaparla-
ment. Deemno ass dann och de Moien déi per-
manent Kommissioun fir d’Iwwerpréiwung vun 
de Pouvoiren zesummekomm. D’Missioun vun 
dëser Kommissioun huet doranner bestanen, fir 
d’Resultater vun den Europawahle vum 26. 
Mee 2019 aus dem eenzege Wahlbezierk ze 
iwwerpréiwen an ze validéieren.

Ech ginn dann elo dem President vun der Kom-
missioun, dem honorabelen Här Sven Clement, 
d’Wuert. Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Merci, Här 
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen, de 
President huet elo grad gutt erkläert, op wat fir 
enger Basis déi nei Commission de vérification 
des pouvoirs zesummekoum. Dat ass eng Pre-
mière an deem Sënn, datt mer eréischt am 
Mee déi nei Prozedur och fir d’Europawahlen 
an d’Chambersreglement geschriwwen hunn. 
Virdru war dat vill manner kloer geregelt. An 
ech mengen, mir sollten eis alleguerten och fe-
licitéieren, datt mer hei e grousse Schrëtt no vir 
gemaach hunn, fir d’Prozedur méi transparent, 
méi oppen a virun allem och méi geregelt ze 
maachen, wéi dann elo en Europadeputéierten 
zu senge Pouvoire kënnt.

Do derniewent kann ech vläicht kuerz uschwät-
zen, datt d’Kommissioun sech net nëmmen 
haut de Moie gesinn huet. D’Kommissioun 
huet sech och schonn eng Kéier am Virfeld ge-
sinn, fir verschidde Wahlënnerlage selwer ze 
kucken, soudatt mer d’Chance haten ze ge-
sinn, wéi sech tatsächlech den Etat vun de 
Wahlziedelen a vun den Enveloppen, an deene 
se agepaakt sinn, presentéiert.

Dës ganz Aarbecht hält awer haut net mat 
deem Rapport op, deen d’Djuna Bernard eis 
herno wäert virstellen. Mir hunn haut de Moien 
an der Kommissioun och decidéiert, datt mer 
opgrond vun deene Constaten, déi mer haut 
gemaach hunn, eis nach eng Kéier wäerten am 
Hierscht gesinn, fir verschidde Recommanda-
tiounen auszeschaffen, déi mer da géifen ze-
summe mam Statsministère als responsabele 
Ministère fir d’Duerchféierung vu Wahlen 
insgesamt beschwätzen.

Dat Ganzt, wéi ech et gesot hunn, ass eng nei 
Prozedur. Déi Prozedur gouf et virdrun net an 
deementspriechend si mer hei e bëssen am-
gaangen, Neiland ze betrieden. A mir probéie-
ren do, d’beschtméiglecht Resultat fir d’Zu-
kunft bei Wahlen erauszeschloen.

Eng lescht Umierkung vläicht nach, éier ech 
Iech Merci soen an dann och dem President 
d’Wuert zréckginn, ass d’Saach vun der Kom-
positioun vun der Kommissioun. Mir haten 
zwee honorabel Membere vun der Kommis-
sioun, déi selwer bei den Europawahlen en lice 
waren - dat waren d’Madamm Simone Beissel 
an den Här Marc Angel -, déi deementsprie-
chend net konnten iwwert dat Resultat hei sta-
tuéieren. Si hu sech an de Kommis-
siounssëtzungen uerdnungsgeméiss vertriede 
gelooss, soudatt et do och keng Conflit-d’inté-
rête gouf.

Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Clement. D’Wuert huet elo d’Rap-
portrice vun der Kommissioun, déi honorabel 
Madamm Djuna Bernard. Madamm Bernard, 
wannechgelift.

Rapport de la Commission de vérification 
des pouvoirs

 Mme Djuna Bernard (déi gréng), rappor-
trice.- Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, déi permanent Kommissioun fir d’Iwwer-
préiwung vun de Pouvoiren huet, fir d’Euro-
pawahle vum 26. Mee 2019 ze iwwerpréiwen, 
eng nei Prozedur applizéiert, déi agefouert 
ginn ass duerch d’Ofännerung vum Kapitel 22 
vum Chambersreglement, déi d’Chamber den 
8. Mee 2019 ugeholl huet, a koum zu folgende 
Konklusiounen.
Zu de Piècen iwwert d’Wahlvirgäng: All d’Piècë 
vun de Wahle sinn an der Chamber tëschent 
dem 27. Mee an dem 5. Juni 2019 erakomm. 
De Procès-verbal vum eenzege Wahlbezierk ass 
an der Chamber de 5. Juni 2019 ukomm.
E strikte Protokoll, fir den Empfang a fir 
d’Konformitéit vun de Piècen ze kontrolléieren, 
ass agehale ginn. Eng Serie vun Elementer 
konnten am Kader vum Oflaf vun de Wahlvir-
gäng vum 26. Mee 2019 festgestallt ginn.
D’Kommissioun ass zur Schlussfolgerung komm, 
datt keng Elementer do sinn, déi en Afloss op 
d’Éierlechkeet vum Wahlresultat hätte kënnen 
hunn, an anere Wierder, datt se d’Resultat vun 
de Wahlen hätte kënnen a Fro stellen.
Opgrond vun dëse Kontrolle wäerten eng Rei 
vu Recommandatioune fir déi nächst Wahlen 
un de Statsministère geriicht ginn.
D’Kommissioun huet folgend fënnef Haaptre-
commandatioune festgehalen:
- d’Ofännerung vun der Struktur an d’Vereinfa-
chung vun de Procès-verballen;
- en Opruff bei de Membere vun de Wahlbüroe 
maachen, fir datt se méi Grëndlechkeet an 
d’Redaktioun vun de Procès-verballe leeën;
- bei de Membere vun de Wahlbüroe betou-
nen, wat d’Ufuerderunge sinn, wat d’Päck mat 
de Stëmmziedelen ugeet, a besonnesch 
d’Noutwendegkeet vum Versigele vun dëse 
Päck;
- d’Transmissioun vun den Informatiounen 
iwwert d’Empfänger vun den anere Piècë vun 
de Wahlvirgäng verbesseren;
- d’Presidente vun den Haaptwahlbüroe vun de 
Gemengen a vun deenen eenzelne Wahl-
büroen drun erënneren, wat déi legal Ufuerde-
rungen iwwert den Zäitpunkt, wéini d’Procès-
verballen an d’Päck mat de Stëmmziedele 
musse verschéckt ginn, sinn.
Eventuell Reklamatiounen: Et ass keng Rekla-
matioun an der Chamber agereecht ginn. 
D’Kommissioun huet decidéiert, datt aus all 
deem ervirgeet, datt d’Wahlvirgäng geregelt 
verlaf sinn an datt d’Resultater vun de Wahle 
kënne validéiert ginn, besonnesch wat d’Identi-
téit vun de gewielte Kandidaten ugeet an 
d’Reiefolleg vum Klassement vun de 
Suppleant en.
Ech kommen elo zum Resultat vun de Wahlen:
Stëmmziedelen an den Urnen:  
 240.444
Blank Stëmmziedelen:  11.255
Ongülteg Stëmmziedelen:  11.012
Blank an ongülteg Stëmmziedelen: 22.267
Gülteg Stëmmziedelen:  218.177
Unzuel vun de gültege Stëmme vun all de 
Lëschten:  1.256.624
Nombre électoral:  179.518
Déi verschidde Lëschten hu folgend Stëmme 
kritt:
Lëscht 1 (DP):  269.259
Lëscht 2 (Piraten):  96.830
Lëscht 3 (déi Konservativ):  6.661
Lëscht 4 (KPL):  14.334
Lëscht 5 (déi Lénk):  60.812
Lëscht 6 (Volt):  26.528
Lëscht 7 (déi gréng):  237.615
Lëscht 8 (LSAP):  153.396
Lëscht 9 (ADR):  126.084
Lëscht 10 (CSV):  265.105
Op deene verschiddene Lëschte si gewielt 
ginn:
Lëscht 1 (DP - Demokratesch Partei): zwee 
Gewielter, den Här Charles Goerens an d’Ma-
damm Monica Semedo
Lëscht 2 (Piraten): kee Gewielten
Lëscht 3 (déi Konservativ): kee Gewielten
Lëscht 4 (KPL - d’Kommunisten): kee Gewielten
Lëscht 5 (déi Lénk - European Left): kee 
 Gewielten
Lëscht 6 (Volt Luxembourg, Lëtzebuerg): kee 
Gewielten

Lëscht 7 (déi gréng): ee Gewielten, d’Madamm 
Tilly Metz

Lëscht 8 (LSAP): ee Gewielten, den Här Nicolas 
Schmit

Lëscht 9 (ADR - Alternativ Demokratesch Re-
formpartei - ACRE, Alliance of Conservatives 
and Reformists in Europe): kee Gewielten

Lëscht 10 (CSV - Chrëschtlech-Sozial Volleks-
partei): zwee Gewielter, den Här Christophe 
Hansen an d’Madamm Isabel Wiseler-Santos 
Lima

D’Reiefolleg vun de Suppleantë vum eenzege 
Wahlbezierk:

Wat d’Suppleanten ugeet, huet d’Kommissioun 
d’Reiefolleg vun de Suppleanten op deene ver-
schiddene Lëschte festgehalen.

Lëscht 1 (DP - Demokratesch Partei): d’Ma-
damm Simone Beissel, d’Madamm Anne 
Daems, den Här Gusty Graas, den Här Loris 
Meyer

Lëscht 7 (déi gréng): den Här Meris Sehovic, 
d’Madamm Tanja Duprez, d’Madamm Jessie 
Thill, den Här Christian Kmiotek, den Här 
 Martin Kox

Lëscht 8 (LSAP): den Här Marc Angel, d’Ma-
damm Lisa Kersch, d’Madamm Simone 
 Asselborn-Bintz, d’Madamm Joanne Goebbels, 
den Här Elisha Winckel

Lëscht 10 (CSV - Chrëschtlech-Sozial Volleks-
partei): d’Madamm Martine Kemp, den Här 
Romain Osweiler, den Här Stefano D’Agostino, 
d’Madamm Liane Felten épouse Kraus

Ech kommen elo zu de Piècë vun de gewielte 
Kandidaten. Déi gewielte Kandidaten hunn an 
der Chamber tëschent dem 28. Mee an dem 
14. Juni 2019 folgend Piècen ofginn: eng Kopie 
vun hirer Carte d’identité oder vun hirem Pass; 
e Certificat de résidence; eng Deklaratioun op 
d’Éier, wat d’Netbestoe vun Inkompatibilitéiten 
duerch Verwandschaft oder Bestiednis ugeet; e 
Formulaire, mat deem si sech engagéieren, 
d’Inkompatibilitéiten, wat d’Fonctiounen 
ugeet, zurzäit ze behiewen; souwéi eng Attes-
tatioun, dass si net och simultan an engem 
aneren EU-Memberstat fir d’Europawahle kan-
didéieren.

De Parquet huet de 7. Juni 2019 der Chamber 
e Bilan mat de Konklusiounen zougestallt 
iwwert d’Konditiounen, wat d’Wielbarkeet 
ugeet, fir jidder eenzelne Kandidat.

D’Kommissioun huet decidéiert, dass sech aus 
de genaue Kontrolle vun deene gesamte Piècë 
vun de gewielte Kandidaten ergëtt, dass:

1. all gewielte Kandidat d’Konditiounen, wat 
d’Wielbarkeet ugeet, erfëllt, esou wéi se am 
éischte Paragraf vum Artikel 285 an am éisch-
ten Alinea vum Artikel 286 vum Wahlgesetz 
virgesi sinn;
2. dass kee gewielte Kandidat vun enger In-
kompatibilitéit duerch Verwandschaft oder Be-
stiednis betraff ass, esou wéi et am Artikel 288 
vum Wahlgesetz steet;
3. dass kee gewielte Kandidat simultan an 
engem aneren EU-Memberstat fir d’Euro-
pawahle kandidéiert huet, konform zum Ver-
buet, deen am zwieleften Alinea vum Arti-
kel 291 vum Wahlgesetz steet, a
4. dass all gewielte Kandidat sech iwwregens 
och dozou verflicht huet, nodeems seng Pou-
voire vun der Chamber validéiert gi sinn, d’De-
marchen ze ënnerhuelen, fir dass keng Inkom-
patibilitéiten, wat d’Fonctiounen ugeet, méi 
bestinn, esou wéi dat am Artikel 287 vum 
Wahlgesetz an am Artikel 7 Paragrafen 1 an 2 
vum europäeschen Akt vun 1976 steet.
Ech soen Iech Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Bernard. Merci och allen 
anere Memberen aus der Kommissioun.
Vote
Ass d’Chamber mat de Konklusioune vun der 
Kommissioun averstanen a validéiert deemno 
d’Europawahle vum 26. Mee 2019?
Ech géif Iech bieden, en Handzeechen ze maa-
chen, wann een d’accord ass.
Wien enthält sech?
Wien ass dergéint?
D’Europawahle vum 26. Mee 2019 sinn also 
domat eestëmmeg validéiert. Ech wäert de Pre-
sident vum Europaparlament an deem Sënn in-
forméieren.
Domat si mer um Enn vun der Sitzung ukomm. 
Déi nächst Sitzung ass fir de 25. Juni virgesinn.
D’Sitzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 15.35 
heures.)



(La séance publique est ouverte à 14.31 
heures.)

1. Ouverture de la séance publique
 M. Fernand Etgen, Président.- Ech maa-

chen d’Sitzung op.
Huet d’Regierung eng Kommunikatioun ze 
maachen?

 Mme Corinne Cahen, Ministre de la 
 Famille et de l’Intégration.- Neen, dat ass net de 
Fall, Här President.

2. Communications
 M. Fernand Etgen, Président.- Ech hu 

 folgend Kommunikatiounen un d’Chamber ze 
maachen:
D’Lëscht vun de parlamentareschen Ufroen a 
vun den Äntwerten ass um Büro deponéiert. 
D’Lëscht vun de Projeten, déi säit der leschter 
Sitzung deponéiert gi sinn, ass verdeelt ginn.
D’Lëscht mat de Petitiounen, déi säit der 
leschter Sitzung deponéiert goufen, ass och 
verdeelt ginn.
Communications du Président - séance pu-
blique du 25 juin 2019
1) La liste des questions au Gouvernement ainsi 
que des réponses à des questions est déposée sur 
le bureau.
Les questions et les réponses sont publiées au 
compte rendu.
2) Le projet de loi suivant a été déposé à l’Admi-
nistration parlementaire :
7446 - Projet de loi
1° portant transposition de la directive 
(UE) 2018/1910 du Conseil du 4 décembre 2018 
modifiant la directive 2006/112/CE en ce qui 
concerne l’harmonisation et la simplification de 
certaines règles dans le système de la taxe sur la 
valeur ajoutée pour la taxation des échanges 
entre les États membres ;
2° modifiant la loi modifiée du 12 février 1979 
concernant la taxe sur la valeur ajoutée
Dépôt : M. Pierre Gramegna, Ministre des 
 Finances, le 20.06.2019
3) Les demandes de pétition publique suivantes 
ont été déposées :
1310 - Demande de pétition publique : Taux de 
chômage au Luxembourg

Dépôt : José Carlos Lavandeira Rodrigues, le 
18.06.2019
1311 - Demande de pétition publique : Création 
d’une plateforme virtuelle officielle pour mieux 
 gérer le lien entre les personnes physiques et les 
institutions officielles
Dépôt : Claire Albrecht, le 20.06.2019
1312 - Demande de pétition publique : Pour une 
nouvelle législation qui oblige les agents de sécu-
rité et les portiers à porter un badge d’identité 
pendant le travail
Dépôt : Mustapha Rial, le 21.06.2019
1313 - Demande de pétition publique : L’obliga-
tion pour toute personne qui veut passer le permis 
de conduire d’avoir une formation premier secou-
riste
Dépôt : Sergio Dias, le 21.06.2019
1314 - Demande de pétition publique : Santé et 
sécurité de la population
Dépôt : Nathalie Choque, le 23.06.2019

3. Ordre du jour
Den Ordre du jour, esou wéi d’Presidente-
konferenz e virschléit, ass Iech zougestallt ginn. 
Ass d’Chamber mam Ordre du jour aversta-
nen?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 

Mosar freet d’Wuert.
 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, Merci, Här 

President. Ech wollt d’Wuert froen, fir Iech, Här 
President, an der Chamber matzedeelen, datt 
mir mat gewësse Praktiken, déi sech amgaange 
sinn an der Commission juridique ze etabléie-
ren, absolutt net méi kënnen averstane sinn.
Ech si virun e puer Deeg ugeruff ginn am 
Kontext vum Waffegesetz, wou Der wësst, Här 
President, datt am Moment sech ganz vill Leit 
Suerge maachen iwwert dat, wat an deem 
Waffegesetz do passéiert. An dunn hat ech en 
Här um Tëlefon vun enger Associatioun, déi 
sech ëm dat Waffegesetz do këmmert. An 
dunn huet dee mer gesot, e wär e bësselchen 
erstaunt, e wär an enger Reunioun vun der 
Commission juridique vun der Chamber ge-
wiescht an et wär kee vun der CSV do ge-
wiescht.

 M. Gilles Roth (CSV).- Dat kann dach net 
sinn!

 Mme Diane Adehm (CSV).- Dat kann 
dach net sinn!

 M. Laurent Mosar (CSV).- Dat huet de 
Mann mer gesot.
(Interruption)
Dunn hunn ech natierlech nogehaakt a gefrot, 
wéi dat da méiglech wär, ob e mer da kéint 
vläicht eng Kopie vun der Demande de convo-
cation zoukomme loossen. Dunn huet de 
Mann dat gemaach.
Entre-temps, Här President, sinn ech vun 
engem Zweeten ugeruff ginn, och en Här vun 
enger anerer Associatioun, dee mer déisel-
wecht Geschicht gezielt huet, deen awer bis 
elo nach net empfaange ginn ass, mä dee sech 
opgereegt huet, wéi do ganz besonnesch hei 
vum President vun der Commission juridique 
procedéiert ginn ass.
Hei hunn ech näämlech de Bréif, Här President. 
Déi zwee Bréiwer si ganz genau d’selwecht 
libel léiert: un d’Chambre des Députés, un 
d’Commission de la Justice. An déi Leit froen, 
fir eng Entrevue mat der Commission juridique 
ze kréien. An oh, Dir Dammen an Dir Hären, 
wou sinn déi Leit empfaange ginn? An der Rue 
du Saint-Esprit an der grénger Fraktioun!

 M. Gilles Roth (CSV).- Dat ass dach skan-
daléis!
(Interruption)

 Mme Diane Adehm (CSV).- Dat ass e 
Skandal!

 M. Léon Gloden (CSV).- Si hunn emol net 
driwwer geschwat!

 M. Laurent Mosar (CSV).- Ech muss Iech 
soen, ech si 25 Joer Member vun deem heiten 
Haus. Dat do hunn ech nach net matgemaach. 
Ech géif Iech bieden, Här President, datt Der 
dem President vun der Commission juridique 
géift soen, …

 M. Gilles Roth (CSV).- Deen net do ass. 
Deen net do ass!

 M. Laurent Mosar (CSV).- … datt, wann 
e Bréif un d’Chamber an un d’Commission juri-
dique adresséiert gëtt, hien der Commission ju-
ridique dee Bréif virzeleeën huet an ze kucken, 
wat d’Positioun vun der Commission juridique 
ass, ob eng Entrevue mat där Associatioun soll 
stattfannen oder net. A wann d’Commission ju-
ridique decidéiert, dat net ze maachen, datt 
dann déi Associatioun geschriwwe kritt, si soll 

wannechgelift bei all Fraktiounen eng Entrevue 
ufroen an net nëmme just bei där grénger Frak-
tioun.
Déi gréng Kolleegen hunn d’Transparenz 
grouss um Fändel.
(Brouhaha)
Abee, ech muss Iech soen, dat hei huet näischt 
méi mat Transparenz ze dinn. An ech wëll och 
direkt ganz kloer soen am Numm vun eiser 
Fraktioun: Dat ass déi leschte Kéier, datt mir 
esou eppes akzeptéieren, Här President. Wann 
dat nach eng Kéier virkënnt, da froe mir, datt 
de President vun der Commission juridique 
ausgewiesselt gëtt.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Mosar. Ech ginn Iech Akt vun Ärer 
Deklaratioun. Dir däerft awer och d’Kopie vun 
deenen zwee Bréiwer un d’Chamber deponéie-
ren, datt mer déi dann och hunn.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Déi misst Der 
schonn hunn. Déi sollen näämlech an der grén-
ger Fraktioun ukomm sinn.
(Hilarité)
(Dépôt d’un document par M. Laurent 
 Mosar)

4. 7416 - Projet de loi modifiant l’ar-
ticle L. 222-9 du Code du travail

 M. Fernand Etgen, Président.- An da 
kéinte  mer zu dem éischte Punkt vum Ordre du 
jour kommen, dem Projet de loi 7416, enger 
Erhéijung vum Mindestloun. Et hu sech schonn 
ageschriwwen: den Här Aly Kaes, d’Madamm 
Carole Hartmann, den Här Carlo Back, den Här 
Jeff Engelen, den Här Marc Baum an den Här 
Sven Clement. D’Wuert huet elo de Rapporteur 
vum Projet de loi, den honorabelen Här 
Georges Engel. Här Engel, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission du Travail, de 
l’Emploi et de la Sécurité sociale

 M. Georges Engel (LSAP), rapporteur.- 
Merci, Här President. Dir Dammen an Dir Hä-
ren, haut ass e gudden Dag fir déi Leit, déi 
schaffen hei zu Lëtzebuerg. De Projet de loi 
7416 setzt een Deel vun der Decisioun aus 
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dem Regierungsaccord ëm, fir retroaktiv op 
den 1. Januar 2019 de Mindestloun netto ëm 
100 Euro ze héijen.
De Mindestloun geet mat dëser leschter Deci-
sioun ëm 0,9 % an d’Luucht. Et ass déi drëtt 
Etapp vun der Erhéijung vum Mindestloun. Do-
madder ass dëse wichtege Projet a manner wéi 
zéng Méint no de leschte Wahlen an d’Praxis 
ëmgesat ginn. Dës zweet Erhéijung kënnt 
näämlech zousätzlech bei d’Erhéijung vun 
1,1 % derbäi, fir déi d’Chamber schonn am 
Dezember vum leschte Joer gréng Luucht ginn 
hat. Zesumme mam Crédit d’impôt salaire so-
cial minimum, dee mam Budgetsgesetz fir 
2019 gestëmmt gouf a sech op 70 Euro be-
leeft, hunn elo all déi Leit, déi de soziale 
Mindestloun kréien, mindestens 100 Euro 
netto méi am Portmonni.
Fir dass déi Salariéen, déi liicht méi wéi de qua-
lifizéierte Mindestloun verdéngen, awer net 
ganz vun dëser Erhéijung ausgeschloss ginn, 
gëtt den ugeschwatene Steierkreditt linear 
erofgesat vu 70 op 0 Euro fir d’Bruttoléin, déi 
pro Mount tëschent 2.500 an 3.000 Euro leien. 
D’Käschte vun dëser Erhéijung, déi ginn opge-
deelt: ronn zwee Drëttel fir de Stat an een 
Drëttel fir d’Betriber.
Erlaabt mer, e klenge Réckbléck op d’Evolu-
tioun vum Mindestloun an d’Geschicht vum 
Mindestloun ze maachen. Déi éischt Kollektiv-
accorde ginn et säit 1893. Eréischt 1910 goufe 
se awer generaliséiert an 1936 mat der Scha-
fung vum Conseil national du travail si se an eis 
Legislatioun ageschriwwe ginn. Iwwregens 
deemools wéi och haut goufen a ginn et och 
nach vill Leit, déi schaffen, déi net an engem 
Kollektivvertrag sinn. A fir si bleift d’Lounop-
besserung eng individuell Negociatioun.
En éischte Projet de loi, deen de soziale 
Mindestloun sollt aféieren, gouf 1916 depo-
séiert an dunn 1926 vun der Chambre de Tra-
vail iwwerholl, leider awer ouni Succès. De 
Statsrot huet deemools gefaart, dass et duerch 
d’Aféierung vun engem Mindestloun zu enger 
Hausse vum Chômage géif kommen, well d’Pa-
trone retizent wieren, fir Leit mam Mindestloun 
anzestellen.
1935 huet d’Chambre de Travail du fonnt, dass 
e Mindestloun net noutwendeg wier an dass 
d’Kollektivverhandlungen dee bessere Wee wie-
ren, fir ze verhandelen. Nom Zweete Weltkrich 
louchen d’Léin ënnert dem Existenzminimum, 
fir ze liewen. Et goufe grouss Spannungen an 
der Gesellschaft an eng Rei Streike sinn ausge-
brach. An dunn 1944 ass dee legale Mindest-
loun agefouert ginn.
Am Arrêté stoung Folgendes: « (...) dans un in-
térêt d’ordre économique et de paix sociale, 
dans l’attente de la fixation des salaires par voie 
de contrat collectif ou autrement, de fixer les 
salaires considérés comme indispensables pour 
permettre aux travailleurs de se procurer les 
 articles de première nécessité et le logement 
nécessaire au maintien d’un niveau de vie suffi-
sant. »
Eng Interventioun vun der Regierung war 
deemno noutwendeg, fir erëm normal 
Liewens konditiounen hierzestellen. Den Arti-
kel 4 vum Arrêté vun 1944 huet präziséiert, 
dass - a lausch tert elo gutt no! - an deselwech-
ten Aarbechtskonditiounen a mam selwechte 
Rendement de Salaire vun den Aarbechterinne 
fixéiert gëtt op 80 % bis 90 % vun deem, wat 
d’Männer kréien. Initial war proposéiert ginn, 
eng Forschett vu 70 % bis 90 % ze fixéieren. 
Mä finalement huet sech d’Propositioun 80 % 
bis 90 % duerchgesat, baséierend op der Iddi 
« même rendement, même rémunération ». 
Dat war d’Iddi. Déi ass dunn awer net esou 
ëmgesat ginn. Den Taux ass dunn uniform 
1951 op 90 % gesat ginn. Den Arrêté vun 
1963 huet d’Differenz vum Salaire tëschent 
Mann a Fra dunn opgehuewen, glécklecher-
weis.
Säit 1957 ass de Mindestloun un den Index 
ugepasst. All zwee Joer leet d’Regierung der 
Chamber e Rapport iwwert d’Evolutioun vun 
der ekonomescher Entwécklung an de Léin vir 
mat, wa se dat da wëllen, enger Upassung vum 
Mindestloun. Säit 1977 gëllt de Mindestloun fir 
all schaffend Leit. Am Ufank waren näämlech 
d’Hausaarbecht an d’Agrikultur net vum Min-
destloun betraff a waren deemno ausgeschloss.
1965 gouf eng Differenz tëschent dem all-
gemengen an dem qualifizéierte Mindestloun 
agefouert, wat eng Majoratioun vun 20 % fir 
déi qualifizéiert Salariéë mat sech bruecht huet. 
Eng Mesure, déi och haut nach a Kraaft ass.
De soziale Mindestloun muss regelméisseg an 
der Relatioun mat anere Revenue gesi ginn, wéi 
zum Beispill mam REVIS oder mam Revenu 

pour personnes gravement handicapées. An 
esou ass et deemno ganz staark ze begréissen, 
dass et haut och nach zu enger Erhéijung vun 
dësen zwee Revenu-de-substitutionen, wéi se 
genannt ginn, kënnt.
Här President, eng Gesellschaft, déi dësen 
Numm verdéngt, ass eng Gesellschaft, déi ze-
summebréngt, déi Leit abënnt, an net eng, déi 
d’Mënschen auserneendreift. Dozou gehéiert 
natierlech eng héchstméiglech Liewensqualitéit 
fir jiddwereen. An déi Liewensqualitéit setzt 
sech aus ganz verschiddene Facteuren zesum-
men. Zu dëse gehéieren eng gesond Ëmwelt, e 
séchert Ëmfeld, eng gutt Educatioun oder och 
nach eng gutt Gesondheetsversuergung.
An ee weidere wichtege Facteur ass - ob een dat 
elo wëllt héieren oder net - dee finanziellen. Et 
ass méi wéi bedenklech, wann, wéi statistesch 
Zuelen dat beleeën, den Ënnerscheed tëschent 
Aarm a Räich ëmmer méi grouss gëtt. Komplett 
inakzeptabel ass et awer aus dem mënsch-
lechen, awer och aus dem gesellschaftleche 
Bléck wénkel, dass d’Aarmut zouhëlt, jo, dass et 
souguer Leit gëtt, déi eng Aarbecht hunn an 
trotzdeem net iwwert d’Ronne kommen.
Wann an engem räiche Land wéi Lëtzebuerg 
de soziale Mindestloun ënnert der Aarmuts-
grenz läit, da leeft awer iergendeppes schif. An 
ee vun den Hiewelen, fir hei anzewierken, ass 
eben eng Erhéijung vum Mindestloun. D’Er-
héi je vum Mindestloun gëtt jo ënnerstëtzt 
duerch eng Etüd vum Statec, déi beseet, dass, 
wann ee 40 Stonnen hei zu Lëtzebuerg schafft, 
een 1.922 Euro brauch, fir ze liewen. Dat ass 
méi, wéi den aktuelle Mindestloun hiergëtt, 
wann een also d’Cotisatiounen ewechrechent.
Duerfir, dës Erhéijung, déi haut gemaach gëtt, 
ass absolutt net vu Muttwëll. Wichteg ass nach 
eemol ze ënnersträichen, dass déi Erhéijung 
vun 100 Euro dann och retroaktiv, réckwier-
kend op den 1. Januar vun dësem Joer gëllt.
Elo zu de Montanten: Fir ee Salarié ouni Quali-
fikatioun leie mer beim soziale Mindestloun elo 
bei 2.071,10 Euro, fir déi mat Qualifikatioun 
bei 2.485,32 Euro. Als qualifizéierte Salarié gëllt 
eng Persoun, déi op d’mannst e CATP oder en 
DAP huet, deen, deen e CCM oder e CCP mat 
zwee Joer Experience huet oder e CITP mat 
fënnef Joer Experience. Dee Salaire misst och 
bezuelt ginn, wann een zéng Joer Erfahrung 
huet am Beruff, deen een ausüübt, och wann 
een net déi néideg Zertifikatiounen huet.
Vun 28 Länner an Europa sinn et der 22, déi de 
Mindestloun hunn. Déi variéiere ganz staark, 
vun 286 Euro a Bulgarien bis 2.021 Euro zu 
Lët zebuerg. Et kann een u sech dräi grouss 
Gruppen ënnerscheeden oder feststellen:
- manner wéi 500 Euro a Bulgarien, Rumänien 
an an Ungarn;
- tëschent 500 an 1.000 Euro a Kroatien, Li-
tauen, Polen, Tschechien, Portugal, Griichen-
land, Slowenien, Slowakei, an
- iwwer 1.000 Euro a Spuenien, a Groussbritan-
nien, Malta, Frankräich, Irland, Holland, Belsch, 
Däitschland an och hei zu Lëtzebuerg.
A sechs Länner hunn e Mindestloun, deen a 
verschiddene Branchë gëllt. Dat sinn Éisträich, 
Zypern, Dänemark, Finnland, Italien an och 
Schweden.
Beim Mindestloun geet et natierlech och 
drëms, fir d’Kafkraaft ze erhalen, wat gutt fir eis 
wirtschaftlech Situatioun ass, an et geet drëms, 
d’Aarmut ze bekämpfen.
Déi, déi vum soziale Mindestloun musse liewen 
an déi net vun anere Virdeeler aus Kollektivver-
träg kënne profitéieren, hänke fir eng Opbesse-
rung vun hirem Salaire vun eiser Decisioun hei 
of, de Mindestloun ze erhéijen. Eis Decisioun 
huet deemno och eppes mat Dignitéit vis-à-vis 
vun de Fraen a Männer ze dinn, déi hei zu Lët-
zebuerg schaffen, a wéi eng Wichtegkeet mer 
der Aarbecht an eiser Gesellschaft ginn.
De soziale Mindestloun ass ee vun den Haapt-
elementer an der Lutte géint d’Aarmut a géint 
déi sozial Ausgrenzung. Déi positiv Effekter vun 
enger substanzieller Erhéijung - an dës Erhéi-
jung vun 100 Euro, déi ass substanziell - gekop-
pelt mat enger linearer Erofsetzung vum Steier-
kreditt vu 70 op 0 Euro fir d’Bruttoléin vun 
2.500 bis 3.000 Euro hëllefen also net nëmmen 
deenen, déi de Mindestloun reellement kréien, 
mä och deenen, déi liicht driwwer leien. An dat 
sinn hei zu Lëtzebuerg ronn 61.700 Leit, do-
vunner wunnen eng ronn 57 % hei zu Lëtze-
buerg. An déi Leit, déi hunn et och weiderhin, 
och elo mat deenen 100 Euro weider, net ein-
fach bei eisen Immobiliepräisser, bei eise 
Loyer en, fir en dezent Liewen ze féieren.
Dës Erhéijung vum Mindestloun ass ee ganz 
konkret Beispill vun effikasser Sozialpolitik, e 
wich tege Schratt am Kampf géint d’Aarmut, 
mä mir musse weider u weidere Schrëtt vir u-
schaffen.
Zu den Aarbechten an der Kommissioun: De 
Projet de loi gouf den 1. Mäerz deposéiert. Et 

goufen eng Rei vun Avise vun der Chambre des 
Salariés, vun der Chambre de Commerce, vun 
der Chambre des Métiers, vun der Chambre 
des Fonctionnaires et Employés publics a vum 
Conseil d’État. Mäi Rapport gouf de 6. Juni 
adoptéiert.
D’Chambre des Salariés huet hiren Accord mar-
kéiert, huet awer och gesot, dass et nach net 
duergeet, fir der sozialekonomescher Evolu-
tioun am Lëtzebuerger Land gerecht ze ginn. 
De Conseil d’État hat eng Opposition formelle 
zum Artikel 3, déi dann och konnt duerch en 
Avis complémentaire vum 21. Mee erausgeholl 
ginn, well den Artikel gestrach gouf.
D’Chambre de Commerce an d’Chambre des 
Métiers, déi hunn en Avis zesumme gemaach 
an hu constatéiert, dass de Projet de loi ouni 
Consultatioun mat de Patronen ausgefouert 
gouf. Si hunn hiren Desaccord markéiert, vu 
d’eko nomesch Situatioun hei am Land. Besser 
wier et hinnen no, eng substanziell Erhéijung 
vun de soziale Wunnengen an de Wunnengs-
hëllefen ze maachen.
Här President, d’Kommissioun huet mäi Rap-
port à l’unanimité ugeholl. Dat ass e gutt 
Zeechen. An ech soen och Merci derfir a ginn 
heimadder den Accord vun der LSAP. An ech 
soen Iech Merci fir d’Nolauschteren a fir dëse 
gudden a wichtege Projet.
Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Engel. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Aly Kaes agedroen. Här Kaes, 
Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 M. Aly Kaes (CSV).- Merci, Här President. 
Dir Dammen an Dir Hären, ech géif mer fir 
d’Éischt erlaben, dem honorabelen Här 
Georges Engel villmools Merci ze soe fir säi 
schrëftlechen a mëndleche Rapport. Ech géif 
dann och direkt soen, an en huet et jo schonn 
ugedeit, datt mer natierlech dat Gesetz, dee 
Projet de loi, et ass jo nach kee Gesetz, hei 
wäerte matstëmmen, esou wéi mer iwwregens 
bis elo nach all Erhéijung vum Mindestloun 
matgedroen hunn, ob et déi all zwee Joer 
unhand vun engem Rapport iwwert déi eko-
nomesch Entwécklung ass, deen dann dozou 
féiert, datt mer eng Adaptatioun vum Mindest-
loun maachen, oder ob et eng strukturell Erhéi-
jung ass, wéi mer se elo dës Kéier maache mat 
0,9 %, esou wéi de Rapporteur et scho gesot 
huet.
Ech wëll och ganz kloer nach eng Kéier hei 
soen, wa mer déi drëtt Mesure, déi jo an deem 
Package ass, net matgestëmmt hunn, well mer 
de Budget net gestëmmt hunn, dann ass et 
dach awer e bësse bëlleg, eis ze ënnerstellen, 
wa mer net géifen de Budget stëmmen, dann 
hätte mer automatesch och déi Mesure net 
matgedroen.
All Mënsch weess, wann een e Budget net 
stëmmt, da gëtt et Punkten dran, déi awer mat 
Sécherheet géifen direkt mat ënnerstëtzt ginn. 
An esou ass et och fir de Crédit d’impôt fir de 
soziale Mindestloun. Dat hätte mir ganz sécher, 
wann dat individuell gestëmmt gi wier, ënner-
stëtzt. Ech wollt dat just hei soen.
Da wëll ech ganz kloer soen, datt et eis ganz 
wichteg ass, datt mer deene Leit, déi fir de 
Mindestloun schaffen, regelméisseg Adapta-
tioune ginn, fir datt se eenegermoossen an 
hirem  dach deieren Ëmfeld, fir et emol esou ze 
soen, kënne mathalen. Erlaabt mer trotzdeem 
awer ze soen, datt mer als CSV déi eng oder 
déi aner Kritik hunn. Déi eng oder aner Kritik.
Emol fir d’Éischt muss een dach awer soen, jo, 
ganz am Ufank war kloer gesot: Et gëtt eng re-
gelméisseg Upassung an da gëtt et dodrop 
nach 100 Euro netto. Dunn op eemol hu mer 
gesot oder ass gesot ginn: Den 1.1.2019 gëtt 
et direkt déi 100 Euro netto.
Dir kënnt Iech erënneren, datt, wéi mer iwwert 
déi 1,1 % geschwat hunn, ech dunn hei op 
deem Pult sot, datt et, jo, net fir den 1.1.2019 
wäert Realitéit ginn, mä iergendeng Kéier méi 
spéit. A mir hunn elo schonn en halleft Joer ëm 
an nach huet net jiddwereen all déi Augmenta-
tiounen, déi awer sollten ab dem 1.1.2019 
direkt Realitéit ginn. Mir stëmmen natierlech 
elo eng Retroaktivitéit, keng Diskussioun.

 Plusieurs voix.- Aah!
 M. Aly Kaes (CSV).- Awer dat féiert dozou, 

datt eng ganz Rei Patronen, an ech denken och 
virun allem u ganz kleng Patronen, Privatstéit, 
déi Leit agestallt hunn, déi deen een oder 
 aneren agestallt hunn, u sech e Recalcul musse 
maachen, déi déi Adaptatioun schonn hätte 
missen iwwert de Crédit d’impôt vun deem 
Moment un, wou dat Gesetz a Kraaft ge-
trueden ass, mat ëmsetzen. Dat ass awer, an 
dat wësse mer ganz kloer, bei villen net ge-
schitt.

Dann ass et och net kloer, wann een aner So-
zialleeschtunge kritt, ob een déi Sozial-
leeschtungen dann nach behält oder deels 
behält. Dat ass nach ëmmer net ganz sécher an 
et ass nach ëmmer net am Detail gekuckt, wéi 
dat sech an der Realitéit presentéiert.
Dir gesitt also, et sinn dach awer eng ganz Rei 
Saachen, déi net wierklech seriö gekuckt gi 
sinn. Mä trotzdeem, och wann do eng ganz Rei 
Inconnue sinn, wëll ech Iech awer nach eng 
Kéier zum Schluss soen, datt d’CSV dat hei, dee 
Projet de loi wäert stëmmen. An ech ginn och 
domadder ganz offiziell den Accord dozou.
Merci.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Kaes. Als nächste Riedner ass déi 
honorabel Madamm Carole Hartmann age-
droen. Madamm Hartmann, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Carole Hartmann (DP).- Här Pre-
sident, Kolleeginnen a Kolleegen, ech wëll dës 
Ried mat engem Zitat vun eisem Kolleeg, dem 
Lex Krieps, ufänken.

 Plusieurs voix.- Aah!
(Brouhaha)

 Une voix.- Hien huet Gebuertsdag haut!
 Mme Carole Hartmann (DP).- En plus.

(Interruptions diverses)
„D’gesetzlech Erhéijunge vum Mindestloun 
sinn den Equivalent vu Gehaltserhéijunge vu 
Salariéen, déi net ënner ee Kollektivvertrag 
 falen.“
D’Koalitiounsparteien hu sech am Regierungs-
programm drop gëeenegt, dass de Mindest-
loun 2019 ëm 100 Euro netto an d’Luucht 
geet. En éischten Deel vun dësen 100 Euro 
goufe schonn am Dezember 2018 iwwert déi 
regelméisseg Upassung vum Mindestloun un 
déi allgemeng Lounentwécklung gestëmmt. En 
zweeten Deel hu mir iwwert d’Budgetsgesetz 
vun 2019 realiséiert, andeems e spezielle Crédit 
d’impôt agefouert gouf. Haut schwätze mer 
iwwert den drëtten a leschten Deel, eng exzep-
tionell Erhéijung nieft de Bienallen ëm 0,9 %.
Et ass net onwesentlech ze betounen, dass déi 
Gesamterhéijung vum Mindestloun zu zwee 
Drëttel vum Stat a just zu engem Drëttel vun 
de Betriber gedroe gëtt. Dat war eis als Demo-
kratesch Partei besonnesch wichteg, fir d’Kom-
petitivitéit vun eiser Ekonomie net onnéideg ze 
belaaschten. Jo, mir stinn zu engem héije 
Mindestloun zu Lëtzebuerg.
Mä d’DP ass a bleift awer och der Meenung, 
dass eis Betriber sech dësen héije Mindestloun 
musse leeschte kënnen. Dee Moment, wou dat 
net méi de Fall ass, ginn d’Aarbechtsplazen 
ofgebaut a mir hunn deene Leit, deene mer 
eigentlech hëllefe wollten, e Bärendéngscht ge-
leescht. Duerfir si mir der Meenung, dass een 
dës Mindestlounerhéijung net getrennt vun 
deene Mesuren däerf gesinn, déi mir fir eng 
ver bessert Kompetitivitéit vun eise Betriber ëm-
gesat hu respektiv nach wäerten ëmsetzen.
Nodeems den IRC, also d’Betribsbesteierung 
scho mat der Steierreform 2017 däitlech erof-
gesat gouf, hu mir mam Budget 2019 nach 
eng Kéier nogeluecht, soudass eis Betriber just 
nach mat 17 % besteiert ginn. D’Tranche, déi 
just mam Taux minimum vu 15 % besteiert 
gëtt, ass vu 25.000 op 175.000 Euro eropgaan-
gen. Do dernieft wäerten an Zukunft déi staat-
lech Hëllefe fir Betriber net méi besteiert ginn. 
Dëst sinn alles steierlech Mesuren, déi eise Be-
triber hëllefen, mat hirer Konkurrenz am Aus-
land matzehalen an esou och an Zukunft gutt 
Salairen ze bezuelen.
D’DP gesäit awer och nieft dem steierlechen 
Ëmfeld an de Salairë Sputt no uewen, fir eisen 
Aarbechtsmarché nach méi attraktiv souwuel fir 
d’Salariéë wéi och fir d’Betriber ze maachen. 
D’Flexibiliséierung vun den Aarbechtszäiten ass 
fir eis eng absolutt Prioritéit fir dës Legislatur-
period. Méi flexibel Aarbechtszäiten erlaben  
et de Mënschen, hire Beruff, hir Famill an  
hir Fräizäit besser ënner een Hutt ze kréien.  
An d’Betriber kënne sech dann och besser or-
ganiséieren. Dat ass fir eis eng Win-win-Situa-
tioun.
Här President, bei der Erhéijung vum Mindest-
loun geet et am Endeffekt dorëms, dass jidd-
wereen, deen zu Lëtzebuerg schafft, sech och 
d’Liewen zu Lëtzebuerg leeschte kann. Et gëllt, 
mat alle Mëttelen ze verhënneren, dass zu Lët-
zebuerg de Phenomeen vun de Working Poor 
optrëtt, also dass d’Leit vun Aarmut bedrot 
sinn, obwuel si enger regelméisseger Aarbecht 
noginn. Duerfir si mir houfreg drop, dass d’Re-
gierung an der leschter Legislaturperiod eng 
Hällewull u Sozial- a Sachleeschtungen age-
fouert huet, déi mat dozou bäidroen, dass 
virun allem Famillje mat Kanner a Monoparen-
talle besser iwwert d’Ronne kommen, wéi dat 
an der Vergaangenheet nach de Fall war.
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Eleng d’Steierreform, déi verbessert Subvention 
loyer an d’gratis Schoulbicher maache bei 
engem monoparentalle Stot mat zwee Kanner 
e Plus vu ronn 3.700 Euro am Joer aus. Dat ass 
eng effikass Sozialpolitik, wéi mir eis se virstel-
len. D’Sue kommen direkt do un, wou se och 
gebraucht ginn. Zu dëser Sozialpolitik gehéiert 
och weiderhin en héije Mindestloun. An duerfir 
wäerte mir dëse Projet och matstëmmen.
Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Madamm Hartmann. Nächsten age-
schriwwene Riedner ass den honorabelen Här 
Carlo Back. Här Back, Dir hutt d’Wuert.

 M. Carlo Back (déi gréng).- Här President, 
léif Kolleeginnen a Kolleegen, eng sozial ge-
recht Gesellschaft ass eng Gesellschaft, déi sech 
an éischter Linn ëm hir schwächste Membere 
bekëmmert. Dat ass eng Gesellschaft, déi een 
opfänkt, wann een duerch Imprevuen am 
Liewe riskéiert, an d’Aarmut ofzerutschen. Et 
ass awer och eng Gesellschaft, déi jiddweren-
gem d’Fräiheet an d’Méiglechkeete bitt, sech 
selwer ze entfalen a seng Ziler am Liewen ze 
erreechen.
Esou eng Gesellschaft muss derfir suergen, datt 
et sech mat engem Loun zu mënschewierdege 
Konditioune liewen an net nëmmen iwwer-
liewe léisst. De Mindestloun ass ee vun den 
Haaptoutilen, fir dëst Zil ze erreechen. Aus dë-
sem Grond hat d’Regierung decidéiert, eng 
strukturell Erhéijung vum Mindestloun virze-
huelen, fir esou zesumme mat der Erhéijung, 
déi mer am Dezember d’lescht Joer hei ge-
stëmmt hunn, op ronn 100 Euro ze kommen.
Mir begréissen dës strukturell Erhéijung vum 
Mindestloun, well et ass fir eis e wichtege 
Schratt an d’Richtung vun enger sozial méi ge-
rechter Welt. D’Erhéijung vum Mindestloun ass 
allerdéngs net déi eenzeg Äntwert op de Pro-
blem vun de Working Poor an der Prekaritéit vu 
sëlleche Leit an dëser Gesellschaft an an dësem 
Land.
Ee vun den Haaptproblemer ass a bleift de Lo-
gement, dee bäi Wäitem dee gréissten Deel 
vun den Depensë vun de Stéit ausmécht a 
virun allem bei deene Leit, déi mat engem 
Mindestloun liewen. D’Statistike vum Statec 
weisen, datt den Undeel vum Logement un 
den Ausgabe vun de Stéit an de leschte Jor-
zéngte staark an d’Luucht gaangen ass. 2016 
louch en am Duerchschnëtt knapp iwwer 
engem Drëttel vum jäerleche Revenu vun 
engem Stot.
Mir mussen d’Upassung vum Mindestloun also 
am Kontext vun den héije Liewenskäschte ge-
sinn. Dozou gehéiert eben haaptsächlech de 
Logement, mä awer och d’Mobilitéit, déi na-
tierlech méi e grousst Gewiicht kritt, wann 
d’Distanz tëschent Aarbecht a Wunneng méi 
grouss gëtt.
Hei huet d’Regierung scho richteg a gutt Me-
suren annoncéiert, wéi zum Beispill de gratis 
ëffentlechen Transport.
Eleng de Mindestloun ze erhéijen, léist also net 
de Problem vun de Working Poor. Trotzdeem 
ass dës strukturell Erhéijung eng gutt Mesure, 
déi deene Salariéen zeguttkënnt, déi et am 
meeschte brauchen. Dofir soen ech dem 
Rapporteur Georges Engel Merci fir säi gudde 
mëndlechen a schrëftleche Rapport a ginn den 
Accord vun der grénger Fraktioun fir dëse Pro-
jet.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Back. Den nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Jeff Engelen. 
Här Engelen, Dir hutt d’Wuert.

 M. Jeff Engelen (ADR).- Merci, Här Pre-
sident, fir d’Wuert. Ech wëll dann, fir unzefän-
ken, dem Rapporteur, dem Här Georges Engel, 
fir säi schrëftlechen a mëndleche Rapport en 
häerzleche Merci soen. An ech géif och dann 
den Accord brénge vun eiser Fraktioun.
Mä erlaabt mer, e bëssen auszehuelen. Ech 
mengen, dat meescht ass hei gesot ginn. Duer-
fir eriwwregt et sech, datt ech dat alles nach 
eng Kéier widderhuelen. Mä ech wéilt e bëssen 
aushuelen.
Et geet jo ëm de Volet ënner anerem och vun 
der Bekämpfung vun der Aarmut hei am Land. 
An dat ass jo ee Symptom vun där Gesetzge-
bung, déi dat soll droen.
Et muss ee jo wëssen, Dir wësst et all, datt hei 
zu Lëtzebuerg ronn 18,7 % un der Aarmuts-
grenz liewen. An duerfir musse mer kucken, 
datt mer do déi richteg Mesuren huelen an och 
ëmsetzen.
Mä et muss ee sech froen, ob mer um richtege 
Wee si mat all deene Mesuren a Moossnamen, 
déi mer huelen. Mir haten elo emol verschidde 
Gespréicher mat Leit, déi am Ausland wunnen, 
déi ausgewandert - wann ech dat Wuert esou 

däerf gebrauchen - sinn. An déi hu mer am 
Fong geholl confirméiert, datt si hei am Land 
de Liewensënnerhalt allgemeng net méi ge-
packt hätten. Esou hätte si mat der Famill deci-
déiert, an d’Grenzregioun wunnen ze goen, 
schwéieren Häerzens, mä si hunn et misse 
maachen. An dat ware Leit oder dat si Leit, déi 
net um soziale Mindestloun, op deem Niveau 
liewen.
Opgrond vun dësem Message géif ech dann 
hei eng Motioun deponéieren, fir eng Etüd 
oder, besser gesot, eng Ëmfro ze maache bei 
eise Lëtzebuerger, déi an der Groussregioun 
wunnen, a versichen erauszefannen, firwat datt 
si - ech wëll dat ënner Guillemete soen - „aus-
gewandert“ sinn. Dat soll keng Ëmfro iwwer 
Tëlefon sinn, mä dat soll eng Ëmfro si mat 
engem perséinleche Gespréich. Ech mengen, 
do kritt ee vill méi eraus wéi iwwer Tëlefon. Ech 
géif mer dann hei erlaben, dem Här President 
dës Motioun ze iwwerginn.
Motion 1
D’Chamber vun den Deputéierten
ass sech bewosst,
- datt scho vill Lëtzebuerger iwwert d’Landes-
grenz erausgaange sinn, fir sech eng Wunneng ze 
kafen an néierzeloossen;
ass besuergt doriwwer,
- datt d’Lëtzebuerger Land ëmmer méi Leit vu 
senger eegener Bevëlkerung verléiert;
- datt d’Lëtzebuerger Bevëlkerung aus enger 
Noutsituatioun an d’Grenzgebidder vun den 
Nopesch länner wunne geet;
- datt d’Zuel vun deene betraffene Lëtzebuerger 
nach weider klamme kéint;
fuerdert d’Regierung op,
- eng Etüd ze maachen, bei där all déi Lëtzebuer-
ger, déi sech am noen Ausland néiergelooss hunn 
an déi sech och dozou bereet weisen (z. B. aus 
Grënn vum Dateschutz), perséinlech befrot ginn, 
wat fir enger Natur d’Grënn vun dëser Entschee-
dung waren.
(s.) Jeff Engelen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.
 M. Jeff Engelen (ADR).- Dës Ëmfro soll 

derzou déngen, deemno wat do erauskënnt, 
dat weess jo keen heibannen, ob mer aner Ini-
tiativen oder Moossname mussen huelen, well 
d’Aarmutsbekämpfung ass jo kee Symptom 
vun zwee, dräi oder véier Facteuren, dat sinn 
der méi, denken ech. An ech mengen, da wier 
et gutt, wa mer méi breet opgestallt wieren.
An et sinn ze vill Lëtzebuerger, menger Mee-
nung no, onser Meenung no, déi an d’Ausland 
hu missen auswanderen, fir iwwert d’Ronnen 
ze kommen. An, ech mengen, deem misst een 
dann och Rechnung droen. Well et muss ee 
feststellen: Et geet dem Land net esou gutt, wéi 
dat elo beim Lëtzebuerger Nationalfeierdag 
verschiddentlech ze héiere war an deenen een-
zelne Rieden. Wann ee bedenkt, datt iwwer 
18,7 % un der Aarmutsgrenz musse liewen, da 
muss ee sech do awer Gedanke maachen an 
ëmdenken.
Ech soen Iech Merci fir Äert Nolauschteren.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Très 
bien !

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Engelen. Den nächsten ageschriw-
wene Riedner ass den Här Marc Baum. Här 
Baum, Dir hutt d’Wuert.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Haut stëmme mer déi éischt strukturell 
Mindestlounerhéijung zanter Jorzéngten. An et 
schéngt scho bal eppes Historesches ze sinn, 
mat deem mer et hei ze dinn hunn. An duerfir 
huet de Rapporteur, mengen ech, och zu Recht 
op déi historesch Schlësseldaten higewisen am 
Bezuch op de Mindestloun hei am Land.
Fir de Wäert, och den historesche Wäert vun 
deem, wat mer awer haut hei stëmmen, wierk-
lech anzeschätzen, mengen ech, mécht et 
Sënn, datt ee sech emol ukuckt, wat dann 
eigentlech d’Funktioun vum Mindestloun ass.
Als Éischt, an dat schéngt kloer ze sinn, ass et 
dee Betrag, ënnert deem legal keng Lounaar-
becht zu Lëtzebuerg ka renumeréiert ginn. Et 
ass also eng Zort Indicateur fir de Mindestwäert 
vun der Aarbecht.
E betrëfft, zweetens, ganz vill Leit. Ronn 60.000 
Salariéen hei am Land bezéien de Mindestloun, 
wouvun der 82 %, also déi iwwergrouss Majo-
ritéit, Vollzäit schaffen. An enger Stad wéi Esch 
sinn dat 36 % vun alle Salariéen, déi de 
Mindestloun verdéngen.
Et sinn allermeeschtens Leit, déi bei engem Pa-
tron schaffen, dee kee Kollektivvertrag huet, 
déi also net an de Genoss vun deene soziale 
Fortschrëtter kommen, déi d’Gewerkschafte 
gemeinsam erkämpft hunn. An dann, fir och 
d’Madamm Hartmann an de vu mir ganz héich 

geschaten Här Krieps ze zitéieren: „Et ass eng 
Zort Kollektivvertrag vun deenen, déi kee Kol-
lektivvertrag hunn.“
An drëttens, an dat ass eng net onwesentlech, 
vläicht souguer eng ganz wesentlech sozial 
Fonctioun, well mam Mindestloun zesumme 
geet näämlech e gesellschaftlecht Versprie-
chen, wat konstitutiv ass fir dat, wat mir sozial 
Kohäsioun nennen. An dat besteet doranner, 
datt e Mënsch, dee Vollzäit schafft, muss kën-
nen dezent vu senger Aarbecht liewen. Aar-
becht muss virun Aarmut schützen, an dat 
virun alle sozialen Transferen.
An do läit d’Kromm awer an der Heck hei am 
Land. An och dëst Gesetz kann dat Versprie-
chen net anhalen, och wann et zumindest an 
déi richteg Richtung weist.
Zu Lëtzebuerg ass an deene leschten zéng Joer 
den Aarmutsrisiko op eng dramatesch Aart a 
Weis geklommen, vun 13,5 % op entre-temps 
iwwer 18,5 %. An déiselwecht Entwécklung 
gesi mer och bei de Working-Pooren, also 
deene Leit, déi dem Aarmutsrisiko ausgesat 
sinn, obwuel se eng fest Aarbecht hunn. Do ass 
de Prozentsaz vu ronn 9 % op entre-temps bal 
14 % geklommen.
An dat huet ënner anerem domadder ze dinn, 
datt déi niddreg Léin an deene leschte Joren, 
an deemselwechten Zäitraum also, wesentlech 
méi lues geklomme si wéi déi héich Léin. An 
dat beleeën alleguer d’Etüden, déi mer dozou 
virleien hunn. Dat heescht näischt anescht, wéi 
datt d’Akommesschéier tëscht deenen niddre-
gen an deenen héije Léin ëmmer weider aus-
enanerklafft. An dat ass och en Deel vun där 
sozialer Realitéit hei am Land.
De Statec rechent zanter Kuerzem all Joer aus, 
wat een zu Lëtzebuerg brauch, fir dezent 
liewen ze kënnen. An dat waren 2018 ronn 
2.000 Euro netto; genau 1.996 an net 1.922, 
well dat sinn nach Zuele vun 2017. Dat 
heescht, datt den Nettomindestloun zu Lëtze-
buerg eng Differenz zu deem opweist, wat een 
eigentlech bräicht, vu ronn 250 Euro.
An och mat deenen Upassungen, déi d’Regie-
rung dëst Joer gemaach huet, sief et déi tradi-
tionell Upassung vum Mindestloun un d’Loun-
ent wécklung, sief et d’Steierreform, wéi och 
dës strukturell Erhéijung, bleift den onqualifi-
zéierte Mindestloun nach ëmmer däitlech ën-
nert deem, wat de Statec virrechent, wat een 
zu Lëtzebuerg brauch, fir dezent liewen ze kën-
nen.
Dës Erhéijung vum Mindestloun, déi mer elo 
stëmmen, ëm 0,9 % bedeite ronn 18 respektiv 
22 Euro, déi 60.000 Salariéen elo méi kréien. 
Dat ass a bleift an eisen Aen awer eng Drëps op 
de gliddege Steen. A fir ganz vill vun deene 
60.000, näämlech 60 %, läit dat och nach ëm-
mer ënnert deem, wat se brauchen, fir dezent 
ze liewen.
Duerfir menge mir als Lénk, a bleiwen dobäi, 
datt mer weiderhin eng substanziell Erhéijung 
vum Mindestloun brauchen. A mir mengen dat 
zesumme mat de Gewerkschaften, zesumme 
mat der Salariatskummer. An zesumme mat de 
Sozialverbänn fuerdere mer eng Mindestloun-
erhéijung ëm 10 %, well eréischt da kann dat 
fundamentaalt gesellschaftlecht Verspriechen 
op éierbart Liewen duerch Aarbecht erfëllt 
ginn! Eréischt da sinn déi Betraffen net méi 
d’office op staatlech Almosen ugewisen, wéi de 
Rapporteur kierzlech nach gesot huet! An 
eréischt da sinn d’Bedéngungen iwwerhaapt 
erfëllt, datt et de Leit gutt ka goen, wann et 
dem Land gutt geet!
Ech soen Iech Merci.

 M. David Wagner (déi Lénk).- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Marc Baum. De leschten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här Sven 
Clement. Här Clement, Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, wat mer 
haut stëmmen, ass, wéi den honorabele Kol-
leeg Baum et elo grad gesot huet, eng Drëps 
op de gliddege Steen.
Ech widderhuelen net d’Zuelen, déi mer haut 
schonn eng Kéier héieren hunn, déi och jidd-
wereen, dee sech mat deem Thema e bësse 
méi intensiv auserneegesat huet, en amont 
hätt kënnen noliesen. Et ass e Clivage do të-
schent deem, wat de Mindestloun ass, an 
deem, wat ee brauch, fir adequat ouni Aar-
muts risiko zu Lëtzebuerg ze liewen.
Dëse Clivage maache mer haut ganz e bësse 
méi zou. Dat heescht awer net, datt mer eis 
haut sollte felicitéieren, datt mer d’Aarmut 
bekämpfen. Mir reduzéieren de Risiko fir Aar-
mut fir e puer Leit ëm e puer Euro. Dat ass also 
nach wäit net dee grousse Worf, deen annon-
céiert gouf. An et ass och mat deenen zwou 
anere Mesuren zesummen net e grousse Worf, 
dee muer Leit virun dem Phenomeen vun de 
Working Poor beschütze wäert.

Well wien eng Kéier probéiert huet, mam net 
qualifizéierten, mä souguer mam qualifizéierte 
Mindestloun eleng ze liewen, mierkt, datt dat 
zu Lëtzebuerg scho ganz schwéier ass. A wann 
dann och nach Kanner derbäikommen, spéit s-
tens da si mer ënnert der Aarmutsgrenz.
An, ech mengen, dorunner musse mer schaf-
fen. Mir mussen dru schaffen, datt mer eben 
net Almose vum Stat verdeele mussen, mä datt 
Aarbecht sech lount, datt d’Produktivitéit zu 
Lëtzebuerg héich genuch ass, datt d’Patrone 
sech et leeschte kënnen. Well och dat ass haut 
schonn ugeklongen: D’Patronen, déi dat heite 
mussen elo retroaktiv verrechnen, déi wäerten, 
wa mer dat heite bis gestëmmt hunn, op enger 
décker Rechnung sëtzen, mat där se zwar 
rechne konnten, se awer net forcement age-
plangt hunn. Dat heescht, och hei musse mer 
eis drop gefaasst maachen, datt dat net bei 
jiddwerengem esou positiv eriwwergeet, wéi 
mer dat haut vläicht mengen.
Netdestotrotz ass dat heiten eng Drëps op de 
gliddege Steen. An alles, wat dozou féiert, fir 
deem Steen e bëssen Ofkillung ze verschafen, 
sollte mer notzen. An duerfir wäerte mir dat 
heite matstëmmen.
Villmools Merci.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Ganz gutt!
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Clement. D’Regierung huet 
d’Wuert: den Aarbechtsminister, den Här Dan 
Kersch.
Prise de position du Gouvernement

 M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire.- 
Merci, Här President, fir d’Wuert. U sech hat 
ech mer virgestallt, nodeems dass ech enger-
säits dem Rapporteur fir säin exzellente Rap-
port an anerersäits de Fraktioune Merci gesot 
hätt fir déi Eestëmmegkeet, déi sech awer 
ofzeechent, fir dëse wichtege Projet de loi ze 
verabschiden, fir kënnen hei virun d’Chamber 
ze trieden an ze soen: „Ech wäert elo déi 
kierzeste Ried halen, déi ech jee a mengem 
Liewe gehalen hunn.“ An déi hätt doranner be-
stanen, dass ech gesot hunn oder hätt: „Mir 
hunn et versprach, vill Leit hunn net dru ge-
gleeft a mir hunn et gemaach.“ An dann hätt 
ech mech gesat a mir hätten dëse Projet de loi 
kënnen ofstëmmen.
Ech mengen awer, dass de Respekt vis-à-vis vun 
der Chamber mer octroyéiert, awer op ver-
schidde Remarke vun den Deputéierten anze-
goen. Ech huelen engersäits mat Satisfaktioun 
zur Kenntnis, dass d’CSV zougëtt, dass se zwar 
géint de Crédit d’impôt gestëmmt huet, mä 
awer hannert dem Prinzip vum Crédit d’impôt 
fir Mindestlounbezéier steet.
Ech mengen awer och, dass et falsch ass, dass 
da probéiert gëtt, eng Rechnung ze maachen, 
dass et hätt misse méi sinn oder eventuell man-
ner sinn, an domadder d’Evolutioun vun der 
Zäit total ausser Uecht steet. Ech mengen, dass 
ech e bësse weess, wéi et zu där Fuerderung 
komm ass vun enger Augmentatioun vun 100 
Euro netto op den 1. Januar 2019. Ech selwer 
hat e bëssen eppes domat ze dinn. Duerfir 
mengen ech haut kënnen ze behaapten, dass 
dat, wat deemools versprach ginn ass, elo reali-
séiert gëtt.
An ech soen och nach eng Kéier: Deenen, déi 
betraff sinn, sinn alleguerten déi politesch Dis-
kussiounen, déi mer dorëms féieren, relativ 
egal. Si sinn haut net mat Zoossissen uge-
stréckt, si waren et gëschter net a si sinn et och 
muer net. An ech begréissen alleguerten déi 
Riedebäiträg, déi gesot hunn, dass nach 
ëmmer  Aktiounsspillraum bleift, fir hinnen och 
an Zukunft ze hëllefen.
Mä schlussendlech ass et hinnen egal, wéi am 
Detail, wien um Ursprong vun der Fuerderung 
stoung a wéi et herno ëmgesat gëtt. Wichteg 
ass fir si, dass si réckwierkend op den 1. Januar 
2019 iwwer 100 Euro am Mount méi verfüge 
kënnen, fir hiert Liewen ze gestalten.

 Une voix.- Très bien !
 M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de 

l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire.- A 
mir sollten eis mat hinnen zefridde weisen, well 
mir maachen haut hei als Ofschloss vun dräi 
Gesetzesprojeten e wichtege Schrëtt zur weide-
rer Cohésion sociale vun eiser Gesellschaft.
Ech hätt gären nach e Wuert zur Motioun vun 
der ADR gesot. Leider hunn ech den Text net 
kritt. Duerfir beschränken ech mech elo op dat, 
fir ze äntwerten, wat ech mëndlech héieren 
hunn.
Éischtens mengen ech, dass et opgrond vun 
der Zuel vun de Leit, déi d’Lëtzebuerger Natio-
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nalitéit hunn an am Ausland oder am noen 
Ausland wunnen, praktesch onméiglech ass, fir 
eng Ëmfro ze maachen, wou mer jiddweree 
géife perséinlech kontaktéieren.
Zweetens mengen ech och, dass et falsch ass, 
se alleguerten iwwer ee Leescht ze zéien. Et 
gëtt der mat Sécherheet eng Rei, déi aus renge 
finanziellen Erwägungen de Schratt gewot 
hunn, sech am noen Ausland nidderzeloossen, 
mä et gëtt och déi, déi ganz aner Grënn haten, 
fir dee Schratt ze maachen. Aneschters ausge-
dréckt: Et gëtt där, déi zu Athus an engem 
klengen Appartement wunnen, an et gëtt där, 
déi e puer Schrëtt weider an engem Schlass 
mat groussem Park wunnen.
Dofir: Kommt, mir probéieren dat heiten an al-
ler Serenitéit zesummen ze diskutéieren, ouni 
dass mer probéieren hei, eenheetlech Kritären 
unzewennen, déi net unzewenne sinn!
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Aarbechtsminister Dan Kersch. 
D’Diskussioun ass elo ofgeschloss.
Mir kommen elo zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7416. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 74167.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7416 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par procu ra-
tion. De Vott ass elo ofgeschloss.
De Projet de loi 7416 ass mat 59 Jo-Stëmmen 
ugeholl.
Résultat définitif après redressement : le projet de 
loi 7416 est adopté à l’unanimité des 60 votants.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, 
Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Octavie 
 Modert), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges 
Mischo, Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding (par M. Paul Galles), MM. 
Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge 
Wilmes, Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel (par M. André Bauler), MM. 
Eugène Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle 
 Elvinger (par M. Gusty Graas), MM. Fernand 
Etgen, Gusty Graas, Max Hahn, Mmes Carole 
Hartmann et Lydie Polfer (par M. Max Hahn) ;
MM. Marc Angel (par Mme Tess Burton), Dan 
Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, MM. 
Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges 
 Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch (par M. Yves Cruchten) ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.
Motion 1
Da kéime mer zur Ofstëmmung vun der Mo-
tioun.
(Interruption par M. Jeff Engelen)
Nach eng Kéier den honorabelen Här Jeff 
 Engelen.

 M. Jeff Engelen (ADR).- Jo, ech wollt just 
soen, wéi ech dat Déngen hei virbereet hu fir 
haut, …

 Une voix.- Dat Déngen!
 M. Jeff Engelen (ADR).- … also deen Dos-

sier, déi Motioun, dunn ass mer opgefall, och 
wann den Här Dan Kersch, den Här Minister, 
elo dergéint ass, mä den Här Serge Allegrezza 
huet dat och gefrot. Dat ass mir awer eréischt 
duerno opgefall. An hie schreift: „Die Statisti-
ken reichen nur bis zur Staatsgrenze“, sagt 
Serge Allegrezza. „Wir hätten gern Daten, aber 
dazu müssten wir detaillierte Umfragen in den 
Nachbarländern durchführen. Es ist nicht aus-
geschlossen, dass wir das machen werden.“ 
Dat huet e selwer ... Also, et steet hei an en-
gem Artikel. An ech wollt dat awer mat op de 
Wee ginn.
Merci.

(Interruptions)
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Engelen. D’Regierung: den Här Aar-
bechtsminister Dan Kersch.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Här President!
(Interruption)

 M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire.-
Selbst verständlech.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Baum fir d’Éischt.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Jo, Merci, Här 
President. Ech géif dem Här Engelen och Merci 
soe fir dës Initiativ. Déi Froestellung, déi en 
opwerft, ass, mengen ech, héichinteressant, 
well et bedeit näämlech, datt Lëtzebuerg net 
nëmmen en Immigratiounsland ass, wéi Ver-
schiddener jo andauernd amgaange sinn ze 
fäerten, mä och en Emigratiounsland an datt 
net nëmme Lëtzebuerger an dat not Ausland 
wunne ginn, mä och aner ehemoleg Residentë 
vu Lëtzebuerg, déi eng aner Nationalitéit hunn.
Ech mengen, wann een am Süde vum Land 
wunnt an et geet een eriwwer op Villerupt oder 
op Audun-le-Tiche, do héiert een, datt och 
ganz vill Portugisesch geschwat gëtt. Dat ass, 
mengen ech, e Phenomeen, deen innerhalb 
vun der Groussregioun eng Mobilitéit tëschent 
de Leit bedeit, déi ganz grouss ass.
Ech géif proposéieren, datt dat hei eng Fro ass, 
mat där sech d’Kommissioun eng Kéier sollt 
befaassen, an datt een d’Motioun, där hiren 
Hannergrond awer, mengen ech, duerchaus 
berechtegt ass, an der Kommissioun géif disku-
téieren. Well wa mer elo iwwert d’Motioun 
missten ofstëmmen, misst ech mech enthalen. 
Mä ech mengen, datt déi Froestellung awer 
berechtegt ass, an et sollt een an der Kommis-
sioun drop zréckkommen.

 M. Fernand Etgen, Président.- D’Ma-
damm Hansen, wannechgelift.

 Mme Martine Hansen (CSV).- Merci, Här 
President. Also, dat hei ass ee Phenomeen, dee 
sech definitiv ëmmer méi weist, an dat op alle 
Landesgrenzen, soudatt mer déi do Etüd géife 
ganz wichteg fannen. Mir ënnerstëtzen déi 
heite Motioun.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 

Kersch, wannechgelift.
 M. Dan Kersch, Ministre du Travail, de 

l’Emploi et de l’Économie sociale et solidaire.- Ech 
mengen, ech fannen déi Propositioun ganz 
richteg, fir ze soen, dass dat e Phenomeen ass, 
mat deem ee sech muss ausenanersetzen. 
Domat  hu mir och absolutt kee Problem als 
 Regierung.
Wéi gesot, et muss een differenzéieren. Et soll 
een net alles iwwer ee Leescht zéien. A wann 
d’Propositioun vun deene Lénken hei den 
 Assentiment vun där ganzer Chamber kéint 
fannen, fir dat an der Kommissioun nach eng 
Kéier ze diskutéieren, da wäert d’Regierung 
deem net entgéintstoen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Ass den 
Här Engelen d’accord, fir d’Motioun an d’Kom-
missioun ze ginn?

 M. Jeff Engelen (ADR).- Jo, ech sinn aver-
stanen. Jo.

 M. Fernand Etgen, Président.- Ech 
mengen, mam Accord vum Depositaire vun 
der Motioun géife mer dann déi dote Motioun 
an d’Kommissioun zréckginn.
(Interruption par M. Alex Bodry)
Den Här Bodry nach.

 M. Alex Bodry (LSAP).- Jo, ech hu kee Pro-
blem, dass een dat diskutéiert. Ech wëll aller-
déngs soen, dass mir esou en Text u sech a 
priori net géife stëmmen, well ganz kloer d’For-
mulatioun vum Text esou ass, dass eleng de 
Fait, dass een, deen hei zu Lëtzebuerg wunnt 
an dee Lëtzebuerger ass, sech eigentlech 
erdreist, aus wellechen Ursaachen och ëmmer, 
an d’Ausland wunnen ze goen, als negativ 
duergestallt gëtt.
Ech mengen, et sollt een neutral gesinn, dass 
et engem säi Recht ass, aus wellechen Ursaa-
chen och ëmmer, ze decidéieren, déi aner Säit 
vun der Grenz wunnen ze goen, esou wéi et e 
Recht ass vun anere Leit, hei op Lëtzebuerg 
wunnen ze kommen, soufern se d’Bedéngunge 
vum Gesetz erfëllen.
A mech stéiert fundamental déi Approche, déi, 
muss ech soen, nationalistesch Approche, déi 
an deem heiten Text dran ass.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools fir déi Wuertmeldung.
Ass d’Chamber dann domadder d’accord, fir 
déi Motioun an d’Kommissioun ze verweisen?

(Assentiment)
Da soen ech Merci.
(La motion n° 1 de M. Jeff Engelen est ren-
voyée en commission.)
A mir kommen zum Projet de loi 7417, enger 
Adaptatioun vum Montant vum REVIS.
(Interruption par M. Charles Margue)
Den Här Margue, wannechgelift.

5. Ordre du jour (suite)
 M. Charles Margue (déi gréng).- Här Pre-

sident, ech wollt froen, ob mer och nach 
schnell kënne Stellung huelen zu där ...

 M. Fernand Etgen, Président.- Ech hätt 
léiwer gehat, Här Margue, Dir wiert am Ufank 
hei gewiescht, ...

 Plusieurs voix.- Aah!
 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- … fir dann 

direkt kënne Stellung derzou ze huelen. An ech 
ginn Iech awer gären d’Wuert.
(Brouhaha)

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Wie war 
dann nach net do?

 M. Charles Margue (déi gréng).- Merci, 
Här President. Ech hunn de Message verstanen. 
Ënner Kolleege kann een een och warnen, 
wann een ee wëllt uschwätzen. Esou vill dozou.
(Brouhaha)
Neen, mir sinn eis iwwert de Wee gelaf do-
baussen.
Ech wëll da kuerz Stellung huelen an drop ver-
weisen, dass mer an eiser Sitzung vum 22. Mee 
dëst Joer zu där doter Fro/Problematik Stellung 
geholl hunn, ob mer opgrond vun enger Sug-
gestioun Leit, déi eng Demande maachen, an 
d’Kommissioun géife systematesch invitéieren 
oder net.
Mir hu kontrovers doriwwer diskutéiert a mir 
hu festgehalen - an ech hunn hei e puer Wuert 
vum Alex Bodry, dee relativ méi laang dor-
iwwer rapportéiert huet -: « Jusqu’à présent, le 
Parlement a accordé de telles demandes au cas 
par cas. Il n’existe pas d’approche uniforme en 
la matière. À défaut d’entrevue en commission 
parlementaire, les groupes et sensibilités poli-
tiques sont bien évidemment libres d’accueillir 
des groupements d’intérêts au sein de leurs lo-
caux afin d’avoir des échanges avec eux. »

 M. Laurent Mosar (CSV).- Genau dat 
hunn ech gesot, Här Margue!
(Interruptions)

 M. Charles Margue (déi gréng).- Mir 
hunn déi Leit empfaangen a mir hunn déi 
Leit …

 M. Gilles Roth (CSV).- Neen, neen, neen!
 M. Laurent Mosar (CSV).- Neen, neen, 

neen, neen!
 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 

Margue huet d’Wuert a soss kee fir de Mo-
ment!
(Interruptions)
Den Här Margue huet nach ëmmer d’Wuert. 
Här Kox, den Här Margue huet d’Wuert a soss 
keen!
(Brouhaha)

 Une voix.- Da loosst den Här Margue 
schwätzen!

 Une autre voix.- Exzellent!
 M. Charles Margue (déi gréng).- Ech hu 

manner Erfahrung wéi vill vun Iech, ...
 M. Fernand Etgen, Président.- Här Kox, 

nom Här Margue huet fir d’Éischt den Här Roth 
d’Wuert gefrot.

 M. Charles Margue (déi gréng).- … hunn 
domadder awer och intensiv nogelauschtert, 
wat gesot ginn ass, dass dat au cas par cas 
wier. An dat war d’Konklusioun.
Ech sinn ugeschriwwe gi mat mengem direkten 
Numm a menger Qualitéit als President vun 
där Kommissioun. Mir hunn doriwwer themati-
séiert an engem Moment, wou jiddwereen 
ugeschriwwe ginn ass vu sëlleche Bréiwer. Déi 
Demande war en plus ausgedréckt nom Motto: 
„Elo ziele mir Iech emol, ier mer dee Gesetzes-
projet kucken, wou dann d’Enjeue vun där Ëm-
setzung vun där Bataclan-Direktiv sinn.“
Mir hunn dat iwwer laang Seancë gemaach. 
Mir hu ganz vill Bréiwer, alleguerten, en nom 
personnel un all Deputéierte kritt. Et gouf kee 
Moment méi eng Plus-value, fir déi Leit an 
d’Kommissioun ze ruffen! Dat ass meng Deci-
sioun als President an dozou stinn ech!

 Plusieurs voix.- Oh!

(Brouhaha)
 M. Laurent Mosar (CSV).- Wou si mer? Et 

gëtt ëmmer besser!
(Brouhaha général)

 M. Fernand Etgen, Président.- Den hono-
rabelen Här Gilles Roth huet d’Wuert gefrot.

 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-
sident. Ech hunn elo net de Procès-verbal vun 
der Sitzung viru mer, mä meng Memoire seet 
mer awer, dass d’CSV-Fraktioun gefrot hat, fir 
eng Rei vun Associatiounen, also net eenzel 
Leit, mä Associatiounen - dat ass gaangen 
iwwert d’Armuriers professionnels, dat waren 
déi Leit, déi Sammler ware vu Waffen -, dass 
mer gefrot hunn, dass déi géifen an der Justiz-
kommissioun gehéiert ginn.
An dunn ass no engem gewëssenen Hin an 
Hier zréckbehale ginn, a wou d’CSV-Fraktioun 
sech ralliéiert huet, dass déi géife gehéiert 
ginn, mä nodeems de Conseil d’État säin Avis 
ofginn hat. Dat musst Der soen!
An da fanne mir et, an ech rejoignéieren do 
den Här Mosar, net korrekt - fir et net 
aneschters ze betitelen -, dass een eng De-
mande vun deene Leit, déi un de President vun 
der Justizkommissioun an net un den Här 
Charles Margue als Deputéierten, déi gréng, 
gaangen ass, net weidergëtt un d’Justizkom-
missioun, mä dass dann déi Leit, déi froen, fir 
an der Justizkommissioun gehéiert ze ginn, 
eenzel vun Iech an der Fraktioun gehéiert ginn.
Dat ass net korrekt! An dat entsprécht och net 
deem, wat an der Justizkommissioun zréckbe-
hale gouf!

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Roth. Den Här Mosar nach eng 
Kéier, wannechgelift.

 M. Laurent Mosar (CSV).- Jo, ech wollt 
just nach eng Kéier eppes präziséieren, wat net 
richteg ass. Den Här Margue huet elo hei be-
haapt, déi Bréiwer wären un hien à titre per-
sonnel gaangen. Här President, ech hunn Iech 
déi Bréiwer hannerluecht. Liest do, wéi déi inti-
tuléiert sinn! Do steet „Chambre des Députés, 
Commission juridique“, natierlech „à l’atten-
tion de M. Margue“. Den Här Margue ass Pre-
sident. Esou ginn alleguerten d’Bréiwer un 
d’Chamber.
An ech géif Iech och bieden ... Déi Leit, déi 
waren erstaunt! Déi waren der Meenung, se 
géifen an der Commission juridique emp-
faange ginn. Se hunn emol net gesot kritt, datt 
et net an der Commission juridique wär, mä 
datt et an der grénger Fraktioun wär!

 Plusieurs voix.- Ooh!
 M. Laurent Mosar (CSV).- An dat ... Ech 

kann Iech och elo hei ... Mir kënnen dat gär 
eng Kéier am Detail maachen, wou déi Leit 
ugeruff kritt hu vun enger vun Äre Mataar-
bechterinnen, enger Madamm Marion Muller, 
déi gesot huet, si géif uruffen am Numm vun 
der Commission juridique, fir déi Leit ze 
empfänken.
(Brouhaha)
Dat ass, muss ech Iech soen … An dann eppes, 
wat ech awer nu wierklech guer net kann 
akzeptéieren: Är lescht Ausso, wou Dir hei sot, 
Dir als President géift decidéieren, wat fir eng 
Associatioune géifen empfaange ginn.

 M. Charles Margue (déi gréng).- Wéini 
mer se géifen invitéieren!

 M. Laurent Mosar (CSV).- Majo, Dir hutt 
d’Kommissioun ze informéieren iwwert d’De-
manden, déi erakommen! An et ass d’ganz 
Kommissioun, Här Margue, déi doriwwer deci-
déiert, net Dir eleng als President!

 M. Fernand Etgen, Président.- Hei 
wannech gelift! Ech mengen, ech hat ugangs 
den Här Mosar gebieden, déi Dokumenter hei 
an der Chamber ze deposéieren. Dat ass am 
Fong geholl geschitt. A mir wäerten dann och 
op där richteger Plaz déi Diskussioun, déi hei 
ugefouert ginn ass, zu Enn féieren.

LÉGISLATURE
La législature est la période 
pour laquelle sont élus les 
députés. Elle a en principe une 
durée de cinq ans à moins qu’il 
n’y ait d’élections anticipées.

Le saviez-vous ?
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6. 7417 - Projet de loi portant 
modification de :

1° la loi modifiée du 12 septembre 
2003 relative aux personnes handi-
capées ;

2° la loi modifiée du 28 juillet 2018 
relative au revenu d’inclusion sociale
An ech mengen, domadder kéime mer elo zum 
nächste Punkt vum Ordre du jour. Dat ass de 
Projet de loi 7417, eng Adaptatioun vum Mon-
tant vum REVIS a vum Revenu fir Persoune mat 
engem uergen Handicap. An dat gëtt vu Spe-
zialisten „den RPGH“ genannt. Et hu sech 
schonn ageschriwwen: den Här Georges 
Mischo, d’Madamm Tess Burton, d’Madamm 
Djuna Bernard, den Här Fernand Kartheiser, 
den Här Marc Baum an den Här Sven Clement. 
D’Wuert huet elo de Rapporteur vun dësem 
Projet de loi, den honorabelen Här Max Hahn. 
Här Hahn, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de la Famille et 
de l’Intégration

 M. Max Hahn (DP), rapporteur.- Merci, Här 
President. Mam REVIS, deen 2018 den RMG 
 ersat huet, hu mer eis ambitiéis Ziler gesat. De 
REVIS ass engersäits dat lescht soziaalt Opfang-
netz fir déi Vulnerabelst an eiser Gesellschaft, 
déi Schwieregkeeten hunn, sech an den Aar-
bechtsmaart ze integréieren, anerersäits sollen 
déi nei geschaafte Betreiungsmechanismen a 
finanziell Incitatiounen d’Leit nach besser der-
bäi ënnerstëtzen, erëm eng Aarbecht ze fan-
nen, fir esou net méi op d’Hëllef vum Stat 
ugewisen ze sinn.
Et héiert ee vum Terrain, dass dës Betrei ungs-
mechanisme gutt fonctionnéieren, net zu-
lescht, well d’Zesummenaarbecht tëschent all 
den Akteuren, also der ADEM, ONIS an hire 
Partner um Terrain, virbildlech ass. Nëmmen 
duerch gutt Aarbecht um Terrain kréie mir 
d’Leit aus der Aarmut eraus. Dofir ass dëse 
Volet  nieft der finanzieller Ënnerstëtzung och 
dee wichtegste vum REVIS.
Och wann et elo nach ze fréi ass, fir den Erfol-
leg vum REVIS endgülteg ze bewäerten, ass et 
derwäert ze ernimmen, dass de Statec a sen-
gem Rapport « Travail et cohésion sociale » 
drop hiweist, dass de REVIS remarquablement 
bien alignéiert ass mam Seuil absolu de pau-
vreté.
Et ass och remarkabel, dass mir elo scho fir 
d’Zweet ënnerhalb vu sechs Méint d’Montante 
vum REVIS an och déi vum RPGH, also dem Re-
venu pour personnes gravement handicapées, 
an d’Luucht setzen. Dës Adaptatioune ge-
schéien natierlech parallell zu deene vum 
Mindestloun.
De Koalitiounsaccord gesäit vir, an et ass virdru 
jo hei oft genuch ernimmt ginn, dass de 
Mindestloun ëm 100 Euro netto an d’Luucht 
geet. Zousätzlech zu den 1,1 %, déi den 21. 
Dezember 2018 op dëser Plaz festgehale 
goufen, ginn de REVIS an den RPGH also nach 
eng Kéier ëm 0,9 % an d’Luucht, dëst réck-
wier kend op den 1. Januar 2019.
D’IGSS schätzt, dass dës zweet Hausse fir den 
Exercice 2019 mat 2,9 Milliounen Euro op 
d’Wo schléit. Mir sinn eis, mengen ech, alle-
guerten eens, dass dës gutt investéiert Sue 
sinn, fir déi Vulnerabelst an eiser Gesellschaft ze 
ënnerstëtzen. Loosst eis och net vergiessen, 
dass dës Leit nach vu villen anere Sozial- a 
Sach leeschtunge profitéieren, déi déi lescht 
Joren  agefouert goufen. Ech denken hei un 
d’Allocation de vie chère, d’gratis Kannerbe-
treiung, d’Subvention loyer, d’gratis Schoul-
bicher am Secondaire an esou virun. Do derbäi 
kënnt an deenen nächste Joren och nach de 
gratis ëffentlechen Transport an d’Gratuitéit 
vun der Maison relais wärend de Schoulzäiten.
Dës Sachleeschtungen ënnerstëtze virun allem 
d’Famillje mat Kanner a Monoparentallen a be-
sonneschem Mooss. Et sinn näämlech si, déi 
statistesch am meeschte vum Aarmutsrisiko be-
traff sinn. Dofir ass et och net vun ongeféier, 
dass och de REVIS Famillje mat Kanner a Mono-
parentalle finanziell méi staark ënnerstëtzt.
Här President, fir weider Detailer verweisen ech 
op mäi schrëftleche Rapport.
All dës Mesuren ënnersträichen déi gutt Sozial-
politik, déi mir zu Lëtzebuerg bedreiwen an 
och an Zukunft wëlle weider verbesseren. Dofir 
ginn ech och direkt hei den Accord vun der 
Demokratescher Partei a soen Iech Merci fir 
d’Nolauschteren.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Hahn. Als éischte Riedner ass den 
honorabelen Här Georges Mischo agedroen. 
Här Mischo, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 M. Georges Mischo (CSV).- Merci, Här 
President. Dir Dammen, Dir Hären, als Aller-

éischt wollt ech emol dem Virriedner, dem ho-
norabelen Här Max Hahn, villmools Merci soe 
fir säi Rapport. Wéi elo scho grad erwäänt ginn 
ass, gi mat dësem Gesetzesprojet d’Basismon-
tante vum REVIS a vum Revenu fir Leit mat 
engem schwéieren Handicap ëm 0,9 % an 
d’Luucht.
Viru bal genee engem Joer gouf hei an der 
Chamber de REVIS gestëmmt. Mir als CSV-Frak-
tioun haten dee Projet net matgestëmmt. A 
mäi Fraktiounskolleeg, de Marc Spautz, hat 
deemools a senger Ried Kritik um Projet aus-
geüübt. Kriticken, déi mir als CSV nach ëmmer 
oprechterhalen.
D’CSV-Fraktioun konnt sech virun allem mam 
Prinzip selwer vum REVIS net averstane weisen, 
well d’Recht op e Mindestakommes net méi 
garantéiert ass. Och de Statsrot hat sech a sen-
gem Avis immens kritesch dozou geäussert.
Am Dezember d’lescht Joer hate mer dunn an 
der Chamber schonn eng éischt Erhéijung vum 
REVIS an dem Revenu pour personnes handica-
pées vun 1,1 % gestëmmt. Mat dësem Projet 
kréie mer dann eng weider liicht Erhéijung vun 
dësem Montant no uewen. Dat ass och richteg 
esou, well soss den Ecart tëschent der Erhéi-
jung vum Mindestloun an dem Mindestsaz 
vum REVIS weider géif an d’Luucht goen.
Dofir muss och de REVIS deementspriechend 
ugepasst ginn. De Mindestloun, de REVIS, wéi 
och den RPGH si wichteg Eckpfeiler vun eisem 
Sozialsystem an droen zu enger méi gerechter 
an inklusiver Gesellschaft an engem solidare-
schen Zesummeliewe bäi.
An deem Sënn ënnerstëtzt d’CSV-Fraktioun och 
dëse Projet. An heimadder ginn ech dann den 
Accord vun der Fraktioun, fir dësem Gesetz 
zouzestëmmen.
Ech soen Iech villmools Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Mischo. Als nächste Riedner ass déi 
honorabel Madamm Tess Burton agedroen. 
Madamm Burton, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Tess Burton (LSAP).- Här President, 
léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’LSAP begréisst 
dës Upassung vum Revenu d’inclusion sociale 
an dem Revenu pour personnes gravement 
handicapées als Pendant zu der Upassung vum 
Mindestloun ausdrécklech, well, dat ass wich-
teg nach eemol ze betounen: Dee Parallelismus 
ass keen Automatismus.
Tatsächlech sinn den RMG an den RPGH an der 
Vergaangenheet net ëmmer parallell zu den 
Adaptatioune vum Mindestloun virgeholl ginn. 
Tëscht 2011 an 2013 ass den deemolegen 
RMG an och den RPGH zum Beispill net uge-
passt ginn. Dat war zu där Zäit, wou oft dovun-
ner rieds war, dass den RMG ze héich wier an 
dass et sech net géif lounen, fir fir de Mindest-
loun schaffen ze goen. Dat war deemools an 
och nach haut eng Behaaptung, déi een esou 
net am Raum ka stoe loossen.
Gesot gouf ëmmer, dass RMG- respektiv REVIS-
Empfänger bewosst de Stat géifen ausnotzen 
an net wéilte schaffe goen. Schwaarz Schof 
ginn et iwwerall, mä et sollt een definitiv net 
seng Politik exklusiv op si ausriichten, well soss 
bleiwen déi op der Streck, déi d’Hëllef an d’Ën-
nerstëtzung batter néideg hunn, well se aus 
verschiddene Grënn net kënne schaffen.
Als Rappell nach eemol: De Projet de loi, 
iwwert dee mir hei diskutéieren, erhéicht de 
REVIS an den RPGH ëm 0,9 %, d’selwecht wéi 
beim Salaire social minimum. Dës Erhéijung 
kënnt bei d’Upassung ëm 1,1 % derbäi, déi mir 
am Dezember hei gestëmmt hunn. Allerdéngs 
kënnt beim Mindestloun dann nach de Crédit 
d’impôt salaire social minimum derbäi. Dat si 
bis zu 70 Euro zousätzlech.
D’Empfänger vum REVIS an dem RPGH kom-
men net oder nëmmen zum Deel an dee Ge-
noss, mä Menagen, déi Revenuen ëm de Min-
dest loun hunn, deenen hir Revenuen awer ën-
nert dem REVIS-Seuil leien, déi komme wuel an 
de Genoss vum Crédit d’impôt, well fir d’Be-
rechnung vun der Allocation d’inclusion de 
Brutto consideréiert gëtt an net den Netto.
Här President, dat ass eis als LSAP ganz wich-
teg, well e groussen Deel vun de REVIS-Bezéier 
schaffen a si wat een ënner Working Poor ver-
steet. Hire Salaire ass par rapport zu hirer 
Liewens- a Familljesituatioun ze niddreg, fir 
kën nen dervun ze liewen. Duerfir ass dee Paral-
lelismus bei der Upassung vum Mindestloun an 
dem REVIS esou wichteg.
Déi Fro, déi bleift an déi och a verschiddenen 
Avisen opgeworf gouf: Geet dës Augmenta-
tioun duer? D’Äntwert ass kloer neen, well 
d’Montante vum REVIS an dem RPGH leien 
awer nach ënnert deem, wat ee brauch, fir 
dezent ze liewen, virun allem hei zu Lëtze-
buerg.
An de leschte Joren hunn déi verschidden 
Erhéijungen, grad ewéi d’REVIS-Reform, d’Si-
tuatioun verbessert. Duerch d’Ëmsetze vum 

 REVIS-Gesetz gëtt d’Begrenzung vun enger 
Mesure pro Stot opgehuewen. Dat heescht, 
dass an Zukunft wäert all Erwuessenen e Recht 
op Bedeelegungs- an Aktivatiounsmesuren 
hunn.
Generell goufen an de vergaangene Jore vill 
Mesuren am Beräich Aarmutsbekämpfung age-
fouert oder verbessert, fir de Leit ënnert d’Äerm 
ze gräifen, wéi zum Beispill d’Subvention de 
loyer, den neie Berechnungsmodus fir d’Alloca-
tion de vie chère, d’gratis Kannerbetreiung an 
d’gratis Schoulbicher. All dës Mesuren hëllefen 
deene Mënschen, déi en niddregt Akommes 
hunn a sinn dofir wichteg.
Här President, fir d’LSAP bleift d’Zil awer, dass 
jiddwereen och soll kënne vu sengem Akom-
mes liewen. Déi zwee Projet-de-loie vun haut si 
weider wichteg Schrëtt an déi Richtung, an ech 
soen Iech dofir och elo Merci fir Äert No-
lauschteren. Ech wëll nach just dem Rapporteur 
och Merci soe fir säi Rapport a ginn domadder 
natierlech den Accord vun der LSAP-Fraktioun 
zu dësem Projet de loi.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Burton. Den nächsten age-
schriwwene Riedner ass déi honorabel Ma-
damm Djuna Bernard. Madamm Bernard, Dir 
hutt d’Wuert.

 Mme Djuna Bernard (déi gréng).- Här 
President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, Merci 
dem Max Hahn fir säi schrëftlechen a mënd-
leche Rapport.
Viru siwe Méint hunn ech meng éischt Ried an 
der Chamber zur Erhéijung vum REVIS an dem 
RPGH gehalen. Siwe Méint méi spéit ass dëse 
Sujet nach ëmmer esou pertinent a kruzial wéi 
deemools. Fir eis ass et elo eng kleng Gesetzes-
upassung, déi eng Suite ass vun deem, wat 
mer am Kader vum Koalitiounsaccord ent-
scheet hunn. Am Dezember hu mer hei schonn 
iwwert d’Bekämpfe vun der Aarmut geschwat 
an déi entspriechend Gesetzer zum Mindest-
loun, dem REVIS an dem RPGH gestëmmt.
Och haut gouf dëst Thema vu menge Virried-
ner schonn an der Déift beschwat. Wichteg ass 
mir awer och, dass mir dëst ëmmer erëm the-
matiséieren an uginn. Et weist och deene Leit, 
déi betraff sinn, dass mir si an der Politik net 
vergiess hunn. Fir si maache mer Politik, fir si 
setze mer eis an, fir duerch eis politesch Gestal-
tung géint sozial Ongläichheeten unzekämp-
fen.
Et sinn déi vulnerabelst Mënschen aus eiser 
Gesellschaft, déi de REVIS bezéien. Si fannen 
aus verschiddene Grënn oft guer net oder 
nëmme schwéier den Zougang zum regulären 
Aarbechtsmarché. Oder si ginn enger Aarbecht 
no, bei där d’Akommes net duergeet, fir iwwert 
d’Ronnen ze kommen.
Nieft regelméisseger globaler Evaluatioun ass 
awer och grad d’finanziellt Upasse vun de 
Montanten op regelméisseger Basis néideg. 
Dëst maache mir haut retroaktiv op den 1. 
Januar  2019 a sollten et nieft deene verschid-
dene Sachleeschtungen, déi et nach gëtt, och 
an Zukunft ëmmer erëm maachen, fir géint 
d’Aarmut an d’Exklusioun zu Lëtzebuerg ze 
kämpfen.
Här President, ech ginn heimadder den Accord 
vun der grénger Fraktioun.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Bernard. An da wier et um 
honorabelen Här Fernand Kartheiser. Här 
Kartheiser, Dir hutt d’Wuert.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. Ech soen och dem 
Här Hahn villmools Merci fir de Rapport. Dat 
heiten ass eppes, wat mir selbstverständlech 
ënnerstëtzen. Et wier gutt a wënschenswäert, 
wa mer net ëmmer missten hei esou Leesch-
tungen hécken (veuillez lire : héijen), wat mer 
awer natierlech maachen, mä et wier och gutt 
- dat ass vläicht en Opruff un d’Regierung -, wa 
mer net och géifen Taxen a Steieren héijen, déi 
et de Leit ëmmer méi schwéier maachen, kën-
nen hei dezent ze liewen.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. An da wier et um hono-
rabelen Här Marc Baum. Här Baum, wannech-
gelift.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Och mir wäerten dësem Projet eis Zou-
stëmmung ginn. Déi Erhéijung ëm 0,9 % fir déi 
Leit, déi de REVIS kréie respektiv den RPGH, ass 
nëmme richteg a batter noutwendeg.
Mir haten eis als Land 2010 dozou verflicht, fir 
bis 2020, wat elo nach ongeféier ee Joer ass, 
den Undeel vun deene Leit, déi an Aarmut 
liewen oder déi dem Aarmutsrisiko ausgesat 
sinn, ëm 25 % erofzesetzen. Elo, ee Joer virun 
deem Stéchdatum, gesäit et esou aus, wéi wa 
mer den Taux vun deene Leit ëm 25 % an 
d’Luucht gesat hätten, well ëmmer méi Leit 
dem Aarmutsrisiko ausgesat sinn.

Mir hu beim Gesetz iwwert de REVIS och eng 
ganz Rëtsch Bedenke gehat, notamment datt e 
säin eigentleche But, näämlech d’Inclusion 
 sociale, géif verfeelen. Mir wäerten dann hof-
fent lech an zwee Joer, wann et dann esou wäit 
ass, och e Rapport doriwwer kréien. Ech men-
gen, datt et kloer ass, datt déi Leit, déi op de 
REVIS ugewise sinn, an enger ganz prekärer a 
schwiereger Situatioun sinn, an déi 0,9 %, déi 
se elo méi kréien, si batter néideg.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Baum. Leschten ageschriwwene 
Riedner ass den Här Sven Clement. Här 
Clement , Dir hutt d’Wuert.

 M. Sven Clement (Piraten).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, et ass u 
sech eng ganz kuerz Ried, déi ech zu deem 
heite Projet halen, well et ass evident an an der 
logescher Konklusioun och vun deem, wat mer 
hei virun e puer Minutte gestëmmt hunn, datt 
mer och beim REVIS respektiv beim Akommes 
fir behënnert Persounen eng Augmentatioun 
maachen. Ech mengen, do ass keen Doute 
drun, an duerfir kann ech Iech och elo scho 
soen, datt d’Piraten dëse Projet wäerte mat-
stëmmen.
Ech reechen awer gläichzäiteg eng Motioun 
an, déi op e Mëssel hiweist, dee mer virun 
enger Woch schonn deelweis ugeschwat haten, 
wéi mer iwwert d’Beruffsausbildung geschwat 
hunn, a fir déi hei beim Revenu fir Persoune 
mat Handicap elo de Moment fir eis komm ass, 
déi dann och ze deposéieren. Et geet näämlech 
hei drëm, datt mer bei der Beruffsausbildung 
eppes net gemaach hunn, dat ass, mir hu keen 
Apprenti handicapé agefouert. Dat ass eppes, 
wat d’Chambre des Salariés an hirem Avis dee-
mools gefuerdert huet. An et ass eppes, wat 
och vun den Interesseverbänn dréngendst ge-
frot ass.
Et ass näämlech esou, datt mer net op där 
enger Säit kënne soen, datt mer en handica-
péierte Mataarbechter zwar entlounen, datt 
mer awer op där anerer Säit en handicapéier-
ten Apprenti anescht behandelen a soen: Majo, 
däin Apprentissage gëtt net entlount. Mir soen 
hei am Haus oft, Aarbecht soll sech lounen. Ma 
déi heite Motioun gëtt eis d’Méiglechkeet, ge-
nau dat ze maachen, se fuerdert d’Regierung 
näämlech op, a genau deem heite Fall dee Sta-
tut an Zukunft anzeféieren an domadder dann 
och eng Entlounung, eng gerecht Entlounung 
vun deenen Apprentis handicapés anzeféieren.
Motion 1
D’Deputéiertechamber invitéiert,
- virum Hannergrond vun der Convention des 
 Nations Unies relative aux droits des personnes 
handicapées de l’ONU du 13 décembre 2006;
a virum Hannergrond vum nationale Gesetz vum 
28. Juli 2011, portant
1. approbation de la Convention relative aux 
droits des personnes handicapées, faite à New 
York, le 13 décembre 2006
2. approbation du Protocole facultatif à la 
Convention relative aux droits des personnes han-
dicapées relatif au Comité des droits des per-
sonnes handicapées, fait à New York, le 13 dé-
cembre 2006
3. désignation des mécanismes indépendants de 
promotion, de protection et de suivi de l’applica-
tion de la Convention relative aux droits des per-
sonnes handicapées;
- d’Bedauere vun der Chambre des Salariés aus 
hirem Avis vum 24.04.2019 deelend, dass am 
Kader vum Projet de loi 7268 net virgesi gouf, en 
„statut d’apprenti handicapé à l’instar du statut 
de salarié handicapé“ ze instauréieren;
- bedauerend, dass et duerch d’Virenthale vun 
enger Remuneratioun ëmmer nach un enger Valo-
risatioun vun der Leeschtung vun Auszebildende 
mat Handicap mangelt;
- iwwerzeegt dovun, dass d’Autonomie an 
d’Wäertschätzung vun Auszebildende mat Handi-
cap duerch eng, hirer Leeschtung wärend der 
Ausbildung entspriechend, Remuneratioun consi-
derabel an d’Luucht goe géif;
d’Regierung,
schnellstméiglech déi néideg Schrëtt an d’Weeër 
ze leeden, fir en „statut d’apprenti handicapé“ 
gesetzlech festzehalen a virzegesinn, dass och 
Persoune mat Handicap, déi sech an enger Aus-
bildung befannen, eng Remuneratioun fir déi vun 
hinnen am Kader vun hirer Ausbildung geleesch-
ten Aarbecht erhalen.
(s.) Sven Clement.
Ech soen Iech Merci.
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 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Clement. Dann huet elo d’Regie-
rung d’Wuert, d’Familljeministesch d’Madamm 
Cahen.
Prise de position du Gouvernement

 Mme Corinne Cahen, Ministre de la 
 Famille et de l’Intégration.- Jo, villmools Merci, 
Här President. Ech géif gären de Virriedner alle-
guerte villmools Merci soe fir hire breeden 
 Accord, dee se deem Gesetz hei zougeséchert 
hunn. Ech géif awer och gären dem Rapporteur 
villmools Merci soe fir säi mëndlechen a säi 
schrëftleche Rapport.
Mir haten eis engagéiert, de Mindestloun an 
d’Luucht ze setzen. An et ass nëmmen normal, 
dass d’Regierung decidéiert huet, och den 
RPGH an de REVIS dann ëm deen nämlechte 
Montant, also den nämlechte Prozentsaz an 
d’Luucht ze setzen. An duerfir sinn ech ganz 
frou iwwert déi breet Zoustëmmung, déi dat 
Gesetz haut an der Chamber hei kritt.
Villmools Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Ministesch. D’Diskussioun ass 
domadder ofgeschloss.
Mir kéimen dann zur Ofstëmmung iwwert de 
Projet de loi 7417. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 74175.
Vote sur l’ensemble du projet de loi 7417 et 
dispense du second vote constitutionnel
D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par procu ra-
tion. De Vott ass heimadder ofgeschloss.
De Projet de loi 7417 ass mat 59 Jo-Stëmmen 
ugeholl.
Résultat définitif après redressement : le projet de 
loi 7417 est adopté à l’unanimité des 60 votants.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, 
Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch (par M. Paul Galles), 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding (par Mme Diane Adehm), MM. Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes, 
Claude Wiseler et Michel Wolter ;
MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel (par M. Gusty Graas), MM. 
Eugène Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle 
 Elvinger, MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max 
Hahn, Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Dan 
 Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton, MM. 
Yves Cruchten, Mars Di Bartolomeo, Georges 
 Engel, Franz Fayot, Claude Haagen et Mme Lydia 
Mutsch (par M. Yves Cruchten) ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;

MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?
(Assentiment)
Dann ass et esou decidéiert.

7. Ordre du jour (suite)
Mat der Motioun, mengen ech, misste mer 
nach waarden, bis datt jiddwereen déi konnt 
liesen, soudatt mer déi dann eréischt no deem 
nächste Projet ofstëmmen.
(Assentiment)

8. Heure d’actualité du groupe tech-
nique (ADR) au sujet de l’enseigne-
ment de la langue chinoise dans les 
lycées luxembourgeois et de l’offre 
relative à d’autres langues
D’Chamber féiert haut eng Aktualitéitsstonn 
iwwert de Chineeseschunterrecht an d’Offer 
vun anere Sproochen an de Lëtzebuerger 
 Lycéeën, déi de Groupe technique ugefrot 
huet. D’Riedezäit ass am Artikel 87 (2) fest-
gehalen. Et hu sech schonn ageschriwwen: den 
Här Claude Wiseler, den Här Gilles Baum, 
d’Madamm Tess Burton, d’Madamm Josée 
 Lorsché an den Här David Wagner. D’Wuert 
huet elo den honorabelen Här Fernand 
Kartheiser als Vertrieder vum Groupe tech-
nique. Här Kartheiser, Dir hutt d’Wuert.
Exposé
(M. Fernand Kartheiser ajuste la hauteur du 
pupitre.)

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ech maa-
chen nach eng kleng technesch Modifikatioun.
Villmools Merci, Här President. Mir haten, Dir 
Dammen an Dir Hären, eng Diskussioun iwwert 
de Chineeseschunterrecht viru Kuerzem an där 
zoustänneger Kommissioun iwwert d’Educa-
tioun. A wa mer haut nach eng Kéier driwwer 
schwätzen, dann huet dat eng Ursaach, déi 
iwwert déi Fro vum Chineeseschunterrecht 
eigent lech erausgeet.
Ech wëll zréckkommen op dat, wat d’CSV-Frak-
tioun ganz am Ufank vun eiser Sessioun haut 
gesot huet, näämlech op eng Suerg, datt déi 
parlamentaresch Aarbecht nach richteg fonc-
tionnéiert. Et ass eigentlech dat de Sënn 
gewiescht vun deem, wat den Här Mosar hei 
virgedroen huet am Numm vun de Kolleege 
vun der CSV. Et ass eng Suerg, déi mir eis 
och ..., oder op jidde Fall eng Fro, déi mir eis 
och ëmmer erëm stellen. Et war och zum Bei-
spill e Problem, fir haut déi heite Fro kënnen an 
der Plenière ze diskutéieren, obscho mir dat 
gefrot hunn.
Et muss ee ganz kloer soen: Och ze probéieren, 
datt e Punkt net bis an d’Plenière kënnt, kann 
eng Behënnerung vun der parlamentarescher 
Aarbecht duerstellen! An et muss ee wierklech 
de Gambia-Parteien un d’Häerz leeën, sech op 
dat ze besënnen, wat se gesot hu ganz am 
Ufank, wéi se déi éischte Kéier an d’Verantwor-
tung koumen, näämlech e gewëssent Enga-
gement fir Oppenheet, fir Demokratie an 
Trans parenz. Et gesäit esou aus, wéi wann dat 
géif verluer goen, wéi wann eng gewëssen 
Arro ganz vun der Muecht kéim. An et ass dat, 
mengen ech, wat een hinnen och sollt an Erën-
nerung ruffen, näämlech dat däitscht Spréch-
wuert: „Hochmut kommt vor dem Fall.“ An 
ech géif Iech dat wierklech un d’Häerz leeën!
Wa mer haut also hei iwwert de Chineesesch-
unterrecht schwätzen, dann ass et, well keng 
legal Basis do ass. An eiser Verfassung, an déi 
ass ganz kloer an deem Punkt, ass d’Educa-
tioun en Domaine réservé à la loi. Den Arti-
kel 23 seet dat. An ech zitéieren en hei: « La 
loi » - la loi, net de Minister, net e Règlement 
ministériel, net en Arrêté grand-ducal - « La loi 
(...) règle pour le surplus tout ce qui est relatif à 
l’enseignement (...). » Alles, wat an eisem 
Schoulwiese geschitt, muss hei an der Cham-
ber duerch e Gesetz autoriséiert ginn.
Dat ass awer hei net de Fall. An et ass dat, wat 
mer hei monéieren.
Wat mer afuerdere vun der Regierung, dat ass, 
datt se eis e Projet de loi presentéiert, an deem 
och déi Fro hei vum Chineeseschunterrecht ge-
léist gëtt.
Et wär elo nach eng Saach, wou ee kéint, et 
däerf een et zwar net, well et geet hei ëm 
Prärogative vum Parlament, mä wou een nach 
kéint eng gewësse Flexibilitéit hunn. Mä mir 
hate virun engem Mount hei als ADR och kriti-
séiert, datt dës Regierung ëmmer méi pro-
béiert, laanscht d’Parlament ze regéieren. An 

enger ganzer Rei vu wichtege Froe ginn inter-
national Ofkommessen ofgeschloss, Memoran-
dum of Understanding oder wéi se och ëmmer 
heeschen, an d’Parlament kritt näischt dovun-
ner zur Ratifizéierung virgeluecht.
Mir soen awer als ADR ganz kloer, datt dat on-
méiglech ass, datt mir drop bestinn, datt d’Par-
lament respektéiert gëtt vun der Regierung an 
datt all internationalen Traité och muss hei rati-
fizéiert ginn, esou wéi eis Verfassung et ver-
laangt a wéi eis héchste Juridictiounen et 
confirméiert hunn.
Déi heite Fro ass elo eng, an elo kommen ech 
op de Fong vum Chineeseschunterrecht, wéi e 
fonctionnéiert. Wéi gesot, et gëtt keng gesetz-
lech Basis am Abléck. An d’Situatioun an deene 
verschiddene Schoulen ass am Abléck chao-
tesch.
Mir hu verschidde Modellen, am Athenäum ass 
deen een, an anere Schoule gëtt e Fakultativ-
cours ugebueden. An enger anerer Schoul gëtt 
et nach en anere Modell. Et gëtt keng eenheet-
lech Approche an deem Ganzen. Dofir wär et 
och gutt, fir ze soen: „Hei, mir regelen dat do 
gesetzlech, fir datt deen Unterrecht op déi an 
déi Manéier geregelt ass respektiv fir datt de 
Fakultativcours och geregelt ass.“ Dat wär 
wéin stens eng kohärent Approche.
An dat, wat eis och stéiert, dat a ss, datt an 
engem Gebai oder och vläicht op anere Plazen 
de Chineeseschunterrecht eng De-facto-Kon-
kurrenz zum Latäin duerstellt. Et geréit e bës-
sen an de Vergiess, datt Latäin u sech d’Basis 
vun deem ass, wat mer haut sinn: 2.000 Joer 
laang d’Sprooch vun der Wëssenschaft, 2.000 
Joer laang d’Lingua franca an Europa. An ech 
mengen, et ass derwäert, deen Héritage cultu-
rel weiderzedroen, Reklamm derfir ze maachen 
an net dem Latäinunterrecht eng weider Kon-
kurrenz dohinnerzesetzen.
Mir hunn näischt géint den Enseignement vum 
Chineeseschen an eise Schoulen. Dat ass eng 
Weltsprooch, eng wichteg Sprooch, eng UNO-
Sprooch, eng Sprooch, iwwert där hir Wichteg-
keet iwwerhaapt net muss diskutéiert ginn. Mä 
et muss een dat esou maachen, datt et an een 
allgemenge Konzept erapasst, an et muss een et 
och esou maachen, datt d’Schüler keng falsch 
Erwaardungen hunn. Deen allgemenge Kon-
zept, dee kéint zum Beispill sinn am Kader vun 
enger Sproochesektioun, do huet dat seng Plaz.
Mir haten hei schonn als ADR op jidde Fall, an 
der Vergaangenheet och aner Parteien, ëmmer 
gefuerdert, datt zum Beispill och Lëtzebuer-
gesch als Sprooch sollt eng fest Plaz an enger 
Sproochesektioun an eise Lycéeë kréien.
Mir hunn et alt gefuerdert, datt weider indo-
germanesch Sproochen, déi méi liicht ze léiere 
sinn, wou ee reelle Progrès méi liicht ze reali-
séieren ass, och sollen an eis Sproochen opge-
holl ginn. A mir haten do eng grouss slawesch 
Sprooch, näämlech Russesch proposéiert, déi 
komplett an eisem Schoulsystem feelt, wat 
ganz schued ass, well et ass och wéi d’Chinee-
sescht Weltsprooch, UNO-Sprooch, d’Sprooch 
vun internationalen Organisatiounen, gëtt vun 
iwwer 200 Millioune Leit geschwat an huet och 
hei am Land eng ëmmer méi grouss Bedeitung.
An och d’Chineesescht kann enseignéiert ginn. 
Mir sinn déi Lescht, déi soen, mir wäre géint 
eng Ouverture zu anere Sproochen. Mä wéi 
gesot, et muss e Gesamtkonzept sinn. A fir 
d’ADR huet ëmmer Lëtzebuergesch déi éischt 
Prioritéit.
Dat ass also e Kader, dee mer proposéieren. An 
dofir wéilt ech dat elo nach eng Kéier resu-
méieren.
Éischtens, mir hätte gär eng gesetzlech Basis, 
well d’Verfassung et esou virgesäit. Mir verlaan-
gen also vun der Regierung, datt se eis méig-
lechst kuerzfristeg e Projet de loi heihinner vir-
leeë kënnt.
An zweetens hätte mer gär eng strukturéiert 
Approche vum Chineeseschunterrecht an de 
Schoulen, déi de Kanner oder deene jonke Leit 
keng falsch Erwaardunge mécht. Well deen 
Niveau , dee se am Abléck erreechen, ass relativ 
niddreg. Wann een do déi zwee Tester kuckt, 
wann een dat am internationale Verglach an de 
Referenztabelle kuckt, entsprécht dat an der 
Praxis deem, wat an engem europäesche Kader 
vum Conseil de l’Europe méi oder manner en 
A2 ass. Dat ass net vill. A fir dann déi Illusioun 
ze erwächen, domadder kéint ee studéiere 
goen a China oder eventuell eng Plaz kréie bei 
enger chineesescher Firma, dat ass einfach ze 
héich gegraff. Dofir muss den Enseignement 
vum Chineeseschen och mat senger Finalitéit 
iwwereneestëmmen.
Wann een et als Fakultativcours wëllt ubidden, 
da kann een dat maachen ënnert der Form vun 
enger Introductioun an déi chineesesch Zivilisa-
tioun a Kultur mat e puer Sproochenelementer, 
mä da muss och dat kloer definéiert sinn.
Wann een et am Kader vun enger Sproochesek-
tioun mécht, muss een de Schüler vun Ufank u 

kloer soen, wat déi reell Equivalenz ass vun 
deem, wat se kënnen als Ofschloss kréien, in-
klusiv wa se géifen eng Première an deem Fach 
maachen a wat dann effektiv hir berufflech 
Perspektive sinn.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. Als éischte Riedner ass 
den honorabelen Här Claude Wiseler agedroen. 
Här Wiseler, Dir hutt d’Wuert.
Débat

 M. Claude Wiseler (CSV).- Villmools 
Merci, Här President. Wéi ech gelies hunn, datt 
mer déi Heure d’actualité haut hätten, hunn 
ech mech gefrot, op wat den Här Kartheiser a 
priori eraus wéilt: Ob mer géifen eng Diskus-
sioun féieren iwwert d’Chineesescht oder de 
Sproochenunterrecht am Kader vun der Ma-
tière réservée à la loi, ob mer géifen eng Dis-
kussioun iwwert d’Pädagogie, d’Finalitéiten, 
d’Zilsetzung vum Chineeseschunterrecht maa-
chen, ob mer géifen e Verglach tëschent Chi-
nee sesch a Latäin an d’Wichtegkeet vun deem 
engen a vun deem anere respektiv d’Konkur-
renz vum Chineesesche fir d’Latäin maachen 
oder ob mer am grousse Ganzen eng Diskus-
sioun iwwert d’Offert vun de Sproochen am 
Lëtzebuerger Unterrecht géife féieren.
Elo ass et e Mix e wéineg vun deene véier ginn. 
An ech wëll och an deene fënnef Minutte just 
kuerz e puer Prinzipie soen, no deene mir eis 
wëlle riichten.
Dat Éischt, dat ass, fir eis ass ganz kloer, datt 
d’Educatioun eng Matière réservée à la loi ass 
an och soll an der neier Constitutioun bleiwen. 
Dat ass absolutt evident fir eis. A wann dat 
heescht, datt alles, wat prinzipiell an der Schoul 
geregelt gëtt, also muss iwwert d’Gesetz gere-
gelt ginn, gëllt dat natierlech och evidenter-
weis an eisen Ae fir de Chineeseschunterrecht.
Wann ee sech elo ka virstellen, datt verschid-
den Optiounen, déi am Gesetz jo virgesi ginn, 
kënne Chineesesch sinn, ouni datt mer eng ge-
setzlech Basis brauchen, ass et awer gradesou 
evident, wa Chineesesch ageféiert gëtt, esou 
wéi et am Kolléisch ass, quasiment amplaz vum 
Latäin, an eng ganz Filière d’Kanner oder 
d’Schüler begleede soll bis op d’Première, da 
kann een dat vläicht kuerzfristeg maachen als 
Expérience pilote. Mä spéitstens no engem 
oder zwee Joer brauche mer eng gesetzlech 
Basis. Do schléisse mer eis also der ADR un, fir 
u sech d’Regierung ze froen, esou schnell wéi 
méiglech mat engem Gesetzestext ze kom-
men, deen dat dann och assuréiert.
Zweete Punkt, dat ass den Niveau, dee mer 
iwwert de Chineeseschunterrecht an eise 
Schou len erreechen. Wa gefrot gëtt hei vum 
Här Kartheiser, datt et en Niveau soll sinn, deen 
eis et géif erlaben, op chineesesch Unien ze 
kommen, esou mengen ech, datt dat an eisen 
Aen net onbedéngt muss déi Zilsetzung sinn, 
déi mer mat deem Unterrecht hunn. Mir 
mengen, datt eng Ouverture d’esprit an och 
eng Rei Basisknowledge vum Chineesesche fir 
eis wichteg sinn, well et gëtt eis, egal op wat fir 
engem Niveau, en onwahrscheinlechen Avan-
tage duerno am Beruffsliewen, mä awer och fir 
déi Schüler, déi wëllen op europäesch Unie 
kommen.
(M. Mars Di Bartolomeo prend la prési-
dence.)
Well hei schwätze mer jo oft vu Schüler, déi e 
gudde Curriculum wëllen hunn an déi sech op 
eng Filière aschreiwen, wou se méi kënne léiere 
wéi dat, wat se normalerweis misste léieren, 
also deenen d’Léiere liichtfält, déi sech also 
fräiwëlleg engem schwieregen Exercice ënner-
leeën, déi also duerno och wëllen op kompe-
titiv Unie goen. An e Basisknowlegde vum 
Chineesesche mécht engem vun enger Rei 
groussen Unie schonn d’Dieren op, well vill 
 Topuniversitéiten hu Curriculummen, déi ze-
summe mat chineeseschen Unien haut uge-
buede ginn a wou ee scho gutt huet, wann een 
eng Basis vum Chineeseschen huet, egal op 
wat fir engem Niveau, fir d’Accessioun zu 
deenen Universitéiten an zu deene weltwäit vill 
gesichtene Curriculummen ze kréien.
D’LSE huet mat Beijing University, d’Sorbonne 
mat Renmin University respektiv d’WHU mat 
Shanghai University Ofkommessen, fir esou 
Schüler ze huelen. Also ass et fir eis e Plus-
punkt. Deemno ass et gutt, wann et gemaach 
gëtt.
Drëtte Punkt ass d’Konkurrenz mam Latäin. Do 
soen ech ganz kloer, datt dat u sech fir eis am 
Fong keng Fro ass. D’Zilsetzung vum Latäin ass 
fir mech ... Also eis Zilsetzung soll et elo net 
sinn, d’Latäin ze protegéieren als Sprooch. Dat 
ass jo net d’Zilsetzung vun der Schoul. Eis Zil-
setzung soll et sinn, d’Offer fir d’Kanner esou 
grouss wéi méiglech ze maachen.
Latäin unzebidde fir déi, déi dat wëlle maa-
chen, mä d’Offer esou opzemaachen, datt na-
tierlech déi chineesesch Offert och do ass an 

PROJET DE LOI
Le Grand-Duc dispose du droit 
d’initiative en matière législative, 
tout comme les membres de la 
Chambre des Députés. Son 
initiative, encore appelée 
initiative gouvernementale, 
s’appelle « projet de loi ». 
Celui-ci constitue un texte 
proposé pour être adopté par la 
Chambre des Députés. Les 
projets de loi sont accompagnés 
d’un exposé des motifs qui 
contient des développements sur 
l’objectif et la teneur de la loi 
proposée ainsi que d’un 
commentaire des articles.

Le saviez-vous ?
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datt déi Schüler, déi déi wëllen huelen, well se 
berufflech oder schoulesch aner Perspektiven 
hunn, déi och kënnen huelen. Et ass also abso-
lutt keng Konkurrenz, mä et ass eng zousätz-
lech Offer, déi der Globaliséierung vun eiser 
Welt absolutt entsprécht, an dofir si mer nu 
wierklech der Meenung, datt dat dee richtege 
Wee ass, op dee mer sollte goen.
A mäi leschte Punkt, dat ass deen, ob d’Offert, 
déi mer an eisem Schoulsystem hunn, déi rich-
teg ass. Niewent Lëtzebuergesch, Franséisch, 
Däitsch, Englesch, déi jo de toute façon obliga-
toresch musse sinn - derlaanscht komme mer 
net -, bidde mer haut Spuenesch, Italienesch 
an haaptsächlech Chineesesch, also Chinee-
sesch och nach un, mä haaptsächlech Spue-
nesch an Italienesch aus där laanger Geschicht 
vun der Schoul eraus.
An d’Fro, déi ech mer stellen, dat ass, ob déi 
Offert haut ubruecht ass, ob ee sech net effek-
tiv muss Gedanke maachen, fir zousätzlech 
zum Chineeseschen och nach eng aner Offert 
ze maachen. Wann een d’Sproochesystemer op 
der Welt gesäit, da gesäit een, datt niewent 
dem Engleschen, dem Chineeseschen awer och 
Sprooche wéi d’Arabescht, wéi de Bengali, wéi 
d’Russescht oder wéi d’Portugisescht zu deene 
meeschtgeschwatene Weltsprooche gehéieren.
Zum Verglach, Däitsch ass nëmmen op der 12. 
Positioun an Italienesch op der 25. Positioun 
vun de geschwatene Sproochen hei op der 
Welt, soudatt menger Meenung no déi Re-
flexioun muss gefouert ginn, ob net zousätz-
lech zum Chineeseschen och nach eng aner 
Offert als Optioun an eiser Schoul gemaach 
sollt ginn, fir u sech där Globaliséierung, där 
mer ausgesat sinn, gerecht ze ginn, fir de 
Schüler nach méi Offerten ze maachen, datt se 
sech nach besser op den Universitéiten an 
duerno am Beruffsliewen erëmfannen.
An da kommen ech zu mengem Ufank erëm 
zréck, fir mäin Ofschloss ze maachen, dat 
selbst verständlech alles op enger gesetzlecher 
Basis.
Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Merci och dem Här Wiseler. An nächs-
ten ageschriwwene Riedner ass den Här Gilles 
Baum. Här Baum, Dir hutt d’Wuert.

 M. Gilles Baum (DP).- Merci, Här Pre-
sident. An der Aktualitéitsstonn haut geet et 
ëm d’Léiere vun der chineesescher Sprooch am 
Enseignement secondaire, enger Sprooch, déi 
vu ronn 1,2 Milliarde Leit geschwat a verstane 
gëtt, dorënner ronn 50 Millioune Leit, déi aus-
serhalb vun der Volleksrepublik China wunnen. 
Si ass domadder déi Sprooch hannert dem 
Englesche weltwäit, déi am heefegste geschwat 
a verstane gëtt, eng Weltsprooch natierlech, 
déi och a Westeuropa ëmmer méi eng grouss 
Bedeitung kritt.
Chineesesch ass awer wäit méi wéi nëmmen 
eng Sprooch. Et ass eng Schrëft an e Schlëssel 
zu enger jordausendaler Kultur. D’Léiere vun 
der Sprooch an d’Vermëttele vun der chineese-
scher Kultur erweideren ouni Zweifel net nëm-
men de perséinlechen Horizont vun de Schüler, 
mä bidden hinnen zudeem och d’Méig lech-
keet, sech un déi chineesesch Mentalitéit, un 
déi chineesesch Denkweis erunzetaaschten.
A wann ee sech déi impressionnant Entwéck-
lung vun der Wirtschaftsmuecht China an de 
leschte Joren ukuckt, da kann dee Bagage och 
spéider am Beruffsliewen nëtzlech sinn.
Och Lëtzebuerg huet näämlech enk wirtschaft-
lech a finanziell Liene mat China. Ech erënnere 
just un déi siwe chineesesch Banken, déi sech 
hei néiergelooss hunn, oder och un d’BIL, déi 
zënter 2017 e Groussdeel vun hirem Aktiona-
riat a chineesescher Hand huet. Mä och de 
Findel  gëtt ëmmer méi zu engem strategesche 
Cargodréikräiz fir Ostasien. A viru Kuerzem 
eréischt ass eng chineesesch Cargo-Airline der-
bäikomm.
Zudeem ass zënter Kuerzem och eng direkt 
Zuchstreck vu Lëtzebuerg op Chengdu, der 
Haaptstad vun der Provënz Sichuan, a Betrib. 
De multimodale Cargocenter zu Beetebuerg 
vun der CFL ass fir d’Chineesen d’Entréesdier 
op den europäesche Marché mat direkte Ver-
bindungen op Mailand, Paräis, Antwerpen a 
Wien.
(Interruption)
A Beetebuerg. Beetebuerg an Diddeleng, par-
don.
Dir gesitt also, d’Chineese wëssen, wat se u 
Lëtzebuerg hunn, an ëmgedréit och. An dës 
Partnerschaft fënnt sech elo och an eise Schou-
len erëm. Och wann et un éischter Stell de 
Virwëtz an d’Loscht op eppes méi Exotesches 
ass, wat d’Schüler dozou bréngt, sech a 
Chineeseschcoursen anzeschreiwen, esou sollt 
een d’Plus-value fir déi wirtschaftlech Partner-
schaft tëschent Lëtzebuerg a China awer net 

ënnerschätzen. A verschiddene Beräicher vun 
eiser Ekonomie kann dat spéider sécherlech en 
Atout fir d’Schüler sinn an enger ëmmer méi 
globaliséierter Welt, an enger ëmmer méi ver-
netzter Welt an an enger Welt, wou dat Digi-
taalt ëmmer méi eng grouss Roll spillt.
Här President, d’Méisproochegkeet ass eis 
zweet Mammesprooch. An duerfir beneiden eis 
vill Länner. Et ass eenzegaarteg an dorobber 
solle mer zu Recht houfreg sinn.
D’DP huet sech an de leschte Joren derfir age-
sat, dass Sproochen de Schüler net fréizäiteg 
Bildungsweeër verbauen oder d’Schüler wéinst 
enger anerer Mammesprooch benodeelegt 
ginn. Dat ass net am Sënn vun der Chancëge-
rechtegkeet, esou wéi mir se verstinn. Ech den-
ken do zum Beispill un d’Méisproochegkeet, 
Fréifërderung an de Crèchen. Ech denken awer 
och un d’Beruffsausbildung, wou d’Forma-
tioune solle méi de linguistesche Realitéite vum 
Terrain ugepasst ginn.
Beim Léiere vun der chineesescher Sprooch 
geet et manner ëm d’Chancëgläichheet, mä et 
geet méi ëm d’Ouverture vun der Lëtzebuerger 
ëffentlecher Schoul. D’Schoule maache sech 
am Kader vun hirer Autonomie op fir Neies a 
bidden de Schüler domadder nei an zousätz-
lech Offeren. D’DP begréisst dat ausdrécklech, 
well et zu der Villfältegkeet an der Attraktivitéit 
vun eiser ëffentlecher Schoul bäidréit.
Ech wëll awer och de Schüler felicitéieren, déi 
dee Wee ageschloen hunn, sief dat als Op-
tiounsfach oder sief dat als Regelfach. Ech wëll 
da betounen, dass op der Cinquième am Kol-
léisch am Moment eng Klass fonctionnéiert, op 
der Sixième sinn et awer zwou Klassen. An ech 
mengen, dat weist, dass souwuel d’Demande 
wéi och den Interessi vun de Schüler do ass, fir 
Chineesesch ze léieren.
Chineesesch mat sengen iwwer honner-
tdausend verschiddene Schrëftzeechen ass 
sécher  déi friemste vun de Friemsproochen, déi 
bei eis geschwat ginn. Ëmsou méi bewonne-
renswäert ass et dann, wa jonk Leit sech 
bewosst derfir entscheeden, sech an déi 
Sprooch an an déi Kultur eranzeschaffen. An 
ech wënschen hinne weiderhi vill Freed a vill 
Motivatioun am Léiere vun der chineesescher 
Sprooch.

 Une voix.- Très bien !
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Merci. An déi nächst Riednerin, d’Ma-
damm Tess Burton, ass scho prett. Madamm 
Burton, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Tess Burton (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. De Sujet vun dëser Heure d’actualité 
gouf schonns de 5. Juni an der Educatiouns-
kommissioun en long et en large diskutéiert. 
Bei dëser Geleeënheet hat e Vertrieder vum 
Edu catiounsministère präzis Informatioune 
ginn, ënner wéi enger Form an a wéi enge Ly-
céeën d’Méiglechkeet besteet, fir Chineesesch 
ze léieren.
Och gouf et zu dësem Sujet schonn den 1. Juni 
2017 eng Pressekonferenz vum zoustännege 
Minister. Den Här Kartheiser huet d’Fro op ge-
häit, ob de Chineeseschunterrecht, wéi en de 
Moment an de verschiddene Lycéeë fonction-
néiert, net iwwer Gesetz geregelt misst ginn, 
dëst wär eng Matière réservée à la loi.
An der Educatiounskommissioun krute mer hei-
zou d’Äntwert, dass d’Gesetz vum 25. Juni 
2004 d’Basis fir esou ee Projet d’innovation 
péda gogique gëtt, deemno géif kee Besoin be-
stoen, fir et ze legiferéieren.
Déi aner Fro, déi am Här Kartheiser senger Ufro 
opgeworf gëtt, ass déi, ob d’Aféiere vum 
Chineeseschen e Grond wär, dass d’Zuel vun 
de Schüler, déi Latäin léieren, réckleefeg wär. 
Waren 2008 nach 335 Schüler an de Latäins-
coursen ageschriwwen, sinn et dëst Schouljoer 
nëmmen nach 185. Jo, d’Zuel vun de Latäins-
schüler ass kloer réckleefeg, mä dëst ass en 
Trend, dee schonn zanter Joren ze beobachten 
ass an näischt mam Aféiere vum Chineeseschen 
ze dinn huet, mä éischter mat der Attraktivitéit 
vum Latäinunterrecht, bei deem vill Schüler 
sech hautzudaags net méi ugesprach fillen. Hu 
se näämlech de Choix tëschent dem Engle-
schen an dem Latäin, da wiele se éischter dat 
Englescht, well se mat där Sprooch méi am All-
dag kënnen ufänken.
Här President, fir eis als LSAP ass et kloer eng 
Chance fir d’Schüler hei zu Lëtzebuerg, dass si 
d’Méiglechkeet hunn, eng weider Sprooch an 
der ëffentlecher Schoul a jonkem Alter léieren 
ze kënnen, egal ob dëst elo Chineesesch oder 
eng aner Sprooch ass.
Op der ganzer Welt gi mir fir eis Méisproo-
chegkeet beneit a mir sollen houfreg dodrop 
sinn a se weider ausbauen. An ob mir wëllen 
oder net, China wäert ee vun deenen neie Lea-
der am 21. Jorhonnert ginn, ee Changement, 
virun deem ee sech net verschléisse soll, mä 
deen ee besser versteet a begleet. An dëst geet 
just, wann een d’Kultur an d’Sprooch vun dë-

sem Land versteet. Dofir soll ee sech virun 
deenen Initiativen an de Lycéeën net verschléis-
sen, mä se begréissen.
An domat soen ech Iech och Merci fir d’No-
lauschteren.

 Une voix.- Très bien !
 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 

séance.- Merci och der Madamm Burton. An 
nächst Riednerin ass d’Madamm Josée Lorsché.

 Mme Josée Lorsché (déi gréng).- Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, 
Chineesesch, oder, fir méi präzis ze sinn, Man-
darin gëtt vun 1,2 Milliarde Mënsche geschwat 
a weltwäit ass et déi meeschtgeschwate Mam-
mesprooch. An awer gehéiert dës Sprooch net 
zu deene meeschtgeléierte Friemsproochen; dat 
sinn Englesch, Däitsch, Franséisch a Spuenesch.
An och de Fait, datt zu Lëtzebuerg eng 150 
Jonker Chineesesch léieren, Optiounsfächer 
abegraff, ass eigentlech komplett marginal am 
Gesamtkontext vum Sproochenunterrecht an 
eise Schoulen.
D’Haaptfro, Dir Dammen an Dir Hären, déi ee 
sech an deem Kontext natierlech muss stellen, 
ass déi, firwat d’Chineesescht iwwerhaapt age-
fouert ginn ass respektiv wéi eng Plus-value et 
fir d’Schüler huet, déi déi Sprooch léieren, wuel 
wëssend, datt an eise Schoule schonn insge-
samt siwen aner Sproochen enseignéiert ginn. 
Ech brauch se net ze nennen, Dir kennt se alle-
guer.
Dir Dammen an Dir Hären, engersäits gëtt et 
kaum e Land, deem seng Kultur esou wäit 
ewech ass wéi déi vu China vu Lëtzebuerg. An 
et gëtt och kaum eng Sprooch, déi méi wäit 
vun eisen indoeuropäesche Wuerzelen ewech 
ass wéi dat Chineesescht. Ëmsou méi spannend 
ass et dann, dës Distanz lues a lues ze iwwer-
wannen doduerch, datt een d’Sprooch léiert.
Anerersäits muss ee sech natierlech och froen, 
ob China eis, trotz senger geografescher Dis-
tanz, iwwerhaapt nach richteg friem ass. Ëm-
merhi schwätze mer vun der zweetgréisster 
Wirtschaftsmuecht vun der Welt, awer och vun 
engem Land, wat iwwer eng direkt Zuchlinn 
mat Lëtzebuerg verbonnen ass - se ass scho ge-
nannt ginn, de Site ass tëschent Beetebuerg an 
Diddeleng a betrëfft den Territoire vun deenen 
zwou -, vun engem Land, mat deem mir och 
sportlech verbonne sinn doduerch, datt mer 
am Beräich vum Dëschtennis op engem héijen 
Niveau zesummeschaffen a Projeten entwécke-
len.
Mir schwätzen awer och vun engem Land, wat 
eng ganz Rei Wueren an Technologië pro-
duzéiert, déi mir importéieren an am Alldag 
notzen. An net ze vergiesse vun engem Land, 
wat sech duerch seng gutt Kichen auszeechent, 
bei där déi meescht Lëtzebuerger jo ganz aktiv 
sinn, selwer kachen an nach léiwer an de 
chineesesche Restaurant ginn.
Mä wat wësse mer eigentlech vum Alldag, vun 
der Geschicht a vun der Mentalitéit vun der 
chineesescher Populatioun?
Dir Dammen an Dir Hären, a genee dës Beräi-
cher verschaaft d’Léiere vun der Sprooch en 
Abléck. Dobäi ass d’Chineesescht jo eng 
Sprooch, déi sech wäit ausserhalb vun eise 
Sproochekategorië beweegt an hir eege Geset-
zer huet. Si besëtzt weder en Alphabet nach 
Fäll nach Verbzäiten nach eng Andeelung a 
weiblech, männlech oder sächlech. Dat 
heescht, vill Hürden, déi d’Erléiere vun eise 
westleche Sproochen erschwéieren, ginn et am 
Chineeseschen net.
Amplaz kommen aner Elementer wéi zum Bei-
spill d’Tonalitéit an d’Sazmelodie, déi geneesou 
wichteg si wéi de Choix vum Vokabel, fir sech 
ze verstännegen, an déi et ebe grad erlaben, a 
relativ kuerzer Zäit op en Niveau ze kommen, 
op deem ee gutt mat anere Mënsche kommu-
nikéiere kann. A mir Gréng fannen dat déi 
éischt grouss Plus-value vun dësem Enseigne-
ment.
Virun allem ass et awer och eng Sprooch, déi 
sech iwwer 3.000 Joer entwéckelt huet an zum 
historeschen Zeie vun der Weltmuecht China 
ginn ass an an där eng Rei Leit eng kulturell 
oder intellektuell Erausfuerderung gesinn.
Derbäi kënnt awer och e gesonde Pragmatis-
mus, deen een net däerf vergiessen. Verstänne-
gung, Kommunikatioun an d’Sprooche gene-
rell maachen d’Dieren zu Netzwierker op. Zu 
Netzwierker am Wirtschafts- an am Finanz-
secteur, wou China eng grouss Roll spillt a wou 
eng ganz Rei Jonker hir berufflech Zukunft dra 
gesinn.
Eng Suerg, déi dann awer méi oft ausgedréckt 
ginn ass, och an der Kommissioun, an déi den 
Här Kartheiser och virdrun opgeworf huet, ass 
déi, ob d’Chineeseschcoursen eng Konkurrenz 
zum Latäin an eise Schoulen duerstellen an ob 
d’Latäin net riskéiert, wéi gesot, vum Chineese-
sche verdrängt ze ginn, wann déi Coursen 
nach ausgebaut ginn.

Och wann d’Zuel vun de Latäin-Schüler zim-
lech dramatesch zréckgeet, vun 335, wann ech 
mech net iren, am Joer 2008 op 185 am Joer 
2018, esou ass dat, eiser Meenung no, awer 
net d’Schold vum Chineeseschen, mä vu ganz 
anere Facteuren, iwwert déi mir och eemol 
kënne schwätzen. D’Motivatioun, déi eng oder 
déi aner Sprooch ze léieren, ass näämlech eng 
ganz aner.
D’Latäin gëtt weder aus ekonomesche Grënn 
geléiert nach fir mateneen ze kommunizéieren 
nach fir e ganz frieme Kulturkrees kennenze-
léieren. Et gëtt geléiert, fir eis eege Kultur an eis 
eege Geschicht ze verstoen, fir eist kulturellt 
 Ierwen ze erhalen, fir e besseren Zougang zu 
de romanesche Sproochen an zu der Wëssen-
schaft ze kréien, virun allem an der Medezinn.
D’Chineeseschcoursë sinn deemno keng Kon-
kurrenz zum Latäin, se sinn eng zousätzlech 
Offer, Dir Dammen an Dir Hären, a Form vun 
engem Projet d’innovation pédagogique, deen 
eise multilinguale Schoulsystem beräichert an 
d’Weltoppenheet vu Lëtzebuerg eng weider 
Kéier ënnersträicht.
Nach just e Wuert zu der Fro vun der legaler 
Basis, déi den Här Kartheiser jo virdrun op ge-
worf huet. Souwäit ech weess, Här Minister, 
ginn esou Projeten, Projets d’innovation péda-
gogique oder Pilotprojeten, net d’office an 
d’Gesetz ageschriwwen. Dat soll awer net ve-
rhënneren, datt dës Coursen eng gesetzlech 
Basis kréien, wa se sech bewären a wa se aus-
gebaut gi respektiv och besser strukturéiert 
ginn.
An datt mir awer och eng generell Debatt solle 
féieren iwwert de Sproochenunterrecht an eise 
Schoulen, dat ass eng Demande, déi schonn 
ëfters hei formuléiert ginn ass, an déi mir als 
Gréng ënnerstëtzen.
An domat soen ech Iech Merci.

 M. Mars Di Bartolomeo, Président de 
séance.- Merci och. An den nächste Riedner ass 
den Här David Wagner. Här Wagner!

 M. David Wagner (déi Lénk).- Merci, Här 
President. Ier ech op de Fong vun der Saach 
ginn - dat Chineesescht -, wollt ech awer dann 
och zur Form iwwergoen, déi den Här 
Kartheiser och ugeschwat huet. Wat net d’of-
fice muss geschéien, wéi d’Madamm Lorsché 
sot, mä d’Madamm Lorsché huet selwer jo och 
gesot, si wären och bereet derfir, datt mer 
iwwer eng Base légale fueren.
Et ass awer schonn e bësse befriemend, datt 
Deputéiert nach ëmmer am Joer 2019 esou 
Froe mussen opwerfen. Et kéint ee laang 
iwwert d’Modernitéit vum Lëtzebuerger Parla-
mentarismus diskutéieren. Ech soen ëmmer: 
Wann e Senator oder Deputéierten aus den 
USA aus dem 19. Jorhonnert an eng Zäitma-
schinn géif klammen an déi Lëtzebuerger 
Chamber 2019 géif erliewen, da géif e se 
almou desch fannen. An ech schwätzen net vun 
der Bannenarchitektur!
Soit! Mä zum Fong.
Wéi ech dat och scho konnt an der Kommis-
sioun soen: Natierlech, ech fannen et ganz 
gutt, mir fannen et ganz gutt, datt een 
d’Schoul opmécht fir weider Sproochen. No-
tamment, wann ee weess, datt mir hei zu Lët-
zebuerg jo e grousst Gléck hunn, datt mer 
d’office eng grouss germanesch Sprooch léie-
ren - Däitsch -, déi eis d’Dier opmécht fir d’Er-
léiere vu weidere germanesche Sproochen. 
Well et muss een och par analogie denken. 
Wann een Däitsch kann, kann ee wahrschein-
lech Hollännesch oder Dänesch vill méi einfach 
léieren. Datselwecht gëllt fir d’Franséischt, eng 
grouss romanesch Sprooch, déi d’Erléiere vum 
Spueneschen oder Italieneschen oder souguer 
Rumäneschen erliichtert. Mir sinn eis net ëm-
mer bewosst, wat fir e Gléck mer do hunn.
Duerno si mer och der Meenung justement, 
datt Chineesesch muss kënnen erléiert ginn als 
grouss Sprooch vun der sinotibetescher Famill, 
an natierlech och - ech mengen, den Här Wise-
ler ass och drop agaangen, an den Här 
Kartheiser och - aner grouss Sproochen:
wéi Russesch, déi d’Dier opmécht fir aner 
slawesch Sproochen;
Arabesch, déi d’Dier och opmécht fir aner se-
mitesch Sproochen, wéi Hebräesch oder sou-
guer eng offiziell EU-Sprooch: Malteesesch, déi 
zwar net fierchterlech vill geschwat gëtt, mä 
ëmmerhin;
an och Portugisesch, firwat net?
(M. Fernand Etgen reprend la présidence.)
Et gouf och scho gesot, et ass awer e bëssen 
abstrus, datt mer déi zwar ganz schéin italie-
nesch Sprooch hei zu Lëtzebuerg kënne léie-
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ren, mä déi wéineg geschwat gëtt, an déi och 
ganz schéi portugisesch Sprooch net esou kën-
nen hei zu Lëtzebuerg léieren, obwuel mer 
wëssen, wat fir e Poids déi Sprooch souwuel 
hei zu Lëtzebuerg huet wéi och op der Welt. 
An dat wäert ëmmer croissant goen.
Ech mengen och: Et muss een awer elo oppas-
sen, de Problem net ze vill utilitaristesch unze-
goen. An ech bedaueren e bëssen, datt mer 
d’Sproocheproblematik utilitaristesch ugesinn. 
An do kann ee sech och heiansdo iren. Et kann 
een dovunner ausgoen, datt China weiderhin 
eng grouss Roll op der Welt wäert spillen, déi 
zwar an zéng Joer och kann eng aner Tournure 
kréien. D’Geschicht kann een ni virausgesinn.
Ech hat eng Kéier justement a China mat 
engem Chinees geschwat, dee ganz gutt Fran-
séisch konnt. Mir hunn iwwer China geschwat 
an duerno hunn ech e bësse gegeckst, ech hu 
gesot: « Ah là là! Dans 20 ans, en Europe, on 
sera tous obligés d’apprendre le chinois. » An 
hien huet geäntwert, en huet gelaacht, du sot 
en: « Non, non, ne vous inquiétez pas, nous 
connaissons déjà toutes vos langues. »
Mä dovunner ofgesinn, mengen ech, datt een 
awer och justement déi humanistesch Plus- 
value muss kennen, wann een aner Sprooche 
léiert. D’Ëffnung zu enger weiderer Sprooch ass 
net just d’Ëffnung zu enger Sprooch, fir ze 
kommunizéieren a Business ze maachen, mä et 
ass och en Avantage, deen ee kann hunn, fir 
iwwerhaapt d’Welt ze verstoen an iwwerhaapt 
och d’Verhältnisser iwwerall kënnen ze ver-
stoen.
Wann ee Spuenesch kann zum Beispill, niewe-
bäi gesot, an et stellt ee sech Froen iwwert dat, 
wat a Venezuela leeft, dann huet een natierlech 
besser, eng hispanofon Quell ze kucke wéi eng 
anglofon, well da gëtt ee wahrscheinlech méi 
objektiv informéiert. Dat kéint een och op aner 
Saachen applizéieren.
Dofir, déi utilitaristesch Approche fannen ech e 
bësse schlecht. An de Problem, deen ech awer 
och hunn, mat deem weideren Erléiere vun der 
Sprooch: Fir wie gëtt déi Dier opgemaach, zum 
Beispill mat Chineesesch?
Déi Fro hätt ee sech och scho kënne stelle beim 
Latäin. Mir wëssen all, wat fir eng sozial Kate-
gorien éischter Latäin konnte léieren. Et si Leit, 
déi schonn deemools geduecht hunn, Latäin 
géif näischt bréngen. Et sinn der, déi dat sou-
guer haut mengen. An dat ass falsch! Quitte 
datt et utilitaristesch an der Businesssprooch 
net onbedéngt eppes bréngt, mä et kritt een e 
Capital culturel sonnergläichen, wann ee se 
kann.
Et ass u sech immens nëtzlech an et erëffnet 
engem Mënsch och immens vill Méiglechkee-
ten.
An dofir muss ee sech och d’Fro stellen, ob och 
d’Erléiere vun enger weiderer Sprooch/Welt-
sprooch, Chineesech, Russesch, Arabesch, jee, 
ob een dat net och muss generaliséieren. Muss 
dat nëmmen am Enseignement secondaire 
classique sinn? Muss dat nëmmen do sinn? 
Kann et net och am Technique (veuillez lire : 
am Général) sinn? Ech gesi keng Ursaach, fir-
wat Schüler am Général dat net kéinte maa-
chen.
A sollte sech net och d’Schüler an och hir Eltere 
mat der Fro auserneesetzen, vläicht schonn e 
bësse méi fréi, am Fondamental? Well esou eng 
Decisioun kann een net einfach esou huelen.
Schlussendlech wier et natierlech nach vu 
Virdeel, wann een en Tronc commun hätt an et 
géif een net d’Schüler vuneneen trennen direkt 
ab zwielef Joer.
Voilà! Dat war ebe mäi Bäitrag dozou.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Wagner. An da géif ech der Re-
gierung d’Wuert ginn. Den Educatiounsminis-
ter Claude Meisch, wannechgelift.
Prise de position du Gouvernement

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Merci, 
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, ech 
kommen net wäit op Chineesesch. Ech hat net 
d’Chance, Chineesesch ze léieren a mengem 
Schoulparcours. Ech sinn awer duerfir frou, 
datt de Fernand Kartheiser eis de Mëtteg d’Ge-
leeënheet gëtt, fir kuerz op déi Méiglechkee-
ten, déi mer mëttlerweil an eisem Schoulsys-
tem hunn, déi effektiv ënnerschiddlech sinn, fir 
Chineesech ze léieren, kënnen anzegoen.
D’Virriedner hunn alleguerte schonn higewisen 
op déi ganz villsäiteg wirtschaftlech Bezéiun-
gen tëschent eisem Land a China, awer och 
d’Präsenz vu ville chineeseschen Awunner. 

D’chineesesch Gastronomie ass erwäänt ginn, 
d’Präsenz vun der chineesescher Kultur.
An ech denken, datt et och muer hei zu Lëtze-
buerg sécherlech en Avantage wäert sinn, wann 
ech d’chineesesch Sprooch maîtriséieren, sief 
dat, fir a chineeseschen Entreprisen, déi och hei 
zu Lëtzebuerg präsent sinn, kënnen ze schaffen, 
sief et awer och, fir vun hei aus international 
 täteg ze sinn, sief et awer och nëmmen als Tou-
risteguide an der Stad Lëtzebuerg. Do denken 
ech, alles dat si Beräicher, an et weist engem, 
wéi breet datt se kënne gefächert ginn, wou 
d’chineesesch Sprooch engem kann a senger 
perséinlecher Entwécklung virunhëllefen.
Ech mengen och, datt mer déi Relatiounen 
tëschent Lëtzebuerg a China net nëmmen op 
wirtschaftlechen Austausch kënne baséieren, 
wa mer virun allem wirtschaftlechen Austausch 
och entwéckelt hunn am Laf vun deene leschte 
Joren, wat zum Benefiss vu béide Säite war, 
datt mer gradesou och mussen Efforte maa-
chen, fir e kulturellen Austausch ze assuréieren, 
en educativen Austausch ze assuréieren. Hei si 
Sportsprojete genannt ginn. Et gëtt Recherche-
Projeten. Ech denken, datt dat op d’mannst 
esou wichteg ass, fir eng gesamt Kollabora-
tioun do kënnen och sécherzestellen.
Mir hunn an eisem Schoulsystem mëttlerweil 
eng ganz Rei vu Méiglechkeeten, wéi een déi 
chineesesch Sprooch kann erléieren. Eng vun 
deene rezentesten ass déi, déi am Athénée an 
der Stad ugebuede gëtt, wou ee kann eng Sek-
tioun wielen, wou ab der Sixième Chineesesch 
geléiert gëtt, esou wéi op enger anerer Sek-
tioun da Latäin geléiert gëtt, mat deem-
selwechte Volume u Stonnen, an dat och bis 
op Première. Dee Modell war effektiv e Modell. 
Deen hu mer probéiert virun zwee Joer. An en 
huet dach awer e grousse Succès, well en huet 
virun allem Uklang bei de Schüler fonnt.
Et gëtt aner Méiglechkeeten. Zum Beispill ab 
dem nächste Joer wäert en anere Lycée an der 
Stad Lëtzebuerg, de Lycée Michel-Rodange, e 
Projet d’innovation pédagogique lancéieren, 
wou ee Chineesesch och als « quatrième 
langue vivante » ka léieren. Also, och dat, den-
ken ech, op eng aner Manéier sécherlech, mat 
enger anerer Zilsetzung och.
Esou war et och de Fall am Lycée Ermesinde, 
iwwert dee mer d’lescht Woch hei geschwat 
hunn. Well mer dat Gesetz gestëmmt hunn an 
eng Rei vu Restrukturatiounen innerhalb vun 
der Organisatioun vun deem Lycée gemaach 
goufen, wäert och de Lycée Ermesinde op dee 
Modell vum Athénée aus der Stad zréckgräifen, 
dat heescht eng Sektioun an Zukunft ubidden, 
déi parallell zu engem Latäin och ka Chinee-
sesch da mat ubidden.
An da gëtt et ganz vill Lycéeën, déi bidde 
Chineesesch als Optioun respektiv als Cours fa-
cultatif un.
An ech denken, datt et wichteg ass, entgéint 
der Meenung, déi hei vum Fernand Kartheiser 
vertruede gouf, datt mer och do ënnerschidd-
lech Modeller proposéieren, well et gëtt ënner-
schiddlech Zilsetzungen. Et gëtt ganz ënner-
schiddlech Besoinen.
Vun enger kultureller Ouverture ass hei op 
Plaze geschwat ginn. An, ech mengen, mer 
sinn alleguerten der Meenung, datt dat e wich-
tegen Aspekt ka sinn, bis hin zu enger Studéier-
fäegkeet och a China, datt een d’chineesesch 
Sprooch also wäit muss maîtriséieren, datt een 
och an der chineesescher Sprooch ka studéiere 
goen.
An och dat assuréiere mer. An deem Modell, 
wéi en am Athénée ugebuede gëtt, assuréiere 
mer dat. Wann ech do meng Deuxième respek-
tiv meng Première gemaach hunn, da kann 
ech mech och a China op eng Universitéit mel-
len an hunn do Zougang zu Studien op enger 
chineesescher Universitéit.
Zur Fro, ob déi Modeller dann elo eng gesetz-
lech Basis hätten, muss ech dat awer kloer kor-
rigéieren, wat de Fernand Kartheiser hei seet, 
well déi sinn als Projet d’innovation pédago-
gique lancéiert ginn. D’Gesetz seet, datt deen 
d’Approbatioun vum Minister brauch.
Wann en derogéiert zum Programm respektiv 
zum Horaire, muss e Règlement grand-ducal 
geholl ginn. An do, wou dat de Fall war, hu 
mer och dee Règlement grand-ducal geholl. 
Mir hunn eis also absolutt - absolutt! - un d’Ge-
setz gehalen, esou wéi d’Gesetz et virgesäit, 
wéi ee ka Projeten, Projets d’innovation péda-
gogique wéi déi heiten, lancéieren.
D’Gesetz gesäit och nach vir, datt se mussen 
evaluéiert ginn. An ech denken, datt een no 
enger Zäit, wéi zum Beispill dräi Joer, esou eng 
Evaluatioun ka maachen an da muss feststellen: 
Ass dat doten e Modell, deen ee méi wäit kann 
ausdeenen? Ass et e Modell, dee mer och fest 
an eis gesetzlech baséiert Offer eranhuelen? Da 
soll legiferéiert ginn.
Et kann awer och esou sinn, datt een de Con-
traire feststellt an eigentlech seet: Dat doten, 

dat huet net den Zilsetzungen entsprach an 
huet net d’Erwaardungen erfëllt, an een et 
duerfir éischter géif auslafe loossen, wéi et 
iwwer Gesetz ze verallgemengeren.
Ech wëll och nach eng Kéier drop hiweisen, 
datt mer och iwwert d’Gesetz modifié vum 10. 
Mee 1968 iwwert den Enseignement secon-
daire do d’Méiglechkeet hunn, Matières sup-
plémentaires kënnen anzeféieren an de Schou-
len, an dat iwwer Règlement grand-ducal, also 
net onbedéngt iwwer Gesetz. Dat, wat mer hei 
maachen, wat d’chineesesch Sprooch ube-
laangt an och wat vill aner Innovatiounen an 
eiser Schoul ubelaangt, ass absolutt gesetzlech 
ofgedeckt an huet eng fest gesetzlech Basis an 
deem Mooss, wéi mer et dann ubidden.
Vläicht nach ofschléissend e Wuert, Här Pre-
sident, zum Latäin. Also, mir kënnen net fest-
stellen, datt zum Beispill do, wou mer elo deen 
neie Modell offréieren, fir Chineesesch ze léie-
ren an deem Rhythmus, ab der Sixième, wéi ee 
virdru Latäin geléiert huet, datt dat au détri-
ment vun der Latäinsektioun gaange wär.
Mir stelle fest: An deenen zwee Joer, wou mer 
Chineesesch ubidden, ass d’Zuel vun de 
Schüler vun 23 op 36 eropgaangen. Parallell 
ass d’Zuel vun deenen, déi d’Latäinsektioun 
gewielt hunn, vun 32 op 43 eropgaangen. Et 
ass also net esou, datt et e Vase communicant 
gëtt. A wa generell d’Schüler vun deenen, déi 
sech landeswäit op Latäin aschreiwen, erof-
gaangen ass, dann huet dat sécherlech aner 
Ursaachen, awer net onbedéngt, datt mer hei 
eng zousätzlech Offer, ebe grad déi vun der 
chineesescher Sprooch, gemaach hunn.
Et gëtt awer och Bewegung an eise Schoulen, 
aus de Schoulen eraus, déi eben de Souci 
droen, fir méi Schüler d’Méiglechkeet ze ginn, 
erëm Latäin ze léieren an d’Latäinsektioun méi 
attraktiv ze maachen. Och dat ass e Projet d’in-
novation pédagogique, deen ab der nächster 
Rentrée wäert lancéiert ginn, och am Lycée 
 Michel-Rodange, näämlech fir ab der Sixième 
wuel Latäin ze maachen, awer gläichzäiteg och 
schonn ab der Sixième Englesch ze maachen. 
Well dat vläicht eppes ass, wat bis elo - dat ass 
op jidde Fall emol d’Hypothees - deen een oder 
deen anere Schüler dervun ofgehalen huet, fir 
op d’Latäinsektioun ze goen.
An ech denken, datt mer duerfir déi Méig-   
l echkeete vun engem Projet d’innovation péda-
gogique hei net nëmmen asetzen en faveur 
vun der chineesescher Sprooch, mä mer kën-
nen deen Outil gradesou gutt notzen, fir eben 
och ze kucken, wéi mer dem Latäin vläicht och 
iwwer nei Formen an nei Moduller kënne seng 
Plaz an eiser Educatioun halen.
Duerfir villmools Merci nach eng Kéier, datt 
mer d’Geleeënheet haten, e klengen Iwwer-
bléck iwwert déi dote schoulesch Offer ze maa-
chen, déi soss net esou oft am Rampenlicht 
steet. An all den Intervenantë Merci fir hire 
konstruktive Bäitrag. An eppes schénge mer eis 
op jidde Fall eens ze sinn, dat ass, datt d’chi-
neesesch Sprooch hir Plaz och an eisem 
Schoulsystem soll hunn, well se vu grousser 
Welt bedeitung ass, mä well se awer och fir in-
dividuell Liewenschancë ka stoen.
Villmools Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools och dem Educatiounsminister Claude 
Meisch. Dëse Punkt ass domadder ...
(Interruption par M. Fernand Kartheiser)
Ah, den Här Kartheiser wëllt nach eng Kéier 
eppes soen.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Wann 
ech d’Reglement richteg an Erënnerung hunn, 
Här President, hunn ech déi Méiglechkeet.

 M. Fernand Etgen, Président.- Parole 
après ministre.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Ass et net 
souguer, datt een nach eng Kéier kann 
nofroen?

 M. Fernand Etgen, Président.- Anescht 
net.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Gutt! Da 
wollt ech just nach eng Kéier eng Fro un den 
Här Minister stellen. An dat ass de Projet d’in-
novation pédagogique. Ech mengen, mir 
schwätzen hei, an den Här Minister huet dat 
selwer gesot, datt een dat eng Zäit laang ...
Ah, do ass den Här Minister.
... probéiert an dann ebe feststellt, sot den Här 
Minister, ob een et an d’Gesetz aschreift oder 
net.
Mä dat géif heeschen, an dësem Fall, wann ech 
seng Ausféierunge ganz consideréieren, datt 
een eréischt praktesch no sechs Joer, also wann 
déi éischt Premièren da sinn, géif kucken, ob e 
Gesetz virgeluecht gëtt oder net.
Mä dat ass dann net méi Innovation pédago-
gique. Et wär also gutt, wa mer eng Kéier kéin-
ten driwwer schwätzen, wat d’Portée ass vun 

deem Begrëff „Projet d’innovation pédago-
gique“ a wat wierklech d’Aféieren, wéi et hei 
ass, vun enger neier Sprooch an e puer Ge-
baier, a verschiddene Modalitéiten ... Wou läit 
fir Iech d’Grenz tëschent engem Projet d’inno-
vation pédagogique an enger substanzieller 
Ännerung am Schoulwiesen zum Beispill 
duerch d’Aféierung vun enger neier Sprooch?
Ech wëll verweisen op dee Memorandum of 
Understanding, deen Der mat der Republik 
Portugal ënnerschriwwen hutt, deen Der och 
net wëllt an d’Parlament brénge fir eng Ratifi-
zéierung, contrairement zur Verfassung, wéinst 
dann eiser Interpretatioun an där vun der Cour.
Et ass einfach esou, datt och do Portugisesch 
als Sprooch an eise Schoule promouvéiert gëtt, 
op verschidde Manéieren. An och dat laanscht 
d’Parlament. Och do kann een natierlech soen, 
zu Recht: Portugisesch ass wichteg a mir 
mussen driwwer schwätzen, wéi mer och 
d’Kanner aus esou Familljen eventuell a Kontakt 
mat hirer Sprooch loossen.
Alles dat sinn Diskussiounen, déi ee ka féieren. 
Awer mir als ADR verlaangen, datt mer och dat 
hei am Parlament maachen, déi Diskussioun 
hei am Parlament féieren, an datt et net duer-
geet, datt den Unterrechtsminister mat der Re-
publik Portugal en Accord ofschléisst an dat 
dann an de Schoulen ëmsetzt an dës Chamber 
gëtt net dermat befaasst. Dat geet an eisen 
Aen net.
Also déi Fro: Wéi ass et mam Portugiseschen?
An zweetens: Wou ass d’Grenz tëschent engem 
Projet d’innovation pédagogique an enger 
Neierung am Schoulwiesen, wou Dir mengt: 
„Hei, vun dësem Abléck u muss ech an 
d’Chamber, fir eng Autorisatioun derfir ze 
kréien.“?
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Educa-
tiounsminister huet d’Wuert.

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Merci, 
Här President. Ech denke schonn, datt ech 
dann, wa mer elo iwwert d’portugisesch 
Sprooch schwätzen, den Intitulé vun Ärer Fro e 
bësse falsch verstanen hat a falsch interpre-
téiert hat. Dann, ech kann Iech awer gären op 
déi dote Fro och äntwerten.
Ech hu selwer virdrun hei gesot, datt dee Mo-
dell, wéi mer en agefouert hunn am Athénée - 
also Chineesesch offréieren, esou wéi mer 
 Latäin offréieren, fir et verknappt auszedré-
cken -, datt een dee soll dräi Joer, hunn ech vir-
drun hei op dëser Tribün gesot, lafe loossen an 
dann eng Evaluatioun maachen. Ech denken 
net, datt ee muss ...
(Interruption par M. Fernand Kartheiser)
Ech mengen net onbedéngt, datt ee muss 
sechs Joer do fueren.
Fir mech ass et wichteg, ob eng Offer wéi déi 
doten dann och Schüler fënnt. Et hätt kënne 
sinn, datt mer dat dote gemaach hätten ... 
Stellt Iech da vir, mir hätten direkt e Gesetz ge-
maach, mir wären heihinnerkomm, mir hätten 
dee ganze Statsapparat mobiliséiert, fir e Ge-
setz ze maachen, awer et wär kee Schüler 
dohinnergaangen!
Mir wëssen haut, datt dat doten eng Offer ass, 
déi souwuel Schüler interesséiert a wou och 
Schüler kënnen dra reusséieren a virukommen. 
Dat ass eng wichteg Erkenntnis, déi mer am 
Kontext vun deem Projet d’innovation pédago-
gique do konnte kréien, an deen eis, denken 
ech, genuch Donnéeë gëtt, déi e liwwert, fir 
kënnen doropshin e Gesetzesprojet dann och 
auszeschaffen an dee mer deemnächst wäerten 
hei an d’Haus erabréngen.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Merci.
 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 

nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Dat 
hunn ech virdrun awer schonn d’selwecht ge-
sot. Duerfir ass et ëmmer gutt, wann ech et 
nach eng Kéier widderhuelen.
Dir hutt näämlech och schonn e puermol d’Fro 
iwwert dee Memorandum of Understanding, 
dee mer mat Portugal ënnerschriwwen hunn, 
gestallt. Ech wëll Iech awer dozou kloer soen: E 
Memorandum of Understanding ass en Agree-
ment, deen ee mécht mat engem Partner, wou 
ee prinzipiell eng ganz Rei vu Punkte festhält a 
wou een dann duerno, jee nodeem, wat an 
deene Punkt do steet, kuckt: Muss ech dat 
iwwer e Reglement, muss ech dat iwwer e Ge-
setz, muss ech dat iwwer eng Instruktioun, 
muss ech dat iwwer en Arrêté  dann och deem-
entspriechend ëmsetzen? A genausou hu mer 
et gemaach.
Villes, d’ailleurs, wat an deem dote Memoran-
dum of Understanding stoung, huet scho laang 
fonctionnéiert. Et ass just liicht korrigéiert ginn. 
A wann et iergendwou eppes war, wat mer da 
missten iwwer e Reglement oder e Gesetz dann 
och aféieren an eise gesetzleche Kader, regle-
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mentaresche Kader, fir Schoul kënnen ze orga-
niséieren, da wäerte mer dat iwwert deen dote 
Wee och maachen. Dat ass eng Evidenz. Duer-
fir hunn ech Är Opreegung fir Är Fro an deem 
dote Fall net verstanen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Nach eng 
Kéier Merci dem Educatiounsminister. Dëse 
Punkt ass dann domadder ofgeschloss.

9. 7189 - Projet de loi concernant 
l’Institut étatique d’aide à l’enfance 
et à la jeunesse
Mir kommen elo zum Projet de loi 7189 iwwert 
de Statsinstitut fir Hëllef fir d’Kandheet an 
d’Jugend. D’Riedezäit ass nom Basismodell fest-
geluecht. Et hu sech schonn ageschriwwen: 
den Här Galles, d’Madamm Bernard, den Här 
Engel, den Här Kartheiser, den Här Clement. 
D’Wuert huet elo de Rapporteur vun dësem 
Projet de loi, den honorabelen Här Gilles Baum. 
Här Baum, Dir hutt d’Wuert.
Rapport de la Commission de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance, de la Jeunesse, de 
l’Enseignement supérieur et de la Recherche

 M. Gilles Baum (DP), rapporteur.- Merci 
villmools, Här President. Bei dësem Projet geet 
et ëm d’Schafe vun engem neie legale Kader fir 
déi staatlech Kannerheemer oder, wéi et an Zu-
kunft heescht, fir den Institut étatique d’aide à 
l’enfance et à la jeunesse.
Ier ech awer op d’Eenzelheete vun dësem Pro-
jet de loi ze schwätze kommen, erlaabt mer, e 
kuerze Réckbléck ze maachen, wéi dës Kan-
nerheemer an domat och de Rôle, deen de Stat 
doranner spillt, am Laf vun der Zäit evoluéiert 
hunn.
E ganz ausféierlechen Historique vun de staat-
leche Kannerheemer fannt Der am Exposé des 
motifs vum Projet de loi. Déi Leit, déi et interes-
séiert, déi kënne sech déi Lektür do zu Häerz 
huelen. Si ass net nëmme ganz exhaustiv, mä si 
ass och ganz, ganz interessant.
Déi éischt staatlech Kannerheemer si Mëtt vum 
19. Jorhonnert entstanen, kuerz nodeems Lët-
zebuerg onofhängeg ginn ass. Si sinn an deem 
Bewosstsinn entstanen, dass de Stat sozial Insti-
tutioune bräicht, fir méi geziilt géint d’Kanne-
raarmut hei am Land virzegoen. Dës Institu-
tioun war am Ufank am Hospice central d’Ettel-
bruck, dem haitege CHNP, integréiert. Dësen 
Hospice zu Ettelbréck war awer net nëmmen e 
Kannerheem, neen, et war och eng Klinik an en 
Aarmenhaus.
Doropshin huet de Legislateur 1870 gemengt, 
e misst eng aner Form fir d’Prise en charge vun 
de Kanner schafen. An d’Kanner sinn dunn op 
de Plateau du Rham, „op d’Rhum“, wéi d’Lët-
zebuerger soen, komm, wou si iwwer ee Jor-
honnert zesumme mat eelere Matmënsche ge-
lieft hunn.
Mam Gesetz vun 2004 kruten d’Maisons d’en-
fants de l’État dunn déi éischte Kéier e legale 
Kader. An dat Gesetz war u sech wéinst dräi Ur-
saache wichteg: éischtens emol, wéi ech gesot 
hunn, fir e legale Kader fir déi staatlech Kan-
nerheemer ze schafen, nodeems se net méi um 
Centre du Rham integréiert waren; zweetens 
huet d’Gesetz den Usproch gehat, den neie so-
ziale Realitéite vun deemools Rechnung ze 
droen; an drëttens huet de Stat sech selwer 
d’Méiglechkeet an d’Moyenen u sech ginn, fir 
an deem sensibele Beräich gegebenenfalls 
selwer anzegräifen an Initiativen ze huelen.
En anert wichtegt Gesetz, wat ech nach wëll 
ervirsträichen, ass d’Gesetz vum 16. Dezember 
2008 iwwert d’Aide à l’enfance et à la famille. 
Dat huet net nëmme fir strukturell Ännerunge 
gesuergt, mä ënner anerem och de Finan-
cement forfaitaire agefouert an der Aide à l’en-
fance e legale Kader ginn.
Voilà! Dat hei waren elo e puer vun de wichte-
gen Tëschenetappen. Allgemeng ass awer fest-
zehalen, dass de Stat sech senger sozialer Roll 
am Laf vun der Zäit ëmmer méi bewosst ginn 
ass a sech de Problemer vun de Kanner ëmmer 
méi ugeholl huet.
Här President, eppes, wat déi staatlech Institu-
tioune vun de private konventionéierten Haiser 
ënnerscheet, ass niewent dem Finanzement 
och, dass de Stat d’Moyenen an d’Flexibilitéit 
huet, fir enger extrem vulnerabeler Popula-
tioun souwuel Projeten am sozioeducativen, 
psychosozialen, präventiven, awer och am the-
rapeutesche Beräich ze offréieren. Do ass de 
Stat einfach méi breet opgestallt.
Et wëllt ee mat enger transversaler Approche 
den educativen, sozialen, schouleschen, psy-
chologeschen an therapeutesche Volet bescht-
méiglech mateneen associéieren, andeems een 
en holistesche Bléck op déi betraffe Kanner 
werft. Genau déi Philosophie fënnt sech an dë-
sem Projet de loi erëm.
Aner Charakteristike vun dësem Gesetz sinn 
d’Méiglechkeet, eng complementaire Offer 

zum private Secteur ze schafen an dës intermi-
nisteriell an interdisziplinär mateneen ze ver-
knäppen. Des Weidere gëtt och der Entwéck-
lung vun de verschiddene Strukturen an Depar-
tementer Rechnung gedroen.
De gesetzleche Kader gëtt mat dësem Gesetz 
där Entwécklung ugepasst.
A schlussendlech soll den Institut och natier-
lech déi néideg personell Ressourcen zur Verfü-
gung gestallt kréien, fir seng villfälteg Aufga-
ben ze meeschteren.
Dat sinn, Kolleegen a Kolleeginnen, d’Haaptob-
jektiver vun dësem Projet de loi.
Deen neien Institut étatique d’aide à l’enfance 
et à la jeunesse ass a fënnef Departementer 
opgedeelt. An ech wëll Iech déi kuerz virstellen.
Ech fänken u mam Département hébergement. 
Dëse besteet aus de Centres d’accueil an de 
Logementsstrukturen. Am Moment gëtt et siwe 
Foyeren oder Centres d’accueil am Land, an 
deenen am Ganze 60 Kanner a Jugendlecher 
kënne betreit ginn. Zu Schëffleng ass et d’Mai-
son Frieden, d’Maison Biever, de Centre „Um 
Mouer“ an de Foyer „Um Wendel“. Zu Didde-
leng gëtt de de Foyer Dr Colling, de Relais 
„Maertenshaus“ an de Jugendgrupp. Et kann 
een awer och nach derbäisoen, dass ronn 90 % 
vun de Kanner a Jugendlechen op Basis vun 
enger Décision judiciaire an dëse Strukture pla-
céiert sinn.
Dat zweet Departement ass den Département 
prévention. Dëse besteet aus de Structures 
d’aide et d’accompagnement social fir d’Kan-
ner an hir Familljen. Do gëtt et eng Kéier de 
Service „Treff-Punkt“ an eng Kéier de Service 
„Treff-Punkt Prison“. 2018 goufen am Ganzen 
3.300 Visitten organiséiert.
Da kommen ech zum Département thérapeu-
tique. Dëse këmmert sech natierlech ëm den 
therapeutesche Suivi souwéi och ëm dee so-
zioeducativen Enseignement vun de Kanner, 
déi eng schwéier Psychos hunn. Aktuell 
gehéiert de Centre psychothérapeutique de 
jour „Andalê“ zu Diddeleng zu dësem Departe-
ment. An d’nächst Joer geet e weidert thera-
peutescht Angebot, eng Antenn am Norden 
op, an zwar zu Wuelessen an der Gemeng Parc 
Housen.
Déi zwee lescht Departementer sinn de Centre 
de ressources, dee speziell Servicer fir déi aner 
Departementer ubitt, an och den Département 
administratif.
Am Ganzen, ass ze soen, hunn d’Maisons d’en-
fants de l’État am Moment ronn 116 voll 
Tâchen zur Verfügung.
Här President, a Saachen Assurance qualité ins-
piréiert sech dëse Projet de loi um Prinzip vum 
Referenzkader, esou wéi mir en am modifi-
zéierte Gesetz vum 4. Juli 2008 ageschriwwen 
hunn. An deem Sënn gëtt och fir all Kand a fir 
all Jugendlechen, dee vun engem Institut à 
charge geholl gëtt, e perséinleche Projet d’ac-
compagnement ausgeschafft.
Zudeem huet och dat sozioeducatiivt, psycho-
soziaalt an therapeutescht Personal d’Obliga-
tioun, mindestens 40 Stonne Formation con-
tinue iwwer eng Period vun zwee Joer ze maa-
chen.
Déi perséinlech Donnéeë vun de Kanner an de 
Jugendlechen, déi ginn an engem dofir be-
stëmmte Fichier gespäichert. An d’Période de 
conservation vun deenen awer sensibelen Don-
néeën ass op fënnef Joer limitéiert ginn. De 
Point de départ vun deem Delai ass fir de Ma-
jeur dee Moment, wou en den Institut verléisst, 
a fir d’Mineuren dee Moment, wa si grouss-
järeg gi sinn. Et sief nach ervirgestrach, dass 
d’CNPD dësen Delai fir absolutt räsonabel hält 
an en zudeem och de Gebrauchszwecker uge-
passt wier.
Fir all weider Informatiounen an och zu den 
Avise verweisen ech op de schrëftleche Rap-
port, net awer ouni de Kommissiounsmembe-
ren an alleguerten deene Leit Merci ze soen, 
déi matgehollef hunn, un dësem Projet ze 
schaffen an déi och de Mëtten an d’Chamber 
komm sinn an heiuewe sëtzen.
Dëst gesot, soen ech Merci fir d’Nolauschteren 
an ech ginn den Accord vun der Fraktioun vun 
der Demokratescher Partei.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Gilles Baum. Als éischte Riedner ass 
den honorabelen Här Paul Galles agedroen. 
Här Galles, Dir hutt d’Wuert.
Discussion générale

 M. Paul Galles (CSV).- Här President, Dir 
Dammen an Dir Hären, ech soe fir d’Alleréischt 
mengem Virriedner, dem Gilles Baum, villmools 
Merci fir säi Rapport, mëndlech, mënschlech a 
schrëftlech.
(Interruption)
A wéi scho virdru gesot gouf, stëmme mer 
haut e Projet of, mat deem d’Organisatioun an 

d’Missioune vun de staatleche Kannerheemer 
solle reforméiert ginn. Mir schafen also fir déi 
bestoend Strukturen eng gesetzlech Grondlag, 
fir se op déi haiteg an déi zukünfteg Ufuerde-
runge virzebereeden.
Et gëllt, eng verbessert Koordinatioun ënnert 
den ënnerschiddleche Servicer a Strukturen ze 
schafen an ze assuréieren. Dëst Joer feieren déi 
staatlech Kannerheemer hei zu Lëtzebuerg 
iwwregens hiren 135. Anniversaire. An de Gilles 
Baum ass schonn drop agaangen, dat éischt 
Kannerheem ass 1884 entstanen, wéi 83 
Kanner aus dem Hospice central d’Ettelbruck 
an déi al Kasären um Plateau du Rham, also 
d’Rhum geplënnert sinn.
Et ass wouer, et handelt sech, wéi e puermol 
gesot gouf, hei ëm ee klenge Projet, well et 
sech ëm net immens vill Strukturen handelt, an 
och hei huet de Gilles Baum se alleguerte 
schonn opgezielt. An et sinn der jo awer trotz-
deem eng ganz Rei.
An och wann et quantitativ eigentlech ee 
klenge Projet ass, esou ass et awer ee mat 
enger laanger a spannender Geschicht, an där 
een Deel vun der Lëtzebuerger Sozialgeschicht 
sech ofspillt an ee villes doriwwer léiere kann, 
wéi d’Opmierksamkeet, wéi d’Schwieregkeeten 
an d’Erausfuerderunge sech entwéckelt hunn 
an ëmmer erëm nei Iddien entstane sinn. 
Nenne wëll ech als Beispill de Service Treff-
Punkt am Prisong.
D’Zil bis haut vun de Kannerheemer ass, fir 
d’Wuel vum Kand an esou enger Struktur ze 
suergen, sech ëm hir Integratioun an der 
Gesellschaft ze këmmeren, hir berufflech, kul-
turell an och hir moralesch Rechter ze verteide-
gen.
D’CSV-Fraktioun wäert dëse Projet matstëm-
men. Do gëtt et eng gewësse Selbstver ständ-
lech keet.
Ech wëll d’Geleeënheet notzen, och menger 
Kolleegin Françoise Hetto Merci ze soe fir deen 
immens gudden Austausch iwwert dëse Ge-
setzesprojet, bei deem ech selwer ganz vill ge-
léiert hunn.
Trotzdeem hu mer awer e puer Umierkungen, 
zum Deel och kritesch Remarken heizou ze 
maachen, déi ech Iech elo ganz kuerz wëll 
duerleeën. Et si Bemierkungen, déi méi allge-
menger Natur sinn, déi awer beim Schaffen un 
dësem Projet opgetaucht sinn an déi eis an alle 
Parteie kéinten, jo vläicht souguer sollten inte-
resséieren a beschäftegen.
Wat hätt een näämlech alles kënne maachen 
an deem Moment, wou een d’staatlech Kan-
nerheemer iwwerschafft? War et néideg, eng 
parallell Struktur zum Privatsecteur ze halen? 
Oder wéi versteet e moderne Stat sech selwer? 
Wéi versteet e seng Aufgaben, wann et aus der 
Mëtt vun der Gesellschaft Initiative gëtt vun 
ausgebilte Bierger, déi ebe genau déi Mis-
siounen erfëllen, déi staatlech Kannerheemer 
och hunn? Dat ass déi éischt Fro an ech wäert 
nach e puer Wierder dozou soen.
An dozou schléisst sech dann déi zweet Fro un: 
Wann et d’staatlech Kannerheemer da gëtt, 
woufir funktionéiere se dann awer iwwer en 
eegene  System, net iwwert deeselwechte wéi 
d’Privatstrukturen? Woufir keen Agrement? En 
Thema, iwwert dat mer och an der Kommis-
sioun oft diskutéiert hunn. Woufir e bësse vun 
der Aide à l’enfance getrennt sinn? Woufir net 
iwwer eng Zesummenaarbecht beim ONE? 
Oder, fir et anescht ze soen: Woufir muss sech 
de Stat selwer net un déi Regelen halen, déi en 
aneren am System awer virschreift? Dohannert 
steet, an domat sinn ech erëm bei menger 
éischter Fro, de Prinzip, d’Thema an d’Fro vun 
der Subsidiaritéit.
Et kéint ee sech jo awer virstellen, dass de Stat 
entscheet, keng parallell Strukturen oprecht-
zëer halen, mä seng Kannerheemer engem ane-
ren Träger unzevertrauen an dann eben och 
iwwert den Agrement ze fueren. Et kéint ee 
sech jo awer virstellen, dass de Stat sech ent-
scheet, an esou engem wichtegen a sensibelen 
Thema wéi de Kannerheemer eng transversal 
Roll ze iwwerhuelen, déi da fir alleguerten 
d’Träger am Secteur gëllt, dass den ONE als 
Guichet unique fir all System am Secteur géif 
gëllen an dass de Secteur net géif fragmentari-
séiert ginn, bleiwen oder iergendwéi an dee 
Risiko  géif geroden.
Vläicht wär et souguer an der Logik vun der 
Ëmstrukturéierung vun 2015 gewiescht, elo am 
Sënn vun der Subsidiaritéit dem Stat d’Méig-
lechkeet ze ginn, sech op de Monitoring, d’In-
novatioun, d’Recherche, op dat flexibelt Viraus-
plange vun Infrastrukturen an op de Contrôle 
qualité ze konzentréieren an dobäi mat lauter 
Träger ze dinn ze hunn, déi en Agrement hunn. 
Esou awer behale mer d’Zweegleisegkeet.
An et ka gutt sinn, dass do Ressourcen an Ener-
gie verluer ginn, déi net misste verluer goen. 
Well d’Erausfuerderunge vum Secteur sinn 
enorm. Zum Beispill d’Gestioun vun den Ur-

gencëplazen oder vum Retour en famille. An 
dës grouss Erausfuerderunge leeden zu där 
eigentlecher, éischter fundamentaler Fro, déi 
ee sech virun all Strukturéierung an Ëmstruktu-
réierung muss stellen, näämlech: Wat brauche 
mer iwwerhaapt? Eng Zweegleisegkeet kann 
op Dauer eigentlech net d’Zil si vun engem 
Stat, deen de Prinzip vun der Subsidiaritéit ze 
schätze weess.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären, d’Fro 
vun der Subsidiaritéit ass grouss. Et ass d’Fro 
vum Selbstverständnis vum Stat. Si wäert 
duerch dëse Projet weder bestätegt nach wid-
derluecht ginn. Mä si muss gestallt ginn. An 
dat wollt ech heimat maachen.
Mir wënschen de staatleche Kannerheemer an 
allen, déi fir si a mat hinne schaffen, eng 
 glécklech Hand an hirer immens wichteger 
Missioun.
An ech soen Iech villmools Merci.

 Une voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Galles. Nächsten ageschriwwene 
Riedner ass den honorabelen Här Georges 
 Engel. Här Engel, Dir hutt d’Wuert.

 M. Georges Engel (LSAP).- Merci, Här Pre-
sident. Dir Dammen an Dir Hären, de Stat or-
ganiséiert mat dësem neie Projet de loi u sech 
complementaire zum Secteur privé eng Rei vu 
Strukturen. Et kënnt zu enger transversaler Ze-
summenaarbecht, déi gefërdert gëtt. D’Zesum-
menaarbecht tëschent de Professionelle gëtt 
organiséiert a gëtt developpéiert an déi néideg 
Ressourcë gi bereetgestallt. U sech gëtt awer, 
dat ass de fënnefte Punkt vun deene fënnef 
Punkten, déi dëse Projet de loi charakteriséie-
ren, déi aktuell Situatioun, wéi se elo ass, un 
d’Gesetz ugepasst, oder d’Gesetz passt déi 
 aktuell Situatioun richteg un.
An duerfir wäerte mir als LSAP dëse Projet och 
matstëmmen, well et eng Upassung un eppes 
ass, wat gutt fonctionnéiert, wat am Moment 
och en place ass, a well et och an déi richteg 
Richtung geet, fir d’Zesummenaarbecht të-
schent de Professionellen ze organiséieren an 
och ze developpéieren.
Ganz gutt fanne mer natierlech och, dass dee 
Projet d’accompagnement personnalisé hei 
och eng Basis kritt an, anescht wéi vläicht op 
anere Plazen, de Fichier vun deenen Données à 
caractère personnel hei ganz kloer gereegelt 
ass, an dat op fënnef Joer, wat och gutt ass.
Eng Reflexioun awer zu dem Här Galles sengen 
Ausféierungen, déi ech u sech ganz interessant 
fannen an och derwäert fannen, dass een 
driwwer diskutéiert, esou mengen ech awer, 
dass et wichteg ass, dass de Stat seng Respon-
sabilitéit a verschiddenen Domänen och hëlt. 
Ënner anerem och an der Betreiung vun 
deenen, déi et am noutwendegsten hunn, hei 
vun deene Kanner, déi dann iwwert d’Geriicht 
placéiert ginn zu 90 %, gouf jo am Rapport 
vum Här Baum gesot, deen iwwregens ganz 
gutt war an deem ech och Merci soe fir säi 
mëndlechen a schrëftleche Rapport.
Ech mengen, dass de Stat do muss och de Ga-
rant si vun enger Impartialitéit, muss de Garant 
si vun enger Kontinuitéit an och muss senger 
Virreiderroll hei gerecht ginn, déi Virreiderroll, 
déi hie jo säit méi wéi honnert Joer huet. Duer-
fir, och wann den Usaz interessant ass, fir ze 
soen, firwat net sech ganz erauszéien an dat un 
déi aner Träger ginn, esou muss ech soen, dass 
ech mengen, dass et awer derwäert ass, dass 
de Stat weider seng Responsabilitéit hei hëlt.
Als de Gemengepapp, deen dat eenzegt ge-
mengegeféiert Altersheim hei am Land huet, 
kann ech dat och nëmmen ënnerstëtzen, dass 
dat och dee richtege Wee ass. Wann ech ge-
sinn, wéi eis Struktur geféiert ass a wéi se par 
rapport zu anere Strukturen dosteet, wann een 
och nëmmen de Pensiounspräis kuckt, sti mer 
ganz gutt do. An och wat d’Qualitéit vum Ser-
vice ugeet. Soudass ech mengen, dass de Stat 
hei wierklech seng Roll ka spillen.
Dat gesot, géif ech heimadder den Accord vun 
der LSAP ginn.
Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Engel. Nächste Riedner ass déi ho-
norabel Madamm Djuna Bernard. Madamm 
Bernard, Dir hutt d’Wuert.

 Mme Djuna Bernard (déi gréng).- Här 
President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, de 
Secteur vun der Aide à l’enfance huet sech an 
deene leschte Joren immens staark entwéckelt. 
Et ass e Secteur, dee sech der Hëllef vum Kand 
a senger Famill verschriwwen huet, sief dat am-
bulant Hëllef an der Famill duerch eng Assis-
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tance psychosociale oder ausserhalb vun der 
Famill a verschiddene Strukturen.
Laut de leschten Zuele vum ONE am Oktober 
2018 accueilléieren zwielef Organisme 483 
Kanner a Jugendlecher am klasseschen Accueil. 
Dovunner sinn der just 69 staatlech (veuillez 
lire : Dovunner sinn der just 69 bei staatlechen 
Organismen). Déi aner ginn all vu privaten 
 Träger iwwer Konventioun mam Stat gedroen. 
Den Accueil urgent a spécialisé ass bis haut 
eleng a privaten Hänn. Hei schwätze mer 
zousätzlech vun 43 respektiv 36 Placementer.
Mir gesinn, do, wou fréier d’Léisung d’Kan-
nerheem war, ass haut eng komplex Panoplie u 
verschiddenen alters- wéi situatiounsgerechte 
Léisungen a Wunnkonzepter. D’Trägerland-
schaft ass grouss a verschidde mat staarkem 
Qualitéitskader, diversen de Besoine vum Kand 
oder vum Jugendlechen ugepasste Wunnléi-
sungen an dem Finanzéierungsmechanismus 
vum ONE.
Nieft der breeder Präsenz vun de privaten Trä-
ger, déi säit dem neien Aide-à-l’enfance-Gesetz 
nach méi gewuess sinn, existéiere parallell déi 
sougenannte staatlech Kannerheemer, ëm déi 
et an dësem Gesetz geet. Dës Institutioun huet 
e laangen historesche Wee hanner sech a muss 
sech de wuessenden Ufuerderungen un Trans-
parenz, Qualitéit, Konzeptioun an Innovatioun 
upassen. An dësem Sënn gouf dëst Gesetz ge-
schriwwen a säi Geescht bezitt sech och op dës 
Haaptpunkten. Dëst gesäit een och, wann een 
déi verschidden Departementer vun der Institu-
tioun ënnert d’Lupp hëlt.
Éischtens den Hebergement: Ënnert de Beräich 
Hebergement falen d’Dages- an d’Nuets-
strukture wéi d’Foyeren zu Diddeleng an zu 
Schëffleng. Hei ginn d’Kanner an d’Jugendle-
cher vun enger pluridisziplinärer Equipp en 
charge geholl.
De Beräich vun der Präventioun bitt ee grousst 
Ausbaupotenzial un. Hei gëtt den Institut an 
der ambulanter Hëllef an Ënnerstëtzung vu 
Kanner an hire Familljen aktiv. Dëse Beräich 
këmmert sech ëm déi vulnerabel Fäll, fir a kon-
krete Situatiounen Hëllefstellungen unzebidden 
an hoffentlech Placementer vu Kanner och ze 
evitéieren.
D’Aarbecht vum Service Treff-Punkt ass hei be-
sonnesch ervirzehiewen. Dëse Service huet 
d’Missioun, fir en neutralen Uert fir d’Begéinen 
ze sichen an de Kontakt tëschent Kanner an 
 Elteren ausserhalb vu méigleche Konfliktsitua-
tiounen ze facilitéieren. D’Kand huet d’Recht, 
Accès bei seng Elteren ze hunn a säi Lien mat 
hinnen net ze verléieren. Dobäi gi béid Partië 
begleet an encadréiert. Besonnesch d’Antenn 
am Prisong zu Schraasseg ass eng wichteg Plaz 
fir déi concernéiert Familljen.
Den therapeutesche Beräich an der Kanner- a 
Jugendhëllef ass een, wou e grousse Besoin be-
steet. Dësem gouf scho mat der Kreatioun vun 
de Centres sociothérapeutiques entgéint ge-
wierkt an e soll och eng weider wichteg Mis-
sioun vum Institut bleiwen a sinn. D’Kanner 
kréien duerch d’psychopädiatresch Hëllef en 
enke Suivi. Dee scho bestoende Cente de jour 
Andalê fält beispillsweis hei drënner.
Déi dräi éischt Beräicher profitéiere vun der 
Kompetenz an dem Qualitéitskader, deen de 
véierte Beräich bitt. Am Centre de ressources 
besteet eng pluridisziplinär Equipp, déi an de 
verschiddenen Zentren agéiert. Si sinn d’Exper-
ten an der Traumapädagogik a sinn an dësem 
Sënn aktiv. Ausserdeem ass dësen transversale 
Service ideal placéiert, fir de Projet institution-
nel, also de Cadre de référence ëmzesetzen. Bei 
dësem Outil gouf sech um Bildungsrahmen-
plan an der Qualitéitsmoossung vum nonfor-
male Bildungsberäich inspiréiert. D’Zil ass et an 
dësem Fall, eng optimal transparent an héich-
wäerteg Prise en charge vum Kand a Jonken ze 
etabléieren.
Här President, de Stat gëtt sech duerch dëst 
Gesetz en Outil, fir Kanner a Jugendlecher 
opzehuelen, ze schützen an am Erwuesseginn 
ze begleeden. En ass een Akteur vu villen um 
Terrain, dierf an der Qualitéit de privaten Trä-
ger net nolafen a muss sech virun allem 
d’Moyene ginn, fir eng ëmfaassend Besoins-
analys vum Secteur ze maachen. Mir brauchen 
eng staark opgestallte Kanner- a Jugendhëllef a 
musse Besoine schnell identifizéieren an drop 
reagéieren.
An deem Sënn gëllt et, eng Politik ze maachen, 
wou déi verschidden Angeboter aneneegräifen, 
d’Interdisziplinaritéit groussgeschriwwen ass a 
se sech ergänzen. Mä virun allem ass et wich-
teg, dass kloer definéiert ass, wie fir wéi eng 
Prise en charge zoustänneg ass, fir dass et 
transparent a verständlech ass fir déi betraffe 

Familljen. Wichteg ass mer op dëser Plaz 
evirzehiewen, dass virun allem d’Präventioun 
virum Placement vum Kand kruzial ass.
Ech wëll dës Ried net ophalen, ouni zwee Mer-
cie lass ze ginn. Dem Gilles Baum, fir säin exzel-
lente mënsch..., mëndlechen - mënschlechen 
och -, ...

 Une voix.- Mënschlech och.
(Hilarité)

 Mme Djuna Bernard (déi gréng).-
... mëndleche wéi schrëftleche Rapport. An 
awer och den Akteuren a Vertrieder vum Sec-
teur, fir deen interessanten Echange an Abléck 
an dëse wichtege Beräich vun der Kanner- a 
Jugendhëllef.
Ech ginn heimadder den Accord vun der grén-
ger Fraktioun.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Madamm Bernard. An dann ass et um 
honorabelen Här Fernand Kartheiser. Här 
Kartheiser, wannechgelift.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. Ech mengen, et ass 
schwéier, elo nach eppes Neies ze soen. Et si 
vill gutt an interessant Saache gesot ginn. An 
ech fänken och u mat engem Merci un den Här 
Baum fir e wierklech ganz interessanten a kom-
plette Rapport, och historesch.
Ech mengen, et ass vläicht wichteg, fir ze soen, 
datt mer missten e laangfristege Bléck och wer-
fen op den Effet, deen ee Sejour an engem 
Kannerheem oder engem sozioeducativen Zen-
trum op d’Kanner an op déi jonk Erwuessen 
huet, déi dovunner betraff sinn.
Dat ass eppes, wat bis elo net gemaach gouf. 
Mir schwätze vill driwwer. Vill Leit hu sech Méi 
ginn, souwuel am private wéi am staatleche 
Secteur, fir déi Kanner méiglechst gutt ze be-
handelen. Och elo gëtt vun der Qualitéitsfërde-
rung geschwat an deenen Heemer, wat och 
ganz gutt ass. Mat enger Transparenz gëtt ope-
réiert, och dat ass ganz gutt. Mä eng Gesell-
schaft muss sech d’Fro stellen: Wéi en Effet 
huet en Openthalt an enger staatlecher Institu-
tioun laangfristeg op déi betraffe Kanner?
Zwou Reflexioune kann een och maachen, an 
et huet och eng Utilitéit zum Beispill fir d’Justiz, 
well et do och Kriticke ginn zum Beispill, datt 
d’Kanner eventuell ze séier placéiert ginn. An 
dofir ass et interessant, e laangfristege Bléck op 
déi Saachen ze hunn. 
Dat ass schwéier ze realiséieren, dat bezweifele 
mir net. Et ass schwéier aus Grënn vum Date-
schutz, et ass vläicht schwéier, fir Leit ze fan-
nen, déi wëllen iwwer hir Experienze schwät-
zen oder e Bilan maachen. Mä ech mengen, 
datt mer als Stat net nëmme mussen ..., oder 
net nëmmen eis musse Suerge maachen, fir 
Strukturen ze scha fen, Plazen ze schafen a Pro-
zeduren ze hunn, mä einfach och ze gesinn, 
wat dee laangfristegen Effet dann ass.
An deem Sënn wollte mer als ADR och eng 
Motioun hei hannerleeën, fir eben esou eng 
Etüd unzefroen, fir datt mer emol eng Basis 
hunn, fir dat kënnen ze evaluéieren. Mir maa-
chen et och an anere Beräicher. Och an anere 
Beräicher, wou de Stat aktiv ass, wou e sech als 
Ascenseur social gesäit oder heiansdo als staat-
leche Reparaturbetrib fir Krisesituatiounen, 
musse mer eis ëmmer déi Fro stellen: Wéi effi-
kass ass déi Aktioun wierklech? Oder wat kënne 
mer verbesseren?
Dofir, déi Propositioun oder déi Motioun, déi 
mer heimadder wollte virstellen.
Motion 1
D’Chamber vun den Deputéierten
ass sech bewosst, datt
- déi staatlech Kannerheemer an educativ Zen-
tren zënter hirer Grënnung eng immens wichteg 
Aarbecht leeschten an datt eng grouss Zuel vu 
Kanner a vu jonke Leit eng Zäit vun hirem Liewen 
an esou engem Heem verbruecht hunn;
- den Openthalt an engem Kannerheem oder 
engem sozioeducativen Zenter oder de Kontakt 
mat enger vun dëse staatleche Strukturen dacks e 
bleiwenden a prägenden Afloss op d’Entwécklung 
vun deene betraffene Kanner a jonke Leit huet;
fuerdert d’Regierung op,
- eng quantitativ a qualitativ Etüd ze presentéie-
ren, déi et soll erlaben, e Bilan ze zéien iwwert déi 
mëttel- a laangfristeg Effete vun de staatleche 
Kannerheemer a sozioeducativen Zentren op déi 
betraffe Kanner a jonk Leit, déi do ënnerbruecht 
oder soss betreit goufen, inklusiv, esou wäit ewéi 
méiglech, op hir berufflech Entwécklung;
- bei dëser Etüd, esou wäit ewéi méiglech, och 
d’Meenungen an d’Erfahrunge vun deenen direkt 
betraffene Persounen ze berécksiichtegen;
- esou wäit ewéi méiglech all déi Strukturen een-
zel ze ënnersichen, déi am Abléck ënnert d’Gesetz 
vum „Institut public d’aide à l’enfance et à la jeu-
nesse“ falen;

- opgrond vun dëser Etüd eventuell weider Ver-
besserungen oder Upassunge vun der Funktiouns-
weis vun dësen lnstitutiounen am lnteressi vun de 
Kanner a vun de jonke Leit ze proposéieren.
(s.) Fernand Kartheiser.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci.
 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Wat 

d’Gesetz selwer ugeet, wéi gesot, hu mer net 
vill Kriticken. Mir ënnerstëtzen dat. Et kann ee 
sech allerdéngs d’Fro stellen, ob net e klengen 
administrative Waasserkapp hei geschaaft gëtt. 
Mir sinn am Prinzip ëmmer fir méi schlank 
Strukturen.
Et muss ee sech och d’Fro stellen, besonnesch 
am Treff-Punkt, wou een alt ëmmer erëm 
Reklamatioune vu gescheete Pappen héiert, ob 
do den Ëmgang, fir d’Familljen zesummenze-
bréngen, an notamment de Kontakt tëschent 
de Kanner an de Pappen net kéint verbessert 
ginn. Dat sinn awer déi Bemierkungen, déi mir 
heizou bréngen. 
Mir stëmmen dat hei mat a mir hoffen, wéi ge-
sot, datt och dës Chamber mengt, datt mer 
sollten eng laangfristeg Analys vun dëse Struk-
turen hunn.
Ech soen Iech Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. A leschten ageschriw-
wene Riedner ass den honorabelen Här Sven 
Clement.

 M. Sven Clement (Piraten).- Här Pre-
sident, léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’Grond-
iddi, datt de Stat sech ëm Kanner këmmert, déi 
Hëllef brauchen, ass ze begréissen. Ech 
mengen, de Rapporteur, den Här Baum, huet 
en exzellente mëndleche Rapport, haaptsäch-
lech och iwwert d’Geschicht vun där ganzer 
Entwécklung vun deem Institut, dat mer elo 
haut solle stëmmen, ofgeliwwert.
D’Fro stellt sech awer, wou déi genau Plaz, an 
ech mengen, dat huet de Kolleeg Galles och 
gesot, wou déi konkret Plaz vun deem neien 
Institut da soll sinn.
Ass et tatsächlech, wéi am éischten Exposé des 
motifs ugefouert, eng complementaire Struk-
tur, déi uschléissend dunn zu enger supple-
mentairer Struktur gouf, fir da schlussendlech 
nom leschten Avis complémentaire vum Stats-
rot dann nach eng Kéier d’Form ze wiesselen 
an elo erëm zousätzlech derniewent soll exis-
téieren, nieft de privaten Akteuren? 
Et stellt sech och d’Fro, firwat hei net am Vir-
feld méi intensiv mat de privaten Akteuren, déi 
et um Terrain ginn an déi och scho laang um 
Terrain aktiv sinn, diskutéiert gouf iwwert 
d’Méig lech keeten, wéi een dat kéint maachen.
Et huet een e bëssen d’Gefill, datt de Stat 
mengt, e kéint et besser wéi de Privatsecteur. 
Mä da stellt sech awer d’Fro: Wat ass da mat 
deenen „aarmen“ Kanner, déi weiderhi privat 
betreit ginn, par rapport zu deenen, déi et bes-
ser hunn, well se vum staatleche Kannerheem 
betreit ginn? 
Dat ass eng Fro, op déi ech keng Äntwert fonnt 
hunn am Text. Genausou wéineg wéi ech eng 
Äntwert drop fonnt hunn, wéi déi Assurance 
qualité, déi am Text esou héichgeschriwwe 
gëtt, soll da selwer garantéiert ginn. Och datt 
den Institut selwer exempt ass vum Agrement, 
wéi de Statsrot dat dunn ugeroden huet, ass fir 
mech e bëssen: Wie kontrolléiert d’Kontrolle-
ren?
Ech mengen, dat si Froen, déi ee sech hei stelle 
muss, op déi ech trotz dem opmierksame Liese 
vun de Procès-verballen, trotz dem Liese vum 
Exposé des motifs keng konkret Äntwert fonnt 
hunn. An duerfir wäerte sech d’Piraten och an 
dësem Projet enthalen.
Villmools Merci.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Ganz gutt.
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Clement. An dann huet d’Regie-
rung d’Wuert. Den Educatiouns- a Jugendmi-
nister Claude Meisch.
Prise de position du Gouvernement

 M. Claude Meisch, Ministre de l’Éducation 
nationale, de l’Enfance et de la Jeunesse.- Här 
President, Dir Dammen an Dir Hären, ech wëll 
mech deene Felicitatioune fir de Rapporteur 
uschléissen. Do géif et villes hei ze soe ginn, vill 
Riedner hu sech awer op eng zentral Fro 
konzentréiert, näämlech: Firwat hu mer eigent-
lech esou e staatlecht Institut? Mécht dat Sënn, 
nieft all deene privatrechtlech organiséierten 
Akteuren?
Et kann ee scho vläicht e bëssen irritéiert sinn, 
wann et ëm Kannerheemer geet, ëm Aide à 
l’enfance geet a mer doraus éischter eng ideo-
logesch ugehauchten Diskussioun maachen, 
wien do dee beschten Akteur wär, amplaz eng 
ëm dat, wat mer kéinte méi maachen, egal 
wien et mécht, fir deene Kanner, deene Jonken 
do ze hëllefen a se ze guidéieren.
Trotzdeem stellt déi Fro sech an ech hu mer se 
och gestallt. An ech denken, déi eenzeg Änt-
wert kann net sinn, datt mer eng historesch 
gewuesse Struktur hunn a Form vun de staat-
leche Kannerheemer an als staatlech Verwal-
tung organiséiert a se duerfir esou solle weider-
féieren, wat deen einfachste Wee wär. Mä déi 
Riedner, déi drop opmierksam gemaach hunn 
an déi dote Fro opgeworf hunn, hu sécherlech 
recht, wa se soen: Dat do kann net déi eenzeg 
Äntwert sinn.
Ech mengen awer net, datt et esou ass, datt de 
privatrechtlech organiséierte Secteur ëmmer 
deen ass, deen am beschte ka reagéieren an 
agéieren. A sécherlech ass et och net esou, datt 
de staatlech organiséierten Akteur, wat dann 
elo deen neien Institut hei ass, an alle Froen 
ëmmer besser ass. Mä eigentlech brauche mer 
eng Komplementaritéit tëschent béiden.
Aus menger Erfahrung aus de leschte Joren 
hunn ech gemierkt, datt op déi eng oder aner 
Erausfuerderung de Privatsecteur, de konven-
tionéierte Secteur heiansdo méi schnell konnt 
reagéieren, well en awer net dem enke Carcan 
vun enger staatlecher Verwaltung ënnerläit, 
 sécherlech e kloren Avantage dobäi.
Op där anerer Säit wësse mer awer och, datt 
en duerch déi Mechanismen, déi mer dann do 
hu vu Contrôle, vun Agrement, vu Finanze-
ment am ONE ënner anerem, och net all Offer 
schaaft, déi op där anerer Säit vläicht ge-
braucht gëtt, an och do vläicht net ëmmer 
esou innovativ denkt, well e sech un déi Rege-
len, un dee Kader awer hält, deen de Stat jo 
och virgëtt an deen eigentlech herno och zu 
deem Resultat féiert, wéi dee Kader eigentlech 
gären hätt, datt d’Resultat do kënnt, an et do 
och Sënn ka maachen, eng staatlech Struktur 
ze hunn, déi iwwer Gesetz - an duerfir schafe 
mer dat Gesetz hei, duerfir hu mer et propo-
séiert - eben och aner Méiglechkeete kritt.
Ech denke schonn, datt mer mat deem Institut 
hei och en Akteur sollen hunn, dee méi innova-
tiv vläicht ka ginn. Ech denke schonn, datt 
deen Akteur sech an Zukunft, nieft sengen his-
toresch gewuessenen Aufgaben, och ganz be-
sonnesch soll op Aktivitéite konzentréieren, déi 
mam Finanzéierungsmechanismus vum ONE 
net ëmmer ofgedeckt ginn oder ofzedecke 
sinn, a mer doduerjer och eng Komplementari-
téit kënnen assuréieren tëschent béiden.

Mä finalement ass d’Finalitéit dovunner, vu 
béide Secteuren dat, wat am Mëttelpunkt soll 
stoen, näämlech: Wéi kënne mer deene Jonken 
am beschten hëllefen? Well jiddwereen, deen 
d’Hëllef vun deem Institut hei brauch, mengen 
ech, huet en eegent Schicksal, individuellt 
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Schick sal hanner sech. A fir dorobber adequat 
ze reagéieren, geet sécherlech e Gesetzestext 
net duer, geet och e Finanzéierungsmechanis-
mus beim ONE net duer, mä mir brauche ganz 
vill ënnerschiddlech Äntwerten dorobber.

Duerfir gi mer eis hei, fir den nei geschafenen 
Institut, och Méiglechkeeten, fir zum Beispill e 
Centre de ressources ze schafen. Well an 
deenen eenzelnen Aktivitéitsfelder vun deem 
Institut, vun deem, wat haut nach d’staatlech 
Kannerheemer sinn, brauche mer eigentlech 
ganz oft deeselwechten Know-how, musse mer 
op déiselwecht Ressourcë kënnen zréckgräifen. 
An duerfir hu mer eis och fir deen dote Wee 
entscheet.

Opgrond dovun, datt fir eng Rei vun Aktivitéi-
ten an de leschte Joren, well Besoin um Terrain 
war a well offensichtlech och d’Privatakteuren 
deem net an deem Mooss nokomm sinn, hei 
de Stat och eng Offer geschafen huet, hu mer 
gekuckt, datt mer déi Offer op eng legal Basis 
géife setzen, datt mer e Kader setzen, wéi déi 
Institutioun do sech kann iwwert déi nächst 
Jore weiderentwéckelen a sécherlech awer och 
a ganz ville Punkte ka weider innovéieren.

Duerfir wëll ech mech iwwert déi breet Zou-
stëmmung hei de Mëtteg freeë fir dëse Geset-
zesprojet.

Ofschléissend nach ee Wuert zur Motioun vum 
Fernand Kartheiser, mat där ech mech 
schwéier dinn. Net, datt mer systematesch 
eppes sollen evaluéieren, wat en place gesat 
gëtt; dat ass fir mech bon sens an dat musse 
mer souwisou maachen. A wa mer haut och 
dee Gesetzesprojet hei hunn, dann ass et sé-
cherlech, well mer virun zwee, dräi Joer uge-
faangen hunn, eis ebe grad mat enger ganzer 
Rei vu Froen ausenanerzesetzen an ze kucken, 
wat een do nach kéint aneschters maachen.

Ech mengen awer, datt d’Froen, wéi een Effet 
eng Interventioun vun engem Institut wéi 
deem heiten oder generell all Akteur vun der 
Aide à l’enfance op d’Kand huet, awer eigent-
lech vun engem falsche Verständnis vun der 
Aarbechtsrealitéit an deene Strukturen do och 
ausginn a gedroe sinn.

D’Entwécklung vun engem Kand ass jo ëmmer 
multifaktoriell. An ze moossen, wat den Effet 
elo vun engem Placement oder enger Be-
treiung an enger Struktur, an enger Institutioun 
ass, an déi aner Facteuren alleguerte probéie-
ren auszeblenden, dat, wat virdru war, dat, wat 
niewendrun nach ass, denken ech, muss zum 
Scheitere veruerteelt sinn. 

Duerfir fannen ech do schonn an der Froestel-
lung eigentlech eng Approche erëm, déi mer 
net gefält an déi vun engem, a mengen Aen, 
falsche Verständnis hierkënnt. An duerfir 
mengen ech, datt een Terme wéi Effikassitéit an 
dësem Beräich dach ganz schwéier nëmme ka 
beméien.

An ech mengen, et soll eis Aufgab sinn, fir alles 
en place ze setzen, wéi ech virdru gesot hunn, 
fir an deenen ënnerschiddlechen an oft pertur-
béierende Liewensweeër vun deene Jonken a 
vun deene Kanner do méiglechst gutt op déi 
kënnen ze reagéieren, hinnen dat ze ginn, wat 
se brauchen. 

An der Hoffnung, datt mer alles maachen, fir 
hinnen en erfollegräicht Liewen duerno kënnen 
ze garantéieren, datt se mat zwee Féiss duerno 
an der Gesellschaft stinn an hir Responsabilitéit 
als Erwuessene fir sech selwer a fir déi, déi 
hinne léif a wichteg sinn, kënnen iwwerhuelen.

Mä dat ze moossen, wat en eenzelt Institut do-
zou bäigedroen huet, domadder, mengen ech, 
géife mer wahrscheinlech och all Wëssenschaft-
ler, déi awer och gären an deenen dote Beräi-
cher täteg sinn a fuerschen, iwwerfuerderen.

Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools dem Educatiounsminister Claude 
Meisch. Den Här Galles huet nach d’Wuert ge-
frot.

 M. Paul Galles (CSV).- Villmools Merci, 
Här President. Och Merci dem Här Minister fir 
seng Erklärungen. Ech wollt awer nach eng 
Kéier betounen, dass et mir ganz fernläit, en 
ideologesch ugehauchten Discours ze féieren, 
grad bei dësem Thema, well et jo kloer ass, 
dass d’Wuel vum Kand eis alleguerte beschäf-
tegt a fir eis alleguerten am Zentrum steet. Dat 
soll wierklech net de Grond sinn.

Mir wollten net drop erausgoen, dass mer 
wollte vergläichen, am Sënn vun: Wien ass bes-
ser a wien ass manner gutt? Dat ass guer net 
d’Zil vun eiser Interventioun gewiescht, no 
dem Parallelismus ze froen. 

Et geet net ëm besser oder manner gutt. A well 
et net ëm besser oder manner gutt geet, well 
dat net d’Fro ass, stelle mer eis eben d’Fro: 
Woufir de Parallelismus oprechterhalen? Well 
wann et eppes Besseres géif gi wéi dat anert, 
da misst ee jo e Parallelismus schafen, fir eppes 
Besseres ze hu wéi dat, wat net esou gutt ass. 
An dësem Fall stellt sech déi Fro guer net.

Dofir wëll ech nach eng Kéier betounen, déi 
Fro ass éischter an déi Richtung gewiescht: 
Woufir hei net d’Geleeënheet notzen, fir 
vusäite vum Stat en transversalen Ënnerbau  
ze schafen, deen deem ganze Rescht vum Sec-
teur hëlleft an déngt? Just fir dat nach eng 
Kéier kuerz kloerzestellen, dass mer net an en 
ideologesch ugehauchten Discours wollte 
goen.

E Wuert zur Motioun, wann ech dat direkt 
däerf derbäisoen: Mir ënnerstëtzen déi heite 
Motioun, well mer dovun ausginn, dass se vir-
aussetzt, dass et net invasiv ass vis-à-vis vum 
Wuel vum Kand. Op kee Fall. Dofir menge mer, 
dass dat eng gutt Attitüd ass, fir och eng Etüd 
ze maachen. Déi soll da Resultater liwweren, 
mat deene mer kënne schaffen.

Ech soen Iech villmools Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Galles.

Den Educatiounsminister wëllt net méi do-
robber reagéieren. Dann ass domadder d’Dis-
kussioun ofgeschloss.

Mir kommen dann elo zur Ofstëmmung iwwert 
de Projet de loi 7189. Den Text steet am Docu-
ment parlementaire 71897.

Vote sur l’ensemble du projet de loi 7189 et 
dispense du second vote constitutionnel

D’Ofstëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséin-
lech Stëmmen. Duerno de Vote par procu ra-
tion. De Vott ass heimat ofgeschloss.

De Projet de loi 7189 ass mat 57 Jo-Stëmme 
bei 2 Abstentiounen ugeholl.

Résultat définitif après redressement : le projet de 
loi 7189 est adopté par 58 voix pour et 2 absten-
tions.

Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, 

Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch (par Mme Octavie 
 Modert), MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges 
Mischo, Mme Octavie Modert, M. Laurent Mosar, 
Mme Viviane Reding (par Mme Diane Adehm), 
MM. Gilles Roth, Marco Schank, Marc Spautz, 
Serge Wilmes (par M. Paul Galles), Claude Wiseler 
(par Mme Martine Hansen) et Michel Wolter ;

MM. Guy Arendt, André Bauler, Gilles Baum, 
Mme Simone Beissel (par M. Gusty Graas), MM. 
Eugène Berger, Frank Colabianchi, Mme Joëlle 
 Elvinger, MM. Fernand Etgen, Gusty Graas, Max 
Hahn, Mmes Carole Hartmann et Lydie Polfer ;

MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Dan Bian-
calana, Alex Bodry, Mme Tess Burton (par M. 
Georges Engel), MM. Yves Cruchten, Mars Di 
 Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, Claude 
Haagen et Mme Lydia Mutsch (par M. Yves 
Cruchten) ;

MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;

MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

Se sont abstenus : MM. Sven Clement et Marc 
Goergen.

Freet d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote 
constitutionnel?

(Assentiment)

Dann ass et esou decidéiert.

Motion 1

Mir kéimen dann elo zur Ofstëmmung vun der 
Motioun. Ass do nach eng Wuertmeldung do? 
De Minister hat Stellung dozou geholl, grad-
esou gutt wéi den Här Galles och. Ech mengen, 
da kënne mer direkt iwwert d’Motioun ofstëm-
men.

Vote sur la motion 1

De Vott fänkt un. Fir d’Éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Duerno de Vote par procuration. De 
Vott ass ofgeschloss.

D’Motioun 1 ass bei 24 Jo-Stëmme géint 33 
Nee-Stëmmen ofgeleent.

Résultat définitif après redressement : la motion 1 
est rejetée par 27 voix pour et 33 voix contre.

Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Félix Eischen), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, 
Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch (par M. Georges Mischo), 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding (par Mme Diane Adehm), MM. Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes 
(par M. Paul Galles), Claude Wiseler (par Mme 
Martine Hansen) et Michel Wolter ;

MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding ;

MM. Sven Clement et Marc Goergen.

Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel (par M. Gusty 
Graas), MM. Eugène Berger, Frank Colabianchi, 
Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand Etgen, Gusty 
Graas, Max Hahn, Mmes Carole Hartmann et 
Lydie Polfer ;

MM. Marc Angel (par M. Alex Bodry), Dan Bian-
calana, Alex Bodry, Mme Tess Burton (par M. 
Mars Di Bartolomeo), MM. Yves Cruchten, Mars 
Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen et Mme Lydia Mutsch (par M. 
Yves Cruchten) ;

MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini ;

MM. Marc Baum et David Wagner.

10. 7417 - Projet de loi portant 
modification de :
1° la loi modifiée du 12 septembre 
2003 relative aux personnes handi-
capées ;
2° la loi modifiée du 28 juillet 2018 
relative au revenu d’inclusion sociale 
(suite)
Motion 1

Da kéime mer nach zur Ofstëmmung iwwert 
d’Motioun, déi deposéiert gi war vum Här Sven 
Clement vum Groupe technique am Kader 
vum Gesetzesprojet 7417, d’Adaptatioun vum 
Montant vum REVIS a vum RPGH. Wëllt nach 
een zu dëser Motioun Stellung huelen? Den 
Här Berger, wannechgelift.

 M. Eugène Berger (DP).- Jo, Merci, Här 
President. Ech mengen, mir si frou, datt d’Pira-
ten eigentlech d’Suergen deelen, déi och d’Re-
gierung an d’Koalitioun huet. A well mer déi 
Suergen haten, hu mer och schonn an de Koa-
litiounsaccord eng Rei Saachen ageschriwwen, 
déi genau dat och besoen, wat elo hei an där 
Motioun gefrot gëtt. Wa meng Informatioune 
richteg sinn, sinn och scho verschidden Aar-
bechtsgruppen amgaangen, intensiv hei un 
deem Dossier ze schaffen. Einfach fir ze soen: 
Maacht Iech keng Suergen! D’Regierung huet 
deen Dossier do an d’Hand geholl a schafft an 
déi Richtung.

Mir sinn awer trotzdeem frou, datt d’Piraten 
dat also ënnerstëtzen. Fir awer och ze soen, 
datt dat, wéi een esou schéin op Franséisch 
seet, superfetatoire ass. Oder op Lëtzebuer-
gesch: Déi Motioun ass iwwerflësseg. Duerfir 
wäerte mer se och net stëmmen.

Merci, Här President.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Berger. Ech gesi keng weider Wuert-
meldung.

Den Här Kartheiser, wannechgelift.

 M. Fernand Kartheiser (ADR).- Jo, vill-
mools Merci, Här President. Mir stëmmen déi 
Motioun vun de Piraten mat. Et mécht mer e 
bësse Suergen, datt d’Regierung dat an d’Hand 
geholl huet. Dofir mengen ech, ass et ganz 
gutt, fir der Regierung nach eng Kéier ze soen, 
a wéi eng Richtung et soll goen.

Op jidde Fall, mengen ech, ass et ganz gutt, 
datt mer hei eppes fir déi behënnert Leit wëlle 
maachen.

Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-
mools, Här Kartheiser. Den Här Marc Goergen, 
wannechgelift.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Merci, Här 
President. Et ass jo ganz flott, wann d’Regie-
rung dat an d’Hand hëlt. Mä dann ass awer 
meng konkret Fro: Ab wéini kënnen déi Leit 
dann an de Benefiss dovunner kommen? Well 
am Moment hu mer jo de Problem, dass déi 
Leit guer net kënnen dovunner profitéieren. 
Mir schwätzen elo vun iergendengem Zäit-
raum. Dofir wär et flott, wann déi Motioun 
haut kéint gestëmmt ginn, well da kënne mer 
de Leit direkt hëllefen.

 M. Fernand Etgen, Président.- An da kritt 
nach den Här Georges Mischo d’Wuert.

(Brouhaha)
Den Här Georges Mischo fir d’Éischt nach.

 M. Georges Mischo (CSV).- Merci, Här ...

 M. Eugène Berger (DP).- Här President, 
den Dossier ass amgaangen an ...

(Brouhaha)
An den zoustännege Ministèrë si se am-
gaangen, elo ...

 Une voix.- ... drun ze schaffen.

 M. Eugène Berger (DP).- ... e Projet fäer-
deg ze maachen.

 M. Fernand Etgen, Président.- Den Här 
Mischo hat als Éischt d’Wuert gefrot.

 M. Marc Goergen (Piraten).- En Datum, 
wannechgelift!

 M. Georges Mischo (CSV).- Merci, Här 
President. Ech wollt just soen, dass d’CSV-Frak-
tioun och där heite Motioun wäert zoustëm-
men, well mer wierklech och gären hätten, 
dass dat doten esou séier wéi méiglech op 
d’Schinne kënnt.

Merci.

 M. Fernand Etgen, Président.- An dann 
den Här Berger, wannechgelift.

 M. Eugène Berger (DP).- Här President, et 
ass eigentlech alles gesot. Ech wollt just nach 
eng Kéier soen: D’Aarbechte sinn amgaangen. 
Ob et elo ee Mount oder sechs Wochen oder 
zwee Méint dauert, kann ech elo net soen. Mä 
et gëtt jo gekuckt, fir eng Solutioun ze fannen. 
An duerfir kann een elo net soen: Gitt eis en 
Datum, den 1. Juli oder wat weess ech. Leet 
Äre Kapp a Rou! Deen Dossier, dee wäert elo 
relativ schnell eng Solutioun fannen.

 M. Marc Goergen (Piraten).- Déi maximal 
sechs Méint hu mer notéiert.

 M. Fernand Etgen, Président.- An dann 
nach den Här Baum.

 M. Marc Baum (déi Lénk).- Merci, Här Pre-
sident. Mir mengen och, datt een dat hei roueg 
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ka matstëmmen. Ech mengen, d’Regierung ass 
d’Regierung. A mir sinn d’Parlament. An als 
Parlament fuerdere mer d’Regierung op, dat, 
wat se jo da souwisou wëlles huet ze maachen, 
och schnellstméiglech, wéi et hei drasteet, als 
Regierung ëmzesetzen. Dat ass e legitimme 
Wonsch, deen hei an dëser Motioun zum Aus-
drock kënnt. Duerfir ënnerstëtze mer se och.

 M. Fernand Etgen, Président.- Merci, Här 
Baum. An ech mengen, mir kënnen elo zum 
Vott kommen.

 M. Eugène Berger (DP).- Här President, 
mir hunn déi lescht fënnef Joer alles, wat mer 
versprach hunn, ëmgesat. Also wäerte mer och 
dat hei ëmsetzen.
(Brouhaha)
Vote sur la motion 1

 M. Fernand Etgen, Président.- D’Of-
stëmme fänkt un. Fir d’Éischt déi perséinlech 
Stëmmen. Dann de Vote par procuration. De 
Vott ass heimat ofgeschloss.
Dës Motioun ass mat 29 Jo-Stëmme bei 30 
Nee-Stëmmen ofgeleent. Do schéngt dann 
nach een ze feelen.
(Concertation interne)

 Une voix.- 31!
 M. Fernand Etgen, Président.- Jo. Se ass 

mat 29 Jo-Stëmmen an 31 Nee-Stëmmen ofge-
leent.
Ont voté oui : Mmes Diane Adehm, Nancy Arendt 
épouse Kemp (par M. Laurent Mosar), MM. Emile 
Eicher, Félix Eischen, Paul Galles, Léon Gloden, 
Jean-Marie Halsdorf, Mmes Martine Hansen, 
Françoise Hetto-Gaasch (par M. Marco Schank), 
MM. Aly Kaes, Marc Lies, Georges Mischo, Mme 
Octavie Modert, M. Laurent Mosar, Mme Viviane 
Reding (par Mme Diane Adehm), MM. Gilles 
Roth, Marco Schank, Marc Spautz, Serge Wilmes 
(par M. Paul Galles), Claude Wiseler (par Mme 
Martine Hansen) et Michel Wolter ;
MM. Jeff Engelen, Gast Gibéryen (par M. Fernand 
Kartheiser), Fernand Kartheiser et Roy Reding ;
MM. Sven Clement et Marc Goergen ;
MM. Marc Baum et David Wagner.
Ont voté non : MM. Guy Arendt, André Bauler, 
Gilles Baum, Mme Simone Beissel (par M. André 
Bauler), MM. Eugène Berger, Frank Colabianchi, 
Mme Joëlle Elvinger, MM. Fernand Etgen, Gusty 
Graas, Max Hahn, Mmes Carole Hartmann et 
Lydie Polfer ;
MM. Marc Angel (par M. Mars Di Bartolomeo), 
Dan Biancalana, Alex Bodry, Mme Tess Burton 
(par M. Georges Engel), MM. Yves Cruchten, 
Mars Di Bartolomeo, Georges Engel, Franz Fayot, 
Claude Haagen et Mme Lydia Mutsch (par M. 
Yves Cruchten) ;
MM. Carlo Back, François Benoy, Mmes Djuna 
Bernard, Stéphanie Empain, MM. Marc Hansen, 
Henri Kox, Mme Josée Lorsché, MM. Charles 
Margue et Roberto Traversini.
Da freet nach den Här Gilles Roth d’Wuert.

11. Ordre du jour (suite)
 M. Gilles Roth (CSV).- Merci, Här Pre-

sident. Erlaabt mer, zum Schluss vun dëser 
Sitzung d’Wuert ze froe par rapport zu der 
neier Convocatioun vun der Justizkommissioun 
vu muer. Dës Convocatioun dréit den Datum 
vum 25. Juni 2019, also vun haut.
Et geet dodrëms, dass d’CSV-Fraktioun den 13. 
Juni d’Convocatioun gefrot huet vun der natio-
naler Dateschutzkommissioun plus déi vun 
dem Justizminister, fir op d’gesetzlech Konfor-
mitéit vun de sougenannte Polizeifichieren ze 
kucken. 
Mir stelle mat Erstaune fest, dass an där Convo-
catioun vun haut de Justizminister net invitéiert 
ass, mä just informéiert gëtt iwwert déi 
Sitzung, an dass par contre als Observateuren 
invitéiert sinn: d’Madamm Martine Solovieff, 
Procureur général d’État, Monsieur Vincent 
Fally, Inspecteur général adjoint, d’Madamm 
Monique Stirn, Inspecteur général de la Police, 
a bien entendu d’Presidentin vun der nationa-
ler Dateschutzkommissioun.
Souwäit mir dat an Erënnerung hunn, ass d’Da-
teschutzkommissioun als onofhängeg Autoritéit 
duerch d’Gesetz vum 1. August 2018 agesat 
ginn. Fir eis ass et befriemend, fir keng aner 
Qualificatiffen ze huelen, dass de Procureur gé-
néral un dëser Sitzung deelhëlt. 
Et war weder d’Demande vun der CSV nach 
kënne mir eis erënneren, dass et eng Demande 
vun der Justizkommissioun war, fir déi Leit, déi 

ech Iech elo do genannt hunn, mat Ausnam 
vun der Presidentin vun der Dateschutzkom-
missioun, an dës Kommissioun vu muer ze invi-
téieren.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Gilles Roth (CSV).- Mir sinn domadder 

net averstanen, well mir gesinn dat als in-
stitutionell ganz quokeleg. Ganz quokeleg! Et 
sief dann, dass d’Procureur général hei als offi-
zielle Vertrieder vun dem Justizminister an där 
Sitzung wier. Wann dat de Fall ass, dann hätte 
mer dat gären aktéiert.

Ech soe just, dass d’CSV-Fraktioun, an ech 
mengen, mir sinn net déi Eenzeg, dat muer net 
kann akzeptéieren, a mir géifen Iech invitéie-
ren, Här President, fir déi Leit, déi als Observa-
teur ouni Accord vun enger Justizkommissioun 
ageluede sinn, muer auszelueden.

 Plusieurs voix.- Très bien !
 M. Fernand Etgen, Président.- Merci vill-

mools, Här Roth. 
Ech wëll direkt viraus schécken, datt ech et och 
quokeleg fannen - ganz quokeleg -, fir hei 
iwwert deen dote Punkt ze diskutéieren, well 

am Reglement vun der Chamber drasteet, datt 
den Ordre du jour vun de Kommissioune vum 
President respektiv vun de Kommissioune fest-
geluecht gëtt. 
Ech géif Akt huele vun deem, wat den Här Roth 
gesot huet. An dann ass et muer un der Justiz-
kommissioun, fir doriwwer ze diskutéieren.
Ech mengen, domadder wiere mer um Enn 
vun dëser Sëtzung ukomm. D’Chamber kënnt 
viraussiichtlech den 2. Juli nees zesummen.
D’Sëtzung ass opgehuewen.
(La séance publique est levée à 17.18 heures.)
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Question 0700 (15.05.2019) de M. Dan 
Biancalana (LSAP) concernant l’hospitalisa-
tion sans consentement :
La loi du 10 décembre 2009 prévoit que des 
personnes atteintes de troubles mentaux 
peuvent être hospitalisées sans leur consente-
ment dans un service de psychiatrie d’un hôpi-
tal de la région. Selon l’article 3 de la loi préci-
tée, « elles ne peuvent faire l’objet d’une ad-
mission ou d’un placement que si des troubles 
psychiques graves les rendent dangereuses 
pour elles-mêmes ou pour autrui ou si le place-
ment a été ordonné par une juridiction de ju-
gement ou d’instruction en application de l’ar-
ticle 71 du code pénal ».

Considérée comme une mesure dégradante et 
vécue comme une privation de liberté, l’hospi-
talisation sans consentement, tout comme le 
traitement involontaire, reste controversée en 
psychiatrie. De l’autre côté, il convient de pré-
server la santé mentale et de prodiguer les 
soins nécessaires en vue d’un rétablissement.

Ainsi, la loi précitée du 10 décembre 2009 sou-
met l’hospitalisation sans consentement à des 
critères et obligations précis, censés garantir le 
respect des droits des personnes atteintes de 
troubles mentaux. Elle précise notamment que 
le défaut d’adaptation aux valeurs morales, so-
ciales, politiques ou autres de la société ne peut 
être considéré en soi comme un trouble men-
tal. Par ailleurs, un avis médical externe portant 
sur la nécessité de l’admission est requis et la 
décision d’admission et de placement est sou-
mise à un magistrat.

Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de la Santé :

1) Quelles sont les capacités nationales et ré-
gionales de lits pour accueillir ces patients ?

2) Combien de personnes sont actuellement 
mises en observation ?

3) Combien de personnes sont actuellement 
placées au-delà du délai de 30 jours de mise en 
observation ? Quelles en sont les raisons ?

4) Y a-t-il eu des situations où le directeur a ex-
ceptionnellement procédé lui-même à l’admis-
sion ?
5) Quels sont les troubles mentaux majoritaire-
ment diagnostiqués ?
6) Quelles sont les personnes ou autorités qui 
ont demandé l’admission ? Pour quelles rai-
sons ?
7) Combien de personnes ont été dans une si-
tuation où l’ordre et la sécurité publics furent 
compromis ?
8) Quels sont les moyens mis en œuvre pour 
recueillir le « consentement éclairé » de la per-
sonne atteinte de troubles mentaux après son 
hospitalisation ?
9) Combien de patients ont introduit une de-
mande d’élargissement devant le tribunal d’ar-
rondissement ?
10) Après l’élargissement prononcé par le juge, 
combien de personnes ont continué leur théra-
pie de leur propre gré ?

11) Quels sont les centres de postcure que les 
patients élargis peuvent consulter gratuite-
ment ? Les capacités disponibles dans ce do-
maine sont-elles suffisantes ?
Réponse commune (19.07.2019) de M. 
Étienne Schneider, Ministre de la Santé, et de 
M. Félix Braz, Ministre de la Justice :
À titre préliminaire, il importe de souligner que 
la loi du 10 décembre 2009 prévoit deux pro-
cédures bien distinctes de placement sans leur 
consentement de personnes atteintes de 
troubles mentaux. Il y a d’un côté les per-
sonnes placées sur demande d’admission du 
tuteur, membre de la famille, bourgmestre, po-
lice, etc. et les placés judiciaires dont le place-
ment intervient sur l’ordre d’une juridiction de 
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0790 Marc Goergen Publicité de l’agence Luxembourg for Finance

0791 Gilles Roth, Laurent Mosar Arrêts de la Cour de justice de l’Union européenne 
cf. 0813  au sujet de la conservation de données

0792 Léon Gloden Distinctions honorifiques décernées à l’occasion  
  de la fête nationale

0793 Mars Di Bartolomeo Contrôle de l’interdiction de fumer

0795 Sven Clement Nouveau radar à l’Aéroport de Luxembourg

0796 Marc Goergen Future affectation du CHEM Niederkorn

0797 Marc Goergen Déclarations du Ministre du Travail, de l’Emploi  
  et de l’Économie sociale et solidaire concernant  
  l’Iran

0798 Marc Goergen Système de contrôle et de sanction automatisés

0799 Laurent Mosar, Gilles Roth Traitement de données personnelles effectué  
  par les autorités policières et judiciaires

0802 Martine Hansen Musée national d’histoire militaire

0803 Sven Clement Fichier central de la Police grand-ducale

0805 Octavie Modert,  Problèmes de l’hôtellerie 
 Françoise Hetto-Gaasch,  
 Léon Gloden

0806 Djuna Bernard Festivals musicaux

0807 Martine Hansen Hélicoptère de sauvetage

0809 Claude Wiseler,  Déclarations du Ministre du Travail, de l’Emploi  
 Laurent Mosar et de l’Économie sociale et solidaire concernant 
  l’Iran

0812 Jean-Marie Halsdorf Autotest VIH

0813 Sven Clement Conservation de données 
cf. 0791

0814 Jeff Engelen Résidus de médicaments dans l’eau

0816 Laurent Mosar, Gilles Roth Procès-verbaux et rapports de la Police  
  grand-ducale

0817 Jeff Engelen Résidus de médicaments dans l’eau

0818 Mars Di Bartolomeo Ligne de fret ferroviaire directe entre  
  le Luxembourg et la Chine

0822 Sven Clement Parkings de l’Aéroport de Luxembourg

0823 Laurent Mosar, Gilles Roth Traitement de données personnelles effectué 
  par les autorités policières et judiciaires

0824 Sven Clement Psychothérapeutes

0825 Marc Goergen Remboursements effectués par la Caisse de maladie 
  des fonctionnaires et employés publics

0826 André Bauler Nordstad

0827 Léon Gloden Changement de carrière au sein de la Police  
  grand-ducale

0828 Sven Clement Canicule et droit du travail

0831 Félix Eischen Fonds national de soutien à la production 
  audiovisuelle

1168 Nancy Arendt épouse Kemp Tempête tropicale Dorian qui a sévi au large 
urgente  des Bahamas
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Question 0720 (21.05.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant le projet 
« Airbus des batteries » :
L’Allemagne et la France viennent de lancer le 
projet dit « Airbus des batteries » dont l’idée-
force est de bâtir une filière européenne de la 
batterie électrique.
L’Italie, la Belgique, l’Autriche, la Finlande et la 
Pologne ont d’ores et déjà manifesté leur inté-
rêt à participer au projet et la Commission eu-
ropéenne vient de donner son feu vert à des 
aides publiques au projet.
Le projet répond à une réelle demande de la 
part des constructeurs automobiles européens 
de ne pas dépendre uniquement de fournis-
seurs non européens, les producteurs euro-
péens ne représentant actuellement que 3 % 
de l’offre mondiale de batteries.
- J’aimerais savoir de Monsieur le Ministre de 
l’Économie si le Grand-Duché de Luxembourg 
est intéressé à participer à ce projet, ceci d’au-
tant plus que notre pays dispose d’un excellent 
know-how dans la production de composants 
destinés à la fabrication de batteries.
Réponse (15.07.2019) de M. Étienne 
Schneider, Vice-Premier Ministre, Ministre de 
l’Économie :
Il est vrai que le Luxembourg dispose d’un en-
semble intéressant d’équipementiers du sec-
teur automobile, y compris des producteurs de 
composants pour batteries, tels que boîtiers et 
feuilles de cuivre électrodéposées, à destination 
du marché des voitures électriques.
Conformément au programme gouvernemen-
tal, ce secteur est développé de manière priori-
taire. Il suffit de rappeler les initiatives récentes 
telles que la réalisation du Campus automobile 
à Bissen, la participation du Luxembourg au 
projet transfrontalier de conduite autonome et 
l’implémentation de plusieurs projets indus-
triels y liés.
Cependant, à l’heure actuelle nous ne dispo-
sons ni d’une masse critique d’entreprises, ni 
des ressources financières et humaines requises 
pour assumer un rôle proactif dans le cadre 
d’un projet d’une envergure comme l’« Airbus 
des batteries ».

Question 0725 (22.05.2019) de M. Carlo 
Back (déi gréng) concernant l’aménagement 
futur de la rue des Celtes à Luxembourg-
ville :
Le 6 mai 2019, lors de la dernière séance du 
conseil communal, le Collège échevinal de la 
Ville de Luxembourg a dû répondre à une 
question écrite concernant la réouverture éven-
tuelle de la rue des Celtes, après la finalisation 
des travaux de suppression d’un passage à ni-
veau des CFL et la construction d’un nouveau 
passage en dessous des rails. L’échevin en 
charge de la mobilité a précisé que la Ville sou-
haiterait ne pas rouvrir le futur passage souter-
rain au trafic motorisé, après sept ans de ferme-
ture du passage à niveau et le fonctionnement 
en impasse depuis 2012. Le Collège échevinal 
favoriserait plutôt un passage réservé à la mo-
bilité douce et essayerait de convaincre le Mi-
nistre de la Mobilité et des Travaux publics, qui 
- selon la réponse au Conseil communal - vou-
drait réouvrir ce passage à la circulation nor-
male (« Et ass awer net eng Decisioun, wou bei 
eis an der Gemeng läit. Et ass de Minister oder 
de Ministère, dee wëllt déi Strooss erëm op-
maachen »).
Dans ce contexte, je voudrais avoir les rensei-
gnements suivants de la part de Monsieur le 
Ministre de la Mobilité et des Travaux publics :
1) À quel stade de réalisation se trouve actuel-
lement le projet de suppression du passage à 
niveau concerné ?
2) Est-ce que Monsieur le Ministre favorise 
effec tivement la réouverture du futur passage 
au trafic motorisé ?
3) À qui incombe la décision concernant la ré-
ouverture ou non de cette rue au trafic moto-
risé ? Est-ce qu’il s’agit d’une voirie étatique ou 
communale ?
Réponse (15.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
La rue des Celtes fait partie de la voirie commu-
nale et assure le désenclavement de la zone dé-
limitée par les autoroutes A6 et A4 et la voie de 
chemin de fer Luxembourg–Kleinbettingen 
(ligne CFL 50).
Le projet de substitution du passage à niveau 
PN7 sur la ligne CFL 70 « Luxembourg–Pé-

jugement ou d’instruction en application de 
l’article 71 du Code pénal.
ad 1) Le Centre Hospitalier Emile Mayrisch 
(CHEM) a organisé parmi ses trois services de 
psychiatrie un service de psychiatrie aiguë dis-
posant de douze lits d’hospitalisation, compre-
nant deux chambres individuelles équipées 
d’un système de vidéosurveillance qui sont des-
tinées à pouvoir recevoir des patients forte-
ment agités ou à haut potentiel agressif.
Le Centre hospitalier du Luxembourg (CHL) a 
organisé une de ses trois unités en tant que ser-
vice de psychiatrie fermé, disposant de 16 lits 
d’hospitalisation, dont deux chambres avec 
vidéo surveillance, qui peuvent accueillir des 
patients fortement agités ou hautement agres-
sifs.
Les Hôpitaux Robert Schuman (HRS) n’ont pas 
d’unité de psychiatrie fermée au sein de leur 
service de psychiatrie adulte (45 lits en tout), 
dont les lits sont répartis sur trois étages, tra-
vaillant de façon autonome et s’adaptant pour 
accueillir les patients avec demande de mise en 
observation.
Le Centre Hospitalier du Nord (CHDN) dispose 
d’une unité de soins avec douze lits, accueillant 
les patients avec demande de mise en observa-
tion.
L’unité de réhabilitation du Centre Hospitalier 
Neuro-Psychiatrique (CHNP) qui tombe sous le 
champ d’application de la loi du 10 décembre 
2009 relative à l’hospitalisation sans leur con-
sentement de personnes atteintes de troubles 
mentaux dispose de 15 lits.
ad 2) À la date du 16 juillet 2019, 40 personnes  
sont placées judiciairement au CHNP.
ad 3) Une période de mise en observation qui 
ne peut excéder 30 jours prévue par l’article 12 
de la loi du 10 décembre 2009 relative à l’hos-
pitalisation sans leur consentement de per-
sonnes  atteintes de troubles mentaux n’est pas 
prévue pour les placés judiciaires dont le place-
ment a été ordonné par une juridiction de ju-
gement ou d’instruction en application de l’ar-
ticle 71 du Code pénal.
Pour les placés judiciaires, la loi du 10 dé-
cembre 2009 prévoit dans son article 34 que 
dans un délai de deux mois à partir de l’admis-
sion du placé judiciaire, le médecin traitant éta-
blit un rapport sur l’état mental du placé judi-
ciaire ainsi que sur l’opportunité de maintenir 
le placement et transmet ce rapport à la com-
mission spéciale qui doit statuer dans un délai 
d’un mois sur le maintien du placement.
ad 4) Pour les placés judiciaires, le directeur de 
l’établissement psychiatrique spécialisé ne peut 
admettre, en application de l’article 32 de la loi 
du 10 décembre 2009, que les personnes pour 
lesquelles le placement a été ordonné par une 
juridiction de jugement ou d’instruction en ap-
plication de l’article 71 du Code pénal, c’est-à-
dire lorsque les juridictions d’instruction ou de 
jugement constatent que l’inculpé ou le pré-
venu n’est pas pénalement responsable, étant 
atteint, au moment des faits, de troubles men-
taux ayant aboli son discernement ou le con-
trôle de ses actes, et que ces troubles per-
sistent.
Le placement est ordonné dans la mesure où 
l’inculpé ou le prévenu constitue un danger 
pour lui-même ou pour autrui.
ad 5) Les troubles mentaux majoritairement 
diagnostiqués, en lien avec la loi précitée, sont 
les troubles mentaux présentant des symp-
tômes d’agitation ou d’agressivité majeure, 
comme notamment des psychoses décompen-
sées, des intoxications, ou des dépressions ma-
jeures avec suicidalité aiguë.
Les personnes ne peuvent faire l’objet d’une 
admission ou d’un placement que si des trou-
bles psychiques graves les rendent dangereuses 
pour elles-mêmes ou pour autrui ou si le place-
ment a été ordonné par une juridiction de ju-
gement ou d’instruction en application de l’ar-
ticle 71 du Code pénal.
Un certificat médical, datant de maximum trois 
jours et délivré par un médecin non attaché au 
service de psychiatrie de l’hôpital d’admission, 
doit être joint à la demande d’admission. Ce 
certificat, qui est établi suite à un examen de la 
personne concernée et effectué le même jour, 
décrit les symptômes du trouble mental et at-
teste la nécessité de l’admission.
La diminution des facultés mentales due au 
vieillissement n’est pas, à elle seule, un motif 
suffisant pour l’admission ou le placement.
ad 6) La loi du 10 décembre 2009 relative à 
l’hospitalisation sans leur consentement de per-

sonnes atteintes de troubles mentaux prévoit à 
son article 7 :
« Art. 7 : Les demandes écrites peuvent être in-
troduites par
1. le tuteur ou curateur d’un incapable majeur ;
2. un membre de la famille de la personne à 
admettre ou toute autre personne intéressée. 
La demande indique le degré de parenté ou 
bien la nature des relations qui existent entre 
l’auteur de la demande et la personne concer-
née ;
3. le bourgmestre de la commune sur le terri-
toire de laquelle se trouve la personne concer-
née ou celui qui le remplace ;
4. les chefs des centres d’intervention ou des 
commissariats de proximité de la Police grand-
ducale et, en leur absence, un officier de police 
judiciaire ;
5. le procureur d’État de l’arrondissement judi-
ciaire dans lequel se trouve la personne concer-
née.
Les autorités visées sous 3., 4. et 5. ci-dessus ne 
peuvent intervenir que si la personne compro-
met l’ordre ou la sécurité publics.
La demande est accompagnée dans tous les 
cas d’un exposé énumérant les principales cir-
constances de fait qui la motivent. »
L’article 32 de ladite loi prévoit comme suit :
« Le directeur de l’établissement psychiatrique 
spécialisé admet toute personne dont le place-
ment a été ordonné par une juridiction de ju-
gement ou d’instruction en application de l’ar-
ticle 71 du code pénal sur présentation de la 
décision ayant ordonné le placement.
Le placement visé à l’alinéa qui précède ne 
peut intervenir que dans un établissement psy-
chiatrique spécialisé, à l’exclusion des services 
de psychiatrie des hôpitaux. »
ad 7) Depuis 2007, année du premier place-
ment d’une personne au CHNP, 85 personnes 
ont été placées au CHNP, voire des patients qui 
ont commis une infraction pénalement répré-
hensible et compromettant l’ordre public.
ad 8) Les différents hôpitaux disposent de pro-
cédures écrites d’admission. Dès son admis-
sion, le patient est informé de ses droits et des 
voies de recours qui lui sont offertes. Le direc-
teur ou la personne par lui désignée à cet effet 
informe la personne admise de son droit de 
s’adresser par écrit au juge. Le patient signe un 
accusé de réception à cet égard et la transmis-
sion de l’information est consignée dans le re-
gistre. Les commissions de surveillance confir-
ment le respect de ces procédures en effec-
tuant un contrôle de ces registres. Dans cer-
tains hôpitaux cette procédure est également 
accessible sur leur site Internet.
ad 9) Depuis 2007, sur base d’abord de la loi 
du 26 mai 1988 relative au placement des per-
sonnes atteintes de troubles mentaux, et en-
suite la loi du 10 décembre 2009 précitée, ar-
ticle 37, 45 demandes ont été recensées pour 
demande d’élargissement, pour lesquelles suite 
aux jugements, 38 demandes étaient des de-
mandes d’élargissement non fondées et pour 
quatre patients (un patient a introduit à deux 
reprises une demande), un élargissement fondé 
a fait suite.
Un patient a été remis en liberté par la commis-
sion spéciale avant jugement. Pour un patient, 
un congé d’essai a été émis avant jugement.
À l’heure actuelle, cinq appels ont été recensés, 
tous n’ont pas été fondés.
ad 10) De façon générale, dans tous les établis-
sements, même si l’application de l’admission 
sans le consentement du patient ou lors des 
 séjours de mises en observation ou de place-
ment est parfois nécessaire, l’adhésion du pa-
tient est systématiquement recherchée tout au 
long de son séjour en psychiatrie.
Les établissements ne disposent pas de statis-
tiques pouvant répondre à cette question.
ad 11) À côte des ateliers et centres thérapeu-
tiques (p. ex. Centre thérapeutique Syrdall 
Schlass Manternach, Centre thérapeutique 
Useldange ; ateliers thérapeutiques accueillant 
des patients avec des troubles psychiatriques 
chroniques ou des ateliers, centres de consulta-
tions, de rencontre, de jour, d’encadrement lo-
gement accueillant des personnes souffrant de 
problèmes chroniques médico-psycho-sociaux 
avec des délais d’admission pouvant aller de 
quelques semaines à quelques mois), il existe 
un seul centre postthérapeutique (ou de post-
cure) à Schoenfels qui s’adresse à des per-
sonnes adultes dépendantes qui ont pour ob-
jectif de mener une vie sans drogues. Ce centre 
vise aussi bien la réinsertion et réintégration 
professionnelle, et contribue à éviter l’héberge-
ment dans des structures d’accueil d’urgence 
après la fin de la thérapie, en offrant un suivi 
dans un cadre protégé. Le délai d’admission est 
de quelques semaines.

tange » au droit du chemin repris CR178 
« Cessan ge–Schléiwenhaff » doit être considéré 
en relation avec le passage à niveau PN77 de la 
ligne CFL 50 « Luxembourg–Kleinbettingen », 
situé à l’intérieur de Merl, et les développe-
ments futurs au sud-ouest de la ville de Luxem-
bourg, parmi lesquels figure la réalisation du 
boulevard de Merl entre la route nationale N5 
et l’autoroute A4.
La rue des Celtes étant une route relevant de la 
compétence communale, sa réglementation in-
combe à la Ville de Luxembourg. Je suis néan-
moins disposé à soutenir toute initiative de la 
Ville de Luxembourg interdisant le trafic moto-
risé individuel de transit.

Question 0733 (24.05.2019) de M. Carlo 
Back (déi gréng) concernant les stations- 
service à hydrogène :
Der klimapolitisch notwendige Ausstieg aus 
dem Verbrennungsmotor in den nächsten Jah-
ren kann nur funktionieren, wenn alternative, 
emissionsarme/-freie Antriebstechnologien er-
forscht und markttauglich werden. Dazu ge hört 
die Wasserstofftechnologie, zu welcher das Re-
gierungsprogramm vorsieht, die Studien zur In-
stallation von Wasserstofftankstellen mög lichst 
zügig abzuschließen, um eine Entscheidung zur 
Frage der Betreiberstruktur treffen zu können 
(„de déterminer le modèle économique appro-
prié (concession ou État-opérateur)“).
In diesem Kontext möchte ich folgende Fragen 
an den Herrn Minister für Mobilität und öffent-
liche Arbeiten und an den Herrn Minister für 
Energie, Minister für Raumentwicklung stellen:
1. Welche Rolle spielt die Wasserstofftechnolo-
gie in der Klima- und Energiepolitik der Regie-
rung?
2. Sind die Studien zum Aufbau einer luxem-
burgischen Wasserstofftankstelleninfrastruktur 
abgeschlossen? Wenn ja, wie viele Tankstellen 
sind geplant und ist die Frage der Betreiber-
struktur (Konzession oder staatliche Tankstelle) 
bereits entschieden?
3. An welchen Standorten könnten die ersten 
H2-Tankstellen entstehen?
Réponse commune (26.07.2019) de M. 
François Bausch, Ministre de la Mobilité et des 
Travaux publics, et de M. Claude Turmes, Mi-
nistre de l’Énergie, Ministre de l’Aménagement du 
territoire :
ad 1. Der Entwurf des Klima- und Energieplans, 
der bis Ende des Jahres in einer definitiven 
Form von der Regierung angenommen wird, 
sieht für das Jahr 2030 einen Anteil von 23-
25 % an erneuerbaren Energien im nationalen 
Energieverbrauch vor.
Die Wasserstofftechnologie wird im vorläufigen 
Klima- und Energieplan aus einer regionalen 
und einer europäischen Perspektive betrachtet. 
Die PLEF-Länder (Pentalaterales Energieforum) 
Benelux, Deutschland, Frankreich, Österreich 
und die Schweiz, sollen grenzübergreifend rele-
vante Themen und eine gemeinsame Vision bis 
2030 entwickeln, darunter auch im Bereich des 
Wasserstoffs. In diesem Zusammenhang setzt 
sich der Energieminister dafür ein, dass nur so-
genannter grüner Wasserstoff als Energieträger 
benutzt werden soll, also Wasserstoff, der aus 
erneuerbaren Energiequellen hergestellt wird 
und dann vor allem in der Industrie genutzt 
werden soll.
Die Richtlinie 2018/2001 sieht ebenfalls Her-
kunfts nachweise für Wasserstoff vor, der aus er-
neuerbaren Energiequellen hergestellt wird.
Die heutzutage noch sehr energieintensive 
Herstellung des Wasserstoffs impaktiert dessen 
Wirtschaftlichkeit und Nachhaltigkeit. Bei konti-
nuierlicher Weiterentwicklung der Technik und 
deren Massenverbreitung könnte Wasserstoff 
aber mittelfristig ein wichtiges Puzzleteil einer 
nachhaltigen Energiewirtschaft sein und in der 
Sektorkopplung Strom, Wärme und Transport 
eine entscheidende Rolle spielen.
In den parlamentarischen Anfragen N° 0234 
und N° 0340 wurden vor Kurzem die Rolle von 
mit Wasserstoff betriebenen Brennstoffzellen-
fahrzeugen erläutert. Zurzeit überwiegen je-
doch die Vorteile von reinen Elektrofahrzeugen 
im Vergleich zu den Brennstoffzellenfahr zeu-
gen. Jedoch kann, wie bereits oben erwähnt, 
Wasserstoff bei einer kontinuierlichen Optimie-
rung der Technologie langfristig eine wichtige 
komplementäre Rolle zur Elektromobilität ein-
nehmen. Die Politik der Regierung bleibt daher 
technologieneutral und beschränkt sich nicht 
nur auf die Förderung der Elektromobilität. So 
ist zum Beispiel die Anfang 2019 eingeführte 
Prämie von 5.000 € auch gültig für den Kauf 
von Brennstoffzellenfahrzeugen.
ad 2. + 3. Im Regierungsprogramm wurde fest-
gehalten, dafür zu sorgen, dass innerhalb der 
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Legislaturperiode mindestens eine Wasserstoff-
tankstelle errichtet und hiermit ein Beitrag zu 
einem europaweiten Netz jener Infrastrukturen 
beigetragen wird. Um längere Fahrten inner-
halb Europas zu ermöglichen, sind Standorte 
entlang oder bei den Autobahnen am sinnvoll-
sten. Jedoch sind die betreffenden Studien 
noch nicht abgeschlossen, sodass noch nicht 
entschieden wurde, wo diese Infrastruktur er-
richtet wird.

Question 0736 (27.05.2019) de M. François 
Benoy (déi gréng) concernant la qualité de 
l’air suite à la construction du tram :
Le tracé du tram est en plein développement 
avec deux phases déjà inaugurées (Luxexpo–
Pafendall jusqu’à la Rout Bréck en décembre 
2017, extension jusqu’à la Stäreplaz en juin 
2018) et la troisième phase (extension vers la 
gare centrale) actuellement en construction.
L’extension du tram va de pair avec une réor-
ganisation des lignes de bus RGTR traversant 
actuellement la ville, respectivement emprun-
tant le futur tracé du tram. Cette réorganisa-
tion aura vraisemblablement une incidence sur 
le développement de la qualité de l’air, sur la 
santé et la qualité de vie des gens vivant et tra-
vaillant en ville. Outre les émissions des pol-
luants NOx, PM 10 et PM 2,5 (particules fines), 
les émissions de gaz à effet de serre devraient 
également diminuer.
Dans ce contexte, je voudrais avoir les rensei-
gnements suivants de la part de Monsieur le 
Ministre de la Mobilité et des Travaux publics :
1) Combien de bus RGTR traversèrent la ville 
avant la construction du tram ? Combien y cir-
culent actuellement et comment ce nombre 
va-t-il évoluer après la fin des travaux de cons-
truction du tram ?
2) Est-ce qu’il existe une estimation de la ré-
duction des émissions de polluants et du déve-
loppement de la qualité de l’air suite à la cons-
truction du tram ? Dans l’affirmative, Monsieur 
le Ministre peut-il nous fournir des chiffres dé-
taillés ?
Réponse (02.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
Le tram dans la ville de Luxembourg est conçu 
comme mode de transport structurant de 
haute capacité et sans pollution de l’air étant 
donné qu’il roule avec de l’énergie électrique. 
Le tramway remplacera à terme une grande 
partie des bus RGTR qui assurent actuellement 
par des lignes de haute capacité et à forte fré-
quence cette fonction structurante du réseau 
de transport public dans la ville sur l’axe Gare 
centrale–Hamilius–Kirchberg.
Chaque nouvelle étape de mise en service du 
tram est accompagnée d’une restructuration 
du réseau de bus RGTR. Lors de la mise en ser-
vice du tram en décembre 2017 entre Luxexpo 
et Pfaffenthal-Kirchberg, le réseau bus a été re-
structuré permettant ainsi de réduire le nombre 
de courses bus RGTR sur le tronçon Luxexpo–
Centre-ville de 23 %. Après la mise en service 
du tram jusqu’à la Place de l’Étoile en juillet 
2018, le nombre de bus a pu être réduit da-
vantage portant la réduction totale par rapport 
à la situation avant le tramway à 37 %.
En ce qui concerne les émissions de CO2, une 
étude réalisée en 2017 par LuxTram a fait une 
analyse du bénéfice CO2 du report modal in-
duit par le tram. Suivant cette étude, les émis-
sions de gaz à effet de serre évités par rapport 
à un scénario de mobilité moyenne au Luxem-
bourg (2007) ont été estimées à 3.400 tonnes 
de CO2 par an pour le tronçon A (pour 20.000 
passagers par jour). Ce résultat est conforté par 
la fréquentation journalière actuelle qui est 
d’environ 22.000 voyageurs. À la mise en ser-
vice de l’ensemble de la ligne de 16 km entre 
Cloche d’Or et l’aéroport du Findel, ce béné-
fice serait de 54.000 tonnes de CO2 par an.
De même, l’impact de la modernisation de la 
flotte des bus sur la pollution de l’air a été éva-
lué dans une étude réalisée sur base des don-
nées disponibles pour l’année 2016. Selon ces 
calculs, une composition de la flotte de 39 % 
de bus de la norme Euro V et 61 % de bus de 
la norme Euro VI permettrait de respecter la va-
leur limite annuelle pour le NO2 en 2018 sans 
efforts supplémentaires dans les autres sec-
teurs. Pour fin 2018, la composition de la flotte 
des bus de la ville de Luxembourg est estimée 
à 41 % de bus de la norme Euro VI dont 83 % 
de bus hybrides et celle du RGTR à 66 % de 
bus de la norme Euro VI dont 20 bus élec-
triques et 51 bus à caractère hybride ou plug-in 
hybride.
Étant donné que cette étude part d’un statu 
quo du nombre de bus dans la ville de Luxem-
bourg et qu’actuellement le nombre de bus 

RGTR dans la ville a été réduit substantielle-
ment, la valeur limite annuelle de 40 µg/m3

pour le NO2 a pu être respectée.
La baisse claire et nette des moyennes an-
nuelles mesurées en NO2 de 45 µg/m3 en 2017 
à 40 µg/m3 en 2018 montre le succès des ef-
forts réalisés tant en ce qui concerne la moder-
nisation de la flotte des bus qu’en ce qui 
concerne la réorganisation du réseau de bus 
RGTR dans la ville de Luxembourg et la réduc-
tion de bus RGTR y relative.
https://environnement.public.lu/fr/loft/air/Pol-
luants_atmospheriques/les_oxydes_d_azote_
NOx/historique-NOx.html

Question 0745 (31.05.2019) de Mme 
 Françoise Hetto-Gaasch et M. Paul Galles
(CSV) concernant la réduction des embal-
lages en plastique :
An der rezenter Orientéierungsdebatt iwwert 
d’Reduzéiere vum Plastiksoffall sinn eng Rei in-
teressant Iddien a Virschléi diskutéiert ginn.
Et muss een allerdéngs och feststellen, datt ver-
schidden Entreprisen am Land hir Wueren 
deels exklusiv a Plastiksverpackungen ubidden, 
wéi zum Beispill eng grouss Drénkwaasser-En-
treprise aus dem Weste vum Grand-Duché.
An dësem Kontext géife mir gäre folgend 
Froen un d’Regierung stellen: 
1. Deelt d’Regierung d’Meenung, datt et sënn-
voll wier sougenannt „Incentives“ ze schafen, 
fir eis Betriber ze motivéiere vu Plastiksver-
packungen op méi ekologesch Alternativen ze 
wiesselen?
2. Wann neen, aus wat fir engem Grond?
3. Wa jo, huet d’Regierung scho konkret Id-
dien?
4. Wa scho Plastik benotzt gëtt, misst dann net 
kloer d’Klassifikatioun vum Plastik dropstoen?
5. Wie eng Initiative si virgesinn, fir och d’Ge-
schäfter dozou ze bewegen op déi eenzel Plas-
tiksverpackunge vun Uebst, Geméis a Kaffiski-
chelcher ze verzichten an Alternativen unzebid-
den?
Réponse commune (18.07.2019) de Mme 
Carole Dieschbourg, Ministre de l’Environ-
nement, du Climat et du Développement durable, 
et de M. Lex Delles, Ministre des Classes 
moyennes :
ad 1. D’Regierung deelt d’Meenung, datt et 
prinzipiell néideg ass, Mesuren ze ergräifen, fir 
den Offall ze reduzéieren. Eng Fraktioun, déi 
do ganz kloer am Fokus steet, ass déi vun den 
Eeweeverpackungen, a ganz besonnesch déi, 
déi aus Plastik sinn. Hei sief drun erënnert, datt 
de Koalitiounsaccord virgesäit, datt Lëtzebuerg 
eng Virreiderroll, net nëmmen an der Offallges-
tioun soll spillen, mä och am Schutz vun de 
Ressourcen an an der Ëmsetzung vun der Éco-
nomie circulaire. Zil soll et sinn, eng Null-Of-
fall-Gesellschaft ze kréien. Fir dëst Zil ze er-
reechen, ass de Ministère fir Ëmwelt, Klima an 
nohalteg Entwécklung amgaangen eng Null-
Offall-Strategie auszeschaffen. Dës Strategie 
wäert sech un all Akteure riichten also och un 
d’Produzenten, fir si zu méi nohaltegen Alter-
nativen unzereegen. Heizou wäerten eng Rei 
vun Incentives néideg sinn, déi op deene ver-
schiddenen Niveauen unzesetze sinn.
Och hu vereenzelt Betriber haut schonn hir 
Verpackungen optimiséiert oder eng Deelëm-
stellung vu Plastik op Kartong ëmgesat. D’Re-
gierung ass erfreet iwwert déi positiv Reaktiou-
nen op déi dës Pionnéier-Projete beim Verbrau-
cher stoussen, well der Nofro grad souvill Op-
mierksamkeet muss geschenkt gi wéi der Offer.
ad 2. /
ad 3. Aktuell gi verschidde Piste gepréift, déi da 
souwuel hiren Néierschlag an der Null-Offall-
Strategie wéi och am Iwwerschaffe vun dem 
Offallgesetz an dem Gesetz iwwer Verpa-
ckungs offäll wäerten hunn.

Dozou muss fir d’éischt un d’Prioritéit a puncto 
Offallgestioun erënnert ginn: d’Vermeidung. 
De Ministère fir Ëmwelt, Klima an nohalteg Ent-
wécklung schafft souvill wéi méiglech a Rich-
tung vun nohaltege Léisungen a wëll dofir 
prioritär déi Léisunge förderen, déi Méiweebe-
notzungen erméiglechen. D’Wiel vun der Ver-
packung a vum Material soll virun allem no där 
Prioritéit gemaach ginn. Unerkannten Demar-
chë wéi déi vum Life Cycle Assessment ginn an 
dësem Beräich bevirdeelegt, fir dat gënschtegst 
Material auszesichen.
Wann et ëm Eeweeverpackunge geet, ass de 
Wëlle vun der Regierung d’Quantitéiten u Ver-
packungen am globale Sënn ze reduzéieren, an 
dorënner fale besonnesch d’Plastiksverpackun-
gen (mä net nëmmen).
Iwwert déi rezent publizéiert Directive (UE) 
2019/904 betreffend den Impakt vun eenzelne 
Plastiksproduiten op d’Ëmwelt wäerten eng Rei 
vun Eeweeartikele verbuede ginn. Anerer, an 
do drënner falen och verschidde Plastiksver-
packungen, musse reduzéiert ginn. D’Regie-
rung wäert iwwerpréiwen awéiwäit et méiglech 
a sënnvoll ass iwwert d’EU-Legislatioun eraus-
zegoen, fir och Verpackungen oder aner Plas-
tiksproduiten ze verbidden
Donieft ginn awer och d’Méiglechkeete vu ver-
schidde finanzielle Mesuren opgegraff.
Dorënner fält d’Ekomodulatioun vun de Kontri-
butiounen, déi e Produzent muss bei der Valor-
lux bezuelen. Dat ass d’Méiglechkeet, d’Kontri-
butioun no festgesate Kritären ze erhéijen, 
wann eenzel Kritären ongënschteg fir d’Offall-
produktioun an d’Ressourcëschounung sinn. 
Am Géigendeel gëtt dee Produzent mat enger 
méi niddereger Kontributioun belount, wann 
d’Kritäre méi ëmweltgënschteg sinn. Zum Bei-
spill kann d’Wiel vum Material fir eng Verpa-
ckung esou e Kritär sinn, deemno wéi eng Ma-
terialie besser kënne recycléiert ginn. Esou eng 
Ekomodulatioun ass schonn haut am Agrément 
vun der Valorlux virgesinn a gëtt nei iwwer-
schafft a verstäerkt am Kader vun der Ëm-
setzung vun der neier Offalldirektive 2018/851/
EC respektiv dem Iwwerschaffe vun dem Ge-
setz iwwert d’Verpackungsoffäll.
Pfand ass en aneren Ustouss, deen dozou bäi-
droe kann, méi eng ressourcëschounend Ver-
packungspolitik ze maachen. Wann de Pfand 
agefouert gëtt, ass dat an deem Sënn en Ureiz 
fir d’Produzenten well se, deemno wéi, da keng 
Kontributioun méi brauchen ze bezuelen. Mat 
de Méiglechkeeten, fir Pfand anzeféieren an 
den noutwennege Modalitéiten, wäert de Mi-
nistère sech och befaassen. Eng besonnesch 
Opmierksamkeet gëllt der spezieller Situatioun 
hei am Land vis-à-vis vun der oppener Ekono-
mie, dëst besonnesch am Kontext vun enger-
säits de villen Exporter vu Gedrénks dat hei ver-
kaaft gëtt, an anerersäits dem méiglechen Im-
port vun eidele Verpackungen, fir déi zu Lëtze-
buerg kee Pfand bezuelt ginn ass.
D’Belounung vun de Bierger, déi sech aktiv un 
enger besserer Ressourcëgestioun bedeelegen, 
ass en Thema wat och an dem Koalitiouns-
accord drasteet an un deem d’Regierung wäert 
schaffen. Hei gëllt et virun allem déi richteg 
 Viraussetzungen ze schafen, déi esou e Belou-
nungssystem erméiglechen.
Ausser deene finanziellen Incentives gëllt och 
d’Sensibiliséierung vun deene verschiddene 
Secteuren, wéi zum Beispill d’Horeca, déi och 
soll duerchgefouert ginn. Als rezent Beispill 
kann een d’Dokument „Tragetaschen im 
Horeca-Sektor - Alternativen zu Einwegtüten im 
Horeca-Sektor“ (Mäerz 2019) an déi passend 
Bewäertungsfichen ernimmen. Dës Aarbecht 
gëtt och weidergefouert.
Et sief och dozou gesot, datt de Ministère vill 
mat de Secteuren zesummeschafft, fir ëmmer 
dei méiglechst pragmatesch an akzeptabel Léi-
sungen ze entwéckelen.
Wat d’Offer am Allgemenge betrëfft, sou ass ze 
betounen, dass déi Betriber, déi mat R&D-Pro-
jete probéieren ëmweltfrëndlech Verpackungen 
ze entwéckelen, d’Méiglechkeet hu vum Stat 
 finanziell ënnert d’Äerm gegraff ze kréien.
Parallell dozou kënnen och déi Betriber an de 
Genoss vun enger finanzieller Ënnerstëtzung 
kommen, déi eng grondleeënd Ännerung vun 
hirer Produktioun duerchféieren an dobäi even-
tuell och hir Approche vun de Verpackungen 
komplett iwwerschaffen. An deem Kontext ass 
ze bemierken, dass de Mëttelstandsminister 
eng Roadshow duerch dat ganzt Land am 
Mount Juni gemaach huet, wou hien dës In for-
ma tiounen am perséinleche Kontakt net man-
ner wéi 600 Betriber matgedeelt huet.
ad 4. Dat modifizéiert Gesetz fir Verpackunge 
vum 21. Mäerz 2017, dat d’Directive 64/62/CE 
ëmsetzt, präziséiert a sengem Artikel 10, datt 
d’Klassifikatioun vum oder vun de Materialie 
vun enger Verpackung däerf dropstoen. An 
hirer  modifizéierter Versioun vum 30. Mee 
2018 steet an der Verpackungsdirektive 64/62/
EC, am Artikel 8, datt déi Klassifikatioun muss 

op der Verpackung dropstoen. Dësen Artikel 
wäert an der Ëmsetzung vun dëser Direktive 
mat iwwerholl ginn.
ad 5. Déi Initiativen, déi virdru genannt 
goufen, betreffen och dës Zort vu Verpackun-
gen.
Donieft sinn de Moment Gespréicher mat dem 
Handel amgaang, fir datt am Verkaf bei den 
Téiken och Méiweeboxe benotzt ginn, respek-
tiv de Client sech Dëppercher vun doheem 
matbrénge kann, fir se dann am Buttek gefëllt 
ze kréien.

Question 0753 (04.06.2019) de Mme Mar-
tine Hansen et M. Jean-Marie Halsdorf
(CSV) concernant l’assistant technique mé-
dical :
Selon le règlement grand-ducal du 29 mars 
2019 modifiant le règlement grand-ducal mo-
difié du 18 mars 1981 réglementant les études 
et les attributions de la profession d’assistant 
technique médical, l’assistant technique médi-
cal de chirurgie est habilité, dans le cadre de la 
chirurgie robotique, à aider à la mise en place 
des trocarts, et la mise en place et la fixation 
des drains sus-aponévrotiques.
Dans ce contexte, nous voulons poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Santé :
- Monsieur le Ministre, quel est l’avis des ex-
perts au sujet de l’extension des actes qui 
peuvent être exécutés par un assistant tech-
nique médical de chirurgie dans le cadre de la 
chirurgie robotique ?
- Quels experts ont été consultés dans ce 
contexte ?
- Quelles règlementations existent à l’étran-
ger ? Le législateur luxembourgeois s’est-il 
orienté aux règlementations étrangères ?
Réponse (03.07.2019) de M. Étienne 
Schneider, Ministre de la Santé :
Le projet de règlement grand-ducal modifiant 
le règlement grand-ducal modifié du 18 mars 
1981 réglementant les études et les attribu-
tions de la profession d’assistant technique mé-
dical reflète l’évolution de la pratique de cette 
profession, dans un contexte dans lequel :
- L’évolution des techniques opératoires diversi-
fiées et hautement spécialisées, notamment la 
chirurgie mini-invasive, la stéréotaxie, la ch irur-
gie robotisée, nécessitent du personnel haute-
ment qualifié pouvant manipuler ces équipe-
ments complexes ;
- Deux établissements hospitaliers luxembour-
geois disposent d’une salle opératoire équipée 
par des robots réalisant des interventions 
chirurgicales robotisées, environ 1.400 inter-
ventions y ont déjà été réalisées ;
- La qualité des soins et la sécurité des patients 
bénéficiant d’interventions chirurgicales roboti-
sées restent primordiales et doivent être garan-
ties par les personnes intervenant au cours de 
telles opérations.
L’élaboration et l’élargissement des attributions 
de l’ATM de chirurgie ont été réalisés par le Mi-
nistère de la Santé et la Direction de la santé, 
en collaboration étroite avec l’ALATMC (l’Asso-
ciation luxembourgeoise des assistants tech-
niques médicaux de chirurgie), les enseignants 
du LTPS section ATM de chirurgie ainsi que des 
chirurgiens spécialisés.
Des visites dans les salles opératoires équipées 
par des équipements robotisés ainsi que des 
entretiens avec les chirurgiens manipulant ces 
équipements ont été réalisés tout au long de 
l’élaboration du projet de règlement grand- 
ducal.
Dans ce contexte, les auteurs du projet de rè-
glement grand-ducal se sont notamment 
orien tés à l’expérience et aux réglementations 
en vigueur en France où ces compétences font 
partie des attributions des infirmiers de blocs 
opératoires diplômés d’état (article R4311-11-1 
du Code de la santé publique).
Il va de soi que la formation initiale des élèves 
ATM de chirurgie et les formations complé-
mentaires des ATM de chirurgie pratiquant leur 
profession au Luxembourg devront être adap-
tées dans les plus brefs délais aux nouvelles 
 attributions de l’ATM de chirurgie ; cette adap-
tation des formations des ATM de chirurgie est 
en cours d’être finalisée.
Il est encore important de rappeler que le pro-
jet de règlement grand-ducal sous rubrique 

LOI
La loi est une règle de droit qui 
est adoptée par le pouvoir 
législatif et qui s’impose à tous 
les citoyens après promulgation 
par le Grand-Duc et publication 
au Journal officiel.

LOILOI

Le saviez-vous ?



QUESTIONS AU GOUVERNEMENT 2018-2019

Q242

prévoit notamment à l’annexe 1, qui traite de 
l’aide opératoire réalisée par l’ATM de chirurgie 
au cours d’une intervention chirurgicale, sous 
(B), que l’ensemble des actes d’une particulière 
technicité, dont fait partie la « mise en place et 
la fixation des drains sus-aponévrotiques », réa-
lisés par l’ATM de chirurgie au cours d’une in-
tervention chirurgicale, se fait uniquement en 
présence du chirurgien, sur sa demande ex-
presse et à condition qu’il puisse intervenir à 
tout moment.
Finalement, il est également à noter qu’à l’an-
nexe 2 du même projet de règlement grand-
ducal, qui couvre le volet de la chirurgie robo-
tique, il est prévu, au point (1), que les actes 
que l’ATM de chirurgie est habilité à exécuter 
en chirurgie robotique, notamment l’« aide à la 
mise en place des trocarts et des clips de liga-
tures », se font uniquement sous la responsabi-
lité, l’ordre oral et la surveillance du médecin 
responsable de l’intervention chirurgicale. En 
cas d’absence physique de ce même médecin, 
l’institution hospitalière doit garantir la pré-
sence physique d’un chirurgien au sein du bloc 
opératoire qui peut intervenir à tout moment 
en cas de besoin.

Question 0759 (05.06.2019) de M. Franz 
Fayot (LSAP) concernant le manuel de ma-
thématiques « Clic & Maths 3e » :
Il me revient que dans le manuel de mathéma-
tiques « Clic & Maths 3e », 2e édition parue aux 
Éditions de Boeck, par Françoise Van Dieren et 
Pierre Sartiaux, on trouve un problème mathé-
matique énoncé comme suit :
« 20. La Chambre Rose
a. Afin de décorer sa chambre en rose, Xavier 
doit mélanger du blanc et du rouge. Pour trois 
mesures de peinture blanche il met une mesure 
de peinture rouge.
1. Combien de litres de peinture blanche doit-il 
mélanger à 2 litres de peinture rouge ? À x 
litres de peinture rouge ?
2. Combien de peinture rouge doit-il ajouter à 
5,1 litres de peinture blanche ? À y litres de 
peinture blanche ?
3. S’il lui faut au total 12 litres de peinture pour 
couvrir les murs de sa chambre, quel mélange 
doit-il réaliser ?
b. Etienne voudrait avoir un rose plus léger que 
celui de Xavier et décide de mélanger 2 litres 
de peinture rouge avec 7 litres de peinture 
blanche. Quelle quantité de blanc et de rouge 
lui faudra-t-il pour obtenir 20 litres de cette 
peinture ? »
Cet ouvrage est le manuel obligatoire dans cer-
taines sections de 3e dans l’enseignement secon-
daire classique (les sections E, F et G). Il s’agit 
d’une édition spéciale pour le Luxembourg.
1) Monsieur le Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse est-il d’avis 
que ce type d’énoncé, véhiculant les pires sté-
réotypes homophobes, a sa place dans un ma-
nuel scolaire luxembourgeois ?
2) Monsieur le Ministre peut-il expliquer com-
ment il est possible qu’un tel énoncé trouve 
son chemin dans un manuel de mathéma-
tiques destiné aux écoles luxembourgeoises, 
sans qu’aucun contrôle ne le détecte au préa-
lable et en demande la suppression ?
3) Monsieur le Ministre compte-t-il prendre des 
mesures afin que cet énoncé soit supprimé du 
manuel en question ? Est-ce que l’auteur de cet 
énoncé continue à rédiger d’autres textes pour 
des manuels luxembourgeois ?
Réponse (07.06.2019) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse :
Permettez-moi tout d’abord de remercier l’ho-
norable Député d’avoir rendu attentif à cet 
énoncé des plus regrettables véhiculant des cli-
chés homophobes que je tiens à condamner 
fermement. Je partage la pertinence de ses 
questions soulevées dans le cadre de cette 
question parlementaire.
Quant aux faits, je tiens néanmoins à préciser 
que l’instauration du groupe de travail en 
charge de l’adaptation de manuels de mathé-
matiques belges et destinés aux classes de 3e, 
2e et 1re des sections E, F et G, la composition 
de ce groupe de travail, la mission de celui-ci 
ainsi que la grande majorité du travail accompli 
par celui-ci dans le cadre de l’adaptation des 
manuels en question, remontent à la législature 
2009-2013.

Il s’avère que pour le marché luxembourgeois, 
une première version du manuel en question a 
été publiée en 2013, version dans laquelle 
l’énoncé de l’exercice en question n’avait pas 
été adapté par rapport à la version originale et 
comprenait deux prénoms féminins. Ce n’est 
que dans la deuxième version, publiée quant à 
elle en 2015, que figurait l’adaptation incrimi-
née par remplacement des prénoms féminins 
par des prénoms masculins. Ces adaptations 
ont été réalisées par le biais d’un contact direct 
entre le groupe de travail luxembourgeois et la 
maison d’édition belge, sans passer par le 
SCRIPT.
Ce contact direct est à mes yeux inacceptable, 
voilà pourquoi de nouvelles procédures ont 
déjà été mises en place au cours de l’année 
2016 afin d’éviter que les groupes de travail 
n’entrent en contact direct avec les maisons 
d’édition. Alors que les faits sont en effet pres-
crits, l’engagement d’une action aurait été in-
diqué compte tenu de la nature des agisse-
ments en question.
Il va de soi que l’énoncé incriminé sera changé 
et que les manuels en question se trouvant 
 actuellement en circulation seront retirés du 
marché.

Question 0760 (05.06.2019) de Mme 
 Françoise Hetto-Gaasch (CSV) concernant la 
procédure de reclassement :
Le système permettant le calcul de l’indemnité 
compensatoire mis en place par le Centre infor-
matique de la sécurité sociale (CISS) est opéra-
tionnel depuis juin 2016. Lors de la program-
mation du système, un certain nombre de dos-
siers ont été mis en suspens en raison du retard 
pris dans la mise en service du nouveau mode 
de calcul.
Trois ans plus tard, des cas nous sont toujours 
reportés de personnes se trouvant dans un re-
classement interne et qui rencontrent des re-
tards de paiement de leur indemnité compen-
satoire.
Dans la mesure où ces personnes ont aussi des 
loyers à payer et/ou des enfants à charge, je 
voudrais poser les questions suivantes à Mon-
sieur le Ministre du Travail, de l’Emploi et de 
l’Économie sociale et solidaire :
- Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer 
cette information ?
- Combien de personnes sont concernées ?
- Quelles en sont les raisons ?
- Sachant que la loi du 23 juillet 2015 avait 
comme mission de favoriser le reclassement in-
terne et de simplifier le calcul de l’indemnité 
compensatoire, de quelle manière le ministre 
entend-il remédier à cette situation ?
Réponse (27.06.2019) de M. Dan Kersch, 
Ministre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
sociale et solidaire :
Dans le cadre du paiement de l’indemnité 
compensatoire il y a lieu de distinguer entre 
deux procédures de paiement à savoir d’une 
part, le paiement de l’indemnité compensa-
toire dans les dossiers de reclassement dont la 
procédure a été enclenchée avant le 1er janvier 
2016 (ancienne loi) et pour lesquels il n’y a pas 
de retards et d’autre part, le paiement de l’in-
demnité compensatoire dans les dossiers de re-
classement dont la procédure a été enclenchée 
après le 1er janvier 2016 (nouvelle loi).
La mise en place du nouveau système de paie-
ment de l’indemnité compensatoire engendre 
certains décalages, notamment en début 
 d’indemnisation. Ces décalages sont dus au fait 
que de nombreux délais légaux et différents 
acteurs interviennent dans le processus de 
paiement :
L’employeur est d’abord tenu de déclarer le 
 salaire de ses salariés bénéficiaires d’un reclas-
sement interne auprès du Centre commun de 
la sécurité sociale. Pour ce faire, il dispose d’un 
délai d’un mois.
Le Centre commun de la sécurité sociale pro-
cède ensuite à partir de la quinzaine du mois 
suivant au calcul du montant de l’indemnité 
compensatoire. Pour effectuer ce calcul encore 
faut-il que le Centre commun de la sécurité 
 sociale dispose de la déclaration de salaire cou-
vrant un mois entier. Cette spécificité a pour 
conséquence que lorsque le début du reclasse-
ment interne ne coïncide pas avec le 1er du 
mois, tout ce processus est décalé d’un délai 
d’un mois supplémentaire afin de pouvoir 
prendre en compte le salaire déclaré pour un 
mois entier.
Une fois ce calcul effectué, il est transmis à 
l’ADEM qui procède immédiatement à sa vérifi-
cation et validation. Après la vérification et la 
validation du calcul, une ordonnance de paie-

ment est faite et transmise au contrôleur finan-
cier qui dispose d’un délai de huit jours ou-
vrables pour son traitement.
Ce système engendre un délai de paiement qui 
peut varier entre deux et trois mois (dans le cas 
où le dossier est complet).
Consciente des conséquences de ces retards 
pour les bénéficiaires, l’ADEM a mis en place 
un système d’avances mensuelles depuis mars 
2017.
Le paiement d’avances permet aux bénéfi-
ciaires de l’indemnité compensatoire de perce-
voir une avance sur le montant qui leur est dû 
pour les premiers mois de paiement de l’in-
demnité compensatoire jusqu’à ce que le calcul 
soit mis en place et permette un paiement sys-
tématique. Le trop-perçu respectivement les ar-
riérés de paiement sont ensuite réglés une fois 
que le premier calcul a pu être fait selon le pro-
cessus décrit ci-dessus.
Le paiement de l’indemnité compensatoire ne 
se fait donc pas à dates fixes mais dès que cela 
est possible.
Actuellement +/- 2.500 dossiers relèvent de 
l’ancienne législation tandis que +/- 2.825 dos-
siers relèvent de la nouvelle législation.

Question 0761 (06.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant le chantier 
entre Bascharage et Pétange :
Um CR111, der Verbindungsstrooss tëschent 
Käerjeng a Péiteng, ass rezent ee Schantjen um 
Terrain op Käerjenger Säit opgaangen, wou-
duerjer d’Strooss aktuell komplett fir de Ver-
kéier gespaart gouf. Et handelt sech bei dëser 
Strooss ëm eng beléiften Ausweichroute vun 
den Awunner, déi virun allem am Moiestrafic 
d’Haaptachsen entlaascht. D’Ofspärung vun 
dëser Strooss dréit aktuell derzou bäi, datt den 
Trafic, an a ronderëm Péiteng, d’Haaptachse 
vun der Gemeng iwwerlaascht.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Mi-
nister fir Mobilitéit dës Froe stellen:
1. Ëm wéi eng Aarbechten handelt et sech bei 
dësem Schantjen a wéi laang wäert d’Strooss 
nach blockéiert sinn?
2. Ginn déi uleiend Nopeschgemenge bei 
enger Spärung vun engem CR iwwert d’Situa-
tioun informéiert? Ass an dësem Fall d’Gemeng 
Péiteng iwwert d’Spärung informéiert ginn? 
Falls neen, firwat net?
3. Gedenkt de Minister iergendwellech Mesu-
ren ze ënnerhuelen, fir déi aktuell Traficsitua-
tioun an a ronderëm Péiteng ze entschäerfen?
Réponse (09.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
ad 1. Bei den Aarbechten handelt et sech ëm 
d’Sanéierung vum CR111 tëschent Käerjeng a 
Lénger.
Op enger Längt vu knapp engem Kilometer 
kritt d’Strooss e komplett neien Opbau (Koffer) 
an d’Accotementer gi stabiliséiert. A béid Säite 
vun der Strooss gëtt ausserdeem och en Drai-
nage (DN300) drageluecht.
D’Gemeng Käerjeng an d’Creos bedeelege 
sech mam Verleeë vun enger neier Waasserlei-
tung an zousätzleche Reseauen un den Aar-
bechten, wat iwwer eng Permission de voirie 
geregelt ass.
Den CR111 tëschent Käerjeng a Lénger ass 
vum 27. Mee bis de 14. September 2019 inklu-
siv gespaart.
ad 2. Am Prinzip ginn d’Nopeschgemengen 
dann informéiert, wann d’Deviatioun iwwer 
 hiren Terrain geet.
D’Deviatioun geet an dësem Fall awer laanscht 
den Zentrum vu Péiteng, an zwar iwwert 
d’N31 an dann op d’N5B.
Bei der Spär vum CR111 tëschent Käerjeng a 
Lénger ass d’Gemeng Péiteng also net direkt 
informéiert ginn.
D’Informatioun zur Spär ass awer un aner Ak-
teure gaangen, ënner anerem un d’Police, de 
CGDIS, den RGTR an den ACL.
Ronn 10 Deeg virum Chantiersufank sinn aus-
serdeem och Informatiounstafele laanscht den 
CR111 opgestallt ginn, fir d’Automobilisten ze 
informéieren.
ad 3. Alleguer d’Chantiere vun der Stroosse-
bauverwaltung ginn informatesch saiséiert an 
um Internetsite www.cita.lu ënnert der Rubrik 
„Chantiers“ op enger Kaart an um Site www.
pch.gouvernement.lu als Lëscht ugewisen. Et 
gëtt ausserdeem ëmmer probéiert, fir d’Aar-
bechten esou ze plangen, datt hir Auswierkun-
gen op de Stroosseverkéier esou geréng wéi 
méiglech sinn.

An dësem konkrete Fall vum Chantier um 
CR111 tëschent Käerjeng a Lénger ass gekuckt 
ginn, fir dee gréissten Deel vun den Aarbech-
ten an der grousser Schoulvakanz kënnen ze 
maachen, well dann am mannste Verkéier ass 
an de Schoultransport da just wéineg behën-
nert gëtt.

Question 0763 (06.06.2019) de M. Fernand 
Kartheiser (ADR) concernant l’enquête sur 
le bien-être des enfants :
De Schoul- an Educatiounsministère mécht eng 
gréisser Ëmfro bei den Eltere vu Kanner tëscht 
8 an 12 Joer („Enquête sur le bien-être des 
 enfants“). An där Prozedur sinn awer och Per-
sounen ugeschriwwe ginn, déi weder bestuet 
sinn nach Kanner hunn. De Bréif vum Educa-
tiounsministère verzicht och drop, d’Adressa-
ten ausféierlech iwwer hir Rechter a Saachen 
Dateschutz ze informéieren, obwuel an dësem 
Bréif d’Adress mat engem informateschen 
Numm a Passwuert verknäppt gëtt. Aus dëse 
Grënn wéilt ech dës Froen un den Här Schoul- 
an Educatiounsminister stellen:
1. Ass den Här Minister doriwwer informéiert, 
datt verschidden Adressate vu senger „Enquête 
sur le bien-être des enfants“ net d’Kritären 
 erfëllen, fir dorunner deelzehuelen? Ass virge-
sinn, datt den Här Minister sech bei deene Leit, 
déi als Elteren ugeschriwwe goufen, awer 
iwwerhaapt keng Kanner hunn, entschëllegt? 
Wéi gouf d’Datebank fir d’Adressaten opge-
stallt a kontrolléiert? Huet de Ministère dat 
selwer gemaach oder war eng aner Instanz 
 dofir zoustänneg?
2. Wéi vill Leit si fir dës Enquête ugeschriwwe 
ginn?
3. Ass iwwerhaapt nozevollzéien, wéi vill falsch 
adresséiert Bréiwer erausgaange sinn an, wa jo, 
wéi vill waren et där? Et ass iwwregens och vir-
komm, datt dee Bréif dräimol a verschiddenen 
Enveloppen un déiselwecht Persoun geschéckt 
gouf.
4. Wat sinn d’Ursaachen an de Käschtepunkt 
vun esou Pannen?
5. Wéi eng Precautioune si geholl ginn, fir den 
Dateschutz ze respektéieren?
Réponse commune (24.07.2019) de M. 
Claude Meisch, Ministre de l’Éducation natio-
nale, de l’Enfance et de la Jeunesse, et de M. 
Marc Hansen, Ministre délégué à la Digitalisa-
tion :
Laut dem Artikel 15 aus dem Jugendgesetz soll 
de Minister all fënnef Joer en „nationale Rap-
port iwwert d’Situatioun vun de Kanner zu Lët-
zebuerg“ virun der Chamber deposéieren. Den 
éischte Rapport ass laut Gesetz 2021 fälleg. 
Esou wéi och am Jugendberäich, geet et am 
éischte Kannerbericht ëm d’Thema vum „Wuel-
befanne vun de Kanner zu Lëtzebuerg”. An 
 dësem Kontext huet den Educatiounsminister 
de LISER („Luxembourg Institute of Socio- 
Economic Research“) beoptraagt, eng Etüd 
iwwert d’Wuelbefanne vun de Kanner vun 8, 
10 an 12 Joer zu Lëtzebuerg duerchzeféieren. 
Zil vun dëser Etüd ass et, d’Kanner selwer  
zu Wuert kommen ze loossen iwwer en 
 Onlinequestionnaire. Fir datt d’Kanner bei  
de Froe kënne matmaachen, ass et noutwen-
neg, d’Autorisatioun vun den Elteren unze-
froen.
Laut der Gesetzgebung huet nëmmen den 
CTIE (Centre des technologies de l’infor-
mation de l’État) Accès op perséinlech Date 
vun de Leit (Numm, Adress asw.) an ass dofir 
zoustänneg fir d’Verschécke vun dem Bréif, 
deen un d’Eltere vun de Kanner vun 8, 10 an 
12 Joer hätt solle goen.
Wat den Oflaf vun der Enquête iwwert d’Wuel-
befanne vun de Kanner ugeet, do sief präzi-
séiert, dass den CTIE zur selwechter Zäit mat 
zwou Enquêtë vum Ministère fir Educatioun, 
Kanner a Jugend befaasst war.
Duerch e Feeler beim Envoi vun de Bréiwer, en 
Envoi, deen aus technesche Grënn an dräi 
Tranchë gemaach ginn ass, sinn net d’Eltere 
vun de Kanner vun 8, 10 an 12 Joer uge-
schriwwe ginn, mä Jugendlecher, déi am 
Kontext vun enger anerer Enquête iwwert den 
„Youth Survey Luxembourg“ hätte sollen en 
anere Bréif kréien. Den CTIE huet sech formell 
bei de betraffene Jugendleche per Schreiwes 
entschëllegt.
Et goufen insgesamt 23.955 Bréiwer u falsch 
Adressate geschéckt. De Käschtepunkt beleeft 
sech op d’Käschte vum Pabeier, Enveloppen an 
den Timbrage.
Et ass och wichteg ze ënnersträichen, dass zu 
kengem Zäitpunkt privat Donnéeë vun de 
Bierger un den Demandeur vun der Enquête 
oder u soss eng Drëttpersoun geschéckt gi 
sinn.
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Question 0764 (07.06.2019) de Mme 
 Martine Hansen et M. Marc Spautz (CSV) 
concernant le personnel de l’Université du 
Luxembourg :
Selon nos informations, une incertitude gran-
dissante commence à se répandre parmi l’en-
semble du personnel de l’Université du Luxem-
bourg en ce qui concerne les conditions de tra-
vail.
Ainsi, il s’avère que suite à la loi du 27 juin 
2018 ayant pour objet l’organisation de l’Uni-
versité du Luxembourg, les chercheurs sans 
doctorat (désormais appelés « Research and 
Development Specialists »), ont été reclassés 
parmi le personnel administratif et technique, 
alors qu’ils effectuent des travaux scientifiques 
et de recherche.
Dans ce contexte, nous voulons poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de l’En-
seignement supérieur et de la Recherche :
- Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer 
cette information ?
- Dans l’affirmative, combien de personnes 
sont concernées ?
- Quelles sont les conditions de travail (type de 
contrat de travail, statut, perspectives de car-
rière, etc.) de ce personnel de recherche re-
classé ?
- La loi du 27 juin 2018 ayant pour objet l’or-
ganisation de l’Université du Luxembourg a fait 
reclasser le chargé de cours (une catégorie de 
personnels encore existant sous la loi de 2003) 
en professeur assistant. Or, selon nos informa-
tions, la catégorie des chargés de cours existe 
toujours sur le terrain.
Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer 
cette information ?
- Quelles sont les conditions de travail (type de 
contrat de travail, statut, perspectives de car-
rière, etc.) de ce personnel ?
- L’article 25 de la loi modifiée du 27 juin 2018 
stipule qu’il peut être procédé pour un maxi-
mum de 25 % des nouvelles nominations à la 
promotion d’un maître-assistant au poste de 
professeur assistant si le candidat est engagé au 
moins 60 mois auprès de l’université et le can-
didat a poursuivi depuis le doctorat une pé-
riode obligatoire d’au moins un an auprès 
d’une université ou d’une institution de re-
cherche publique à l’étranger.
Dans la mesure où cette disposition ne cible 
que la promotion de maître-assistant à profes-
seur assistant et pas les autres promotions pos-
sibles (professeur assistant à professeur adjoint 
et professeur adjoint à professeur ordinaire) où 
seule la première condition est requise, Mon-
sieur le Ministre ne juge-t-il pas cette disposi-
tion comme discriminatoire vis-à-vis des 
maîtres-assistants qui doivent avoir effectué un 
an à l’étranger ?
- Monsieur le Ministre n’estime-t-il pas oppor-
tun dans ce cas de figure que l’Université du 
Luxembourg se dote d’une politique de sou-
tien des enseignants-chercheurs pour qu’ils 
puissent effectuer des séjours scientifiques à 
l’étranger ?
Réponse (10.07.2019) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Enseignement supérieur et 
de la Recherche :
À titre de remarque introductive, il y a lieu de 
noter que les différentes questions posées con-
cernent des changements survenus suite à la 
mise en œuvre de la loi modifiée du 27 juin 
2018 ayant pour objet l’organisation de l’Uni-
versité du Luxembourg. En ce qui concerne le 
personnel de l’Université, la loi précitée a sim-
plifié les sous-catégories de personnel par rap-
port à la loi modifiée du 12 août 2003 portant 
création de l’Université du Luxembourg. En 
 effet, les anciennes sous-catégories dénom-
mées « corps intermédiaire des assistants et des 
chercheurs » et « personnel scientifique » ont 
été supprimées et remplacées par une seule 
sous-catégorie, celle du personnel des « assis-
tants-chercheurs ». De même, la loi précitée a 
introduit des critères en termes de qualifica-
tions pour le personnel enseignant-chercheur 
qui correspondent aux standards internatio-
naux. Ainsi, à l’exception des doctorants, seules 
les personnes titulaires d’un doctorat peuvent 
être classées dans la catégorie du personnel en-
seignant-chercheur. Contrairement à la loi mo-
difiée du 12 août 2003, la loi modifiée du 27 
juin 2018 prévoit des dispositions explicites sur 
les voies de promotion potentielles entre les 
différentes catégories de professeurs et entre 
les catégories de maître-assistant et professeur 
assistant.
Selon la loi modifiée du 12 août 2003, le per-
sonnel de recherche n’ayant pas pu être classé 
dans le corps académique des enseignants-

chercheurs ou dans le corps intermédiaire des 
assistants et chercheurs avait été classé dans la 
catégorie du personnel scientifique, administra-
tif et technique, et plus précisément dans la 
sous-catégorie du personnel scientifique. Sous 
l’ancienne loi, aucune perspective de carrière et 
de promotion n’avait été prévue pour ces 
postes. Selon les informations fournies par 
l’Université du Luxembourg, en date du 31 juil-
let 2018, le personnel scientifique comprenait 
un total de 450 personnes, dont 85 sans doc-
torat.
La loi modifiée du 27 juin 2018 prévoit deux 
grandes catégories de personnel : le personnel 
enseignant-chercheur et le personnel adminis-
tratif, financier et technique. La catégorie du 
personnel enseignant-chercheur est composée 
de trois niveaux de professeurs (professeur or-
dinaire, professeur adjoint, professeur assis-
tant), de trois niveaux d’assistants-chercheurs 
(maître-assistant, assistant-postdoctorant et 
 assistant-doctorant) ainsi que des enseignants-
chercheurs associés. La nouvelle loi a donc 
aboli la catégorie du personnel scientifique qui 
ne comportait aucune perspective de carrière 
et de promotion. Selon l’article 27 de la loi mo-
difiée du 12 août 2003, pour prétendre au sta-
tut d’assistant-chercheur, le candidat devait 
être titulaire d’un grade de docteur ou être ins-
crit au doctorat, mener des travaux de re-
cherche et exercer des activités d’enseigne-
ment. Or, selon les informations fournies par 
l’Université du Luxembourg, elle avait en date 
du 31 juillet 2018 à son service 85 salariés sans 
doctorat considérés comme personnel scienti-
fique sous la loi modifiée du 12 août 2003. 
Pour ces salariés sans doctorat et qui ne sont 
pas inscrits au doctorat, l’université a opté, 
dans le cadre de la mise en œuvre de la loi mo-
difiée du 27 juin 2018, pour le reclassement 
dans la catégorie du personnel technique, en 
tant que « Research and Development Specia-
lists ». En termes de perspectives de carrière et 
de promotion, il n’y a pas eu de changement 
pour ces salariés, sauf s’ils décident de s’inscrire 
au doctorat.
En ce qui concerne le reclassement des chargés 
de cours, l’article 60, paragraphe 3, de la loi 
modifiée du 27 juin 2018 réserve l’accès à la 
fonction de professeur assistant aux seuls char-
gés de cours qui remplissent les conditions en 
termes de qualifications visées à l’article 23, pa-
ragraphe 4, c’est-à-dire à ceux qui peuvent se 
prévaloir d’un grade de docteur et qui sont au-
teurs de travaux de recherche dans des publi-
cations internationales ou dans des ouvrages 
reconnus ou peuvent se prévaloir de compé-
tences d’enseignement et de recherche et 
d’une expérience professionnelle reconnues 
équivalentes.
Le 31 juillet 2018, selon les informations four-
nies par l’Université du Luxembourg, elle 
comptait 40 chargés de cours, parmi lesquels 
douze ont rempli les conditions précitées et 
ont été reclassés en professeurs assistants. Un 
chargé de cours a été nommé en juillet 2019 
au rang de professeur adjoint suite à la procé-
dure de recrutement prévu à l’article 25, para-
graphe 1er, de la loi modifiée du 27 juin 2018. 
Les 27 chargés de cours restants ont été main-
tenus dans leurs fonctions, comme prévu à l’ar-
ticle 60, paragraphe 3, de la loi modifiée du 27 
juin 2018 et continuent à faire partie du corps 
professoral de l’université. Le statut et les pers-
pectives de carrière de cette sous-catégorie de 
personnel restent les mêmes que sous l’an-
cienne loi modifiée du 12 août 2003.
La loi modifiée du 27 juin 2018 a introduit une 
certaine perméabilité entre les catégories des 
assistants-chercheurs et des professeurs en pré-
voyant la possibilité de promotion du niveau 
de maître-assistant à celui de professeur assis-
tant, suite à une évaluation externe, pour au-
tant que le candidat ait effectué depuis le doc-
torat une période obligatoire d’au moins un an 
auprès d’une université ou d’une institution de 
recherche publique à l’étranger. La mobilité in-
ternationale fait en effet partie de la profession 
de chercheur et elle permet au chercheur de se 
doter d’un réseau international qui lui sera ex-

trêmement précieux tout au long de sa car-
rière. Elle permet également aux chercheurs en 
début de carrière de se faire connaître au ni-
veau international. Dans cette optique, l’Uni-
versité encourage les chercheurs à remplir cette 
condition essentielle au développement de leur 
carrière professionnelle par le financement de 
séjours à l’étranger à travers le programme 
« INTER » du Fonds national de la recherche. 
En outre, elle leur permet de fractionner le sé-
jour à l’étranger et elle reconnaît les séjours à 
l’étranger effectués en tant que « Visiting Re-
searcher ».

Question 0765 (07.06.2019) de M. Marc 
Spautz (CSV) concernant la réduction du 
personnel auprès d’ArcelorMittal :
Le journal en ligne lessentiel.lu titrait hier : 
« 260 emplois supprimés chez ArcelorMittal ».
Ces chiffres ont en effet été confirmés hier par 
Monsieur le Ministre du Travail et de l’Emploi. 
Le plan de réduction des effectifs paraît concer-
ner les usines de Differdange et de Belval.
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre du 
Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale et 
solidaire et à Monsieur le Ministre de l’Écono-
mie :
- Messieurs les Ministres peuvent-ils nous livrer 
leur définition de la notion de « crise » ?
- Messieurs les Ministres ne considèrent-ils pas 
qu’on puisse parler de « crise » face au plan de 
réduction des effectifs annoncé par Arcelor-
Mittal ?
- Au vu de ce qui précède, Messieurs les Mi-
nistres ne considèrent-ils pas qu’il faille avoir 
recours à un instrument tripartite (i. e. avec la 
participation des syndicats représentatifs) pour 
accompagner ce plan de réduction des effectifs 
en cours au sein du groupe ArcelorMittal et im-
pactant directement les sites luxembourgeois ?
- Messieurs les Ministres ont-ils obtenu des en-
gagements formels et fermes en termes d’in-
vestissement dans les sites luxembourgeois de 
la part d’ArcelorMittal ? Quels sont ces engage-
ments ?
- Sachant que le groupe ArcelorMittal a signé 
un contrat de financement avec la Banque eu-
ropéenne d’investissement d’un montant de 
350 millions d’euros visant à financer le Pro-
gramme de recherche et de développement 
européen du groupe sur la période 2017 à 
2020, Messieurs les Ministres peuvent-ils nous 
indiquer combien de ces fonds publics ont été 
investis dans les sites luxembourgeois ?
Réponse commune (22.07.2019) de M. Dan 
Kersch, Ministre du Travail, de l’Emploi et de 
l’Économie sociale et solidaire, et de M. Étienne 
Schneider, Ministre de l’Économie :
Par crise nous entendons une période difficile 
qui aurait comme conséquence des licencie-
ments et des fermetures d’usines.
Cependant la restructuration envisagée n’im-
plique ni fermeture d’usine, ni licenciements, 
alors qu’ArcelorMittal estime, à l’heure actuelle, 
pouvoir procéder aux adaptations nécessaires 
par le biais des départs naturels.
Néanmoins, les deux ministères directement 
concernés ne manqueront pas de suivre de 
près, ensemble avec la direction et les repré-
sentants des salariés de l’entreprise, l’évolution 
future des activités de l’entreprise, tant en ce 
qui concerne les incidences de l’implémenta-
tion du Programme « Score » sur le personnel, 
que la politique d’investissement de l’entre-
prise, en vue de la pérennisation des sites 
luxembourgeois, et de prendre le cas échéant 
les décisions qui s’imposent.
Dans le cadre des travaux du Comité de suivi 
des effectifs de la sidérurgie, le groupe Arcelor-
Mittal informe de manière régulière sur ses in-
tentions en matière d’investissements sur les 

différents sites luxembourgeois. Alors qu’il ne 
s’agit pas d’engagements fermes et formels, il y 
a lieu de préciser qu’ArcelorMittal a jusqu’à 
présent toujours respecté ces programmes.
Le prêt de 350 millions d’euros contracté par 
ArcelorMittal auprès de la BEI a été utilisé pour 
financer des projets visant à améliorer l’impact 
de ses activités sur l’environnement. Les activi-
tés de recherche et d’innovation y afférentes 
sont exécutées sur différents sites en Europe. 
Un montant de 5,5 millions d’euros a été af-
fecté aux sites luxembourgeois sur la période 
2017-2018 et l’enveloppe prévue pour l’exer-
cice 2020 est d’environ 10 millions d’euros.

Question 0766 (07.06.2019) de MM. Gusty 
Graas et André Bauler (DP) concernant le 
congé politique des élus locaux :
Le droit au congé politique des élus locaux se 
fonde sur les articles 78 à 81 de la loi commu-
nale modifiée du 13 décembre 1988 qui pré-
voit le remboursement des salaires et traite-
ments aux employeurs ainsi que l’indemnisa-
tion des membres des professions indépen-
dantes et des personnes sans profession ne bé-
néficiant pas d’un régime statutaire, âgés de 
moins de 65 ans, pour les heures de travail 
consacrées par des élus locaux à l’exercice de 
leur mandat politique.
Dans l’accord de coalition actuel il a été retenu 
que : « Les dispositions relatives à la réglemen-
tation concernant le congé politique et/ou à 
l’indemnisation des bourgmestres, échevins, 
conseillers communaux et des représentants au 
sein des syndicats intercommunaux seront ana-
lysées et, le cas échéant, adaptées. »
Dans ce contexte, nous aimerions poser les 
questions suivantes à Madame la Ministre de 
l’Intérieur :
- Madame la Ministre peut-elle nous informer 
de la répartition des 804 demandeurs de congé 
politique en 2018 par catégorie d’emploi 
(agents du secteur public, agents du secteur 
privé, indépendants, personnes sans profession 
ne bénéficiant pas d’un régime statutaire) ?
- Est-ce que l’analyse des dispositions actuelles 
relatives à la réglementation concernant le 
congé politique et/ou à l’indemnisation des 
bourgmestres, échevins, conseillers commu-
naux et des représentants au sein des syndicats 
intercommunaux a déjà été finalisée ?
- Dans l’affirmative, une adaptation du congé 
politique est-elle envisagée ?
- Dans la négative, quand cette analyse sera- 
t-elle finalisée ?
Réponse (08.07.2019) de Mme Taina 
 Bofferding, Ministre de l’Intérieur :
Les honorables Députés s’enquièrent de la ré-
partition des demandeurs de congé politique 
en 2018 par catégorie d’emploi, en distinguant 
entre les agents du secteur public, les agents 
du secteur privé, les indépendants et les per-
sonnes sans profession ne bénéficiant pas d’un 
régime statutaire.
Sur les demandes de congé politique reçues en 
2018 par le Ministère de l’Intérieur, environ 
37 % relèvent du secteur public, 32 % du sec-
teur privé et 31 % concernent des demandes 
d’indemnisation d’indépendants ou de per-
sonnes sans profession ne bénéficiant pas d’un 
régime statutaire sans profession.
Toutefois, il y a lieu de préciser que ces chiffres 
sont approximatifs. En effet, les articles 80 et 
81 de la loi communale modifiée du 13 dé-
cembre 1988 et les dispositions du règlement 
grand-ducal d’exécution y afférent, qui règlent 
la procédure d’indemnisation, voire de rem-
boursement du congé politique des élus lo-
caux, ne distinguent pas entre les agents du 
secteur privé ou public, ni entre les indépen-
dants et les personnes sans profession ne béné-
ficiant pas de régime statutaire, de sorte 
que les services du Ministère de l’Intérieur 
 limitent le traitement des données au mini-
mum nécessaire, c’est-à-dire à l’exécution des 
dispositions légales. L’inscription exacte du sta-
tut d’affiliation des élus locaux auprès du 
Centre commun de la sécurité sociale n’est pas 
collectée et ne peut pas être exploitée à des 
fins statistiques.
L’analyse des dispositions actuelles relatives à la 
réglementation concernant le congé politique 
est en cours et sera discutée dans le cadre de la 
refonte de la loi communale que je lancerai très 
prochainement.

DISSOLUTION DE LA CHAMBRE DES DÉPUTÉS

Les députés sont élus pour cinq ans. Normalement leur mandat prend fin à 
l’occasion de la réunion en séance publique de la Chambre issue des élections 
qui a lieu de plein droit le troisième mardi suivant la date des élections. Il se 
peut aussi qu’il y ait une dissolution anticipée de la Chambre. Ainsi, selon la 
Constitution, le Grand-Duc a le pouvoir de dissoudre la Chambre.

DISSOLUTION DE LA CHAMBRE DES DÉPUTÉSDISSOLUTION DE LA CHAMBRE DES DÉPUTÉSDISSOLUTION DE LA CHAMBRE DES DÉPUTÉSDISSOLUTION DE LA CHAMBRE DES DÉPUTÉS

Le saviez-vous ?
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Question 0767 (07.06.2019) de M. Alex 
 Bodry (LSAP) concernant les règles déonto-
logiques pour les magistrats :
La France, la Belgique et bon nombre d’États 
démocratiques se sont donnés des règles déon-
tologiques pour les magistrats.
Si de telles règles d’éthique professionnelle 
existent au Luxembourg pour les députés, les 
membres du Gouvernement et les membres du 
Conseil d’État, la magistrature n’est pas sou-
mise à des règles déontologiques formalisées.
Une justice indépendante, impartiale, intègre 
et diligente ne peut se passer du respect de 
certaines règles éthiques claires et transpa-
rentes.
- Le Gouvernement n’estime-t-il pas nécessaire 
de suivre l’exemple d’autres pays et d’encoura-
ger le troisième pouvoir à se doter d’un code 
de déontologie en bonne et due forme retra-
çant les devoirs et obligations qui incombent 
aux juges ?
Réponse (04.07.2019) de M. Félix Braz, Mi-
nistre de la Justice :
Par assemblée générale conjointe du 16 mai 
2013, la Cour supérieure de justice et la Cour 
administrative ont adopté le « Recueil des prin-
cipes déontologiques des magistrats luxem-
bourgeois », qui est joint en annexe de la pré-
sente réponse. Ce recueil a été communiqué à 
tous les membres de la magistrature luxem-
bourgeoise.
Le Gouvernement a proposé d’attribuer au 
 futur Conseil suprême de la justice une compé-
tence en matière de déontologie de la magis-
trature. L’article 26 du projet de loi n° 7323 
portant organisation du Conseil suprême de la 
justice prévoit que :
« Art 26. (1) Le Conseil détermine les règles de 
déontologie et surveille leur application par les 
magistrats.
(2) Les règles de déontologie sont publiées au 
Journal officiel du Grand-Duché de Luxem-
bourg.
(3) Tous les magistrats et attachés de justice 
peuvent saisir le Conseil afin d’obtenir un avis 
sur une question de déontologie. »
(Annexe à consulter auprès de l’Administration 
parlementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la 
Chambre - Rôle des affaires - Questions parle-
mentaires - rechercher n° de la question.)

Question 0768 (07.06.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant le vaccin an-
tigrippe :
Le producteur GSK, l’un des trois producteurs 
de vaccins antigrippe, vient d’annoncer en Bel-
gique qu’il ne fournira que 70 % du total des 
commandes de vaccins à l’automne prochain.
Le producteur attribue ce retour à la décision 
tardive de l’OMS (Organisation mondiale de la 
santé) quant aux souches de virus qu’il faut in-
clure dans les vaccins de l’année.
1) J’aimerais donc savoir de Monsieur le Mi-
nistre de la Santé si des retards comparables 
sont attendus au Luxembourg.
2) Le cas échéant, quelles sont les mesures 
qu’envisage le ministère pour éviter une pénu-
rie en début de la saison grippale 2019-2020 ?
Réponse (03.07.2019) de M. Étienne 
Schneider, Ministre de la Santé :
ad 1) L’Organisation mondiale de la santé a 
publié le 21 mars 2019 la composition défini-
tive recommandée du vaccin contre la grippe 
saisonnière pour la saison 2019-2020. L’Agence 
européenne des médicaments a pour sa part 
mis à jour le 15 mai 2019 les recommandations 
de l’Union européenne pour la composition du 
vaccin saisonnier pour la saison 2019-2020. 
Certains laboratoires pharmaceutiques sou-
lèvent en effet cet argument pour justifier des 
retards éventuels dans la livraison des vaccins 
cet automne dans l’hémisphère nord.
Le Luxembourg est concerné par la possibilité 
de perturbations en approvisionnement du 
marché national lié aux livraisons tardives dans 
les autres États membres de l’UE. En effet, le 
Luxembourg est approvisionné essentiellement 
en médicaments en provenance des autres 
marchés européens, notamment du marché 
belge qui sera lui-même confronté aux livrai-

sons tardives de vaccins contre la grippe sai-
sonnière du fabricant GSK.
ad 2) Le Ministère de la Santé a sollicité tous les 
fabricants de vaccins, qui possèdent une autori-
sation de mise sur le marché au Luxembourg, 
de se positionner sur l’approvisionnement du 
marché national pendant la saison vaccinale 
2019-2020.
Trois laboratoires pharmaceutiques ont mani-
festé leur intérêt, dont un fabricant de vaccins 
qui s’est engagé par écrit à fournir la moitié des 
doses nécessaires pour couvrir les besoins de la 
population sur base de la consommation de 
l’année précédente. Deux autres sociétés inté-
ressées par l’approvisionnement du marché 
luxembourgeois sont en phase de discussion 
avec le Ministère de la Sécurité sociale par rap-
port à la fixation de prix et avec la Caisse natio-
nale de santé par rapport au remboursement 
des vaccins contre la grippe saisonnière.
D’autre part, la Direction de la santé a égale-
ment interpellé les titulaires d’autorisations de 
mise sur le marché (AMM) sur le rôle qu’ils 
tiennent pour assurer un approvisionnement 
continu pour les grossistes-répartiteurs, de ma-
nière à mettre ceux-ci en mesure de satisfaire à 
l’obligation de service public. Parallèlement, la 
Direction de la santé facilite les négociations 
entreprises par ces titulaires d’AMM avec les 
grossistes-répartiteurs luxembourgeois en vue 
d’aboutir pour la saison vaccinale 2019-2020 à 
un arrangement pour la distribution par ces 
 acteurs du terrain des vaccins contre la grippe 
saisonnière aux prestataires de services de 
santé.

Question 0769 (07.06.2019) de M. Roy 
 Reding (ADR) concernant le contrôle mé-
dico-sportif :
Jonker, déi eng Sportslizenz huelen, mussen 
um INS en „contrôle médico-sportif“ maachen. 
Fir déi meescht Sportaarten ass den Test esou-
guer periodesch ze widderhuelen. Et schéngt 
awer, wéi wann de Lëtzebuerger Test, am Fall 
wou e Futtballer eng UEFA-Lizenz maache 
wëllt, net unerkannt géif ginn.
Duerfir wëll ech dem Här Sportsminister dës 
Froe stellen:
1. Kann den Här Minister confirméieren, datt 
d’UEFA d’Lëtzebuerger medico-sportlech 
Kontroll net unerkennt? Gëtt et och an anere 
Sportaarte Problemer, datt dee Lëtzebuerger 
„contrôle médico-sportif“ international net un-
erkannt gëtt?
2. Wat sinn d’Grënn, firwat den Test net uner-
kannt gëtt? Wat fir Kritäre gi vum Lëtzebuerger 
Test net erfëllt?
3. Ass geplangt, déi Lëtzebuerger Prozedur 
esou unzepassen, datt si och international hire 
Wäert behält?
4. Wär dat net am Intressi vun de Sportler a 
vun der Qualitéit am Sport allgemeng?
5. Huet den Här Minister en Iwwerbléck iwwert 
déi Käschten, déi ufalen, well de Lëtzebuerger 
Test international net unerkannt ass?
Réponse (16.07.2019) de M. Dan Kersch, 
Ministre des Sports :
Op d’Froe vum honorabelen Deputéierten 
iwwert den „contrôle médico-sportif“ gëllt et 
un éischter Stell ze präziséieren, dass dësen 
„contrôle“ am Artikel 11 vum ofgeännerte 
Sports gesetz vun 2005 virgesinn ass, deen 
duerch d’Ausféierungsbestëmmunge vum 23. 
Dezember 2016 exekutéiert gëtt. Fir d’Elitte-
sportler ass ee speziellen „suivi médical“ am 
Sportsgesetz virgesinn, deen, esou wéi dat am 
groussherzogleche Reglement steet, an engem 
spezialiséierten a vum COSL unerkannten Zen-
ter fir d’Héichleeschtungssportler duerchge-
fouert gëtt.
Ech kann net confirméieren, dass d’UEFA de 
Lëtzebuerger Medico net unerkennt. Allge-
meng ginn dës Tester unerkannt an doriwwer 
eraus brauchen och d’Bestëmmunge vun 
engem groussherzogleche Reglement keng Un-
erkennung duerch international Sportsins-
tanzen, well mer als souveräne Stat dat selwer 
ze decidéieren hunn. Doriwwer eraus huet de 
Lëtzebuerger Medico allgemeng een héijen 
 Niveau, deen och, am Fall wou deen zoustän-
negen Dokter dat fir ubruecht fënnt, duerch 
zousätzlech Tester nach kann opgewäert ginn.
Allerdéngs brauchen déi Fussballveräiner, déi 
eng UEFA-Lizenz ustriewen, zousätzlech mede-
zinnesch Tester, esou wéi si och eng ganz Rei 
vun anere Bedingungen erfëlle mussen, fir dës 
Lizenz ze kréien. Dëst bréngt eng Rei Käschte 
fir déi wéineg Veräiner, déi betraff sinn, mat 
sech, allerdéngs kënne si awer, am Géigendeel 
vu villen anere Sportaarten, op grousszügeg 
Subside vun der UEFA zielen, am Fall vun enger 
Participatioun op europäescher Bün.

Doriwwer eraus ginn d’Fussballveräiner aus der 
Nationaldivisioun iwwert de Fonds de solidarité 
vun der UEFA indemniséiert fir déi zousätzlech 
Käschten, déi fir d’Erfëlle vun der UEFA-Lizenz 
ufalen.

Question 0771 (11.06.2019) de MM. Gilles 
Roth et Laurent Mosar (CSV) concernant la 
rédaction de rapports ou d’avis par la 
Police grand-ducale sur base de fichiers 
ou de banques de données propres à la 
police :
Dans sa réponse à une question parlementaire 
de l’honorable Député Laurent Mosar sur l’exis-
tence d’un casier judiciaire secret ou d’une 
banque de données contenant des informa-
tions similaires à celles pouvant être contenues 
dans un casier judiciaire du 17 avril 2019 (do-
cument 0640), le Gouvernement a infirmé 
entre autres l’existence même d’un tel casier 
ou d’une telle banque de données.
Or, d’après les explications d’un policier à la re-
traite véhiculées sur les réseaux sociaux, non 
seulement de tels fichiers propres à la police 
existeraient, mais la Police grand-ducale s’en 
servirait dans le cadre de rapports ou d’avis 
qu’elle rédigerait. Il semblerait ainsi que la po-
lice se soit basée et continue de se baser sur 
des fichiers propres, qui auraient un caractère 
illégal, afin de dresser des rapports ou autres 
avis notamment dans le cadre de recours en 
grâce ou encore d’enquêtes diligentées par les 
autorités communales au vu de l’établissement 
d’un certificat de moralité.
Dans ce contexte, nous aimerions poser à 
Monsieur le Premier Ministre et Ministre d’État, 
ainsi qu’à Monsieur le Ministre de la Justice et à 
Monsieur le Ministre de la Sécurité intérieure 
les questions suivantes :
1) Le Gouvernement confirme-t-il l’existence 
de pratiques telles que décrites ci-dessus, à 
 savoir la rédaction d’avis ou de rapports en 
ayant recours à des informations contenues 
dans des fichiers ou des banques de données 
propres à la police ?
2) Dans l’affirmative, quelle est la base légale 
de ces rapports ou avis ?
3) Pour quelles affaires ou dans quel domaine 
ces rapports ou avis sont-ils rédigés ?
4) Ces pratiques sont-elles conformes aux prin-
cipes de la protection de données person-
nelles ? Dans la négative, pour quelles raisons 
ces rapports ou avis continuent-ils à être rédi-
gés ?
5) Les personnes concernées par les enquêtes 
sont-elles au courant de l’existence et du 
contenu de ces rapports ou avis ? Peuvent-elles 
faire valoir leur point de vue quant aux éven-
tuelles observations contenues dans les rap-
ports ou avis ?
Réponse commune (10.07.2019) de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité 
 intérieure, et de M. Félix Braz, Ministre de la 
Justice :
ad 1) Oui, dans la mesure où la rédaction des 
avis et rapports en question est prévue par la 
loi.
Non, en ce qui concerne le caractère prétendu 
illégal des fichiers dont sont extraites les infor-
mations sur la base desquelles ces avis et rap-
ports sont rédigés.
ad 2) + 3) La rédaction des avis et rapports en 
question dispose d’une double base légale.
D’une part, des dispositions légales spécifiques 
doivent prévoir qu’un contrôle d’honorabilité 
doit être effectué par une administration avant 
l’émission d’une autorisation ou d’un titre simi-
laire. À titre d’exemple, on peut citer le Code 
de la route en ce qui concerne les permis de 
conduire, la loi modifiée du 15 mars 1983 sur 
les armes et munitions pour les autorisations en 
matière d’armes, ou encore le règlement 
grand-ducal du 24 février 2016 relatif aux 
conditions d’accès à l’Aéroport de Luxembourg 
et aux contrôles de sûreté concernant les droits 
d’accès aux parties sécurisées de l’aéroport.
D’autre part, la transmission de ces informa-
tions par la police aux administrations requé-
rantes doit être conforme aux dispositions de la 
loi modifiée du 22 février 2018 relative à 
l’échange de données à caractère personnel et 
d’informations en matière policière, qui consti-
tue la base légale générale pour la transmission 
d’informations par la police à des administra-
tions.
ad 4) Les rapports et avis précités répondent 
aux principes et conditions posées par la loi du 
1er août 2018 relative à la protection des per-
sonnes physiques à l’égard du traitement des 
données à caractère personnel en matière pé-
nale ainsi qu’en matière de sécurité nationale.

ad 5) Dans ce contexte, il y a également lieu de 
faire une distinction entre la législation en ma-
tière de protection des données et d’autres 
principes de droit.
Si la police transmet des données dont elle est 
le responsable du traitement à une autre admi-
nistration, ce n’est pas la police qui prend une 
décision sur base de ces données, mais l’admi-
nistration requérante. Dans la plupart des cas 
précités, la police n’établit pas de rapport ou 
d’avis détaillé, mais elle informe simplement 
cette administration/autorité que pour la per-
sonne en question l’interrogation de la base de 
données est positive par rapport aux critères 
 légalement déterminés. La décision définitive 
prise par l’administration requérante doit être 
motivée comme toute décision administrative 
et être communiquée à l’intéressé afin de lui 
ouvrir la possibilité d’introduire un recours en 
cas de désaccord.
Le traitement des données contenues dans les 
fichiers de la police est effectué sur base de la 
loi du 1er août 2018 relative à la protection des 
personnes physiques à l’égard du traitement 
des données à caractère personnel en matière 
pénale ainsi qu’en matière de sécurité natio-
nale, donc la loi de transposition de la directive 
2016/680. Le traitement des données par l’ad-
ministration requérante relève du régime du 
dénommé « RGPD ».
L’article 8 de la loi du 1er août 2018 relative à la 
protection des personnes physiques à l’égard 
du traitement des données à caractère person-
nel en matière pénale ainsi qu’en matière de 
sécurité nationale prévoit explicitement le trai-
tement de données pour d’autres finalités et 
son régime applicable.
À cela s’ajoute que l’administré dispose encore 
des droits prévus par la procédure administra-
tive non contentieuse, lorsqu’une administra-
tion entend faire usage des informations lui 
transmises par la police dans le cadre d’une dé-
cision administrative.

Question 0772 (11.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant le fichier cen-
tral de la Police grand-ducale :
Aus der Äntwert vum Premierminister Xavier 
Bëttel op d’parlamentaresch Fro N° 0640 vum 
honorabelen Deputéierte Laurent Mosar (CSV) 
zu dem sougenannten „Geheime Casier“ geet 
ervir, dass d’Police iwwer een „fichier central“ 
verfüügt, dee sämtlech Protokollen a Rapporte 
regruppéiert, déi vun Officiers de police judi-
ciaire (OPJ) an Agents de police judiciaire (APJ), 
konform zum Code de procédure pénale, ge-
schriwwe gi sinn. Dësen „fichier central“ faasst 
delikat Informatiounen iwwert d’Biergerinnen a 
Bierger an enger Datebank zesummen.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Mi-
nister fir Justiz a fir bannenzeg Sécherheet a 
Verdeedegung dës Froe stellen:
1. Vu wéini un existéiert deen „fichier central“? 
Gouf d’Regierung an der Vergaangenheet vun 
der Existenz vum „fichier central“ an d’Bild 
 gesat? Wa jo, goufen et Bedenken a Saache 
S écherheet, Legalitéit an Ethik?
2. Wéi eng Ministere woussten, säit 2012, 
iwwert d’Existenz vum „fichier central“ Be-
scheed, respektiv wéi enge Ministere gouf 
d’Existenz vun dësem Fichier zougedroen an zu 
wéi engem Zäitpunkt?
3. Kéint d’Regierung präziséieren, op wéi enger 
Software den „fichier central“ vun der Police 
baséiert an duerch wéi eng Sécherheetsoutilen 
e geschützt ass? Kann de Minister garantéie-
ren, dass dës Base de données adequat géint 
Cyberattacke protegéiert ass?
Réponse commune (10.07.2019) de M. 
 Félix Braz, Ministre de la Justice, et de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure :
ad 1. Mir sinn an eiser Äntwert vum 17. Juni op 
d’parlamentaresch Fro N° 0752 in extenso op 
den Historique vum Fichier central agaangen a 
verweisen deemno op dës Äntwert.
ad 2. De Fichier central gëtt et zënter Joerzéng-
ten an hat verschidde Bases légales. Zënter 
1992 war dat e Règlement grand-ducal an zën-
ter dem 1. August 2018 ass et dat neit Date-
schutzgesetz. Déi Texter sinn all am Memorial 
respektiv am Journal officiel publizéiert ginn an 
domadder och bekannt. Doriwwer eraus ge-
sinn eng Rei spezifesch Bases légales vir, dass 
aner Ministèren a Verwaltunge kënnen Infor-
matiounen aus dem Fichier central ufroen.
ad 3. Et gehéiert zu den allgemengen Date-
schutzbestëmmungen, fir Sécherheetsmesuren 
ze ergräifen. D’Police huet do déi néideg 
 Sécherheetsmesuren en place gesat.
Well en éischte Schrëtt, fir en Datesystem ze 
hacken, awer dodra besteet, dass ee weess, ëm 
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ad 2. An der lëtzebuergescher Gesetzgebung 
ginn et eng ganz Rei vu Gesetzer, déi virgesinn, 
dass eng Verwaltung nëmme kann eng Autori-
satioun ausstellen, wann déi betreffend Per-
soun och déi néideg Honorabilitéit huet. An 
deene Fäll adresséiert sech d’Verwaltung dann 
un d’Police, déi der Verwaltung dann e Rapport 
zoukomme léisst mat de relevanten Informa-
tiounen. Als Beispiller aus dem Justizministère, 
ënner anere Ministèren och, kann een do 
d’Waffegesetz („loi modifiée du 15 mars 13 sur 
les armes et munitions“) oder och nach d’Gar-
diennagegesetz („loi modifiée du 12 novembre 
2002 relative aux activités privées de gardien-
nage et de surveillance“) zitéieren.
ad 3. Et geet ganz kloer aus dem Gesetz vum 
1. August 2018 iwwert den Dateschutz am 
Beräich Strofrecht an der nationaler Sécherheet 
(„loi du 1er août 2018 realtive à la protection 
des personnes physiques à l’égard du trai-
tement des données à caractère personnel en 
matière pénale ainsi qu’en matière de sécurité 
nationale“) ervir, dass fir all Fichier eng oder 
méi Finalitéite mussen definéiert ginn, déi dann 
och d’Aart a Weis vun der Dateveraarbechtung 
vun deem Fichier bestëmmen.
Déi zwee Fichieren, déi den honorabelen De-
putéierten hei matenee vergläicht, hunn zwou 
verschidde Finalitéiten a ginn dofir och no 
anere Regele gefouert.
Wéi schonn an der Äntwert op déi parlamenta-
resch Ufro N° 0752 präziséiert gouf, hu weder 
de Justizministère nach d’Justizautoritéiten 
eppes mam Fichier central vun der Police ze 
dinn. D’Finalitéiten an d’Regelen, no deenen 
de Casier judiciaire gefouert gëtt, sinn duerch 
d’Casiersgesetz vum 29. Mäerz 2013 („loi mo-
difiée du 29 mars 2013 relative à l’organisation 
du casier judiciaire“) festgeluecht.
ad 4. Den Artikel 4 vum Dateschutzgesetz vum 
1. August 2018 („loi du 1er août 2018 realtive à 
la protection des personnes physiques à l’égard 
du traitement des données à caractère person-
nel en matière pénale ainsi qu’en matière de 
sécurité nationale“) gesäit vir, dass de Respon-
sabele vum Traitement sech muss Delaie ginn, 
wat d’Konservatioun vun den Daten ugeet.
D’Police, als Responsabele vum Traitement, 
 applizéiert vun no der Reform vum Dateschutz 
2002 un d’Regel, dass d’Protokoller an d’Rap-
porte wärend enger Dauer vun 10 Joer am 
 Fichier central gehale ginn an dann an d’Partie 
Archivage iwwerdroe ginn, wou nëmmen op 
Autorisatioun vum Procureur général d’État 
oder vun engem vu sengen Adjointë kann op 
d’Daten zougegraff ginn.
Et ass och virgesinn, dass d’Protokoller an 
d’Rapporte spéitstens 60 Joer no hirer éischter 
Inscriptioun am Fichier central geläscht ginn.
Et sief och rappeléiert, datt d’Police an de Mi-
nistère public un der Ëmsetzung vun engem 
automateschen Austauschsystem schaffen, 
deen et der Police erlabe soll, dem judiciairë 
Suivi vun hire Rapporten a Protokoller kënne 
Rechnung ze droen, an doduerch Protokoller a 
Rapporten éischter kënne geläscht ginn.
Et ass also net richteg ze behaapten, dass de 
 Fichier central nimools „gebotzt“ gëtt.
ad 5. Genee déi Rechter vun der betraffener 
Persoun, déi den honorabelen Deputéierten hei 
ernimmt, si schonn duerch d’Artikelen 12 bis 
17 vum Gesetz vum 1. August 2018 iwwert 
den Dateschutz am Beräich vum Strofrecht an 
der nationaler Sécherheet ofgeséchert.
ad 6. Den „droit à l’oubli“, wéi den hono-
rabelen Deputéierten dat formuléiert, ass am 
uewe genannte Gesetz vum 1. August 2018 
virgesinn, well ënner anerem den Artikel 3 Pa-
ragraf (1), Buschtaf e) vun deem Gesetz vir ge-
säit, dass perséinlech Donnéeën nëmme sou 
laang dierfe gespäichert ginn, wéi et fir d’Fina-
litéit vum Traitement vun deenen Donnéeën 
noutwenneg ass.

ad 7. D’Sträichung vun Donnéeën aus engem 
Fichier ass ausdrécklech am Artikel 15 vum Ge-
setz vum 1. August 2018 iwwert den Date-
schutz am Beräich vum Strofrecht an der natio-
naler Sécherheet virgesinn.
ad 8. De Minister fir bannescht Sécherheet 
huet souwuel bei der Inspection générale de 
la Police wéi och bei der nationaler Date-
schutzkommissioun Rapporten ugefrot, a sou-
bal déi virleien, gi se der Chamber och iwwer-
mëttelt.

Question 0774 (11.06.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant le train à 
 hydrogène :
Le train à hydrogène « vert » à zéro émission 
nocive va entrer en service en Allemagne, l’au-
torité de transport Rhin-Main ayant commandé 
27 trains à hydrogène.
Au Luxembourg cette technologie pourrait 
constituer une alternative durable pour les 
trains diesel qui subsistent.
- J’aimerais savoir de Monsieur le Ministre si le 
Gouvernement entend encourager les CFL à 
suivre l’exemple allemand et, le cas échéant à 
l’instar du Gouvernement allemand, prendre 
en charge le surcoût de 40 % par rapport aux 
traditionnels trains diesel.
Réponse (18.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
Je vous informe que tout le matériel roulant des 
CFL engagé en trafic voyageurs est exclusive-
ment composé de locomotives et d’automo-
trices électriques.
Depuis 2007, les trains voyageurs des CFL cir-
culent avec l’énergie de traction électrique 
 issue à 100 % de sources renouvelables, donc à 
zéro émission de CO2.
Les trafics de fret par rail de moyenne et 
longue distance, sont également entièrement 
assurés par des locomotives électriques intero-
pérables.
En ce qui concerne les trafics de courte dis-
tance ainsi que les mouvements de manœuvre 
sur les sites, ils sont tous réalisés par CFL cargo, 
en locomotives diesel.
Elles présentent la particularité d’être équipées 
du système de contrôle ETCS. En outre, une 
bonne partie d’entre elles sont homologuées 
dans plusieurs pays (Luxembourg, Allemagne, 
France) afin de pouvoir assurer les trafics inter-
opérables sur lesquels reposent les demandes 
logistiques des clients du fret ferroviaire au 
Luxembourg.
CFL cargo suit de très près les développements 
technologiques sur le marché des constructeurs 
et bailleurs de locomotives.
Néanmoins, à l’heure actuelle, ce marché ne 
propose pas encore de produit mature de loco-
motives à hydrogène apte à remplacer la flotte 
diesel actuellement en place.

Question 0775 (11.06.2019) de M. Laurent 
Mosar (CSV) concernant l’exécution de 
Murtaja Qureiris en Arabie Saoudite :
En effet, selon la presse nationale et internatio-
nale, Murtaja Qureiris, majeur depuis le 7 juin 
2019, mais arrêté déjà en 2014 à l’âge de 13 
ans, risque désormais la peine capitale. Le plus 
jeune prisonnier politique d’Arabie Saoudite, 
issu d’une famille chiite, aurait assisté à dix et à 
13 ans à des manifestations pour défendre les 
droits de l’homme. Sur des images de CNN, on 
le voit par exemple en 2011 sur son vélo au 
centre d’un groupe de garçons, tournant le dos 
à son père, qui réclame « des droits » pour 
le peuple chiite. Pour rappel : le Fonds des 
 Nations Unies pour l’enfance (Unicef) dénonce 
régulièrement des exécutions de mineurs en 
Arabie Saoudite.
J’aimerais dès lors poser les questions suivantes 
à Monsieur le Ministre des Affaires étrangères 
et européennes :
1) Monsieur le Ministre peut-il me confirmer la 
précitée urgence dans le cas précis de Murtaja 
Qureiris ?
2) Monsieur le Ministre peut-il m’informer 
comment le Gouvernement et sa diplomatie 
entendent réagir bilatéralement face à la gra-
vité existentielle de la situation personnelle de 
Murtaja Qureiris ?
3) Monsieur le Ministre envisage-t-il également 
de thématiser le cas en question aux niveaux 
européen (UE) et international (ONU) ?

Réponse (09.07.2019) de M. Jean 
 Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et 
européennes :
ad 1) Murtaja Qureiris, qui aura 19 ans le 24 
octobre prochain, est incarcéré en Arabie Saou-
dite depuis septembre 2014, c’est-à-dire de-
puis l’âge de 13 ans. Il a été déféré devant la 
Cour criminelle spécialisée du pays en sep-
tembre 2018, et le procureur a initialement re-
quis la peine capitale. En tenant compte de la 
nouvelle loi saoudienne sur les mineurs, entrée 
en vigueur en août 2018, les juges ont pro-
noncé une peine d’emprisonnement de douze 
années à l’encontre de Murtaja Qureiris. Or, la 
nouvelle loi sur les mineurs prévoit une peine 
maximale applicable de dix ans d’emprisonne-
ment pour les mineurs. Le jugement peut donc 
encore faire l’objet d’un appel.
ad 2) Le Luxembourg saisit toutes les occasions 
possibles pour souligner son opposition sans 
équivoque à la peine de mort, aussi bien dans 
les enceintes multilatérales qu’au niveau bilaté-
ral, en particulier quand cette peine vise des 
mineurs. Le Luxembourg appelle aussi à l’ins-
tauration d’un moratoire sur toutes les exécu-
tions, en vue d’aboutir à une abolition com-
plète et universelle de l’application de la peine 
capitale.
ad 3) Le Luxembourg soutient activement 
toutes les démarches entreprises par l’Union 
européenne afin de plaider la cause de l’aboli-
tion de la peine de mort. Dans le cadre de ses 
rencontres avec des représentants saoudiens, 
l’UE n’hésite pas à aborder ce sujet, en men-
tionnant des cas individuels.
Au niveau des Nations Unies, la peine de mort 
fait régulièrement l’objet de débats, lors des-
quels le Luxembourg intervient. Ainsi, lors de la 
réunion-débat de haut niveau sur la peine de 
mort, qui s’est tenue le 26 février 2019 à Ge-
nève, dans le cadre de la 40e session du Conseil 
des droits de l’homme, je suis intervenu pour 
constater qu’un nombre record de 121 pays 
ont voté, le 17 décembre 2018, en faveur de la 
résolution A/RES/73/175 de l’Assemblée géné-
rale des Nations Unies intitulée « moratoire sur 
l’application de la peine de mort ». J’ai souligné 
à cette même occasion que nous sommes 
confrontés à un risque de régression qui touche 
l’ensemble des régions dans le monde, raison 
pour laquelle le Luxembourg continuera à s’en-
gager à tous les niveaux en faveur de l’aboli-
tion universelle de la peine de mort.

Question 0776 (12.06.2019) de MM. Gilles 
Roth et Laurent Mosar (CSV) concernant le 
rapport d’activité de l’autorité de 
contrôle instituée par l’article 17 para-
graphe 2, de la loi modifiée du 2 août 
2002 relative à la protection des per-
sonnes à l’égard du traitement des don-
nées à caractère personnel :
L’article 43 de la loi sur la Police grand-ducale 
qui règle le traitement de données à caractère 
personnel, prévoyait dans sa version antérieure 
à la loi du 18 juillet 2018 que l’autorité de 
contrôle instituée par l’article 17, paragra-
phe (2) de la loi modifiée du 2 août 2002 rela-
tive à la protection des personnes à l’égard du 
traitement des données à caractère personnel 
doit transmettre un rapport qui contient une 
partie spécifique ayant trait à l’exécution de sa 
mission de contrôle exercée au titre de l’arti-
cle 43 au Ministre de la Sécurité intérieure qui 
en fait parvenir chaque année une copie à la 
Chambre des Députés.
Or, les rapports d’activité de l’autorité de 
contrôle pour les années 2016 et 2017 font dé-
faut.
C’est dans ce contexte que nous aimerions po-
ser les questions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre de la Sécurité intérieure :
- Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer 
que ces rapports font toujours défaut ?
- Pour quelles raisons ces rapports ne sont-ils 
pas publics ?
- Quand Monsieur le Ministre entend-il publier 
les rapports d’activités de l’autorité de contrôle 
pour les années 2016 et 2017 ?
Réponse (10.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure :
Un représentant de la Commission nationale 
pour la protection des données, membre de 
l’ancienne autorité de contrôle « article 17 » a 
expliqué lors de la réunion jointe entre la Com-
mission de la Justice et la Commission de la 

wéi e System et sech handelt a wéi en ofge-
séchert ass, kënnen déi Informatiounen net 
ëffentlech gemaach ginn.

Question 0773 (11.06.2019) de M. Roy 
 Reding (ADR) concernant le fichier central 
de la Police grand-ducale :
An der Äntwert op dem CSV-Deputéierte 
 Laurent Mosar seng parlamentaresch Ufro 
N° 0640 ass ze liesen, datt d’Police eng Date-
bank mam Numm „fichier central“ exploitéiert, 
an där sämtlech (!) Protokollen a Rapporten ze 
fanne sinn, déi vun OPJ oder APJ geschriwwe 
goufen. Accès op dëse Fichier hätten och nëm-
men OPJ an APJ „zum Zweck vun der Präven-
tioun, Recherche a Feststellung vun Infraktiou-
nen“.
1. Ass et wouer, datt Extraiten aus dësem 
„fichier  central“ och am „dossier pénal“ leien, 
deen d’Magistrate bei strofrechtleche Verfahre 
virleien hunn? Wa jo, ass dat eng regelméisseg 
Prozedur?
2. Ass et wouer, datt Extraiten aus dësem 
„fichier  central“ och bei anere Geleeënheete 
benotzt ginn, zum Beispill vum Justizministère, 
wann et ëm d’Ausstelle vun engem Waffeschäi 
geet? Wéi eng Situatioune kennen déi Häre 
Ministeren , an deenen den „fichier central“ 
mat als Dokumentatioun benotzt gouf oder 
gëtt, zum Beispill och bei engem Astellungsver-
fahren?
3. Ass den Här Minister vun der Justiz net och 
der Meenung, datt et kéint als absurd emp-
fonnt ginn, wann zwar den „offiziellen“ Casier 
minutiéis reglementéiert ass, och wat, zum Bei-
spill, déi fristgerecht Sträichung vu Condamna-
tiounen ugeet, wann et dernieft nach en 
„fichier  central“ gëtt, an deem all Protokoller a 
Rapporte gesammelt ginn, och déi, déi nimools 
zu enger Poursuite oder enger Veruerteelung 
vun deem concernéierte Bierger gefouert 
hunn? Wär et hei net wichteg, de respektive 
Rôle an eventuell Interaktiounen tëschent 
deenen zwou Datebanke kloer ze delimitéieren 
an ze reglementéieren?
4. Ass et net wouer, datt deen „fichier central“ 
nimools „gebotzt“ gëtt an nach Aschreiwun-
gen enthält, déi vill Joren a Joerzéngten zréck-
leien? Misst do net am Interessi vum Respekt 
vun der Privatsphär iwwer Modalitéite vun der 
Sträichung respektiv fachgerechter Archivéie-
rung nogeduecht ginn?
5. Sinn déi Häre Ministeren der Meenung, datt 
et e Grondrecht vun all Bierger misst sinn, fir 
kënnen ze froen, ob am „fichier central“ vun 
der Police eng Notiz iwwer hien existéiert an 
op Demande hin och eng Kopie misst aus-
gehännegt kréien, onofhängeg dovun, ob grad 
eng Prozedur géint hie leeft oder net? Ass et an 
der Intentioun vun der Regierung, fir eng Re-
glementatioun iwwer Transparenz an Date-
schutz an dësem Beräich ze proposéieren? Wa 
jo, a wéi engen Delaien an a wéi enger Form?
6. Ass d’Regierung der Meenung, datt Inscrip-
tiounen an deem Fichier no enger gewësser 
Zäit an no festzeleeënde Modalitéite misste ge-
strach ginn („droit à l’oubli“)?
7. Ass d’Regierung der Meenung, datt e 
Bierger d’Recht kéint hunn, fir Sträichungen 
am „fichier central“ ze verlaangen, notamment 
am Rapport mat Bagatellen, mat Faiten, déi 
keng weider Suite kannt hunn, oder am Rap-
port mat Prozeduren, bei deenen hie fräige-
schwat gouf?
8. Ass d’Regierung bereet, der Chamber e Rap-
port doriwwer virzeleeën, wéi eng Pertinenz 
déi verschidden Inscriptiounen am „fichier cen-
tral“ an der Policeaarbecht effektiv hunn, an 
doraus Konklusiounen ze zéien, déi déi zukünf-
teg Gestioun an Ausriichtung vun dem Fichier 
kënnen optiméieren?
Réponse commune (10.07.2019) de M. 
 Félix Braz, Ministre de la Justice, et de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure :
ad 1. Neen, wéi schonn an der Äntwert op déi 
parlamentaresch Ufro N° 0752 erkläert ginn 
ass, hunn d’Justizautoritéiten näischt mam 
 Fichier central vun der Police ze dinn.
Bei engem strofrechtleche Prozess befanne sech 
am Dossier pénal, deen d’Geriicht zur Verfü-
gung huet, all Informatiounen, déi relevant si fir 
d’Beuerteelung vun de Faiten, déi den Ugeklote 
reprochéiert kritt. Wichteg sinn an deem 
Kontext d’Rechter vun der Verteidegung vum 
Ugekloten, wat als Konsequenz huet, dass 
d’Verteidegung genau déiselwecht Informa-
tioune kritt wéi d’Geriicht am Kader vum  „accès 
au dossier“, sou wéi d’Strofprozessuerdnung et 
virgesäit. Den Ugeklote kann also  dozou Stel-
lung huelen a sech verteidegen, sou wéi et fir e 
Strofprozess am Gesetz virgesinn ass.

AMENDEMENT

Un amendement est une 
proposition qui émane soit du 
Gouvernement soit d’un député 
et qui vise à modifier un projet 
de loi ou une proposition de loi 
lors de son examen en 
commission ou en séance 
plénière.

Le saviez-vous ?
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 Sécurité intérieure et de la Défense du 26 juin 
2019, que les rapports auxquels font référence 
les honorables Députés étaient encore en cours 
d’élaboration.

Question 0777 (12.06.2019) de MM. Gilles 
Roth et Laurent Mosar (CSV) concernant le 
rapport d’activité de l’autorité de 
contrôle instituée par l’article 17 para-
graphe 2, de la loi modifiée du 2 août 
2002 relative à la protection des per-
sonnes à l’égard du traitement des don-
nées à caractère personnel pour l’année 
2015 :
Dans son rapport relatif à l’année 2015, l’auto-
rité de contrôle a fait remarquer :
« - que le système de traitement des données 
figurant dans le journal des incidents de la Po-
lice est inadéquat par rapport aux règles de la 
protection des données ;
- que les rapports dressés par les agents sont 
enregistrés dans une banque de données glo-
bale ouverte à tous les agents sur l’ensemble 
du territoire ;
- que les agents de police détachés auprès 
d’autres administrations (p. ex. au SRE) ont 
continué de bénéficier de l’accès aux systèmes 
de traitement des données de la police ;
- la nécessité d’éliminer les données une fois un 
rapport ou un procès-verbal a été établi et 
transmis au parquet ;
- la nécessité de limiter les accès d’après le lieu 
d’affectation des agents et en fonction de leur 
grade ; ».
C’est dans ce contexte que nous aimerions po-
ser les questions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre de la Sécurité intérieure et à Monsieur le 
Ministre de la Justice :
1) Quelles suites concrètes ont été réservées 
aux points soulevés par l’autorité de contrôle ?
2) Est-ce que Messieurs les Ministres ont profité 
de la loi du 1er août 2018 relative à la protec-
tion des personnes physiques à l’égard du trai-
tement des données à caractère personnel en 
matière pénale ainsi qu’en matière de sécurité 
nationale pour assurer la compatibilité des 
données traitées par la police avec les principes 
généraux applicables en matière de protection 
des données ?
Réponse commune (09.07.2019) de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure, et de M. Félix Braz, Ministre de la Jus-
tice :
ad 1) Comme suite au rapport de l’autorité de 
contrôle « article 17 » pour les années 2014-
2015, la police a réorganisé le journal des inci-
dents en restreignant notamment les accès ex-
ternes par des policiers détachés et les accès in-
ternes et en mettant en place des mécanismes 
de contrôle des accès.
Par ailleurs, une nette distinction a été instau-
rée entre les deux finalités, administrative 
d’une part (gestion des effectifs, emplois du 
temps des unités …) et opérationnelle d’autre 
part du journal des incidents.
Depuis, les policiers doivent indiquer le motif 
de la recherche (cadre légal de la mission, une 
justification concrète et les noms et prénoms 
de la personne souhaitant accéder) ainsi que, 
pour le volet opérationnel, un mot clé.
Le volet administratif du journal des incidents a 
été notifié à la CNPD sur base de l’article 12 de 
la loi du 2 août 2002 relative à la protection 
des personnes à l’égard des traitements de 
données à caractère personnel et publié dans le 
registre de la CNPD consultable en ligne.
Un représentant de la CNPD a confirmé lors de 
la réunion jointe entre la Commission de la jus-
tice et la Commission de la sécurité intérieure 
et de la défense du 26 juin 2019 que la police a 
bien pris des mesures pour remédier aux pro-
blèmes soulevés par l’autorité de contrôle « ar-
ticle 17 ».
Finalement, le journal des incidents a été rem-
placé en date du 1er avril 2019 par l’application 
« Einsatzleitsystem » (ELS). Le système ELS 
oblige les policiers à saisir des informations 
concises. Le journal des incidents sera définiti-
vement supprimé après une phase transitoire 
de trois ans. Au cours de cette phase transi-
toire, le système continuera d’exister en version 
« lecture seule » afin de garder un accès sur les 
interventions qui ont été traitées antérieure-
ment, mais ne sera plus alimenté.

ad 2) Le responsable du traitement doit faire 
en sorte que les traitements de données qu’il 
effectue sont en conformité avec les règles ap-
plicables en matière de protection des données 
telles qu’issues de la directive (UE) 2016/680 
du Parlement européen et du Conseil du 27 
avril 2016. En outre, Monsieur le Ministre de la 
Sécurité intérieure a demandé un rapport à 
l’Inspection générale de la police et à la Com-
mission nationale pour la protection des don-
nées à ce sujet, et ces rapports seront transmis 
à la Chambre des Députés.

Question 0778 (12.06.2019) de M. Marc 
Lies (CSV) concernant le nouveau directeur 
du Fonds du logement :
A senger Sëtzung vum 4. Juni 2019 huet de 
Verwaltungsrot vum Fonds du logement 
eestëm meg en neien Direkter fir de Fonds du 
logement genannt, deen dës Funktioun de 15. 
September 2019 wäert untrieden.
Laut mengen Informatioune war dës Persoun a 
senger fréierer Funktioun als Auditor bei der 
Consultingfirma PwC responsabel fir den Audit 
iwwert de Fonds du logement aus dem Joer 
2015, deen zu der Reform vum Fonds du lo-
gement gefouert huet, déi d’Chamber mam 
Gesetz vum 24. Abrëll guttgeheescht huet.
An dësem Kontext géif ech gäre folgend Froen 
un d’Madamm Logementsminister riichten:
- Stëmmt et, datt den neien Direkter vum 
Fonds du logement um Audit iwwert de Fonds 
du logement matgeschafft huet?
- Welch Zort vun Erfahrungen huet dës Persoun 
am Beräich vum Wunnengsbau an dem Urba-
nismus?
Réponse (19.06.2019) de Mme Sam 
 Tanson, Ministre du Logement :
A senger parlamentarescher Ufro wëllt den ho-
norabelen Deputéierte Marc Lies verschidden 
Informatiounen hunn iwwert den neien Direk-
ter vum Fonds du logement.
De Verwaltungsrot vum Fonds du logement 
huet sech fir den Här Vandivinit als neien Direk-
ter entscheet, nodeems dësen am Kader vun 
engem Selektiounsprozess, mat Hëllef vun 
engem externe Bureau de recrutement, als dee 
Kandidat identifizéiert gouf, deen am beschte 
gëeegent schéngt, fir d’Erausfuerderungen am 
Fonds du logement unzegoen.
Et ass korrekt, dass den Här Vandivinit an der 
Equipp matgeschafft huet, déi den Audit orga-
nisationnel vum Fonds du logement realiséiert 
huet. Dësen Audit huet virun allem d’Prozedu-
ren an d’Fonctionnement vum Betrib analy-
séiert. Duerch dës Aarbecht huet hien natier-
lech e gutt Bild vun den Aufgaben, der Situa-
tioun an den Erausfuerderunge vum Fonds du 
logement kritt. D’Gespréicher, déi de Bureau 
de recrutement mat him gefouert huet, hu 
gewisen, datt hien de Betrib - an d’Welt vum 
soziale Wunnengsbau - duerch dës Experienz 
gutt kennt.
Den Här Vandivinit ass diploméierten Ökonom 
an huet zousätzlech e Master of Business Admi-
nistration. Hien huet am Laf vu sengem Beruffs-
liewen ënnerschiddlech Erfahrunge kënne sam-
melen an europäeschen oder ëffentlechen En-
treprisen. Den Här Vandivinit ass virun allem 
wéinst senger grousser Experienz am orga-
nisatoresche Beräich, senge Kompetenzen a 
senger Approche bezüglech dem Féiere vun 
Equippen a senger ausdrécklecher Motivatioun 
fir d’Aarbecht vum Fonds du logement age-
stallt ginn.

Question 0779 (12.06.2019) de MM. André 
Bauler et Gusty Graas (DP) concernant l’éle-
vage d’insectes :
Il nous revient que l’élevage d’insectes (ento-
moculture) est en train d’être développé dans 
certains pays de l’Union européenne, notam-
ment aux Pays-Bas et en France, pour complé-
ter ou diversifier la nourriture des animaux les 
plus divers avec des farines à base d’insectes.
Les farines d’insectes pourraient être une alter-
native particulièrement intéressante pour rem-
placer le tourteau de soja et les farines de pois-
son dans l’alimentation des animaux.
Voilà pourquoi nous aimerions poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de l’Agri-
culture, de la Viticulture et du Développement 
rural :
1) Monsieur le Ministre dispose-t-il d’informa-
tions concernant le recours de l’agriculture 
luxembourgeoise à cette méthode d’alimenta-
tion des animaux ?

2) Existe-t-il des entreprises installées sur le ter-
ritoire grand-ducal qui se sont lancées dans 
l’entomoculture ? Dans la négative, Monsieur 
le Ministre aurait-il été contacté, le cas échéant, 
par des promoteurs de projets pareils ?
3) Quelles catégories de bétail sont actuelle-
ment exclues de cette méthode d’alimentation 
des animaux ? Pour quelles raisons le sont-
elles ?
4) Quels sont les risques et limites de cette 
forme d’alimentation ?
5) La législation européenne est-elle en train 
d’évoluer en la matière afin de renforcer la sur-
veillance en ce domaine ?
6) Monsieur le Ministre peut-il nous informer 
sur les éventuelles importations d’insectes en 
provenance de pays tiers ?
Réponse (25.06.2019) de M. Romain 
Schneider, Ministre de l’Agriculture, de la Viti-
culture et du Développement rural :
ad 1) À notre connaissance, aucune exploita-
tion agricole au Luxembourg n’utilise à ce jour 
des aliments pour animaux produits sur base 
ou contenant d’insectes. Lors du contrôle offi-
ciel portant sur l’alimentation des animaux sur 
les exploitations agricoles et dans les établisse-
ments du secteur des aliments pour animaux, 
aucun aliment pour animaux contenant des in-
sectes ou des protéines transformées d’insectes 
n’a pu être découvert.
ad 2) À l’heure actuelle, aucun établissement 
producteur d’insectes pour l’alimentation ani-
male ou producteur d’aliments contenant des 
insectes ne s’est installé au Luxembourg et au-
cun acteur actif dans ce domaine n’a contacté 
notre ministère.
ad 3) La législation sur les aliments pour ani-
maux fait la distinction entre les protéines ani-
males transformées (PAT) à partir d’insectes et 
les insectes non transformés, qui tombent sous 
la définition de la matière première « inverté-
brés terrestres vivants ou morts » dans le cata-
logue des matières premières des aliments 
pour animaux (règlement (CE) n° 68/2013).
Les PAT d’insectes ne sont autorisées que dans 
l’alimentation d’animaux de compagnie, en 
aquaculture et dans l’alimentation d’animaux 
producteurs de fourrure.
Les insectes non transformés ne peuvent pas 
être utilisés dans l’alimentation des ruminants à 
cause de l’interdiction générale de l’utilisation 
de protéines animales dans l’alimentation des 
ruminants, instaurée depuis 2001 dans le cadre 
de la lutte contre les encéphalopathies spongi-
formes transmissibles (EST).
Les insectes non transformés peuvent être utili-
sés dans l’alimentation des animaux non rumi-
nants en tant que matières premières « inverté-
brés terrestres vivants ou morts » et sous ré-
serve de respecter les exigences légales.
ad 4) L’alimentation des insectes, les aliments 
pour animaux contenant des insectes ou des 
protéines animales transformés (PAT) à partir 
d’insectes, ainsi que l’alimentation des animaux 
avec des aliments contenant des insectes ou 
PAT, doivent respecter la législation existante 
sur les aliments pour animaux. Tous les opéra-
teurs doivent se faire enregistrer ou agréer et 
avoir des systèmes d’assurance de qualité avec 
HACCP, une traçabilité garantie, assurer la sur-
veillance des substances indésirables et le res-
pect des critères microbiologiques. Des 
contrôles officiels doivent être organisés afin de 
vérifier que les opérateurs respectent les exi-
gences légales. La production d’insectes et l’ali-
mentation des animaux sur base d’insectes 
sont donc en principe aussi sûres que les autres 
aliments pour animaux. Le degré d’acceptation 
de ce type d’alimentation auprès des agricul-
teurs et des consommateurs peut être une li-
mite quant à l’utilisation des insectes en ali-
mentation animale. L’alimentation animale sur 

base de protéines est néanmoins une source de 
protéines très riche qu’il importe de développer 
davantage à l’avenir, rentrant parfaitement 
dans le contexte de mise en place d’une straté-
gie d’autonomie protéique en Europe.
ad 5) La législation européenne est en 
constante évolution et elle couvre déjà mainte-
nant la production et la transformation d’in-
sectes, les aliments contenant des insectes ou 
protéines transformées d’insectes, ainsi que 
l’alimentation des animaux avec des insectes.
ad 6) Il n’y a pas d’importations directes d’in-
sectes (en tant que « feed ») à partir de pays 
tiers vers le Luxembourg et nous ne disposons 
pas d’informations sur d’éventuelles importa-
tions d’insectes vers l’Union européenne.

Question 0780 (12.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant la taxe sur le 
kérosène :
D’Thema vun der Besteierung vum Kerosinver-
brauch war bei den Europawahlen ee grousse 
Sujet. Hei hunn déi dräi Regierungsparteie sech 
an engem Questionnaire vum Mouveco fir eng 
Besteierung vum Kerosinverbrauch ausge-
schwat. Aktuell existéieren an der Europäescher 
Unioun keng verflichtend Steieren op de Kero-
sinverbrauch. An am EU-Ministerrot vum 6. 
Juni huet déi lëtzebuergesch Delegatioun ee 
Punkt abruecht mam Titel „Bekämpfung von 
Treibhausgasemissionen und Verkehrsüberlas-
tung durch Preisgestaltung im Luftfahrtsektor - 
Informationen der luxemburgischen Delega-
tion“. D’Dokument erwäänt hei d’Besteierung 
vum Kerosin als eng méiglech Optioun.
An deem Zesummenhang wéilt ech de Minis-
tere fir Energie, Mobilitéit an Ëmwelt, Klima an 
nohalteg Entwécklung dës Froe stellen:
1. Wäert d’Regierung sech fir eng Besteierung 
vum Kerosinverbrauch an der EU asetzen?
2. Am Rapport vum Ministerrot steet weider-
hin, dass et ausser Fro stéing, d’Mobilitéit vun 
den EU-Bierger ze reduzéieren. Kann d’Regie-
rung versécheren, dass potenziell Ëmweltmesu-
ren an déi dovun ausgoend potenziell Präiser-
héijungen d’Mobilitéit vu sozioekonomesch 
méi schwaachen EU-Bierger net beanträchtege 
wäerten?
3. Huet d’Regierung schonn Zeenarien opge-
stallt, wéi eng Kerosinsteier (oder eng aner 
Mesure nom Pollueur-payeur-Prinzip) d’Aktivi-
téite vun der lëtzebuergescher Loftfaart bean-
träch tege géif?
- Falls jo, wat wären d’Konsequenze fir de Pas-
sagéier- a Cargoverkéier um Findel?
- Falls neen, wär et net opportun, an nächster 
Zäit esou Analysen an Optrag ze ginn, fir pre-
paréiert un d’Saachen erunzegoen?
4. Strieft d’Regierung ee Réckgang vun de Pas-
sagéierzuelen um Findel un?
Réponse commune (24.07.2019) de M. 
Claude Turmes, Ministre de l’Énergie, de 
M. François Bausch, Ministre de la Mobilité et 
des Travaux publics, et de Mme Carole 
Dieschbourg, Ministre de l’Environnement, du 
Climat et du Développement durable :
ad 1. Nodeems déi hollännesch Delegatioun an 
der Formatioun ECOFIN an déi belsch an der 
Formatioun ENVI vum Conseil de Sujet vun der 
Tarifikatioun vun der Aviatioun op den Agenda 
gesat hunn, huet de Minister François Bausch 
an der Formatioun Transport de 6. Juni 2019 
een „Point Divers“ iwwert dëst Thema ugefrot. 
D’Haaptzil vun der Lëtzebuerger Demarche 
war folgend: D’EU-Ministeren, déi zoustänneg 
si fir d’Aviatioun, solle sech och dem Sujet 
unhuelen an doriwwer diskutéieren.
D’Lëtzebuerger Regierung ass der Meenung, 
dass an der EU dréngend muss iwwert d’Perti-
nenz vun enger eventueller Tarifikatioun an zu 
der Form vun esou enger Tarifikatioun (Emis-
siounshandel, Kerosinsteier, Taxen op de Fluch-
billjee oder op de Fluch) geschwat ginn.
ad 2. De Minister Bausch huet sech am Minis-
terrot de 6. Juni 2019 fir eng europäesch Léi-
sung fir d’Besteierung vum Kerosin ausge-
schwat an huet awer och gesot, datt d’Mobili-
téit net soll verschlechtert ginn, an huet op Al-
ternativen zum Fluchverkéier (z. B.: e gudden, 
qualitativen europäeschen Zuchreseau fir kuerz 
a mëttel Distanzen) verwisen. Et ass d’Positioun 
vun der Regierung, datt d’Externalitéite vun de 
verschiddenen Transportmëttele solle korrekt 
berücksichtegt ginn a sech an dem ent sprie-
chen de Präis erëmspigelen.
ad 3. D’Europäesch Kommissioun huet eng 
Etüd zu dësem Thema erstelle gelooss. D’Re-
gierung huet aktuell nach keng eegen Impakt-
etüd vu verschiddenen Zeenarien erstallt.
ad 4. D’Regierung ass en faveur vun enger eu-
ropäescher Steier, fir den Ëmwelt- a Klimaim-

BUDGET DE L’ÉTAT

Le budget de l’État est une loi 
autorisant les recettes et 
dépenses de l’État pendant une 
année, appelée exercice 
budgétaire. Le budget est 
présenté sous forme de tableau 
évaluatif des recettes et des 
dépenses.
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pakter vum extreme Wuesstum vum Fluchver-
kéier entgéintzewierken.

Question 0781 (12.06.2019) de Mmes 
 Martine Hansen et Françoise Hetto-
Gaasch (CSV) concernant l’éducation pré-
coce :
L’éducation précoce a été introduite progressi-
vement à partir de 1998 et a dû être proposée 
dans toutes les communes à partir de 2009. 
Facultative, elle est destinée aux enfants ayant 
atteint l’âge de trois ans et s’inscrit dans le 
contexte d’une meilleure socialisation des en-
fants ainsi que d’une bonne acculturation des 
enfants immigrés. Selon les informations de la 
presse il s’avère que certaines communes 
voient leur taux d’inscription à l’éducation pré-
coce stagner voire décliner.
Dans ce contexte, nous voulons poser les 
 questions suivantes à Monsieur le Ministre de 
l’Éducation nationale, de l’Enfance et de la 
 Jeunesse :
1) Monsieur le Ministre peut-il nous confirmer 
ces informations ?
2) Dans l’affirmative, quelles communes et ré-
gions sont les plus concernées ?
3) Quelles en sont les raisons ?
4) Cette stagnation, voire réduction des ins-
criptions à l’éducation précoce est-elle due à 
l’offre gratuite proposée par des structures 
d’accueil privées ?
5) Quelle est la position de Monsieur le Mi-
nistre de l’Éducation face à cette évolution ?
6) Est-ce que la mission éducative, telle que 
prévue au précoce, est aussi assurée et garantie 
dans les structures d’accueil privées ?
7) Dans l’affirmative, de quelle manière ?
8) Dans la négative, le ministre ne juge-t-il pas 
cette situation comme problématique ?
Réponse (24.07.2019) de M. Claude 
Meisch, Ministre de l’Éducation nationale, de 
l’Enfance et de la Jeunesse :
L’éducation précoce est une offre pédagogique 
publique à caractère facultatif dont l’organisa-
tion revient aux communes. Depuis 2009, l’en-
semble des communes luxembourgeoises se 
trouve dans l’obligation d’offrir des classes de 
l’éducation précoce, alors que certaines com-
munes n’offrent pas l’ensemble des plages 
hebdomadaires dont le maximum est limité à 
huit : cinq pendant les matinées (du lundi au 
vendredi) et trois pendant les après-midis 
(lundi, mercredi et vendredi).
L’offre au niveau des plages horaires dépend 
ainsi des communes qui organisent l’éducation 
précoce dans le cadre de l’autonomie commu-
nale. Il en va de même du niveau de collabora-
tion entre les classes de l’éducation précoce et 
les maisons relais qui peut varier d’une com-
mune à l’autre. C’est dans ce contexte que 
mon ministère a commencé à encourager les 
projets d’infrastructures qui intègrent éduca-
tion précoce et maison relais dans un même 
bâtiment, et ce afin de créer des phases de 
transition souples entre les différents espaces 
d’apprentissage et de vie et d’offrir aux enfants 
un déroulement journalier mieux adapté à leurs 
besoins.
ad 1) Pour ce qui est de la fréquentation de 
l’éducation précoce pour les années scolaires 
2013-2014 à 2017-2018, les données in-
diquent un taux d’inscription en hausse pour 
environ 59 % des communes et syndicats sco-
laires. 42 % d’entre eux connaissent une 
hausse supérieure à 10 % et 23 % une hausse 
supérieure à 20 %. Environ 41 % des com-
munes et syndicats scolaires notent une baisse 
du taux d’inscription qui, pour 46 % d’entre 
eux, est supérieure à 10 % et pour 18 % supé-
rieure à 20 %.
ad 2) Au vu des chiffres relatifs aux taux d’ins-
cription des années scolaires analysées, il 
s’avère difficile, voire impossible de tirer des 
conclusions d’ordre plus général. Alors que la 
baisse du taux d’inscription concerne aussi bien 
des communes de petite taille que celles à po-
pulation plus importante, des régions rurales 
aussi bien que des régions urbaines, on peut 
cependant supposer qu’elle concerne avant 
tout des communes n’offrant pas l’ensemble 
des plages hebdomadaires et celles où les pos-
sibilités d’encadrement complémentaires à 
l’école, offertes par les structures d’éducation 
et d’accueil, s’avèrent encore limitées.
ad 3) + 5) Chaque classe d’éducation précoce 
peut être constituée d’un ou de plusieurs 
groupes d’enfants. J’aimerais rappeler dans ce 
contexte que l’éducation précoce est une offre 
facultative, nullement touchée par l’obligation 
scolaire. Par conséquent, les groupes sont à 
chaque fois constitués en fonction de la de-

mande des parents, ce qui explique - du moins 
en partie - les fluctuations d’une année scolaire 
à l’autre. Les parents maintiennent et maintien-
dront la possibilité d’assurer eux-mêmes l’édu-
cation de leur enfant sans ayant recours ni à 
l’éducation précoce ni à une structure d’accueil 
privée. De plus, pour bon nombre de parents, 
la décision d’inscrire leur enfant dans une 
classe d’éducation précoce est inextricable-
ment liée aux possibilités d’encadrement of-
fertes par les structures d’éducation et d’ac-
cueil. De ce fait et dans le souci de respecter au 
mieux les besoins fondamentaux des jeunes 
enfants et de leur conférer orientation, stabilité 
et confiance, mon ministère encourage le rap-
prochement, et par là la collaboration des ac-
teurs des différentes institutions.
ad 4) Vu ce qui précède, l’offre gratuite des ser-
vices d’éducation et d’accueil pour jeunes en-
fants n’a guère d’impact négatif sur les inscrip-
tions à l’éducation précoce.
ad 6), 7) + 8) La mission éducative des services 
d’éducation et d’accueil pour jeunes enfants, 
prestataires du chèque-service accueil, est arrê-
tée par le règlement grand-ducal du 28 juillet 
2017 portant établissement du cadre de réfé-
rence national « Éducation non formelle des 
enfants et des jeunes ». Les services précités 
sont soumis au dispositif qualité prévu par la loi 
jeunesse et contrôlés à intervalles réguliers par 
les agents régionaux « jeunesse » du Service 
national de la jeunesse (SNJ).

Question 0782 (13.06.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant le personnel 
soignant :
Dans un éditorial paru récemment dans un 
grand quotidien luxembourgeois l’on prétend, 
concernant le personnel soignant dans nos hô-
pitaux, que « la moitié du personnel ne tra-
vaille plus auprès du lit du malade ». Plus loin 
dans le même article, le président du Syndicat 
des médecins est d’avis que sur un médecin 
hospitalier viendraient dix employés, alors qu’à 
l’étranger cette relation serait d’un sur cinq.
- J’aimerais savoir de Monsieur le Ministre si les 
informations précitées correspondent à la réa-
lité ou dans la négative quels sont les chiffres 
qui reflètent la réalité dans nos hôpitaux.
Réponse (11.07.2019) de M. Étienne 
Schneider, Ministre de la Santé :
Il est difficile de commenter des chiffres dont la 
source n’est pas définie. Il serait nécessaire de 
connaître la méthodologie de recueil des don-
nées ainsi que le contexte.
Comme il est précisé dans un document de 
l’Association des médecins et médecins-den-
tistes (AMMD) intitulé « Système de santé 
conventionnel ou médecine étatique ? Analyse 
de l’accord de coalition 2018-2023 » : « Le sec-
teur hospitalier compte 8.739 salariés contre 
seulement 4.469 ETP pour le nombre de pro-
fessions de santé non-médecins »1.
Dans son rapport général 2018, l’Inspection 
générale de la sécurité sociale (IGSS) ne détaille 
pas ces statistiques et il n’est pas possible 
d’analyser le nombre de salariés soignants oc-
cupé essentiellement à réaliser des actes/soins 
auprès de patients du nombre de salariés oc-
cupé principalement à des tâches administra-
tives ou logistiques.
Afin de pouvoir commenter ces statistiques de 
manière appropriée, il serait nécessaire de dis-
poser de données détaillant le nombre de per-
sonnel soignant, occupé au lit du patient, du 
nombre de personnel logistique ou administra-
tif.
Pour cela une évaluation adaptée à la réalité 
quotidienne des établissements hospitaliers se-
rait nécessaire. En ce qui concerne le ratio de 
« dix employés par médecin hospitalier au 
Luxembourg, contre cinq sur un à l’étranger » 
il est difficile de le commenter vu le manque 
d’informations concernant la catégorie « em-
ployés ».
Le travail hospitalier a fortement évolué ces 
dernières années. Les contraintes administra-
tives et de management sont plus importantes 
et aujourd’hui de nombreuses personnes sont 
employées dans les hôpitaux pour des tâches 
non médicales comme la logistique ou la ges-
tion administrative. Outre la nécessaire maîtrise 
des dépenses de santé, ces contraintes ont 
aussi permis de structurer et systématiser l’offre 
de soins afin de répondre aux besoins de la po-
pulation et garantir la qualité et la sécurité de 
prise en charge proposées aux patients. Par 
exemple, les besoins de collecte d’information 
tant à visée de facturation que pour les statis-
tiques d’utilisation des soins pour la program-

1 IGSS : Rapport général sur la sécurité sociale 2018, 
pages 37-39

mation et planification des ressources médi-
cales ou les données épidémiologiques néces-
saires à l’établissement de politiques de santé 
adaptées aux besoins de la population néces-
sitent d’employer des personnes qui ne soi-
gnent pas directement les malades. Les déve-
loppements digitaux ont également accru les 
be soins en personnel non directement soi-
gnants ou médicaux. Ces développements faci-
litent par la suite la prise en charge des patients 
grâce à la mise à disposition de l’information 
qui peut être partagée. Les patients sont plus 
souvent atteints de maladies chroniques ou 
présentent des problèmes psychosociaux que 
l’on aborde aussi dans leur globalité plus com-
plexe qu’auparavant et avec des équipes pluri-
disciplinaires qui ne se réunissent pas nécessai-
rement au lit des malades. Les séjours hospita-
liers se sont également raccourcis (virage am-
bulatoire) ce qui amène une prise en charge 
avec sans doute des contacts plus limités pour 
chaque intervenant autour d’un patient, de 
même qu’une nécessaire intégration et coordi-
nation des soins qui se fait en partie à distance 
du patient.
Cette évolution de l’organisation de la méde-
cine hospitalière est retrouvée dans tous les 
pays européens. Nous ne disposons pas de 
données qui nous permettent de nous compa-
rer aux pays avoisinants ou même au reste de 
l’Europe sauf en termes de densité médicale ou 
infirmière. À ce sujet, les dernières comparai-
sons issues du « Panorama de la santé 2017 : 
les indicateurs de l’OCDE2 » montrent que le 
ratio d’infirmiers pour 1.000 habitants du 
Luxembourg en 2015 était de 11,9, celui de 
l’Allemagne de 14,3, alors que la Belgique avait 
un ratio de 10,8 et la France de 9,9. Ce ratio 
était bien au-dessus du ratio moyen des 35 
pays de l’OCDE ayant participé à la comparai-
son qui était de neuf infirmiers pour 1.000 ha-
bitants.
La comparaison du ratio du nombre d’infir-
miers par rapport au nombre de médecins en 
2015 montre que le Luxembourg avait un ratio 
de 4,1 infirmiers par médecin, inférieur à celui 
de la Suisse (4,3), mais supérieur à celui de la 
Belgique (3,6), de l’Allemagne (3,2) et de la 
France (3), alors que le ratio moyen des 35 
pays de l’OCDE participant à la comparaison 
était de 2,8.
Le Luxembourg bénéficie donc d’une dotation 
en infirmiers plus élevée que celle des pays 
frontaliers, mais comme mentionné plus haut, 
une analyse détaillée des charges de travail des 
infirmiers devrait être réalisée, les attributions 
n’étant pas toujours identiques entre les pays 
de même que l’organisation de l’offre hospita-
lière (p. ex. ratio infirmier aides-soignants va-
riable selon les pays).
Il faut aussi rappeler qu’au Luxembourg, la FHL 
est dotée d’une commission des normes qui 
veille à ce que le ratio soignants/charge de tra-
vail reste dans des limites permettant des soins 
de qualité et selon les attributions telles que 
définies par la loi.
Dans ce contexte, il est important d’assurer 
une utilisation efficace des ressources dispo-
nibles et éviter le « gaspillage » du person- 
nel tant médical que soignant à des tâches 
 administratives et logistiques inutiles qui ne 
contribuent pas directement ou indirecte- 
ment à la qualité de la prise en charge des pa-
tients.

Question 0783 (13.06.2019) de M. Max 
Hahn (DP) concernant les feux tricolores 
équipés d’un compte à rebours :
Les feux tricolores équipés d’un compte à re-
bours, indiquant le temps jusqu’au prochain 
changement de feu, sont utilisés d’ores et déjà 
dans de nombreuses villes étrangères en raison 
des avantages qu’ils offrent pour les automobi-
listes et la gestion de la circulation. Parmi ceux 
comptent par exemple une augmentation de la 
sécurité routière ainsi qu’une réduction des 
émissions lors des temps d’attente devant les 
feux tricolores en incitant les automobilistes 
d’éteindre le moteur.
Dans ce contexte, j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de la Mobilité 
et des Travaux publics :
- Monsieur le Ministre est-il d’avis que l’installa-
tion de tels systèmes pourrait avoir un impact 
positif sur la sécurité routière ainsi que la qua-
lité d’air dans les agglomérations ?
- Dans l’affirmative, Monsieur le Ministre en-
tend-il équiper les croisements des routes na-
tionales de tels systèmes ?

2 OCDE (2017), Panorama de la sante 2017 : Les in-
dicateurs de l’OCDE, Editions OCDE, Paris. http://
dx,doi.org/10.1787/health_glance-2017-fr

Réponse (18.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
En ce qui concerne tout d’abord l’impact sur la 
sécurité routière d’installations de feux lumi-
neux à décompte, je renvoie à mes réponses 
aux questions parlementaires similaires n° 0998 
du 10 novembre 2010 de Monsieur le Député 
Gilles Roth, n° 3465 du 20 novembre 2017 de 
Messieurs les Députés Yves Cruchten et Roger 
Negri et n° 4012 du 21 août 2018 de Madame 
la Députée Claudine Konsbruck, dont les ré-
ponses se résument comme suit :
Le Code de la route s’exprime sur la significa-
tion en matière de priorité des signaux lumi-
neux dont il est fait usage pour régler la circu-
lation. Les signaux colorés lumineux peuvent 
être de couleur verte, orange ou rouge. Les 
 signaux blancs s’adressent aux conducteurs de 
véhicules du transport public.
Les installations avec affichage d’un compte à 
rebours affichent la durée restante de la phase 
actuelle (vert ou rouge) jusqu’au changement 
à la prochaine phase. Cet affichage peut 
s’adresser tant au trafic motorisé qu’aux pié-
tons et cyclistes.
Lorsque l’affichage d’un compte à rebours n’al-
tère pas le fonctionnement, ni la signification 
des feux lumineux utilisés pour régler la circula-
tion, son emploi n’est pas contraire aux dis-
positions réglementaires.
Les incidences sur le comportement des usa-
gers de la route lors de l’affichage du temps 
restant aux signaux lumineux furent examinées 
scientifiquement dans plusieurs études et les 
résultats sont plutôt mitigés. Généralement, les 
résultats pour un compteur à rebours s’adres-
sant aux piétons étaient positifs et le nombre 
des infractions aux feux rouges baissait environ 
d’un tiers.
Cependant, l’utilisation systématique de feux 
lumineux à décompte est déconseillée et l’uti-
lité de tels signaux en rapport avec la sécurité 
routière devrait être vérifiée au cas par cas et 
peut varier en fonction du système de feux de 
signalisation automatisé ou dynamique. D’ail-
leurs il est déconseillé d’utiliser des feux avec 
indication de la durée restante en chiffres, mais 
d’avoir recours plutôt à un modèle d’indicateur 
qualitatif, tel qu’utilisé aux Pays-Bas, qui per-
met plus de souplesse au niveau de la pro-
grammation des installations de feux lumineux.
Au sujet de l’impact sur la qualité de l’air dans 
les agglomérations, une campagne de mesu-
rage du NO2 dans l’air ambiant dans le cadre 
du pacte climat a été menée en 2018 et des 
mesures, sur base de la stratégie MoDu 2.0, du 
Programme national de qualité de l’air et du 
Pacte climat - qualité de l’air ont été proposées 
afin de réduire l’impact du trafic routier. Ana-
logue au système « arrêt et redémarrage auto-
matique du moteur » d’un véhicule automo-
teur, l’équipement des feux tricolores d’un 
compte à rebours pourrait contribuer à écono-
miser du carburant et réduire ainsi la pollution 
aux feux rouges en incitant les automobilistes à 
éteindre le moteur de leur véhicule.
Dans le cadre des projets de feux tricolores gé-
rés par l’Administration des ponts et chaussées, 
cette possibilité sera évaluée au cas par cas, en 
fonction de la situation qui se présente.

Question 0785 (14.06.2019) de M. Roy 
 Reding (ADR) concernant la base légale du 
fichier central de la Police grand-ducale :
Laut engem „Tageblatt“-Artikel vun haut hätt 
den „fichier central“ bei der Police eng (wann 
och bedenklech respektiv diskutabel) „base lé-
gale“ gehat op Basis vun engem Arrêté vun 
1992, deen awer spéitstens zanter Juni 2018 
net méi a Kraaft war. Dëst wier och net 
méiglech gewiescht op der Basis vun der EU-
Dateschutzdirektiv, déi zanter Mee 2018 a 
Kraaft ass.
1. Laut mengen Informatioune gëtt et en „Da-
teschutzbeoptraagten“ bei der Police. Wéi or-
ganiséiert dee seng Aarbecht? Ass him net 
opgefall, datt en „fichier central“ ouni „base lé-
gale“ gefouert gouf? Huet hien ni an dësem 
Sënn e Rapport gemaach, respektiv dës Tat-
saach an engem Rapport ernimmt?
2. Wann neen, firwat war hien der Meenung, 
datt den „fichier central“ kee Problem a puncto 
Dateschutz géif duerstellen?
3. De Parquet huet och zanterdeem Zougrëff 
gehat a geholl op dee Fichier. Ass dat net eng 
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Infraktioun zum Dateschutzgesetz? Wéi erkläert 
sech de Justizminister, datt dëse graven Ëm-
stand kengem opgefall ass, an dat ausgerechent 
bei där Autoritéit, déi zoustänneg ass, fir Infrak-
tioune géint Gesetzer ze poursuivéieren?
4. Wéi eng Konsequenze gedenkt de Justizmi-
nister aus dësem Constat ze zéien?
Réponse commune (10.07.2019) de M. 
 Félix Braz, Ministre de la Justice, et de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure :
Den Här Deputéierte bezitt sech a senger Intro-
duktioun op en Artikel aus der Press, wat déi le-
gal Basis vum „fichier central“ betrëfft. Mir sinn 
an eiser Äntwert vum 17. Juni op d’parlamen-
taresch Fro N° 0752 in extenso op den Histo-
rique vum Fichier central agaangen a verwei-
sen deemno op dës Äntwert.
ad 1. + 2. D’Dateschutzgesetz vum 1. August 
2018 huet d’Ernennung vun engem Date-
schutzbeoptraagten (DPO) obligatoresch ge-
maach. D’Missioune vum DPO sinn am Arti-
kel 33 vum Dateschutzgesetz vum 1. August 
2018 an am Artikel 39 vum RGPD festgehalen.
D’Police huet een DPO scho mat Effet op den 
1. Juli 2018 agestallt.
Den DPO muss ëmmer kënne senger Funktioun 
nokommen, wat net duerch aner Aufgaben 
däerf verhënnert ginn.
Den DPO huet sech fir d’Éischt mol missen a 
seng Funktioun eraschaffen, notamment wat 
déi verschidden Traitementer vun der Police, 
de Lien zur Procédure pénale an der Coopéra-
tion pénale internationale souwéi och de Fonc-
tionnement vun der Police selwer betrëfft.
Eng vun den éischten Tâchen, déi den DPO 
sech ginn huet, war eng Mention légale betref-
fend den Dateschutz auszeschaffen, déi um In-
ternetsite vun der Police publizéiert gouf.
Des Weidere goufen och Prozedure festge-
luecht, wéi d’Bierger kënnen hir Rechter gel-
tend maachen („droit d’accès“, „droit de recti-
fication“ an „droit à l’effacement“), déi och um 
Internetsite vun der Police publizéiert sinn.
Den DPO leet ee Groupe de travail en matière 
de protection des données, wou e sech mat 
sämtleche concernéierte Servicer concertéiert, 
respektiv iwwer Problematiken auserneesetzt, 
notamment wat den operationelle Volet ube-
laangt, well een deen net vum Dateschutz 
trenne kann.
Des Weideren elaboréiert en intern Prescrip-
tiounen, an deenen d’Traitementer vun der Po-
lice beschriwwe ginn.
Den DPO ass der Meenung, datt eng Base 
 légale fir de Fichier central besteet.
ad 3. + 4. Wéi schonn an der Äntwert op déi 
parlamentaresch Ufro N° 0752 richteggestallt 
gouf, huet de Parquet keen Zougrëff op de 
 Fichier central vun der Police. Allerdéngs kann 
d’Police dem Parquet Informatiounen aus dem 
Fichier central matdeelen am Kader vun de ge-
setzlech festgeluechte Missioune vun der Po-
lice.
Opgrond vun der Äntwert op déi 3. Fro 
eriwwregt sech eng Äntwert op déi 4. Fro.

Question 0786 (14.06.2019) de M. Yves 
Cruchten (LSAP) concernant le système de 
sécurité « European Rail Traffic Manage-
ment System » :
D’après plusieurs articles de presse seules 
quatre rames de TER circulant sur la ligne 
Nancy–Metz–Luxembourg seraient à ce jour 
équipées du système de sécurité « European 
Rail Traffic Management System » (ERTMS). La 
SNCF aurait jusqu’au 1er janvier « pour rectifier 
le tir », le Luxembourg ne comptant plus laisser 
circuler les TER sans ERTMS sur son territoire. 
Or, d’après la secrétaire régionale de la CFDT 
au Ceser Grand Est citée dans un article paru 
sur 5minutes.rtl.lu, seules dix rames seraient 
prêtes, i. e. équipées du système ERTMS, d’ici 
décembre.
Dès lors, je me permets de poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de la Mobilité 
et des Travaux publics :
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer l’infor-
mation que le Luxembourg ne laisse plus circu-
ler de trains non équipés du système ERTMS 
sur son réseau à partir de 2020 ?
- Monsieur le Ministre peut-il confirmer l’infor-
mation qu’à ce jour seules quatre rames de TER 

circulant sur la ligne Nancy–Metz–Luxembourg 
sont équipées du système ERTMS et que d’ici 
décembre elles ne seront qu’au nombre de 
dix ?
- Dans l’affirmative, sachant que cette ligne est 
déjà saturée aux heures de pointe, quelles 
conséquences cette situation engendrera-t-elle 
à partir du 1er janvier prochain sur le transport 
des passagers sur la ligne Nancy–Metz–Luxem-
bourg ?
- Quelles solutions sont envisagées pour résou-
dre ce problème ? Est-ce que dans ce contexte, 
Monsieur le Ministre respectivement les CFL 
sont en contact avec les autorités compétentes 
françaises ?
- Le cas échéant, est-il envisageable que des 
trains non équipés du système ERTMS circulent 
sur le réseau luxembourgeois après le 1er jan-
vier 2020, sachant que cette situation poserait 
un risque accru pour la sécurité ?
Réponse (18.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
Le système européen de contrôle des trains (en 
abrégé ETCS, sigle de « European Train Control 
System ») est un système européen de signali-
sation ferroviaire associé au contrôle de vitesse. 
C’est une composante du système européen de 
gestion du trafic ferroviaire (en abrégé ERTMS, 
sigle de « European Rail Traffic Management 
System ») qui est prévu pour remplacer le 
grand nombre de systèmes nationaux de signa-
lisations au sol, de systèmes de répétition des 
signaux et de signalisation en cabine actuelle-
ment utilisés sur les différents réseaux de che-
mins de fer européens. Ce système permet un 
passage optimisé des frontières tout en garan-
tissant la sécurité des circulations.
Il s’agit donc en l’occurrence d’un sujet et 
d’une question de sécurité ferroviaire dont la 
décision est à prendre par l’Autorité nationale 
de sécurité compétente en matière de sécurité 
ferroviaire.
Dans ce contexte, je me permets de rappeler 
les actions syndicales des grévistes de la SNCF, 
et les perturbations en résultant pour les dépla-
cements quotidiens des navetteurs, qui récla-
maient un surplus de sécurité suite à l’accident 
du 14 février 2017.
Tout en saluant les efforts entrepris par la Ré-
gion Grand Est depuis sa création en 2016 
pour équiper les 25 rames françaises du sys-
tème de sécurité européen ETCS, je me per-
mets toutefois de rappeler qu’il avait été ga-
ranti à l’époque à la SNCF de pouvoir circuler 
avec Memor II+ encore pendant dix ans après 
la mise en service de la ligne à grande vitesse 
Est-européenne qui a eu lieu en juin 2007.
Ainsi, la date de mise hors service du système 
Memor II+ sur le réseau ferré luxembourgeois, 
et l’obligation de circuler en ETCS, avait-t-elle 
déjà été fixée initialement en 2005 au 1er juillet 
2017. Donc avec un préavis très long de douze 
ans.
Suivant les prévisions de la SNCF, douze des 25 
automotrices françaises seront équipées en 
ETCS au 1er janvier 2020. Un plan de transport 
tenant compte de cette contrainte est en train 
d’être mis en place par la SNCF et les CFL.
En référence à la loi modifiée du 22 juillet 2009 
relative à la sécurité ferroviaire, l’Administration 
des chemins de fer (ACF) a pour mission le 
maintien et l’amélioration du niveau de sécu-
rité dans le domaine ferroviaire en conformité 
avec les dispositions nationales et internatio-
nales applicables tout en exécutant cette mis-
sion de manière ouverte, non discriminatoire et 
transparente.
Considérant les décisions prises aux niveaux 
national et européen à la fin de l’année 1999 et 
au début des années 2000 visant une améliora-
tion de la sécurité ferroviaire et une augmenta-
tion de l’interopérabilité du système ferroviaire, 
le système Memor II+, système d’aide à la 
conduite, était considéré dès son introduction 
comme système transitoire en attendant la 
mise en place de l’ETCS.
Cette position a d’ailleurs été communiquée à 
plusieurs reprises à la Commission européenne 
dans le cadre du Plan national de mise en 
œuvre d’ERTMS et aux utilisateurs de l’infra-
structure ferroviaire nationale.
Depuis le 1er juillet 2017, le système ETCS est le 
seul système accepté sur le réseau ferré luxem-
bourgeois (RFL). Toutefois des dérogations de 
date à ce principe ont dû être prévues jusqu’au 
30 juin 2021 du fait du retard en équipement 
du matériel roulant de certaines entreprises fer-
roviaires.
Suite à l’accident mortel du 14 février 2017 sur 
la ligne Luxembourg–Bettembourg frontière, la 
fin d’exploitation du système Memor II+ sur le 
RFL a été fixée au 31 décembre 2019. Cette 
décision s’est fondée notamment sur les pre-
mières conclusions de l’Administration des en-

quêtes techniques (AET) constatant entre 
autres une défaillance du système Memor II+.
Depuis cette décision, le Luxembourg se trouve 
de façon répétée sollicité par différents utilisa-
teurs étrangers du RFL pour un report de la 
date d’application à la date initiale du 30 juin 
2021. Leurs demandes sont toujours motivées 
par des retards de mise en conformité de leur 
matériel roulant et des désagréments qu’ils de-
vront faire supporter à leurs clients.
Afin d’évaluer l’impact sur le niveau de sécurité 
du maintien du Memor II+ parallèlement au 
système ETCS, une analyse de risque a été réali-
sée par un bureau suisse sur demande de l’ACF.
Les conclusions se fondent entre autres sur les 
situations dangereuses enregistrées depuis 
2010 et sur la fréquentation du RFL (km-train) 
se répartissant à 90 % pour le transport de 
voyageurs et a 10 % pour le transport de mar-
chandises.
Par rapport à une exploitation du RFL exclusive 
sous ETCS, une dégradation à un niveau de 
danger inacceptable a été mise en évidence 
aux nœuds ferroviaires de Luxembourg et  
de Bettembourg en cas de maintien du 
 Memor II+.
Par conséquent, la décision de suppression du 
système Memor II+ avec effet au 1er janvier 
2020 sur toutes les lignes joignant la gare du 
Luxembourg, y compris la gare de Bettem-
bourg-voyageurs, est maintenue par l’Autorité 
nationale de sécurité (ACF).
Reste alors un seul tronçon du réseau touchant 
les gares de Pétange, d’Esch-sur-Alzette et de 
Bettembourg-marchandises, sur lequel un 
main tien du Memor II+ est acceptable pour 
l’ACF sous condition de la mise en place de 
certaines dispositions et par le gestionnaire 
d’infrastructure et par les entreprises ferro-
viaires.
En effet, le gestionnaire d’infrastructure devra 
mettre en place une surveillance accrue du sys-
tème Memor II+ côté sol (monitoring et entre-
tien).
Les dispositions suivantes devront être cumula-
tivement appliquées par les entreprises ferro-
viaires circulant encore sous Memor II+ sur 
cette partie du réseau :
- mise en place d’une surveillance accrue de 
toute circulation sous Memor II+ (dépouille-
ment des données Memor II+ de chaque train 
dans les plus brefs délais) ;
- respect de leurs engagements quant à l’équi-
pement et à l’exploitation progressive des loco-
motives équipées en ETCS ;
- évitement des transports en transit réalisés 
sous Memor II+ ;
- garantie d’une parfaite connaissance de ligne 
des conducteurs circulant sous Memor II+.
La ligne Pétange–Esch-sur-Alzette–Bettembourg-
marchandises conserve ainsi le Memor II+ à 
titre exceptionnel jusqu’au 31 décembre 2020 
et à la condition préalable avant toute presta-
tion que les entreprises ferroviaires intéressées 
s’engagent à respecter les mesures énumérées 
ci-dessus.
L’ACF exercera sa mission de surveillance à leur 
égard avec le plus grand soin.
Le gestionnaire d’infrastructure désactivera le 
1er janvier 2020 les équipements liés au 
 Memor II+ sur l’ensemble du réseau, excepté le 
tronçon susmentionné.

Question 0787 (14.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant le « fare basis 
code » :
Wann e Passagéier e Vol bucht, dann akzep-
téiert en nieft de generelle Konditioune vun der 
Airline och implizitt déi méi spezifesch Kondi-
tioune vun der sougenannter „Fare Basis“. Dës 
Konditioune reglementéiere pro Segment vun 
engem kompletten Ticket déi genee Konditiou-
nen, wéi zum Beispill Remboursementer, Annu-
latiounspenalitéiten a Restriktiounen.
Dës „Fare Basis“ gesäit de Client op sengem 
„E-Ticket“, respektiv op sengem Pabeiersticket, 
nëmmen als alphanumeresche Code, ouni 
awer de säitelaangen Text, deen derhannert 
stécht, ze kréien. Och sinn dës Texter net per 
Google-Sich ze fannen, mä kënnen nëmmen 
iwwer e spezialiséierte Service consultéiert 
ginn.
An deem Zesummenhang wéilt ech der Minis-
tesch fir Konsumenteschutz dës Froe stellen:
1. Ass d’Madamm Ministesch der Meenung, 
datt et dem Konsumenteschutz entsprécht,  
wa Clientë beim Ofschloss vum Kontrakt net  
all d’Annexe vun engem Kontrakt virleien 
hunn?

2. Am Fall wou op déi éischt Fro mat Nee 
geäntwert gëtt, ass d’Madamm Ministesch der 
Meenung, datt de Client misst zu all Zäit Accès 
zu allen Annexe vu sengem Kontrakt hunn?
3. Op wéi enger legaler Basis kann eng Airline 
Fraise facturéieren, déi dem Client beim Of-
schloss vum Kontrakt net ersiichtlech waren, 
well him d’Annexe vun der „Fare Basis“ gefeelt 
hunn?
4. Ass de Ministère der Meenung, datt, beim 
Kaf vun engem Fluchticket, dem Client all 
d’Konditioune fir Remboursementer, Annula-
tiounspenalitéiten a Restriktioune missten 
trans parent kommunizéiert ginn?
Réponse (15.07.2019) de Mme Paulette 
 Lenert, Ministre de la Protection des consom-
mateurs :
Den honorabelen Deputéierte stellt eng Serie 
Froen iwwert den „Fare Basis Code“. Dëse 
Code ass op de Fluchticketen an E-Ticketen ze 
fannen. Eisem Wëssen no sinn déi Informa-
tiounen, déi an deem Code drastinn, déi 
nämlecht wéi déi, déi de Konsument beim Kaf 
vum Ticket och geliwwert kritt huet. Déi kuerz 
kodifizéiert Duerstellung dovu soll et just dem 
Buedem- a Bordpersonal erméiglechen, Deci-
siounen ze huelen, ouni duerch Säite vu Kondi-
tioune musse sichen ze goen.
Wat déi eenzel Froen ugeet, kann ech dem ho-
norabelen Deputéierte folgend Äntwerte ginn:
ad 1. De Konsument huet op Basis vum Lëtze-
buerger Code de la consommation d’Urecht, 
virum Ofschléisse vun engem Kontrakt all Infor-
matioune betreffend dee Kontrakt ze kréien. 
Des Weidere kann d’Enthale vun dësen Infor-
matiounen eng deloyal kommerziell Praktik 
duerstellen. Klauselen, iwwert déi e Konsument 
net informéiert ginn ass, sinn och laut dem 
Code de la consommation Klauselen, déi ënner 
allen Ëmstänn als abusiv ze betruechte sinn.
ad 2. Just Informatiounen, déi de Konsument 
virum Ofschloss vum Kontrakt kritt huet an déi 
nom Ofschloss confirméiert goufen, zielen och 
zum Kontrakt. De Konsument huet also och 
Accès zu deenen Informatiounen.
ad 3. Den Artikel 23 vum EU-Reglement 
N° 1008/2008 gesäit vir, wéi Fluchgesellschaf-
ten d’Passagéier iwwert d’Präisser informéiere 
mussen. Ännerunge vum Präis sinn des Weide-
ren nëmmen ënner strikte Konditioune méig-
lech, wéi zum Beispill bei enger staarker Erhéi-
jung vum Kerosinspräis.
ad 4. De Lëtzebuerger Code de la consomma-
tion, deen zu engem groussen Deel op EU-
Direktive baséiert, gesäit déi transparent Infor-
matioun iwwert d’Konditioune vun engem 
Kontrakt vir.

Question 0788 (14.06.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant le code du 
ciel :
L’Union européenne s’est dotée d’un « code du 
ciel » pour tous les drones qu’ils soient utilisés à 
des fins professionnelles ou de loisir.
Ce règlement doit entrer en vigueur à partir de 
juillet 2020 et se substituera progressivement 
aux réglementations nationales.
- J’aimerais savoir de Monsieur le Ministre de la 
Mobilité et des Travaux publics quels seront les 
changements majeurs par rapport à la situation 
actuelle au Luxembourg.
- Quelles sont notamment les dispositions 
concernant le survol de zones d’habitations res-
pectivement de zones sensibles telles que les 
aéroports ?
- Quelles sont les dispositions en matière d’en-
registrement des drones ainsi que de leurs pro-
priétaires et du respect de la sphère privée ?
Réponse (12.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
En date du 11 juin 2019, la Commission euro-
péenne a publié deux règlements concernant 
les drones :
- le règlement d’exécution (UE) 2019/947 de la 
Commission du 24 mai 2019 concernant les 
règles et procédures applicables à l’exploitation 
d’aéronefs sans équipage à bord ;
- le règlement délégué (UE) 2019/945 de la 
Commission du 12 mars 2019 relatif aux sys-
tèmes d’aéronefs sans équipage à bord et aux 
exploitants, issus de pays tiers, de systèmes 
d’aéronefs sans équipage à bord.
Les deux règlements entrent en vigueur le 1er 
juillet 2019. Le règlement d’exécution (UE) 
2019/947 sera applicable à partir du 1er juillet 
2020.
Avec cette nouvelle règlementation européenne 
directement applicable au niveau national, le 
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Luxembourg disposera d’un cadre réglemen-
taire complet couvrant les aspects opérationnels 
des évolutions de drones ainsi que les aspects 
techniques des drones eux-mêmes. Il s’agira 
pour le Luxembourg du premier cadre légal 
spécifique concernant les drones, alors qu’ac-
tuellement seules les règles nationales générales 
pour l’aviation civile s’appliquent aux drones.
Le changement majeur consiste en la classifica-
tion de drones suivant trois catégories d’exploi-
tation :
- la catégorie « open » : les drones dans la caté-
gorie « ouverte » ne seront soumis à aucune 
autorisation, ni à une déclaration d’exploitation 
préalable (exploitation à risque le plus faible 
avec des drones avec une masse maximale au 
décollage inférieure à 25 kg).
Par contre, une hauteur maximale générale de 
120 mètres sera fixée pour les évolutions de 
drones dans la catégorie « ouverte » ;
- la catégorie « specific » : les drones dans la 
catégorie « spécifique » nécessiteront une au-
torisation d’exploitation délivrée par l’autorité 
compétente (exploitations avec des drones qui 
ne remplissent pas les exigences de la catégorie 
ouverte et à risque plus élevé) ;
- la catégorie « certified » : les drones dans la 
catégorie « certifiée » nécessiteront la certifica-
tion du drone conformément au règlement 
 délégué ainsi que la certification de l’exploitant 
et, le cas échéant, l’octroi d’une licence au 
 pilote à distance. Les règles détaillant la caté-
gorie « spécifiée » sont en cours d’élaboration 
au niveau européen.
Chaque pilote/opérateur de drone devra avoir 
suivi une formation en ligne et avoir passé avec 
succès un examen théorique (également en 
ligne). Cette formation portera sur la sécurité 
aérienne, l’espace aérien, la réglementation aé-
rienne, les procédures opérationnelles, etc.
En ce qui concerne le survol de zones d’habita-
tions ou de zones sensibles, les textes euro-
péens ne contiennent pas de règles détaillées y 
relatives. Ils prévoient cependant la possibilité 
pour les États membres de définir des zones 
géographiques restreintes pour les drones 
(« no-fly drone zones ») pour raisons de sécu-
rité, de sûreté, de respect de la vie privée et de 
la protection de l’environnement.
Les États membres peuvent exiger l’application 
de conditions particulières pour des activités 
des drones dans ces zones géographiques, y 
 interdire les drones ou même exiger une auto-
risation préalable. Il s’agit donc d’une préroga-
tive nationale des États membres de définir ces 
zones. Le ministère élaborera ensemble avec les 
acteurs concernés une cartographie de ces 
zones restreintes pour les drones.
Sauf pour l’exploitation de drones dans la caté-
gorie « certifiée », les drones ne devront pas 
être enregistrés/immatriculés auprès de l’auto-
rité compétente. Néanmoins, après avoir réussi 
la formation et l’examen en ligne, le pilote/ 
l’opérateur du drone devra être enregistré dans 
une base de données auprès de l’autorité com-
pétente.
Concernant la protection de la vie privée, le 
texte européen ne prévoit pas de dispositions 
spécifiques. Les pilotes/exploitants de drones 
devront respecter les dispositions générales sur 
le respect de la vie privée et la protection des 
données personnelles en vigueur.

Question 0789 (14.06.2019) de Mme 
 Françoise Hetto-Gaasch (CSV) concernant le 
personnel du CGDIS :
Laut eisen Informatioune feelt et a ville CGDISe 
souwuel u berufflechem Personal wei och u 
Benevollen, fir déi deeglech Erausfuerderungen 
ze meeschteren.
An deem Kontext wollt ech folgend Froen un 
d’Madamm Innenministesch stellen:
- Wei vill berufflecht Personal gouf bis elo 
rekrutéiert?
- Wei vill Leit sollen dëst Joer agestallt ginn?
- A wei engen Zentere si si affektéiert ginn?
- Wéi wëll d’Madamm Ministesch de Rekrutéie-
rungsproblem léisen?
- Ass e Joresplang virgesi wéi soll rekrutéiert 
ginn?
- Gesäit d’Regierung vir, sech méi finanziell 
Mëttelen ze ginn, fir de Corps ze verstäerken?
Réponse (17.07.2019) de Mme Taina 
 Bofferding, Ministre de l’Intérieur :
Laut dem Rapport d’activité vum CGDIS, deen 
den 1. Juli 2019 virgestallt gouf, schaffen am 
Moment 488 Beruffspompjeeën an 175 Per-
sounen als technescht an administratiivt Perso-
nal beim CGDIS.

Den nämlechten Dag huet eng Campagne 
ugefaangen, fir 50 zousätzlech Beruffspomp-
jeeën am Cadre de base an aacht Offizéier am 
Cadre supérieur ze rekrutéieren.
Aktuell kann net vun engem Rekrutéierungs-
problem geschwat ginn. Bis elo hu sech ëmmer 
genuch Kandidatinnen a Kandidate gemellt, 
wa Poste vum CGDIS ausgeschriwwe goufen.
Esou wéi d’Gesetz et virgesäit, leet de General-
direkter dem Verwaltungsrot vum CGDIS am 
Hierscht e laangjärege Plang fir de Rekrutement 
vir.
Säit 2013 ass, en Vue vun der Kreatioun vum 
CGDIS, d’Unzuel vu Beruffspompjeeë bei der 
fréierer Verwaltung vun de Rettungsdéngschter 
konsequent erhéicht ginn. Am Zäitraum vun 
2009 bis 2019 goufen hei 211 nei Poste ge-
schaf. Doniewent huet d’Stad Lëtzebuerg 
tëscht 2008 an der Mise en service vum CGDIS 
am Juli 2018, 13 zousätzlech Posten als Beruffs-
pompjee geschaf. Säit dem 1. Juli 2018 huet de 
CGDIS 52 Mataarbechterinnen a Mataarbech-
ter aus dem Gemengesecteur iwwerholl, déi 
zum Deel eng hallef Tâche fir de kommunale 
Pompjeescorps haten an elo vollzäiteg ugestallt 
sinn.
Och an Zukunft wäert d’Regierung, zesumme 
mat de Gemengen, dem CGDIS déi noutwen-
neg finanziell Mëttel zur Verfügung stellen, fir 
kënnen dat Personal anzestellen, dat gebraucht 
gëtt, fir déi deeglech Erausfuerderungen ze 
meeschteren. Dobäi sief och drun erënnert, 
dass de CGDIS bis elo all Asaz konnt meeschte-
ren an dass den 112 op all Uruff eng adequat 
Äntwert konnt ginn.
(Graphique à consulter auprès de l’Administration 
parlementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la 
Chambre - Rôle des affaires - Questions parle-
mentaires - rechercher n° de la question.)

Question 0790 (14.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant la publicité de 
l’agence Luxembourg for Finance :
D’Agence Luxembourg for Finance (LFF) huet 
d’lescht Woch ee Werbevideo verëffentlecht, 
an deem d’Liewen an d’Schaffen op der 
Finanz plaz Lëtzebuerg promouvéiert gëtt. Ën-
nert dem Hashtag #MoveToLux weist de Video 
eng Wealth-Managerin, déi mat engem 4x4 
SUV duerch d’Bëscher rennt an dono op der 
Marie-Astrid bei engem Pättche Wäin verzielt, 
wéi flott d’Liewen zu Lëtzebuerg, bzw. am 
Finanz secteur, ass. De Koalitiounsaccord prie-
degt Nohaltegkeet, sozial Kohäsioun an eng 
responsabel Finanzpolitik.
An deem Zesummenhang wéilt ech de Minis-
tere fir Finanzen, fir Aussenugeleeënheeten an 
Europa a fir Kommunikatioun a Medien dës 
Froe stellen:
1. Wat sinn, an der Regierung hiren Aen, d’Kär-
messagë vun dësem Werbevideo? Ass d’Regie-
rung der Meenung, dass dëse Promotiounsvi-
deo de Grondwäerter vum Koalitiounsaccord 
Rechnung dréit? Falls jo, ënner wéi enger Form?
2. Dovunner ausgoend, dass de Stat um LFF 
bedeelegt ass - wéi een Afloss hat d’Regierung 
op de Contenu vun dësem Promotiounsvideo? 
Verdeedegt d’Regierung d’Aart a Weis, wéi Lët-
zebuerg an dësem Werbevideo duergestallt 
gëtt?
3. Ass de Promotiounsvideo vum LFF zesumme 
mam „Comité de coordination Inspiring 
Luxem  bourg“ ausgeschafft ginn? Ass de Mes-
sage kompatibel mat der Strategie vum Nation 
Branding?
4. Ass d’Regierung der Meenung, datt een am 
Hibléck op déi vum Koalitiounsaccord geprie-
degt Wäerter zousätzlech misst méi Beschei-
denheet a Responsabilitéit als Kärthemen an 
esou Werbecampagnen integréieren?

5. Wéi gesäit fir d’Regierung eng responsabel 
an nohalteg Promotiounspolitik vun der 
Finanz plaz Lëtzebuerg aus?
Réponse commune (02.07.2019) de M. 
Pierre Gramegna, Ministre des Finances, de
M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étran-
gères et européennes, et de M. Xavier Bettel,
Ministre des Communications et des Médias :
D’Agence Luxembourg for Finance (LFF) huet 
de Statut vun engem „Groupement d’intérêt 
économique“ (GIE) als Partenariat tëscht dem 
Privatsecteur an dem Stat. Déi grouss strate-
gesch Linne gi vun de Partner am GIE festge-
luecht, mä dat operationellt Geschäft an d’Ëm-
setze vun Aktiounen a Campagnë sinn d’Res-
ponsabilitéit vun der Agence.
LFF ass 2008 gegrënnt gi mat der Missioun, déi 
positiv Entwécklung vum Finanzsecteur wei-
derzebréngen an nei Creneaue fir d’Finanzplaz 
Lëtzebuerg ze identifizéieren. D’Agence huet 
doriwwer eraus d’Aufgab, ee vun deene wich-
tegste Secteuren an eiser Ekonomie internatio-
nal bekannt ze maachen an och d’Attraktivitéit 
vu Lëtzebuerg fir potenziell Investisseuren an 
hir Employéën ze promovéieren.
Et ass deemno eng Agence mat enger kloer for-
muléierter Missioun, déi sech op de Finanzsec-
teur konzentréiert.
Iwwert d’Finanzplaz eraus, ass d’Diversifika-
tioun an d’Entwécklung vun der Lëtzebuerger 
Wirtschaft eng Prioritéit fir d’Regierung. Fir 
kënnen nohalteg a qualitativ ze wuessen, brau-
chen d’Betriber genuch qualifizéiert Mataar-
bechter. Am Koalitiounsaccord ass dofir och, 
ënner anerem, d’Ausschaffe vun enger nationa-
ler Strategie, fir Talenter op Lëtzebuerg ze 
zéien, virgesinn.
An deem Sënn ass d’Initiativ vun LFF, fir Vi-
deoen iwwert d’Finanzplaz ze produzéieren, 
déi och d’Liewen zu Lëtzebuerg beschreiwen a 
sech un e Public ausserhalb vu Lëtzebuerg 
adresséieren, en ligne mat dëser Strategie vun 
der Regierung. An deem Kontext hat d’Agence 
och schonn d’lescht Joer eng Campagne vun 
zéng Videoe lancéiert, déi verschidde Professio-
neller vun der Finanzplaz weisen, déi hirer Pas-
sioun zu Lëtzebuerg oder an der Groussregioun 
noginn an hiert Liewen zu Lëtzebuerg beschrei-
wen. D’Vertrieder vum Stat an dem Privatsec-
teur am GIE hu béid Initiativen als Gesamtcam-
pagnen ënnerstëtzt.

Question 0791 (17.06.2019) de MM. Gilles 
Roth et Laurent Mosar (CSV) concernant les 
arrêts de la Cour de justice de l’Union 
européenne au sujet de la conservation 
de données :
Le 8 avril 2014 et le 21 décembre 2016, la 
Cour de justice de l’Union européenne a rendu 
plusieurs arrêts déclarant incompatible avec les 
droits inscrits dans la Charte des droits fonda-
mentaux de l’Union européenne la directive 
2006/24/CE du 5 mars 2006 sur la conserva-
tion de données générées ou traitées dans le 
cadre de la fourniture de services de communi-
cations électroniques accessibles au public ou 
de réseaux publics de communications.
La Cour a donné dans ses arrêts des indications 
concrètes au sujet des conditions matérielles et 
procédurales à mettre en place pour assurer le 
respect des droits fondamentaux des citoyens.
La directive en question a été transposée en 
droit national par une loi du 24 juillet 2010 
portant modification des articles 5 et 9 de la loi 
modifiée du 30 mai 2005 concernant la protec-
tion de la vie privée dans le secteur des com-
munications électroniques.
Dans ce contexte, nous voulons poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Ministre de la Jus-
tice :

1) En l’absence d’une modification de la direc-
tive 2006/24/CE, Monsieur le Ministre peut-il 
indiquer quelles mesures ont été prises au 
 niveau national pour assurer le respect des 
droits fondamentaux au niveau de la conserva-
tion des données ?
2) Monsieur le Ministre peut-il garantir que le 
cadre légal national est compatible avec les 
 arrêts de la Cour de justice ? Si non, peut-il 
 indiquer pourquoi le cadre légal n’a pas été 
adapté ?
3) Monsieur le Ministre peut-il assurer que les 
données conservées au niveau national sont 
collectées en respectant les principes énoncés 
dans les arrêts de la Cour de justice et en 
conformité avec les principes inscrits dans la 
Charte des droits fondamentaux de l’Union eu-
ropéenne ?
Question 0813 (21.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant la conserva-
tion de données :
Zu Lëtzebuerg gouf virun der Richtlinn zur Vor-
ratsdatespäicherung (2006/24/EG) schonns 
mam Gesetz vum 30. Mee 2005 eng Vorrats-
datespäicherung vun zwielef Méint agefouert, 
déi den 12. Juli 2007 mat engem neie Gesetz 
vun zwielef op sechs Méint erofgesat gouf.
Am Juli 2010 huet Lëtzebuerg dunn d’Richtlinn 
2006/24/EG transposéiert an dobäi d’Iwwer-
waachung och op E-Mailen an Internetverbin-
dungen ausgedeent.
Zënterhier huet den europäesche Geriichtshaff 
an zwee Uerteeler (2014 an 2016) festgestallt, 
datt d’Richtlinn 2006/24/EG géint d’Grond-
rechter vun de Bierger an der EU verstéisst.
Trotzdeem gouf aus dësen Arrête keng Kon-
sequenze gezunn. D’gesetzlech Basis zu Lëtze-
buerg huet sech zanter 2010 trotz de Verstéiss 
géint d’Grondrechter net méi geännert.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Här 
Justizminister dës Froe stellen:
- Opgeschlësselt no Virworf a Joer: Wéi vill 
Consultatioune gouf et vun Daten, déi op Vor-
rat gespäichert goufen, zanter dem Gesetz 
vum 30. Mee 2005?
- De Professer fir Strofrecht op der lëtzebuerge-
scher Uni sot vis-a-vis vun der Press: „Das ist 
ein rechtswidriger Zustand.“ Wéi steet d’Regie-
rung zu dëser Ausso?
- A wéi vill Fäll (opgeschlësselt no Infraktioun, 
Joer an dem Fait, ob eng Veruerteelung ausge-
schwat gouf oder net) goufe Vorratsdaten an 
engem Geriichtsprozess benotzt?
- Ass d’Regierung dorop virbereet, dass 
d’Awunner vu Lëtzebuerg opgrond vun de 
Grondrechterverstéiss, déi duerch déi aktuell 
Vorratsdatespäicherung geschéien, eng Plainte 
géint de lëtzebuergesche Stat maache kéinten?
- Bis wéini huet d’Regierung vir, d’national Ge-
setzgebung erëm a Konformitéit mat den euro-
päesche Grondrechter ze setzen?
Réponse (18.07.2019) de M. Félix Braz,
Vice-Premier Ministre, Ministre de la Justice :
La directive 2006/24/CE du 5 mars 2006 sur la 
conservation de données a fourni le cadre légal 
et la base de législations interopérables dans les 
28 États membres de l’Union permettant, entre 
autres, une entraide judiciaire structurée par les 
autorités de poursuite concernées. Les infrac-
tions poursuivies pouvant aller jusqu’aux plus 
graves, le cadre légal commun garantit une ap-
plication cohérente des dispositions. Les arrêts 
« Digital rights » du 8 avril 2014 et « Tele2 » du 
21 décembre 2016 de la CJUE ont invalidé la 
directive 2006/24/CE, mais les législations na-
tionales afférentes ont une existence juridique 
propre et distincte et continuent d’exister de 
plein droit dans l’ordonnancement juridique 
interne des États membres. Dans le cadre d’une 
procédure judiciaire, il appartient aux parties 
d’apprécier si elles entendent faire usage des 
moyens et recours prévus. À ce jour, la validité 
de la loi modifiée du 30 mai 2005 n’a pas été 
mise en cause devant les juridictions luxem-
bourgeoises. Les autorités judiciaires ne dis-
posent par ailleurs pas de statistiques relatives à 
l’usage judiciaire de données issues de l’appli-
cation de la loi modifiée du 30 mai 2005.
Au-delà du projet de loi 6763 déposé en janvier 
2015 en réponse à l’arrêt « Digital rights », le 
Gouvernement plaide pour une démarche eu-
ropéenne, la seule à pouvoir rétablir le cadre 
européen commun indispensable entre autres 
à une entraide judiciaire sans faille et stricte-
ment réglementée dans les 28 États membres.
L’accord gouvernemental de décembre 2018 
insiste sur la nécessité d’une démarche euro-
péenne, préférée à des démarches nationales et 
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une fragmentation des législations qui s’en sui-
vrait, en soulignant qu’il « est urgent que 
l’Union européenne se dote de nouvelles règles 
communes conformes à ces arrêts, cette ma-
tière faisant partie de l’espace commun de li-
berté, de sécurité et de justice ».
Cette démarche a été confirmée par la 
Chambre des Députés le 10 juillet 2019 à l’oc-
casion du vote sur une motion introduite par 
les honorables Députés des Piraten proposant à 
l’inverse une démarche nationale, la motion re-
cueillant quatre votes favorables.
L’arrêt « Digital rights » du 8 avril 2014 n’a été 
débattu au Conseil JAI une première fois que 
18 (!) mois plus tard sous présidence luxem-
bourgeoise au deuxième semestre 2015. De-
puis, le Luxembourg a toujours et de façon 
 répétée insisté sur le besoin d’une nouvelle ini-
tiative législative à prendre par la Commission 
européenne en cette matière. Ces efforts parta-
gés avec un nombre croissant d’États membres, 
ont fini par porter leurs fruits : très récemment, 
la Commission européenne vient d’être sollici-
tée par le Conseil JAI (sous présidence rou-
maine) pour entamer enfin une étude exhaus-
tive sur le sujet.
Ces travaux sont engagés et la Direction migra-
tion et affaires intérieures de la Commission eu-
ropéenne vient de convoquer une réunion 
d’experts pour le jeudi 18 juillet. Le Luxem-
bourg y sera représenté par le Ministère de la 
Justice et restera très vigilant sur ce dossier que 
la nouvelle Commission européenne devra 
aborder en priorité dès sa mise en place.

Question 0792 (17.06.2019) de M. Léon 
Gloden (CSV) concernant les distinctions 
honorifiques décernées à l’occasion de la 
fête nationale :
Chaque année, lors de la fête nationale, des 
distinctions honorifiques sont décernées aux ci-
toyens méritants. Les propositions en vue de 
l’obtention d’une distinction honorifique sont 
introduites par le ministère compétent pour le 
secteur d’activité des personnes proposées au 
Service des ordres nationaux du Ministère 
d’État. Ce dernier décide sur la base de critères 
d’attribution des décorations, établis selon des 
règles tenant compte, entre autres, de l’ancien-
neté de service.
D’après un article paru sur lessentiel.lu le 22 
juin 2018, « [l]e Grand-Duc et le Premier Mi-
nistre ont décidé de mettre un frein à l’inflation 
des médailles à partir de cette année [...]. Le 
but est qu’elles redeviennent des décorations 
exceptionnelles ».
D’après mes informations, de nombreuses de-
mandes respectivement propositions en vue de 
l’obtention d’une distinction honorifique ont 
été refusées, alors que les personnes concer-
nées remplissent les critères requis. Selon les 
mêmes informations, le critère de l’ancienneté 
de service aurait été abandonné.
C’est dans ce contexte que j’aimerais poser la 
question suivante à Monsieur le Premier Mi-
nistre, Ministre d’État :
- Monsieur le Ministre peut-il me confirmer que 
de nombreuses demandes respectivement pro-
positions en vue de l’obtention d’une distinc-
tion honorifique ont été refusées et m’en expli-
quer les raisons ?
- Monsieur le Ministre peut-il me confirmer que 
le Gouvernement a décidé de réduire le 
nombre de distinctions honorifiques octroyées 
à l’occasion de la fête nationale et m’en expli-
quer les raisons ?
- Monsieur le Ministre peut-il me dire si les cri-
tères en vue de l’obtention d’une distinction 
honorifique ont été modifiés et m’en préciser 
les détails ?
Réponse (09.07.2019) de M. Xavier Bettel,
Premier Ministre, Ministre d’État :
Dans ce contexte, il y a tout d’abord lieu de se 
référer à la question parlementaire n° 3490 du 
27 novembre 2017 concernant les distinctions 
honorifiques.
La réponse à ladite question parlementaire ex-
pose notamment la réforme opérée par l’arrêté 
grand-ducal du 5 juin 2014 qui a créé une 
commission des distinctions honorifiques 
 auprès du Ministère d’État. Sur base de la 
 proposition de cette commission, un arrêté 
grand-ducal du 16 juillet 2016 a fixé les règles 
d’attribution des distinctions honorifiques ci-
viles.

Depuis 2017, l’octroi des distinctions honori-
fiques se fait sur base de l’arrêté grand-ducal 
précité. Les dispositions y arrêtées prévoient 
notamment un critère d’âge minimum (45 ans) 
et un critère de durée de service minimum (25 
ans). Toute promotion ultérieure ne sera plus 
automatique, mais se fera uniquement sur base 
de mérites distinguables. En outre, il ne pourra 
être dérogé aux critères précités que dans des 
cas exceptionnels.
Les reformes entreprises s’inscrivent dans une 
volonté de mieux valoriser l’octroi d’une telle 
décoration. En effet, dès 2010, une réelle infla-
tion s’est vérifiée dans l’attribution des décora-
tions. Quelque 3.000 décorations étaient attri-
buées annuellement pour une population de 
moins de 600.000 habitants, alors que compa-
rativement, quelque 3.000 légions d’honneurs 
sont attribuées annuellement en France pour 
une population de 68 millions d’habitants 
ou encore quelque 1.000 « Bundesverdienst-
kreu ze » en Allemagne pour une population de 
83 millions d’habitants.
Il convenait de ramener l’attribution des déco-
rations honorifiques à des niveaux plus raison-
nables. Ainsi, en 2019 furent attribuées 1.700 
décorations, contre 2.929 en 2017.
Les propositions de distinctions honorifiques 
qui ne sont pas avisées favorablement le sont 
dans la plupart des cas pour des raisons de 
non-conformité aux critères introduits par la ré-
glementation précitée, ou bien en raison du 
fait que la personne proposée est déjà décorée 
à un niveau plus élevé que proposé, informa-
tion que les proposants ne connaissent pas for-
cément au moment de leur proposition.

Question 0793 (17.06.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant le contrôle 
de l’interdiction de fumer :
La loi antitabac du 13 juin 2017 a introduit l’in-
terdiction de fumer sur les aires de jeux, les en-
ceintes sportives accueillant de jeunes de moins 
de 16 ans pratiquant le sport et dans les voi-
tures transportant des enfants de moins de 
douze ans.
1) J’aimerais savoir de Monsieur le Ministre de 
la Sécurité intérieure si des contrôles concer-
nant le respect de ces dispositions légales ont 
été effectués par la police.
2) Combien d’infractions ont été constatées le 
cas échéant et quelles en ont été les suites ?
3) D’une manière générale, combien de plain-
tes ont été enregistrées en matière de non-res-
pect des interdictions des lois antitabac au 
cours des deux dernières années ?
Réponse (10.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure :
ad 1) Dans le cadre de la loi du 13 juin 2017 
relative à la lutte antitabac, la police fait des 
contrôles sporadiques, soit d’initiative, soit 
suite à des dénonciations, réclamations respec-
tivement plaintes de la part de la population.
La police n’est cependant pas en mesure de 
fournir le chiffre exact des contrôles effectués 
dans le cadre de cette loi, étant donné qu’elle 
ne dispose pas d’un outil de mesurage permet-
tant de quantifier ce type de missions.
ad 2) Au cours des dernières années, un total 
de 45 procès-verbaux (15 en 2017, 21 en 2018 
et 9 en 2019) ainsi que 13 avertissements taxés 
ont été dressés dans le cadre de la loi du 13 
juin 2017 relative à la lutte antitabac. Les pro-
cès-verbaux ont tous été dressés suite à des 
plaintes et transmis au parquet régionalement 
compétent. Le parquet est par ailleurs seul au-
torisé à décider des suites à donner aux procès-
verbaux.
ad 3) Je renvoie à la réponse sous ad 2).

Question 0795 (17.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant le nouveau ra-
dar à l’Aéroport de Luxembourg :
Wéi d’Administration de la navigation aérienne 
(ANA) den 11. Juni matgedeelt huet, ass den 
Upgrade vum sougenannten Air Traffic Control 
System (ATC) mat Succès iwwert d’Bün 
gaangen. Trotzdeem konnt een, wéi ugekën-
negt, och an den Deeg no der Ëmstellung nach 
vu Verzögerungen am Fluchverkéier liesen an 
héieren.
Wärend d’Noutwennegkeet vun engem Up-
grade vum ATC net a Fro gestallt gëtt, stellen 
sech eng Rei Froen zur zäitlecher Opportuni-
téit.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Mi-
nister fir Mobilitéit dës Froe stellen:

- Wéi vill Fluchbewegunge verzeechent de Fin-
del pro Mount (opgeschlësselt op déi lescht 
fënnef Joer an no Cargo, Passagéierlinieflich an 
Charter- oder Privatvollen)?
- Wéi vill Volle goufe wéinst dem Upgrade vum 
ATC annuléiert?
- Wéi vill Flich (opgeschlësselt no Depart an Ar-
rivée) haten e Retard um Gate vu méi wéi 15 
Minutten? Vu méi wéi enger Stonn? Vu méi 
wéi zwou Stonnen?
- Huet de Minister Zuelen iwwert de Käschte-
facteur, deen den Upgrade vum ATC d’Airlines 
duerch Entschiedegungen opgrond vun der 
EU-Direktiv zu de Passagéierrechter kascht 
huet? Wa jo, wéi héich ass dësen ze bezifferen 
(opgeschlësselt no Airline)?
Réponse (17.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
Dës sechs Tabelle resuméieren d’Fluchbewe-
gunge pro Mount, opgedeelt op Cargo- a Pas-
sagéierflich (Pax) (Déi Pax sinn hirersäits erëm 
opgedeelt no Airlines (Linieflich, Charterflich, 
Privatflich an „Other“):
(tableau à consulter auprès de l’Administration 
parlementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la 
Chambre - Rôle des affaires - Questions parle-
mentaires - rechercher n° de la question).
Et huet keen eenzege Fluch misse wéinst dem 
Upgrade vun der Chaîne de surveillance radar 
annuléiert ginn.
An der Transitiounsphas vum 9. an 10. Juni si 
verschidde Flich wéinst dem Upgrade a Ver-
spéidung geroden, mä et bleift awer ervir ze-
hiewen, datt keen eenzege Fluch méi wéi zwou 
Stonne Verspéidung hat. Nëmmen zwee Flich 
hate méi wéi eng Stonn Verspéidung.
Dës Tabell weist, datt den Update vun der 
Chaîne de surveillance nëmmen e schwaachen 
Impakt op de Fluchverkéier hat an datt déi vir-
ausgesote Perturbatioune konnten op e Mini-
mum reduzéiert ginn.
(Tableau à consulter auprès de l’Administration 
parlementaire ou sur www.chd.lu - Travail à la 
Chambre - Rôle des affaires - Questions parle-
mentaires - rechercher n° de la question.)
Wat de Käschtefacteur ugeet, deen den Up-
grade vum ATC d’Airlines duerch Entschiede-
gungen opgrond vun der EU-Direktiv zu de 
Passagéierrechter kascht huet, sou muss ee 
wëssen, datt dat europäescht Reglement nëm-
men am Fall vun Annulatioun, Verspéidung an 
„refus d’embarquement“ spillt.
Am Fall vu verspéite Flich, sinn d’Fluchgesell-
schafte verflicht fir verschidden Servicer unze-
bidden, wann e Retard virausgesi gëtt vun:
- 2 Stonnen oder méi fir e Fluch bis 1.500 km;
- 3 Stonnen oder méi fir Flich bannent der EU 
vun iwwer 1.500 km a fir all anere Fluch vu
1.500 bis 3.500 km;
- 4 Stonnen oder méi fir Flich ausserhalb vun 
der EU vu méi wéi 3.500 km.
Duerch den Upgrade vun der Chaîne de sur-
veillance sinn d’Verspéidungen ni iwwer zwou 
Stonnen erausgaang, sou datt een awer dervu 
kann ausgoen, datt net mat Entschiedegungs-
käschten ze rechnen ass.

Question 0796 (17.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant la future af-
fectation du CHEM Niederkorn :
2025 soll dat neit Südspidol zu Esch seng Die-
ren opmaachen an déi existéierend Infrastruk-
ture wäitgeeëndst ersetzen. Am Kader vun 
dëse Planunge sollen all d’CHEM-Spideeler hir 
Funktiounen no a no un d’Südspidol ofginn.
Dëst bedeit, dass verschidde Sitten, wéi zum 
Beispill Nidderkuer, hir Dieren zoumaache 
wäerten. Wéi d’„Wort“ an engem Artikel vum 
14. Juni bericht, huet d’Gemeng Déifferdeng 
Kontakt mam Gesondheetsminister opgeholl, 
fir iwwer spéider Reaktivatiounsmesurë vum 
Site ze schwätzen.

An deem Zesummenhang wéilt ech dem Ge-
sondheetsminister dës Froe stellen:
- Kann den Här Gesondheetsminister d’Ge-
spréi cher mat der Gemeng Déifferdeng bestä-
tegen? Falls jo, huet de Gesondheetsminister 
schon eng Preferenz, wat mat de Gebailech-
keete vum Spidol geschéie soll?
- Kann de Gesondheetsminister confirméieren, 
dass no der Fermeture vum CHEM Nidderkuer 
déi medezinnesch Infrastrukturen um Site 
erhale bleiwen an d’Gebai net ofgerappt gëtt?
- De Buergermeeschter vun Déifferdeng 
schwätzt dovun, dass een de Site vum Spidol 
vun Nidderkuer als Complement zum Südspi-
dol kéint gestalten. Vu, dass aktuell am Süde 
vum Land kee pediatreschen Noutdéngscht 
existéiert (dat nächstgeleeënd Spidol am Fall 
vun enger Urgence ass den CHL zu Stroossen), 
wär et fir de Minister denkbar, Servicer vun 
enger Kannerklinik, eventuell souguer eng Ur-
gence pédiatrique, op den nidderkuerer Site ze 
installéieren?
- Falls de Gesondheetsminister kee Projet fir de 
Site plangt, wéi wäert hien op d’Ewechfale vun 
der direkter medezinnescher Versuergung am 
Kordall an Ëmgéigend reagéieren?
Réponse (19.07.2019) de M. Étienne 
Schneider, Ministre de la Santé :
Op Ufro vum Schäfferot vun der Stad Déif-
ferdeng hat de Gesondheetsminister de 4. Juni 
2019 eng Entrevue mam Buergermeeschter an 
zwee vun senge Schäffen, fir ënner anerem en 
Austausch ze hunn iwwert d’Zukunft vum Site 
vum Hôpital Princesse Marie-Astrid (HPMA) zu 
Nidderkuer, mä awer och méi generell iwwert 
d’Offer vun der medezinnescher Versuergung 
vun de Bierger am Kordall.
Eng medezinnesch breet gefächert Grondver-
suergung, déi op d’Besoine vum Patient ausge-
riicht ass, soll fir all Bierger, ob jonk oder al, am 
Kordall bestoe bleiwen. Genausou wichteg ass, 
dass dës Offer sech och mam Populatiouns-
wuesstum vun där Géigend weider entwéckelt.
Op déi Grondversuergung oder all aner méi 
spezialiséiert medezinnesch Versuergung op 
dem Site vum HPMA oder op engem anere Site 
am Kordall, esou wéi an enger Antenne vum 
CHEM oder anerer medezinescher Struktur, 
stattfanne soll, ass eigentlech den Akteuren a 
Propriétairë vun deene Sitten a Gebailechkee-
ten iwwerlooss.
De Propriétaire vun de Gebailechkeeten a vun 
den Terraine vum Site HPMA zu Nidderkuer ass 
de Syndicat de l’hôpital intercommunal de Dif-
ferdange-Pétange-Bascharage an et ass un dem 
Propriétaire ze decidéieren, wéi eng Aktivitéiten 
an Zukunft op dem Site sollen ugebuede ginn.
Et wier virstellbar, dass eng ganz Rëtsch Aktivi-
téiten am Interêt vum Bierger, vum Stat oder 
vun de Gemengen op deem flotten a grousse 
Site gefouert kéinte ginn.
Am Gespréich mat de Vertrieder vun der Ge-
meng Déifferdeng, huet de Minister och virge-
schloen, hir Reflexiounen iwwert déi medezin-
nesch néideg Aktivitéiten a Strukture an iwwer 
hire Site am Kordall weider ze féieren an dass 
déi Diskussiounen, notamment mam CHEM ze-
summe sollte geféiert ginn, well de CHEM jo 
schonns zënter Joren e wichtegen Akteur vun 
eisem Gesondheetssecteur am Süde vum Land 
ass. Den Informatiounen no, déi dem Ge-
sondheetsministère haut virleien, wäert d’Süd-
spidol wahrscheinlech eréischt 2025 seng Diere 
fir déi éischt Patienten opmaachen; bis dohin-
ner sollen dem HPMA seng aktuell Spidolsakti-
vitéite garantéiert sinn.
Wat elo de pediatreschen Noutdéngscht am 
Süden ugeet, kann de Gesondheetsministère 
bestätegen, dass momentan nëmmen ee Ser-
vice national vun der Pediatrie am CHL besteet, 
wou sech och all déi aner Fachrichtunge be-
fannen, déi noutwendeg sinn, fir sech ëm 
d’Kanner ze këmmeren a virun allem ëm déi 
méi kritesch Fäll: Intensivstatioun, Neonatolo-
gie, Radiologie, Kannerchirurgie, mä och de 
pediatreschen Noutdéngscht.
Enn Februar 2019 huet de Ministère och an 
den dräi aneren Déngschtspideeler (CHEM, 
HRS, CHdN) e Service de pédiatrie de proxi-
mité geneemegt.
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D’Kannerdoktere garantéieren d’Consultatiou-
nen am pediatreschen Noutdéngscht am CHL 
24 Stonnen op 24 (méi schlëmm Fäll) an an 
der Maison médicale pédiatrique (MMP) (man-
ner schlëmm Fäll) tëschent 19.00 an 22.00 
Auer an der Woch souwéi vun 09.00 bis 22.00 
Auer um Weekend an iwwer Feierdeeg.
D’Halschent vun de pediatreschen Noutfäll 
ginn am CHL an an der MMP behandelt (Etüd 
Lair3)
D’Klinicken am Süden an am Norden deele sech 
ongeféier 25 % vun de pediatreschen Urgencen 
(Etüd Lair). Meeschtens sinn et Noutfalldokte-
ren, déi d’Kanner als éischt behandelen, a wann 
et néideg ass, gi se an den CHL transferéiert.

Question 0797 (18.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant les déclara-
tions du Ministre du Travail, de l’Emploi 
et de l’Économie sociale et solidaire 
concernant l’Iran :
No den Attacken op zwee Tanker am Golf vum 
Oman, huet den Här Aarbechts- a Sportsminis-
ter, Dan Kersch, Stellung op de soziale Medie 
geholl an duergestallt, dass hien net mat 
Krichshandlunge géint den Iran averstane wär. 
Hei schreift hien, dass hie sech vu Lëtzebuerg 
erwaart, am Fall vun engem Krichszeenario ën-
ner kenger Form an dësem ze intervenéieren.
D’Decisioun, fir an enger Konfliktsituatioun ze 
intervenéieren, gëtt awer an deem Fall net vum 
Här Aarbechts- a Sportsminister decidéiert, mä 
op Basis vum Gesetz vum 27. Juli 1992 „rela-
tive à la participation du Grand-Duché de 
Luxembourg à des opérations pour le maintien 
de la paix (OMP) dans le cadre d’organisations 
internationales“ getraff, wou de Regierungsrot 
d’Entscheedungsfäegkeet zougeuerdent kritt.
An deem Zesummenhang wéilt ech de Minis-
tere fir Aussenugeleeënheeten an Europa, fir 
bannenzeg Sécherheet a fir Aarbecht dës Froe 
stellen:
1. Besëtzt d’Regierung iergendwellech Informa-
tioune vum SREL oder vun auslännesche Ge-
heim déngschter, déi eng Interventioun säitens 
Lëtzebuerg legitiméiere géifen? Hat den Aar-
bechts- a Sportsminister een Abléck an esou 
Dokumenter oder huet hien a sengen Aussoen 
op Presseartikele reagéiert?
2. Wollt den Här Aarbechts- a Sportsminister 
mat sengen Aussoen Afloss op ee Ministère 
ausüben, fir deen hien net kompetent ass? Wéi 
eng Positioun vertrëtt d’Regierung géigen-
iwwer dem Här Minister Kersch sengen Aus-
soen, dass hien, am Fall vun enger Inter-
ventioun vu Lëtzebuerg, säin Amt nidderleeë 
wëllt? Consideréiert d’Regierung dës Ausso als 
eng Aart Erpressung?
3. Wéi fiabel schätzt d’Regierung d’Aussoe vum 
NATO-Partner USA, och en vue vun den dee-
molegen Aussoe virum Irakkrich?
4. Wäert d’Regierung, am Fall vun engem 
eventuelle Krisenzeenario, wéi den Här Aar-
bechtsminister en duerstellt, am nächste Regie-
rungsrot eng Decisioun treffen? Géif d’Regie-
rung, Stand haut, een NATO- oder EU-Engage-
ment an der Regioun ënnerstëtzen?
5. Den Aarbechts- a Sportsminister hat och 
nach d’Ausso gemaach: „dee vun den USA 
ugefachten Irakkrich, den nofolgende Syrien-
krich mat all senge Konsequenzen huet Europa 
immens geschuet“.
a. Deelt d’Regierung dem Aarbechts- a Sports-
minister seng Opfaassung, dass de Syrienkrich 
eng Konsequenz vum Irakkrich ass?
b. Gesäit d’Regierung d’USA an der Matschold 
am Syrienkrich?
6. Gouf, am Kader vum Besuch vum russesche 
Premierminister zu Lëtzebuerg, d’Situatioun a 
Syrien an am Iran thematiséiert?
a. Falls jo, wéi eng Inhalter goufen zu dësem 
Sujet beschwat?
b. Huet Russland an deenen Diskussioune ver-
sicht, d’Regierung vun der russescher Positioun 
ze iwwerzeegen?
Réponse commune (16.07.2019) de M. 
Jean Asselborn, Ministre des Affaires étran-
gères et européennes, et de M. Dan Kersch, 
Ministre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
sociale et solidaire :
ad 1. Der Regierung leie keng vertraulech In-
formatioune vir zu den Attacke vum 13. Juni 
2019 op zwee Tanker am Golf vum Oman. Mir 
schléissen eis dem Appell vum Generalsekretär 
vun der UNO un, fir dass eng onofhängeg En-
quête gemaach gëtt, déi d’Verantwortung fir 
dës Attacke kloer etabléiert.

3 Étude sur le fonctionnement des services d’ur-
gence, M-L Lair, 2018

ad 2. D’Positioun vun der Regierung ass kloer. 
Mir verweisen op d’Deklaratioun, déi den Aus-
sen- an Europaminister de 16. Juni 2019 ge-
maach huet. Lëtzebuerg fuerdert all déi concer-
néiert Akteuren op, fir déi aktuell Situatioun ze 
de-eskaléieren, fir dass et net zu engem Konflikt 
am Golf kënnt.
ad 3. D’Regierung ka sech eréischt dozou pro-
noncéieren, wa méi Informatioune virleien.
ad 4. D’Positioun vun der Regierung ass kloer. 
Weider Decisioune stinn net op der Dagesuerd-
nung.
ad 5. D’Regierung weist drop hin, dass effektiv 
den Irakkrich virum Syrienkrich gefouert gouf.
ad 6. D’Situatioun a Syrien an am Iran gouf am 
Kader vun der Visitt vum russesche Premier-
minister zu Lëtzebuerg net thematiséiert.

Question 0798 (18.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant le système de 
contrôle et de sanction automatisés :
Wéi déi däitsch Medie mellen, ginn et bei ei-
sem Nopeschland vill Problemer mat de fixe 
Radaren, well et bei de Miessungen oder bei 
der Auswäertung vun den Donnéeë säitens de 
Ministèren ëfters zu Feeler kënnt. Feeler, déi 
viru Geriicht awer schwéier noweisbar sinn, 
well et de Beschëllegten onméiglech gemaach 
gëtt, un d’Miessdonnéeën, déi sougenannte 
Rohmessdaten, vun de Maschinnen ze kom-
men.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Här 
Minister fir Mobilitéit an ëffentlech Aarbechten, 
dem Här Justizminister an dem Här Minister fir 
Digitalisatioun dës Froe stellen:
- Späicheren déi automatesch Radaren, déi fir 
d’Aufgabe vum Système de contrôle et de 
sanction automatisés zu Lëtzebuerg installéiert 
goufen, och d’Rohmessdaten zum Zäitpunkt 
vun der Infraktioun of?
- Falls jo, wou a wéi laang sinn dës Donnéeë 
gespäichert?
- Besëtze Beschëllegter zu Lëtzebuerg e Recht 
dorobber, en Extrait vun dësen Donnéeën ze 
kréien? Falls neen, firwat net?
- Aktuell kann e Beschëllegten d’Foto, op där 
den Tatbestand ze gesinn ass, just am Büro 
CSA zu Bartreng consultéieren. Wär et, am Ka-
der vun der vill gepriedegter Digitaliséierung, 
denkbar, dass den Accès zur Foto iwwer eng 
elektronesch authentifizéiert Demande (i. e. 
MyGuichet) geschéie kéint? Wëllt d’Regierung 
dëst an d’Weeër leeden?
Réponse (18.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics, Ministre de la Sécurité intérieure :
Déi automatesch Radaren, déi am Kader vum 
Système de contrôle et de sanction automatisés 
(CSA) installéiert gi sinn, späichere keng Roh-
messdaten of.
Aktuell gëtt et gesetzlech nach keng aner 
Méiglechkeet wéi d’Foto, déi bei der Infrak-
tioun geholl gëtt, zu Bartreng am Büro vum 
CSA, ënnert der Opsiicht vun der groussher-
zog lecher Police, ze consultéieren. Et kéint een 
driwwer nodenken, fir op MyGuichet zréckze-
gräifen, allerdéngs muss als éischt iwwerpréift 
ginn, awéifern déi Optioun mat der aktueller 
Gesetzgebung iwwert den Dateschutz kompa-
tibel ass. An esou enger Prozedur missten d’Fo-
toen näämlech als éischt vun der Police beaar-
becht ginn, fir sécherzestellen, datt keng aner 
Gefierer oder Persounen erkennbar sinn, éier 
d’Foto kéint iwwer MyGuichet disponibel ge-
maach ginn. Et ass och ze bedenken, datt 
d’Majoritéit vun den Auslänner net vun där 
Optioun kéint profitéieren, well se keng au-
thentifizéiert Demande via MyGuichet kënne 
maachen.
Fir eng Ofännerung vun dëser Prozedur misst 
d’Gesetz geännert ginn. Déi technesch wéi och 
praktesch Problemer, déi ze léise wieren, kéin-
ten an engem speziellen Aarbechtsgrupp 
gekläert ginn.

Question 0799 (18.06.2019) de MM. 
 Laurent Mosar et Gilles Roth (CSV) concer-
nant le traitement de données person-
nelles effectué par les autorités poli-
cières et judiciaires :
Elle fait suite aux réponses fournies par Mon-
sieur le Ministre de la Sécurité intérieure et 
Monsieur le Ministre de la Justice notamment à 
notre question parlementaire n° 0752.
Plusieurs contradictions avec des réponses four-
nies dans le passé sautent aux yeux.

- Premièrement, alors qu’en réponse à la ques-
tion parlementaire n° 0640, le Gouvernement 
indiquait que « Accès op de Fichier central 
hunn d’OPJ an APJ zum Zweck vun der Präven-
tioun, Recherche a Feststellung vun Infractiou-
nen », il a dans le cadre de notre question par-
lementaire n° 0752 fait l’aveu que d’autres ser-
vices étatiques avaient également accès audit 
fichier, entre autres le Service de renseigne-
ment, tandis que d’autres services étatiques 
peuvent obtenir des informations issues dudit 
fichier.
Ensuite, et comme l’a, à juste titre, mis en 
exergue le « Tageblatt » dans son éditorial :
« Mit ihrer Stellungnahme widerspricht die Re-
gierung ihren ersten Aussagen. In einer Ant-
wort auf eine parlamentarische Anfrage vor 
zwei Wochen hatte sie behauptet, dass es keine 
Datenbank gebe, in denen strafrechtliche Infor-
mationen gespeichert seien, die sich nicht im 
Strafregister befinden. »
Nous notons ensuite que les autorités policières 
continuent de stocker des données concernant 
toute sorte de personnes en violation des prin-
cipes de droit applicables en matière de protec-
tion des données et des recommandations 
émises par l’Autorité de contrôle.
Dans son rapport annuel pour les années 2011 
et 2012 et publié en mars 2013, l’Autorité de 
contrôle visée à l’article 17 de la loi du 2 août 
2002 relative à la protection des personnes à 
l’égard du traitement des données à caractère 
personnel (« Autorité de contrôle ») avait relevé 
diverses périodes durant lesquelles la banque 
de données « Ingepol » opérée par la police 
n’avait pas de base réglementaire. Selon l’Auto-
rité de contrôle précitée, de telles périodes de 
« vide juridique » seraient inadmissibles.
Or, d’après les informations à notre disposition, 
cette situation s’est pourtant reproduite entre 
le 1er juin et le 20 août 2018 malgré les mises 
en garde expresses et répétées de l’autorité 
précitée depuis mars 2013.
1) Messieurs les Ministres peuvent-ils expliquer 
ce nouveau « vide juridique » et le sort réservé 
aux données traitées durant cette période de 
vide juridique ?
D’après les informations fournies par Messieurs 
les Ministres, « La police et le ministère public 
travaillent à la mise en place d’un système de 
transmission automatisé d’informations suc-
cinctes sur le suivi réservé par les autorités judi-
ciaires aux procès-verbaux transmis par la po-
lice afin notamment d’assurer qu’en cas d’ac-
quittement, l’accès aux données par les poli-
ciers soit supprimé et que les données en ques-
tion soient transférées à la partie archivage où 
elles ne peuvent être accédées que sur autorisa-
tion écrite du procureur général d’État ou d’un 
de ses adjoints. »
Nous notons à cet égard que déjà l’article 6 du 
règlement grand-ducal du 2 octobre 1992 éta-
blissait des règles claires en ce qui concerne le 
traitement à réserver à certains faits inscrits 
dans le fichier central. Ainsi, l’article 6 du règle-
ment précité disposait déjà que :
« Art. 6. (1) Les informations relatives aux per-
sonnes visées sous 1°, 2° et 3° du para-
graphe (1) de l’article 5 sont retirées de la par-
tie documentaire de la banque et transférées à 
la partie archives dans les conditions suivantes :
a) en cas de décision de non-lieu ou de déci-
sion définitive d’acquittement ;
b) en cas de condamnation lorsque l’inscrip-
tion de la condamnation est effacée du casier 
judiciaire ;
c) en l’absence de décision judiciaire :
- si les faits constatés aux procès-verbaux ou 
rapports constituent des contraventions, deux 
ans après leur constatation ;
- si les faits constatés aux procès-verbaux ou 
rapports constituent des délits, six ans après 
leur constatation ;
- si les faits constatés aux procès-verbaux ou 
rapports constituent des crimes, dix ans après 
leur constatation.
(2) Le procureur général d’État peut cependant 
autoriser la conservation dans la partie docu-
mentaire des informations relatives à des 
crimes et délits au-delà du délai indiqué, tant 
que la prescription de l’action publique n’est 
pas acquise. »
Le rapport annuel pour 2013 de l’Autorité de 
contrôle avait déjà identifié des problèmes de 
feedback de la part de la justice sur la suite ré-
servée aux procès-verbaux, en particulier en 
cas de classement, d’acquittement ou de non-
lieu. Nous notons que malgré le changement 
d’approche opéré par la loi du 1er août 2018 et 
malgré les critiques et recommandations de 
l’Autorité de contrôle émises sous l’empire de 
la loi de 2002 et le règlement grand-ducal pré-
cité, ces problèmes n’ont toujours pas été réso-
lus.

2) Messieurs les Ministres peuvent-ils confirmer 
ces informations ?
3) Pour quelles raisons les critiques et recom-
mandations émises par l’Autorité de contrôle 
en mars 2014 (rapport 2013) n’ont-elles, 
quelque cinq ans plus tard, toujours pas été 
suivies d’effet ?
4) Messieurs les Ministres ne considèrent-ils pas 
que le délai de conservation de dix ans généra-
lement applicable aux procès-verbaux et rap-
ports ne soit excessif et qu’il faille distinguer au 
cas par cas notamment eu égard à la gravité 
des faits constatés ?
Nous sommes par ailleurs consternés que la 
police gère et exploite toujours un fichier ap-
pelé « partie archivage », malgré le fait que le 
règlement grand-ducal du 2 octobre 1992 rela-
tif à la création et à l’exploitation d’une banque 
de données nominatives de police générale ne 
soit plus en vigueur.
5) Sur quelle base les procès-verbaux et rap-
ports sont-ils toujours transférés à la partie ar-
chivage ? Qui a accès à cette partie et à quelles 
fins ?
Selon l’article 33 du règlement général sur la 
protection des données, les violations suscep-
tibles d’engendrer un risque pour les droits et 
libertés des personnes concernées doivent être 
notifiées à la Commission nationale pour la 
protection des données.
6) Messieurs les Ministres peuvent-ils confirmer 
que le responsable du traitement a procédé à 
ladite notification ?
7) Messieurs les Ministres peuvent-ils confirmer 
que les personnes concernées sont informées 
de manière spontanée des accès non autorisés 
aux données personnelles les concernant ? 
Combien de telles notifications y a-t-il eu au 
cours des derniers mois ?
8) À défaut de notification, Messieurs les Mi-
nistres peuvent-ils nous informer des raisons à 
la base du refus de communication de ces in-
formations aux personnes concernées ?
9) Toujours, et à défaut de notification, com-
ment les personnes concernées pourront-elles 
exercer leur droit de rectification ?
D’après Messieurs les Ministres, le terme 
« fiche » serait inapproprié, alors que « le sys-
tème ne fonctionne pas suivant l’approche 
d’une fiche par personne ».
10) Messieurs les Ministres peuvent-ils nous in-
former si le système en place ne permet pas 
d’effectuer des recherches par personne et de 
générer des fiches par personne ?
Réponse commune (09.07.2019) de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure, et de M. Félix Braz, Ministre de la Jus-
tice :
ad 1) Par « nouveau vide juridique », nous sup-
posons que la période de sept ans entre 1997 
et 2004 est visée pendant laquelle le fichier 
central de la police n’avait aucune base légale.
Contrairement aux affirmations avancées par la 
question parlementaire, il n’y a aucune contra-
diction entre la réponse fournie à la question 
parlementaire n° 0752 et les réponses fournies 
aux questions parlementaires précédentes, 
alors qu’elles fournissaient des explications aux 
textes légaux et réglementaires applicables.
Nous renvoyons à notre réponse à la question 
parlementaire n° 0752 dans laquelle nous 
avons expliqué qu’après l’adoption de la loi du 
2 août 2002 relative à la protection des don-
nées à l’égard du traitement des données à ca-
ractère personnel, qui, contrairement à la loi 
précédente de 1979, s’appliquait également 
aux fichiers non automatisés, il n’était pas clair 
si le règlement grand-ducal dit « Ingepol » du 
2 octobre 1992 était en mesure de couvrir éga-
lement le fichier central de la police, alors que 
les finalités du fichier « Ingepol » d’une part et 
les finalités du fichier central d’autre part 
n’étaient pas exactement les mêmes. Étant 
donné que l’article 17 de la loi du 2 août 2002 
prévoyait également l’adoption d’un règlement 
grand-ducal pour, notamment, les fichiers gé-
rés par la police, et afin d’assurer que le fichier 
central soit valablement couvert par un règle-
ment grand-ducal, les travaux relatifs à une re-
fonte du règlement grand-ducal du 2 octobre 
1992 ont été entamés. Après un avis très cri-
tique de la part du Conseil d’État sur ce projet 
de règlement grand-ducal, les travaux ont été 
continués mais n’ont jamais abouti à l’adoption 
d’un règlement grand-ducal en bonne et due 
forme. Toutefois, dans le souci d’assurer la pro-
tection des données à caractère personnel 
contenues dans le fichier central, la police a ap-
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pliqué au traitement de ces données des règles 
comparables à celles applicables au traitement 
« Ingepol », notamment en limitant l’accès aux 
informations y contenues à dix ans, avec possi-
bilité de demander l’accès au-delà par une au-
torisation écrite du procureur général d’État.
Cela étant rappelé, un règlement grand-ducal 
du 23 décembre 2016 avait autorisé la police à 
exploiter la banque de données nominatives de 
police générale « Ingepol » jusqu’au 1er juin 
2018. Cette autorisation avait été donnée en 
attendant la transposition de la directive du 27 
avril 2016 relative à la protection des per-
sonnes physiques à l’égard du traitement des 
données à caractère personnel en matière pé-
nale, dont l’échéance était fixée au 6 mai 2018. 
Les travaux de transposition de la directive 
étaient en cours à la Chambre des Députés au 
moment où le règlement grand-ducal « Inge-
pol » aurait dû être prorogé, mais la nouvelle 
législation est entrée en vigueur un peu plus 
tard qu’il a été prévu dans le cadre de la plani-
fication des travaux en cours à la Chambre des 
Députés.
ad 2) et 3) Comme déjà précisé dans la ré-
ponse à la question parlementaire n° 0752, la 
police et le ministère public travaillent à la mise 
en place d’un système de transmission automa-
tisé d’informations succinctes sur le suivi ré-
servé par les autorités judiciaires aux procès-
verbaux transmis par la police. Les demandes 
d’accès à la partie archivage, qui doivent être 
motivées par rapport à l’affaire en cours dans le 
cadre de laquelle l’accès est demandé, sont 
traitées au cas par cas par le procureur général 
d’État ou un de ses adjoints et l’accès est auto-
risé s’il résulte de la motivation de la demande, 
par exemple, que ces données sont nécessaires 
dans le cadre d’une poursuite pénale nationale 
ou internationale actuelle.
ad 4) Les délais prévus par le règlement grand-
ducal du 2 octobre 1992 relatif à la création et 
à l’exploitation d’une banque de données no-
minatives de police générale étaient de deux, 
six ou dix ans pour contraventions, délits ou 
crimes respectivement, ceci dans la seule hypo-
thèse d’absence de décision judiciaire. 
Le délai de six ans était le double du délai de 
prescription de l’action publique qui était de 
trois ans pour délits en 1992, et qui a été porté 
à cinq ans par loi du 6 octobre 2009 renforçant 
le droit des victimes d’infractions pénales. L’ap-
plication du même principe présente l’avan-
tage de se retrouver avec un délai identique 
pour les crimes ou délits.
Une distinction entre la gravité des faits basée 
sur la catégorie d’infraction ne s’impose dès 
lors plus entre le crime et le délit si le principe 
d’un délai initial fixe est maintenu.
La distinction en fonction de la catégorie d’in-
fraction était par ailleurs toujours délicate, alors 
qu’une même infraction peut répondre à plu-
sieurs qualifications, qui peuvent relever de dif-
férentes catégories, et qui peuvent évoluer au 
cours de la procédure pénale.
Le cas échéant, il conviendra de réexaminer ces 
questions au moment où les rapports deman-
dés par le Ministre de la Sécurité intérieure à 
l’Inspection générale de la police et de la Com-
mission nationale pour la protection des don-
nées seront disponibles.
ad 5) L’archivage est effectué au bout de dix 
ans pour les infractions qualifiées de crime ou 
délit. Les officiers et agents de police judiciaire 
ont accès à la partie archivage uniquement sur 
autorisation expresse et écrite du procureur gé-
néral d’État ou d’un de ses adjoints. Il va sans 
dire que, comme pour tout accès, un motif lé-
gitime doit être invoqué. Il est nécessaire de 
pouvoir accéder à la partie archivage, car il est 
souvent le cas que les informations contenues 
dans la partie archivage sont encore d’intérêt 
pour la nouvelle enquête qui concerne un 
même groupe de personnes.
ad 6) , 7) et 8) Dans la matière sous examen, 
les violations en question ne relèvent pas de 
l’article 33 du règlement général sur la protec-
tion des données mais des articles 29 et 30 de 
la loi du 1er août 2018 relative à la protection 
des personnes physiques à l’égard du trai-
tement des données à caractère personnel en 
matière pénale ainsi qu’en matière de sécurité 
nationale, alors que la matière relève du champ 
d’application de la directive et non du règle-
ment.
Depuis l’entrée en vigueur de la loi du 1er août 
2018 relative à la protection des personnes 
physiques à l’égard du traitement des données 
à caractère personnel en matière pénale ainsi 
qu’en matière de sécurité nationale, aucune 
violation des données à caractère personnel au 

sens de l’article 30 n’a eu lieu, de sorte qu’au-
cune notification n’a été effectuée.
ad 9) Il est renvoyé à la réponse n° 5 de la 
question parlementaire n° 0752.
ad 10) L’application fichier central permet uni-
quement d’avoir accès à une version numé-
rique du procès-verbal ou rapport transmis au 
parquet à partir du nom de la ou des per-
sonnes qui sont soupçonnées d’avoir participé 
à l’infraction.
Il est également possible d’accéder au dossier 
sur base du numéro du procès-verbal ou dos-
sier. En tout état de cause, la réponse ne gé-
nère pas de fiche. La banque de données ne 
contient pas de fiches.

Question 0802 (18.06.2019) de Mme 
 Martine Hansen (CSV) concernant le Musée 
national d’histoire militaire :
La collection du Musée national d’histoire mili-
taire (MNHM) s’est enrichie de manière consé-
quente au fil du temps, de sorte qu’à partir de 
2016, le musée a été rénové et son espace 
agrandi. La nouvelle annexe vient d’ailleurs 
d’être inaugurée vendredi dernier, le 14 juin 
2019. D’après mes informations, il resterait un 
important travail de stockage qui s’avère par-
fois délicat et difficile en raison du volume et 
de la nature de certaines pièces. À l’heure ac-
tuelle, le personnel du MNHM se compose de 
cinq employés et d’une quinzaine de béné-
voles.
L’agrandissement du musée permettra d’orga-
niser des expositions temporaires et itinérantes 
dont notamment les établissements scolaires 
pourraient profiter. D’ailleurs, la mise sur pied 
d’un « package pédagogique » pour aider les 
enseignants, ainsi que d’une application numé-
rique figure parmi les futurs projets du musée.
Au vu de ce qui précède, je voudrais poser les 
questions suivantes à Madame la Ministre de la 
Culture :
- Madame la Ministre partage-t-elle l’avis que le 
MNHM pourrait collaborer plus étroitement 
avec les établissements scolaires afin de pro-
mouvoir auprès des jeunes générations l’esprit 
de coexistence pacifique en rappelant la mé-
moire collective des périodes de guerres aux-
quelles notre pays a été confronté au dernier 
siècle ? Dans l’affirmative, quelles initiatives en 
ce sens le Gouvernement serait-il disposé à en-
treprendre ?
- Madame la Ministre est-elle d’avis que les 
moyens humains et financiers actuels du 
MNHM devraient être adaptés afin de ré-
pondre aux nouveaux défis qui se présentent à 
lui notamment en ce qui concerne les projets 
d’ordre pédagogique ?
Réponse (24.07.2019) de Mme Sam 
 Tanson, Ministre de la Culture :
Le MNHM traite essentiellement, mais pas seu-
lement, de la Deuxième Guerre mondiale et 
propose aux écoles des visites interactives, ba-
sées sur l’échange avec les jeunes sur la guerre 
telle qu’elle a été vécue par le peuple luxem-
bourgeois. Celle-ci n’y est donc pas abordée en 
tant que stratégie militaire, ni par la simple dé-
monstration de l’artillerie, mais confrontée à 
travers des destins souvent individuels qui dé-
montrent la brutalité et la misère du conflit 
ainsi que la soumission d’un peuple sous le 
joug d’un régime totalitaire. Le MNHM ex-
plique lui-même travailler sur le thème de la 
« prévention » et non de la « glorification ». Les 
visites scolaires sont d’ailleurs communiquées 
sous le titre de « Using war to prevent war? ».
Un professeur d’histoire détaché de l’ensei-
gnement est aujourd’hui responsable de la col-
laboration avec les écoles et a élaboré plusieurs 
visites thématiques, jeux interactifs et valises 
pédagogiques. Il accueille les scolaires, propose 
des visites extra muros et organise des forma-
tions pour enseignants dispensées à l’IFEN.
Il élabore également un parcours éducatif pour 
le Musée Patton d’Ettelbruck et le Musée de la 
bataille des Ardennes de Clervaux. Un autre 
projet pédagogique, avec des jeunes pour les 
jeunes, est en train d’être réalisé au Schumanns 
Eck.
Le nombre de classes qui visitent le musée est 
en augmentation (de 39 pour toute l’année 
2018 à 30 pour la seule première moitié de 
2019) et le ministère, qui a pu assister à l’ac-
cueil de classes, constate une offre scolaire 
riche et de qualité. Je me réjouis du fait que la 
collaboration entre le MNHM et les écoles soit 
particulièrement bien développée et croissante.
Le MNHM a, en effet, développé une série de 
dossiers pédagogiques qu’il souhaite diffuser 
auprès des enseignants et mon ministère est en 
train de collaborer étroitement avec le Minis-
tère de l’Éducation nationale sur la question de 

la diffusion de l’offre et des ressources cultu-
relles dans les écoles.
À cet égard, je tiens à souligner que le Minis-
tère de la Culture a, en avril 2019, créé un 
poste de médiation culturelle afin de renforcer 
la collaboration avec l’éducation nationale, le 
développement de l’offre pédagogique dans 
les institutions culturelles et l’accès à la culture 
pour le grand public.
Force est de constater que la culture est portée 
en bonne partie par la société civile. Investir 
dans la culture ne se limite pas à financer des 
bâtiments mais la priorité doit être donnée au 
contenu et au public. L’urgence est d’investir 
dans la conservation, mais aussi dans la visibi-
lité et dans la transmission. Le pays est riche en 
culture, mais doit investir davantage dans la 
connaissance de sa culture. Dans ce contexte, 
nous œuvrons à un renforcement et à une pro-
fessionnalisation généralisés de nos institutions 
culturelles.

Question 0803 (18.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant le fichier cen-
tral de la Police grand-ducale :
A senger Äntwert op d’parlamentaresch Fro 
N° 0752 versprécht de Minister fir bannenzeg 
Sécherheet, d’Exploitatioun vum Fichier central 
op seng Konformitéit mam Dateschutzgesetz 
vun 2018 duerch d’CNPD an d’IGP préiwen ze 
loossen.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Här 
Minister fir bannenzeg Sécherheet an dem Här 
Kommunikatiouns- a Medieminister dës Froe 
stellen:
1. Här Minister, wéini kann ee mat enger Änt-
wert vun der CNPD an der IGP rechnen?
2. Här Minister, firwat sinn dës Schrëtt net 
ewell virdrun ënnerholl ginn?
3. Steet de Minister dem Organiséiere vun 
engem ëffentlechen Hearing duerch déi zou-
stänneg Kommissioun favorabel géigeniwwer?
Réponse commune (10.07.2019) de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure, et de M. Xavier Bettel, Ministre des 
Communications et des Médias :
ad 1. An der Kommissiounssëtzung vum 26. 
Juni 2019 huet d’CNPD gesot, dass hiren Avis 
viraussiichtlech fir d’Rentrée 2019 soll fäerdeg 
sinn.
Mat der Äntwert vun der IGP rechne mir fir den 
Hierscht 2019.
ad 2. Déi nei Base legale datéiert vum 1. Au-
gust 2018. Et ass sënnvoll eng Analys ze maa-
chen, wann déi éischt Erfahrungswäerter vun 
der Ëmsetzung vun den neien Dispositiounen 
disponibel sinn.
ad 3. Den Här Minister fir bannenzeg Sé-
cherheet ass en faveur vun all Mesure déi zu 
Kloerheet an dësem Dossier bäidréit. De Minis-
ter erënnert och drun, datt en no engem 
Mount wou hie säin Amt als Minister fir 
bannenzeg Sécherheet ugeholl huet, der 
Chamber proposéiert huet, elo am Hierscht, e 
Bilan iwwert d’Reform vun der Police respektiv 
dem Policegesetz ze maachen.

Question 0805 (18.06.2019) de Mmes 
 Octavie Modert, Françoise Hetto-Gaasch 
et M. Léon Gloden (CSV) concernant les pro-
blèmes de l’hôtellerie :
An der geschriwwener Press vun haut war en 
Artikel iwwert d’Hotellerie zu Lëtzebuerg an 
d’Tatsaach, datt eng sëllechen Hoteller, no-
tamment am Raum Mëllerdall - lechternach hir 
Diere mussen zoumaachen, well de Genera-
tiounswiessel ganz schwiereg ass a kaum een 
do ass, deen de Betrib nach wëllt weiderféie-
ren.
Am Regierungsprogramm 2018-2023 gouf 
festgehalen, datt: « Les mesures tendant à évi-
ter des pertes de capacités hôtelières supplé-
mentaires et les modèles pouvant être mis en 
place afin d’assurer la continuité des activités et 
la transmission de certains établissements hôte-
liers seront étudiés. »
An dësem Kontext géife mir gäre folgend Froen 
un d’Regierung stellen:
- Ëm wat handelt et sech konkret bei de Mesu-
ren a Modeller, déi am Regierungsaccord uge-
schwat ginn? Wéi eng vun dëse Mesuren an 
Etüde si schonn an d’Weeër geleet ginn?
- Wier et fir d’Regierung eng Méiglechkeet, 
datt de Stat a verschiddene Regioune bestoend 
Hotelsinfrastrukture géif iwwerhuelen, moder-
niséieren an dann un e Gestionnaire weider-
ginn? Deelt d’Regierung d’Meenung, datt dëst 

e sënnvollen Investissement wier, fir erëm wei-
der Touristen unzezéien?
Réponse (18.07.2019) de M. Lex Delles, Mi-
nistre des Classes moyennes, Ministre du Tou-
risme :
Eng Transmissioun ass aus verschiddene Grënn 
ëmmer eng Erausfuerderung fir e Betrib, net 
nëmmen am Tourismus, mä am ganze Secteur 
vun de klengen a mëttleren Entreprisen. Et ass 
e komplexen an oft laangwierege Prozess, dee 
muss matzäit preparéiert ginn. Dofir wäerten 
am fënnefte Plan PME Mesurë mat de Vertrie-
der vum Patronat ausgeschafft ginn, fir d’Betri-
ber bei enger Transmissioun besser ze beroden 
an an deem Prozess ze begleeden.
Wat d’Entwécklung am Mëllerdall betrëfft, ass 
et wichteg ze ënnersträichen, datt, obwuel 
eenzel Betriber hir Dieren zoumaachen, d’Sta-
tistike weisen, datt et dem Tourismus generell 
gutt geet. Och am Mëllerdall sinn d’Iwwer-
nuechtungszuelen déi lescht Jore geklommen. 
Vill Betriber schaffe ganz erfollegräich, och an 
de ländleche Regiounen.
Ouni Zweifel brauch eng touristesch Destina-
tioun attraktiv an diversifiéiert Iwwer-
nuechtungsméiglechkeeten, fir interessant ze 
sinn. An deem Sënn ass et wichteg derfir ze 
suergen, datt d’Rahmenbedingunge stëmmen, 
fir och an Zukunft eng deementspriechend Of-
fer am ländleche Raum ze hunn.
De Stat huet d’Aufgab, e beschtméigleche Ka-
der fir d’Entwécklung vum Tourismus zu Lëtze-
buerg ze schafen an d’Kohärenz tëscht de ver-
schiddene Prioritéiten ze assuréieren, d’Betriber 
an d’Gemengen ze ënnerstëtzen an d’Attrakti-
vitéit vun der Destinatioun Lëtzebuerg generell 
ze verbesseren. Zesumme mat de concer-
néierte Partner gëtt vill fir d’Entwécklung vun 
der Destinatioun Lëtzebuerg gemaach (z. B. 
Vermaartung iwwer Luxembourg for Tourism, 
Produktentwécklung vun den Offices régio-
naux du tourisme, Entwécklung vum MICE-
Segment iwwert den neie Luxembourg 
Convention Bureau …).
Donieft gëtt et eng ganz Panoplie vu finanziel-
len Hëllefe fir kleng a mëttel Betriber, zum Bei-
spill bei Investissementer oder am Kader vun 
Digitaliséierungsefforten. Dës Hëllefe kënne bei 
der Direction générale des classes moyennes 
vum Wirtschaftsministère ugefrot ginn. Eréischt 
kierzlech ass dofir dat neit Gesetz iwwer 
Statshëllefen am Kader vun enger Roadshow 
an deene véier Bezierker vum Land virgestallt 
ginn. Wat ech allerdéngs net als Aufgab vum 
Stat gesinn, ass et, Hotelsinfrastrukturen opze-
kafen an ze renovéieren, fir se dann zu vergën-
schtegte Konditiounen un e Gestionnaire wei-
derzeginn.
Fir den Tourismus am ländleche Raum an Zu-
kunft nach weider ze stäerken, hunn ech awer 
decidéiert, en Aarbechtsgrupp am Hierscht en 
place ze setzen. Dëse soll zesumme mat den 
Akteuren um Terrain fir d’Stäerkung vum 
ländlechen Tourismus konkret Proposen ënner-
breeden.

Question 0806 (19.06.2019) de Mme Djuna 
Bernard (déi gréng) concernant les festivals 
musicaux :
Au Luxembourg, les festivals musicaux ren-
contrent un succès public croissant et contri-
buent ainsi à la démocratisation de la culture. 
Ceci est surtout vrai pour les nombreuses initia-
tives qui sont essentiellement portées par l’en-
gagement bénévole. Or, la pérennisation des 
initiatives existantes n’est pas toujours évi-
dente, comme le montre l’exemple du « Food 
For Your Senses ». Les organisateurs de ce festi-
val, qui se sont souvent heurtés à des difficultés 
logistiques, ont décidé de ne plus répéter l’ex-
périence.
Dans ce contexte, je voudrais avoir les rensei-
gnements suivants de la part de Madame la 
Ministre de la Culture :
1) Combien de festivals musicaux le ministère 
recense-t-il au Luxembourg ? Dans quel rythme 
ont-ils lieu ? Quels types de festivals peut-on 
distinguer ?
2) Dans quelle mesure les organisateurs des 
festivals bénéficient-ils d’une aide financière de 
la part du ministère ? Existe-t-il d’autres aides, 
par exemple d’ordre logistique et administra-
tif ?
3) Quelles mesures le ministère prend-il pour 
garantir la pérennité des projets existants ?
Réponse (24.07.2019) de Mme Sam 
 Tanson, Ministre de la Culture :
L’honorable Députée me saisit d’une série de 
questions tendant à élucider l’organisation et la 
pérennité des festivals de musique organisés 
sur le territoire du Grand-Duché de Luxem-
bourg.
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Pour la période de 2014 à 2019, le service mu-
sique du Ministère de la Culture a entamé un 
recensement de tous les festivals musicaux au 
Grand-Duché avec les résultats suivants :
Festivals musicaux constatés :  46
Festivals à Luxembourg-ville :  10
Festivals décentralisés :  36
Par genre de musique :
- Rock / Pop :  11
- Hard Rock / Metal / ska :  5
- Électro :  3
- Musique classique :  11
- Blues / Jazz :  4
- Musique contemporaine :  1
- Hip Hop / Reggae / RnB :  2
- Interdisciplinaire :  9
En ce qui concerne la périodicité des festivals 
organisés, celle-ci dépend exclusivement de 
l’équipe d’organisation des différents festivals. 
Majoritairement, les festivals musicaux au 
Luxembourg se produisent sur base d’un 
rythme annuel, bien qu’il y ait des exceptions. 
Les raisons de leur éventuelle disparition sont 
par ailleurs tout à fait diverses, qu’il s’agisse de 
problèmes logistiques, de questions de finan-
cement ou, plus simplement, d’une équipe de 
bénévoles ou de professionnels ne souhaitant 
pour des raisons créatives ou autres plus pour-
suivre un projet.
Les organisateurs des festivals musicaux au 
Grand-Duché de Luxembourg peuvent profiter 
d’un subside pour la création artistique de la 
part du Ministère de la Culture. Cette demande 
est à déposer auprès du service de subside du 
ministère au moins deux mois avant l’événe-
ment.
Le montant de cette aide financière dépend de 
différents facteurs en rapport avec le festival 
demandant. La commission des subsides du 
Ministère de la Culture se concerte avec le res-
ponsable du service musique du ministère sur 
des aspects tels que l’envergure du public visé, 
les frais de production du festival, le taux d’ar-
tistes luxembourgeois, la qualité du festival, 
l’ancienneté du festival demandant, ainsi que 
sur l’ampleur et le degré d’interdisciplinarité du 
projet.

Question 0807 (19.06.2019) de Mme 
 Martine Hansen (CSV) concernant l’hélicop-
tère de sauvetage :
En 2016, un médecin-spécialiste en anesthésie-
réanimation avait refusé de choisir l’hélicoptère 
de sauvetage pour se déplacer sur les lieux 
d’un accident grave, bien qu’un transport par 
voie aérienne ait été indiqué.
Dans le cadre de la discussion déclenchée par 
la suite, la Ministre de la Santé de l’époque 
avait annoncé que des « échanges réguliers 
ainsi que des réunions de concertation ont eu 
lieu entre l’Administration des services de se-
cours et les différents acteurs du SAMU, ceci en 
vue de l’implémentation du nouveau ‘Einsatz-
leitsystem’ (ELS) au Central des secours 
(CSU 112), un système informatique qui per-
met une meilleure gestion et régulation du sys-
tème d’alerte. Il paraît important d’évaluer la 
nouvelle régulation des secours et d’adapter, le 
cas échéant, l’organisation du service d’aide 
médicale urgente, dans l’optique, notamment 
de la réforme des services de secours. »
Au vu de ce qui précède, j’aimerais poser les 
questions suivantes à Madame la Ministre de 
l’Intérieur et à Monsieur le Ministre de la 
Santé :
- Selon mes informations, il y aurait toujours 
des médecins du SAMU qui refuseraient de se 
déplacer avec l’hélicoptère de sauvetage. Les 
ministres peuvent-ils confirmer ces informa-
tions ? L’évaluation annoncée en 2016 a-t-elle 
eu lieu ?
- Dans l’affirmative, quels en sont les résultats ?
- Quels changements ont eu lieu depuis l’en-
trée en vigueur du CGDIS ?
Réponse commune (22.07.2019) de Mme 
Taina Bofferding, Ministre de l’Intérieur, et de 
M. Étienne Schneider, Ministre de la Santé :
Il est tout d’abord utile de rappeler que les dis-
cussions auxquelles se réfère Madame la Dépu-
tée ont eu lieu au moment où le Central des 
secours d’urgence CSU 112 fut équipé avec un 
nouveau système informatique de gestion et de 
régulation des alertes (Einsatzleitsystem 
« ELS »). Ce système qui est désormais en place 
depuis trois ans a permis d’obtenir des don-
nées plus précises et complètes quant à la ré-
gulation du SAMU.

C’est sur base de ces données, qu’une analyse 
de la situation du SAMU a été faite par la Direc-
tion médicale et de la santé (DMS) du CGDIS 
et a été soumise à la Ministre de l’Intérieur en 
date du 5 mars 2019.
Dans sa séance du 15 mars 2019, le Gou-
vernement en conseil a décidé de débloquer 
les moyens nécessaires pour la mise en service 
d’une base SAMU supplémentaire.
Cette quatrième base SAMU fonctionne depuis 
le 1er juillet 2019 à partir du centre d’incendie 
et de secours de Hesperange. Afin de garantir 
une régulation optimale des ressources SAMU 
disponibles, il appartient au CSU 112 depuis 
cette date, de choisir le vecteur le plus appro-
prié pour les interventions primaires. En ce qui 
concerne les interventions SAMU et en partant 
du principe que le vecteur le plus rapide est à 
choisir, ce choix se porte soit sur la voiture, soit 
sur l’hélicoptère. Pour ce qui est du transfert 
secondaire, et dans une certaine mesure aussi 
les primo-secondaires, le médecin a la faculté 
de décider librement du vecteur à privilégier en 
fonction de la pathologie et de l’état du pa-
tient.

Question 0809 (20.06.2019) de MM. 
Claude Wiseler et Laurent Mosar (CSV) 
concernant les déclarations du Ministre du 
Travail, de l’Emploi et de l’Économie so-
ciale et solidaire concernant l’Iran :
En effet, le 14 juin 2019, Monsieur le Ministre 
Dan Kersch a déclaré dans un post sur Face-
book : „(...) Am Moment gëtt et (leider) esou 
EEN Thema, wou ënner anerem d’Sozialiste 
kënne weisen, wou se stinn. NEEN, NEEN an 
nach eng Kéier NEEN zu engem Krich géint 
den Iran! (...) Et ass evident: Hei gëtt e Krich 
preparéiert. (...) Fir mech perséinlech heescht 
dat: Wann dee vu mär gefoarten Horrorzeena-
rio - de Krich vun den USA géint den Iran (an 
ech hoffen näischt méi, wéi dass ech mech 
iren) - antrëtt, gëtt et nëmmen eng méiglech 
Positioun vun der Lëtzebuerger Regierung: Dat 
ass net eise Krich (wéi all aneren och), mär 
bezuelen net dofir, a Lëtzebuerg gëtt och a 
kenger Form logistesch Hëllef. Ech weie meng 
Wierder elo gutt of, mä soe kloer: Géif d’Lëtze-
buerger Regierung majoritär eng aner Posi-
tioun anhuelen, géif dat fir mech automatesch 
bedeiten, dass ech meng Funktiounen nidder-
leeën. (...)“
Deux jours plus tard, le 16 juin 2019, le Minis-
tère des Affaires étrangères et européennes pu-
blie une déclaration de Jean Asselborn, Ministre 
des Affaires étrangères et européennes, sur la 
position luxembourgeoise en ce qui concerne 
les tensions dans le Golfe : « (...) Le Luxem-
bourg attache une grande importance à la sé-
curité et à la stabilité régionales, ainsi qu’à la li-
berté de navigation qui doit absolument être 
préservée. Nous savons à quel point le détroit 
d’Ormuz est important pour le commerce 
international. Nous appelons l’ensemble des 
acteurs concernés à la retenue et à la désesca-
lade. Ce n’est pas maintenant le moment de 
pointer du doigt les uns ou les autres. Une 
confrontation dans le Golfe serait une grave 
menace à la paix et à la sécurité de toute la ré-
gion. J’espère que la raison prévaudra, que les 
responsables concernés garderont la tête froide 
et ne s’aventureront pas dans des actions mili-
taires. L’histoire nous a enseigné, avec le dé-
clenchement de la guerre en Irak et ses consé-
quences, qu’on ne résout pas les problèmes en 
faisant parler les armes. La diplomatie doit pri-
mer. » Cette prise de position, que nous sa-
luons, ne couvre pas celle de Monsieur le Mi-
nistre des Sports, du Travail, de l’Emploi et de 
l’Économie sociale et solidaire.
Nous aimerions dès lors poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Premier Ministre, Ministre 
d’État ainsi qu’à Monsieur le Ministre des Af-
faires étrangères et européennes :
1) Messieurs les Ministres peuvent-ils nous ex-
poser à nouveau la position actualisée du Gou-
vernement face aux instabilités actuelles dans 
la région du Moyen-Orient ?
2) Messieurs les Ministres peuvent-ils nous dire 
s’ils considèrent la précitée prise de position 
publique de Monsieur le Ministre des Sports, 
du Travail, de l’Emploi et de l’Économie sociale 
et solidaire relative à une hypothétique guerre 
contre l’Iran comme étant un acte responsable 
pour un membre actif du Gouvernement ? Ne 
pensent-ils pas qu’il aurait mieux valu que le 
ministre dont s’agit précise son point de vue 
dans le cadre d’une réunion du Conseil de 
Gouvernement afin de préserver la cohérence 
gouvernementale ? Monsieur le Ministre des 
Sports, du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
sociale et solidaire s’est-il concerté en amont 
avec ses collègues du Gouvernement ?
3) Si tel n’est pas le cas, Messieurs les Ministres 
ne craignent-ils pas que cette tentative de 

mettre sous pression le Gouvernement, par un 
coup de publicité personnelle, ne nuise à la 
crédibilité du Gouvernement et du pays dans le 
cadre de toutes ses alliances européennes et in-
ternationales ?
4) Messieurs les Ministres peuvent-ils de sur-
croît exclure définitivement et dans toutes cir-
constances et même dans le cadre d’un man-
dat du Conseil de sécurité des Nations Unies 
autorisant une opération de maintien de la 
paix, une quelconque participation du Luxem-
bourg - même à travers les capacités militaires 
de la SES à Betzdorf ou via toute autre aide lo-
gistique - dans le cas d’une hypothétique opé-
ration militaire contre l’Iran ?
Réponse commune (24.07.2019) de M. 
 Xavier Bettel, Premier Ministre, Ministre 
d’État, et de M. Jean Asselborn, Ministre des 
Affaires étrangères et européennes :
ad 1) La position du Gouvernement face aux 
tensions au Moyen-Orient et dans le Golfe en 
particulier a été exposée dans la déclaration 
faite le 16 juin dernier par Monsieur le Ministre 
des Affaires étrangères et européennes. Elle est 
toujours d’actualité.
ad 2) et 3) Le point « Politique internationale et 
européenne » figure à l’ordre du jour de 
chaque séance du Conseil de Gouvernement. 
Les membres du Gouvernement ont dans ce 
contexte un échange de vues régulier sur 
toutes les questions d’actualité internationale, y 
inclus, en cas de nouveaux développements, la 
situation politique au Moyen-Orient. Il appar-
tient au Conseil de Gouvernement de détermi-
ner la position gouvernementale par rapport 
aux dossiers de politique internationale. En te-
nant compte de ce qui précède, le Premier Mi-
nistre, Ministre d’État, et le Ministre des Affaires 
étrangères et européennes ne commentent pas 
les déclarations citées du Ministre du Travail, de 
l’Emploi et de l’Économie social et solidaire.
ad 4) La position du Gouvernement est claire. 
Nous appelons l’ensemble des acteurs concer-
nés à la retenue et à la désescalade. Une 
confrontation dans le Golfe serait une grave 
menace à la paix et à la sécurité de toute la ré-
gion. La diplomatie doit primer.

Question 0812 (20.06.2019) de M. Jean-
Marie Halsdorf (CSV) concernant l’autotest 
VIH :
De Regierungsrot huet gëschter decidéiert, 
datt deemnächst sollen HIV-SeIbsttester an de 
Supermarchéë kënne verkaaft ginn. Mat dësen 
Tester kann een dräi Méint no enger eventuel-
ler Ustiechung mat HIV, ouni Assistenz vu me-
dezinneschem Personal, bannent enger hallwer 
Stonn esou een Test maachen.
Dëst erméiglecht eng gutt Fréierkennung an 
déi betraffe Leit kënne sech séier behandele 
loossen an hiert Ëmfeld schützen.
Och wann dës Mesure ze begréissen ass, esou 
wéilt ech an dësem Kontext gäre folgend Präzi-
sioune vun der Regierung froen:
- Wéi eng Qualitéitskritäre gi geholl bei der 
Auswiel vun dësen Tester, wëssend, datt 
esouwuel e falsche positive wéi e falschen ne-
gativen Test grouss Auswierkungen op déi be-
traffe Persounen hunn?
- De Fall gesat, eng betraffe Persoun mécht 
esou en Test op engem Weekend, wéi kann ee 
bei engem positive Resultat eng bescht-
méiglech psychologesch Prise en charge garan-
téieren?
- Wéi kann ee sécherstellen, datt déi concer-
néiert Leit am beschte berode ginn, wéi si sech 
solle verhalen am Fall vun engem positive Re-
sultat?
- Wier et net méi sënnvoll, esouwuel am Hi-
bléck vun enger optimaler Berodung vun de 
concernéierte Leit wéi och am Kader vun enger 
optimaler Präventiounspolitik, wann een dës 
Tester géif gratis an den Apdikte kréien?
- Wier et net sënnvoll, eng Informatiounsbro-
schür auszeschaffen, mat allen noutwendegen 
Informatiounen iwwert d’Tester, hir Fiabilitéit 
an d’Demarchen, déi ee soll ënnerhuelen, 
wann ee sech getest huet, déi den Apdikter de 
concernéierte Leit kéint diskret matginn?
Réponse (03.07.2019) de M. Étienne 
Schneider, Ministre de la Santé :
D’Regierung huet effektiv beschloss, d’HIV-
Selbst tester an Zukunft unzebidden, an zwar 
iwwert d’Apdikten an iwwert d’Supermar-
chéën. Et geet hei drëm, d’Leit, déi soss sech 
net géifen teste loossen, ze motivéieren, sech 
ze testen, an domat ze erméiglechen, méi 
schnell kënne behandelt ze ginn an och weider 
Ustiechungen ze vermeiden.
All Tester mussen natierlech de legalen euro-
päeschen an nationalen Obligatiounen a 

puncto „dispositifs médicaux“ entspriechen an 
domat e Markage CE hunn, fir kënnen an der 
Europäescher Unioun verkaaft ze ginn. Aktuell 
ass just een Ubidder interesséiert, säin Test zu 
Lëtzebuerg ze verkafen. Et handelt sech ëm 
d’Firma AAZ, déi och an der Belsch an a Frank-
räich schonns um Maart ass a vun de betref-
fende Gesondheetsautoritéiten, notamment 
d’Haute Autorité de Santé a Frankräich, eva-
luéiert a recommandéiert ginn ass. De Risiko vu 
falsche positiven oder negative Resultater be-
steet awer bei all Test. Et gëtt dofir ganz kloer 
dorop higewisen, dass et sech beim Selbsttest 
nëmmen ëm een „test de dépistage“ handelt 
an dass dofir all positivt Resultat onbedéngt an 
engem Laboratoire d’analyses médicales muss 
bestätegt ginn.
D’Regierung iwwerleet am Moment nach, ob 
ee sollt de Selbsttest ënner verschiddene Bedin-
gunge gratis ubidden, fir den Accès un den 
Test weider ze vereinfachen.
D’Persoun, déi ee Selbsttest mécht, gëtt net 
eleng gelooss a ka jidderzäit Hëllef an Ënner-
stëtzung kréien, zum Beispill bäi der HIV-Be-
rodung vum Roude Kräiz, der Associatioun Ci-
gale, dem DIMPS (Dispositif d’intervention mo-
bile pour la santé affective et sexuelle) oder 
dem Service national des maladies infectieuses 
am Centre hospitalier de Luxembourg. Dëse 
leschte Service huet spezialiséiert Personal a 
funktionéiert 24/24 a 7/7, a gesäit och elo 
schonn nuets a weekends Leit, déi e Risikover-
halen haten an Informatioun an Ënnerstëtzung 
sichen.
De Comité de surveillance du SIDA, des hépa-
tites infectieuses et des maladies sexuellement 
transmissibles huet zesumme mat der Direk-
tioun vun der Santé eng Informatiounsbrochür 
ausgeschafft, déi ufanks Juli wäert disponibel 
sinn an déi op véier Sproochen (Däitsch, Fran-
séisch, Englesch a Portugisesch) Informa-
tiounen iwwert den Test an iwwert déi ver-
schidden Ulafstelle gëtt, déi Hëllef ubidden.

Question 0814 (20.06.2019) de M. Jeff 
 Engelen (ADR) concernant les résidus de 
médicaments dans l’eau :
Et ass bekannt, datt Réckstänn vu Medika-
menter iwwert den Offloss hire Wee esouwuel 
an de Waasserkreeslaf ewéi och an de Buedem 
fannen, wat negativ Auswierkungen op d’Natur 
an d’Wuelbefanne vu Planzen, Déieren a Mën-
schen huet. Besonnesch an de Klinicken, wou 
iwwerduerchschnëttlech vill Medikamenter 
ageholl ginn, ass deemno d’Ofwaasser beson-
nesch belaascht mat schiedleche Réckstänn.
An dësem Kontext hätt ech folgend Fro un 
d’Madamm Ëmweltministesch:
- Ass an de Klinicken e speziellen Ofwaasserfil-
tersystem virgesinn, fir dëse substanzielle Sur-
plus u Réckstänn am Ofwaasser kënnen 
erauszefilteren?
Réponse (23.07.2019) de Mme Carole 
Dieschbourg, Ministre de l’Environnement, du 
Climat et du Développement durable :
Aktuell ginn zu Lëtzebuerg all nei Klinicken an 
Altersheemer, wou ee mat méi héije Konzentra-
tioune vu Medikamenter ka rechnen, mat 
engem duebelen Ofwaasserreseau gebaut. 
Dëst erlaabt et, héich belaaschten Ofwaasser 
separat ze erfaassen a geziilt ze behandelen, fir 
ënner anerem Medikamenteréckstänn erausze-
huelen. Well dës Projeten nach relativ rezent 
sinn an och d’Techniken, déi kënnen ugewannt 
ginn, nach a Pilotphase sinn, gëtt et haut zu 
Lëtzebuerg nach keng esou eng Anlag, déi a 
Betrib ass.
Virbereedunge fir déi éischt Pilotprojete lafen 
awer am Ament. Et sollt och gesot ginn, datt 
Lëtzebuerg scho mam Luxembourg Institute of 
Science and Technology (LIST) bei den euro-
päeschen Interreg-Projete Pills an noPills mat-
gewierkt huet, wou sech ënner anerem mat 
der separater Behandlung vun Ofwaasser aus 
Klinicke beschäftegt gouf.

Question 0816 (20.06.2019) de MM. 
 Laurent Mosar et Gilles Roth (CSV) concer-
nant les procès-verbaux et rapports de la 
Police grand-ducale :
1. Gëschter huet e Vertrieder vun der Police 
den Deputéierte géintiwwer erkläert, dass 
d’Justiz iwwert déi nämlecht Donnéeë verfüügt 
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wéi d’Police. Sou wieren och PVen oder Rap-
porte vun der Police betreffend suspekt Per-
sounen, déi ni zu enger Condamnatioun ge-
fouert hunn, am Besëtz vun der Justiz.
An deem Kontext wéilte mir folgend Fro un 
den Här Justizminister an un den Här Minister 
fir bannenzeg Sécherheet stellen:
- Besteet net de Risiko, dass d’Benotze vun dë-
sen Donnéeën zu enger Violatioun vun der On-
scholdsvermuddung kéint féiere respektiv zu 
enger Violatioun vun de Regelen iwwer e faire 
Prozess, i. e. d’Recht op Waffegläichheet, 
d’Recht op eng kontradiktoresch Prozedur an 
d’Recht op eng motivéiert Decisioun? Mir wël-
len an där Hisiicht op d’Artikele 6 vun der Mën-
scherechtskonventioun respektiv 47 an 48 vun 
der europäescher Mënscherechtscharta verwei-
sen, sou wéi den Artikel 3 vun der europäe-
scher Direktiv iwwert d’Onscholdsvermuddung 
zitéieren: « Les États membres veillent à ce que 
les suspects et les personnes poursuivies soient 
présumés innocents jusqu’à ce que leur culpa-
bilité ait été légalement établie. »
2. Et ass eis och confirméiert ginn, dass PVen 
am Beräich vum Jugendschutz iwwer Manner-
järeger vun der Police archivéiert géifen. Do-
raus ergi sech folgend Froen:
- Ass dëst Virgoe konform zu de Prinzipie vun 
der UN-Mënscherechtscharta?
- Firwat goufen an dësem Fall d’Recommanda-
tioune vun der Kontrollautoritéit gemääss Arti-
kel 17 vum Gesetz vun 2002 iwwert den Date-
schutz net ëmgesat? A sengem Rapport vun 
2015 schreift déi virgenannt Autoritéit, dass 
d’Police dës Donnéeë misst läschen, soubal e 
PV oder Rapport un de Parquet weidergeleet 
gouf...
3. D’Autorité de contrôle judiciaire, déi um Ni-
veau vun de Juridiktiounen agesat ginn ass, 
setzt sech bal exklusiv aus Riichteren ze-
summen. Eenzeg Ausnam ass d’Presidentin vun 
der nationaler Dateschutzkommissioun. Heizou 
da folgend Froen:
- Sinn d’Ministeren net der Meenung, dass et 
problematesch ass, wann de Kontrolléierte sech 
selwer kontrolléiert?
- Wéi gedenkt d’Regierung d’Onofhängegkeet 
vun där Autoritéit ze stäerken?
- Wier et net ubruecht d’Kompetenze vun där 
Autoritéit, un de méi limitéierte Kader vun den 
europäeschen Dateschutztexter unzepassen?
Réponse commune (10.07.2019) de M. 
 Félix Braz, Ministre de la Justice, et de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure :
ad 1. Säit et zu Lëtzebuerg eng Strofprozess-
uerdnung gëtt (fréier „Code d’instruction cri-
minelle“, haut „Code de procédure pénale“) 
ass am Gesetz ausdrécklech virgesinn, dass 
d’Police all Procès-verbal, dee se schreift, muss 
un d’Justizautoritéite weiderginn zum Zweck 
vun der Strofverfolgung. Bei engem strofrecht-
leche Prozess befanne sech dofir am Dossier 
pénal, deen d’Geriicht zur Verfügung huet, all 
Informatiounen, déi relevant si fir d’Beuertee-
lung vun de Faiten, déi den Ugeklote repro-
chéiert kritt. Wichteg sinn an deem Kontext 
d’Rechter vun der Verteidegung vum Ugeklo-
ten, wat als Konsequenz huet, dass, haut wéi 
och an der Vergaangenheet, d’Verteidegung 
genau déiselwecht Informatioune kritt wéi 
d’Geriicht, am Kader vum „accès au dossier“, 
sou wéi d’Strofprozessuerdnung et virgesäit. 
Den Ugeklote kann also dozou Stellung huelen 
a sech verteidegen, sou wéi et fir e Strofprozess 
am Gesetz virgesinn ass.
ad 2.
- Déi Dateveraarbechtung, déi hei viséiert ass, 
verstéisst net géint d’Prinzipie vun der UN-
Mënscherechtscharta.
- D’Recommandatioune vun der Kontrollautori-
téit gemääss Artikel 17 hu sech net op de Fi-
chier central bezunn, mä op den „Journal des 
incidents (JDI)“, deen den 1. Abrëll 2019 
duerch en neie System, den „Einsatzleitsystem“ 
(ELS), ersat gouf. Am JDI/ELS goufen ni sou 
Procès-verballen a Rapporte gespäichert.
ad 3.
- D’Kompositioun vun der justizieller Date-
schutzautoritéit ass am Artikel 40 vum Gesetz 
vum 1. August 2018 iwwert den Dateschutz 
am Beräich Strofrecht an der nationaler Sé-
cherheet („loi du 1er août 2018 relative à la 
protection des personnes physiques à l’égard 
du traitement des données à caractère person-
nel en matière pénale ainsi qu’en matière de 
sécurité nationale“), dat vun der Chamber mat 
57 Jo-Stëmme gestëmmt ginn ass, genau gere-

gelt. Hei kontrolléiert de Kontrolléierte sech net 
selwer, well den Artikel 41, Paragraf 7 an 8, vun 
deem Gesetz vum 1. August 2018 ausdrécklech 
d’Onofhängegkeet vun der justizieller Date-
schutzautoritéit („Autorité de contrôle judi-
ciaire“) virgesäit. Déi Autoritéit ass genau sou 
onofhängeg vum drëtte Pouvoir, wéi déi natio-
nal Dateschutzkommissioun („CNPD“) vum 
zweete Pouvoir. Déi Kompositioun, sou wéi de 
Legislateur se virgesinn huet, garantéiert 
d’Gewaltentrennung an eng effikass Kontroll 
vun den Dateschutzbestëmmungen.
- Bis elo ginn et keng Hiweiser drop, dass 
d’Onofhängegkeet vun der justizieller Date-
schutzautoritéit, sou wéi se am Artikel 41 vum 
uewe genannte Gesetz festgeluecht ass, misst 
nach méi gestäerkt ginn.
- D’Kompetenze vun der justizieller Dateschutz-
autoritéit sinn am Artikel 43 vum uewe ge-
nannte Gesetz vum 1. August 2018 festge-
luecht, an deen Artikel ass eng genau Ëm-
setzung vum Artikel 47 vun der Direktiv 
2016/680. Eng méi limitéiert national Transpo-
sitioun vum Artikel 47 vun der Direktiv 
2016/680 wier konträr zu der Direktiv a géif 
eng Infraktiounsprozedur duerch d’EU-Kom-
missioun no sech zéien wéinst enger net 
konformer Transpositioun vun där Direktiv.

Question 0817 (20.06.2019) de M. Jeff 
 Engelen (ADR) concernant les résidus de 
médicaments dans l’eau :
Déi schiedlech Réckstänn vu Medikamenter 
fannen iwwert den Offloss hire Wee an d’Na-
tur, wat negativ Auswierkungen op d’Wuel vun 
de Planzen, Déieren an och Mënschen huet.
An dësem Kontext hätt ech folgend Froen un 
d’Madamm Ëmweltministesch:
1. Ginn zu Lëtzebuerg regelméisseg Analysen 
duerchgefouert, wat d’Belaaschtung vun der 
Natur mat schiedleche Medikamenteréckstänn 
betrëfft?
2. Wa jo, wat fir Konsequenzen zéien déi be-
traffen Akteuren aus dësen Analysen?
3. Wann neen, gedenkt d’Regierung, an Zu-
kunft verstäerkt esou Analysen an Optrag ze 
ginn?
4. Gëtt et zu Lëtzebuerg e Fuerschungsfeld, 
wat sech mat dësen negativen Auswierkunge 
beschäftegt, respektiv bedeelegt sech Lëtze-
buerg un nationalen an/oder internationale 
Fuerschungsprojeten en vue vun enger Re-
duzéierung vun den negativen Auswierkunge 
vun dëse Réckstänn?
Réponse (23.07.2019) de Mme Carole 
Dieschbourg, Ministre de l’Environnement, du 
Climat et du Développement durable :
ad 1. An de Lëtzebuerger Fléissgewässer gi ver-
schidde Medikamenter (Lidocain, Diclofenac, 
Ibuprofen, Carbamazepin, Ketoprofen) regel-
méisseg op ausgewielte Miessstellen analy-
séiert. Gesetzlech geregelt vun dëse Stoffer ass 
am Ament just de Carbamazepin, fir deen am 
Règlement grand-ducal du 15 janvier 2016 re-
latif à l’évaluation de l’état des masses d’eau de 
surface e Grenzwäert fir Uewerflächegewässer 
als sougenannte flossgebittsspezifesch Subs-
tanz festgeluecht gëtt. Des Weidere ginn 
d’Konzentratioune vu fënnef Antibiotiken an 
der Sauer an an der Uelzecht gemooss, an dat 
am Kader vun der Liste de vigilance („Watch 
List“) konform zur Direktiv 2013/39/EU (cf. Dé-
cision d’exécution 2018/840 de la Commission 
vum 5. Juni 2018). Op dëser Lëscht sti Subs-
tanzen, déi an der Europäescher Unioun iwwer-
waacht gi sollen, fir de méigleche Risiko, deen 
dës Substanze fir d’aquatesch Ëmwelt duerstel-
len, beuerteelen ze kënnen.
ad 2. Verschidde vun den ënnersichte Medika-
menter gi regelméisseg virun allem a Waasser-
kierper mat méi urban gepräägten Anzuchsge-
bidder fonnt. Et sief bemierkt, dass konventio-
nell biologesch Kläranlagen nom aktuelle Stand 
vun der Technik net dofir ausgeluecht sinn, fir 
dës Substanze geziilt ze eliminéieren. Aus dëse 
Grënn ginn an Zukunft och eng Rei Kläranlage 
mat enger 4. Stuf equipéiert (wéi am Koali-
tiounsvertrag festgehalen), déi ënner anerem 
och Medikamenteréckstänn kënnen eliminéie-
ren. Zu de méigleche Behandlungstechniken 
op gréissere Kläranlagen zielen am Ament virun 
allem Verfahre mat Ozon an/oder Aktivkuel.
ad 3. Déi Moossungen, déi aktuell gemaach 
ginn, erlaben een Iwwerbléck iwwert d’Situa-
tioun ze kréien. Déi Substanzen, déi gesicht 
ginn, sinn déi, vun deenen ee weess, dass se 
vill genotzt ginn an dass se generell schlecht an 
de Kläranlagen ofgebaut ginn.
ad 4. Lëtzebuerg bedeelegt sech um Interreg-
Projet EmiSûre, zesumme mat Rheinland-Pfalz 
an dem Saarland souwéi och der Uni.lu an der 
TU Kaiserslautern. Den EmiSûre-Projet huet als 

Zil, fir alternativ Behandlungstechnike fir 
d’Mikroschadstoffeliminatioun (zu deene Medi-
kamenter gehéieren) fir kleng a mëttelgrouss 
Kläranlagen ze evaluéieren. Zesumme mam 
Luxembourg Institute of Science and Techno-
logy (LIST) huet Lëtzebuerg och bei den euro-
päeschen Interreg-Projete Pills an noPills ma-
tgewierkt, wou sech ënner anerem mat der se-
parater Behandlung vun Ofwaasser aus Klinicke 
beschäftegt gouf.

Question 0818 (20.06.2019) de M. Mars Di 
Bartolomeo (LSAP) concernant la ligne de 
fret ferroviaire directe entre le Luxem-
bourg et la Chine :
Il y a un peu plus de deux mois, la première 
liaison de fret ferroviaire directe Luxembourg–
Chine a été lancée. Un convoi formé de 41 
conteneurs avait quitté la plateforme multimo-
dale de Bettembourg/Dudelange à destination 
de Chengdu.
À cette occasion, les responsables des CFL et 
du Gouvernement avaient annoncé que cette 
nouvelle liaison devrait adopter un rythme 
hebdomadaire à partir de mi-2019. Or ce plan-
ning semble avoir été retardé.
- J’aimerais savoir de Monsieur le Ministre de la 
Mobilité et des Travaux publics quelles sont les 
raisons de ce retard.
- Quels sont les enseignements tirés de la phase 
test ?
Réponse (12.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
La première liaison ferroviaire entre le Luxem-
bourg et la Chine a eu lieu le 4 avril 2019 
lorsqu’un train test est parti de la plateforme 
intermodale de Bettembourg/Dudelange à des-
tination de Chengdu (province du Sichuan). Ce 
premier test a été concluant. Le train est arrivé 
endéans les 15 jours annoncés sur la plate-
forme de Chengdu.
Ce train test a permis à démontrer aux parte-
naires chinois l’intérêt de la plateforme de Bet-
tembourg/Dudelange en Europe, et no-
tamment sa capacité à consolider des volumes 
d’origine ou à destination du Luxembourg, de 
la Grande Région et plus largement de l’Europe 
du Sud et de l’Ouest, au départ du Luxem-
bourg vers la Chine. Il a également permis 
d’accroître la visibilité de la plateforme inter-
modale de Bettembourg/Dudelange tant sur le 
marché européen que sur le marché chinois.
Cependant à ce stade, les négociations sont 
toujours en cours avec les partenaires chinois 
afin de les convaincre de mettre en place une 
relation ferroviaire régulière. Il faut souligner 
qu’il s’agit avant tout de négociations commer-
ciales, et que le calendrier de démarrage d’une 
liaison régulière dépendra de leur issue. Par ail-
leurs, sur ce marché, la plateforme de Bettem-
bourg/Dudelange est en concurrence directe 
avec les hubs logistiques allemands de Duis-
bourg et de Hambourg.
Enfin, la décision finale revient aux partenaires 
chinois qui eux seuls décident d’attribuer les 
subventions nécessaires au lancement de nou-
velles connexions ferroviaires entre les termi-
naux chinois et les terminaux européens.

Question 0822 (24.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant les parkings 
de l’Aéroport de Luxembourg :
D’BedreiwergeselIschaft vum Findel, d’Société 
de l’Aéroport de Luxembourg SA, gehéiert zu 
100 % dem Stat an hire Verwaltungsrot ass in-
tegral aus Vertrieder vum Stat oder Statsperso-
nal zesummegesat. Dës Gesellschaft exploi-
téiert um Findel am Ganze siwen ëffentlech 
Parkingen. Véier vun dëse Parkingen (d’Parkin-
gen C, E, F, G) si virun allem fir Kuerzzäitparker; 
op hinnen ass d’Parke fir 15 Minutte gratis, éier 
tëscht 1,50 € an 2,50 € pro zousätzlech 15 
Minutte fälleg ginn.
Fir Passagéier um Findel ofzesetzen, ginn dës 
15 Minutten am Prinzip duer an dierfte seele 
bis ni depasséiert ginn. Anescht ass dat, wann 
een e Passagéier um Findel ofhuele wëll. Dann 
ass et immens schwiereg, déi 15 Minutten net 
ze depasséieren - souguer wann een op d’Mi-
nutt près mat der Arrivée vum Fliger um Gate 
geplangt huet.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Mi-
nister fir Mobilitéit dës Froe stellen:
- Wéi vill Zäit vergeet an der Moyenne tëscht 
der Arrivée vun engem Fliger um Gate 
(Auerzäit, déi op den Ecranen affichéiert gëtt) 
an dem éischte Gepäckstéck, wat um Gepäck-
band ukënnt?

- Wéi laang dauert et an därselwechter Hypo-
thees an der Moyenne, bis dat lescht Gepäck-
stéck de Passagéier zur Verfügung steet?
- Wéi heefeg kënnt et an absolutten an a rela-
tiven Zuelen zu Virkommnisser, bei deenen de 
Fliger zwar pünktlech lant, mä kee Bus zur Ver-
fügung steet oder keen Operateur fir d’Air-
bridge disponibel ass, soudass den Deboarding 
sech doduerch verzögert? Wéi vill Passagéier 
waren déi lescht zwielef Méint vun esou Vir-
kommnisser betraff?
- Ginn et Entschiedegunge fir Leit, déi e Passa-
géier siche kommen, wa se méi laang wéi 15 
Minutte parke mussen, well e Fliger Retard hat 
oder et duerch verzögert Betribsofleef um 
Fluch hafe méi laang dauert, bis d’Passagéier 
duerch d’Douane sinn?
- Denkt de Minister, datt et am Interêt vun de 
Konsumente wier an datt et d’Attraktivitéit 
vum Findel steigere géif, wann de Fluchhafen 
eng besonnesch Formel géif aféieren, fir Per-
sounen, déi e Passagéier siche kommen, am 
Fall vun engem Retard ze entschiedegen?
- Wéi steet de Minister zu enger eventueller 
Gratuitéit vum Parking fir Stationnementer ën-
ner enger Stonn fir Autoen, an deenen eng Per-
soun sëtzt, déi eng Boardingkaart mat Arrivée 
zu Lëtzebuerg presentéiere kann?
- Mat enger Äntwert a Form vun engem 
Linnendiagramm, deen d’Unzuel vun den Au-
toen a Funktioun vun der Zäit duerstellt: Wéi 
vill Autoen hunn an de leschten 365 Deeg pro 
Dag tëscht enger an 59 Minutte laang op de 
Parkingen C, E, F a G vum Findel geparkt?
- Mat enger Äntwert a Form vun engem 
Linnendiagramm, deen d’Unzuel vun de Passa-
géier a Funktioun vun der Zäit duerstellt: Wéi 
vill Passagéier sinn an de leschten 365 Deeg 
pro Dag gelant?
Réponse (19.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Mobilité et des Travaux 
publics :
Um Fluchhafe Lëtzebuerg ass d’Luxair-
Handling fir de Groundhandling zoustänneg, 
also och fir den Transport vum Gepäck aus 
dem Fliger zréck bei d’Arrivée vun de Bagagen. 
Dëse Service a seng Modalitéite ginn am 
Kontrakt tëschent dem Groundhandler an der 
jeweileger Fluchgesellschaft festgehalen.
Viru Kuerzem ass d’Resultat vun enger Ëmfro 
vum Chaufferservice „Blacklane“ an der Press 
publizéiert ginn, déi seet, datt de Fluchhafe 
Lëtzebuerg dee séierste vun der Welt ass, wann 
et ëm d’Verloosse vum Fliger an d’Duerchlafe 
vum Fluchhafegebai geet. An der Moyenne 
brauch een nëmme 15 an eng hallef Minutten, 
fir aus dem Fliger bis bei den Auto ze kommen.
lux-Airport SA ass als Fluchhafebedreiwer mat 
hire kommerzielle Partner dofir zoustänneg, 
datt hir Servicer sou wéi geplangt iwwert d’Bün 
ginn. Aus verständleche kommerzielle Grënn 
kann a wëll lux-Airport SA hir Donneeën iwwert 
déi verschidde Recetten net ëffentlech maa-
chen.
Et wäerten op kee Fall Entschiedegungen 
duerch de Fluchhafebedreiwer un d’Leit be-
zuelt gi bei enger Verspéidung vun engem Fli-
ger. D’Leit kréien e Service ugebueden (Par-
king), dee se kënnen unhuelen an notzen, oder 
och net. De Parking wäert och net gratis ge-
maach ginn, d’Tariffer fir d’Parke leien am in-
ternationale Verglach scho bei deene bëllegs-
ten.
D’Statistike vum Fluchhafe gi vun der Adminis-
tration de la navigation aérienne opgestallt 
(ANA - www.ana.public.lu). D’Zuele vun 2018 
ginn un, datt am ganze Joer 2.007.697 Leit hei 
zu Lëtzebuerg gelant sinn; dat mécht eng 
Moyenne vu 5.500 Leit pro Dag.

Question 0823 (24.06.2019) de MM. 
 Laurent Mosar et Gilles Roth (CSV) concer-
nant le traitement de données person-
nelles effectué par les autorités poli-
cières et judiciaires :
Depuis plusieurs jours, de plus en plus d’infor-
mations nous parviennent en ce qui concerne 
l’utilisation, on ne peut exclure - abusive, de la 
base de données policière.
Pour ne citer qu’un exemple.
Un jugement du tribunal correctionnel de 
Luxembourg de juillet 2018 note que :
« Les agents verbalisants ont procédé aux re-
cherches d’usage dans les bases de données de 
la Police grand-ducale. Ils ont ainsi retrouvé... 
trois plaintes... Ces plaintes n’ont pas connu de 
suites pénales aux termes d’un courrier adressé 
par le ministère public le 17 février 2010 au 
président du Collège médical. »
Autrement dit, le parquet via les enquêteurs se 
sert de données issues du fichier central de la 
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Police grand-ducale et notamment d’informa-
tions policières y conservées, mais n’ayant pas 
abouti à des condamnations pénales.
Au vu de ce qui précède, nous nous permet-
tons de poser les questions suivantes à Mon-
sieur le Ministre de la Sécurité intérieure et à 
Monsieur le Ministre de la Justice :
1) Messieurs les Ministres peuvent-ils confir-
mer, comme cela ressort du jugement susmen-
tionné, que le recours aux bases de données de 
la Police grand-ducale constitue une pratique 
courante en matière de conduite des enquêtes 
pénales ?
2) Messieurs les Ministres peuvent-ils confirmer 
que les informations issues des bases de don-
nées policières et utilisées dans l’affaire sus-
mentionnée ne concernent pas des faits datant 
de plus de dix ans ? À défaut, le procureur gé-
néral d’État a-t-il donné son autorisation 
(écrite) avant que les agents aient accédé aux 
bases de données en question ?
3) Messieurs les Ministres ne considèrent-ils pas 
que le fait d’user de faits n’ayant abouti à au-
cune condamnation ne porte atteinte au prin-
cipe de la présomption d’innocence, au droit à 
un procès équitable, i. e. au principe de l’éga-
lité des armes et aux principes entourant la 
protection des données personnelles ?
4) En ce qui concerne plus particulièrement la 
protection des données personnelles, Messieurs 
les Ministres ne considèrent-ils pas que cette 
façon de procéder soit contraire aux recom-
mandations de l’Autorité de contrôle judiciaire 
(visée à l’article 17 de la loi du 2 août 2002 sur 
la protection des données personnelles) qui a 
notamment proposé que ces données soient 
éliminées une fois qu’un rapport ou un procès-
verbal a été établi et transmis aux parquets... ?
5) Messieurs les Ministres ont-ils connaissance 
d’autres affaires similaires ?
Réponse commune (09.07.2019) de M. 
François Bausch, Ministre de la Sécurité inté-
rieure, et de M. Félix Braz, Ministre de la Jus-
tice :
ad 1) Non, nous ne pouvons pas confirmer 
cette affirmation. Au contraire, cette pratique 
n’est mise en œuvre que lorsqu’elle est justifiée 
par les éléments du cas d’espèce. En l’occur-
rence, il résulte du jugement mentionné par les 
honorables Députés, dont copie a été trans-
mise au Ministre de la Justice sur sa demande 
par Madame le Procureur général d’État, que la 
citation de ce jugement par les honorables Dé-
putés dans la question parlementaire est in-
complète. En effet, il résulte du jugement que 
la personne concernée avait, elle-même, dé-
claré, lors de son interrogatoire par la police, ce 
qui suit : « Oui, ça m’est déjà arrivé de me sen-
tir attiré par des patientes. Depuis les plaintes 
qui ont été portées contre moi, je ne fais plus 
des gestes déplacés. »
Suite à ces déclarations, il était évidemment du 
devoir des policiers chargés de l’enquête de vé-
rifier s’il y a effectivement eu dans le passé 
d’autres plaintes contre la même personne et 
d’en faire rapport aux autorités judiciaires com-
pétentes.
ad 2) Dans le cas d’espèce, tel qu’il résulte éga-
lement du jugement précité, la police a 
constaté que trois plaintes avaient été dépo-
sées, par trois victimes différentes, contre la 
même personne pour des faits similaires (atten-
tat à la pudeur) en date des 21 juillet 2009, 16 
septembre 2009 et 23 décembre 2009. Donc, 
comme demandé dans la question parlemen-
taire, il n’y avait pas de faits datant de plus de 
dix ans.
ad 3) Pour cette question, il est renvoyé à la ré-
ponse à la première question de la question 
parlementaire n° 0816.
ad 4) La recommandation de l’Autorité de 
contrôle « article 17 » consistant à éliminer les 
données une fois qu’un rapport ou un procès-
verbal a été établi et transmis aux parquets ne 
se rapportait pas au fichier central, qui recueille 
précisément les rapports et les procès-verbaux 
dressés par la police, mais au journal des inci-
dents qui, au demeurant, a été remplacé le 1er 
avril 2019 par un nouveau système dénommé 
« Einsatzleitsystem » (ELS).
ad 5) Non.

Question 0824 (24.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant les psychothé-
rapeutes :
Trotz dem Gesetz vum 14. Juli 2015 iwwert 
d’Aféierung vum Beruff vum Psychotherapeut 
ass et Patienten zu Lëtzebuerg zum aktuellen 
Zäitpunkt ëmmer nach net méiglech, d’Käschte 
vun Therapiesëtzunge bei Psychotherapeute 
vun der Krankekeess rembourséiert ze kréien. 
Wéi aus enger Äntwert op d’parlamentaresch 

Fro Nummer 0389 vum Deputéierte Marc 
Baum ervirgeet, ass de Fait, datt keen Accord 
tëscht der CNS an der Fapsylux (der Federa-
tioun vun den Associatiounen, déi d’Psychothe-
rapeuten am Land representéieren) konnt 
fonnt ginn, primär Schold drun, datt bal véier 
Joer, nodeems d’Gesetz gestëmmt gouf, ëm-
mer nach keng Remboursementer méiglech 
sinn. Konkret heescht et an där Äntwert:
« Suite à l’échec des négociations convention-
nelles entre la Fapsylux et la CNS, la procédure 
de médiation avait été entamée le 1er octobre 
2018. Cependant, la procédure de médiation 
n’a également pas permis de trouver un accord 
de sorte que les dispositions obligatoires de la 
convention doivent être fixées par voie de rè-
glement grand-ducal en application de l’ar-
ticle 70, paragraphe 2 du Code de la sécurité 
sociale. Les travaux y relatifs sont actuellement 
en cours. »
An deem Zesummenhang wéilt ech de Minis-
tere fir Gesondheet a Sozialversécherung dës 
Froe stellen:
1. Wat waren d’Haaptgrënn dofir, dass keen 
Accord tëscht der CNS an der Fapsylux konnt 
fonnt ginn?
2. An der Äntwert op d’parlamentaresch Fro 
Nummer 3858 vun den Dammen Deputéierte 
Lorsché an Tanson aus dem Juni 2018 gouf ge-
sot, dass d’CNS an d’Fapsylux am Januar 2018 
ugefaangen hätten, iwwer eng Konventioun ze 
negociéieren. Wéisou sinn dës Gespréicher 
eréischt méi wéi zwee Joer, nodeems d’Gesetz 
vum 14. Juli 2015 gestëmmt gouf, ugefaange 
ginn?
3. Bis wéini ass mat deem an der Äntwert op 
d’Fro vum Här Deputéierte Baum genannte Re-
glement ze rechnen?
4. Bis wéini wäerten d’Patiente spéitstens nach 
waarde missen, bis si d’Käschte fir hir Thera-
piesëtzunge vun der Krankekeess rembourséiert 
wäerte kréien?
Réponse (23.07.2019) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale :
ad 1. Ee vun den Haaptgrënn, woufir keen Ac-
cord konnt fonnt ginn, ass, datt de Rembourse-
ment vun der Gesondheetskeess un eng mede-
zinnesch Ordonnance gekoppelt ass. Den Arti-
kel 23 Alinea 1 vum Code de la sécurité sociale 
gesäit nämlech vir:
« Les prestations à charge de l’assurance mala-
die accordées à la suite des prescriptions et or-
donnances médicales doivent correspondre au 
mieux à l’état de santé des assurés. Elles ne 
peuvent dépasser l’utile et le nécessaire et 
doivent être faites dans la plus stricte économie 
compatible avec l’efficacité du traitement et 
être conformes aux données acquises par la 
science et à la déontologie médicale. »
Aner Diskussiounspunkte ginn iwwert de Prin-
zip vum Remboursement, dat heescht, wéi eng 
Traitementer präzis solle rembourséiert ginn, 
an iwwert d’Kritären an d’Limitte vun den Trai-
tementer, déi sollen iwwerholl ginn.
ad 2. Déi Gespréicher konnten net éischter 
ugefaange ginn, well et keng Associatioun 
gouf, déi d’Psychotherapeute representéiert 
huet. D’Fapsylux gouf eréischt den 2. Februar 
2017 gegrënnt. Den Artikel 62 Alinea 1 vum 
Code de la sécurité sociale gesäit Folgendes vir:
« Les conventions sont conclues par la Caisse 
nationale de santé et par les groupements pro-
fessionnels possédant la qualité et ayant un ca-
ractère suffisamment représentatif. La représen-
tativité des groupements professionnels s’ap-
précie au niveau de la profession en fonction 
des effectifs, de l’expérience et de l’ancienneté 
du groupement. »
ad 3. Dat Reglement ass am Moment am-
gaangen ausgeschafft ze ginn a soll Ufank vum 
2. Semester 2019 an de Regierungsrot goen.
ad 4. Esoubal wéi d’Reglement, dat déi obliga-
toresch Dispositioune vun der Konventioun 
festleet, publizéiert gëtt, gëtt d’Nomenclature 
vun den Akten ausgeschafft an den Tariff vum 
Remboursement an de Statute vun der Ge-
sondheetskeess festgeluecht. Ab deem Mo-
ment kënnen déi Akten, déi virgesi sinn, rem-
bourséiert ginn.

Question 0825 (25.06.2019) de M. Marc 
Goergen (Piraten) concernant les rembour-
sements effectués par la Caisse de mala-
die des fonctionnaires et employés pu-
blics :
Mir gouf zougedroen, dass et bei der Kran-
kekeess vun de Fonctionnairen aktuell zu ville 
Verspéidunge bei de Remboursementer kënnt. 
Zréckzeféieren ass dëst anscheinend op ee 
Manktem u Beamten an der Krankekeess vun 
de Fonctionnairen an de Statsbeamten 
(CMFEP).

An deem Zesummenhang wéilt ech de Minis-
tere fir sozial Sécherheet an ëffentlechen 
 Déngscht dës Froe stellen:
- Fir d’Joren 2017, 2018 an 2019, wéi vill Deeg 
huet eng Demande de remboursement bei der 
CMFEP am Duerchschnëtt jeeweils gedauert? 
Wéi ass dës Tendenz ze erklären?
- Wéi laang dauert et aktuell, bis déi bei der 
CMFEP Verséchert hir Remboursementer aus-
bezuelt kréien? Am Fall wou et zu Ver-
spéidunge komm ass, op wéi eng Grënn sinn 
dës Verspéidungen zréckzeféieren?
- Wéi eng Mesurë wäerten déi zoustänneg Mi-
nisteren ënnerhuelen, fir d’Situatioun vun de 
Versécherten ze verbesseren?
- Sinn d’Servicer vun der CMFEP personell ën-
nerbesat? Falls jo, wäerten d’Ministeren e 
Rekrutementsplang opstellen?
Réponse (25.07.2019) de M. Romain 
Schneider, Ministre de la Sécurité sociale :
Aktuell dauert eng Demande de rembourse-
ment ongeféier fënnef Wochen. Säit 2017 sinn 
déi Delaien zimlech konstant a sinn deels zré-
ckzeféieren op eng Augmentatioun vun der 
Zuel vun de Statsbeamten an Employéen 
iwwert déi lescht Joren (+ 12,2 % an de leschte 
fënnef Joren). Doduerch ass den Aarbechtsvo-
lumen an de leschte Jore permanent an 
d’Luucht gaangen, wat sech awer net am 
selwechten Ausmooss an der Evolutioun vum 
Personal vun der zoustänneger Krankekeess 
erëmgespigelt huet. Des Weideren hat 
d’CMFEP um Niveau vum Personal Pensiounso-
fgäng a Changementer vun der Administra-
tioun, déi och en Impakt op d’Traitementsde-
laien haten.
Fir deem entgéintzewierken, gouf d’Reglement 
iwwert de Statut vum Personal vun der CMFEP4 

an deem Sënn geännert, datt d’CMFEP méi 
Personal astelle kann. D’CMFEP ass am Mo-
ment mat de Rekrutementer amgaangen an 
esoubal wéi déi ofgeschloss sinn, misst d’Situa-
tioun fir den Assuré sech erëm verbesseren. Et 
muss een natierlech och drop opmierksam 
maachen, datt déi nei Beamten als Éischt 
mussen ageschafft ginn, ier se genausou eng 
routinéiert Aarbecht kënne leeschte wéi déi 
aner Beamten.
D’Erhéijung vun der Unzuel vum Personal änt-
wert net nëmmen op déi aktuell Ufro vun der 
CMFEP, mä gesäit och genuch Personal vir, fir 
mëttel- a laangfristeg den Delai vun de Rem-
boursementer déif ze halen.

Question 0826 (25.06.2019) de M. André 
Bauler (DP) concernant la Nordstad :

La création d’un nouveau pôle urbain dans le 
nord du pays à travers le projet Nordstad ne se 
réalise non seulement en développant la coo-
pération entre les communes concernées, mais 
également en renforçant la cohésion sociale 
des citoyens résidant dans les communes impli-
quées. D’ailleurs, la déclaration Nordstad du 22 
mai 2008 précise que la participation et l’enga-
gement des citoyens est une condition fonda-
mentale pour assurer la réussite de ce projet.

Voilà pourquoi j’aimerais poser les questions 
suivantes à Monsieur le Ministre de l’Aménage-
ment du territoire :

- En sa qualité de coprésident du Comité poli-
tique Nordstad, Monsieur le Ministre serait-il 
disposé à soutenir une grande journée de ren-
contre et de fête à l’instar de la Fête des voisins 
pour rassembler les citoyens du canton de Die-
kirch dans une atmosphère conviviale ?

- Le Comité politique Nordstad a-t-il déjà pensé 
à organiser une telle manifestation, par 
exemple le 9 mai (Journée de l’Europe) ou le 
23 juin (Fête nationale) ?

- La clôture des travaux d’infrastructures le long 
de la N7 à travers le village d’Ingeldorf d’ici 
2020 ne serait-elle pas une occasion opportune 
pour lancer un tel event à caractère fédéra-
teur ?

Réponse (09.07.2019) de M. Claude 
Turmes, Ministre de l’Aménagement du terri-
toire :

Toute action visant à promouvoir, développer 
et consolider l’identité et le rayonnement de la 
Nordstad à tous les niveaux - culturel, écono-
mique, gastronomique, sportif, touristique, etc. 
- mérite réflexion et, le cas échéant, doit être 
soutenue. En effet, des actions de cette nature 
sont à même de stimuler et d’accroître auprès 

4 Règlement grand-ducal du 29 mars 2019 modifiant le rè-
glement grand-ducal du 24 août 2016 concernant le sta-
tut du personnel de la Caisse nationale de santé, de la 
Caisse de maladie des fonctionnaires et employés publics 
et de la Caisse de maladie des fonctionnaires et employés 
communaux

des habitants des communes membres de la 
Nordstad leur sentiment d’appartenance à ce 
territoire qui leur est commun.

À ce propos, il appartient tout naturellement 
aux communes de proposer des initiatives fé-
dératrices ayant pour objectif de renforcer l’at-
tractivité de leur territoire de coopération. Ces 
propositions pouvant être débattues au sein du 
Comité politique de la Nordstad duquel fait 
partie l’État.

Par le biais de la Convention de la Nordstad, 
un grand nombre d’actions notables ont déjà 
pu être menées avec succès et d’autres seront 
engagées à l’avenir dans divers domaines. Dans 
ce contexte, le domaine de la mobilité douce 
pourrait faire l’objet d’actions ciblées en décli-
naison avec les recommandations de l’étude de 
cyclabilité menée par le ministère et les autori-
tés communales de la Nordstad.

Question 0827 (25.06.2019) de M. Léon 
Gloden (CSV) concernant le changement de 
carrière au sein de la Police grand-du-
cale :

Dans sa réponse à ma question parlementaire 
n° 0703 du 16 mai 2019 concernant le chan-
gement de carrière au sein de la Police grand-
ducale, Monsieur le Ministre de la Sécurité inté-
rieure a cité les conditions précisées dans l’ar-
ticle 94 (3) de la loi modifiée du 18 juillet 2019 
sur la Police grand-ducale que le membre du 
cadre policier doit remplir pour pouvoir bénéfi-
cier du mécanisme temporaire de changement 
de groupe. Or, il n’a pas cité l’article dans son 
entièreté, qui dispose entre autres que : « Pour 
la sélection des candidats, il sera tenu compte, 
s’il y a lieu, de l’appréciation des compétences 
professionnelles et personnelles du policer en 
question. »

Monsieur le Ministre a par ailleurs suggéré 
qu’« à côté du mécanisme de la carrière ou-
verte, le législateur a prévu la possibilité pour 
les fonctionnaires du groupe de traitement C1 
du cadre policier de la police qui sont déten-
teurs d’un tel diplôme [diplôme de fin d’études 
ou de fin d’études générales ou d’un diplôme 
équivalent] et qui ont auparavant suivi avec 
succès la formation professionnelle de base du 
groupe de traitement C1 d’accéder au groupe 
de traitement B1 en se soumettant à l’examen-
concours de ce groupe de traitement B1 ».

Au vu de ce qui précède, j’aimerais poser les 
questions suivantes à Monsieur le Ministre de la 
Sécurité intérieure :

1) Monsieur le Ministre peut-il m’assurer qu’il a 
été tenu compte de l’appréciation des compé-
tences professionnelles et personnelles des poli-
ciers qui se sont vu refuser un changement de 
carrière ?

2) Le policier qui choisit l’option d’accéder au 
groupe de traitement supérieur en se soumet-
tant à l’examen-concours en question, n’est-il 
pas obligé de démissionner de son poste, en-
traînant ainsi un bon nombre d’inconvénients 
pour le candidat en question ?

Réponse (26.07.2019) de M. François 
Bausch, Ministre de la Sécurité intérieure :

ad 1) L’article 94 de la loi modifiée du 18 juillet 
2018 sur la Police grand-ducale dispose que : 
« Pour la sélection des candidats, il sera tenu 
compte, s’il y a lieu, de l’appréciation des com-
pétences professionnelles et personnelles du 
policier en question. » Cette formulation figure 
également à l’article 54 de la loi modifiée du 
25 mars 2015 fixant le régime des traitements 
et les conditions et modalités d’avancement 
des fonctionnaires de l’État. L’article 16 de la loi 
sur les traitements prévoit également, en ce qui 
concerne l’attribution d’une majoration d’éche-
lon que le ministre tient compte « s’il y a lieu, 
des résultats de l’appréciation des compé-
tences professionnelles et personnelles ».

Le système d’appréciation des compétences 
auquel il est fait référence dans les trois articles 
précités n’a été introduit que le 1er octobre 
2015. Il s’applique à partir du dernier grade du 
niveau général pour le passage au niveau supé-
rieur ainsi que pour chaque promotion ou 
avancement assimilé à une promotion dans le 
niveau supérieur (article 4bis, paragraphe 1er 
du statut général des fonctionnaires). Avant la 
date du 1er octobre 2015, les fonctionnaires ac-
cédaient au cadre fermé (désormais niveau su-
périeur) et avançaient à l’intérieur de ce cadre 
sans qu’ils ne soient soumis à une appréciation 
des compétences.
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Il ne peut dès lors être tenu compte de l’appré-
ciation des compétences que pour autant 
qu’une telle appréciation ait été réalisée.
ad 2) Non.

Question 0828 (25.06.2019) de M. Sven 
Clement (Piraten) concernant la canicule et 
le droit du travail :
De Code du travail (Art. L. 313-1) hält fest, 
dass Salariéen obligéiert sinn, « [de] signaler 
immédiatement, à l’employeur et/ou aux sala-
riés désignés et aux délégués à la sécurité, 
toute situation de travail dont ils ont un motif 
raisonnable de penser qu’elle présente un dan-
ger grave et immédiat pour la sécurité et la 
santé ainsi que toute défectuosité constatée 
dans les systèmes de protection ».
Bei héije Baussentemperature kann et och a 
Bürosraim séier immens waarm ginn, soudass 
och ze héich Temperaturen op der Aar-
bechtsplaz e Gesondheetsrisiko an domat en 
« danger grave et immédiat pour la sécurité et 
la santé » duerstelle kënnen.
Well et zu Lëtzebuerg - anescht wéi an eisem 
Nopeschland Däitschland - keng konkret ge-
setzlech Regelung gëtt, déi festhält, ab wéi en-
gen Temperaturen Aarbechter fräi misste 
kréien, traue sech déi wéinegst Employéen, 
sech op de Code du travail an d’Garantie vun 
der Sécherung vun hirer Gesondheet ze beruf-
fen, fir bei grousser Hëtzt fräizekréien.
An deem Zesummenhang wéilt ech dem Mi-
nister fir Aarbecht dës Froe stellen:
1. Deelt de Minister d’Usiicht, dass ze héich 
Temperaturen op der Aarbechtsplaz eng Gefor 
fir d’Gesondheet duerstellen?
2. Ass de Minister der Meenung, dass gesetz-
lech misst geregelt ginn, wéi vill Grad Celsius 
an engem Aarbechtsëmfeld maximal a minimal 
erreecht däerfe ginn?
3. Ass de Minister der Meenung, dass esou eng 
gesetzlech Regelung sech och explizitt op d’En-
seignantë bezéie sollt, soudass och eng Limitt 
fir Temperaturen a Klassesäll am Gesetz festge-
schriwwe géif ginn, fir och d’Kanner ze schüt-
zen an d’Entscheedung vum Hëtzefräi net 
eleng bei de Gemengen ze beloossen?
Réponse (25.07.2019) de M. Dan Kersch, 
Ministre du Travail, de l’Emploi et de l’Économie 
sociale et solidaire :
ad 1. + 2. Héich Temperaturen op der Aar-
bechtsplaz kënnen eng Gefor fir d’Gesondheet 
vun de Salariéen duerstellen. Et sief an deem 
Kontext drop higewisen, dass d’Aarbechtsge-
setz d’Employeuren dozou obligéiert, net nëm-
men d’Sécherheet, mä och d’Gesondheet vun 
de Salariéen ze garantéieren. Dës Obligatioun 
ass explizitt am Artikel L. 312-1 vum Code du 
travail festgehal: « L’employeur est obligé d’as-
surer la sécurité et la santé des salariés dans 
tous les aspects liés au travail. »
Eng gesetzlech Regelung, wéi vill Grad Celsius 
an engem Aarbechtsëmfeld maximal a minimal 
erreecht däerfe ginn, ass den Ament net virge-
sinn. Par contre kënnen a mussen d’Em-
ployeure verschidde Mesuren huelen, déi 
wärend enger Période de canicule d’Salariéë 
géint d’Gefore vun héijen Temperaturen op der 
Aarbechtsplaz schützen. Zum Beispill kann 
d’Aarbechtszäit esou organiséiert ginn, dass 
d’Salariéë wärend der Dageszäit, wou d’Tem-
peraturen am héchste sinn, net schaffe mussen, 
den Employeur ka senge Salariéë gratis Ge-
drénks zur Verfügung stellen, Klimaanlage kën-
nen an de Büroen installéiert ginn, den Dress-
code op der Aarbechtsplaz kann temporär ge-
lockert ginn etc.
Am Fall vun enger Canicule kënnen d’Entrepri-
sen ausserdeem ënner verschiddene Konditiou-
nen op de Regimm vum « chômage dû aux in-
tempéries » zréckgräifen, sou wéi et an den Ar-
tikelen L. 531-2 an L. 531-3 vum Code du tra-
vail virgesinn ass:
« L. 531-2 (1) Sont considérés comme intem-
péries, en vue de l’application du présent cha-
pitre, la pluie, le froid, la neige, le gel et le dé-
gel, à condition que l’effet direct et immédiat 
des intempéries entraîne l’impraticabilité du 
lieu de travail, ou bien rende l’accomplisse-
ment des travaux impossible ou dangereux, eu 
égard soit à la santé ou à la sécurité des sala-
riés, soit à la nature ou à la technique des tra-
vaux à exécuter.
(2) Sur demande des personnes ou services de 
protection et de prévention de l’entreprise 

concernée au sens de l’article L. 322-2, le mi-
nistre ayant l’Emploi dans ses attributions ou le 
fonctionnaire délégué à cet effet, sur avis de 
l’employeur et du service de santé au travail 
compétent conformément titre II du présent 
livre relatif aux services de santé au travail, 
peut, en cas de chaleur exceptionnelle, ad-
mettre au bénéfice des dispositions du présent 
chapitre les salariés dont l’accomplissement du 
travail est rendu dangereux eu égard à leur 
santé ou leur sécurité par suite de l’effet direct 
et immédiat de la chaleur et de ses consé-
quences.
L. 531-3 La décision concernant la cessation du 
travail appartient à l’employeur ou à son repré-
sentant dûment mandaté sur le lieu du travail, 
après consultation du représentant du person-
nel dûment mandaté sur le lieu du travail. Dans 
les entreprises soumises à l’obligation légale de 
faire élire une délégation du personnel, le re-
présentant du personnel précité est obligatoire-
ment un membre de la délégation ou un sala-
rié désigné par la délégation du personnel. »
ad 3. Vu dass déi vum honorabelen Depu-
téierte gestallte Fro net an de Kompetenz-
beräich vum Aarbechtsministère fält, steet et 
dem Aarbechtsminister och net zou, dës Fro ze 
kommentéieren.

Question 0831 (25.06.2019) de M. Félix 
 Eischen (CSV) concernant le Fonds national 
de soutien à la production audiovisuelle :
Den Här Minister hat 2018 en externen Audit 
iwwert de Fonds national de soutien à la pro-
duction audiovisuelle (Filmfong) an Optrag 
ginn. Laut mengen Informatiounen huet et 
sech bei deem Audit awer net ëm e finanziellen 
Audit gehandelt an e wier ënner kenger Form 
konform zu den internationalen Normen 
iwwert d’Verifikatioun an d’Revisioun. Trotz-
deem sollen an dem klengen Audit eng Rei Ir-
regularitéite festgestallt gi sinn. Sou sollen zum 
Beispill verschidde Produktiounen ni bis zum 
Schluss fäerdeg gemaach gi sinn, obschonns se 
vum Filmfong ëffentlech Sue kritt hunn, déi al-
lerdéngs ni zréckbezuelt gi sinn.
Am Audit soll och stoen, dass e Produzent 
iwwer seng zwou Produktiounsfirmen ëffent-
lech Gelder a Milliounenhéicht a gläichzäiteg 
och e Salaire vum Filmfong kritt huet. Dobäi 
wier awer am Audit keng Analys iwwer even-
tuell Interessekonflikter, Vermëschungen an 
„prise illégale d’intérêts“ tëscht Responsabelen 
aus dem Filmfong an de Produzente gemaach 
ginn. Den Audit hätt och nëmmen 20 % vun 
de Filmprojete kontrolléiert, wourënner der 
zwee sech net un d’Regele gehalen hätten an 
trotzdeem ëffentlech Sue kritt hunn. Et wieren 
ausserdeem och nodréiglech Arrangementer 
fonnt ginn, fir Projeten ze finanzéieren, déi 
awer initial vum Comité de sélection keng 
staatlech Hëllef zougesprach kritt haten.
Den Onlinesite „Reporter.lu“ ass iwwerdeems 
an enger Rei Artikelen op de Filmfong an den 
Audit agaangen. Sou schreift „Reporter.lu“, 
dass duerch Produzenten, déi stänneg ëffent-
lech Sue kréien, héich Gewënner maachen an 
trotzdeem näischt rembourséieren, déi wirt-
schaftlech Plus-value fir d’Land quasi null wier. 
Onofhängeg vun der Zuschauerzuel kéinten 
d’Produzente vun engem quasi virdefinéierte 
minimale Gewënn ausgoen.
An deem Kontext géif ech dem Här Kommuni-
katiouns- a Medieminister gäre folgend Froe 
stellen:
1. Kann den Här Minister mir soen, firwat den 
Audit der Chamber nach net zougänglech ge-
maach ginn ass, esou wéi hien dat a senger 
Äntwert op meng parlamentaresch Ufroen 
N° 4066 an N° 4069 ugedeit hat?
2. Kann den Här Minister mir bestätegen, dass 
den Audit keng finanziell Analys iwwert de 
Film fong gemaach huet, a mir erklären, firwat 
dat esou ass?
3. Wéi kann den Här Minister erklären, dass, 
laut de Recherchë vun „Reporter.lu“, Produzen-
ten, déi mat ëffentleche Gelder en däitleche 
Gewënn gemaach hunn, trotzdeem näischt 
zréckbezuelt hunn, obschonns dat esou vum 
Gesetz virgeschriwwen ass?
4. Kann den Här Minister mir soen, wéi vill Fil-
mer ëffentlech Gelder kritt hunn, déi am Endef-
fekt ni zu Enn bruecht gi sinn? Wat ass mat 
deenen ëffentleche Sue geschitt?
5. Kann den Här Minister bestätegen, dass bei 
den „salaires directs“ genee kontrolléiert ginn 
ass, wien déi Sue fir wéi eng Aarbechten ausbe-
zuelt kritt huet? Kann den Här Minister an 
deem Kontext versécheren, dass dës Salairë vu 
Pigisten a Freelancen op d’mannst dem 
Mindestloun entspriechen?
6. Kann den Här Minister mir soen, firwat am 
Audit keng Analys iwwer méiglech Interesse-

konflikter tëscht Responsabele vum Filmfong a 
Produzente gemaach ginn ass, wëssend, dass 
et där Fäll soll gi sinn?
7. Wéi kann et sinn, dass ee Produzent staat-
lech finanziell Hëllef a Milliounenhéicht fir seng 
Produktiounsfirme kritt huet a gläichzäiteg e 
Salaire als Beschäftegte vum Filmfong ausbe-
zuelt kritt?
8. Firwat sinn nëmmen 20 % vun de Projeten 
am Audit kontrolléiert ginn, wuel wëssend, 
dass bei deem Prozentsaz ëmmerhin der zwee 
fonnt goufen, déi net en règle waren an awer 
vum Filmfong ëffentlech Sue kritt hunn? Kann 
den Här Minister mir soen, wat mat deenen 
zwee Projeten, déi also net en règle waren, ge-
schitt ass?
9. Wéi kann den Här Minister erklären, datt 
„Arrangementer“ gemaach goufen, fir Projeten 
ze finanzéieren, déi au préalable vum Comité 
de sélection refuséiert gi waren?
10. Wéi erkläert den Här Minister, dass de Bud-
get fir de Filmfong schonn no uewen definéiert 
ginn ass, obschonns hien, laut senger Äntwert 
op meng parlamentaresch Ufroen N° 4066 an 
N° 4069, u verschiddenen Upassungen op Ba-
sis vun de Recommandatiounen aus dem Audit 
wollt schaffen?
11. Fënnt den Här Minister et net dréngend 
noutwenneg, no den aktuellen Erkenntnesser 
iwwert de Filmfong eng finanziell Analys maa-
chen ze loossen?
12. Wëssend, dass et laut dem Audit eng Partie 
Ongereimtheeten a Saache Filmfong a Pro-
duzente gëtt an dass Verdacht op Interesse-
konflikter, „prise illégale d’intérêts“ respektiv 
„trafic d’influence“ an aneres besteet, huet den 
Här Minister den Dossier der Justiz iwwermët-
telt?
Duerch déi Erkenntnesser iwwer eventuell In-
fraktioune respektiv Delikter, déi mir elo duerch 
den Audit an d’Reportagë vum Onlinesite „Re-
porter.lu“ virleien, hunn ech a menger Qualitéit 
als Deputéierten déi Pabeieren un de Procureur 
général d’État, en vue vun enger eventueller 
Enquête pénale, weiderginn.
Réponse (26.07.2019) de M. Xavier Bettel, 
Ministre des Communications et des Médias :
ad 1. Den Audit, deen den honorabelen Depu-
téierten uschwätzt, ass den 29. November 
2018 un de Chamberspresident Gast Gibéryen 
geschéckt ginn.
D’Dokument huet kee confidentielle Charakter 
an all Demande un de Ministère, fir den Audit 
ze kréien, ass positiv beäntwert ginn.
ad 2. De Filmfong gëtt all Joer engem externen 
an onofhängege finanziellen Audit vu senger 
Kontabilitéit a senge Konten ënnerzunn, an 
dëst op Basis vum Kapitel 4 vum Gesetz iwwert 
de Filmfong.
De Fong erstellt all Joer seng Comptes annuels 
an d’Rapports financiers et de gestion (bilan, 
comptes de profits et pertes et annexes aux 
états financiers), déi och all Joer verifizéiert an 
zertifizéiert gi vun engem agreéierten an onof-
hängege Réviseur d’entreprises, dee vun der 
Regierung genannt an all fënnef Joer chan-
géiert gëtt.
Déi verifizéiert an zertifizéiert Joreskonte 
mussen duerno vum Conseil d’administration 
vum Filmfong ugeholl an dann un de Conseil 
de Gouvernement weidergeleet ginn, deen 
dann dem Fong d’Decharge ausschwätze 
muss. D’Decharge vun der Regierung, déi ac-
cordéiert gouf, geneesou wéi d’Joreskonte ginn 
am Mémorial publizéiert. Eng verifizéiert an 
zertifizéiert Kopie geet duerno un d’Chambre 
des Députés, un d’Inspection générale des fi-
nances an un d’Cour des comptes.
Des Weidere ginn de Joresrapport a sämtlech 
Decisioune vum Comité de sélection, wat 
„aides financières sélectives“ ugeet, op der In-
ternetsäit vum Filmfong publizéiert an zanter 
1999 am Kader vun enger Pressekonferenz vir-
gestallt.
Bei dem speziellen Audit, deen d’lescht Joer 
lancéiert gouf, ass et drëms gaangen, fir festze-
stellen, ob déi nei Strukture vum Filmfong, déi 
säit dem Gesetz vun 2014 en place sinn, opti-
mal fonctionnéieren, fir gegebenenfalls kënnen 
nogebessert ze ginn. Dernieft sollten d’Retom-
bées économiques vun eisen Aiden evaluéiert 
ginn.
ad 3. De Prinzip vum „remboursement des 
aides“, esou wéi en am Gesetz virgeschriwwen 
ass, gëtt vun der Administratioun vum Film-
fong iwwerwaacht.
Dem Filmfong ass keng Gesellschaft bekannt, 
déi Suen op engem Film agespillt hätt an déi se 
net no de Regelen zréckbezuelt hätt.
De Filmfong léisst regelméisseg extern Audite 
vun de Filmproduktiounsgesellschafte maa-
chen, a wa sech géif erausstellen, datt e Pro-
duzent d’Gesetz net respektéiert hätt, géif 
vusäite vum Filmfong reagéiert ginn.

ad 4. De Filmfong bestätegt, datt hien ni Pro-
duktiounshëllefen u Filmer verdeelt huet, déi 
net fäerdeg gemaach goufen.
ad 5. De Filmfong kontrolléiert d’Depensen am 
Kader vun enger Produktioun, nodeems 
schonn en externen Auditeur d’Produktiouns-
konten iwwerpréift huet.
Nëmmen déi Depensen, déi a Relatioun mat 
der Produktioun stinn an och effektiv bezuelt 
goufen - an dorënner falen och all Salairen -, 
kënne subventionéiert ginn.
Den Deputéierte schwätzt vun „Pigisten“ an 
„Freelancen“. E Pigiste, also e fräischaffende 
Journalist, deen op „pige“ - also op Basis vun 
enger spezifescher „tâche” - remuneréiert gëtt, 
existéiert an der Filmbranche eigentlech net. 
Den Term „Freelance“ gëtt am Secteur net be-
notzt. Wann den Deputéierten awer ënner 
Freelance en Independant versteet, deen ent-
weder „intermittent du spectacle” oder „artiste 
professionnel” ass, dann ass esou eng Persoun 
ënnert dem Statut vum Independant beschäf-
tegt, wou d’Konzept vum Mindestloun net be-
steet.
ad 6. Dem Minister si keng esou Interesse-
konflikter bekannt.
ad 7. Et kritt kee Produzent e Salaire als 
Beschäftegte vum Filmfong.
ad 8. Aus dem Audit, deen den honorabelen 
Deputéierten uschwätzt, ass keng Indikatioun 
ervirgaangen, datt e Projet net „en règle“ soll 
gewiescht sinn.
ad 9. De Filmfong confirméiert, datt kee Projet 
jeemools eng „aide financière sélective“ krut, 
deen net majoritär vum Comité de sélection 
ausgewielt gouf. Och huet den Audit keen esou 
e Projet identifizéiert.
ad 10. Déi Upassunge sinn e Prozess, deen am-
gaangen ass, an déi éischt Ëmsetzunge sinn 
och um Wee. D’Stäerke vum Secteur ass legi-
timm, néideg an noutwenneg.
ad 11. All finanziell Rapporte sinn am Mémorial 
publizéiert an un d’Chamber weidergeleet 
ginn. Den honorabelen Deputéierte kritt op 
Demande all finanziell Rapporten, déi jäerlech 
iwwert de Filmfong gemaach ginn, zougestallt.
ad 12. Esou Undeitunge sinn dem Minister net 
bekannt an och net am Audit mentionnéiert.

Question urgente 1168 (06.09.2019) de 
Mme Nancy Arendt épouse Kemp (CSV) 
concernant la tempête tropicale Dorian 
qui a sévi au large des Bahamas :
Selon les dernières estimations, l’ouragan Do-
rian a provoqué la mort d’au moins 30 per-
sonnes et a détruit plus de 13.000 habitations. 
Plus de 70.000 personnes se trouvent dans une 
situation d’urgence. Le réseau de télécommu-
nication aurait lui aussi subi des dégâts 
énormes, ce qui rend l’aide extrêmement diffi-
cile.

Au vu de ce qui précède, je voudrais poser la 
question suivante à Madame la Ministre de la 
Coopération et de l’Action humanitaire :

- Madame la Ministre compte-t-elle faire inter-
venir la plateforme emergency.lu aux Bahamas 
afin d’aider à rétablir le réseau de télécommu-
nication au plus vite ?

Réponse (10.09.2019) de Mme Paulette 
 Lenert, Ministre de la Coopération et de l’Action 
humanitaire :

La solution emergency.lu est déployée soit sur 
demande officielle d’une organisation interna-
tionale avec laquelle le Luxembourg maintient 
une coopération spécifique dans ce domaine, 
notamment l’ONU et l’UE, soit sur demande 
d’un pays affecté par une catastrophe.

Comme il est d’usage en prévision d’une éven-
tuelle demande dans le contexte d’une réponse 
internationale à une crise, la Ministre de la 
Coopération et de l’Action humanitaire et la 
Ministre de l’Intérieur ont donné le 4 sep-
tembre leur accord de principe préalable pour 
le déploiement de la solution emergency.lu et 
du personnel du CGDIS en cas de requête in-
ternationale en ce sens.

En date du 7 septembre, les autorités des Baha-
mas ont signalé vouloir accepter le soutien of-
fert par l’UE via son mécanisme de protection 
civile et celui-ci, incluant la contribution du 
Luxembourg, a été activé.

Dans le cadre de ce soutien offert par l’UE, 
deux experts en communication du groupe 
chargé de missions humanitaires du CGDIS 
partiront ainsi aux Bahamas ce mardi 10 sep-
tembre pour déployer un kit de communica-
tion par satellite emergency.lu.



100 ANS DE SUFFRAGE 
UNIVERSEL AU
LUXEMBOURG
(1919-2019)

Aujourd’hui, voter et poser sa candidature pour 
défendre ses convictions relève d’un droit acquis qui 
peut sembler banal. Toutes les Luxembourgeoises et tous 
les Luxembourgeois de 18 ans ou plus peuvent émettre 
leur vote lors des élections législatives, communales et 
européennes. Les personnes de nationalité étrangère 
peuvent, sous certaines conditions, participer aux 
élections communales et européennes. 

Cela n’a pourtant pas toujours été ainsi. En e�et, 
pendant longtemps le droit de vote était limité aux 
hommes les plus fortunés, le système censitaire faisant 
dépendre le droit de vote du montant d’impôts payés. 
Les femmes étaient exclues d’oce. 

Ce n’est qu’en 1919 que le su�rage universel fut introduit 
au Luxembourg. Depuis lors, sans condition de fortune, 
toutes les Luxembourgeoises et tous les Luxembourgeois 
adultes peuvent voter et poser leur candidature lors 
d’élections. 

Dans le cadre du centenaire de cette avancée 
démocratique décisive, la Chambre des Députés et 
le Musée national d’histoire et d’art organisent une 
grande exposition sous le titre #wielewatmirsinn – 100 
ans de su�rage universel au Luxembourg. 

Venez découvrir sur plus de 650 m2 l’histoire du droit 
de vote au Luxembourg de la Révolution française à 
nos jours.

Où ? 
Musée national d’histoire et d’art (MNHA) au 
Marché-aux-Poissons à Luxembourg-Ville.
Quand ? 
Du 27 septembre 2019 au 6 septembre 2020. 
Heures d’ouverture :
Mardi-dimanche 10-18 h, jeudi 10-20 h, lundi 
fermé.
L’entrée est gratuite.
Vernissage le 26 septembre à 18 heures.

Wou?
Am Nationalmusée (MNHA) um Fëschmaart an 
der Stad.
Wéini?
Vum 27. September 2019 bis de 6. September 
2020.
Ouvertureszäiten:
Dënschdes bis sonndes 10-18 h, donneschdes 
10-20 h, méindes ass zou.
Den Entrée ass fräi.
Vernissage de 26. September um 18 Auer.

Wo?
Im Nationalmuseum für Geschichte und 
Kunst (MNHA) am Fischmarkt in der Stadt 
Luxemburg.
Wann?
Vom 27. September 2019 bis zum 6. September 
2020.
Ö�nungszeiten:
Dienstag bis Sonntag 10-18 h, Donnerstag
10-20 h, Montag geschlossen.
Eintritt frei.
Erö�nung am 26. September um 18 Uhr.

100 JOER ALLGEMENGT 
WAHLRECHT ZU 
LËTZEBUERG
(1919-2019)

Wielen oder selwer bei Wahlen untrieden, dat erschéngt 
haut wéi en onëmstriddent, bal scho banaalt Recht. Vun 
18 Joer un dierfen all Lëtzebuergerinnen a Lëtzebuerger hir 
Stëmm bei de legislativen, kommunalen an Europawahlen 
ofginn. Wien net déi Lëtzebuerger Nationalitéit huet, dierf 
ënner bestëmmte Konditiounen un de Gemengen- an 
Europawahlen deelhuelen. 

Mä dat wor net ëmmer esou. Wärend laanger Zäit wor 
d’Wahlrecht op déi räichste Männer beschränkt, den 
Zensussystem huet d’Wahlrecht ofhängeg gemaach 
vun der Héicht vun de bezuelte Steieren. D’Frae woren 
d’oce ausgeschloss.

Eréischt 1919 gouf d’allgemengt Wahlrecht zu Lëtzebuerg 
agefouert. Zënterhier gëtt et keng Verméigenskonditioun 
méi an all erwuesse Lëtzebuergerinnen a Lëtzebuerger 
dierfe wielen an hir Kandidatur bei Wahle stellen.

Am Kader vum 100. Joresdag vun dësem entscheedenden 
demokratesche Fortschrëtt organiséieren d’Chamber an 
den Nationalmusée ©r Geschicht a Konscht eng grouss 
Ausstellung ënnert dem Titel #wielewatmirsinn – 100 Joer 
allgemengt Wahlrecht zu Lëtzebuerg.

Kommt an entdeckt op méi wéi 650 m2 d’Geschicht vum 
Wahlrecht zu Lëtzebuerg vun der Franséischer Revolutioun 
bis haut.

100 JAHRE ALLGEMEINES 
WAHLRECHT IN 
LUXEMBURG
(1919-2019)

Wählen oder selbst zur Wahl antreten, um sich für seine 
Überzeugungen einzusetzen, erscheint heutzutage als 
ein unumstößliches, fast schon banales Recht. Ab 18 
Jahren dürfen alle Luxemburgerinnen und Luxemburger 
ihre Stimme bei den Nationalwahlen sowie den 
Gemeinde- und Europawahlen abgeben. Wer nicht 
die luxemburgische Nationalität besitzt, darf unter 
bestimmten Voraussetzungen an den Kommunal- und 
Europawahlen teilnehmen.

Doch das war nicht immer so. Lange Zeit war der Gang zur 
Urne ein Vorrecht reicher Männer, das Zensuswahlrecht 
machte das Wahlrecht abhängig von der Höhe der 
gezahlten Steuern. Frauen waren von vornherein 
ausgeschlossen. 

Erst 1919 wurde das allgemeine Wahlrecht in Luxemburg 
eingeführt. Seither ist das Wahlrecht nicht mehr an 
ein Mindestvermögen geknüpft und alle erwachsenen 
Luxemburgerinnen und Luxemburger dürfen wählen und 
ihre Kandidatur bei Wahlen stellen. 

Im Rahmen des 100. Jahrestages dieses entscheidenden 
demokratischen Fortschritts organisieren die 
Abgeordnetenkammer und das Nationalmuseum für 
Geschichte und Kunst eine große Ausstellung mit dem 
Titel #wielewatmirsinn – 100 Jahre allgemeines Wahlrecht 
in Luxemburg. 

Entdecken Sie auf mehr als 650 m2 Ausstellungs¯äche 
die Geschichte des Wahlrechts in Luxemburg, von der 
Französischen Revolution bis zur Gegenwart.

1797 
In der Folge der Französischen Revolution und unter 
französischer Herrschaft ©nden im Raum des heutigen 
Luxemburgs erstmals moderne Wahlen statt. Das 
Wahlrecht ist nicht sehr demokratisch: Es besteht ein 
indirektes Männerwahlrecht auf mehreren Ebenen. 
Zudem gilt ein Zensus: Nur jene, die eine bestimmte 
Steuerhöhe erreichen, dürfen wählen. 
Dans la suite de la Révolution française et sous le régime 
français, les premières élections modernes ont lieu sur 
le territoire qui correspond au Luxembourg actuel. Les 
élections ne sont pas très démocratiques : elles ont 
lieu selon un droit de vote indirect masculin à plusieurs 
niveaux. En plus, le système est censitaire : seuls les 
hommes qui atteignent un certain montant d’impôts 
peuvent voter.

1848
In ganz Europa setzt die Revolution Demokratisierungen 
durch. Auch in Luxemburg wird das direkte Wahlrecht 
eingeführt und der Zensus wird herabgesetzt.
Dans toute l’Europe, la Révolution impose des démo-
cratisations. Au Luxembourg également, le su�rage 
devient direct et le cens est réduit.

1868
Die autoritäre Verfassung, die Wilhelm III. 1856 durchgesetzt 
hatte, wird reformiert und der Zensus gesenkt. Aber das 
Zensussystem wird in die neue Verfassung eingeschrieben.

La Constitution autoritaire imposée par Guillaume III en 
1856 est réformée et le cens est réduit. Mais  le principe 
censitaire est inscrit dans la nouvelle Constitution. 

1892
Der Zensus wird auf 15 Franken herabgesetzt.
Le cens est réduit à 15 francs.

1902
Der Zensus wird auf das in der Verfassung vorgesehene 
Minimum von 10 Franken reduziert.
Le cens est limité au minimum de 10 francs prévu dans 
la Constitution.

1913
Neue Steuern werden für den Zensus angerechnet, 
sodass die Zahl der Wähler noch weiter steigt.
De nouveaux impôts sont pris en compte pour le cens, 
de sorte que le nombre des électeurs monte encore 
davantage.

1918
Die Einführung 
des allgemeinen 
Männerwahlrechts ist bereits 
allseits akzeptiert, das 
Frauenwahlrecht soll dagegen 
erst später folgen. Doch 
aufgrund der Forderungen 
nach der Republik am Ende 
des 1. Weltkriegs schlägt 
Staatsminister Reuter ein 
Referendum vor, an dem nun 
auch die Frauen teilnehmen 
sollen.
L’introduction du
su�rage universel masculin
est déjà accepté de toute part,
mais le su�rage des femmes est seulement prévu pour 
plus tard. Mais à la �n de la guerre, réagissant à la 
revendication d’introduire la république, le ministre d’État 
Émile Reuter propose un référendum auquel les femmes 
participeraient également.

Programme actualisé sous :

WWW.WIELEWATMIRSINN.LU

Aktualiséierte Programm ënner:

WWW.WIELEWATMIRSINN.LU

Aktualisiertes Programm unter:

WWW.WIELEWATMIRSINN.LU

Veranstaltungskalender
Agenda des événements

Tag der o�enen Tür · Journée portes ouvertes

Samedi, le 28 septembre 2019 de 10h à 18h
L’entrée à l’exposition et aux visites guidées est 
gratuite. Sans inscription.

Wandertheater - KRICH, HONGER AN 
DEMOKRATIE
Verlauf: Place Guillaume II (Rathaus)
Marché-aux-Herbes(Abgeordnetenkammer)
Rue du Rost (Großherzogliches Palais)
Marché-aux-Poissons (MNHA).
    10 h / 12 h / 14h30 (LU).

Théâtre ambulant - KRICH, HONGER AN 
DEMOKRATIE
Parcours : Place Guillaume II (Hôtel de Ville) – 
Marché-aux-Herbes (Chambre des Députés) – 
Rue du Rost (Palais Grand-ducal) – Marché-aux-
Poissons (MNHA).
    10 h / 12 h / 14h30 (LU).

In der Abgeordnetenkammer
THEATER AN DER CHAMBER!
D’Debatten um Wee zum allgemenge Wahlrecht.
E Collage vu lëtzebuergeschen, däitschen a 
franséischen Texter.
Theaterau�ührungen im Plenarsaal
Inszenierung: Frank Ho�mann (TNL)
Seiteneingang Rue de l’Eau
    11 h / 14 h / 16 h (LU/DE/FR)

À la Chambre des Députés :
THEATER AN DER CHAMBER!
D’Debatten um Wee zum allgemenge Wahlrecht.
E Collage vu lëtzebuergeschen, däitschen a
franséischen Texter.
Représentations théâtrales en salle plénière
Mise en scène : Frank Ho�mann (TNL)
Entrée latérale rue de l’Eau
    11 h / 14 h / 16 h (LU/DE/FR)

Im MNHA – Geführte Besichtigungen
Während des gesamten Tages werden Führungen 
durch die Ausstellung im MNHA angeboten.
    11 h (LU) / 14 h (FR) / 16 h (DE)

Au MNHA – Visites guidées
Tout au long de la journée, des visites guidées 
sont o�ertes à travers l’exposition au MNHA.
    11 h (LU) / 14 h (FR) / 16 h (DE)

Führungen · Visites guidées 

Führungen durch die Ausstellung ·
Visites guidées de l’exposition: 
www.wielewatmirsinn.lu

Kombinierte Touren
-
Ausstellung im MNHA und Abgeordnetenkammer
Nur auf Anfrage
(info@wielewatmirsinn.lu)
Angebot ausschließlich für Gruppen
(mind. 10 Personen)

Visites combinées
-
Exposition au MNHA et 
Chambre des Députés
Uniquement sur demande
(info@wielewatmirsinn.lu)
O�re réservée aux groupes 
(min. 10 personnes)

Anmeldung erforderlich · 
Inscription obligatoire. 
info@wielewatmirsinn.lu 
+352 47 93 30 214

Conférences au MNHA

PARTICIPATION ET REPRÉSENTATION AVANT LA 
DÉMOCRATIE EN EUROPE ET AU LUXEMBOURG 
(1200-1800)
Éloïse Adde, Michel Margue, Gilles Genot
Jeudi, le 17 octobre 2019 à 18 h (FR)

WIE WOR DÉI ÉISCHT LËTZEBUERGER 
DEPUTÉIERT?
Renée Wagener
Donneschdeg, 14. November 2019 um 18 Auer (LU)

Die Geschichte des Wahlrechts in 12 Schritten
L’histoire du droit de vote en 12 étapes 

Wahlen 1905 · Élections en 1905. 
© Photothèque VdL, Collection Marcel Schroeder.

1919
Das allgemeine Wahlrecht für Frauen und Männer setzt 
sich am 8. Mai im Parlament durch. Das Referendum am 
28. September und die ersten Wahlen am 26. Oktober 
werden nach dem neuen Wahlgesetz abgehalten.
Le 8 mai, le su�rage universel pour femmes et hommes 
s’impose au parlement. Le référendum du 28 septembre  
et les premières élections du 26 octobre se déroulent 
selon la nouvelle loi électorale.

1971
Das Wahlalter wird auf 18 Jahre herabgesetzt.
L’âge électoral minimum est réduit à 18 ans.

1993
Durch den Maastrichter Vertrag wird das Wahlrecht für 
die Europawahlen auf alle EU-Bürgerinnen und -Bürger 
ausgeweitet.
Suite au traité de Maastricht, le droit de vote pour les 
élections européennes est élargi à tous les citoyens et 
citoyennes de l’Union européenne.

Ab 1994 · Depuis 1994
Das kommunale Wahlrecht wird in mehreren Schritten 
für alle Bürgerinnen und Bürger geö�net.
Dans plusieurs étapes, le droit de vote communal est 
ouvert à tous les citoyens et citoyennes.

2015
Bei einem Referendum zu den Fragen von Herabsetzung 
des Wahlalters, Einwohnerwahlrecht bei Nationalwahlen 
und Einschränkung der Ministermandate werden alle 
Vorschläge mit großer Mehrheit abgelehnt.
Lors d’un référendum sur les questions de l’abaissement 
de l’âge électoral minimum, du droit de vote résidentiel 
aux élections législatives et de la limitation dans le temps 
du mandat des ministres, toutes les propositions sont 
refusées à grande majorité.

MEISY MONGENAST-
SERVAIS - „Eine der 
besten Luxemburger 
Frauen, die je gelebt,        
unsere unvergeßliche 
Vorkämpferin für alles 
Gute und Edle“
Germaine Goetzinger a
Christiane Rausch
Donneschdeg,
5. Dezember 2019
um 18 Auer (LU)

Forum Z
-
DER MARSCH DER FRAUEN VON
1919 BIS 2019
Org: C2DH der Universität Luxemburg
Führung · Referate von Fachleuten · Interaktive 
Workshops
Donnerstag, 10. Oktober 2019 von 17 bis 20 h
Kostenlose Teilnahme

LA MARCHE DES FEMMES DE 1919 À 2019
Org. : C2DH de l’Université du Luxembourg 
Visite guidée · Interventions de spécialistes · 
Workshops interactifs
Jeudi, le 10 octobre 2019 de 17 h à 20 h
Participation gratuite

www.c2dh.uni.lu/forum-z

Visites-débats au MNHA

ROULETTE DES PARTIS - LA SYMBOLIQUE 
DES COULEURS POLITIQUES
Jeudi, le 28 novembre 2019 de 18 h à 20 h (LU)
Dimanche, le 8 décembre 2019 de 15 h à 17 h (FR)
Participation gratuite

VENI, VIDI, ELIGI - LES CONSEILS DE 
CICÉRON POUR UNE CAMPAGNE 
ÉLECTORALE RÉUSSIE
Jeudi, le 24 octobre 2019 de 18 h à 20 h (LU)
Dimanche, le 24 novembre 2019 de 15 h à 17 h (FR)

Participation gratuite. Inscription obligatoire.
info@wielewatmirsinn.lu +352 47 93 30 214

die Europawahlen auf alle EU-Bürgerinnen und -Bürger 

Suite au traité de Maastricht, le droit de vote pour les 
élections européennes est élargi à tous les citoyens et 

Das kommunale Wahlrecht wird in mehreren Schritten 

Dans plusieurs étapes, le droit de vote communal est 

Bei einem Referendum zu den Fragen von Herabsetzung 
des Wahlalters, Einwohnerwahlrecht bei Nationalwahlen 
und Einschränkung der Ministermandate werden alle 

Lors d’un référendum sur les questions de l’abaissement 
de l’âge électoral minimum, du droit de vote résidentiel 
aux élections législatives et de la limitation dans le temps 
du mandat des ministres, toutes les propositions sont 

Ende 1918 kündigt die 
Regierung ein Referendum 
zur Frage der Monarchie an· 
Fin 1918, le gouvernement 
annonce un référendum sur 
la question de la monarchie.
ANLux, AE-00681.

Marguerite Mongenast-
Servais, Vorkämpferin für das 
Frauenwahlrecht · Marguerite 
Mongenast-Servais, militante 
pour le su�rage des femmes. 
© Photothèque VdL, Collection 
Marcel Schroeder.

Aufruf zu einer
1.-Mai-Kundgebung· Appel à une 
manifestation de 1er mai, 1908. 
ANLux, J-076-081.

1992: Die Minister Jacques F. Poos und Jean-Claude 
Juncker unterschreiben den Maastrichter Vertrag · 
1992 : les ministres Jacques F. Poos et Jean-Claude 
Juncker signent le traité de Maastricht.
© EC Christian Lambiotte 1992.

Wahlurne, vor 1900 · Urne 
électorale, avant 1900.
Musée Thillenvogtei / Foto 
MNHA Tom Lucas.
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ANNEXE AU COMPTE RENDU DES SÉANCES PUBLIQUES N° 11 - SESSION ORDINAIRE 2018-2019

„D’Wahlrecht gouf ëmmer méi als Léisung
�r ganz vill Problemer gesinn“
Interview mam Frank Ho�mann, Direkter vum Théâtre national du Luxembourg (TNL)
Fir d’Porte ouverte vun den Institutiounen den 28. September proposéiert d’Chamber déi Kéier eppes ganz Besonnesches: Ënnert dem Titel
„Theater an der Chamber! D’Debatten um Wee zum allgemenge Wahlrecht” inzeenéiert den TNL am Plenièressall vun der Chamber historesch 
Texter zur Aféierung vum allgemenge Wahlrecht. Hei e puer Froen un de Frank Ho�mann zu dësem speziellen Event.

Ass d’Geschicht vum Wahlrecht e schwieregt Thema 

r op enger Bühn? 
Ech hunn déi Geschicht net wierklech kannt, an a 
mengem Bekanntekrees ass et genee d’selwecht. Duer�r 
ass dat hei eng gutt Opportunitéit, �r mol iwwer déi 
eege Geschicht nozedenken, well dat ass jo eigentlech 
d’Basis vun eiser Demokratie. Wéi et zur Aféierung vum 
allgemenge Wahlrecht koum, dat ass ganz spannend 
an oft iwwerraschend, zum Beispill, wie �r a wie géint 
d’allgemengt Wahlrecht war.
Wéi dréckt sech déi gesellschaftlech Trennung tëscht 
Biergertum an Aarbechterschaft an der Fro vum 
Wahlrecht aus?
Um Enn vum 19. Jorhonnert gouf den Zensus ëmmer 
méi a Fro gestallt, dat heescht, datt een huet missen 
e gewëssenen Taux u Steiere bezuelen, �r dierfen ze 
wielen. Munch Politiker hu fonnt, de Besëtz däerft net 
méi de Kritär sinn, well et géife Leit ginn, déi vill Besëtz 
hätten, awer net vill am Kapp. Et misst een d’Leit 
duerch d’Erzéiung zum Wahlrecht bréngen. Anerer hu 
gesot: D’Zeitunge gi jo an all Stot eran, all Mënsch um 
klengsten Duerf weess dach haut, wat lass ass. Wéi den 
Zensus vun 30 op 15 Frang erofgesat sollt ginn, huet 
dat amplaz vu knapps 7.000 bal 14.000 Wieler bedeit 
- ëmmer nach eng ganz kleng Zuel par rapport zur 
Bevëlkerung, mä trotzdeem eng enorm Steigerung. Wéi 
wäerten déi nei Leit ofstëmmen? Et wor eng gewësse 
Panik do. A bei all Panik, déi de Mënsch huet, geet et 
ëmmer och ëm hie selwer; e fäert ëmmer, datt dat, wat 
en huet, verluer geet. Richteg zentral gëtt d’Fuerderung 
awer eréischt am Éischte Weltkrich, do mécht d’Vollek 
sech entscheedend bemierkbar. De grousse Streik vun 
1917 a seng Nidderschloung, dat ass e ganz wichtege 

Moment an der Entwécklung vum Wahlrecht, och wa 
keen direkten Zesummenhang besteet. D’Wahlrecht gëtt 
ëmmer méi als Léisung �r ganz vill Problemer gesinn, an 
iergendwann och als inevitabel, souguer �r déi Politiker, 
déi dergéint waren. Si hunn iergendwéi gespuert: Mir 
kommen net méi derlaanscht.
1919 gëtt jo och d’Fraewahlrecht agefouert. Wéi gëtt 
doriwwer geschwat?
Dat ass interessant, well et si Männer, déi iwwert d’Frae 
schwätzen. Do ginn et dann heiansdo sou Momenter, wou 
een am Chamberblietche liest: „Hilarité à gauche, hilarité 
à droite“. Do gouf also och gelaacht, e bësse Witzercher 
gemaach, wéi jo haut och nach ëmmer. D’Thematik vun 
dem Fraewahlrecht hëlt all déi Deputéiert souzesoen 
doheem of; si hu jo mat Fraen ze dinn!

A si schwätzen zwar ëmmer sou objektiv driwwer, mä 
drënner ass e ganz anere Motor, dee perséinlechen. Déi 
eng, déi fäerten, �r de Fraen d’Wahlrecht ze ginn, well 
se kéinte jo da vläicht anescht stëmme wéi erwaart. Ee 
Politiker fänkt souguer un, a sengem Discours wéi en 
Dokter d’Gehir vun enger Fra ze sezéieren. An déi aner 
soen: Nee, au contraire, mir mussen hinnen d’Wahlrecht 
ginn. Firwat solle mer fäerten, si stëmme sou of, wéi 
se wëllen. 
Wéi huet sech d’Sprooch an der Chamber geännert, wéi 
duerch d’Erofsetze vum Zensus nei Leit an d’Chamber 
koumen?
D’Sprooch hat deemools eng aner Valeur wéi haut, 
d’Rhetorik, d’Formulatioun war méi wichteg. Dee 
sproochlechen Niveau fënnt een haut vläicht net bei 
all Ried erëm. Am Ufank wor d’Chamber e Cercle 
vu méi studéierte Leit, déi sech och am Franséische 
gutt konnten ausdrécken an ënnerhalen. Dunn ass 

op eemol d’ „Proletariat” (dat Wuert kënnt jo ëmmer 
erëm) mat Vehemenz an den Discours vun der Chamber 
eragebrach. An déi nei Aarbechter-Deputéiert hunn och 
déi däitsch Sprooch benotzt, déi méi d’Vollekssprooch �r 
d’Lëtzebuerger war. Nieft de Sozialisten hunn awer och 
Leit wéi den Abbé Schiltz Däitsch geschwat. 
Déi Inzeenéierung ass eng Aart Collage vun historeschen 
Texter.
Normalerweis gi mir vu �ktionalen Texter aus, awer hei 
wëlle mer e Spektakel, deen zwar Spaass maachen an 
Interêt �r de Sujet vermëttele soll, mä deen déi historesch 
Texter suivéiert. Tëscht den Extraiten aus de Compte- 
rendue maachen Zeitungskommentaren dat Ganzt méi 
„kulinaresch” an d’Musek bréngt Legèretéit eran. Et huet 
awer missen e Choix vun Dokumenter gemaach ginn, 
dat ass natierlech e Filter. 
Awéiwäit versicht Der, Iech an déi historesch Personnagë 
vun der Zäit eranzeversetzen?
Dat Historescht war eis scho wichteg, zum Beispill wat 
d’Kleedung ugeet. Mir versichen awer net, d’Figuren 
historesch duerzestellen, mä eng konzeptionell Léisung 
ze fannen. Et si jo och nëmme sechs Schauspiller, déi 
spillen awer méi wéi 20 Deputéiert. Duer�r musse mer 
och ³exibel domat ëmgoen. Et sinn dräi Männer an dräi 
Fraen, ech fannen dat grad och wichteg, well deemools 
haaptsächlech Männer driwwer geschwat hunn. Dobäi 
gëtt et och e Geschlechtertausch, d’Männer spillen och 
alt emol an enger Zeen eng Fra.
Wat sinn d’Erausfuerderunge bei der Inzeenéierung?
Eng grouss Fro ass: Wéi gi mer mam Lieu vun der 
Chamber ëm? Béis Zonge soen: „Et gëtt all Dag do 
Theater gespillt.“ Mä lo spille mer wierklech Theater 
do. Ech inzeenéiere gär op Lieuen, déi ausserhalb vum 
Theater sinn. Ech hunn a Muséeën, an der Chambre 
de Commerce, a Kierchen inzeenéiert. Duerfir ass 
d’Chamber eng ³ott Erausfuerderung an et �llt ee sech 
och e bësse geéiert, kënnen dann do o´ziell Theater ze 
maachen (laacht).

#wielewatmirsinn
100 Jahre allgemeines Wahlrecht in Luxemburg.
Begleitband zur Ausstellung
100 ans de su�rage universel au Luxembourg.
Recueil d’accompagnement de l’exposition
herausgegeben von · édité par
Claude Frieseisen · Régis Moes · Michel Polfer · Renée Wagener

Mit Beiträgen von · avec des contributions de :  Éloïse Adde, Christa Birkel, Michel Dormal, 
Ben Fayot, Fernand Fehlen, Gilles Genot, Germaine Goetzinger, Georges Hellinghausen, 
Christiane Huberty, Raphael Kies, Régis Moes, Michel Pauly, Philippe Poirier, Marc Schoentgen, 
Tobias Vetterle, Renée Wagener.
ISBN : 978-2-87985-629-2 | Lieux de vente : MNHA et librairies.

Ce recueil accompagne l’exposition sur les 
100 ans du su�rage universel en suivant le 
parcours chronologique du droit de vote 
au Luxembourg. Richement illustrées, 
une bonne douzaine de contributions en 
français ou en allemand approfondissent 
les grands thèmes en relation avec le su�rage 
universel : les origines du système électoral, 
le développement de la vie politique au 19e 

siècle, les appels à la démocratisation du 
système censitaire, le comment et pourquoi 
de l’introduction du suffrage universel. 
Pour l’époque d’après 1919, elles mettent 
l’accent sur la critique du parlementarisme 
dans l’entre-deux-guerres, l’abolition de la 
démocratie sous l’occupation national-
socialiste, les di�érents modes d’extension 
du su�rage et de la participation politique 
après la 2e Guerre mondiale, pour clôturer 
avec une revue critique du système électoral 
actuel.

… la volonté de la Chambre qui est la volonté du pays
Un �orilège de débats parlementaires
luxembourgeois (1848-2004)
Sous la direction de Claude Frieseisen,
Marie-Paule Jungblut et Michel Pauly

Nous vous demandons à l’unanimité, nous, la Chambre, que vous soyez 
également conforme à la volonté de la Chambre qui est la volonté du pays. 
C’est par ces paroles que le député Eugène Schaus s’adressa le 22 novembre 
1966 au ministre de l’Armée Marcel Fischbach lors du débat sur l’abolition du 
service militaire obligatoire.

Dans le cadre du 100e anniversaire de l’introduction du su�rage universel la 
Chambre publie quelques-uns des « grands » débats menés dans l’enceinte 
parlementaire depuis 1848. Pour relever ce dé�, elle a cherché la collaboration 
avec l’Institut d’histoire de l’Université du Luxembourg a�n de proposer un 
regard externe, distancé, sur ses activités. Les grands débats peuvent être des 
discours d’une qualité rhétorique remarquable, mais aussi des discussions qui 
établissent des normes morales, marquent des étapes dans le développement 
de la démocratie ou ont des impacts importants sur notre pays à long terme. 

L’éventail des contributions est large : l’introduction du su�rage universel, la 
langue luxembourgeoise, l’euthanasie, les traités internationaux, le statut de 
la femme, la législation sur la naturalisation, l’aménagement du territoire ou 
le projet d’une centrale nucléaire à Remerschen ne sont qu’un échantillon des 
sujets traités par un groupe de spécialistes composé de Vincent Artuso, Robert 
Biever, Laure Caregari, Michel Dormal, Viviane Ecker, Fernand Fehlen, Georges 
Hellinghausen, Luc Heuschling, Marie-Paule Jungblut, Eva Maria Klos, Sonja 
Kmec, Claude Kremer, Aurélia Lafontaine, Isabelle Lebbe, Jean-Marie Majerus, 
Xavier Mangeard, Michel Pauly, Sacha Pulli, Paul Rauchs, Albert Rodesch, Denis 
Scuto, Yvan Staus et Renée Wagener.
ISBN : 978-2-87978-215-7 | Lieux de vente : MNHA et librairies.

De Frank Ho�mann, Direkter vum TNL
Fotoen: Eric Chenal
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Dieser Sammelband begleitet die Ausstellung, 
die im Nationalmuseum zu sehen ist, und 
folgt dabei dem Werdegang des Wahlrechts 
in Luxemburg. Reich bebildert vertiefen 
ein gutes Dutzend Beiträge in deutscher 
oder französischer Sprache die großen 
Themen im Zusammenhang mit dem 
allgemeinen Wahlrecht: die Ursprünge des 
Wahlsystems, die Entwicklung des politischen 
Lebens im 19. Jahrhundert, die Appelle zur 
Demokratisierung des Zensuswahlrechts 
sowie die Beweggründe und Bedingungen der 
Einführung des allgemeinen Wahlrechts. Für 
die Zeit nach 1919 setzen sie den Schwerpunkt 
auf die Kritik des Parlamentarismus in der 
Zwischenkriegszeit, die Abscha�ung der 
Demokratie unter der nationalsozialistischen 
Besatzung im Zweiten Weltkrieg und die 
Entwicklung der politischen Partizipation in 
der Nachkriegszeit, um mit einer kritischen 
Darstellung des heutigen Wahlsystems zu 
schließen.
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ANNEXE AU COMPTE RENDU DES SÉANCES PUBLIQUES N° 11 - SESSION ORDINAIRE 2018-2019

„D’Wahlrecht gouf ëmmer méi als Léisung
�r ganz vill Problemer gesinn“
Interview mam Frank Ho�mann, Direkter vum Théâtre national du Luxembourg (TNL)
Fir d’Porte ouverte vun den Institutiounen den 28. September proposéiert d’Chamber déi Kéier eppes ganz Besonnesches: Ënnert dem Titel
„Theater an der Chamber! D’Debatten um Wee zum allgemenge Wahlrecht” inzeenéiert den TNL am Plenièressall vun der Chamber historesch 
Texter zur Aféierung vum allgemenge Wahlrecht. Hei e puer Froen un de Frank Ho�mann zu dësem speziellen Event.

Ass d’Geschicht vum Wahlrecht e schwieregt Thema 

r op enger Bühn? 
Ech hunn déi Geschicht net wierklech kannt, an a 
mengem Bekanntekrees ass et genee d’selwecht. Duer�r 
ass dat hei eng gutt Opportunitéit, �r mol iwwer déi 
eege Geschicht nozedenken, well dat ass jo eigentlech 
d’Basis vun eiser Demokratie. Wéi et zur Aféierung vum 
allgemenge Wahlrecht koum, dat ass ganz spannend 
an oft iwwerraschend, zum Beispill, wie �r a wie géint 
d’allgemengt Wahlrecht war.
Wéi dréckt sech déi gesellschaftlech Trennung tëscht 
Biergertum an Aarbechterschaft an der Fro vum 
Wahlrecht aus?
Um Enn vum 19. Jorhonnert gouf den Zensus ëmmer 
méi a Fro gestallt, dat heescht, datt een huet missen 
e gewëssenen Taux u Steiere bezuelen, �r dierfen ze 
wielen. Munch Politiker hu fonnt, de Besëtz däerft net 
méi de Kritär sinn, well et géife Leit ginn, déi vill Besëtz 
hätten, awer net vill am Kapp. Et misst een d’Leit 
duerch d’Erzéiung zum Wahlrecht bréngen. Anerer hu 
gesot: D’Zeitunge gi jo an all Stot eran, all Mënsch um 
klengsten Duerf weess dach haut, wat lass ass. Wéi den 
Zensus vun 30 op 15 Frang erofgesat sollt ginn, huet 
dat amplaz vu knapps 7.000 bal 14.000 Wieler bedeit 
- ëmmer nach eng ganz kleng Zuel par rapport zur 
Bevëlkerung, mä trotzdeem eng enorm Steigerung. Wéi 
wäerten déi nei Leit ofstëmmen? Et wor eng gewësse 
Panik do. A bei all Panik, déi de Mënsch huet, geet et 
ëmmer och ëm hie selwer; e fäert ëmmer, datt dat, wat 
en huet, verluer geet. Richteg zentral gëtt d’Fuerderung 
awer eréischt am Éischte Weltkrich, do mécht d’Vollek 
sech entscheedend bemierkbar. De grousse Streik vun 
1917 a seng Nidderschloung, dat ass e ganz wichtege 

Moment an der Entwécklung vum Wahlrecht, och wa 
keen direkten Zesummenhang besteet. D’Wahlrecht gëtt 
ëmmer méi als Léisung �r ganz vill Problemer gesinn, an 
iergendwann och als inevitabel, souguer �r déi Politiker, 
déi dergéint waren. Si hunn iergendwéi gespuert: Mir 
kommen net méi derlaanscht.
1919 gëtt jo och d’Fraewahlrecht agefouert. Wéi gëtt 
doriwwer geschwat?
Dat ass interessant, well et si Männer, déi iwwert d’Frae 
schwätzen. Do ginn et dann heiansdo sou Momenter, wou 
een am Chamberblietche liest: „Hilarité à gauche, hilarité 
à droite“. Do gouf also och gelaacht, e bësse Witzercher 
gemaach, wéi jo haut och nach ëmmer. D’Thematik vun 
dem Fraewahlrecht hëlt all déi Deputéiert souzesoen 
doheem of; si hu jo mat Fraen ze dinn!

A si schwätzen zwar ëmmer sou objektiv driwwer, mä 
drënner ass e ganz anere Motor, dee perséinlechen. Déi 
eng, déi fäerten, �r de Fraen d’Wahlrecht ze ginn, well 
se kéinte jo da vläicht anescht stëmme wéi erwaart. Ee 
Politiker fänkt souguer un, a sengem Discours wéi en 
Dokter d’Gehir vun enger Fra ze sezéieren. An déi aner 
soen: Nee, au contraire, mir mussen hinnen d’Wahlrecht 
ginn. Firwat solle mer fäerten, si stëmme sou of, wéi 
se wëllen. 
Wéi huet sech d’Sprooch an der Chamber geännert, wéi 
duerch d’Erofsetze vum Zensus nei Leit an d’Chamber 
koumen?
D’Sprooch hat deemools eng aner Valeur wéi haut, 
d’Rhetorik, d’Formulatioun war méi wichteg. Dee 
sproochlechen Niveau fënnt een haut vläicht net bei 
all Ried erëm. Am Ufank wor d’Chamber e Cercle 
vu méi studéierte Leit, déi sech och am Franséische 
gutt konnten ausdrécken an ënnerhalen. Dunn ass 

op eemol d’ „Proletariat” (dat Wuert kënnt jo ëmmer 
erëm) mat Vehemenz an den Discours vun der Chamber 
eragebrach. An déi nei Aarbechter-Deputéiert hunn och 
déi däitsch Sprooch benotzt, déi méi d’Vollekssprooch �r 
d’Lëtzebuerger war. Nieft de Sozialisten hunn awer och 
Leit wéi den Abbé Schiltz Däitsch geschwat. 
Déi Inzeenéierung ass eng Aart Collage vun historeschen 
Texter.
Normalerweis gi mir vu �ktionalen Texter aus, awer hei 
wëlle mer e Spektakel, deen zwar Spaass maachen an 
Interêt �r de Sujet vermëttele soll, mä deen déi historesch 
Texter suivéiert. Tëscht den Extraiten aus de Compte- 
rendue maachen Zeitungskommentaren dat Ganzt méi 
„kulinaresch” an d’Musek bréngt Legèretéit eran. Et huet 
awer missen e Choix vun Dokumenter gemaach ginn, 
dat ass natierlech e Filter. 
Awéiwäit versicht Der, Iech an déi historesch Personnagë 
vun der Zäit eranzeversetzen?
Dat Historescht war eis scho wichteg, zum Beispill wat 
d’Kleedung ugeet. Mir versichen awer net, d’Figuren 
historesch duerzestellen, mä eng konzeptionell Léisung 
ze fannen. Et si jo och nëmme sechs Schauspiller, déi 
spillen awer méi wéi 20 Deputéiert. Duer�r musse mer 
och ³exibel domat ëmgoen. Et sinn dräi Männer an dräi 
Fraen, ech fannen dat grad och wichteg, well deemools 
haaptsächlech Männer driwwer geschwat hunn. Dobäi 
gëtt et och e Geschlechtertausch, d’Männer spillen och 
alt emol an enger Zeen eng Fra.
Wat sinn d’Erausfuerderunge bei der Inzeenéierung?
Eng grouss Fro ass: Wéi gi mer mam Lieu vun der 
Chamber ëm? Béis Zonge soen: „Et gëtt all Dag do 
Theater gespillt.“ Mä lo spille mer wierklech Theater 
do. Ech inzeenéiere gär op Lieuen, déi ausserhalb vum 
Theater sinn. Ech hunn a Muséeën, an der Chambre 
de Commerce, a Kierchen inzeenéiert. Duerfir ass 
d’Chamber eng ³ott Erausfuerderung an et �llt ee sech 
och e bësse geéiert, kënnen dann do o´ziell Theater ze 
maachen (laacht).

#wielewatmirsinn
100 Jahre allgemeines Wahlrecht in Luxemburg.
Begleitband zur Ausstellung
100 ans de su�rage universel au Luxembourg.
Recueil d’accompagnement de l’exposition
herausgegeben von · édité par
Claude Frieseisen · Régis Moes · Michel Polfer · Renée Wagener

Mit Beiträgen von · avec des contributions de :  Éloïse Adde, Christa Birkel, Michel Dormal, 
Ben Fayot, Fernand Fehlen, Gilles Genot, Germaine Goetzinger, Georges Hellinghausen, 
Christiane Huberty, Raphael Kies, Régis Moes, Michel Pauly, Philippe Poirier, Marc Schoentgen, 
Tobias Vetterle, Renée Wagener.
ISBN : 978-2-87985-629-2 | Lieux de vente : MNHA et librairies.

Ce recueil accompagne l’exposition sur les 
100 ans du su�rage universel en suivant le 
parcours chronologique du droit de vote 
au Luxembourg. Richement illustrées, 
une bonne douzaine de contributions en 
français ou en allemand approfondissent 
les grands thèmes en relation avec le su�rage 
universel : les origines du système électoral, 
le développement de la vie politique au 19e 

siècle, les appels à la démocratisation du 
système censitaire, le comment et pourquoi 
de l’introduction du suffrage universel. 
Pour l’époque d’après 1919, elles mettent 
l’accent sur la critique du parlementarisme 
dans l’entre-deux-guerres, l’abolition de la 
démocratie sous l’occupation national-
socialiste, les di�érents modes d’extension 
du su�rage et de la participation politique 
après la 2e Guerre mondiale, pour clôturer 
avec une revue critique du système électoral 
actuel.

… la volonté de la Chambre qui est la volonté du pays
Un �orilège de débats parlementaires
luxembourgeois (1848-2004)
Sous la direction de Claude Frieseisen,
Marie-Paule Jungblut et Michel Pauly

Nous vous demandons à l’unanimité, nous, la Chambre, que vous soyez 
également conforme à la volonté de la Chambre qui est la volonté du pays. 
C’est par ces paroles que le député Eugène Schaus s’adressa le 22 novembre 
1966 au ministre de l’Armée Marcel Fischbach lors du débat sur l’abolition du 
service militaire obligatoire.

Dans le cadre du 100e anniversaire de l’introduction du su�rage universel la 
Chambre publie quelques-uns des « grands » débats menés dans l’enceinte 
parlementaire depuis 1848. Pour relever ce dé�, elle a cherché la collaboration 
avec l’Institut d’histoire de l’Université du Luxembourg a�n de proposer un 
regard externe, distancé, sur ses activités. Les grands débats peuvent être des 
discours d’une qualité rhétorique remarquable, mais aussi des discussions qui 
établissent des normes morales, marquent des étapes dans le développement 
de la démocratie ou ont des impacts importants sur notre pays à long terme. 

L’éventail des contributions est large : l’introduction du su�rage universel, la 
langue luxembourgeoise, l’euthanasie, les traités internationaux, le statut de 
la femme, la législation sur la naturalisation, l’aménagement du territoire ou 
le projet d’une centrale nucléaire à Remerschen ne sont qu’un échantillon des 
sujets traités par un groupe de spécialistes composé de Vincent Artuso, Robert 
Biever, Laure Caregari, Michel Dormal, Viviane Ecker, Fernand Fehlen, Georges 
Hellinghausen, Luc Heuschling, Marie-Paule Jungblut, Eva Maria Klos, Sonja 
Kmec, Claude Kremer, Aurélia Lafontaine, Isabelle Lebbe, Jean-Marie Majerus, 
Xavier Mangeard, Michel Pauly, Sacha Pulli, Paul Rauchs, Albert Rodesch, Denis 
Scuto, Yvan Staus et Renée Wagener.
ISBN : 978-2-87978-215-7 | Lieux de vente : MNHA et librairies.

De Frank Ho�mann, Direkter vum TNL
Fotoen: Eric Chenal
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Dieser Sammelband begleitet die Ausstellung, 
die im Nationalmuseum zu sehen ist, und 
folgt dabei dem Werdegang des Wahlrechts 
in Luxemburg. Reich bebildert vertiefen 
ein gutes Dutzend Beiträge in deutscher 
oder französischer Sprache die großen 
Themen im Zusammenhang mit dem 
allgemeinen Wahlrecht: die Ursprünge des 
Wahlsystems, die Entwicklung des politischen 
Lebens im 19. Jahrhundert, die Appelle zur 
Demokratisierung des Zensuswahlrechts 
sowie die Beweggründe und Bedingungen der 
Einführung des allgemeinen Wahlrechts. Für 
die Zeit nach 1919 setzen sie den Schwerpunkt 
auf die Kritik des Parlamentarismus in der 
Zwischenkriegszeit, die Abscha�ung der 
Demokratie unter der nationalsozialistischen 
Besatzung im Zweiten Weltkrieg und die 
Entwicklung der politischen Partizipation in 
der Nachkriegszeit, um mit einer kritischen 
Darstellung des heutigen Wahlsystems zu 
schließen.
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